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Αθήνα, σήµερα στις 29 Ιανουαρίου 2022, ηµέρα Σάββατο και
ώρα 9.10’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στην

ΕΙΔΙΚΗ ΗΜΕΡΗΣΙΑ ΔΙΑΤΑΞΗ

Συνέχιση της συζήτησης επί της προτάσεως δυσπιστίας κατά
της Κυβέρνησης που υπέβαλαν ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αν-
τιπολίτευσης και Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του
Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αλέξης Τσίπρας και
ογδόντα τέσσερις Βουλευτές της Κοινοβουλευτικής του Οµά-
δος, σύµφωνα µε τα άρθρα 84 του Συντάγµατος και 142 του Κα-
νονισµού της Βουλής.

Να πω την πρώτη πεντάδα των συναδέλφων που θα λάβουν
τον λόγο. Είναι από χθες ο κ. Λογιάδης, βλέπω µετά είναι ο κ. Κε-
γκέρογλου, ο κ. Χαρακόπουλος, η κ. Αυγέρη, ο κ. Κέλλας, ο κ.
Μουλκιώτης και ο κ. Χατζηβασιλείου. Λέω αυτούς τους συναδέλ-
φους διότι περιµένω και τον κατάλογο των Υπουργών. Πιθανό-
τατα µετά τους πέντε-έξι συναδέλφους θα µιλήσει ένας Υπουρ-
γός και θα συνεχίσουµε µε την κ. Τζάκρη, την κ. Πιπιλή, τον κ.
Μαρίνο, τον κ. Θεοχάρη και τον κ. Μαµουλάκη.

Κύριε Λογιάδη, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΟΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Χαίροµαι που ξεκινάµε εµείς, ως ΜέΡΑ25, τη συζήτηση, διότι

πραγµατικά είµαστε το µόνο διαφορετικό κόµµα εδώ µέσα απ’
όλους τους άλλους.

Είµαστε αυτοί που τον Δεκέµβριο πέρυσι στη συζήτηση για τον
προϋπολογισµό είπαµε ότι έπρεπε τότε να γίνει αυτή η πρόταση
µοµφής για να κάνουµε µια ουσιαστική συζήτηση γι’ αυτό που
κάνουµε σήµερα, για τα αίτια τα οποία µας έφεραν εδώ πέρα,
για να αναδείξουµε αυτά τα θέµατα για τις µνηµονιακές πολιτικές
και των τριών κυβερνήσεων των προηγούµενων ετών.

Εµείς, ως ΜέΡΑ25, θα υπερψηφίσουµε την πρόταση δυσπι-
στίας, αλλά αυτή η πρόταση µοµφής θα αφορά και τα τρία µνη-
µονιακά κόµµατα, τη Νέα Δηµοκρατία, το ΠΑΣΟΚ και τον ΣΥΡΙΖΑ.
Διότι θέλουµε να φύγει η Κυβέρνηση που συνεχίζει τον ίδιο ακρι-
βώς δρόµο που ξεκίνησε το ΠΑΣΟΚ, µετά η Νέα Δηµοκρατία µε
το ΠΑΣΟΚ, κατόπιν ο ΣΥΡΙΖΑ και σήµερα η Νέα Δηµοκρατία, ορί-
τζιναλ, µόνη της, τον δρόµο των µνηµονίων, τον δρόµο της κα-
ταστροφής, τον δρόµο της εκχώρησης της εθνικής µας κυριαρ-
χίας.

Την ιδιωτική του περιουσία µπορεί ο καθένας να την κάνει ό,τι

θέλει. Τη δηµόσια περιουσία δεν έχει κανείς δικαίωµα να την εκ-
χωρεί, ένα παραπάνω όταν οι πρόγονοί µας έχουν χύσει το αίµα
τους γι’ αυτή τη δηµόσια περιουσία, για να έχουµε µια Ελλάδα
ελεύθερη.

Εάν θα συνεργαστούµε µετά τις όποιες εκλογές, όποτε γίνουν;
Με ποιους; Δεν θα συνεργαστούµε µε κανέναν που δεν είναι δια-
τεθειµένος να µην προχωρήσει σε ρήξη µε τα µνηµόνια, µε την
τρόικα, µε την αυτοκαταστροφή της Ελλάδος και της Ευρώπης.
Εµείς αντιπροσωπεύουµε το 62% του ελληνικού λαού που τότε
είπε «όχι», «όχι» στα µνηµόνια, «όχι» στην απαξίωση, «όχι» στην
αναξιοπρέπεια. Όποτε κι αν γίνουν εκλογές, η επόµενη κυβέρ-
νηση η οποία θα συνεχίσει τις µνηµονιακές δεσµεύσεις και πολι-
τικές, τις έξωθεν και άνωθεν εντολές, θα είναι ακόµη χειρότερη
από όλες τις προηγούµενες, διότι η καταστροφή θα γίνεται όλο
και µεγαλύτερη, όλο και βαθύτερη, όλο και χειρότερη.

Τι θα κάνετε τώρα µε τον «ΗΡΑΚΛΗ», µε τα κόκκινα δάνεια, µε
την υπερφορολόγηση, µε τα µνηµόνια που καταστρέφουν την
υγιή οικονοµία, µε την εκχώρηση δηµόσιας περιουσίας; Δεν είναι
κανείς απ’ όλους σας εδώ µέσα έτοιµος να συγκρουστεί. Δεν
θέλει τη ρήξη. Φοβάται να αλλάξει την καταστροφική αυτή πο-
ρεία. Εκεί ακριβώς επενδύετε, στον φόβο. Ό,τι δεν λύνεται, κό-
βεται. Κι εδώ που έχουµε φτάσει σήµερα είναι ένας σύγχρονος
ευρωπαϊκός γόρδιος δεσµός. Με τον τρόπο που λειτουργεί και
πώς παίρνει αποφάσεις η Ευρωπαϊκή Ένωση ή καλύτερα τα
λόµπι των Βρυξελλών, οι πολύ µεγάλες εταιρείες που πραγµα-
τικά κάνουν κουµάντο την Ευρωπαϊκή Ένωση και όχι οι λαοί και
οι εκλεγµένες κυβερνήσεις της Ευρώπης.

Για τη διαχείριση πανδηµίας είµαστε οι µοναδικοί που από την
αρχή είπαµε σε παγκόσµιο επίπεδο ότι πρέπει, παραδείγµατος
χάριν, η Ευρωπαϊκή Ένωση να αγοράσει εµβόλια και να τα χαρί-
σει σε φτωχές χώρες που δεν µπορούν να εµβολιαστούν, όπως
στη Αφρική, αλλιώς θα έχουµε µεταλλάξεις και αυτό βλέπουµε
σήµερα.

Σε πανευρωπαϊκό επίπεδο αναδείξαµε το µπάχαλο µε τα εµ-
βόλια µεταξύ Γερµανίας, Γαλλίας, Αγγλίας, τη διαφθορά, το
«business as usual» στην Ελλάδα, την καταστροφική πορεία. Τα
νοσοκοµεία τα κάνατε COVID και οι κλινικάρχες, οι ιδιωτικές κλι-
νικές τρίβουν τα χέρια τους. Το µεγαλύτερο πρόβληµα στη δια-
χείριση της πανδηµίας ήταν ότι διχάστηκε η κοινωνία µε τα αλ-
λοπρόσαλλα και αντιφατικά σας µέτρα. 

Προέρχοµαι από τον τουρισµό. Το καλοκαίρι θέλαµε τουρί-
στες από όλο τον κόσµο και από τις Ανατολικές Χώρες που είχαν
εµβολιαστεί µε εµβόλια κινέζικα ή ρώσικα, αλλά όχι να πάρει ρω-
σικά εµβόλια ή κινέζικα η Ευρωπαϊκή Ένωση. Κι εκεί δεν θέσατε
κανένα βέτο στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Διχάσατε την κοινωνία µε
τα φιλοδωρήµατα στους νέους, µε τα πρόστιµα, µε την υποχρε-
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ωτικότητα. Η χαρά του κλινικάρχη είναι να µην υπάρχει πρόληψη,
έχοντας απαξιώσει πλήρως το Εθνικό Σύστηµα Υγείας.

Όσον αφορά τη διαχείριση των κρίσεων, πυρκαγιές, πληµµύ-
ρες, σεισµούς, χιόνια τώρα. Ο ένας χειρότερος του άλλου στη
διαχείριση των κρίσεων. Η ΕΜΥ πρόσφατα τα είχε προβλέψει
πολύ καλά όλα. Προσπαθήσατε να απαξιώσετε τους µετεωρολό-
γους. Ο αρµόδιος Υπουργός είχε πει ότι τα πάντα ήταν έτοιµα,
αλλά τίποτε δεν ήταν έτοιµο. Προσωπικά, τον είχα προειδοποι-
ήσει που τον είχα γνωρίσει στους σεισµούς του Αρκαλοχωρίου
ότι κάθεται επάνω σε µία ηλεκτρική καρέκλα.

Ο ένας Κυβερνητικός Εκπρόσωπος έλεγε άλλα, οι Υπουργοί
έλεγαν άλλα. Ένα τεράστιο αλαλούµ. Εγώ προσωπικά εγκλωβί-
στηκα όχι στην Αττική Οδό, εγκλωβίστηκα απ’ έξω από το Πεν-
τάγωνο, στη Λεωφόρο Δηµοκρατίας που ενώνει την Κηφισίας µε
την Μεσογείων. Εκεί εγκλωβίστηκα. Μήπως πάρω και εγώ κανένα
χαρτζιλίκι; Χιλιάδες σπίτια έµειναν χωρίς ρεύµα για πολλές ηµέ-
ρες. Πού; Στην Αθήνα. Θα δώσετε και εκεί κάποιο φιλοδώρηµα;

Έχετε απαξιώσει όλους τους δήµους και όλες τις περιφέρειες,
όπως και στην Κρήτη, τον Δήµο Μίνωα - Πεδιάδος που γίνεται το
αεροδρόµιο, που έγιναν οι σεισµοί. Ένας µόνο πολιτικός µηχα-
νικός υπάρχει εκεί για όλα αυτά τα έργα.

Όσον αφορά την ακρίβεια, το Χρηµατιστήριο Ενέργειας που
ξεκίνησε ο ΣΥΡΙΖΑ και συνεχίζετε εσείς σήµερα, εκτίναξε τις
τιµές ρεύµατος και ο Πρωθυπουργός µιλάει και λέει ότι στόχος
της Κυβέρνησης είναι να µεγιστοποιήσει την τιµή της ΔΕΗ. Μα,
η µεγιστοποίηση της τιµής σηµαίνει κέρδος για την εταιρεία,
πράγµα αντίθετο µε τον δηµόσιο χαρακτήρα της εταιρείας. Κάθε
δίκτυο, υπηρεσία ή αγαθό κοινωνικής ωφέλειας που ιδιωτικοποι-
είται, καταστρέφεται. Το µοντέλο αυτό είναι εκ κατασκευής συ-
νειδητά αντικοινωνικό.

Πρόκειται για µία προσχεδιασµένη, επικερδή για τους λίγους
πολιτική των τριών µνηµονιακών κυβερνήσεων που παραδίδει
όλη τη δηµόσια περιουσία, δρόµους όπως την Αττική Οδό, αε-
ροδρόµια, «Ελευθέριος Βενιζέλος» και δεκατέσσερα άλλα περι-
φερειακά, τα λιµάνια, τα τραίνα, την παιδεία, την υγεία στους
ιδιώτες. Γι’ αυτό είµαστε κατά των διοδίων και στον ΒΟΑΚ.

Η µόνη λύση είναι να τεθεί υπό δηµόσιο έλεγχο όλη η δηµόσια
περιουσία και οι στρατηγικοί τοµείς που έχουν εκχωρηθεί τώρα
στους ολιγάρχες. Εάν µία ανώνυµη εταιρεία, όπως εσείς είστε,
είχε την ίδια αναποτελεσµατικότητα όπως εσείς µε την κακοκαι-
ρία «Ελπίς», δεν θα είχε καµµία ελπίδα αυτή η επιχείρηση. Θα
είχε κλείσει, θα είχε πτωχεύσει. Κι εσείς έχετε πτωχεύσει τον ελ-
ληνικό λαό και στα µάτια του ελληνικού λαού πτωχεύσατε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κι εγώ ευχαριστώ,

κύριε Λογιάδη, για την τήρηση του χρόνου.
Τον λόγο έχει ο κ. Βασίλειος Κεγκέρογλου.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής

προσέρχεται στη συζήτηση για την πρόταση δυσπιστίας µε δύο
πολιτικά πλεονεκτήµατα: Το πρώτο είναι η διαδροµή µας τα τε-
λευταία χρόνια ως υπεύθυνης Αντιπολίτευσης, που µας δίνει το
δικαίωµα να εγκαλούµε αλλά και να µεµφόµαστε την Κυβέρνηση,
µε πατριωτική στάση στα εθνικά και αµυντικά θέµατα και επιµονή
στην εθνική συνεννόηση και την ανάπτυξη της αµυντικής µας βιο-
µηχανίας, µε έλεγχο και κριτική στην Κυβέρνηση αλλά και προ-
τάσεις που εκπορεύονται από την προοδευτική, σοσιαλδηµο-
κρατική µας ταυτότητα και τη διαβούλευση µε την κοινωνία, για
λύσεις, δίκαιες λύσεις, στα προβλήµατα της οικονοµίας και της
κοινωνίας.

Τον Ιούλιο του 2019 οι πολίτες, απογοητευµένοι από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ, έδωσαν την εντολή στον κ. Μητσοτάκη για πράγµατα που
θα έφερναν σε καλύτερη κατάσταση την Ελλάδα και τους Έλλη-
νες. Αντί, όµως, να αξιοποιηθούν µε µια ολοκληρωµένη στρατη-
γική οι πλουτοπαραγωγικές πηγές της χώρας, οι άνθρωποί της,
οι ευρωπαϊκοί πόροι, αναλώνονται µε αδιαφάνεια και χωρίς σχέ-
διο µε λίστες κονδυλίων και έργων υπό τον τίτλο «Ελλάδα 2.0».
Διατέθηκαν 44 δισεκατοµµύρια για την πανδηµία, αλλά χωρίς δι-
καιοσύνη, προτεραιότητες και στόχους και γι’ αυτό δεν έπιασαν
τον ανάλογο τόπο. Αντί για αλλαγές και µεταρρυθµίσεις, γίνονται
διευθετήσεις. Έτσι χάνονται πόροι και ευκαιρίες για την Ελλάδα

αλλά και τους Έλληνες.
Σήµερα, τριάντα µήνες µετά τη διακυβέρνηση Νέας Δηµοκρα-

τίας, την εγκαλούµε για τα απογοητευτικά στοιχεία στους οικο-
νοµικούς και κοινωνικούς δείκτες. Τα ελλείµµατα αυξάνονται, το
δηµόσιο χρέος, το ιδιωτικό χρέος, οι υποχρεώσεις του δηµοσίου
προς τους πολίτες. Τα εισοδήµατα µειώνονται. Η φτώχεια αυξά-
νεται και διευρύνονται οι κοινωνικές ανισότητες. Τα µερίδια της
αγοράς συγκεντρώνονται όλο και σε λιγότερα χέρια και οι µικρο-
µεσαίοι συρρικνώνονται. Εντείνεται η αδικία στη φορολόγηση,
που µεταφέρεται σταδιακά από τους έχοντες στα νοικοκυριά και
την κατανάλωση. Η σχέση έµµεσων και άµεσων φόρων από 1,15
το 2014 πήγε επί ΣΥΡΙΖΑ στο 1,45 και τώρα στο 1,52.

Σε όλα αυτά ήρθε να προστεθεί το κύµα ακρίβειας, που καλ-
πάζει, από την ενέργεια και τις µεταφορές και µετακυλίεται µε
ένταση σε όλα τα προϊόντα και στα βασικά αγαθά, στις υπηρε-
σίες, σε όλους τους τοµείς. Για τον πρωτογενή τοµέα ιδιαίτερα
είναι δραµατική αύξηση του κόστους παραγωγής, που σε συν-
δυασµό µε τις αδικίες από τις περικοπές των επιδοτήσεων φέρνει
σε δύσκολη θέση τους αγρότες παραγωγούς.

Εγκαλούµε την Κυβέρνηση για την έλλειψη βούλησης να αντι-
µετωπίσει την ακρίβεια. Δεν αξιοποίησε κανένα από τα θεσµικά
εργαλεία για τον έλεγχο και τη διασφάλιση του υγιούς ανταγω-
νισµού στην αγορά. Δεν µείωσε τους έµµεσους φόρους, δεν στή-
ριξε ουσιαστικά νοικοκυριά, επιχειρήσεις και εργαζοµένους.

Εγκαλούµε την Κυβέρνηση για τη διαχείριση της πανδηµίας.
Απέρριψε τις προτάσεις µας για τη στήριξη του ΕΣΥ και ιδιαίτερα
της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας. Μαζικά τεστ, ιχνηλάτηση,
κανόνες στα µέσα µαζικής µεταφοράς και στα σχολεία, το σχέδιο
για γρήγορο εµβολιασµό απορρίφθηκαν. Αρκέστηκε στην ανα-
κύκλωση συµβασιούχων και επικουρικών και δεν αποδέχτηκε
ούτε καν την τροπολογία που καταθέσαµε δεκατέσσερις φορές
για τα βαρέα και ανθυγιεινά στο υγειονοµικό προσωπικό.

Το τελευταίο µίλι του κ. Μητσοτάκη ήταν αλήθεια. Δεν ήταν
όµως σε ευθεία, αλλά η περίµετρος ενός φαύλου κύκλου, που ο
ίδιος δηµιούργησε και µας ξαναφέρνει στο ίδιο σηµείο.

Εγκαλούµε την Κυβέρνηση για τις συνεχείς αποτυχίες στη δια-
χείριση φυσικών φαινοµένων και καταστροφών, για τον πολλα-
πλασιασµό των επιπτώσεων που προκαλεί η ανεπάρκειά της.
«Ιανός», «Μήδεια», πυρκαγιές, πληµµύρες, σεισµοί, «Ελπίς». 

Δύο χρόνια µετά την ψήφιση του νόµου για την πολιτική προ-
στασία –είναι εδώ ο κ. Χαρδαλιάς- αυτός δεν έχει εφαρµοστεί
ακόµα. Μετά την αποτυχία στην αντιµετώπιση των πυρκαγιών
του καλοκαιριού, αποφασίστηκε η ίδρυση χωριστού Υπουργείου,
την οποία επικροτήσαµε. Σήµερα έχουµε Υπουργό, αλλά δεν
έχουµε πολιτική, δεν έχουµε συγκροτηµένο και αποτελεσµατικό
µηχανισµό πολιτικής προστασίας, µε επαρκές προσωπικό και
σύγχρονο εξοπλισµό. Οι περιφερειακοί συντονιστές διορίστηκαν
µε ασαφείς αρµοδιότητες και τα συντονιστικά περιφερειακά συµ-
βούλια δεν έχουν ακόµη συγκροτηθεί. Τα σχέδια πολιτικής προ-
στασίας συγκροτήθηκαν στον κλειστό κύκλο γραφείων, χωρίς να
υποστούν τη βάσανο της δοκιµής τους στην άσκηση.

Η έλλειψη σοβαρότητας φαίνεται και από το γεγονός ότι ο Ορ-
γανισµός Αντισεισµικής Προστασίας, ο ΟΑΣΠ, δεν έχει ακόµη µε-
ταφερθεί στο νέο Υπουργείο και επιπλέον έχει µείνει χωρίς
διοίκηση µετά τη λήξη της θητείας της, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται
για την έκθεση της χώρας.

Στην Κρήτη οι πληµµυροπαθείς του 2020 περιµένουν ακόµα
τις αποζηµιώσεις και οι σεισµόπληκτοι του 2021 τις υποσχέσεις
σας και το οργανωµένο σχέδιο οικονοµικής και κοινωνικής ανα-
συγκρότησης της περιοχής, που µάλλον είναι ανύπαρκτο.

Οι δήµοι, ο σύλλογος «Ελπίδα» για την αντιµετώπιση των προ-
βληµάτων των σεισµοπαθών και οι ερωτήσεις µας προς τους
Υπουργούς, τους αρµόδιους υπουργούς, περιµένουν απαντήσεις
που δεν έρχονται. Και τα προβλήµατα βέβαια την ίδια ώρα πολ-
λαπλασιάζονται.

Όλα τα παραπάνω, εκτός από την έλλειψη πολιτικής βούλη-
σης, έχουν µια κοινή βάση και αφετηρία: την αποτυχία του λεγό-
µενου επιτελικού κράτους.

Εγκαλούµε αλλά και µεµφόµαστε την Κυβέρνηση σήµερα και
τον Πρωθυπουργό προσωπικά και ψηφίζουµε την πρόταση δυ-
σπιστίας για την ανεπάρκεια πολιτικών της χειρισµών, για τις αν-
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τικοινωνικές και επιλεκτικές πολιτικές, για την επιµονή στο επι-
τελικό κράτος, στο αδιαφανές σύστηµα διακυβέρνησης, που
αποτυγχάνει για τη διασφάλιση του δηµοσίου συµφέροντος και
τη φροντίδα για τους πολλούς, αλλά πετυχαίνει τους «ηµέτε-
ρους» και ισχυρούς. 

Είναι προφανές ότι η κατάσταση αυτή πρέπει να αλλάξει και
οι πολίτες που βιώνουν σήµερα τη διακυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας αλλά έχουν και τις αρνητικές εµπειρίες από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ στρέφουν τις ελπίδες τους ξανά στην παράταξή µας. Το
δεύτερο πλεονέκτηµά µας, λοιπόν, είναι ότι αυτή η προσδοκία
των πολιτών έρχεται να συναντηθεί, σε µια κρίσιµη συγκυρία, µε
τη δυναµική πορεία που αναπτύσσουµε µε την κοινωνία µαζί µας
και την καταλυτική ενίσχυση των διακοσίων εβδοµήντα χιλιάδων
πολιτών που συµµετείχαν στην εκλογή του νέου προέδρου. Η
προοπτική είναι όχι µόνο ορατή αλλά και βάσιµη.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κι εµείς, κύριε Κεγ-
κέρογλου.

Καλείται στο Βήµα ο κ. Μάξιµος Χαρακόπουλος, Βουλευτής
της Νέας Δηµοκρατίας από τον Νοµό Λαρίσης.

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χθες µια εφηµερίδα που πρό-
σκειται στον χώρο της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης είχε ως τίτλο
ότι ο Αρχηγός της ξεκινά «ανένδοτο» διαρκείας κατά της Κυβέρ-
νησης. Όπως φαίνεται, ο κ. Τσίπρας, αφού επιδόθηκε στη µίµηση
του Ανδρέα Παπανδρέου, τώρα, µάλλον σε απόγνωση, αποφά-
σισε να µιµηθεί και τον Γεώργιο Παπανδρέου.

Η πολιτική όµως δεν γίνεται µε αποµιµήσεις. Καθένας αποδει-
κνύει στην πράξη αυτό που είναι. Ο κ. Τσίπρας και το κόµµα του
το απέδειξαν επί τεσσερισήµισι χρόνια. Είχαν την ευκαιρία να κυ-
βερνήσουν µε τις κούφιες υποσχέσεις που αφειδώς έδωσαν και
τις φρούδες ελπίδες που καλλιέργησαν. Οι ευκαιρίες τους όµως
κατασπαταλήθηκαν. Ο βίος και η πολιτεία της κυβέρνησης ΣΥΡΙ-
ΖΑ - ΑΝΕΛ κρίθηκαν το 2019 σε αλλεπάλληλες εκλογικές αναµε-
τρήσεις.

Οι πολίτες ζήτησαν µια διαφορετική διακυβέρνηση, µια νέα
αρχή, ένα νέο καινούργιο όραµα. Ζήτησαν µεταρρυθµίσεις στην
οικονοµία, στην εκπαίδευση, στη δικαιοσύνη. Ζήτησαν σταθερό-
τητα, θέσεις εργασίας και προοπτική. Και ζήτησαν από τη Νέα
Δηµοκρατία του Κυριάκου Μητσοτάκη να γίνουν όλα αυτά πρά-
ξη.

Σε αυτά τα δυόµισι χρόνια, ωστόσο, η υλοποίηση του έργου
της Κυβέρνησης ήλθε αντιµέτωπη µε µια σειρά δύσκολων και
ενίοτε απρόβλεπτων προκλήσεων, όπως είναι η παρατεταµένη
πανδηµία του κορωνοϊού, µια πληγή του Φαραώ που ταλανίζει
όλον τον πλανήτη, αφαιρεί ζωές, υπονοµεύει οικονοµίες, περιο-
ρίζει ελευθερίες και αναστατώνει την κανονικότητα των κοινω-
νιών.

Σε αυτό το περιβάλλον η Κυβέρνηση Μητσοτάκη επεδίωξε να
ισορροπήσει µεταξύ της προστασίας της υγείας, των πολιτών και
τη λειτουργία της οικονοµίας και γι’ αυτό χρησιµοποίησε όλα τα
διαθέσιµα εργαλεία, τα lockdown -ιδίως την εποχή προ των εµβο-
λίων- τα εµβόλια -όταν αυτά κυκλοφόρησαν- και την οικονοµική
στήριξη εργαζοµένων και επιχειρήσεων ύψους 42.000.000.000
ευρώ, ώστε να µη χαθούν θέσεις εργασίας.

Και η Αξιωµατική Αντιπολίτευση, που σήµερα κουνά το δά-
χτυλο για τους, πράγµατι, πολλούς νεκρούς της πανδηµίας που
θλίβουν όλους µας, ποια στάση κράτησε όταν γινόταν η προσπά-
θεια να πειστούν όλοι για την ανάγκη εµβολιασµού, όταν προβε-
βληµένα στελέχη της έκλειναν το µάτι στο κίνηµα των αντιεµβο-
λιαστών;

Ναι, οι νεκροί θα ήταν πολύ λιγότεροι αν είχαν εµβολιαστεί πε-
ρισσότεροι, αν τόσοι συνάνθρωποί µας δεν είχαν πέσει θύµατα
κάθε προέλευσης fake news, που η Κυβέρνηση αναγκάστηκε να
πολεµήσει ακόµη και µε σκληρά µέτρα, όπως η διαθεσιµότητα
νοσηλευτών και η επιβολή προστίµων, στα οποία επίσης αντέ-
δρασε ο ΣΥΡΙΖΑ.

Την ώρα, όµως, που η βελόνα είχε κολλήσει στον δήθεν ανάλ-
γητο νεοφιλελευθερισµό της Κυβέρνησης, το ΕΣΥ ενισχύθηκε µε

δεκατέσσερις χιλιάδες προσλήψεις γιατρών, νοσηλευτών και λοι-
πού προσωπικού, ενώ οι κλίνες στις µονάδες εντατικής θερα-
πείας υπερδιπλασιάστηκαν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Αξιωµατική Αντιπολίτευση εγ-
καλεί, επίσης, την Κυβέρνηση για την ακρίβεια. Το βάζει και αυτό
µέσα στον ντορβά, ελπίζοντας, κατά την πάγια τακτική της, στη
δηµιουργία εντυπώσεων, άσχετα αν το φαινόµενο είναι παγκό-
σµιο, αν ο πληθωρισµός πλήττει τους πάντες και οφείλεται σε
εξωγενείς παράγοντες, όπως η αύξηση των τιµών στην ενέργεια,
που και αυτές µε τη σειρά τους καλπάζουν λόγω της όξυνσης
των ανταγωνισµών µεταξύ των κρίσιµων παικτών του διεθνούς
συστήµατος. Αλλά αυτά φαίνεται είναι ψιλά γράµµατα για τον
ΣΥΡΙΖΑ. Σηµασία έχει η δηµαγωγία κι ας τρέχει η ελληνική οικο-
νοµία µε ρυθµούς 7%, ας στάθηκαν όρθιες οι επιχειρήσεις, ας
υποχωρεί η ανεργία, ας αυξάνονται οι επενδύσεις, ας έρχονται
οι οικονοµικοί κολοσσοί να επενδύσουν στη χώρα µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αφορµή, βεβαίως, της πρότα-
σης δυσπιστίας στάθηκε η πρόσφατη κακοκαιρία και οι συνέ-
πειές της σε πολλούς συµπολίτες µας που εγκλωβίστηκαν σε
οδικούς άξονες και κυρίως στην Αττική Οδό. Αναµφίβολα η τα-
λαιπωρία που υπέστησαν ήταν οδυνηρή, ευτυχώς, χωρίς θύµατα.
Βεβαίως υπάρχουν ευθύνες σε πολλά επίπεδα συντονισµού και
έγκαιρων αποφάσεων. Δυστυχώς απέχουµε πολύ από τον µηχα-
νισµό διαχείρισης κρίσεων που θα επιθυµούσαµε. Χρειάζεται
ακόµη πολλή δουλειά προκειµένου ο κρατικός µηχανισµός να αν-
ταποκρίνεται αποτελεσµατικά σε κάθε πρόκληση.

Το να ζητά, όµως, ο ΣΥΡΙΖΑ να φύγει η Κυβέρνηση λόγω των
επιδόσεών της στην πρόσφατη χιονόπτωση για να έρθει αυτός
στην εξουσία που θα τα κάνει όλα στην εντέλεια, µε συγχωρείτε,
αλλά συνιστά θράσος, γιατί ακόµη είναι νωπές οι οδυνηρές µνή-
µες από τη Μάνδρα ή την τραγωδία στο Μάτι όταν, αντί συγγνώ-
µης παρακολουθήσαµε όλοι ένα θλιβερό θέατρο µε πρωταγω-
νιστή τον ίδιο τον κ. Τσίπρα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ελπίδα ότι η θητεία του ΣΥ-
ΡΙΖΑ στην Αντιπολίτευση θα λειτουργούσε ως χρόνος ωρίµαν-
σης, διαψεύστηκε. Δυστυχώς δεν µπόρεσε να ξεπεράσει τις
παιδικές του ασθένειες, τον λαϊκισµό, την ανευθυνότητα, τη ροπή
στη δηµαγωγία. Μόνο που τώρα δεν είναι 2015, τώρα οι πολίτες
σάς γνωρίζουν, τώρα δεν γίνεστε πιστευτοί και γι’ αυτό τα νού-
µερα των δηµοσκοπήσεων υποχωρούν και η δεύτερη θέση, ήδη,
αµφισβητείται. Γι’ αυτό και γιγαντώνεται η εσωκοµµατική γκρίνια
και η αµφισβήτηση.

Αλλά η λύση δεν είναι ούτε τα ηρωικά ξεσπάσµατα ούτε οι ρη-
τορικές ποµφόλυγες. Η Ελλάδα χρειάζεται κάτι καλύτερο και
αυτό θα έρθει µε σχέδιο, µε εργασία, µε µεταρρυθµίσεις. Ήδη
σε πολλούς τοµείς καταγράφονται αδιαµφισβήτητες επιτυχίες:
Στην άµυνα, στη διπλωµατία, στον ψηφιακό µετασχηµατισµό. Και
έτσι θα πρέπει να συνεχίσουµε, γιατί η χώρα χρειάζεται πολιτική
σταθερότητα και δηµιουργικό όραµα, όχι τυχοδιωκτισµούς και
αποτυχηµένες συνταγές του παρελθόντος.

Καταθέτω στα Πρακτικά, κύριε Πρόεδρε, το σχετικό πρωτοσέ-
λιδο της εφηµερίδας «KONTRA NEWS» που προανέφερα.

Σας ευχαριστώ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μάξιµος Χαρακόπουλος κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία, τώρα καλείται

στο Βήµα η κ. Θεοδώρα Αυγέρη, Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ.
ΘΕΟΔΩΡΑ (ΔΩΡΑ) ΑΥΓΕΡΗ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Βουλευτές, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε την πρό-

ταση δυσπιστίας που κατέθεσε ο Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία, ο Αλέξης Τσίπρας και η Κοινοβουλευτική
Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, καλούµε το Σώµα
να άρει την εµπιστοσύνη προς την Κυβέρνηση Μητσοτάκη, ώστε
η χώρα να οδηγηθεί το συντοµότερο δυνατό σε εκλογές.

Και αυτό γιατί η πλειονότητα της ελληνικής κοινωνίας είναι
αυτή που προ πολλού ήρε την εµπιστοσύνη της στο παρασιτικό
σύστηµα Μητσοτάκη, που µόνο δεινά και δυστυχία επιφυλάσσει
στους πολλούς, προς όφελος των λίγων και της διαπλοκής.
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Κυρίες και κύριοι της κυβερνητικής πλειοψηφίας, αναρωτιέστε
γιατί ο κόσµος δεν σας αντέχει, δεν αντέχει άλλο και θέλει να φύ-
γετε. Μα, για να απεγκλωβιστεί από αυτή την εγκληµατική πολι-
τική, όπως για παράδειγµα την εγκληµατική διαχείριση στην
πανδηµία που κάθε µέρα κοστίζει δεκάδες εκατοντάδες ανθρώ-
πινες ζωές. Κάθε µέρα χάνουµε ένα Μάτι και έχετε το θράσος
και να µιλάτε κιόλας.

Και χθες είχαµε πάνω από εκατό απώλειες ανθρώπινων ζωών.
Είκοσι τρεις χιλιάδες διακόσιοι άνθρωποι έχουν χάσει µέχρι σή-
µερα τη ζωή τους, αλλά ούτε δακρύζει το µάτι σας ούτε ιδρώνει
το αυτί σας. Όπως δεν ίδρωσε το αυτί σας, κύριοι που κάνετε ότι
δεν ακούτε, στις φωνές των γιατρών και των γονιών που σας κα-
λούσαν να µην κλείσετε το νοσοκοµείο «Παίδων Πεντέλης», µε
πρόσχηµα τη µετατροπή του σε εµβολιαστικό κέντρο. Και εσείς
αντί να τους ακούσετε, τους απαντούσατε µε τα ΜΑΤ. Και τελικά
το παιδιατρικό νοσοκοµείο τις µέρες της κακοκαιρίας από,
δήθεν, εµβολιαστικό, µετατράπηκε σε χιονοδροµικό κέντρο.

Δεν ίδρωσε το αυτί της Κυβέρνησής σας και του Υπουργού
Υγείας ούτε µε τις φωνές των ασθενών του Νοσοκοµείου «Σωτη-
ρία», που έµειναν νηστικοί το βράδυ της Δευτέρας, καθώς λόγω
πτώσης δέντρων είχε κοπεί η πρόσβαση στο µαγειρείο. Ψιλά
γράµµατα για τον κ. Πλεύρη, που έλεγε µε υπερηφάνεια ότι όλα
ήταν υπό έλεγχο, ενώ ήταν αδύνατη η πρόσβαση σε είκοσι νο-
σοκοµεία της πρωτεύουσας. Όπως δεν ήταν δυνατή η διακοµιδή
σε νοσοκοµεία µε διαθέσιµες κλίνες ΜΕΘ ασθενών που ήταν δια-
σωληνωµένοι εκτός ΜΕΘ, όπως ήταν εκτός νεκροθαλάµων δε-
κάδες νεκροί γιατί τα γραφεία τελετών δεν µπορούσαν να προ-
σεγγίσουν τα αποκλεισµένα νοσοκοµεία. 

Βέβαια, αν σε κάτι ιδρώνει το αυτί σας είναι να µη χαλάσει η
εικόνα σας, αλλά και αυτή τη φορά, όπως και µε τις πυρκαγιές
την περίοδο του καλοκαιριού, δεν καταφέρατε να κρυφτείτε. Με
έγγραφό του το ΕΚΑΒ ζητούσε την προσοχή για τις περιπτώσεις
που µπορούν να απασχολήσουν τη δηµοσιότητα.

Ιδού και το σχετικό έγγραφο -και παρακαλώ το καταθέτω στα
Πρακτικά- που επιβεβαιώνει και το µπάχαλο και την πρεµούρα
σας, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, να µη µάθει ο κόσµος τα
χάλια σας, για να µην τα δει.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Θεοδώρα (Δώρα) Αυγέρη κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Η χώρα παλεύει και παραλύει από την ανυπαρξία της Κυβέρ-
νησης και η Κυβέρνηση ασχολείται µε τους όρους προβολής της
και απεργάζεται σχέδια, όπως αυτό για τη συρρίκνωση και το
κλείσιµο δηµόσιων νοσοκοµείων στην περιφέρεια. Ανευθυνό-
τητα, αναλγησία, υποκρισία, κρίση µεγαλείου.

Σε άλλη µία κακοσκηνοθετηµένη παράσταση, λίγο πριν εξαφα-
νιστεί, ο Πρωθυπουργός επισκέφθηκε αστέγους, ενώ λίγες µέ-
ρες νωρίτερα διευθύντρια οφθαλµολογικής κλινικής, συγκεκρι-
µένα του «Αγία Όλγα», ελεγχόταν πειθαρχικά γιατί χειρούργησε
άστεγο, παρακάµπτοντας γραφειοκρατικά προσκόµµατα που της
έθετε ο γαλάζιος σας διοικητής.

Είχε –βλέπετε- δώσει τον όρκο του Ιπποκράτη και όχι τον όρκο
στο επιτελικό κράτος.

Με όρους θεσµικής εκτροπής η Κυβέρνησή σας, η Κυβέρνηση
Μητσοτάκη, προσπαθεί να συγκαλύψει και να θάψει εγκλήµατα
σε βάρος του δηµοσίου, όπως για παράδειγµα το σκάνδαλο
«NOVARTIS», καθιστώντας έγκληµα την ερευνητική δηµοσιογρα-
φία, διώκοντας δηµοσιογράφους, όπως τη Γιάννα Παπαδάκου
και τον Κώστα Βαξεβάνη, διώκοντας δικαστές και όλους όσοι
ερευνούν και αποκαλύπτουν οικονοµικά σκάνδαλα και τις ευθύ-
νες επίορκων Υπουργών και πολιτικών.

Η Κυβέρνηση Μητσοτάκη πρέπει να φύγει, επιβάλλεται να
φύγει, ώστε ο ελληνικός λαός να απεγκλωβιστεί από αυτή την
παρακρατική συνθήκη, που ο υπόκοσµος έχει το θράσος να
µπουκάρει σε υπουργικό γραφείο, να εκβιάζει Υπουργό και να
απειλεί µε µπράβους, όπως απειλήθηκε ο πρώην Υπουργός Ερ-
γασίας και νυν Κοινοβουλευτικός σας Εκπρόσωπος, ο κ. Βρού-
τσης –είναι απών τώρα, αλλά δεν πειράζει, είναι η συνάδελφός
του εδώ- από τους µπράβους του υπόδικου Φουρθιώτη, αυτού
του άλλοτε αρεστού παιδιού σας, κυρίες και κύριοι της Κυβέρ-

νησης, που το προστάτευαν δεκατέσσερις αστυνοµικοί και µπό-
λικα περιπολικά της αστυνοµίας και ακόµη δεν µας έχετε απαν-
τήσει γιατί.

Εκτός και αν τις απαντήσεις θα τις πάρουµε από τα sms που
κοµµάτι-κοµµάτι αποκαλύπτει ο Φουρθιώτης, όπως και τις σχέ-
σεις του µε το Μαξίµου και δη µε τον Υπουργό Επικρατείας, τον
κ. Γεραπετρίτη. «Με το σεις και µε το σας» τα µηνύµατα, αγιο-
γραφίες τα τηλεοπτικά αφιερώµατα στον Υπουργό από τον
Φουρθιώτη, που τώρα τον απαξιώνετε και κάνετε ότι δεν τον γνω-
ρίζετε.

Απαιτούµε από την Κυβέρνηση και δη από τον Υπουργό Επι-
κρατείας να δώσει απαντήσεις. Όσο και αν απέφυγε να τις δώσει
κατά το προηγούµενο διάστηµα, να είναι σίγουρος ότι δεν θα τις
αποφύγει κατά τη συζήτηση της πρότασης µοµφής που αφορά
στο σύνολο της Κυβέρνησης και φυσικά και στο πρόσωπό του.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, ζητώ την ανοχή σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ανοχή ενός λεπτού.
ΘΕΟΔΩΡΑ (ΔΩΡΑ) ΑΥΓΕΡΗ: Αυτό το κράτος της παρακµής

και σήψης έστησε ο Πρωθυπουργός. Έβαλε εξαρχής τη φράση
«επιτελικό κράτος». Ο «νονός» µάλιστα που έδωσε το όνοµα είναι
ο κ. Γεραπετρίτης. Αυτό το όνοµα έβαλε ως ταµπέλα σε κάθε ορ-
γανωµένη απόπειρα εκποίησης της δηµόσιας περιουσίας, σε
κάθε τρόπο κατασπατάλησης δηµοσίων πόρων, σε κάθε σχέδιο
δίωξης πολιτικών αντιπάλων, σε κάθε κίνηση αµφισβήτησης του
δηµοκρατικού κεκτηµένου, σε κάθε προσπάθεια να ξαναγραφτεί
η νεότερη ιστορία µας όπως θα την ήθελαν όσοι τη χρεοκόπη-
σαν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και κλείνω µε αυτό, ο ελληνικός
λαός απαιτεί να φύγετε. Αυτός στην ουσία αίρει την εµπιστοσύνη
στο πρόσωπό σας. Αυτός απαιτεί να προσφύγετε σε εκλογές,
γιατί στη δηµοκρατία δεν υπάρχουν αδιέξοδα. Ο ελληνικός λαός
θα ξαναγράψει µια νέα αρχή για τη δηµοκρατία και την πρόοδο.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Σας ενηµερώνω ότι
έχουν γραφτεί διακόσιοι είκοσι συνάδελφοι. Ακόµη και αν φτά-
σουµε αύριο βράδυ στις δώδεκα, εάν δεν τηρηθούν οι χρόνοι,
δεν θα έχουν µιλήσει όλοι οι συνάδελφοι. Και µην αρχίσετε τις
φωνές -κυρίως οι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης- ότι φιµώνεται
η φωνή των Βουλευτών, εάν όσοι µιλάτε σήµερα δεν σέβεστε
τους χρόνους.

Μετά τον κ. Κέλλα τον λόγο θα πάρει ο κ. Μηταράκης. Θα ακο-
λουθήσουν τέσσερις συνάδελφοι και µετά τον λόγο θα πάρει ο
κ. Σκέρτσος. Είναι εκ µέρους της Κυβέρνησης και οι δύο. Μετά
τον κ. Μηταράκη είναι ο κ. Μουλκιώτης, ο κ. Χατζηβασιλείου, η
κ. Τζάκρη και η κ. Πιπιλή.

Τον λόγο έχει ο κ. Κέλλας.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την πρόταση

δυσπιστίας την οποία σήµερα συζητούµε τη χρησιµοποιείτε ως
βάλσαµο, αγαπητοί συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, για τη δηµοσκοπική
σας κατρακύλα. Και αυτό βεβαίως το επιβεβαιώνετε εσείς οι ίδιοι
µε το γεγονός ότι καταφύγατε στην Επιτροπή Θεσµών και Δια-
φάνειας για το κύρος της τελευταίας δηµοσκόπησης.

Απογοητεύσατε τον κόσµο, αγαπητοί µου συνάδελφοι του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, ως Κυβέρνηση, αλλά φαίνεται ότι εξακολουθείτε να τον
απογοητεύετε και ως Αντιπολίτευση. Οι πολίτες έχουν και µνήµη
και κρίση, και κρίνουν και συγκρίνουν.

Στην πρόταση δυσπιστίας µέµφεστε την Κυβέρνηση για τη δια-
χείριση της πανδηµίας. Σοβαρά µιλάτε τώρα; Εσείς που εναγκα-
λίζετε τους αντιεµβολιαστές εγκαλείτε την Κυβέρνηση για τη
διαχείριση της πανδηµίας;

Να σας θυµίσω, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι όταν ξεκίνησε η
πανδηµία διαµαρτυρόσασταν για την ακύρωση των καρναβαλι-
κών εκδηλώσεων που αποφάσισε η Κυβέρνηση; Εσείς δεν ήσα-
σταν που όταν έκλειναν τα σχολεία λέγατε να ανοίξουν και όταν
άνοιγαν τα σχολεία λέγατε να κλείσουν; Εσείς δεν λέγατε, απευ-
θυνόµενοι στην Κυβέρνηση όταν είπε ότι έρχεται το εµβόλιο, ότι
η Κυβέρνηση κάνει εµπόριο ελπίδας; Και όταν η Κυβέρνηση µι-
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λούσε για εµβολιασµό, εσείς τι λέγατε; «Ξεστοκάρισµα εµβο-
λίων». Προφανώς τα έχετε ξεχάσει όλα αυτά.

Εµείς ωστόσο όχι µόνο πετύχαµε να φέρουµε εις πέρας την
επιχείρηση «ΕΛΕΥΘΕΡΙΑ» µέσω του εµβληµατικού έργου της ενι-
αίας ψηφιακής πύλης, προσεγγίζοντας τον ευρωπαϊκό µέσο όρο
εµβολιασµών, που είναι από τους υψηλότερους στον κόσµο,
αλλά κάναµε για τη στήριξη του ΕΣΥ όσα δεν έγιναν τα προηγού-
µενα δέκα χρόνια.

Αυτό δεν το λέω ως πολίτης, δεν το λέω ως Βουλευτής, το λέω
σαν γιατρός ο οποίος υπηρέτησε εθελοντικά στο ΕΣΥ στο περ-
σινό µεγάλο κύµα της πανδηµίας. Υπερδιπλασιάσαµε τον αριθµό
κλινών στις εντατικές θεραπείες, υλοποιήσαµε δώδεκα χιλιάδες
προσλήψεις υγειονοµικού προσωπικού και τις επόµενες εβδοµά-
δες έρχεται η προκήρυξη για πρόσληψη µόνιµου προσωπικού
τεσσάρων χιλιάδων νοσηλευτών, επτακοσίων ιατρών και χιλίων
διακοσίων ατόµων παραϊατρικού και διοικητικού προσωπικού.

Το 30% των διορισµών το 2022 είναι υγειονοµικοί, ενώ οι συ-
νολικές δαπάνες για την υγεία αγγίζουν τα 11,7 δισεκατοµµύρια,
δηλαδή το 6,3% του ΑΕΠ. Επί ΣΥΡΙΖΑ ξέρετε πόσες ήταν οι δα-
πάνες; Ήταν 3,8 δισεκατοµµύρια, έτσι για απλή σύγκριση. Αυτή
είναι η πραγµατικότητα.

Είµαι βέβαιος ότι τελειώνοντας η πανδηµία η Κυβέρνησή µας
θα προχωρήσει στη διαµόρφωση ενός νέου ΕΣΥ, εκσυγχρονίζον-
τας οργάνωση, κτηριακές υποδοµές, εξοπλισµό και προσελκύον-
τας το απαραίτητο έµψυχο δυναµικό.

Υπάρχουν ειδικότητες, αγαπητοί συνάδελφοι, που είναι σε έλ-
λειψη και όλοι οι συνάδελφοι στα νοσοκοµεία υπερβάλλουν εαυ-
τούς τα τελευταία δύο χρόνια, γι’ αυτό και τους ευχαριστώ
ακόµη µία φορά από το Βήµα αυτό της Βουλής.

Πέρα από τη σφαίρα της υγείας, η Κυβέρνηση παρενέβη απο-
φασιστικά για την ανάσχεση των επιπτώσεων της υγειονοµικής
κρίσης στην οικονοµία διαθέτοντας 44 δισεκατοµµύρια για την
περίοδο 2020 - 2022. Πρόκειται για το τρίτο µεγαλύτερο πακέτο
στήριξης ως ποσοστό του ΑΕΠ στην Ευρωζώνη και το τέταρτο
παγκοσµίως. Στον τοµέα της οικονοµίας οι αριθµοί είναι αµείλι-
κτοι, κύριοι συνάδελφοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης.

Η Κυβέρνηση Μητσοτάκη είναι η κυβέρνηση που στάθηκε στο
πλευρό της µεσαίας τάξης µε συνέπεια, κάνοντας µάλιστα πε-
ρισσότερα απ’ όσα είχε υποσχεθεί. Μειώσαµε τον εισαγωγικό
φορολογικό συντελεστή φυσικών προσώπων από το 22% στο
9%, τον φόρο εισοδήµατος των επιχειρήσεων από το 29% στο
22%. Μειώσαµε την προκαταβολή φόρου για φυσικά πρόσωπα
που ασκούν επιχειρηµατική δραστηριότητα από το 100% στο
55% και για τα νοµικά πρόσωπα στο 80%. Ο φορολογικός συν-
τελεστής για τα αγροτικά σχήµατα πήγε στο 10%. Μειώσαµε τον
ΕΝΦΙΑ µεσοσταθµικά κατά 22% και τις ασφαλιστικές εισφορές
κατά τρεις µονάδες. Μειώσαµε την ανεργία στα χαµηλότερα επί-
πεδα από το 2010. Συγχρόνως αυξήσαµε το διαθέσιµο εισόδηµα
των νοικοκυριών κατά 3,5 δισεκατοµµύρια σε σχέση µε το 2019,
αµβλύνοντας τις πληθωριστικές πιέσεις, που οφείλονται βεβαίως
στην παγκόσµια ύφεση και στην ενεργειακή κρίση που προκά-
λεσε η πανδηµία.

Γι’ αυτό άλλωστε ο Πρωθυπουργός αποφάσισε την επιδότηση
των λογαριασµών ηλεκτρικής ενέργειας και η Κυβέρνηση ανέ-
λαβε κατά 80% τη ρήτρα αναπροσαρµογής στο αγροτικό ρεύµα
και για τον µήνα Ιανουάριο επιδοτεί κατά 50% όλους τους λογα-
ριασµούς ρεύµατος, πετρελαίου, φυσικού αερίου για όλους τους
καταναλωτές και θα σταθεί στο πλευρό των πολιτών για όσο διά-
στηµα θα διαρκέσει αυτή η κρίση.

Η Κυβέρνηση Μητσοτάκη στέκεται και έµπρακτα βεβαίως στο
πλευρό των αγροτών. Η ηγεσία του Υπουργείου Αγροτικής Ανά-
πτυξης κατάφερε µε σκληρές διαπραγµατεύσεις να διατηρήσει
τα 19,3 δισεκατοµµύρια ευρώ για τη νέα ΚΑΠ, τη στιγµή που σε
όλα τα υπόλοιπα ευρωπαϊκά κράτη µειώθηκε κατά µέσο όρο
κατά 15%. Κάναµε πράξη τις υποσχέσεις µας ελέγχοντας τις πα-
ράνοµες ελληνοποιήσεις και τις νοθείες των προϊόντων. Ειδικά
για τη φέτα επιβλήθηκαν τα µεγαλύτερα πρόστιµα που έχουν επι-
βληθεί ποτέ και οι κτηνοτρόφοι είδαν την τιµή του πρόβειου γά-
λακτος να ανεβαίνει κατά 50%.

Παράλληλα µειώσαµε τον ΦΠΑ στις ζωοτροφές από το 13%
στο 6% και ανακοινώθηκε η επιστροφή του ειδικού φόρου κατα-

νάλωσης πετρελαίου για τους αγροτικούς συνεταιρισµούς και
τους νέους αγρότες για το 2022. Ειδικότερα δε στη Θεσσαλία
µε τον «Ιανό» και τους σεισµούς είχαµε άµεση κινητοποίηση του
κρατικού µηχανισµού, δροµολογώντας ταχεία αποζηµίωση των
πληγέντων.

Συγκρίνετε, λοιπόν, αγαπητοί συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ τη συµ-
περιφορά αυτή του Πρωθυπουργού και της Κυβέρνησης µε αυτή
τη συµπεριφορά που επέδειξε ο κ. Τσίπρας στη Μάνδρα και στο
Μάτι. Δεν θέλετε να σας θυµίσω ασφαλώς τι λέγατε τότε.

Υποβάλλετε, λοιπόν, πρόταση µοµφής για την πολιτική µας
στους τοµείς µετανάστευσης και εθνικής ασφαλείας; Μεταξύ
2015 - 2016 προκαλέσατε τη µεγαλύτερη ανθρωπιστική κρίση
στη σύγχρονη ιστορία του τόπου. Οι ανθρωποροές έχουν µει-
ωθεί κατά 90% σε σχέση µε το 2019, αλλά κανείς δεν θα ξεχάσει
τις απαράδεκτες εικόνες στη Μόρια, όπως και το σύνθηµά σας
ότι η θάλασσα δεν έχει σύνορα. Και βέβαια και η θάλασσα έχει
σύνορα και τα φυλάσσουµε, προστατεύοντας τα εθνικά µας δι-
καιώµατα.

Η Κυβέρνηση έθεσε από την πρώτη στιγµή ως στόχο την ενί-
σχυση της εθνικής µας ασφάλειας διά της αύξησης της αποτρε-
πτικής µας ισχύος. Τα είκοσι τέσσερα Ραφάλ σε συνδυασµό µε
τις φρεγάτες Μπελαρά θωρακίζουν την άµυνά µας και προσφέ-
ρουν στα άξια στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεών µας υπερσύγ-
χρονα µέσα µε τα οποία µπορούν να προκαλέσουν συντριπτικά
πλήγµατα σε όποιον τολµήσει να απειλήσει την πατρίδα µας. Με
αποφασιστικότητα απαντήσαµε στις προκλήσεις της Τουρκίας.
Η θέση της χώρας µας έχει αναβαθµιστεί σηµαντικά στο περιφε-
ρειακό και διεθνές σύστηµα.

Το ψηφιακό κράτος πλέον είναι πιο ανταγωνιστικό. Διαδραµα-
τίζει πρωταγωνιστικό ρόλο στον πυρήνα της ενωµένης Ευρώπης,
µε τον Κυριάκο Μητσοτάκη να συνδιαµορφώνει το µέλλον της
ευρωπαϊκής ολοκλήρωσης, διανοίγοντας µια νέα και πιο φωτεινή
εποχή µε περισσότερες ευκαιρίες για όλους και πολλές προκλή-
σεις για τη νέα γενιά. Για όλους αυτούς τους λόγους η Κυβέρ-
νηση εξέρχεται ισχυρότερη από την πρόταση δυσπιστίας.

Αγαπητοί συνάδελφοι, ο Κυριάκος Μητσοτάκης κυβερνά µε το
βλέµµα στραµµένο στο µέλλον και όχι στην εκλογολογία και στο
τέλος της τετραετίας οι πολίτες θα δώσουν στη Νέα Δηµοκρατία
νέα ισχυρή εντολή διακυβέρνησης.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Καλείται στο Βήµα ο
Υπουργός κ. Μηταράκης.

Έχετε τον λόγο για δέκα λεπτά.
ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ (Υπουργός Μετανάστευσης και Ασύ-

λου): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµφανώς ο
ΣΥΡΙΖΑ χαρακτηρίζεται από πολιτική απόγνωση, καθώς η κοινω-
νία δεν ανταποκρίνεται στην προσπάθεια όξυνσης του πολιτικού
κλίµατος που επιχειρείται, ενώ η πρόταση δυσπιστίας δίνει στην
Κυβέρνηση τη δυνατότητα να παρουσιάσει τη συνολική της
δράση, να επικεντρωθεί στις µεγάλες προκλήσεις της περιόδου,
στις προσπάθειες αντιµετώπισης που καταβάλαµε και φυσικά
στα απτά αποτελέσµατα.

Αυτονόητα η συζήτηση θα υπενθυµίσει στον ελληνικό λαό τις
ολέθριες ηµέρες της διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, θα κατα-
δείξει τα αδιέξοδα της στρατηγικής του ΚΙΝΑΛ, ενώ η Κυβέρνηση
θα παρουσιάζει τα πεπραγµένα της και το σχέδιό µας για την Ελ-
λάδα του µέλλοντος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο µεταναστευτικό η κρίση πα-
ραµένει έντονη για την Ευρωπαϊκή Ένωση. Σύµφωνα µε τα πρό-
σφατα στοιχεία της FRONTEX, η Ευρώπη βίωσε πέρυσι τη
χειρότερη χρονιά παράνοµων αφίξεων από το 2017 µε αύξηση
κατά 57% των ροών, ενώ την ίδια στιγµή η χώρα µας έχει ανα-
κτήσει τον έλεγχο και δεν αποτελεί πλέον κύρια πύλη εισόδου.
Καταφέραµε να µειώσουµε τις συνολικές ροές από εβδοµήντα
δύο χιλιάδες το 2019 σε οκτώ χιλιάδες επτακόσιες σαράντα
πέντε το 2021, δηλαδή µια µείωση 88%, οι χαµηλότερες ροές της
δεκαετίας.

Η µείωση των ροών, η επιτάχυνση της διαδικασίας ασύλου και
η ανάληψη του ελέγχου των δοµών από την Κυβέρνηση έφερε
αποτελέσµατα στις επιπτώσεις της κρίσης στις τοπικές κοινω-
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νίες. Πρώτο αποτέλεσµα, η αποσυµφόρηση των νησιών µας. Από
δεκαεπτά χιλιάδες διαµένοντες, ένας στους πέντε την ηµέρα των
εκλογών του Ιουλίου του 2019, σήµερα βρίσκονται στα νησιά
τρεις χιλιάδες, δηλαδή ένας στους δέκα διαµένουν σε δοµή φι-
λοξενίας.

Το δεύτερο αποτέλεσµα ήταν η αποσυµφόρηση της ενδοχώ-
ρας, καθώς σε σχέση µε το 2020 οι διαµένοντες στην ενδοχώρα
έχουν µειωθεί κατά 49%. Κλείσαµε την τελευταία διετία ογδόντα
οκτώ δοµές από τις εκατόν είκοσι µία που παραλάβαµε. Αποσυν-
δέσαµε αρκετές περιοχές της χώρας από το µεταναστευτικό. Σή-
µερα φιλοξενούµε συνολικά στην ενδοχώρα είκοσι οκτώ χιλιάδες
αιτούντες άσυλο από σαράντα οκτώ χιλιάδες την ηµέρα των
εκλογών.

Το τρίτο αποτέλεσµα είναι ότι προχωράµε και συνεχίζουµε στη
µείωση των θέσεων φιλοξενίας στις µεγάλες πόλεις, την Αθήνα
και τη Θεσσαλονίκη. Η Αθήνα δέχτηκε πρωτόγνωρη πίεση την
περίοδο 2015 - 2019 επί ηµερών ΣΥΡΙΖΑ και επί δηµαρχίας Γιώρ-
γου Καµίνη. Έµφαση δίνουµε πλέον στην αποσυµφόρηση των
κραδασµών που προκαλεί το µεταναστευτικό εδώ και δεκαετίες
στις µεγάλες πόλεις, µε ολοκληρωµένο σχέδιο σε συνεργασία
µε τα συναρµόδια Υπουργεία και φορείς, µειώνοντας τις θέσεις
φιλοξενίας στην Αθήνα και στη Θεσσαλονίκη, παραχωρώντας
στον Δήµο Αθηναίων το υπνωτήριο αστέγων το οποίο είχαµε δη-
µιουργήσει για να το χρησιµοποιήσει πλέον για τις ανάγκες των
πολιτών αυτής της πόλης.

Επιπρόσθετα, υλοποιήσαµε τις δεσµεύσεις µας προς τις τοπι-
κές κοινωνίες µε τη µονιµοποίηση του µειωµένου ΦΠΑ στα νησιά
µας που κατήργησε ο ΣΥΡΙΖΑ µε το µνηµόνιο του 2015, µε την
ενίσχυση της τοπικής αυτοδιοίκησης µε ανταποδοτικά τέλη και
από το Ταµείο Αλληλεγγύης και τη δηµιουργία -όπως είχαµε δε-
σµευθεί- ενός µόνιµου µηχανισµού αποζηµιώσεων για τους κα-
τοίκους που πλήττονται από τις δοµές φιλοξενίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πλέον η χώρα µας έχει θετικό
ισοζύγιο αφίξεων-αναχωρήσεων στον τοµέα του µεταναστευτι-
κού. Από τη στιγµή που ανέλαβε τη διακυβέρνηση της χώρας η
Νέα Δηµοκρατία τον Ιούλιο του 2019 έχουν έρθει συνολικά στη
χώρα µας εβδοµήντα οκτώ χιλιάδες µετανάστες παρανόµως, ενώ
έχουν φύγει εκατόν είκοσι µε εκατόν τριάντα χιλιάδες. Βρεθή-
καµε αντιµέτωποι µε προσπάθειες εργαλειοποίησης του µετανα-
στευτικού και η Ευρώπη αντέδρασε ακαριαία στηρίζοντας την
Ελλάδα.

Με στρατηγική επτά σηµείων καταφέραµε να προστατεύσουµε
µε αποφασιστικότητα τα θαλάσσια και τα χερσαία σύνορα της
χώρας µας και κατ’ επέκταση τα σύνορα της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. Η Κυβέρνηση λειτουργεί ως η ασπίδα της Ελλάδας και αυτή
είναι η αποτελεσµατικότητα στη διαχείριση του µεταναστευτικού
που διαγράφει οριστικά τη µνήµη των ανοικτών συνόρων του
2015. Αυτά στο εσωτερικό.

Παράλληλα, η χώρα µας µέσα σε αυτά τα χρόνια κατάφερε να
γίνει ισχυρός συνοµιλητής στα ευρωπαϊκά fora. Η χώρα µας βρί-
σκεται στην πρώτη γραµµή της διαπραγµάτευσης για το νέο σύµ-
φωνο, αλλά αποτελεί ταυτόχρονα κινητήριο µοχλό για σηµα-
ντικές ευρωπαϊκές πρωτοβουλίες.

Την προηγούµενη βδοµάδα στο Βίλνιους σε διάσκεψη µε συµ-
προεδρία της Ελλάδος δεκαέξι κράτη-µέλη, η πλειονότητα των
κρατών-µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, υπογράψαµε κοινή δή-
λωση για την ανάγκη ενίσχυσης της προστασίας των κοινών εξω-
τερικών συνόρων της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Έχουµε, λοιπόν, σφυρηλατήσει δύο ισχυρές συµµαχίες, αφ’
ενός τη συµµαχία των χωρών του Νότου, των «MED5», µε στόχο
την επίτευξη αλληλεγγύης στο νέο σύµφωνο, αφ’ ετέρου τη συµ-
µαχία δεκαέξι χωρών για την ανάγκη προστασίας των εξωτερι-
κών συνόρων της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Στο εσωτερικό προχω-
ράµε στην ολοκλήρωση του εθνικού συστήµατος υποδοχής,
προσφέροντας αξιοπρεπείς συνθήκες διαβίωσης, αλλά και ένα
πολύ υψηλό αίσθηµα ασφάλειας και για τους ωφελούµενους και
για τους εργαζόµενους και για τις τοπικές κοινωνίες. Ήδη λει-
τουργούν οι νέες δοµές στη Σάµο, στην Κω και στη Λέρο, ετοι-
µάζονται οι νέες δοµές στη Λέσβο, στη Χίο και η αναβάθµιση του
φυλακίου. Αυτές οι νέες δοµές λειτουργούν αποτρεπτικά για
νέες ροές και αναδεικνύουν την ιδεολογική άβυσσο που µας χω-

ρίζει από τον ΣΥΡΙΖΑ.
Επί των ηµερών σας οι δοµές ήταν µια ανοχύρωτη πολιτεία µε

απαράδεκτες συνθήκες διαβίωσης και εργασίας, ενώ σήµερα
έχουµε ανακτήσει τον έλεγχο και εµφυσήσει ένα αίσθηµα ασφά-
λειας και σιγουριάς και µέσα στις δοµές και στις τοπικές κοινω-
νίες. Και επιπλέον µε γνώµονα τις ανάγκες της ελληνικής οι-
κονοµίας δηµιουργούµε διόδους νόµιµης µετανάστευσης ειδικά
για εποχικούς εργάτες και προχωράµε στην αναθεώρηση του
Κώδικα Μετανάστευσης για όσους δικαιούνται και όσους εµείς
χρειαζόµαστε να έρθουν και να εργαστούν στη χώρα µας µε κα-
νόνες και νοµιµότητα.

Ταυτόχρονα αναδοµήσαµε το Υπουργείο µας µε τη συγκέν-
τρωση όλων των υπηρεσιών στον «Κεράνη» µε το νέο οργανό-
γραµµα, µε τις πεντακόσιες πενήντα µόνιµες προσλήψεις που
έχουν εγκριθεί. Πήραµε πίσω τα κλειδιά των δοµών από τις ΜΚΟ,
οριοθετήσαµε τη δράση τους, θεσπίσαµε κανονισµούς λειτουρ-
γίας. Και ταυτόχρονα -πολύ σηµαντικό- απεµπλέξαµε τις Ένο-
πλες Δυνάµεις από τη διαχείριση των µεταναστευτικών δοµών. 

Προχωρήσαµε για όλες τις προµήθειες µε ανοικτούς διαγωνι-
σµούς, µε συµφωνίες πλαίσιο, τις βέλτιστες, δηλαδή, ευρωπαϊ-
κές πρακτικές, προτάσσοντας έναν ορθολογικό µακροχρόνιο
σχεδιασµό και καταστήσαµε τη διαφάνεια κεκτηµένο και όχι ζη-
τούµενο, καταργώντας τις διατάξεις που ο ΣΥΡΙΖΑ ψήφισε το
2016 επιτρέποντας κατά παρέκκλιση αναθέσεις για τις ανάγκες
του µεταναστευτικού. Και βέβαια όλες αυτές οι συµβάσεις έρ-
χονται στη Βουλή στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή, κάτι που δεν
έγινε ποτέ επί ηµερών ΣΥΡΙΖΑ.

Επειδή άκουσα συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ να τοποθετούνται
για το θέµα της κακοκαιρίας ως προς το µεταναστευτικό, να θυ-
µίσω ότι επί ΣΥΡΙΖΑ το καλοκαίρι λιάζονταν και τον χειµώνα πά-
γωναν. Όλοι θυµόµαστε τις φωτογραφίες της Μόριας. Είχαµε
απώλεια ανθρώπινων ζωών από την κακοκαιρία στις δοµές φιλο-
ξενίας και φέτος, το 2022, δεν αντιµετωπίζουµε πρόβληµα στις
δοµές ούτε από την πανδηµία ούτε από την κακοκαιρία. Η Ελ-
λάδα πλέον αποτελεί ευρωπαϊκό παράδειγµα στη διαχείριση του
ζητήµατος, όπως φαίνεται στα δηµοσιεύµατα του διεθνούς Τύ-
που.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πρόταση δυσπιστίας του ΣΥ-
ΡΙΖΑ κατά αυτού που λένε, της χειρότερης, δηλαδή, κυβέρνησης
της Μεταπολίτευσης καταρρίπτεται από την ίδια την πραγµατι-
κότητα, γιατί είναι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας που όχι
µόνο κράτησε όρθια τη χώρα µέσα σε συνθήκες παγκόσµιας
αβεβαιότητας ελέω κορωνοϊού, αλλά την έβαλε πλέον σε έναν
ενάρετο κύκλο ανάπτυξης. Πλέον η Ελλάδα εκπέµπει την εικόνα
µιας υγιούς οικονοµίας που συγκεντρώνει διεθνές επενδυτικό εν-
διαφέρον µε παρεµβάσεις που ανυψώνουν το βιοτικό επίπεδο
των πολιτών και µειώνουν το φορολογικό βάρος και σε φυσικά
και σε νοµικά πρόσωπα, µε παράλληλη ενίσχυση της αποτρεπτι-
κής ικανότητας της χώρας, υψώνοντας το ανάστηµά µας σε µια
γειτονιά συνεχών προκλήσεων. Και αυτό θα συνεχίσουµε να κά-
νουµε και σε αυτή και στην επόµενη τετραετία µε γνώµονα το
εθνικό συµφέρον. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Κακλαµάνης): Στο Βήµα καλείται

ο συνάδελφος, κ. Γεώργιος Μουλκιώτης από το Κίνηµα Αλλαγής. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, ο ελληνικός

λαός τίµησε την Κυβέρνηση µε αυτοδυναµία, καθώς είχε υπο-
σχεθεί µεταξύ άλλων τις µεγάλες µεταρρυθµίσεις, το επιτελικό
κράτος, την καλή νοµοθέτηση, την επίλυση του προσφυγικού,
την αποτελεσµατική διαχείριση των εθνικών ζητηµάτων, την ανά-
καµψη της οικονοµίας.

Τριάντα µήνες όµως µετά τις εκλογές, κύριοι Υπουργοί, αντί
να δώσετε λύσεις στα φλέγοντα προβλήµατα της οικονοµίας, της
αγοράς εργασίας, της κοινωνίας, έχετε αποτύχει σε όλα τα επί-
πεδα. Το επιτελικό κράτος δεν λειτουργεί. Η καλή νοµοθέτηση
πάει περίπατο. Στη διαχείριση της πανδηµίας έχετε αποτύχει. Η
οικονοµία παραπαίει, οι επιχειρήσεις και οι εργαζόµενοι είναι
απελπισµένοι, οι συνταξιούχοι δυσκολεύονται να επιβιώσουν. Βε-
βαίως δεν έχετε κανένα σχέδιο για τον τρόπο, ούτε όµως και για
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τον µηχανισµό πρόληψης και αντιµετώπισης κρίσεων, όπως απο-
καλύπτεται, κι εσείς εκ των υστέρων το αναγνωρίζετε. 

Ο προτείνων τη µοµφή ΣΥΡΙΖΑ απ’ την άλλη, βλέποντας στην
ηγεσία του την πρωτοφανή κοινωνική και πολιτική αποδοκιµασία,
σκαρφίζεται τα πάντα προκειµένου να περισώσει ό,τι µπορεί. Οι
κύριοι Μητσοτάκης και Τσίπρας αποπειρώνται να συντηρήσουν
το δίπολο για την ασφάλεια της επιβίωσής τους, αλλά και την
εξυπηρέτηση του ακροατηρίου τους. Ο ένας στηρίζει τον άλλον
µέσα από την πόλωση και τον διχασµό, αφού είναι και οι δύο
όψεις του αυτού νοµίσµατος. Το επιβεβαιώνουν µάλιστα µε κάθε
τρόπο, µε ιδιαίτερη επιµονή και σε κάθε ευκαιρία. Το απέδειξαν
και προχθές µε τις έντονα αποκαλυπτικές εκνευρισµού και αµη-
χανίας πανοµοιότυπες ανακοινώσεις της Νέας Δηµοκρατίας και
του ΣΥΡΙΖΑ ως προς τις πολιτικές θέσεις που εξέφρασε ο Πρό-
εδρος του Κινήµατος Αλλαγής - ΠΑΣΟΚ, Νίκος Ανδρουλάκης.
Ποιες θέσεις; Τις θέσεις που αναφέρονται σαφέστατα στην πο-
λιτική αυτονοµία. 

Η πολιτική αυτονοµία του Κινήµατος Αλλαγής - ΠΑΣΟΚ σηµαί-
νει να έχεις στρατηγική, στην υπηρεσία των δικών σου στόχων
και όχι των άλλων. Όταν έχεις στρατηγική ανάκτησης της πολι-
τικής ηγεµονίας, τότε εντάσσεις και τον πολιτικό λόγο σε αυτή.
Γιατί; Για να επιτύχεις την πολιτική αλλαγή.

Οι αντιδράσεις, λοιπόν, Νέας Δηµοκρατίας και ΣΥΡΙΖΑ επιβε-
βαιώνουν ότι η υπεύθυνη στάση της παράταξής µας ενοχλεί και
τους δύο. Η Κυβέρνηση, ενώ βρίσκεται απολογούµενη σε κάθε
ελληνικό σπίτι σήµερα, για το φιάσκο της πολιτικής διαχείρισης
των προαναγγελθέντων µε µεγάλη ακρίβεια χρονικού προσδιο-
ρισµού έντονων καιρικών φαινοµένων χιονόπτωσης, αίφνης ως
από µηχανής θεός, όπως φαίνεται στα έργα της τραγωδίας του
Θηβαϊκού κύκλου, εµφανίζεται ο ΣΥΡΙΖΑ και αλλάζει την πολιτική
ατζέντα. Πόση ακόµα χείρα βοηθείας από το ΣΥΡΙΖΑ προς την
Κυβέρνηση;

Εµείς δεν απορούµε καθόλου µε την ταύτιση των δύο φερό-
µενων  µονοµάχων που διεξάγουν αγώνα δρόµου για τη διατή-
ρηση και αλληλοτροφοδότηση του άγονου και άχρηστου
διπολισµού. Μαζί άλλωστε ξεκίνησαν το 2010 στις πλατείες των
«Αγανακτισµένων». 

Κύριε Μητσοτάκη, στις φωτιές ζητήσατε συγγνώµη. Στις πληµ-
µύρες ζητήσατε συγγνώµη. Στον χιονιά προχτές επίσης συγ-
γνώµη. Ανακαλύψετε, δηλαδή, τι; Την κατά συνήθεια και κατά
συρροή συγγνώµη. Φαίνεται, όµως, ότι είναι αναγκαίο εµείς να
σας υπενθυµίσουµε ότι υπάρχει και η έννοια της πολιτικής ευθύ-
νης, η οποία ενίοτε αναλαµβάνεται, η οποία δεν εξαγοράζεται
ούτε µε 2.000 ευρώ ούτε όµως και µε απόπειρα υποκατάστασης
της δικαιοδοτικής κρίσης. Αποδεικνύεται, όµως, ότι για την Κυ-
βέρνηση η έννοια της πολιτικής ευθύνης είναι αγαθό σε ανεπάρ-
κεια. Να υπενθυµίσουµε ότι όπου υπάρχει ευθύνη, υπάρχουν και
συνέπειες. Συνέπειες για την Κυβέρνηση, αλλά δυστυχώς συνέ-
πειες και για το ελληνικό δηµόσιο σύµφωνα µε το άρθρο 105 του
εισαγωγικού νόµου του Αστικού Κώδικα.

Δυστυχώς για τον ελληνικό λαό, λοιπόν, η Κυβέρνηση αποδει-
κνύει ότι δεν είναι µόνο δεξιά Κυβέρνηση, αλλά είναι και αδέξια,
διότι το αφήγηµα, µια σύγχρονη αποτελεσµατική διακυβέρνηση,
υπερπροβλήθηκε αλλά καταχρεοκόπησε και αυτοκατεδαφί-
στηκε.

Αλήθεια, γιατί δεν έχουν εκδοθεί ακόµα οι κανονιστικές απο-
φάσεις του ν.4662/2020 µε τον οποίον συνεστήθη ο περίφηµος
εθνικός µηχανισµός διαχείρισης κρίσεων και αντιµετώπισης κιν-
δύνων, που παραµένει ανενεργός σε µεγάλο βαθµό; Πότε θα
υπάρξει επιτέλους ένα ενιαίο κέντρο σχεδιασµού, συντονισµού
και διαχείρισης κάθε φυσικής καταστροφής πλήρως λειτουργικό,
µε αναβαθµισµένα και επικαιροποιηµένα σχέδια πολιτικής προ-
στασίας, ώστε να σβηστούν από τη µνήµη όλων µας, οι ντροπια-
στικές εικόνες των προηγούµενων ηµερών; Πού ήταν τις προη-
γούµενες µέρες του χιονιά το συντονιστικό όργανο πολιτικής
προστασίας που προβλέπεται και προϋπήρχε; Υπήρχε άραγε;

Επιτέλους η χώρα δεν µπορεί να είναι στον αέρα και µόνο στα
σχέδια. Πρέπει να γυρίσει πραγµατικά σελίδα και να επιβεβαι-
ώσει τη θέση της στον χάρτη των υγειών, ευηµερών και προηγ-
µένων χωρών του κόσµου. 

Κύριοι Υπουργοί, αντιλαµβάνοµαι ότι η συνοχή και ανθεκτικό-

τητα της Κυβέρνησης παραµένει σταθερή. Η δυσαρµονία, όµως,
µε την κοινωνία και τους πολίτες έχει κτυπήσει κόκκινο, είτε θέ-
λετε να το καταλάβετε, είτε όχι. Χρησιµοποιείτε την πανδηµία για
να αναπτύξετε το πελατειακό κράτος και την αδιαφάνεια. Εργα-
λειοποιήσατε την πανδηµία µε σκοπό την ελαστικοποίηση των
εργασιακών σχέσεων αλλά και την εξυπηρέτηση συγκεκριµένων
συµφερόντων. Ούτε άδεια ειδικού σκοπού δεν προβλέψατε έγ-
καιρα για τους γονείς παιδιών που νοσούν από COVID-19. Το κά-
νατε κατόπιν εορτής, µετά από σχετική ερώτηση µας στις αρχές
Γενάρη, µόλις άνοιξαν τα σχολεία και µάλιστα στερώντας από
τους εργαζόµενους µέρος του µισθού τους. Αυτή είναι η ευαι-
σθησία σας, αυτή είναι η αντίληψή σας για το κράτος πρόνοιας. 

Κάνατε βεβαίως και πολλά άλλα. Αναφέρω ενδεικτικά δέκα ση-
µεία.

Πρώτον, επιβάλλατε την de facto κατάργηση του οκτάωρου
και την ρευστοποίηση του χρόνου έναρξης και λήξης της εργα-
σίας. 

Δεύτερον, θεσµοθετήσατε τη µερική ή ολική κατάργηση της
πληρωµής υπερωριών.

Τρίτον, φαλκιδεύσατε τον ν.1264/1982, υλοποιώντας µε ευλά-
βεια τις εντολές και επιταγές του ΣΕΒ.

Τέταρτον, καταργήσατε τη λειψή δέκατη τρίτη σύνταξη. 
Πέµπτον, αγνοείτε την πρότασή µας για θεσµοθέτηση ελάχι-

στου εγγυηµένου µηνιαίου εισοδήµατος για τους συνταξιούχους
του e-ΕΦΚΑ και για την ενεργοποίηση νέου ΕΚΑΣ.

Έκτον, ο ψηφιακός µετασχηµατισµός και ο δήθεν επαναστα-
τικός e-ΕΦΚΑ είναι στον αέρα.

Έβδοµον, αδυνατείτε να αντιµετωπίσετε το πρόβληµα των έγ-
καιρων και των εκκρεµών αιτήσεων των κύριων και επικουρικών
συντάξεων εκατοντάδων χιλιάδων πολιτών.

Όγδοον, εκδίδετε εγκυκλίους για να µειώσετε µέχρι 268 ευρώ
την εθνική σύνταξη όλων αυτών που παίρνουν µία σύνταξη από
ίδιο δικαίωµα και µία σύνταξη λόγω θανάτου.

Ένατον, τα στοιχεία για την ανεργία προβληµατίζουν έντονα
και αναβιώνουν µνήµες περί αφερεγγυότητας των στατιστικών
στοιχείων λόγω προφανούς απόκλισης της Εθνικής Στατιστικής
Υπηρεσίας και του ΟΑΕΔ.

Δέκατον, η ελαχιστότατη αύξηση στους µισθούς έχει πολλα-
πλώς εξατµιστεί από τις αυξήσεις των τιµών σε όλα σχεδόν τα
προϊόντα. Πρόχειροι υπολογισµοί δείχνουν ότι κάθε εργαζόµε-
νος χάνει το 1/6, τουλάχιστον, του µισθού για να καλύψει τα αυ-
ξηµένα κόστη διαβίωσης. Αποτελεί κοινωνική και οικονοµική
πρόκληση η τεράστια απόκλιση στα ηµεροµίσθια των Ελλήνων
εργαζοµένων σε σχέση µε εκείνα των εργαζοµένων σε άλλα ευ-
ρωπαϊκά κράτη. Και ερωτώ: Από πότε, κύριοι της Κυβέρνησης, η
φτωχοποίηση των πολιτών και η επικράτηση κλίµατος επισφά-
λειας και αβεβαιότητας στην αγορά εργασίας είναι ένδειξη οικο-
νοµικής και κοινωνικής προόδου;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Καταλήγω, κύριε Πρόεδρε, µε το εξής: Το Κίνηµα Αλλαγής δη-
λώνει καθαρά πως δεν εµπιστεύεται την Κυβέρνηση και καταδι-
κάζει την αποτυχία διαχείρισης της πανδηµίας, των οικονοµικών
και κοινωνικών συνεπειών της: της ακρίβειας, της ενεργειακής
κρίσης και της ανεπάρκειας του επιτελικού κράτους, του υπερ-
συγκεντρωτισµού.

Η πρόταση δυσπιστίας, που κατέθεσε ο ΣΥΡΙΖΑ, έχει αναφορά
και στην περιχαράκωση του κόµµατός του, επαναλαµβάνοντας
µία άσφαιρη πολιτικά κίνηση.

Το αποτέλεσµα της πρότασης δυσπιστίας δεν δίνει στην Κυ-
βέρνησή σας την παραµικρή πολιτική ανάσα, διότι το πολιτικό
κράτος-φούσκα του κ. Μητσοτάκη έσπασε σαν µία παιδική τσι-
χλόφουσκα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κλείστε σας παρα-
καλώ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Με διαρκείς απόπειρες απόκρυψης
της πραγµατικότητας δεν µπορεί να γλιτώσει.

Απέναντι, κύριε Πρόεδρε, στην τεχνητή πόλωση και στον αντι-
δραστικό λόγο Νέας Δηµοκρατίας - ΣΥΡΙΖΑ, το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα
Αλλαγής συνεχίζει τη µοναδική ισχυρή, ουσιαστική και…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώστε, κύριε
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Μουλκιώτη.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: …µε τεκµηριωµένο προοδευτικό

προγραµµατικό λόγο Αντιπολίτευση που έχει ανάγκη η χώρα, για
να δώσουµε λύσεις στα προβλήµατα των Ελλήνων, για να τους
δώσουµε ξανά ελπίδα και προοπτική, διότι η αντίστροφη έχει αρ-
χίσει.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο Βου-

λευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αναστάσιος Χατζηβασιλείου,
Νοµού Σερρών.

Ορίστε, κύριε Χατζηβασιλείου, έχετε τον λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΧΑΤΖΗΒΑΣΙΛΕΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, ο κ. Τσίπρας

οδηγήθηκε στην απόφαση να καταθέσει πρόταση µοµφής απευ-
θυνόµενος κυρίως στο εσωτερικό του κόµµατός του και καθαρά
για επικοινωνιακούς λόγους.

Είναι ξεκάθαρο ότι η κοινωνία δεν σας ακούει, γιατί δεν έχετε
καταφέρει εδώ και δυόµισι χρόνια να αρθρώσετε έναν πειστικό
πολιτικό λόγο. Βλέπετε ότι καθηµερινά χάνετε σε απήχηση και
ότι οι πολίτες σας γυρίζουν την πλάτη. Σήµερα ψάχνετε για µια
σανίδα σωτηρίας, αλλά µάλλον πηγαίνετε για άλµα στο κενό.
Έχετε πάψει να µιλάτε µε την κοινωνία προ πολλού και κατηγο-
ρείτε εµάς για αυταρέσκεια. Εσείς, όµως, αρνείστε να δείτε την
αλήθεια κατάµατα. Δυόµισι χρόνια τώρα δεν έχετε παρουσιάσει
µία συνολική πολιτική πρόταση και λόγω ένδειας επιχειρηµάτων
περιορίζεστε απλά σε κραυγές, συνθήµατα και καταστροφολο-
γία.

Σήµερα, σε µια στιγµή δύσκολη για τους πολίτες µε την κακο-
καιρία που πέρασε, αντί να ασκήσετε µία κριτική εποικοδοµητική,
προτιµάτε επικοινωνιακά τρικ.

Έτσι, λοιπόν, µε µία κίνηση πανικού ο ΣΥΡΙΖΑ προσπαθεί να
θυµίσει στους ψηφοφόρους του ότι ακόµα είναι Αξιωµατική Αν-
τιπολίτευση.

Ναι, λοιπόν, τα καιρικά φαινόµενα της Δευτέρας ήταν πρωτο-
φανή και το Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης ενεργοποίησε τον µη-
χανισµό του από νωρίς. Το πρώτο µήνυµα από το «112», αυτό το
οποίο εσείς δεν ενεργοποιήσατε όταν ήσασταν στην κυβέρνηση,
εστάλη στα κινητά στις 10.28’ το πρωί από µία Πολιτική Προστα-
σία που πριν από δύο χρόνια δεν είχε ούτε κτηριακές υποδοµές
ούτε και ικανό αριθµό στελεχών.

Ναι, σηµειώθηκαν αστοχίες, ναι έγιναν λάθη και το δήλωσε και
ο Πρωθυπουργός ο ίδιος, δίνοντας το στίγµα µιας κυβέρνησης
που αναλαµβάνει τις ευθύνες της και αποδεικνύει πόσο διαφο-
ρετική είναι από εκείνη του ΣΥΡΙΖΑ. Εµείς δεν λέµε «Όλα τα
έκανα σωστά», δεν λέµε «Ψάχνω να βρω µεγάλα λάθη, αλλά δεν
µπορώ να βρω, δεν τα βρίσκω», ούτε σκηνοθετούµε συσκέψεις
για το θεαθήναι το βράδυ µετά από µία ανείπωτη τραγωδία. Η
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας δεν κοροϊδεύει τους πολίτες,
ούτε διστάζει να παραδεχθεί λάθη και να τα διορθώσει. Αντιλαµ-
βάνεται τις συστηµικές αδυναµίες των δεκαετιών και παλεύει να
τις ανατρέψει. 

Δεν θα αναφερθώ στα έργα και τις ηµέρες του ΣΥΡΙΖΑ. Άλλω-
στε, οι πολίτες γνωρίζουν. Όµως, καθηµερινά ο κόσµος σιγοψι-
θυρίζει µία φράση: «Τι θα γινόταν εάν…;». Και εσείς αντί αυτο-
κριτικής, ζητάτε να φύγει η, όπως την αποκαλείτε, χειρότερη κυ-
βέρνηση που γνώρισε ο τόπος, αυτή η Κυβέρνηση που από την
πρώτη στιγµή της πανδηµίας κράτησε την κοινωνία όρθια. Το
ΕΣΥ ενισχύθηκε µε δεκατέσσερις χιλιάδες στελέχη, οι δαπάνες
υγείας έφτασαν τα 5,3 δισεκατοµµύρια και οι κλίνες ΜΕΘ τις χί-
λιες τριακόσιες. Ο ιδιωτικός τοµέας επιστρατεύθηκε όταν και
όπου χρειάστηκε και η επιχείρηση των εµβολιασµών οργανώθηκε
υποδειγµατικά. Και ο ΣΥΡΙΖΑ υπερασπίζεται τη µία µέρα µία θέση
και στη συνέχεια την αντίθετή της.

Το Νοέµβριο του 2020 ο κ. Τσίπρας κατηγόρησε τον Κυριάκο
Μητσοτάκη για εµπόριο ελπίδας, για ένα ανύπαρκτο εµβόλιο,
αυτό το εµβόλιο µε το οποίο εµβολιάστηκε µετά από λίγο καιρό
ο ίδιος και εκατοµµύρια Έλληνες πολίτες και τον Φεβρουάριο
του 2021 δήλωνε ότι δέχεται το ρίσκο εξάπλωσης του κορωνοϊού
από τις διαδηλώσεις. Για να µη θυµηθούµε, βέβαια, και δηλώσεις
κορυφαίων στελεχών σας, που έκλειναν καθηµερινά το µάτι

στους αντιεµβολιαστές, αλλά και την καταψήφιση εκ µέρους σας
κρίσιµων για την πανδηµία διατάξεων, γιατί εσείς καταψηφίσατε
την υποχρεωτικότητα για τους υγειονοµικούς, για τους άνω των
εξήντα, καταψηφίσατε τα αυστηρά πρόστιµα για όσους έχουν
πλαστά πιστοποιητικά εµβολιασµού, αλλά και για τους γονείς -
αρνητές που δεν στέλνουν τα µικρά παιδιά στο σχολείο. Εσείς!

Στην οικονοµία κατηγορείτε µια Κυβέρνηση που στήριξε ερ-
γαζόµενους και επιχειρήσεις µε 43 δισεκατοµµύρια ευρώ, που
έλαβε µέτρα ύψους 1,75 δισεκατοµµυρίων για την ενεργειακή
κρίση και που θα συνεχίσει να λαµβάνει και άλλα για όσο καιρό
χρειαστεί, που στηρίζει τη µεσαία τάξη, την οποία εσείς εξοντώ-
σατε, και τους αδυνάµους, την Κυβέρνηση που πέτυχε µέσα στην
κρίση ανάπτυξη 7%, που µείωσε φόρους, ανεργία και έφερε
επενδύσεις, αυτήν ακριβώς την Κυβέρνηση που θα αυξήσει γεν-
ναία τον κατώτατο µισθό ξανά το Μάιο, την Κυβέρνηση που ξεµ-
πλόκαρε όλα τα µεγάλα έργα υποδοµής στη χώρα και έφερε σε
χρόνο ρεκόρ την ψηφιακή επανάσταση.

Μιλάτε για καθεστώς Μητσοτάκη. Ε, είναι, λοιπόν, θράσος να
παρουσιάζεται ο ΣΥΡΙΖΑ ως υπερασπιστής του κράτους δικαίου!
Από τη «NOVARTIS» και τους αρµούς της εξουσίας, µέχρι τη µεί-
ωση των ποινών για ειδεχθή εγκλήµατα η διαφορά µας είναι πα-
σιφανής στον τρόπο µε τον οποίο αντιλαµβανόµαστε την ποιό-
τητα της δηµοκρατίας. Εσείς που προσπαθήσατε να ελέγξετε
την ενηµέρωση µε διάφορες αλχηµείες, µιλάτε σήµερα για αυ-
ταρχισµό και για έλεγχο των µέσων ενηµέρωσης.

Το ίδιο κάνατε και στην εξωτερική πολιτική της χώρας. Η Ελ-
λάδα τα τελευταία δυόµισι χρόνια έχει καταστεί ένας αξιόπιστος
συνοµιλητής διεθνώς. Διαχειριστήκαµε µε µεγάλη επιτυχία το µε-
ταναστευτικό, αλλά και την πρωτοφανή κρίση που προκλήθηκε
στον Έβρο. Συµφωνήσαµε σε θαλάσσιες ζώνες µε την Ιταλία και
µε την Αίγυπτο. Είµαστε µέρος της λύσης των προβληµάτων,
αποδεικνύοντας καθηµερινά ότι η πατρίδα µας είναι πάροχος
ασφαλείας στη γειτονιά µας. Επίσης, συνάψαµε σηµαντικές
αµυντικές συµφωνίες ως ανάχωµα στον τουρκικό αναθεωρητι-
σµό, µε κορυφαία, βέβαια, την ελληνογαλλική συµφωνία, εκείνη
που άνοιξε τον δρόµο για την απόκτηση σύγχρονων αεροπλάνων
και πολεµικών πλοίων για τη χώρα µας. Και εσείς τι κάνατε; Βρε-
θήκατε πάλι απέναντι, οχυρωµένοι πίσω από εµµονές και ιδεο-
ληψίες. Κρίµα για την πατρίδα, κρίµα για τον ελληνικό λαό που
στέκεται παραδοσιακά πάντα ενωµένος απέναντι σε όποιον αµ-
φισβητεί την εθνική του κυριαρχία!

Όσο για το ΚΙΝΑΛ, είναι σε µια φάση αναζήτησης. Σας κα-
λούµε, λοιπόν, να αποφασίσετε και εσείς προς τα πού θέλετε να
πάτε πρώτα εσείς και κυρίως η χώρα µας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση Μητσοτάκη εφαρ-
µόζει το πρόγραµµά της παρά τις διαρκείς κρίσεις που έχουν
προκύψει, επενδύει στην εµπειρία, αξιοποιεί τις ευκαιρίες και µε-
γιστοποιεί πάντα το όφελος, γιατί αντίθετα µε εσάς, συνοµιλεί
καθηµερινά µε την κοινωνία, την αφουγκράζεται και δίνει λύσεις,
κάνει καλύτερο το σήµερα και δουλεύει σκληρά για το αύριο µε
σχέδιο, µε ευθύνη, µε µέριµνα για όλες και για όλους, συνεχίζει
στον δρόµο των τολµηρών τοµών, της ευηµερίας και της ανά-
πτυξης, µε τη στήριξη της κοινωνίας και των παραγωγικών δυ-
νάµεων του τόπου.

Για όλους αυτούς τους λόγους καταψηφίζουµε την πρότασή
σας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εύγε!
Καλείται στο Βήµα η κ. Θεοδώρα Τζάκρη, Βουλευτής ΣΥΡΙΖΑ.
Στη συνέχεια τον λόγο θα λάβει η κ. Πιπιλή και αµέσως µετά ο

Υπουργός Επικρατείας, ο κ. Σκέρτσος.
Ορίστε, κυρία Τζάκρη, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Μητσοτάκη, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, για άλλη

µια φορά αποτύχατε παταγωδώς στην πραγµατική ζωή, τα κα-
ταφέρατε, όµως, περίφηµα στη δηµαγωγική χειραγώγηση. Κάθε
φορά που καίτε, πνίγετε ή βυθίζετε στο χάος ολόκληρη τη χώρα
πιστεύετε ότι τα καθαρίσετε µε µια νέα ντροπιαστική δηµοσκό-
πηση. Βέβαια, έχετε καταλάβει κι εσείς ότι σας έχει πάρει χαµ-
πάρι ο ελληνικός λαός και ότι πλέον µετράτε µέρες. Δεν εξη-
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γείται αλλιώς η σπουδή σας να εµφανίζετε τον Πρωθυπουργό
και ολόκληρη την Κυβέρνηση ως το µεγάλο εθνικό κεφάλαιο της
χώρας παρά το γεγονός ότι έχει αποτύχει παταγωδώς. Προβάλ-
λετε βέβαια και το γελοίο επιχείρηµα, επιτρέψτε µου να πω, ότι
παρά τις µεγάλες καταστροφές και το χάος που προκλήθηκε από
την κυβερνητική σας ανεπάρκεια δεν είχαµε νεκρούς. Και οι εκα-
τόν δέκα νεκροί της πανδηµίας από την κυβερνητική σας ανικα-
νότητα τι ακριβώς είναι; Κάθε µέρα χάνεται το ισοδύναµο ενός
χωριού και εσείς διατείνεστε ότι όλα βαίνουν καλώς και ότι η
χώρα προοδεύει και καµώνεστε ότι είστε µια επιτυχηµένη Κυβέρ-
νηση.

Αλήθεια, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, πώς περιµένετε
να είναι µια αποτυχηµένη κυβέρνηση; Τι περιµένετε δηλαδή να
γίνει ακόµα για να οµολογήσετε ενώπιον του ελληνικού λαού ευ-
θαρσώς ότι υποκλέψατε την ψήφο του µε ψεύτικα και παχιά
λόγια και ότι είστε µια κυβέρνηση σκορποχώρι που δεν µπορεί
να αντεπεξέλθει στον κυβερνητικό ρόλο του συντονιστή των
Υπουργείων; Βέβαια, κατακάψατε τη χώρα απ’ άκρη σ’ άκρη σε
συνθήκες άπνοιας, βυθίσατε στο σκοτάδι εκατοντάδες χιλιάδες
νοικοκυριά από µια απλή χιονόπτωση, την οποία βεβαίως γνωρί-
ζατε εδώ και µέρες. Και βεβαίως, οι απευθείας αναθέσεις καλά
κρατούν, αλλά πιάνουν τόπο από όσο φαίνεται µόνο στις τσέπες
των πολιτικών σας φίλων.

Χθες ο Πρωθυπουργός επισκέφτηκε την Πρόεδρο της Δηµο-
κρατίας κ. Σακελλαροπούλου και µας είπε ότι οφείλουµε να µα-
θαίνουµε από τη διαχείριση των κρίσεων. Αλήθεια; Τι ακριβώς
µάθατε από τη διαχείριση αυτής της παρούσας κρίσεως και από
τις προηγούµενες; Τι ακριβώς δεν γνωρίζατε µέχρι την Κυριακή
που παρήλαυναν οι αλατιέρες στο κέντρο της Αθήνας και απο-
κλείσατε ολόκληρη τη χώρα για µια ολόκληρη εβδοµάδα για την
αντιµετώπιση µιας απλής χιονόπτωσης; Τι είναι αυτό που δεν
γνωρίζατε και έπρεπε να συµβεί αυτή η τεράστια καταστροφή
για να το µάθετε;

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, γνωρίζω ότι δεν µπορείτε
να σταθείτε πουθενά, βρίσκεστε σε πανικό και προσπαθείτε επι-
κοινωνιακά µόνο να διαχειριστείτε αυτές τις ζοφερές µέρες που
περνάει ο ελληνικός λαός.

Σας καλώ εδώ και τώρα να σταθείτε ενώπιον του ελληνικού
λαού και να του πείτε πόσο στοιχίζουν αυτές οι δηµοσκοπήσεις
µε τις οποίες παρουσιάζετε δήθεν το Κίνηµα Αλλαγής ίσα µε το
κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Πόσο ακριβώς στοιχί-
ζουν; Στοιχίζουν 5.000 ή 10.000, κύριοι Υπουργοί της Κυβέρνη-
σης; Να φέρουµε εδώ τον κ. Γεράκη που διαχειρίζεται όλα αυτά
τα θέµατα από το Μέγαρο Μαξίµου για να µας πείτε κι εµάς πού
ακριβώς βρίσκει αυτές τις καταπληκτικές δηµοσκοπικές εται-
ρείες, για να βρούµε κι εµείς µια για να δείξει το κόµµα του κ.
Βελόπουλου δέκα µονάδες πάνω από τη Νέα Δηµοκρατία.

Δεν ντρέπεστε, κυρίες και κύριοι της Συµπολίτευσης; Αυτό
είναι το δηµοκρατικό πνεύµα; Αυτοί είναι οι δηµοκρατικοί θεσµοί
µιας σύγχρονης δηµοκρατικής χώρας; Ακόµα και οι ίδιοι του Κι-
νήµατος Αλλαγής δεν σχολίασαν καν την επαίσχυντη αυτή δηµο-
σκοπική χειραγώγηση, γιατί αν το πίστευαν θα ζητούσαν κι αυτοί
εκλογές, όµως, δεν το κάνουν. Ακόµα και οι ίδιοι γελούν µέσα
τους από αυτές τις δηµοσκοπήσεις µε τις οποίες προσπαθείτε
να παρουσιάσετε ένα µικρό κόµµα της Αντιπολίτευσης ίσα µε την
Αξιωµατική Αντιπολίτευση για λόγους βεβαίως οι οποίοι είναι
προφανείς και γνωρίζετε πολύ καλά.

Αυτή η καταπληκτική κυβερνητική θητεία των δυόµισι ετών επι-
φυλάσσει ακόµα µια «κατραπακιά» στους Έλληνες πολίτες, σε
αυτούς που κάηκαν και σε αυτούς που πνίγηκαν και σε όλους
τους Έλληνες πολίτες. Καταφέρατε να κάνετε είδος πολυτελείας
το ηλεκτρικό ρεύµα, κατατάσσοντας τη χώρα µας στην πρώτη
τριάδα των χωρών µε τις ακριβότερες τιµές του ρεύµατος στην
Ευρώπη.

Όµως, το µαγικό χέρι του κ. Μητσοτάκη δεν ακούµπησε µόνο
αυτή την οικονοµική πτυχή. Ήδη είχαµε αρχίσει να πάµε το
ρεκόρ της ακρίβειας στα τρόφιµα και γενικά σε οτιδήποτε χρει-
άζεται ένα λαϊκό νοικοκυριό για να βγάλει τον µήνα. Και όταν,
αγαπητές φίλες και φίλοι, σας εγκαταλείψουν οι αγαπηµένοι σας
φίλοι, δηλαδή οι καναλάρχες, οι δηµοσκόποι και τα µεγάλα οικο-
νοµικά συµφέροντα, τότε θα ανοίξει το καπάκι του υπονόµου και

θα εµφανιστεί όλη αυτή η δυσωδία της Κυβέρνησής σας, από τα
οικονοµικά σκάνδαλα και τη χειραγώγηση της δικαιοσύνης, µέχρι
την κυβερνητική ανεπάρκεια και την επιστροφή της χώρας σε
συνθήκες πραγµατικά έκτακτης ανάγκης.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ας εξετάσουµε και το θέµα της
πανδηµίας το οποίο περισσότερο από όλα σας έφτασε µέχρι
εδώ. Η Κυβέρνηση κατηγορείται για πολλά: Ατελής προετοιµα-
σία, αµεριµνησία, απευθείας αναθέσεις ακόµα και για τον «Με-
γάλο Περίπατο», ψεύδη για τις ΜΕΘ, αυταρχικές ρυθµίσεις µέσα
στην καραντίνα, πολιτική ιδιοτέλεια και στοχοποίηση των πολιτι-
κών αντιπάλων στο θεωρητικώς υποτίθεται εθνικό θέµα της παν-
δηµίας µε πιο χαρακτηριστική περίπτωση την όχι απλώς απόρ-
ριψη της πρότασης για κοινή πολιτική υγείας και για Υπουργό
κοινής εµπιστοσύνης, αλλά για την αντιµετώπιση του κ. Τσίπρα
µε προβοκάτσιες.

Μέχρις εκεί κρυβόσασταν πίσω από την ελπίδα του εµβολίου
που θα έδινε λύση και πίσω από τις συγκρίσεις µε χώρες που
είχαν κτυπηθεί άσχηµα στον αρχικό αιφνιδιασµό της πανδηµίας
και πίσω βέβαια από την προπαγάνδα µε τις δυο καραντίνες που
έλεγε: «Ευτυχώς που δεν ήταν ο ΣΥΡΙΖΑ γιατί θα ήµασταν ακόµα
χειρότερα».

Τι άλλαξε, όµως, τώρα; Άλλαξαν φυσικά τα αντικειµενικά στοι-
χεία. Η θνητότητα τρέχει µε εκατόν επτά νεκρούς την ηµέρα και
σε εβδοµαδιαία βάση µε επτακόσιους πενήντα νεκρούς την
εβδοµάδα -είναι απολύτως πρωτοφανές- µε προηγούµενο ρεκόρ
επταηµέρου τους επτακόσιους επτά νεκρούς µέχρι τις 2 Δεκέµ-
βρη του 2020.

Να σας θυµίσω ότι το πανελλήνιο ρεκόρ της πανδηµίας κατα-
γράφηκε ακριβώς τον µήνα που πανηγυρίζατε για µια ακόµη
φορά το τέλος αυτής. Είναι προφανές ότι ο τρέχον µήνας θα
είναι ο χειρότερος της διετούς πανδηµίας, αφήνοντας δεύτερο
χειρότερο τον προηγούµενο µήνα, τον Δεκέµβριο, µε δύο χιλιά-
δες εξακόσιες τριάντα τρεις απώλειες.

Βλέπετε απαθείς ότι το δίµηνο Δεκέµβρη - Γενάρη η θνητότητα
θα αγγίξει τους πεντέµισι χιλιάδες νεκρούς. Μάλιστα, ο Υπουρ-
γός Εργασίας ισχυρίστηκε ότι είµαστε στον ευρωπαϊκό µέσο
όρο, προσθέτοντας στο πλήγµα του αρχικού αιφνιδιασµού σε
Ιταλία, Ισπανία και Γαλλία.

Η τεράστια θνητότητα, όµως, στη χώρα µας σηµειώνεται µετά
την απόλυτη επάρκεια των εµβολίων που σηµειώθηκε τον Ιούνιο
του 2021. Έχουµε δηλαδή ακόµη εντεκάµισι χιλιάδες νεκρούς
από τότε, δηλαδή µετά από το εµβόλιο. Οπότε τον Νοέµβρη δεν
φτάσαµε απλώς τον µέσο όρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αλλά
τον έχουµε υπερβεί κατά πολύ.

Συγκεκριµένα, κύριε Χατζηδάκη, η Ευρωζώνη των τριακοσίων
σαράντα ενός εκατοµµυρίων έχει εξακόσιες σαράντα δύο χιλιά-
δες νεκρούς, άλλως χίλιους οκτακόσιους ογδόντα δύο νεκρούς
ανά εκατοµµύριο. Ξέρετε, λοιπόν, κύριοι του «Μένουµε Ευρώπη»,
πόσους έχουµε εµείς, η Ελλάδα; Έχουµε δυο χιλιάδες διακόσι-
ους τριάντα δυο νεκρούς ανά εκατοµµύριο, δηλαδή 20% περισ-
σότερο από τις χώρες που κτυπήθηκαν σκληρά, όχι δύο χρόνια
µετά από την επάρκεια του εµβολίου, αλλά από την αρχή, όταν
ο κ. Μητσοτάκης έλεγε για τους Ιταλούς ότι δεν έχουν φέρετρα
να θάψουν τους νεκρούς τους.

Και δεν άκουσα καµµία απολογία για το πώς εφαρµόζετε από
την άνοιξη την πολιτική της ανοσίας της αγέλης, παρ’ ότι σας
είχε προειδοποιήσει από το βήµα της Ακαδηµίας Αθηνών µε τον
πιο επίσηµο τρόπο ο κ. Τσιόδρας. Δεν αγνοήσατε µόνο την
αγνοηθείσα µελέτη του, αλλά και την προειδοποίησή του για κίν-
δυνο συνδρόµου Χιλής.

Παραδώσατε τη χώρα στους «µη σώσουν» οι οποίοι κατέλαβαν
στον ανασχηµατισµό ακόµα και το Υπουργείο Υγείας, έστω και
ως «αυτοφοράκηδες» του Μαξίµου. Τους είδατε να µην παίρνουν
κανένα σοβαρό µέτρο από τα Χριστούγεννα προκαλώντας παγ-
κόσµιο ρεκόρ διασποράς µε οκτακόσιες πενήντα χιλιάδες κρού-
σµατα µέσα σε ένα µήνα από την παραµονή των Χριστουγέννων.
Και όταν το κύµα πήγε να σβήσει, το αναζωπύρωσε η εµµονική
κ. Κεραµέως µην αναβάλλοντας το άνοιγµα των σχολείων για µία
εβδοµάδα.

Σήµερα η βραδυπορία της αποκλιµάκωσης των κρουσµάτων
είναι αποκλειστικά έργο της κ. Κεραµέως. Σήµερα οι επιστήµονες
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εύχονται να είχε το κλείσιµο λόγω κακοκαιρίας την ευεργετική
επίδραση που η κ. Κεραµέως απέτρεψε.

Κύριοι Βουλευτές, µε την υιοθέτηση της πολιτικής της ανοσίας
της αγέλης το παιχνίδι άλλαξε πίστα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Τζάκρη, ολο-
κληρώστε τώρα.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κύριε Πρόεδρε, µισό λεπτό να ολοκλη-
ρώσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όχι, κυρία Τζάκρη,
δεν έχει άλλο.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Ολοκληρώνω.
Το ότι δεν σας κατηγορούν πλέον οι ψηφοφόροι σας µόνο για

µικρότητα και ιδιοτέλεια, αλλά και για συνειδητές…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Σας άφησα ένα λεπ-

τό, τελειώστε.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: … που οδηγούν στον χαµό τους. Θα φύ-

γετε µέσα στην αρρώστια και τον θάνατο, όπως ακριβώς έφυγε
και ο Τραµπ στην Αµερική. Όπως καταλαβαίνετε, θα συµπαρα-
σύρετε στη φυγή πρώτα από όλα αυτούς που χειροκροτούν τον
κ. Βορίδη µέσα σε αυτή την Αίθουσα να ισχυρίζεται ότι καµµία
αξία δεν έχει να συζητάµε πλέον για τα θύµατα της πανδηµίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Τζάκρη, σεβα-
στείτε και τους δικούς σας συναδέλφους.

Τον λόγο έχει τώρα η κ. Πιπιλή και αµέσως µετά ο Υπουργός
κ. Σκέρτσος.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η συγγνώµη του Έλληνα Πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσο-

τάκη και η παραδοχή για τα προβλήµατα που δηµιουργήθηκαν,
η δική µας συγγνώµη και η παραδοχή για τα προβλήµατα που
κακώς δηµιουργήθηκαν, δεν σηµαίνει ότι δεν οφείλουµε ευχαρι-
στίες στο προσωπικό της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας και την καί-
ρια επέµβασή τους σε επτακόσιες σαράντα πέντε µεταφορές
ατόµων σε ασφαλές σηµείο και εκατόν σαράντα µεταφορές ατό-
µων για αιµοκάθαρση ή παροχή ιατρικής φροντίδας.

Οφείλουµε ευχαριστίες και στην ΕΛΑΣ και στους τέσσερις χι-
λιάδες αστυνοµικούς για τη συνδροµή τους, αλλά και στα στε-
λέχη των Ενόπλων Δυνάµεων, τους εθελοντές, τους εργάτες,
τους τεχνικούς των δήµων και του ΔΕΔΔΗΕ, γιατί αυτοί, επίσης,
είναι κοµµάτι του κράτους και δεν πρέπει να το ξεχνάµε.

Ευχαριστίες, όµως, οφείλουµε πάνω από όλα στον Πρόεδρο
του ΣΥΡΙΖΑ, τον κύριο Αλέξη Τσίπρα για το µεγάλο δώρο που
µας έκανε να καταθέσει πρόταση δυσπιστίας στην Κυβέρνηση,
γιατί µας δίνει τη λαµπρή ευκαιρία να ξεδιπλώσουµε τις δικές
µας επιτυχίες και να θυµίσουµε στον ελληνικό λαό, για παρά-
δειγµα, τι έλεγε ο ίδιος αγανακτισµένος και εξοργισµένος σή-
µερα Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ. Ο κ. Τσίπρας στις 17-2-2021, µια
µόλις µέρα µετά τη «Μήδεια», έλεγε: «Φτάσατε στο σηµείο να
κλείσετε από µόνοι σας, προληπτικά την εθνική οδό. Μα, τι ευ-
φυής κίνηση ήταν αυτή;» Σε εσάς αναφερόταν, κύριε Χαρδαλιά
και στον κ. Χρυσοχοΐδη που θυµάστε ότι προληπτικά έκλεισε η
εθνική οδός.

Ακόµα δεν έχετε αποφασίσει τι ακριβώς θέλετε. Κλείνουµε τα
σχολεία. Γιατί κλείνουµε τα σχολεία; Δεν κλείνουµε τα σχολεία.
Γιατί δεν κλείνουµε τα σχολεία;

Ο Πρόεδρος, λοιπόν, της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης κατέ-
θεσε πρόταση δυσπιστίας µε το αιτιολογικό ότι είναι η χειρότερη
κυβέρνηση που γνώρισε ο τόπος από τη Μεταπολίτευση και
µετά. Γελάει ο κόσµος φυσικά. Δεν είχε χρόνο να διαβάσει τη µε-
τάφραση από τα αγγλικά από τη συνάντηση µόλις την ίδια µέρα
του Πρωθυπουργού στο Μέγαρο Μαξίµου µε τον εκπρόσωπο
του κολοσσού της «JP MORGAN» που ανακοίνωσε την τεράστια
εξαγορά από ελληνική επιχείρηση κατά 49% έναντι 1,7 δισεκα-
τοµµυρίων ευρώ. 

Απόδειξη, επίσης, για τον κ. Τσίπρα πως είµαστε η χειρότερη
κυβέρνηση είναι το γεγονός ότι µόλις σε δυόµισι χρόνια έχει κα-
ταστήσει η κυβερνητική πολιτική του Κυριάκου Μητσοτάκη την
ελληνική οικονοµία παγκοσµίως σταθερή και αξιόπιστη. 

«Να φύγετε», λέει ο κ. Τσίπρας, «γιατί έχετε κοστίσει και συνε-
χίζετε να κοστίζετε πολύ στον ελληνικό λαό όχι µόνο σε χρήµα».
Πρέπει να ντρέπεστε που λέτε αυτό το πράγµα, κύριοι του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, εσείς που χρεώσατε µε το αχρείαστο µνηµόνιο σας 100 δι-

σεκατοµµύρια την Ελλάδα σε µόλις µία ηµέρα. Λέτε ότι κοστίζει
αυτή η Κυβέρνηση, ενώ έχουν έρθει µεταξύ άλλων οι επενδύσεις
της «MICROSOFT», της «PFIZER», της «AMAZON», το Ταµείο
Ανάκαµψης µε 30,5 δισεκατοµµύρια. Και θα θυµίσω ότι η ελλη-
νική Κυβέρνηση ήταν η πρώτη που κατέθεσε ένα άρτιο πρό-
γραµµα στην Κοµισιόν και έγινε από τα πρώτα αποδεκτό.

Να θυµηθούµε, µιας και είναι και ο κ. Πιερρακάκης εδώ, ότι
εξοικονοµήσαµε από την κυβερνητική πολιτική του και των άλλων
Υπουργείων που συνεργάστηκαν εβδοµήντα πέντε χιλιάδες ώρες
µετακίνησης που συνεπάγονται ταλαιπωρία και αναµονή σε
ουρές και αυτά προς όφελος των Ελλήνων πολιτών, γιατί εξα-
σφαλίστηκε το ψηφιακό ραντεβού µε χιλιάδες συναλλαγές µε δη-
µόσιες υπηρεσίες και άλλους φορείς.

Πάµε τώρα στην αθλιότητα του «να φύγετε, γιατί έχετε κοστί-
σει και συνεχίζετε να κοστίζετε πολύ στον ελληνικό λαό όχι µόνο
σε χρήµα, αλλά και σε ανθρώπινες ζωές». Μα, τολµάτε να µιλάτε
για νεκρούς εσείς από το Μάτι και τη Μάνδρα; Οι νεκροί από τις
φυσικές καταστροφές και οι εκατόµβες είναι µοναδικό σας, δικό
σας αποτέλεσµα και µη µας προκαλείτε να σας το θυµίζουµε συ-
νέχεια.

Νεκροί από την πανδηµία, λοιπόν. Όντως θρηνούµε πολλούς
νεκρούς για τη µικρή µας χώρα, αλλά το έχουν εξηγήσει από την
αρχή οι επιδηµιολόγοι, οι παγκόσµιοι επιστήµονες, οι δικοί µας
επιστήµονες ότι πρώτον παρά την ενίσχυση σε προσωπικό, κλί-
νες και συνεργασία µε ιδιώτες του ΕΣΥ για τους γνωστούς λό-
γους έχει γίνει πραγµατική εισβολή χιλιάδων ανεµβολίαστων που
επιµένουν έως σήµερα πεισµατικά αν και ανήκουν σε ευαίσθητες
και ευάλωτες οµάδες να µην εµβολιάζονται.

Και δεύτερον εσείς, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, πρέπει να
αναγνωρίσετε ότι πολλοί από αυτούς άκουσαν σαν τον δικό σας
πρώην Υπουργό Αναπληρωτή Υγείας, ο οποίος τους πρόσφερε
εναλλακτική λύση πουλώντας γιατροσόφια και φάρµακα για αγε-
λάδες. Για να µην πω ότι συλλήβδην το κόµµα του ΣΥΡΙΖΑ ως νέ-
οι αγανακτισµένοι πήγατε µε πανό και στηρίξατε τους επίορκους
νοσηλευτές και ιατρούς, οι οποίοι καταπάτησαν την επιστηµονική
τους λογική και την παγκόσµια λογική.

Ο Κυριάκος Μητσοτάκης έκλεισε ένα ανύπαρκτο παραµάγαζο,
τη Γενική Γραµµατεία Πολιτικής Προστασίας. Μόλις τον Σεπτέµ-
βρη έκανε το Υπουργείο. Σε τρεις µήνες ήταν λογικό να υπάρ-
ξουν δυσλειτουργίες. Είµαι σίγουρη ότι θα καταλήξει στην ενός
ανδρός ή γυναικός αρχή για να γλιτώσουµε επιπλέον από τις πο-
λυαρµοδιότητες.

Δεν σας άκουσα εσείς -και ειδικά του ΚΙΝΑΛ που πάλι αρχίσατε
τα ΠΑΣΟΚικά- για την τοπική αυτοδιοίκηση να την ενισχύσετε. Ο
κ. Πέτσας τους ενίσχυσε για τις φωτιές του καλοκαιριού δεν
ξέρω και εγώ πόσα και είδαµε τα αποτελέσµατα. Κάποια στιγµή
η κοινωνία θέλει και κυρώσεις για αυτούς που έφταιξαν, αλλά κυ-
ρώσεις και για τους εκλεγµένους της τοπικής και της άλλης αυ-
τοδιοίκησης.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, η
σειρά ποια είναι;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Την έχω εκφωνήσει,
κύριε Μαµουλάκη. Θα πάρει τον λόγο ο κ. Σκέρτσος και µετά εί-
ναι ο κ. Μαρίνος, ο κ. Θεοχάρης, εσείς, ο κ. Μπούµπας, η κ. Αδα-
µοπούλου. Κλείνει ο πέµπτος κύκλος και θα πάρει τον λόγο ο κ.
Πιερρακάκης.

Ο κ. Σκέρτσος έχει τον λόγο για δέκα λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ξεκινώ µε µια έκκληση. Η εικόνα

της Βουλής που τα µέλη της αλληλοσπαράσσονται εξαπολύον-
τας ισοπεδωτικές και απαξιωτικές κατηγορίες ωσάν η αντίπαλη
παράταξη να είναι εχθροί της ίδιας µας της χώρας µού είναι προ-
σωπικά και πιστεύω στην πλειονότητα των πολιτών αφόρητα ενο-
χλητική. Είναι ενοχλητική διότι παράγει διαβρωτική οξύτητα,
τοξικότητα και καχυποψία, δηλαδή φαινόµενα από τα οποία έ-
χουµε υποφέρει ιστορικά ως κοινωνία και τα οποία πρέπει να πά-
ψουν να αποτελούν το κυρίαρχο υπόδειγµα του πολιτικού µας
λόγου πολύ απλά διότι αποτελούν de facto συνθήκη µη διαλόγου
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και µη συνεννόησης στα απολύτως βασικά και στοιχειώδη. Το
µόνο που καταφέρνουν είναι να αναπαράγονται ως αρνητικές
συµπεριφορές και εκτός Βουλής και εν τέλει να διχάζουν, να συ-
σκοτίζουν και να µας πηγαίνουν όλους πιο πίσω και πιο κάτω.

Ας ξεκινήσουµε, λοιπόν, από αυτά που µας ενώνουν και είναι
ικανά να µας πάνε πιο µπροστά και πιο ψηλά. Είµαι βέβαιος ότι
όλοι και όλες εδώ µέσα αγαπάµε την Ελλάδα, όλοι και όλες µοι-
ραζόµαστε την ίδια αγωνία για να πάει η χώρα µας καλύτερα,
όλοι και όλες πιστεύουµε στη δηµοκρατία και είµαστε δηµοκρά-
τες. Αυτές οι παραδοχές πρέπει να είναι αδιαπραγµάτευτες,
ώστε να µπορούµε να µπούµε σε έναν καλόπιστο διάλογο για να
διαµορφώσουµε και ένα κοινωνικό κλίµα σύµπνοιας και εµπιστο-
σύνης προς το πολιτικό σύστηµα συνολικά.

Με αυτές τις αρχικές σκέψεις, λοιπόν, έρχοµαι και στο θέµα
της διεξαγόµενης συζήτησης. Η πρόταση δυσπιστίας κατά της
Κυβέρνησης δεν είναι µια στιγµή αδυναµίας ή άµυνας για την κυ-
βερνητική πλειοψηφία, είναι αντιθέτως µια στιγµή αδυναµίας και
εξωτερίκευσης µιας εσωτερικής κρίσης του ΣΥΡΙΖΑ που αισθά-
νεται να απειλείται δηµοσκοπικά από το ΚΙΝΑΛ. Σε κάθε περί-
πτωση εµείς την βλέπουµε σαν ένα αναφαίρετο συνταγµατικό
δικαίωµα της Αντιπολίτευσης και γι’ αυτό σαν µια στιγµή δηµο-
κρατικής λογοδοσίας.

Αυτή η πρόταση δυσπιστίας είναι µια ευκαιρία να αξιολογή-
σουµε αν υπάρχει, όντως, στη δεδοµένη χρονική συγκυρία µια
κοινοβουλευτική ή µια κοινωνική δυσαρµονία µε το εκλογικό απο-
τέλεσµα του 2019. Πιστεύουµε πως δεν υπάρχει. Είναι ταυτό-
χρονα µια ευκαιρία για να παρουσιάσουµε µε επιχειρήµατα, µε
στοιχεία, µε ήπιο λόγο τα αποτελέσµατα της δουλειάς µας τα τε-
λευταία δυόµισι χρόνια και αφ’ ετέρου να αναδείξουµε τις αντι-
φάσεις και τα κενά στην πρόταση και την κριτική της Αντιπολί-
τευσης.

Ξεκινώ, λοιπόν, από µία οφειλόµενη, ειλικρινή οµολογία που
δεν είναι προσχηµατική και δεν βλάπτει να επαναλαµβάνεται
διότι παράγει ένα νέο αναγκαίο πολιτικό ήθος που έλειπε τα προ-
ηγούµενα χρόνια. Όσα ζήσαµε την τελευταία εβδοµάδα στο επί-
πεδο της πολιτικής προστασίας µας πλήγωσαν και αδικούν την
προσπάθεια που έχουµε κάνει σε αυτό το πεδίο, γι’ αυτό και
οφείλουµε µια συγγνώµη στους συµπολίτες µας που ταλαιπωρή-
θηκαν, αλλά και ένα ευχαριστώ σε όλους τους κρατικούς λει-
τουργούς από τις Ένοπλες Δυνάµεις, από την Αστυνοµία, από
την Πυροσβεστική, την Πολιτική Προστασία, τους ΟΤΑ, το ΔΕΔ-
ΔΗΕ, όλους τους υπαλλήλους που αγωνίστηκαν επί πέντε µέρες
για να αποτρέψουν τα χειρότερα και το κατάφεραν.

Η συγγνώµη δεν είναι εργαλείο αποφυγής ή συγκάλυψης ευ-
θυνών. Είναι µια έντιµη αναγνώριση όσων δεν έγιναν καλά. Όπως
δεν πρέπει να αποζητούµε το µπράβο για όσα κάνουµε καλά,
όταν κάνουµε καλά τη δουλειά µας, έτσι και δεν πρέπει να κρυ-
βόµαστε πίσω από το δάχτυλό µας ή πίσω από άλλους όταν δεν
την κάνουµε καλά.

Λέµε συγγνώµη, διότι αναγνωρίζουµε και γνωρίζουµε ταυτό-
χρονα ότι στον πυρήνα της αποστολής του κράτους βρίσκεται η
ασφάλεια των πολιτών και αυτό το αίσθηµα ασφάλειας κλονί-
στηκε λόγω της πρωτοφανούς κακοκαιρίας, αλλά δεν γκρεµί-
στηκε. 

Ευτυχώς, δεν είχαµε βαρείς τραυµατισµούς. Ευτυχώς, δεν εί-
χαµε απώλειες ανθρώπινων ζωών και αυτό χάρη στη συντονι-
σµένη παρέµβαση του κράτους και δεν µπορώ να καταλάβω την
αντίφαση στην κριτική της Αντιπολίτευσης που οδύρεται για τους
νεκρούς της πανδηµίας, αλλά θεωρεί ως µη σηµαντικό γεγονός
το ότι δεν έχουµε απώλειες στις φυσικές καταστροφές. Αποτελεί
υποκρισία και απαξία στην ανθρώπινη ζωή. Αυτή η κακοκαιρία
δεν αφήνει πίσω της παρά µόνο την ταλαιπωρία και ευτυχώς όχι
µόνιµες ζηµιές στο φυσικό ή στο αστικό περιβάλλον.

Λέµε συγγνώµη, διότι αναδείχθηκε πόση δουλειά πρέπει να
γίνει ακόµη στο πεδίο της συνεργασίας και της προετοιµασίας
των συναρµόδιων φορέων. Η συνεργατικότητα και η πρόληψη
δεν είναι από τα πιο δυνατά µας στοιχεία. Λείπει δυστυχώς από
την κουλτούρα µας. Δεν την µάθαµε στα σχολεία. Είναι αυτή η
Κυβέρνηση που έχει εισαγάγει τέτοια µαθήµατα στην πρωτοβάθ-
µια και στη δευτεροβάθµια εκπαίδευση και γι’ αυτό απαιτείται
χρόνος, εκπαίδευση, επιµονή, για να την αποκτήσουµε. Πρέπει

να πατάει πάνω σε σαφείς και αυστηρές διαδικασίες, σε διαρκείς
ασκήσεις µε προσοµοιώσεις στο πεδίο µεταξύ όλων των εµπλε-
κοµένων φορέων, έγκαιρο προγραµµατισµό, καλό εξοπλισµό,
ικανά στελέχη.

Λέµε συγγνώµη, διότι, ναι, η κακοκαιρία που αντιµετωπίσαµε
δεν ήταν καθόλου συνηθισµένη για τα ιστορικά κλιµατικά δεδο-
µένα του Λεκανοπεδίου. Είναι και αυτή άλλη µία απόδειξη δη-
λαδή των ακραίων φαινοµένων που προκαλεί η κλιµατική κρίση.
Αυτό το καταλαβαίνει κάθε πολίτης.

Όµως, αυτό δεν µπορεί να αποτελεί –και δεν είναι- δικαιολο-
γία. Παραλάβαµε την Πολιτική Προστασία ως ένα υποστελεχω-
µένο γραφείο, µια απαξιωµένη Γενική Γραµµατεία σε ένα ακατάλ-
ληλο κτήριο στην οδό Ευαγγελιστρίας και στη θέση της, γι’ αυ-
τούς ακριβώς τους λόγους, έχουµε δηµιουργήσει ένα Υπουρ-
γείο, το Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας.
Έχουµε εξασφαλίσει 1,7 δισεκατοµµύρια ευρώ από το Ταµείο
Ανάκαµψης για την αναβάθµιση υποδοµών, εξοπλισµού, εκπαί-
δευσης µέσα από το ταµείο.

Ωστόσο, είναι ουτοπικό να πιστεύουµε ότι µπορούµε να χτί-
σουµε νέες δοµές, διαδικασίες, στελέχη, στην ουσία να δηµιουρ-
γήσουµε ένα νέο κράτος µέσα σε µόλις δύο χρόνια και µάλιστα
ενώ ταυτόχρονα βρισκόµαστε εν µέσω πρωτοφανών κρίσεων,
χωρίς πρόσφατο ιστορικό προηγούµενο. Οι αλλαγές αυτές απαι-
τούν δουλειά και ορίζοντα οκταετίας τουλάχιστον, για να ριζώ-
σουν. 

Λέµε συγγνώµη, τέλος, διότι πρέπει όλοι µηδενός εξαιρουµέ-
νου –κεντρική κυβέρνηση, ΟΤΑ, εταιρείες που παρέχουν υπηρε-
σίες, αλλά και οι ίδιοι οι πολίτες- να γίνουµε καλύτεροι στο πεδίο
της πολιτικής προστασίας, δηλαδή της αντιµετώπισης των απει-
λών που θέτουν σε κίνδυνο την ανθρώπινη ζωή, πιο υπεύθυνοι,
πιο ακριβείς, πιο συνεργατικοί όλοι. Να κατανοήσουµε ότι ζούµε
σε ένα περιβάλλον µε νέες αναδυόµενες υβριδικές απειλές και
ότι οφείλουµε τελικά, αν θέλουµε να είµαστε ασφαλείς, να υιο-
θετούµε ως σενάριο βάσης στην καθηµερινότητά µας το χειρό-
τερο προβλεπτικό σενάριο, ακόµη και αν τελικά αυτό δεν
επιβεβαιώνεται, χωρίς να χάνουµε την εµπιστοσύνη µας στο κρά-
τος, αν µας ζητήσει να µείνουµε στο σπίτι για την ασφάλειά µας,
αλλά τελικά η κακοκαιρία δεν έρθει ή είναι πιο ελαφριά από το
αναµενόµενο.

Η συγγνώµη είναι, λοιπόν, εφαλτήριο αυτογνωσίας και διόρ-
θωσης. Χωρίς αυτή δεν µπορούµε να πάµε παρακάτω. Και όταν
είναι ειλικρινής και συγκεκριµένη, όχι προσχηµατική και ασαφής,
είναι σηµαντικότερη και από την παραίτηση ή την αντικατάσταση.
Διότι αναγνωρίζει την ατέλεια της ανθρώπινης φύσης, αναγνω-
ρίζει ότι το λάθος και η αποτυχία είναι µέρος της ανθρώπινης
εξέλιξης και προσφέρει έτσι, πέρα από τον οδικό χάρτη για τη
βελτίωση όσων έγιναν λάθος, την ευκαιρία για αλλαγή. Γι’ αυτό
και αποτελεί ένα χρήσιµο παιδαγωγικό υπόδειγµα για όλους.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σε αυτό το νέο περιβάλλον απει-
λών απαιτείται µία ριζική αναδιοργάνωση του κράτους για την
αντιµετώπισή τους. Το κράτος ως µηχανισµός ασφαλείας, ως µη-
χανισµός πρόνοιας, ως µηχανισµός αναδιανοµής έρχεται ξανά
στο προσκήνιο για να υποστηρίξει, αφ’ ενός, την αναγκαία και
καθυστερηµένη ένταξη της χώρας µας στην παγκόσµια οικονο-
µία και τις διεθνείς παραγωγικές αλυσίδες και, αφ’ ετέρου, την
αντιµετώπιση των απειλών της κλιµατικής κρίσης.

Ο ιδρυτικός νόµος της Κυβέρνησης, ο νόµος για το επιτελικό
κράτος, απαντά σε αυτές ακριβώς τις ανάγκες, αλλά και τις πα-
θογένειες της δηµόσιας διοίκησης. Όσοι βρίσκουν λοιπόν την ευ-
καιρία να επιτεθούν ή να υπονοµεύσουν το επιτελικό κράτος µε
χαρακτηρισµούς, όπως «επιτελικό µπάχαλο», είτε δεν έχουν κα-
τανοήσει τη λειτουργία του επιτελικού κράτους είτε, ακόµη χει-
ρότερα, επιθυµούν να µας γυρίσουν πολλά χρόνια πίσω, στο
κράτος δηλαδή που µας οδήγησε στη µεγάλη κρίση χρέους το
2010, ένα κράτος όπου κάθε Υπουργείο έκανε ό,τι ήθελε, χωρίς
διαδικασίες ελέγχου και λογοδοσίας, χωρίς ετήσιο προγραµµα-
τισµό και απολογισµό, χωρίς καµµία διαφάνεια. 

Υπάρχει λοιπόν µια βαθιά παρανόηση ή και διαστρέβλωση για
τον ρόλο του επιτελικού κράτους που πρέπει να διορθωθεί. Επι-
τελικό κράτος δεν σηµαίνει υπερσυγκέντρωση αρµοδιοτήτων
στο πρόσωπο του Πρωθυπουργού και του επιτελείου. Επιτελικό
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κράτος σηµαίνει το ακριβώς αντίθετο, ότι φεύγουµε δηλαδή από
το υδροκέφαλο κράτος του παρελθόντος, που δεν ήξερε η δεξιά
τι ποιεί η αριστερά, από το συγκεντρωτικό κράτος που είχε ευ-
νουχίσει τη δηµόσια διοίκηση και τους κρατικούς λειτουργούς,
και περνάµε σε ένα νέο υπόδειγµα, όπου η Κυβέρνηση στο ανώ-
τατο επίπεδο θέτει ετήσιους και µακροπρόθεσµους στρατηγι-
κούς στόχους, τους οποίους αναθέτει στους αρµόδιους φορείς
υλοποίησης και στη συνέχεια τους ελέγχει για τα αποτελέσµατα
που φέρνουν.

Και για να µη µιλάµε θεωρητικά, να σας δώσω µερικά παρα-
δείγµατα.

Επιτελικό κράτος είναι το µηνιαίο Υπουργικό Συµβούλιο που
γίνεται απαρέγκλιτα, όταν υπήρχαν κυβερνήσεις που τα Υπουρ-
γικά τους Συµβούλια είχαν συνεδριάσει µόνο δυο-τρεις φορές.

Επιτελικό κράτος είναι το ετήσιο κυβερνητικό σχέδιο δράσης
κάθε Υπουργείου που αναρτάται δηµόσια, εγκρίνεται από το
Υπουργικό Συµβούλιο και ελέγχεται από τους πολίτες και από
την κοινή γνώµη, τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης ως προς την υλο-
ποίησή του.

Επιτελικό κράτος είναι η ευρεία κωδικοποίηση και απλοποίηση
της νοµοθεσίας, για να έχουµε καλύτερη δηµόσια διοίκηση και
καλύτερη δικαιοσύνη.

Επιτελικό κράτος είναι ο κεντρικός ετήσιος προγραµµατισµός
προσλήψεων από το Υπουργείο Εσωτερικών ανά Υπουργείο,
βάσει πραγµατικών, αντικειµενικών και όχι πλασµατικών αναγκών
στελέχωσης. 

Επιτελικό κράτος είναι η αποκοµµατικοποίηση της δηµόσιας
διοίκησης µε υπηρεσιακούς γραµµατείς επί θητεία, που επιλέ-
γονται από το ΑΣΕΠ, αλλά και αποκέντρωση υπογραφών και αρ-
µοδιοτήτων από τα υπουργικά γραφεία στους γενικούς διευθυ-
ντές της δηµόσιας διοίκησης. 

Επιτελικό κράτος είναι το µακροπρόθεσµο στρατηγικό ανα-
πτυξιακό σχέδιο «Ελλάδα 2.0», που πήρε τα εύσηµα από την Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή για το Ταµείο Ανάκαµψης, το νέο ΕΣΠΑ, που
εξασφάλισαν όλοι µαζί δηµόσιες επενδύσεις της τάξης των 80
δισεκατοµµυρίων ευρώ για τα επόµενα έξι χρόνια. 

Επιτελικό κράτος είναι ο αναγκαίος νέος χάρτης για τα νοσο-
κοµεία, για τα πανεπιστήµια, για τα δικαστήρια, µε κριτήρια δη-
µοσίου συµφέροντος, αποτελεσµατικότητας και ορθής διαχείρι-
σης και αξιοποίησης των διαθέσιµων πόρων, ώστε να πάψουµε
να σχεδιάζουµε δηµόσιες πολιτικές µε πελατειακά ή στενά τοπι-
κιστικά κριτήρια.

Επιτελικό κράτος είναι η εµβολιαστική µας εκστρατεία, χάρη
στην οποία πετύχαµε να εµβολιαστεί το 84% των ενηλίκων πολι-
τών της χώρας, παρά την υπονόµευση της Αντιπολίτευσης, και
να επανασυστήσαµε το δηµόσιο στους πολίτες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού) 

Επιτελικό κράτος είναι η µέριµνα για την άρση κάθε είδους ανι-
σοτήτων στη χώρα µας και η υλοποίηση οριζόντιων σχεδίων δρά-
σης για την ισότητα, για τη στήριξη της οικογένειας, την αντι-
µετώπιση του δηµογραφικού, για τα άτοµα µε αναπηρία, για τους
νέους, για τους ΛΟΑΤΚΙ, για όλους τους πολίτες.

Επιτελικό κράτος, τέλος, είναι η εµπέδωση της πολιτικής στα-
θερότητας, των σταθερών εκλογικών κύκλων και της θεσµικής
κανονικότητας σε µια χώρα, όπου οι θεσµοί ήταν κουρελόχαρτο
στο παρελθόν και η πολιτική προβλεψιµότητα άγνωστη έννοια.

Ο πιο αξιόπιστος δείκτης για να αξιολογούµε τον εαυτό µας
είναι να προσπαθούµε κατά καιρούς να µας βλέπουµε και µε τα
µάτια των άλλων. Ποια είναι η άποψη που έχουν για την Ελλάδα
αυτά τα δύο χρόνια οι Ευρωπαίοι εταίροι µας; Ποια είναι η άποψη
που έχουν οι διεθνείς επενδυτές, συγκριτικά µε τα προηγούµενα
χρόνια;

Την ίδια εβδοµάδα, λοιπόν, που ζήσαµε όλη αυτή τη µεγάλη
ταλαιπωρία της κακοκαιρίας, η οποία µας υπενθύµισε όσα πρέπει
να διορθωθούν στο κράτος, µία από τις µεγαλύτερες τράπεζες
παγκοσµίως, η «JP MORGAN», ανακοίνωσε την απόφασή της να
επενδύσει περισσότερα από 1 δισεκατοµµύριο ευρώ στην ελλη-
νική οικονοµία, στα ελληνικά µυαλά, σε µια καινοτόµα ελληνική
επιχείρηση, την «VIVA», που ξεκίνησε ως µία µικρή start up και
µέσα σε λίγα χρόνια έχει κατακτήσει την Ευρώπη και τον κόσµο

στο πεδίο των ψηφιακών συναλλαγών, µια εταιρεία που κατά-
φερε χάρη στο όραµα, την εργατικότητα, τη συνεργατικότητα
των δηµιουργών της να µεγαλώσει και να γίνει µία διεθνής εται-
ρεία.

Αυτός ο διεθνής τραπεζικός κολοσσός βλέπει κάτι στη χώρα
µας, βλέπει κάτι σε αυτή την Κυβέρνηση και στην οικονοµική πο-
λιτική που ακολουθεί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Σιγά σιγά να κλείνετε,
κύριε Υπουργέ.

ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Βεβαίως, κύριε Πρόεδρε.

Βλέπει κάτι στους ανθρώπους, στους πολίτες µας. Αυτό το
κάτι την οδήγησε σε αυτή τη σηµαντική επιχειρηµατική απόφαση.
Βλέπει ίσως τα ίδια πράγµατα που είδαν πριν από αυτήν και άλλοι
επιχειρηµατικοί κολοσσοί που πήραν την ίδια απόφαση –η «MI-
CROSOFT», η «AMAZON», η «PFIZER», η «DEUTSCHE TELE-
KOM»- και κάνουν την ίδια επενδυτική απόβαση στη χώρα µας. 

Αυτό που βλέπουν είναι µία Κυβέρνηση που προσπαθεί να αλ-
λάξει το κράτος και την οικονοµία, που προσπαθεί να δηµιουρ-
γήσει ένα ελκυστικό επιχειρηµατικό περιβάλλον, µε λιγότερα
εµπόδια, µεγαλύτερη ασφάλεια δικαίου, που δηµιουργεί καλύ-
τερα αµειβόµενες δουλειές, που ψηφιοποιεί ταχύτατα το δηµό-
σιο και µειώνει τη γραφειοκρατία, που εφαρµόζει µία από τις πιο
προωθηµένες πολιτικές για τη µετάβαση σε µια οικονοµία χαµη-
λών ή µηδενικών εκποµπών ρύπων και το κάνει µε γοργά βήµατα,
παρά τις τεράστιες αντιξοότητες. Βλέπουν µία Κυβέρνηση που
δεν την κάµπτουν οι δυσκολίες, που δεν ακινητοποιείται, αλλά,
αντιθέτως, µαθαίνει από αυτές. Και έτσι θα συνεχίσουµε. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μέχρι να ανέβει στο
Βήµα ο κ. Μαρίνος, έχει ζητήσει να κάνει χρήση του ενός εκ των
τριών τριλέπτων που έχει δικαίωµα ο κ. Ραγκούσης σήµερα.

Ορίστε, κύριε Ραγκούση, έχετε τον λόγο –από τη θέση σας-
για τρία λεπτά. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Σκέρτσο, επιτελικό κράτος για τον ελληνικό λαό και όχι

για την κυβερνητική προπαγάνδα είναι η προχθεσινή Κατεχάκη.
Επιτελικό κράτος είναι η προχθεσινή Λεωφόρος Μαραθώνος.
Επιτελικό κράτος είναι η Αττική Οδός και οι χιλιάδες άνθρωποι
που εγκλωβίστηκαν σε αυτή.

Δεν θα έπαιρνα τον λόγο για να απαντήσω. Άλλωστε, στην
πραγµατικότητα όλα όσα είπατε, κύριε Σκέρτσο, είναι ο πυρήνας
της πρότασης µοµφής που έχουµε κάνει προς την Κυβέρνησή
σας. Είναι η ουσία της πρότασης µοµφής που υπερψηφίζεται
από όλα τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης. Αλλά, είναι πράγµατι
µία ευκαιρία περισσότερο για σας, κύριε Σκέρτσο, για να δει το
ελληνικό Κοινοβούλιο αν εννοείτε έστω και λίγο µερικά πράγµατα
από αυτά που είπατε προηγουµένως.

Θα σας υποβάλλω -και σας παρακαλώ σηµειώστε- τρεις πολύ
συγκεκριµένες ερωτήσεις, για να σας δώσουµε την ευκαιρία να
απαντήσετε και να δούµε τι από όλα αυτά που είπατε προηγου-
µένως εννοείτε. 

Πρώτη ερώτηση. Σύµφωνα µε αυτό που αναφέρει σήµερα η
ειδησεογραφική ιστοσελίδα ieidiseis.gr, είναι αλήθεια ότι εσείς
προσωπικά ως Υπουργός στον Πρωθυπουργό, ως Υπουργός Επι-
κρατείας, και ο κ. Τριαντόπουλος, Υφυπουργός στον Πρωθυ-
πουργό, συµµετείχατε στις προπαρασκευαστικές συσκέψεις που
έγιναν για την προετοιµασία του κρατικού µηχανισµού εν όψει
της επερχόµενης κακοκαιρίας του χιονιά; Και άρα, είναι αλήθεια
ότι, εκτός από τον κ. Στυλιανίδη, δύο από τα επίλεκτα στελέχη
του κ. Μητσοτάκη µέσα στο Μέγαρο Μαξίµου, άρα το ίδιο το Μέ-
γαρο Μαξίµου, άρα ουσιαστικά κατ’ επέκταση ο κ. Μητσοτάκης
ήταν παρών στις συσκέψεις αυτές;

Δεύτερη ερώτηση. Είναι αλήθεια, κύριε Σκέρτσο, ή όχι ότι σε
αυτές τις συσκέψεις η εταιρεία «ΑΤΤΙΚΗ ΟΔΟΣ» σας ζήτησε να
απαγορεύσετε προληπτικά τη διέλευση των φορτηγών από την
Αττική Οδό και συνολικά και καθολικά των βαρέων οχηµάτων;
Είναι αλήθεια αυτό, ναι ή όχι; 

Τρίτη ερώτηση. Κρατήθηκαν πρακτικά σε αυτές τις συσκέψεις;
Και θα τα δώσετε, κύριε Σκέρτσο, αυτά τα πρακτικά άµεσα στη
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δηµοσιότητα; Ή θα µας αναγκάσετε και γι’ αυτά τα πρακτικά,
όπως και για τα πρακτικά που ζητήσαµε στο πλαίσιο λειτουργίας
εξεταστικής επιτροπής για τη λίστα Πέτσα, να καταφύγουµε στη
δικαιοσύνη για να τα πάρουµε; Και θα τα πάρουµε, κύριε Σκέρ-
τσο.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Αραµπατζή, κι

εσείς κάνετε χρήση του τριλέπτου σας. Σωστά;
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Μάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Έχετε τον λόγο για

τρία λεπτά. 
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Θα είµαι πολύ πιο σύντοµη από το

τρίλεπτο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Άσχετα από αυτό, κά-

νετε χρήση.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-

τιπρόεδρος της Βουλής, κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ)
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Σας ευχαριστώ πολύ.
Κύριε Κοινοβουλευτικέ Εκπρόσωπε του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία, επιτελικό κράτος είναι «όχι άλλη Μάνδρα». Επιτελικό
κράτος είναι «όχι άλλο Μάτι». Και πάει πολύ όταν κατά τη διακυ-
βέρνησή σας είχαµε θύµατα και τη γνωστή τραγική κατάσταση
που βιώσαµε όλοι από τις φονικές πυρκαγιές να ζητάτε ανερυ-
θρίαστα πρακτικά συνεδριάσεων, που βεβαίως µια κυβέρνηση
σοβαρή, συνεπής, συνετή, προγραµµατισµένη είναι το λιγότερο
το οποίο έχει και καταγράφει. Όχι, λοιπόν, µαθήµατα για επιτε-
λικό κράτος από τους ανθρώπους που µε τα έργα και τις ηµέρες
τους κατέστρεψαν και ό,τι υφίστατο θεσµικά σε αυτή τη χώρα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Ραγκούση, δεν ανακαλύπτετε την πυρίτιδα. Έχει βγει

δελτίο Τύπου που αναφέρει ποια στελέχη της Κυβέρνησης συµ-
µετείχαν στη σύσκεψη. Προφανώς συµµετείχα, όπως συµµετέχω
σε πάρα πολλές συσκέψεις εκ του ρόλου µου.

Από κει και πέρα, η εταιρεία όχι, δεν ζήτησε. Και αυτό το οποίο
συµφωνήθηκε µεταξύ της τροχαίας, της Πολιτικής Προστασίας
και όλων των παραχωρησιούχων ήταν αυτό το οποίο και εφαρ-
µόστηκε. Και εφαρµόστηκε ορθά στην εθνική οδό, όπου κινητο-
ποιήθηκε εγκαίρως η εταιρεία εκεί και έκλεισε όπως έπρεπε ο
δρόµος, αλλά δεν εφαρµόστηκε µε ευθύνη της εταιρείας στην
Αττική Οδό.

Όσον αφορά τα πρακτικά, δεν γνωρίζω αν υπάρχουν. Έχει
βγει, όµως, αναλυτική ενηµέρωση την οποία µπορείτε να δείτε.
Δεν έχει κρυφτεί απολύτως τίποτα σε σχέση µε το τι έχει διαµει-
φθεί στη σύσκεψη αυτή.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ. 
Συνεχίζουµε µε τον κ. Γεώργο Μαρίνο από το Κοµµουνιστικό

Κόµµα Ελλάδας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΡΙΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η απόβαση των µεγάλων οικονοµικών οµίλων στους οποίους

αναφέρθηκε ο κ. Σκέρτσος έχει στόχο αυτοί να αυξήσουν την
κερδοφορία τους πατώντας πάνω σε αυτό το άθλιο καθεστώς
της ανατροπής των εργασιακών δικαιωµάτων, της µείωσης των
µισθών, της έντασης της εκµετάλλευσης που έχουν ανοίξει όλες
οι κυβερνήσεις και ενίσχυσε η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας, κύριε Σκέρτσο.

Αυτό είναι το βασικό ζήτηµα, αυτό το καθεστώς της εκµετάλ-
λευσης, η βάση της αναπτυσσόµενης ταξικής πάλης που προ-
σπαθείτε να επικαλύψετε, να κρύψετε, να εµφανίσετε µία κοι-
νωνία µε χίλια δυο προβλήµατα, µε τους πλούσιους και µε τους
φτωχούς, µε αυτούς που θησαυρίζουν και µε αυτούς που έχουν
καταδικαστεί στην ανεργία, ότι είναι µια οικογένεια. Αλλά αυτή
την εξαπάτηση την έχουν αντιµετωπίσει αποφασιστικά, κύριε
Σκέρτσο, οι εργαζόµενοι όλα αυτά τα χρόνια. 

Τα τραγικά γεγονότα που έζησε ο λαός στην Αττική, την Εύ-
βοια και σε άλλες περιοχές από µια αναµενόµενη κακοκαιρία κα-

θίζουν στο σκαµνί του κατηγορουµένου την Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας και την αντιλαϊκή της πολιτική, αλλά και την πολι-
τική των προηγούµενων κυβερνήσεων, που έχουν µεγάλο µερίδιο
ευθύνης για τα χάλια, τις ελλείψεις και την υποβάθµιση των ανα-
γκαίων κρατικών υποδοµών. 

Το αστικό κράτος, που κρύβεται πίσω από το όνοµα «επιτε-
λικό», είναι ταξικό εργαλείο, αντιλαϊκό εργαλείο, αφήνει αθωρά-
κιστο τον λαό, γιατί υπηρετεί τα συµφέροντα του κεφαλαίου,
υλοποιεί τη στρατηγική της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που αντιµετω-
πίζει τις λαϊκές ανάγκες ως κόστος. 

Αυτό µαρτυρά η πείρα της Εύβοιας που κατακάηκε το καλο-
καίρι, πληµµύρισε στη συνέχεια, αποκλείστηκε και πάγωσε µε το
χιόνι, µε το κλείσιµο των δρόµων και τη διακοπή της ηλεκτροδό-
τησης. Οι πληγέντες της βόρειας Εύβοιας δεν έχουν πάρει ούτε
αυτές τις χαµηλές αποζηµιώσεις για προηγούµενες καταστρο-
φές. Και η Κυβέρνηση διαφηµίζει την αποκαλούµενη «ανασυγ-
κρότηση», που πριµοδοτεί µε δισεκατοµµύρια ευρώ το µεγάλο
κεφάλαιο. 

Η ανεργία, η ακρίβεια θερίζουν και στη Στερεά Ελλάδα. Οι
δοµές της δηµόσιας υγείας πάσχουν από µεγάλες χρόνιες ελ-
λείψεις. Οι εργαζόµενοι στις βιοµηχανικές ζώνες αντιµετωπίζουν
διαχρονικά εργασιακό µεσαίωνα. Οι εργάτες της «ΛΑΡΚΟ» αντι-
παλεύουν τον σχεδιασµό της Νέας Δηµοκρατίας για το ξεπού-
ληµα ή το κλείσιµο, την απαξίωση µιας στρατηγικής σηµασίας
επιχείρησης που σηµαδεύει όλες τις κυβερνήσεις. 

Συνολικά ο δικοµµατικός καυγάς που ζούµε στη Βουλή δεν
µπορεί να κρύψει τις διαχρονικές ευθύνες της Νέας Δηµοκρα-
τίας, του ΠΑΣΟΚ και του ΣΥΡΙΖΑ, τη στρατηγική τους σύµπλευ-
ση. Υπέγραψαν µαζί τα µνηµόνια που έπληξαν τον λαό. Υπερ-
ψήφισαν το Ταµείο Ανάκαµψης και τον πακτωλό δισεκατοµµυ-
ρίων στα µονοπώλια της πράσινης και ψηφιακής οικονοµίας. Πα-
ραχώρησαν τους οδικούς άξονες και άλλες υποδοµές στους
οικονοµικούς οµίλους. Ευθύνονται για την εµπορευµατοποίηση
και την υποχρηµατοδότηση της υγείας, της πρόνοιας, της παι-
δείας, για την ανατροπή των ασφαλιστικών και εργασιακών δι-
καιωµάτων, τη µείωση των µισθών και των συντάξεων. Στηρίζουν
τα επικίνδυνα σχέδια των Ηνωµένων Πολιτειών, του ΝΑΤΟ και
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Είναι επιτακτική ανάγκη ο λαός να ξεφύγει από την οδυνηρή
αναµονή του «σωτήρα» µέσα από την εναλλαγή των κυβερνή-
σεων του κεφαλαίου, να µετατρέψει την οργή του σε µαζική
δράση, να συµπορευτεί µε το ΚΚΕ, να δυναµώσει τον διεκδικη-
τικό του αγώνα για κάθε πρόβληµα, να οικοδοµήσει τη συµµαχία
του και να περάσει στην αντεπίθεση για την ανατροπή της καπι-
ταλιστικής βαρβαρότητας, για να ζήσει σε µια κοινωνία χωρίς εκ-
µετάλλευση, φτώχεια και ανεργία, µε σταθερή δουλειά, αξιο-
πρεπή µισθό και σύνταξη, δωρεάν κοινωνικές υπηρεσίες, σύγ-
χρονες υποδοµές, να ζήσει ειρηνικά µε τους γειτονικούς λαούς. 

Αυτή την αναγκαιότητα αναδεικνύουν και τα ζητήµατα της εξω-
τερικής πολιτικής που στην πράξη έχει διαµορφωθεί από όλες
τις κυβερνήσεις, για τη στρατηγική αναβάθµιση και τους επιθε-
τικούς στόχους της αστικής τάξης, εµπλέκοντας τη χώρα σε µε-
γάλες περιπέτειες και τον λαό σε µεγάλους κινδύνους. 

Η κατάσταση βράζει. Οξύνεται η αντιπαράθεση των Αµερικα-
νών, του ΝΑΤΟ και της Ευρωπαϊκής Ένωσης µε τη Ρωσία στο
πεδίο της Ουκρανίας. Η Κυβέρνηση έχει χωθεί µέχρι το λαιµό
στους επικίνδυνους ανταγωνισµούς, στη σύγκρουση που µπορεί
να πάρει απρόβλεπτες διαστάσεις. Διαθέτει τις αµερικάνικες βά-
σεις στη Σούδα, την Αλεξανδρούπολη, τη Λάρισα, το Στεφανοβί-
κειο, που πρωτοστατούν στις στρατιωτικές ασκήσεις για την
περικύκλωση της Ρωσίας. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ δεν µπορεί να κρυφτεί πίσω από το δάχτυλό του.
Προετοίµασε τις συµφωνίες για τις αµερικάνικες βάσεις µέσα
από τον στρατηγικό διάλογο µε τους Αµερικανούς και είναι υπό-
λογος. 

Η Κυβέρνηση, από κοινού µε τα άλλα κόµµατα, αποθέωσε τις
συνεργασίες µε την Αίγυπτο και το Ισραήλ που δολοφονεί στην
Παλαιστίνη. Προσπαθήσατε να εξαπατήσετε τον λαό για τον
ενεργειακό αγωγό EastΜed, υµνώντας τον ρόλο των Αµερικανών
και οι Ηνωµένες Πολιτείες απέσυραν τη στήριξή τους, ενοχοποί-
ησαν τον αγωγό ως πηγή έντασης στην περιοχή και προσάρµο-
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σαν τις ενεργειακές τους επιλογές, ανοίγοντας τον δρόµο για
την βελτίωση των αµερικανοτουρκικών σχέσεων. Γιατί χρειάζον-
ται την Τουρκία στο ΝΑΤΟ και στο ουκρανικό µέτωπο. 

Η Κυβέρνηση υπέγραψε την επιθετική ελληνογαλλική συµφω-
νία για τις νατοϊκές ανάγκες και όχι για την άµυνα της χώρας.
Ετοιµάζεται να στείλει στρατιωτικά ελληνικά τµήµατα στο Σαχέλ
της Αφρικής, µε δραµατικές συνέπειες. Έστειλε στρατιωτικούς
και πυραύλους Patriot στη Σαουδική Αραβία, εµπλέκοντας τη
χώρα σε πολεµικά µέτωπα. 

Στην πράξη, έχει καταρριφθεί ο µύθος ότι οι ΗΠΑ, το ΝΑΤΟ
και η Ευρωπαϊκή Ένωση είναι ασπίδα προστασίας της χώρας.
Αυτό αποδεικνύεται µε την αµφισβήτηση των συνόρων, τις αυ-
ξανόµενες διεκδικήσεις µέσα από τη συναλλαγή της τουρκικής
αστικής τάξης µε τους Αµερικανούς και Ευρωπαίους συµµάχους
σας, που αντιµετωπίζουν την Τουρκία ως ισχυρό στρατηγικό
εταίρο. Οι σύµµαχοί σας είναι συνένοχοι για την τραγωδία της
Κύπρου, τη διατήρηση της κατοχής και τη διχοτόµηση του νη-
σιού. Όλες οι κυβερνήσεις έχουν πάρει µέρος στα παζάρια που
στήνουν οι αστικές τάξεις και οι Ευρωατλαντικοί προξενητές για
τη συνεκµετάλλευση στο Αιγαίο, την Ανατολική Μεσόγειο, προς
όφελος των ενεργειακών οµίλων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Παρακαλώ, κύριε
συνάδελφε, ολοκληρώστε. Έχετε φτάσει στα εννιά λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΡΙΝΟΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Η πολιτική πρόταση, οι θέσεις του ΚΚΕ, αποτελούν δύναµη ελ-

πίδας για τον λαό στην πάλη, για την απεµπλοκή από τους ιµπε-
ριαλιστικούς σχεδιασµούς, το ξήλωµα των αµερικάνικων βάσεων,
την αποδέσµευση από το ΝΑΤΟ και την Ευρωπαϊκή Ένωση, για
να ζήσουν οι λαοί µέσα σε περιβάλλον αµοιβαίας εµπιστοσύνης
και οφέλους. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Θεοχάρης Θεοχάρης από τη Νέα Δη-

µοκρατία και αµέσως µετά ο κ. Μαµουλάκης Χαράλαµπος από
τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Ευχαριστώ πολύ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εάν ξεκινούσα την τοποθέτησή

µου στη συζήτηση επί της πρότασης δυσπιστίας επισηµαίνοντας
ότι αδυνατώ να διακρίνω λογική στην πρωτοβουλία του ΣΥΡΙΖΑ
-αφού πρώτος απεύχεται τις εκλογές, είναι δεδοµένο αυτό- φο-
βάµαι ότι θα ακουγόµουν απελπιστικά κοινότοπος. Διότι όλοι
πλέον γνωρίζουµε ότι η µόνη µορφή συνέπειας που εκδηλώνει ο
κ. Τσίπρας και οι Βουλευτές του είναι ως προς το παράλογο. 

Δεν είναι, όµως, µόνο το παράλογο. Χρειάζεται απύθµενο θρά-
σος το να µέµφεται ο κ. Τσίπρας την Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας για πληµµελή διαχείριση µιας κρίσης, όπως η πρω
τοφανούς σφοδρότητας χιονόπτωση πριν από λίγες ηµέρες.
Χρειάζεται απύθµενο θράσος το να καταθέτει πρόταση µοµφής
ο Πρωθυπουργός ο οποίος, ενώ καίγονταν ζωντανοί οι συµπολί-
τες µας στο Μάτι, έδινε παράσταση για τις κάµερες, ρωτώντας
πότε πετούν τα αεροπλάνα. 

Χρειάζεται απύθµενο θράσος και αχαλίνωτος αριβισµός το να
απαιτεί ο ΣΥΡΙΖΑ να του παραχωρηθεί ξανά η εξουσία, ύστερα
από τις ολέθριες συνέπειες της διακυβέρνησης υπό τον κ. Τσί-
πρα, ύστερα από τη Μάνδρα, το Μάτι, ύστερα από τους εγκλη-
µατικούς πειραµατισµούς του 2015 που κόστισαν δισεκατοµ-
µύρια στον ελληνικό λαό, τα ψέµατα και τη συστηµατική παρα-
πλάνηση του ελληνικού λαού.

Χρειάζεται απύθµενο θράσος για να µας κουνούν το δάκτυλο
αυτοί που ευθύνονται για τον διεθνή διασυρµό της χώρας στο
εξωτερικό, για την φορολογική εξόντωση των µικροµεσαίων, για
την ηττοπαθή εξωτερική πολιτική και τόσα άλλα.

Και τελικά τι κρύβεται πίσω από αυτό το θράσος; Κρύβεται,
φυσικά, η απελπισία του κ. Τσίπρα. Πιέζεται εσωκοµµατικά, πιέ-
ζεται δηµοσκοπικά. Ο λαός του υπενθυµίζει µε κάθε ευκαιρία ότι
τον θεωρεί ανίκανο να κυβερνήσει, µε ποσοστά κοντά στο 60%.
Οπότε, είναι εν µέρει κατανοητή η καταφυγή στην πρόταση δυ-
σπιστίας. Είναι µία από τις τελευταίες ευκαιρίες που θα έχει ο κ.
Τσίπρας να παραστήσει ότι θα διαθέτει τη δύναµη να προκαλέσει
πολιτικές εξελίξεις.

Το πρόβληµά του, όµως, δεν είναι η εσωκοµµατική γκρίνια. Το
πρόβληµα του κ. Τσίπρα δεν είναι καν ότι ο ελληνικός λαός κα-
τάλαβε από το 2019 ότι ο ΣΥΡΙΖΑ δεν ήταν ποτέ άξιος να κυβερ-
νήσει. Το πρόβληµα είναι πως ο λαός καταλαβαίνει πως δεν είναι
άξιος ούτε καν να ασκήσει αντιπολίτευση. 

Η διαχείριση της πανδηµίας από την Κυβέρνηση του Κυριάκου
Μητσοτάκη έχει αποσπάσει επαίνους από την διεθνή κοινότητα
και είναι αποδεδειγµένα άνω του µέσου όρου και µάλιστα καλύ-
τερη από πολύ πιο ισχυρά κράτη από εµάς. Ο ΣΥΡΙΖΑ µας κατη-
γορεί τη µία ότι κλείνουµε την εστίαση, την άλλη ότι ανοίγουµε
τα σχολεία κ.λπ..

Για τη διαχείριση του χιονιά ο Πρωθυπουργός είχε τη δύναµη
και το σθένος να ζητήσει συγγνώµη από τους Έλληνες. Τα σχο-
λεία άνοιξαν και τα κρούσµατα έπεσαν. Πού είναι η συγγνώµη
που οφείλετε εσείς εδώ; Αντί γι’ αυτό, ακούµε ακόµη τα ίδια ψέ-
µατα για το άνοιγµα των σχολείων, τα ακούσαµε και από την κ.
Τζάκρη και από άλλους εδώ. Δεν έχετε ηθικό δικαίωµα να κρίνετε
τη συγγνώµη του Πρωθυπουργού όταν εσείς δεν έχετε ζητήσει
εσείς ποτέ ούτε µία συγγνώµη.

Προφανώς, είναι τόσοι πολλοί οι τοµείς που ο ΣΥΡΙΖΑ προκά-
λεσε τεράστια ηθική ζηµιά επί των ηµερών του ως Κυβέρνηση,
ώστε δεν έχει νόηµα να είµαι εξαντλητικός.

Παρ’ όλα αυτά, επιτρέψτε µου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
να υπενθυµίσω ως δείγµα ήθους του ΣΥΡΙΖΑ τον συστηµατικό
πόλεµο που διεξήγαγε απέναντι στον ελληνικό τουρισµό εν µέσω
πανδηµίας, δηλαδή απέναντι στη χώρα. Επ’ αυτού έχω φυσικά
προσωπική εµπειρία. Ούτε κι εγώ θυµάµαι πια πόσες φορές άλ-
λαξε θέσεις και άποψη ο ΣΥΡΙΖΑ σε σχέση µε το άνοιγµα του ελ-
ληνικού τουρισµού, για το αν ήταν σωστό ή λάθος να δεχόµαστε
επισκέπτες από το εξωτερικό εν µέσω πανδηµίας. 

Προτιµώ να υπενθυµίσω ότι η Ελλάδα απέσπασε παγκόσµια
βραβεία ως υπόδειγµα διαχείρισης της υγειονοµικής κρίσης στον
τοµέα του τουρισµού και µε πρωτοβουλία του Πρωθυπουργού
Κυριάκου Μητσοτάκη η Ευρωπαϊκή Ένωση υιοθέτησε το πρά-
σινο ψηφιακό πιστοποιητικό, το οποίο πιστοποιητικό εσείς παλέ-
ψατε λυσσαλέα. 

Όµως όση κι αν ήταν η µικροψυχία του ΣΥΡΙΖΑ, εγώ νιώθω
υπερήφανος για την εκπληκτική πορεία του ελληνικού τουρισµού
το 2021. Παρά τις εξαιρετικά αντίξοες συνθήκες, µε συστηµατική
δουλειά και του Υπουργείου και του ΕΟΤ αλλά και του ιδιωτικού
τοµέα, αποδείξαµε ότι ο ελληνικός τουρισµός ξέρει να κερδίζει
µάχες και να τις δίνει µε ενότητα, συντονισµό και επιτυχία. 

Αναδείξαµε την Ελλάδα σε νούµερο ένα ταξιδιωτικό προορι-
σµό στην περιοχή της Μεσογείου και της Νότιας Ευρώπης αλλά
και ακόµη πιο πέρα. Οι αριθµοί µιλούν πια µόνοι τους. Το 2021 η
Ελλάδα υποδέχτηκε δεκατέσσερα εκατοµµύρια τουρίστες, που
άφησαν στη χώρα µας εισερχόµενο συνάλλαγµα που ξεπερνάει
τα 10,5 δισεκατοµµύρια ευρώ. Μέσα στην πιο δύσκολη ώρα δη-
λαδή η Ελλάδα της προσπάθειας, της σοβαρότητας, της υπευ-
θυνότητας µεγαλούργησε. 

Αλλά και από την πρόσφατη κακοκαιρία, που ναι, έγιναν λάθη
και είχαµε το θάρρος να αναγνωρίσουµε, να παραδεχτούµε, να
ζητήσουµε συγγνώµη, αλλά κυρίως να διδαχθούµε, να προχω-
ρήσουµε, να γίνουµε καλύτεροι, η διαφορά ήθους είναι φανερή. 

Αυτή την Ελλάδα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπηρετεί και
αυτήν οραµατίζεται η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και του
Κυριάκου Μητσοτάκη. Είναι αυτή η Ελλάδα που αξίζει στον ελ-
ληνικό λαό, ο οποίος ξέρει πολύ καλά να εκτιµά τη µεταρρυθµι-
στική προσπάθεια, τους ορίζοντες ευηµερίας που ανοίγει η
πολιτική µας για τις επενδύσεις, αυτές που αντιµαχόσασταν
πέντε χρόνια, για τη µεσαία τάξη, αυτήν που καταληστέψατε
πέντε χρόνια, ακόµη και για την αξιοποίηση των έκτακτων πόρων
από το Ταµείο Ανάκαµψης, αυτό που συνδιαµορφώσαµε στην
Ευρωπαϊκή Ένωση και που εσείς λέγατε είτε πως δεν υπάρχει ή
δεν θα υπάρξει είτε πως δεν είναι αρκετό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ότι η πρόταση δυσπιστίας
είναι φιάσκο και οπερέτα αποδεικνύεται από το γεγονός πως στις
εκλογές που ζητάτε να γίνουν δεν έχετε εναλλακτική πρόταση
διακυβέρνησης. Επί τρία χρόνια λέτε «όχι» σε όλα το πρωί και
«όχι» στα αντίθετά τους το απόγευµα. Έτσι θα πάτε σε εκλογές;
Το πρωί να µας κατηγορείτε γιατί κλείνουν τα σχολεία και το από-
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γευµα να µας λέτε γιατί δεν κλείσατε όλο το δηµόσιο; Είναι αυτή
σοβαρή και ουσιαστική αντιπολιτευτική λογική; 

Οι πολίτες θέλουν µια Ελλάδα που κοιτάει ψηλά, που αλλάζει,
που γίνεται καλύτερη, µια Ελλάδα που µόνο η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας και του Κυριάκου Μητσοτάκη µπορεί να κάνει
πραγµατικότητα, µια Ελλάδα ψηφιακή, πράσινη και φιλοαναπτυ-
ξιακή, αυτήν που χτίζουµε από τον Ιούλιο του 2019, που θα συ-
νεχίσουµε να χτίζουµε µέχρι τις εκλογές του 2023 και που είµαι
σίγουρος πως µε την επιλογή του ελληνικού λαού θα συνεχί-
σουµε να χτίζουµε και µετά από τις επόµενες εκλογές. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,
κύριε Θεοχάρη, και για την τήρηση του χρόνου. 

Τον λόγο έχει ο κ. Χαράλαµπος Μαµουλάκης από τον ΣΥΡΙΖΑ
και αµέσως µετά ακολουθεί ο κ. Κωνσταντίνος Μπούµπας από
την Ελληνική Λύση. 

Κύριε Μαµουλάκη, έχετε τον λόγο. 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το 2019 η Νέα Δηµοκρατία αξιο-

ποίησε µε τον πλέον αθέµιτο τρόπο τις φυσικές καταστροφές. Η
στήριξη των µέσων ενηµέρωσης, και εκείνη την εποχή, αλλά και
η βαθιά ανήθικη πολιτική στάση της ηγεσίας της Νέας Δηµοκρα-
τίας στην τραγωδία στο Μάτι την οδήγησε στη νίκη στις εκλογές
του 2019. 

Πρώτο νοµοσχέδιο της τότε Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρα-
τίας ήταν το λεγόµενο «σχέδιο νόµου περί επιτελικού κράτους».
Μάλιστα ακούσαµε προηγουµένως τον κ. Σκέρτσο να υπεραµύ-
νεται αυτής της νοµοθετικής τους πρωτοβουλίας. Αυτό το επιτε-
λικό κράτος πλέον, σε όλο το πανελλήνιο, συνιστά ένα ανέκδοτο,
ένα επιτελικό µπάχαλο, το οποίο σε κάθε του έκφανση, σε κάθε
πολιτική του δράση αποτυγχάνει. Μάλιστα πριν από λίγο τι ακού-
σαµε από τον αρµόδιο Υπουργό παρά τω Πρωθυπουργώ; Ακού-
σαµε ότι δεν γνωρίζει αν υπάρχουν πρακτικά στην περίφηµη
σύσκεψη που έλαβε χώρα -απεδείχθη αυτό- µεταξύ των κυβερ-
νητικών στελεχών, του κ. Τριαντόπουλου, του κ. Σκέρτσου και
λοιπών, και των στελεχών της Αττικής Οδού για το απίστευτο
φιάσκο που έλαβε χώρα στην Αττική Οδό και όχι µόνο, και σε
άλλες αρτηρίες του λεκανοπεδίου το προηγούµενο διάστηµα. 

Λοιπόν ξεκάθαρες και καθαρές κουβέντες: Τα πρακτικά τώρα
στη Βουλή, αλλιώς είναι ξεκάθαρο ότι προσφεύγουµε στην ελ-
ληνική δικαιοσύνη για άλλη µια φορά, για να ζητήσουµε το αυ-
τονόητο. Είναι αδιανόητο να µην γνωρίζει ο επιτελικός Υπουργός
του επιτελικού σχεδίου και κράτους του κ. Μητσοτάκη αν υπάρ-
χουν ή όχι πρακτικά στη σύσκεψη που και ο ίδιος έλαβε µέρος.

Αυτό το µοντέλο λοιπόν της επιτελικότητας πλέον το ζούµε σή-
µερα σε κάθε µηχανισµό και στην καθηµερινότητά του, δυστυ-
χώς µε πολύ δυσµενή αποτελέσµατα. Η Κυβέρνηση αυτά τα
δυόµισι χρόνια χρησιµοποίησε, εργαλειοποίησε το σοκ που είχε
υποστεί η ελληνική κοινωνία κατά τη διάρκεια της πανδηµίας.
Γιατί; Για να περάσει κάποια αντιδραστική και νεοφιλελεύθερη
µεταρρύθµιση που δεν κατάφερε να περάσει ούτε η ίδια η τρόικα
και τα είκοσι χρόνια νεοφιλελεύθερης διακυβέρνησης που είχαν
προηγηθεί στη χώρα µας. Κατάφερε κάθε ταµπού της δηµόσιας
διοίκησης, κάθε ΔΕΚΟ που παρέµεινε υπό δηµόσιο έλεγχο, κάθε
κεκτηµένο της Μεταπολίτευσης και κάθε όψη του κράτους πρό-
νοιας, που ενισχύθηκε κατά τη διακυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, πλέον
να µπει στο στόχαστρο. 

Το εφιαλτικό αυτό µοντέλο διαχείρισης του κράτους ήταν απο-
τελεσµατικότατο στην προώθηση νοµοσχεδίων από τους πολυ-
πληθείς µετακλητούς του Μαξίµου και εν απουσία της γνώσης
και της απόφασης των Υπουργών, όπως όφειλε στην ελληνική
δηµοκρατία να συµβαίνει. Εδώ ζούµε παράδοξα πράγµατα.
Ζούµε µετακλητούς υπαλλήλους να συντάσσουν νοµοσχέδια και
απλά οι Υπουργοί ως µπάτλερ να µεταφέρουν στο ελληνικό Κοι-
νοβούλιο προς ψήφιση, χωρίς να έχουν γνώση πολλές φορές -
το ζήσαµε αυτά τα δυόµισι χρόνια εδώ- του πυρήνα του νο-
µοσχεδίου που οι ίδιοι παρουσιάζουν. Είναι εντελώς ακατάλληλη
λοιπόν. Είναι πολύ καλή, καταλληλότατη και ταχύτατη στο να νο-
µοθετεί υπέρ συγκεκριµένων συµφερόντων. 

Όµως αυτό το επιτελικό κράτος ήταν εντελώς ακατάλληλο,
όταν η πολιτεία έπρεπε να δηµιουργήσει, εντελώς ακατάλληλο
όταν η Κυβέρνηση έπρεπε επιτέλους να ενισχύσει και να θωρα-
κίσει το Εθνικό Σύστηµα Υγείας, εντελώς ακατάλληλο όταν η Κυ-
βέρνηση κλήθηκε να υλοποιήσει την προεκλογική της, υποτί-
θεται, δέσµευση περί ενίσχυσης της πολιτικής προστασίας της
χώρας, εντελώς ακατάλληλο όταν ο ΕΟΔΥ κλήθηκε να παίξει κεν-
τρικό ρόλο στη διαχείριση της πανδηµίας, εντελώς ακατάλληλο
όταν η Κυβέρνηση –ακούσαµε τον κ. Θεοχάρη προηγουµένως-
έπρεπε να στήσει µηχανισµό υγειονοµικού ελέγχου των τουρι-
στικών ροών εν µέσω πανδηµίας, εντελώς ακατάλληλο όταν η
χώρα έπρεπε να δηµιουργήσει µια ψηφιακή υποδοµή που να
υποστηρίξει το δηµόσιο σύστηµα παιδείας. Η λίστα µε τα παρα-
δείγµατα είναι πραγµατικά χωρίς τέλος. 

Όντας σίγουρη λοιπόν η Κυβέρνηση ότι κάθε κοινωνικό πρό-
βληµα µπορεί να λυθεί µέσα από την συγκάλυψη και τον έλεγχο
του µηνύµατος των µέσων ενηµέρωσης, η Κυβέρνηση ξεκίνησε
τη θητεία της πιστεύοντας σε ένα δόγµα: Αρκεί ένα δελτίο τύπου
και µια διαρροή για να κατευνάσουµε και να αποκρύψουµε τα
πάντα. 

Θυµάστε, κύριοι συνάδελφοι, τα χειροκροτήµατα στα µπαλκό-
νια όταν το ΕΣΥ δεν ενισχυόταν στην αρχή της πανδηµίας;

Θυµάστε τα κροκοδείλια δάκρυα για τις αυξήσεις στα τιµολό-
για του ρεύµατος, ένα µήνα µετά, αµέσως µετά την ιδιωτικοποί-
ηση της ΔΕΗ; 

Θυµάστε τις στηµένες κάµερες σε περιοχές που υπέστησαν
φυσικές καταστροφές και µάλιστα εν είδει επικοινωνιακού ταρα-
τατζούµ προσπαθήσατε να καπηλευτείτε και αυτήν τη διάταξη;
Χαρακτηριστικό παράδειγµα το Αρκαλοχώρι, το οποίο ακόµα και
τώρα αυτοί που θα εκκένωναν το Μάτι σε είκοσι πέντε λεπτά
τους πήρε εξήντα οκτώ ηµέρες να ηλεκτροδοτήσουν οικίσκους
όπου οι συµπολίτες µας ταλαιπωρούνται τόσους µήνες. 

Σήµερα η αξιοπιστία της Κυβέρνησης κατακρηµνίζεται, κατα-
βαραθρώνεται από µια αλυσίδα φυσικών καταστροφών. Από τον
αγώνα αυτόν για την αντιµετώπιση αυτών των συνεπειών ο κ. Μη-
τσοτάκης για άλλη µια φορά απουσιάζει. 

Κύριοι, η Κυβέρνηση εζυγίσθη, εµετρήθη και εβρέθη ελλιπο-
βαρής. Το στρατηγικό σχέδιο της Κυβέρνησης, σε κάθε περί-
πτωση της φυσικής καταστροφής, είναι πάντοτε, by the book, το
ίδιο. Πυρκαγιές, πληµµύρες, χιονιάδες, σεισµοί; Η καταστροφή
λαµβάνει χώρα και απλά αφήνουµε το φαινόµενο να ξεθυµάνει,
µια επικοινωνιακή διαχείριση του ανθρώπινου πόνου και της κα-
ταστροφής. Ο κυνισµός του κ. Μητσοτάκη αγγίζει τα όρια της
συνταγµατικής νοµιµότητας, όταν εξαιτίας των επιλογών του το
κράτος συνειδητά αποσύρεται από την υποχρέωση να κάνει ό,τι
µπορεί για να προστατεύσει την ανθρώπινη ζωή αλλά και την πε-
ριουσία των πολιτών. 

Η Κυβέρνησή σας πάσχει από συστηµατική άρνηση της πραγ-
µατικότητας, στον βαθµό βέβαια που η πραγµατικότητα αυτή δεν
αφορά εσάς και τους πλούσιους φίλους σας. Μόνιµη επίσης είναι
και η επωδός ότι οι συµφορές που µας βρίσκουν οφείλονται σε
εξωγενή γεγονότα, που υπερβαίνουν τα όρια της χώρας µας: Η
πανδηµία παγκόσµια. Το κύµα ανατιµήσεων διεθνές. Η κλιµατική
κρίση, φαινόµενο της εποχής. Πράγµατι. Αλλά το ερώτηµα που
κάθε εκλεγµένη ηγεσία του τόπου µας από τούδε και εφεξής θα
πρέπει να αντιµετωπίσει, ποιο είναι; «Τι έπραξα εγώ για να µπο-
ρούµε στο µέλλον να διαχειριστούµε αυτές τις ασύµµετρες υγει-
ονοµικές απειλές; Τι έπραξα για τη δηµιουργία ενός µόνιµου,
ανθεκτικού µηχανισµού διαχείρισης των ολοένα και συχνότερων,
αλήθεια είναι, φυσικών καταστροφών; Τι έπραξα για να µην κα-
ταρρεύσουν, για δεύτερη φορά σε µια δεκαετία, τα εισοδήµατα
των συµπολιτών µας»;

Βλέπετε, οι εποχές αλλάζουν. Δεν είµαστε πλέον στο 2019.
Δεν είναι πλέον εφικτό µέσω της επικοινωνίας η Κυβέρνηση να
διαγράψει το αποτύπωµα της εφιαλτικής της διακυβέρνησης από
τη συλλογική πλέον µνήµη του ελληνικού λαού.

Η Ελλάδα αυτά τα δυόµισι χρόνια έµεινε µε έναν νοµό λιγό-
τερο, µε είκοσι τρεις χιλιάδες συµπολίτες µας λιγότερους, µε ένα
ΑΕΠ –το τονίζω αυτό- να επιστρέφει στα επίπεδα του 2015, µε
έξι - επτά ΔΕΚΟ λιγότερες, µε τα εισοδήµατά µας συρρικνωµένα
πάνω από 10% για όσους τυχερούς διατήρησαν τις θέσεις εργα-
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σίας τους.
Στους Έλληνες δεν τους αξίζει να αισθάνονται διαρκώς σαν

ήρωες σε µετακαταστροφική ταινία του Χόλυγουντ, µόνοι τους
απέναντι στην πανδηµία, µόνοι τους απέναντι στα ακραία φαινό-
µενα, µόνοι τους απέναντι στην ακρίβεια. Και στην Ελλάδα δεν
της αξίζει µια κυβέρνηση που θα αγνοεί τις µεγάλες προκλήσεις
της εποχής µας και την ανάγκη δηµιουργίας ανθεκτικών θεσµών
και υποδοµών.

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, διαλύσατε τα πάντα, θεω-
ρήσατε το κράτος ιδιοκτησία σας. Κυβερνάτε µε αλαζονεία,
έπαρση, οίηση, καταστρατηγώντας ελευθερίες και δικαιώµατα.
Έχετε πράγµατι κοστίσει πολύ ακριβά στον ελληνικό λαό, που
σας έχει απονέµει δικαίως πλέον τον τίτλο της χειρότερης κυ-
βέρνησης από τη Μεταπολίτευση. Γι’ αυτό και η σηµερινή πρό-
ταση δυσπιστίας δεν είναι µόνο επίκαιρη, αλλά και απόλυτα
επιβεβληµένη.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας ευχαριστώ
πολύ, κύριε συνάδελφε.

Να σας γνωρίσω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι µε πρωτο-
βουλία του Προέδρου της Βουλής έχουν κατασκευαστεί νέες µά-
σκες ασφαλείας κατά της πανδηµίας και έχουν σταλεί στα κόµ-
µατα. Είναι περίπου, νοµίζω, τουλάχιστον δέκα για κάθε συνά-
δελφο.

Τον λόγο έχει ο κ. Κωνσταντίνος Μπούµπας από την Ελληνική
Λύση και αµέσως µετά η κ. Αγγελική Αδαµοπούλου από τον
ΜέΡΑ25.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Καλές οι µάσκες, αλλά κάποια στιγµή θα πρέπει να πέσουν οι
µάσκες, να πούµε κάποιες αλήθειες που πονάνε. Πρέπει να
δούµε κατάµατα την ελληνική κοινωνία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Πάντοτε στο Κοι-
νοβούλιο αυτό αλήθειες λέµε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µε την ψήφο
εµπιστοσύνης που ζητάει πλέον η Κυβέρνηση µετά την κατάθεση
της ψήφου δυσπιστίας από πλευράς της Αντιπολίτευσης Αξιω-
µατικής -κάτι που φώναζε και η Ελληνική Λύση και ο επικεφαλής
µας εδώ και πάρα πολλούς µήνες, αλλά δεν είχαµε την απαιτού-
µενη πλειοψηφία για να το κάνουµε- το µόνο θετικό είναι ότι κά-
ποια στιγµή στο τέλος τουλάχιστον αυτής της τριήµερης
συνεδρίασης, όπως προβλέπεται εκ του Κανονισµού, θα δούµε,
ενδεχοµένως, τη Βουλή λίγο ψιλογεµάτη. Γιατί είναι άδεια τα
Έδρανα εδώ και πάρα πολλούς µήνες και δυσανασχετεί ο κό-
σµος απέναντι στους εκπροσώπους και όχι αντιπροσώπους της
ελληνικής κοινωνίας, που πρέπει να είναι οι Βουλευτές.

Αδικεί πολλάκις ο µη ποιών τι, ου µόνον ο ποιών τι, έλεγε ο
Μάρκος Αυρήλιος. Αυτό είναι πολύ σηµαντικό. Αδικεί κάποιος όχι
µόνο όταν κάνει κάτι, αλλά αδικεί και όταν δεν κάνει τίποτα. Η
Κυβέρνηση σήµερα δεν έχει κάνει πολλά για αυτό που λέγεται
κοινωνία, για αυτό που λέγεται κοινωνικός ιστός. 

Δεν έχει προχωρήσει πραγµατικά σε ουσιαστικές αλλαγές για
τον πρωτογενή τοµέα. Πού είναι οι αγρότες να πάρουν χαµηλό-
τοκα δάνεια; Πού είναι να αλλάξει ο νόµος για τη γεωθερµία, που
κόπτεται για το περιβάλλον η Κυβέρνηση, να γίνει επιτέλους ανα-
νεώσιµη πηγή ενέργειας και όχι µεταλλευτική δραστηριότητα,
για να πάµε σε οργάνωση θερµοκηπίων; Εµείς δίνουµε βαρύτητα
στην Ελληνική Λύση στο πρόγραµµα για τον αγροτικό και κτηνο-
τροφικό τοµέα.

Πού είναι να αλλάξει το νοµικό πλαίσιο για τους µικρούς, ευέ-
λικτους συνεταιρισµούς να µπορούν να ορθοποδήσουν; Πού
είναι να µπει ειδικός κωδικός στο αγροτικό πετρέλαιο, όχι µόνο
για αυτό που λέει ο Πρωθυπουργός και η Κυβέρνηση για τα συ-
νεταιριζόµενα µέλη, τα σαράντα πέντε εκατοµµύρια, αλλά και για
τα µη συνεταιριζόµενα µέλη; Διότι δεν µπορεί να γίνεται διαχω-
ρισµός στους αγρότες σε συνεταιριζόµενους και µη συνεταιρι-
ζόµενους. Είναι πάρα πολλά. 

Πού είναι ο κ. Γεωργιάδης, που σε λίγο καιρό στις λαϊκές αγο-
ρές δεν θα υπάρχει παραγωγός παρά µόνο πωλητής και µετα-
τρέψαµε τις λαϊκές αγορές, έναν θεσµό επί Ελευθερίου Βενιζέ-

λου, πλέον σε υπαίθρια εµπορικά κέντρα και όχι στη λαϊκή αγορά
που θα προστατεύσει το µη στεγασµένο εµπόριο, τον µικρό πα-
ραγωγό, που να συνδέεται βέβαια µε την παραγωγή, αλλά να µην
το εκλαµβάνεις ως απευθείας πωλήσεις άνω του 50% που δεν
µπορεί ο άνθρωπος σήµερα να ορθοποδήσει; Με µοριοδότηση
πού; Στους πτυχιούχους. Και πού; Το χρηµατιστήριο της λαϊκής
µε laptop. Αυτά βλέπει ο κόσµος και πραγµατικά έχει πελαγώσει.

Πού είναι ο κ. Τσακλόγλου να δώσει µια ερµηνεία στις συντά-
ξεις χηρείας, που λέει δεν θα έχουν αναδροµική ισχύ; Διότι είναι
µια πρεµούρα της γαλάζιας πτέρυγας να έχει αναδροµική ισχύ
σε πάρα πολλά νοµοσχέδια και τροπολογίες που καταθέτει. Με
πλαφόν τα 384 ευρώ στην εθνική σύνταξη. 

Και δεν είναι κυβερνητική πολιτική αυτή µε τα πρόστιµα των
100 ευρώ για αυτούς που δεν κάνουν το εµβόλιο. Σήµερα ένας
συνταξιούχος της τάξης των 387 ευρώ της σύνταξης του ΟΓΑ,
αν πληρώσει πρόστιµο για το εµβόλιο, δώδεκα ηµέρες από τη
σύνταξη πρέπει να καταβληθούν για το εµβόλιο. Και πόσα ηµε-
ροµίσθια πρέπει να πληρωθούν για τα περιβόητα τεστ των 47
ευρώ; Θα µπορούσε να γίνει προσφορά –λογοπαίγνιο κάνω- στα
τρία τεστ το ένα δώρο.

Πάµε λοιπόν στο µεγάλο πάρτι. Εσείς δεν ξέρατε τόσα χρόνια
τι συµβαίνει στην Αττική Οδό; Δεν ξέρατε το πάρτι της εργολα-
βίας; Μπήκα να δω κάποια στοιχεία για τις απευθείας αναθέσεις
έργων. Ιανουάριος 2020 - Ιούνιος 2021 η Αττικό Μετρό έχει πάρει
απευθείας αναθέσεις 1,4 δισεκατοµµύρια ευρώ. Έχει ξεπεράσει
ακόµα και Υπουργεία, όπως το Υπουργείο Πληροφορικών, το
Υπουργείο Τουρισµού και άλλα τόσα. Έχουµε είκοσι επτά χιλιά-
δες τριακόσιες πενήντα δύο συµβάσεις του δηµοσίου, δεκαεννέα
χιλιάδες οκτακόσιες τριάντα έξι απευθείας. Ο ν.4782/2021 -στις
9 Μαρτίου 2021 ψηφίστηκε- ανεβάζει το πλαφόν από 20.000 σε
30.000 ευρώ και πάει για τις απευθείας αναθέσεις έργων από
20.000 σε 60.000 ευρώ. Αυτό δεν πρέπει να µας απασχολήσει για
τις απευθείας αναθέσεις; Δεν είναι µια συγκεκριµένη ολιγαρχική
οµάδα που τα καρπώνεται όλα αυτά; Δεν συνεχίζουν οι πέντε
νταβατζίδες να λειτουργούν και να διοικούν στην Ελλάδα, που
έλεγε ο προκάτοχός σας και ο πρώην Πρωθυπουργός στον
Μπαϊρακτάρη, Κώστας Καραµανλής;

Πού είναι λοιπόν όλα αυτά για να αποκτήσει εµπιστοσύνη ο κό-
σµος ότι µεσολαβείτε; Γιατί ο απώτερος σκοπός µιας κυβέρνη-
σης ποιος είναι; Να κάνει τα λιγότερα λάθη και να βελτιώσει την
ποιότητα ζωής των πολιτών. 

Εµείς στην Ελληνική Λύση σας κάναµε αρκετές προτάσεις εµ-
περιστατωµένα και τεκµηριωµένα. Κάποιες τις αντιγράψατε.
Αλλά ξέρετε τα µεγαλύτερα λάθη, λένε οι καθηγητές πανεπιστη-
µίου, γίνονται στην αντιγραφή, οπότε να είστε αρκετά προσεκτι-
κοί.

Αττική Οδός, το µεγάλο πάρτι σε όλες αυτές τις κοινοπραξίες
που ο κ. Χρυσοχοΐδης ως Υπουργός Μεταφορών έλεγε για τα 53
δισεκατοµµύρια ευρώ που θα βάλουν στα ταµεία τους. Το µε-
γάλο σκάνδαλο της Αττικής Οδού: Εσείς δεν το ξέρατε ότι δι-
καιολογεί για συντήρηση στο οδόστρωµα 1 εκατοµµύριο ευρώ,
όταν οι άλλες κοινοπραξίες δικαιολογούν µέχρι 70.000 ευρώ; Και
σήµερα δίνει αυτά τα δύο χιλιάρικα, κατά τον Πρωθυπουργό, ψί-
χουλα και κοροϊδία όταν αυτή η εταιρεία έχει πάνω από 1 εκα-
τοµµύριο ευρώ κάθε ηµέρα έσοδα από τα διακόσιες ογδόντα
οκτώ χιλιάδες αυτοκίνητα που διέρχονται στον πιο µοντέρνο αυ-
τοκινητόδροµο της χώρας, που αυτή η άσπρη µέρα µεταβλήθηκε
σε µαύρη ηµέρα;

Αποδυναµώνετε τους δορυφόρους µε µία ετεροδιοίκηση που
κάνετε -και όχι αυτοδιοίκηση- και δεν µπορεί να λειτουργήσει,
όπως αποδείχθηκε, και ο ίδιος ο πυρήνας, δηλαδή το Αθηνοκεν-
τρικό µοντέλο στον πιο σύγχρονο αυτοκινητόδροµο κατά τα
άλλα στην Ελλάδα. Με µία λεωφόρο Μεσογείων που έγινε εκεί
της Μεσογείου. Η Λεωφόρος Μεσογείων ξαφνικά έπιασε τρικυ-
µία, γιατί είναι Μεσογείων και έκλεισε. Αυτό δεν έχει ξαναγίνει.

Να πάµε στα εθνικά θέµατα; Να πάµε στο θέµα των Σκοπίων;
Εµείς ζητάµε ως Ελληνική Λύση και για το Μάτι και για τα Σκόπια,
φέρτε, κύριε Πρόεδρε της Βουλής, το θέµα αυτό να συζητηθεί. 

Πριν από λίγες ηµέρες, εσείς δεν το ξέρετε ότι ο Ράντεφ της
Βουλγαρίας µαζί µε τη Γιότοβα Ιλιάνα έστειλαν ένα χαρτί στον
νέο Πρωθυπουργό των Σκοπίων που αντικατέστησε τον Ζάεφ,

5836 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



τον Ντίµιταρ Κοβάτσεφσκι και του λέει: «Θα σεβαστείς τους Σκο-
πιανούς Βούλγαρους µακεδονικής καταγωγής στη Μεγάλη Μα-
κεδονία του Ίλιντεν και του Πιρίν γιατί αλλιώς δεν θα βοηθή-
σουµε την ενταξιακή σου διαδικασία για να µπεις στην Ευρω-
παϊκή Ένωση.»; Και το αποδέχθηκε ο Κοβάτσεφσκι και τώρα θα
κάνουν απευθείας σιδηρόδροµο οι Βούλγαροι µε τους Σκοπια-
νούς. Αυτοί τους τραβάνε το αυτί και εµείς τους χαϊδεύουµε το
αυτί. Είναι και άλλα πολλά πλείστα θέµατα σε ό,τι αφορά τα
εθνικά µας θέµατα, που δεν είναι της παρούσης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ακούστε, κύριοι της Κυβέρνησης, ανασκουµπωθείτε. Ο κό-
σµος έχει πάθει νευρικό κλονισµό. Με υποχρεωτικότητες, µε
πρόστιµα, µε µία αναδουλειά που υπάρχει, µε όλο αυτό το πέπλο
που έχετε διασπείρει στην ελληνική κοινωνία δεν µπορούµε να
είµαστε οι εκπρόσωποι µιας κοινωνίας όπου αυτήν τη στιγµή το
µεροκάµατο εκλείπει. Ο κόσµος ανησυχεί για τη δουλειά. Βγαί-
νουν σήµερα στην αγορά εργασίας και λένε «µη µας κολλάς έν-
σηµα, δεν θα προλάβουµε να πάρουµε σύνταξη, για να πάρουµε
περισσότερα χρήµατα». Και µε την ηλεκτρονική κάρτα εργασίας
οι απολύσεις γίνονται εύκολες. Και µάλιστα ένα µικρό ποσοστό
δεν θα το καταβάλλει ο εργοδότης. Και σιγά µην τρέχει ο εργα-
ζόµενος να το διεκδικεί στα δικαστήρια.

Αυτά τα ψηφίσατε µε νόµους. Από την πρώτη στιγµή αντιδρού-
σαµε.

Δεν µπορώ να µιλήσω για το σχέδιο «ΗΡΑΚΛΗΣ», γιατί δεν έχω
τον χρόνο, µε την πρώτη κατοικία, που η Ελληνική Λύση κατήγ-
γειλε το τι συνέβαινε στις περισσότερες σχολές δικαστών και οι
εντολές που δίδονταν. Και µιλάτε µετά για αναβάθµιση της Σχο-
λής Δικαστών;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ πολύ,
ολοκληρώνετε παρακαλώ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Είναι πάρα πολλά τα ζητήµατα που πρέπει να τα δείτε, γιατί ο

χρόνος σας θα είναι πάρα πολύ περιορισµένος, απέναντι σε ένα
δοµηµένο Αθηνοκεντρικό µοντέλο και ένα κοινοβουλευτικό σύ-
στηµα το οποίο δεν είναι κοντά στον κόσµο, όπως και να το κά-
νουµε.

Ο κόσµος έχει πικραθεί διότι το µη αδικείν είναι το ύψιστο αγα-
θόν, αγαθόν ού το µη αδικείν αλλά µηδέν θέλειν. Το θέµα είναι
και να µην θέλεις να αδικήσεις.

Σας ευχαριστώ που µε ακούσατε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευ-
χαριστώ.

Παρακαλώ να τηρείται ο χρόνος, γιατί µε τον χρόνο να µην πε-
ριορίζεται, θα υπάρξουν συνάδελφοι αύριο που δεν θα µιλήσουν.

Η κ. Αγγελική Αδαµοπούλου από το ΜέΡΑ25 έχει τον λόγο και
µετά θα πάρει τον λόγο ο Υπουργός Ψηφιακής Διακυβέρνησης,
ο κ. Πιερρακάκης.

Ορίστε, κυρία Αδαµοπούλου, έχετε τον λόγο.
ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς να πούµε ότι η πρό-

ταση δυσπιστίας δεν είναι µια διαδικασία παίξε - γέλασε, ούτε
σκοινί κορδόνι να το τραβάµε όποτε θέλουµε και να βρίσκουµε
ευκαιρία να παίζουµε µπρα ντε φερ και κοκοροµαχίες. Η πρό-
ταση δυσπιστίας είναι µια συνταγµατική, δηµοκρατική επιλογή
του πολιτεύµατος µας, η οποία θα πρέπει γι’ αυτόν τον λόγο να
ενεργοποιείται µε φειδώ, µε περίσκεψη και υπό πολύ σοβαρές
και αυστηρές προϋποθέσεις. Αυτό δεν το λέει ρητά το Σύνταγµα,
το λέει όµως το πνεύµα του Συντάγµατος και η αυτονόητη υπο-
χρέωση των εκπροσώπων του λαού να πολιτεύονται µε αίσθηµα
ευθύνης και µε άγρυπνο µάτι για τα όσα συµβαίνουν στην πα-
τρίδα µας.

Και για να γίνω πιο σαφής να πούµε ότι είναι αδιανόητη η κα-
τάσταση στην οποία έχει οδηγήσει η Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας ΑΕ τη χώρα και τους συµπολίτες µας, µέσα στη
χειρότερη δίνη που βιώνει η πατρίδα µας µεταπολιτευτικά, µέσα
στα βάθη ενός σκληρού και απάνθρωπου πραγµατικά συνδυα-
σµού -του πιο σκληρού και απάνθρωπου συνδυασµού- υγειονο-
µικής, κοινωνικής και οικονοµικής κρίσης. Τι βλέπουµε; Βλέπουµε

ότι τα ηνία της δοκιµαζόµενης πατρίδας µας τα έχει η πιο ακα-
τάλληλη, η πιο απερίσκεπτη, η πιο αναποτελεσµατική και ταυτό-
χρονα η πιο αλαζονική Κυβέρνηση που θα µπορούσε να υπάρξει.
Είναι πραγµατικά αδιανόητο το πόσο έχει αποτύχει το επιτελικό
κράτος του κ. Μητσοτάκη σε διάφορα κρίσιµα ζητήµατα, αλλά
και η Κυβέρνηση γενικότερα και εγκαλώ συλλογικά την Κυβέρ-
νηση, διότι το λέει το ίδιο το Σύνταγµα ότι ευθύνεστε από κοινού
και συλλογικά για τον τραγικό αυτόν απολογισµό.

Να αναφερθώ στην επικαιρότητα και εγώ, στην κακοκαιρία, για
την οποία είχατε ενηµερωθεί µε βάση τα προγνωστικά του και-
ρού τουλάχιστον δέκα µέρες πριν. Τα σφοδρά καιρικά φαινόµενα
διήρκεσαν περίπου δώδεκα ώρες και είχαµε ανθρώπους οδη-
γούς στην Αττική Οδό εγκλωβισµένους, ταλαιπωρηµένους πόσες
ώρες χωρίς τροφή και νερό, στο τρένο η ίδια ταλαιπωρία µε γυ-
ναίκες εγκυµονούσες, µε παιδιά, µε ηλικιωµένους χωρίς ανεφο-
διασµό, χωρίς εφόδια, χωρίς ενηµέρωση. Και τι παίχτηκε; Ένα
γαϊτανάκι απόδοσης ευθυνών ανάµεσα στην Κυβέρνηση και στην
Αττική Οδό. Η Αττική Οδός µάλιστα έριξε το µπαλάκι και στους
οδηγούς οι οποίοι δεν είχαν αλυσίδες και είχε το θράσος Βου-
λευτής σας να βγει και να πει ότι πρέπει να πληρώσουν πρόστιµα
οι οδηγοί οι οποίοι δεν είχαν αλυσίδες, οι οδηγοί οι οποίοι δεν
ενηµερώθηκαν εκείνη τη µέρα για το κλείσιµο της Αττικής Οδού
και πλήρωσαν και τα διόδια, τα γνωστά ακριβοπληρωµένα διόδια
της Αττικής Οδού.

Δώσατε, λοιπόν, εξετάσεις σε ένα µάθηµα για το οποίο είχατε
τα θέµατα, σε ένα µάθηµα µε ανοιχτά βιβλία και ο βαθµός που
πήρατε είναι υπό του µηδενός. Είναι πραγµατικά αδιανόητη η
αποτυχία σας, όχι µόνο βέβαια στα εύκολα, γιατί εδώ βλέπουµε
ότι στα εύκολα αποτυγχάνετε, στα στοιχειώδη και εύκολα, δεν
θα αποτύχετε στα δύσκολα; Ποιος να το πιστέψει αυτό. Προφα-
νώς το πιστεύουν µόνο οι γελοίες και στηµένες δηµοσκοπήσεις
που έχουν στήσει τα πετσωµένα κανάλια σας και οι κοµµατικοί
σας δάκτυλοι, όπου έχετε δείξει µία πραγµατικά εξοργιστικά
αδιανόητη, εξωραϊσµένη και ωραιοποιηµένη εικόνα του Πρωθυ-
πουργού. Είναι πραγµατικά εξοργιστικό το πώς πάτε να προ-
σβάλλετε τη νοηµοσύνη του λαού µε τα κανάλια τα οποία τα
έχετε κάνει κυριολεκτικά Υπουργείο Προπαγάνδας. Πόσο υποτι-
µάτε τη νοηµοσύνη των πολιτών οι οποίοι υποφέρουν τα πάν-
δεινα από εσάς. 

Τι να πρωτοαναφέρουµε και τι να πρωτοαφήσουµε. Να µιλή-
σουµε για τους τριψήφιους αριθµούς νεκρών καθηµερινά από
τον COVID; Να µιλήσουµε για το ότι σκαρφαλώνετε όλο και πε-
ρισσότερο στη λίστα της ντροπής σε σχέση µε τον αριθµό των
νεκρών αναλογικά µε τον πληθυσµό; Να µιλήσουµε για τα άκρως
επικίνδυνα υγειονοµικά πρωτόκολλα στα σχολεία, τα οποία έχουν
γίνει εστίες υπερµετάδοσης, όπου είναι πανευρωπαϊκή πρωτο-
τυπία το «50% συν 1», όταν στην υπόλοιπη Ευρώπη µε το που
νοσεί ένας µαθητής κλείνει το τµήµα; Έχετε κάνει τα παιδάκια
ωρολογιακές βόµβες να γυρίζουν στα σπίτια τους και να µεταδί-
δουν τον ιό σε ήδη επιβαρυµένους ανθρώπους, γιατί δεν θέλετε,
ήσασταν απροετοίµαστοι για την τηλεκπαίδευση µετά το φιάσκο
του πρώτου lockdown µε το «σκόιλ ελικίκου» και µε τη διαρροή
των προσωπικών δεδοµένων. Δεν θέλετε επίσης να καταβάλετε
αποζηµίωση ειδικού σκοπού στους εκπαιδευτικούς ταυτόχρονα
µε την τηλεργασία που θα εφαρµοζόταν. Δεν θέλετε να προσλά-
βετε εκπαιδευτικό προσωπικό και στοιβάζετε τα παιδιά µέσα σε
τάξεις των είκοσι πέντε µαθητών να γίνονται -όπως είπα και πριν-
εστίες υπερµετάδοσης οι τάξεις, γιατί δεν θέλετε ούτε καν να
επιτάξετε άλλες αίθουσες, άλλους χώρους για να γίνουν σχολι-
κές αίθουσες.

Μπάχαλο µε τα PCR τεστ, µπάχαλο µε τα rapid test, έχετε
βάλει το πλαφόν των 47 ευρώ για το οποίο πανηγυρίζατε για να
µην χάσουν τα ιδιωτικά διαγνωστικά κέντρα, όταν δήµαρχοι κα-
τάφεραν να µειώσουν την τιµή µε διαγωνισµούς και δηµοπρασίες
κι αυτούς τους Δηµάρχους του Χαλανδρίου και στις Συκιές της
Θεσσαλονίκης τους στοχοποιήσατε. Αποδοµήσατε και τα τεστ
στην Κύπρο ότι τάχα µου είναι κινέζικα και ότι είναι ψεύτικα, τάχα
µου ότι εσείς έχετε εξασφαλίσει τα πλήρως αξιόπιστα τεστ. Μπά-
χαλο και µε τα µονοκλωνικά αντισώµατα. Σας λέγαµε εδώ και τό-
σους µήνες να τα φέρετε από τον Φλεβάρη όπως έκανε η
Γερµανία και µας λέγατε ότι είναι ακόµη σε πειραµατικό στάδιο.
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Ακόµη βγαίνει ο κ. Πλεύρης -βγήκε τον Οκτώβρη- και είπε ότι
είναι σε πειραµατικό στάδιο τα µονοκλωνικά.

Να µιλήσουµε για τις ΜΕΘ, οι οποίες είναι σε κατάρρευση; Να
µιλήσουµε για τους γιατρούς, οι οποίοι είναι ανειδίκευτοι στις
µονάδες εντατικής θεραπείας και βρίσκονται και αυτοί σε εξα-
θλίωση; Εφαρµόζετε επικίνδυνα υγειονοµικά πρωτόκολλα στα
νοσοκοµεία που τους αναγκάζετε να επιστρέψουν µετά από µια
πενθήµερη καραντίνα χωρίς καν να κάνουν τεστ. Θα έπρεπε να
ντρέπεστε για όλα αυτά, γιατί βγαίνετε και δηµόσια και λέτε ότι
µαθαίνετε από τα λάθη σας και ότι προχωράτε. Βγήκε Βουλευτής
σας χθες και το είπε.

Να σας πω εγώ πόσο προχωράτε από τα λάθη σας. Από τι
προχωράτε; Πώς φαίνεται αυτό από τις εκατόµβες των νεκρών
από τον COVID; Φαίνεται από την οικονοµία που έχει φτάσει στον
πάτο, µε αποτέλεσµα οι επιχειρήσεις και τα νοικοκυριά να βογ-
κούν από τον πληθωρισµό, ο οποίος το Γενάρη θα φτάσει στο
5,5% µε 6%; Προχωράτε µε τα τιµολόγια καρµανιόλα ηλεκτρο-
δότησης και θέρµανσης που βλέπουµε ότι σε δύο µήνες θα
βγουν οι εκκαθαριστικοί λογαριασµοί και οι άνθρωποι θα πάθουν
εγκεφαλικά και εµφράγµατα από τους λογαριασµούς; Προχω-
ράτε µε τις απευθείας αναθέσεις που κάνετε στους δικούς σας
κοµµατικούς και επιτελικούς και πετσωµένους βαστάζους; Προ-
χωράτε όταν τα παιδιά είναι σε κοντέινερς - σχολεία, όταν είναι
κουκουλωµένα µε κουβέρτες µέσα στις τάξεις γιατί δεν υπάρχει
θέρµανση, δεν υπάρχει ούτε καν χαρτί υγείας στα σχολεία; Αυτό
βέβαια είναι πάγιο κενό από όλες τις κυβερνήσεις. Σε σχολείο
του Κολωνού να µου λένε ότι οι µαθητές σκουπίζονται µε τις
µπλούζες τους γιατί δεν υπάρχει χαρτί υγείας. Αυτά είναι τα
µέτρα που λαµβάνει το Υπουργείο Παιδείας.

Αυτός είναι, λοιπόν, ο δικός σας -όπως λέτε- οδικός χάρτης,
για να χρησιµοποιήσω και µια δική σας ορολογία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
παρακαλώ, κυρία συνάδελφε.

ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Για να µην µιλήσω και για τις ανατιµήσεις στα σουπερµάρκετ

όπου κάθε τρεις και λίγο αλλάζουν τα προϊόντα καρτελάκια από
τις διαρκείς αυξήσεις.

Τελειώνοντας, λοιπόν, θα πω ότι είστε µια επικίνδυνη Κυβέρ-
νηση. Κάθε µέρα που προχωράει οδηγείτε τους πολίτες σε ένα
όλο και µεγαλύτερο τέλµα απόγνωσης. Σας έχουν γυρίσει την
πλάτη βέβαια. Έχουν καταλάβει ποιοι είστε και είναι διάχυτο το
κοινωνικό αίτηµα πλέον να φύγετε όσο το δυνατόν συντοµότερα,
να πάτε αλλού. Σε άλλη χώρα, σε άλλον πλανήτη; Εποικίστε
άλλον πλανήτη. Παραιτηθείτε, λοιπόν. Κάντε το γιατί το χρω-
στάτε στους πολίτες και στην Ελλάδα και γιατί είστε η χειρότερη
κυβέρνηση της Μεταπολίτευσης. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας παρακαλώ.
Μια χαρά πήγαινε η συζήτηση. Γιατί να µιλάτε τώρα; Και εν

πάση περιπτώσει, θέσεις πολιτικές διατύπωσε και η κ. Αδαµο-
πούλου. Μπορείτε να τις αντικρούσετε. 

Ο Υπουργός Ψηφιακής Διακυβέρνησης, κ. Πιερρακάκης έχει
τον λόγο.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας και Ψη-
φιακής Διακυβέρνησης): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είµαστε σε µια εποχή
αναδυόµενων κρίσεων, συνεχών κρίσεων, νέων φαινοµένων. Οι
κρίσεις κάθε είδους αυξάνονται σταθερά και τα κράτη τα ίδια µε-
τατρέπονται διαρκώς σε όργανα διαχείρισής τους, είτε µιλάµε
γι’ αυτό που ζούµε τα τελευταία χρόνια, την πανδηµία, το παν-
δηµικό επεισόδιο, είτε µιλάµε για τις οικονοµικές και ενεργειακές
συνεπαγωγές της, είτε µιλάµε για υβριδικές απειλές στα σύνορά
µας, κυβερνοεπιθέσεις ή ζητήµατα όπως αυτά που άπτονται της
κλιµατικής αλλαγής. 

Τα κράτη µετατρέπονται διεθνώς, όχι µόνο στη χώρα µας -
απλώς εµείς το ζούµε και εδώ στην εθνική µας περίσταση- σε
οργανισµούς διαχείρισης τέτοιου τύπου κρίσεων. Και βέβαια
ταυτόχρονα στην Ελλάδα το αίτηµα, για παράδειγµα, των εκλο-
γών του 2019 ποιο ήταν σε εµάς; «Φτιάξτε κράτος». Δηλαδή, οι
παραδοσιακές δοµές και υποδοµές του κράτους, οι οποίες έλει-

παν εδώ και πάρα πολλές δεκαετίες στη χώρα µας, η παραδο-
σιακή εξυπηρέτηση του πολίτη δεν ήταν εκεί στον βαθµό που
έπρεπε και έτσι υπήρχε ένα πρωταρχικό αίτηµα σε εµάς ως Κυ-
βέρνηση το κράτος να πάψει να είναι ένα κράτος ουραγός στην
Ευρώπη και να γίνει ένα κράτος αρωγός στον πολίτη. Συνεπώς,
ο άθλος ήταν και είναι διπλός, να ανταποκρινόµαστε στις πιο πα-
ραδοσιακές ανάγκες που έχει ένα κράτος, αλλά  ταυτόχρονα να
ανταποκριθούµε σε έναν κόσµο που διαρκώς αλλάζει µε πολύ
µεγάλες ταχύτητες. 

Άλλα κράτη, πιο παραδοσιακά προβλήµατα τα είχαν λύσει.
Υπό αυτήν την έννοια δεν αρκεί να λύνουµε τα προβλήµατα που
χρονίζουν, αλλά πρέπει να εστιάζουµε, όπως είπα, ολοένα και
περισσότερο σε όλα αυτά τα οποία θα έρθουν.

Το  2019, πριν προκύψει η πανδηµία, οι στόχοι είχαν να κάνουν
µε την ανάκαµψη της οικονοµίας, να βγούµε µετά από µια δεκαε-
τία µεγάλων οικονοµικών αλλά και πολιτικών κρίσεων και να
µπούµε σε µία κανονικότητα. Πώς; Χτίζοντας θεσµούς, κάνοντας
µεγάλες αλλαγές στο επίπεδο της καθηµερινότητας του πολίτη.
Όλη αυτή η προσπάθεια χτίστηκε, όπως είπε και ο Πρωθυπουρ-
γός από όταν ήταν αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, σε
µια συµφωνία αλήθειας µε τους πολίτες. 

Επειδή πλέον τα γεγονότα έχουν τη δική µας σφραγίδα, η αλή-
θεια απαιτεί σκληρές αποτυπώσεις. Υπήρξαν αυτά τα δυόµισι
χρόνια -ακριβώς επειδή λέµε την αλήθεια και µπορούµε να τα κα-
ταγράψουµε µε ειλικρίνεια- επιτυχίες αυτής της Κυβέρνησης, µε-
γάλες παρεµβάσεις σε έκτακτα ζητήµατα τα οποία ανέκυψαν,
πέρα από τις µεταρρυθµίσεις οι οποίες υπήρξαν. Υβριδικές απει-
λές τα σύνορά µας, στον Έβρο, στο Αιγαίο. Η πανδηµία και η δια-
χείρισή της σε πάρα πολλές εκφάνσεις της, ο εθνικός εµβολιασ-
µός. Πάρα πολλά ζητήµατα της καθηµερινότητας ήταν ζητήµατα
που είχαν τον χαρακτήρα της κρίσης και ζητήµατα στα οποία η
Κυβέρνηση ανταποκρίθηκε πάρα πολύ καλά. 

Ο ψηφιακός µετασχηµατισµός του κράτους είναι ένα παρά-
δειγµα από µόνο του. Από τις συνολικά οκτώ εκατοµµύρια οκτα-
κόσιες χιλιάδες ψηφιακές συναλλαγές των πολιτών το 2018,
είµαστε σήµερα στα πεντακόσια εξήντα επτά εκατοµµύρια ψη-
φιακές συναλλαγές. Δηλαδή, γλιτώνουµε εξήντα ουρές σε κάθε
Έλληνα πολίτη. Αυτή η στρατηγική που αρχικά σχεδιάστηκε υπό
την εποπτεία του Πρωθυπουργού ως µία στρατηγική που αφο-
ρούσε αυτό που είπα πριν, την παραδοσιακή λειτουργία του κρά-
τους, ένα κράτος µη γραφειοκρατικό, έγινε κι ένας µηχανισµός
διαχείρισης κρίσεων. Δηλαδή, ταυτόχρονα σε µια φάση πανδη-
µίας µετατρέψαµε µία στρατηγική σε άλλη στρατηγική. σε µια
στρατηγική για να µπορέσουµε να διευκολύνουµε τους πολίτες
να αλληλεπιδράσουν µε το κράτος από το σπίτι τους, για να µπο-
ρέσουµε να κάνουµε κράτος και οι επιχειρήσεις να συνεχίσουν
να λειτουργούν µέσα σε ένα πρωτόγνωρο καθεστώς. Και αυτό
επετεύχθη  µέσα από τις χίλιες τριακόσιες δεκαπέντε διαδικασίες
του gov.gr που έχουµε σήµερα, µέσα από αυτά τα εκατοµµύρια
συναλλαγές. Και σας καλώ να κάνετε την διανοητική άσκηση, το
διανοητικό άλµα πώς θα είχαµε διαχειριστεί την πανδηµία συνο-
λικά αν δεν υπήρχε αυτό το εργαλείο στα χέρια µας. Αυτή είναι
µια κρίση που αποφύγαµε και είναι µία από τις πολλές, γιατί στις
κρίσεις πρέπει να είσαι προνοητικός. 

Φυσικά, επειδή η συµφωνία αλήθειας είναι συµφωνία αλή-
θειας, αυτή απαιτεί να µπορείς να κάνεις τις σκληρές καταγρα-
φές εκεί που τα πράγµατα δεν πηγαίνουν τόσο καλά. Αυτό ακρι-
βώς συνέβη, µια κίνηση η οποία είναι έξω από την παραδοσιακή
πολιτική µας κουλτούρα. Υπάρχει η λέξη συγγνώµη στο πολιτικό
σύστηµα πλέον. Υπάρχει από πρωθυπουργικά χείλη. Υπάρχει στο
ανώτατο επίπεδο. Αυτό απαιτεί η εκ νέου θεµελίωση του κρά-
τους. Και όχι µόνο αυτό. Εκ των πραγµάτων σε όλα αυτά τα ζη-
τήµατα, σε όλες αυτές τις τεράστιες προκλήσεις θα υπάρξουν
αστοχίες, θα υπάρξουν προβλήµατα. Να µπορείς, όµως, να λες
ευθέως: «Διδάσκοµαι απ’ αυτά, µεταβολίζω την αστοχία σε µά-
θηµα, το µάθηµα σε πράξη και την πράξη σε ένα καλύτερο ση-
µείο ισορροπίας για την πατρίδα µου». Αυτό είναι που καλού-
µαστε να κάνουµε όλοι. Αυτό είναι που κάνει αυτή η Κυβέρνηση
και έτσι η Κυβέρνηση έχει αντιµετωπίσει κρίσεις, έχει αποκρούσει
κρίσεις, έχει αποφύγει κρίσεις και θα γίνεται διαρκώς καλύτερη
απέναντι σε κάθε κρίση. 
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Όµως αλήθεια σηµαίνει και κάτι άλλο. Ετυµολογικά σηµαίνει
την πάλη της µνήµης ενάντια στη λήθη. Μη λήθη. Κι αυτό ακρι-
βώς το οποίο επιδιώκει η σηµερινή πρόταση µοµφής, είναι µια
µάταιη επιδίωξη λήθης. Ξεκινά ως µια προσπάθεια η χιονοθύελλα
να µετατραπεί σε πετροπόλεµο, καταλήγει προς µια άστοχη επι-
δίωξη συµψηφισµού µε λάθη και αστοχίες του παρελθόντος. Και
εδώ υπ’ αυτήν την έννοια και λόγω πολλών επιθέτων που έχουν
ακουστεί, τους χαρακτηρισµούς και τη βιαιότητα των χαρακτη-
ρισµών αυτών σε αυτή την Αίθουσα, θυµόµαστε λίγο αυτήν τη
φράση που είχε πει ο Ταλλεϋράνδος για τους Βουρβόνους όταν
έγινε η Παλινόρθωση: «Δεν έµαθαν τίποτα, δεν ξέχασαν τίποτα»,
εννοώντας ότι δεν είχαν πάρει τις εµπειρίες της δικιάς τους πο-
ρείας και δεν είχαν ξεχάσει τότε το µένος για τους αντιπάλους
τους. Είναι κρίµα η φράση αυτή να αντηχεί σε αυτή την Αίθουσα
τόσα χρόνια µετά. 

Οι διαδικασίες όµως αυτές, όσα έχουν συµβεί στο πλαίσιο της
πολιτικής προστασίας και των κρίσεων που διαχειριζόµαστε, πα-
ράγουν µαθήµατα για όλους µας. Το πρώτο µάθηµα είναι ότι δεν
υπάρχει «στραβή» στη βάρδια. Υπάρχει ευθύνη στη βάρδια, η ευ-
θύνη να αντιµετωπίζουµε τα γεγονότα και η ευθύνη, όπως είπαµε
πριν, να µεταβολίζουµε την εµπειρία σε γνώση και σε πράξη.
Δεύτερον, ότι οι θεσµοί του κράτους µάς αφορούν όλους. Κρι-
νόµαστε όχι από τους χαρακτηρισµούς µας, αλλά από το τι κο-
µίζουµε για να βελτιώσουµε αυτούς τους θεσµούς, από την
εναλλακτική πρόταση στο πεδίο, από το πρόγραµµα που είπε
πριν ο κ. Σκέρτσος, το 1,7 δισεκατοµµύριο που υπάρχει για την
Πολιτική Προστασία, γιατί εκεί θα φανούν, αν υπάρχουν για να
φανούν, οι εναλλακτικές προσεγγίσεις και οι εναλλακτικές προ-
τάσεις. 

Αυτά είναι τα δικά µας προγράµµατα. Ποια είναι τα δικά τους
προγράµµατα; Αν υπάρχει κάποιο καλύτερο, θα το εφαρµόσουµε
και θα πιστωθεί και σε αυτόν που το πρότεινε. Αλλά ποια είναι η
εναλλακτική πρόταση; Ποια είναι η εναλλακτική πρόταση στην
οργανωσιακή λειτουργία που πρέπει να έχει η Πολιτική Προστα-
σία και στην πορεία η οποία έχει επισυµβεί τα τελευταία χρόνια;
Ξεκινήσαµε από ένα γραφείο, όπως έχει αναφερθεί, και αυτήν τη
στιγµή έχουµε ένα κτήριο - διαµάντι στην Κηφισίας, το κτήριο
της Πολιτικής Προστασίας, µε τον ρόλο που έχει παίξει η Πολι-
τική Προστασία όλο αυτό το διάστηµα στην πανδηµική διαχεί-
ριση, από τα mega centers του εµβολιασµού µέχρι τις εκατο-
ντάδες χιλιάδες φωτιές που έχουν υπάρξει και το πώς τις έχουµε
διαχειριστεί. 

Η ολοκλήρωση του 112 δεν ήταν αυτονόητη συνθήκη. Αφ’ ενός
φτιάξαµε µια ενδιάµεση λύση αφ’ ετέρου το 2019 χρειάστηκε να
µιλήσουµε µε όλους τους κατασκευαστές κινητών τηλεφώνων
για να θεµελιώσουµε τη συµβατότητα του συστήµατος µε τα κι-
νητά τηλέφωνα. Θα φτιαχνόταν το σύστηµα, αλλά κάπου έπρεπε
να παίζει και έπρεπε να έχουµε µιλήσει σε όλους τους κατα-
σκευαστές για να γίνει αυτό. Αυτή είναι µια προεργασία η οποία
έλαβε χώρα το τελευταίο εξάµηνο του 2019. Υπάρχει και σχετική
αλληλογραφία. 

Υπ’ αυτήν την έννοια η κριτική είναι αναγκαία. Είναι επιθυµητή.
Πρέπει να υπάρχει, γιατί κανείς δεν είναι τέλειος εκ των πραγµά-
των. Αλλά η κριτική δεν είναι η στείρα άρνηση, γιατί η στείρα άρ-
νηση είναι σαν αυτόν τον στίχο του Μιχάλη Γκανά που λέει:
«Αυτοί παιδί µου δεν, όλο δεν και δεν και δεν δεντροφύτεψαν τα
χέρια τους». Πρέπει, λοιπόν, τα δέντρα του µέλλοντος να τα φυ-
τέψουµε µαζί, γιατί σε τελική ανάλυση µε τις αποχρώσεις µας
ανήκουµε στο ίδιο όλον, ανήκουµε στην ίδια συνθήκη. Έχουµε
κοινή µοίρα. 

Το τρίτο µάθηµα είναι θεσµοί και δοµές. Όχι µόνο πρόσωπα.
Ένας µεγάλος πολιτικός του παρελθόντος στην Ελλάδα είχε
κάνει τον εικοστό αιώνα την εξής παρατήρηση: «Όταν αλλάζουν
οι Υπουργοί σε χώρες όπως στην Αγγλία, οι επιδόσεις δεν αλλά-
ζουν πολύ στα Υπουργεία. Σε χώρες όπως η Ελλάδα αλλάζουν». 

Εδώ µπορείς να πάρεις το λάθος µάθηµα και να αναζητάς υπε-
ρανθρώπους και µάγους, οι οποίοι, όπως έλεγε ο Ναπολέοντας,
πρέπει να είναι και τυχεροί. Υπάρχει, όµως, και το σωστό µά-
θηµα: Να πας να φτιάξεις δοµές οι οποίες αντέχουν στον χρόνο
όταν αλλάζει το πολιτικό προσωπικό και όταν αλλάζουν οι κυβερ-
νήσεις.

Αυτές τις δοµές προσπαθήσαµε να φτιάξουµε στην Ψηφιακή
Διακυβέρνηση, αυτές τις δοµές προσπαθούµε να φτιάξουµε στην
Πολιτική Προστασία, αυτές τις δοµές προσπαθούµε να φτιά-
ξουµε παντού. Και ακριβώς γι’ αυτό χρειάζονται οι ιδέες, ακριβώς
γι’ αυτό χρειάζονται οι πρόσθετες και οι άλλες απόψεις. Διότι σε
τελική ανάλυση, την ιστορία λέει ο στίχος ότι τη γράφουν οι πα-
ρέες, αλλά στην πολιτική τη γράφουν οι οµάδες. Και οι οµάδες
είναι αυτές που έχουν κάνει τη διαφορά στον εθνικό εµβολιασµό,
οι οµάδες είναι αυτές που έχουν κάνει τη διαφορά σε όλα τα ψη-
φιακά συστήµατα, οι οµάδες είναι αυτές που έχουν κάνει τη δια-
φορά σε κάθε πτυχή της κρατικής λειτουργίας. 

Κύριε Πρόεδρε, κλείνοντας, αισθάνοµαι την ανάγκη να πω δύο
λόγια για τους ανθρώπους της Πολιτικής Προστασίας, γιατί ναι
µεν δεν πρέπει να προσωποποιείται η συζήτηση, αλλά εκ των
πραγµάτων σε µία πρόταση µοµφής προσωποποιείται. Αφ’ ενός,
λοιπόν, θέλω να πω δύο λόγια για τον άνθρωπο που κάθεται σε
εκείνα τα έδρανα, τον Νίκο Χαρδαλιά, τον οποίον είδα πολλά
βράδια και µέρες να παλεύει σαν άλλος Κυναίγειρος πάνω από
κάθε κρίση, να ξενυχτάει τις λίγες φορές που εµείς χρειάστηκε
να ξενυχτήσουµε ως Ψηφιακή Διακυβέρνηση -γιατί αυτός ξενυ-
χτούσε διαρκώς- για να µπορέσει να λύσει προβλήµατα πάνω
από το πεδίο και αφ’ ετέρου βέβαια για τον Χρήστο Στυλιανίδη,
ο οποίος προσπαθεί να κοµίσει µια µεγάλη ευρωπαϊκή εµπειρία
-που είναι αδιαµφισβήτητη- ακριβώς σε αυτήν την προσπάθεια
να µπορέσουµε να χτίσουµε όλες αυτές τις νέες δοµές. Και θα
το κάνουµε. 

Ξέρετε, βρήκαµε πολύ ενδιαφέρουσα την καταγραφή του Γερ-
µανού Υπουργού Δικαιοσύνης την περασµένη εβδοµάδα, ο
οποίος έλεγε το εξής: «Χλευάζαµε την Ελλάδα στο παρελθόν,
αλλά η Ελλάδα έχει καταφέρει να ψηφιοποιήσει το σύστηµα
υγείας της µέσα σε ένα µε δύο χρόνια. Καλό θα είναι να το κά-
νουµε κι εµείς». Είναι υπερβολή η αποτύπωσή του. Δεν έχουµε
ακόµη ψηφιοποιήσει το σύστηµα υγείας µας. Έχουµε ψηφιοποι-
ήσει ένα πολύ µεγάλο κοµµάτι του, την άυλη συνταγογράφηση,
τα παραπεµπτικά. Έχουµε το Ταµείο Ανάκαµψης. Θα γίνει όλο
µέσα στα επόµενα ένα, δύο, τρία χρόνια. Όµως και µόνο που γί-
νεται αυτή η καταγραφή σε επίπεδο χωρών του εξωτερικού που
µέχρι πριν από λίγα χρόνια µας χλεύαζαν, αυτό λέει κάτι πάρα
πολύ µεγάλο. Και αυτό είναι κάτι στο οποίο πρέπει να επενδύ-
σουµε όλοι µας, πρέπει να επιµείνουµε όλοι µας. Ακριβώς γι’
αυτό έχουµε δείγµα γραφής, έχουµε τη θέληση. Θα επιµείνουµε,
θα επενδύσουµε, θα πετύχουµε! 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ ευχαρι-
στώ, κύριε Υπουργέ.

Εισερχόµαστε τώρα στον έκτο κύκλο των οµιλητών µε πρώτο
τον κ. Θεόδωρο Καράογλου από τη Νέα Δηµοκρατία.

Για να κάνουµε έναν προγραµµατισµό, µετά τον κ. Καράογλου
θα µιλήσουν η κ. Αναγνωστοπούλου από το ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Δηµο-
σχάκης από τη Νέα Δηµοκρατία, ο κ. Καµίνης από το Κίνηµα Αλ-
λαγής και αµέσως µετά ο Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής
Πολιτικής, ο κ. Πλακιωτάκης.

Κύριε Καράογλου, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κύρια και κύριοι

Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξεκινώ την τοποθέτησή
µου δίνοντας µια συµβουλή ειδικά στους συναδέλφους της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης. Στη ζωή είναι καλό να µην περιστρέ-
φουµε τη συζήτηση γύρω από θέµατα που δεν µας συµφέρουν.
Πρόκειται για ένα θεώρηµα που σαφέστατα ισχύει στον ιδιωτικό
βίο του καθενός και της καθεµιάς, όµως βρίσκει απόλυτη εφαρ-
µογή και στην πολιτική ζωή της πατρίδας µας. Ειλικρινά, λοιπόν,
αδυνατώ να κατανοήσω το σκεπτικό βάσει του οποίου ο ΣΥΡΙΖΑ
κατέθεσε την πρόταση µοµφής, διότι πολύ απλά πρόκειται για
µια κυνική οµολογία αδυναµίας κατανόησης της πραγµατικότη-
τας. 

Είναι προφανές ότι η πρόταση µοµφής δηλώνει την πολιτική
σας απελπισία, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, µια απελπισία που σας οδηγεί
σε υπαρξιακά λάθη. Για να την περιγράψω πιο σωστά, είναι η
απέλπιδα προσπάθεια για την πολιτική σας επιβίωση. Ταυτό-
χρονα, όµως, είναι και µια υπενθύµιση του άκρατου πολιτικού
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καιροσκοπισµού που σας διακρίνει. Την ώρα που η χώρα δίνει
µια σκληρή µάχη µε την πανδηµία και επουλώνει τις πληγές της
κακοκαιρίας, εσείς αναζητείτε αφορµές για να προκαλέσετε έν-
ταση και αναταραχή. Άλλωστε, το έχετε παραδεχθεί δηµόσια ότι
η κανονικότητα σάς ενοχλεί. Την απεχθάνεστε, διότι δεν εξυπη-
ρετεί τις κοµµατικές σας σκοπιµότητες. 

Επιχειρείτε, λοιπόν, να µετατρέψετε τα εσωκοµµατικά σας
αδιέξοδα σε αδιέξοδα της χώρας, καθώς είναι προφανές ότι τα
λέτε στην Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας για να τα ακούσουν
στο Κίνηµα Αλλαγής, τα λέτε στον Κυριάκο Μητσοτάκη για να τα
ακούσει ο Νίκος Ανδρουλάκης. 

Επίσης, είναι ηλίου φαεινότερο ότι το βλέµµα σας είναι στραµ-
µένο στα δηµοσκοπικά ευρήµατα που σας φέρνουν όλο και πιο
κοντά στη θέση της Ελάσσονος Αντιπολίτευσης, του τρίτου, δη-
λαδή, κόµµατος στο ελληνικό Κοινοβούλιο. 

Γι’ αυτό αναζητάτε για πολλοστή φορά έναν εξωτερικό εχθρό,
προκειµένου να λειτουργήσει ως το «ανάχωµα» στην επίλυση των
όποιων δικών σας εντόνων εσωκοµµατικών διαφορών, οι οποίες
όλοι αντιλαµβανόµαστε ότι πλέον είναι αδύνατον να κρυφτούν. 

Να είστε, όµως, απόλυτα σίγουροι, αγαπητοί συνάδελφοι του
ΣΥΡΙΖΑ, ότι η πρόταση µοµφής που καταθέσατε θα µετατραπεί
σε µια ισχυρή ψήφο εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση, τη δεύτερη
σε διάστηµα λίγων εβδοµάδων µετά από εκείνη της υπερψήφι-
σης του προϋπολογισµού. Όσο εσείς ονειρεύεστε επιστροφή
στο αποτυχηµένο χθες που εκπροσωπείτε, εµείς οδηγούµε τη
χώρα µπροστά. Κάνουµε την αυτοκριτική µας, µαθαίνουµε από
τα λάθη µας και προσέχουµε να µην τα ξανακάνουµε. Έχουµε
την παρρησία να ζητήσουµε ειλικρινή συγγνώµη από τους συµ-
πατριώτες µας για αστοχίες και παραλείψεις. Δεν θυµάµαι να
πράξατε το ίδιο στο Μάτι, όπου αναζητούσατε λάθη αλλά δεν τα
βρίσκατε, παρά τους εκατοντάδες νεκρούς. Δεν το πράξατε ούτε
όταν κλείσατε τις τράπεζες και επιβάλατε capital controls, ούτε
στην τραγωδία στη Μάνδρα, ούτε όταν κρεµάσατε στα µανταλά-
κια πολιτικούς σας αντιπάλους για δήθεν σκάνδαλα και υποθέ-
σεις που η δικαιοσύνη, τελικά, όλους τους αθώωσε. Αυτός, άλ-
λωστε, είναι ο κυρίαρχος τρόπος σκέψης στην Αριστερά: Πάντα
για όλα φταίνε οι άλλοι κι ας έχετε βεβαρηµένο παρελθόν επι-
χειρησιακής ανικανότητας. 

Μόνο που τώρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, δί-
νετε τη µάχη της πολιτικής επιβίωσης, γνωρίζοντας ότι η ελλη-
νική κοινωνία σας έχει προσπεράσει. Και αυτό σας αγχώνει,
καθώς έπαψε να υφίσταται ως δικαιολογία η άγουρη πολιτική
σας νιότη. 

Να είστε, όµως, σίγουροι πως η χώρα δεν θα επιστρέψει στα
χρόνια της παράνοιας. Η Ελλάδα γύρισε σελίδα και αυτό είναι
εµφανές στην οικονοµία, στην ασκούµενη εξωτερική πολιτική,
στην επαναφορά της λογικής στην καθηµερινότητα.

Στο πεδίο της οικονοµίας η θέση της πατρίδας µας στην παγ-
κόσµια κατάταξη ανταγωνιστικότητας βελτιώνεται διαρκώς, κερ-
δίζοντας συνολικά δώδεκα θέσεις την τελευταία διετία. Η
προσαρµοστικότητα της κυβερνητικής πολιτικής στις έκτακτες
ανάγκες που προκάλεσε η πανδηµία, οι µεταρρυθµίσεις αλλά και
η ανθεκτικότητα των επιχειρήσεων συνέβαλαν τα µέγιστα ώστε
η εθνική µας οικονοµία να κάνει πρωταθλητισµό ανάπτυξης σε
επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Στο µέτωπο των διεθνών συσχετισµών η υπογραφή αµοιβαίας
αµυντικής συµφωνίας µε τη Γαλλία και τις Ηνωµένες Πολιτείες
της Αµερικής σε συνδυασµό µε την αµυντική θωράκιση της
χώρας χάρη στην αγορά των µαχητικών Ραφάλ και των πολεµι-
κών φρεγατών από τη Γαλλία, ισχυροποιούν τον γεωπολιτικό και
γεωστρατηγικό ρόλο της Ελλάδας στην ευρύτερη περιοχή της
Νοτιοανατολικής Ευρώπης. 

Η Ελλάδα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει πλέον ισχυρή
φωνή, η οποία λαµβάνεται σοβαρά υπ’ όψιν στα κέντρα των απο-
φάσεων. 

Τέλος, θέλω να κάνω ειδική αναφορά στην κυβερνητική από-
φαση να βάλουµε επιτέλους τέλος στη µακροχρόνια υποδού-
λωση της πανεπιστηµιακής πλειοψηφίας στα συµφέροντα και τις
σκοπιµότητες των γνωστών αναρχοαυτόνοµων αριστεριστών
µπαχαλάκηδων. Τα πανεπιστήµιά µας ανήκουν στους φοιτητές
και τους καθηγητές τους και όχι σε οργανωµένες µειοψηφίες

που εκδηλώνουν παραβατικές συµπεριφορές. Το «σπάσιµο» των
αντιδηµοκρατικών και παράνοµων καταλήψεων στα πανεπιστή-
µια βάζει τέλος στον φόβο και στην ανοχή που υπήρχε για δε-
καετίες, µε αποτέλεσµα τα πανεπιστήµιά µας να γίνονται ξανά
χώροι µόρφωσης, γνώσης, ελευθερίας και ασφάλειας, µε το πα-
νεπιστηµιακό άσυλο να προστατεύει µόνο την ακαδηµαϊκή κοι-
νότητα και όχι εκείνους που το καταργούσαν, που το καταπα-
τούσαν µέχρι πρότινος. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πρόταση µοµφής που κατέ-
θεσε ο ΣΥΡΙΖΑ επιβεβαιώνει ότι η Αριστερά στην Ελλάδα δεν
είναι τίποτα περισσότερο από έναν φορέα λαϊκισµού, ενός λαϊκι-
σµού που σκοπό έχει να περιορίσει τη λογική, ούτως ώστε να δι-
ευκολύνει την αριστερή ιδεοληψία και να πετύχει την κοµµατική
χειραγώγηση της κοινωνίας. 

Οι Έλληνες, όµως, δεν έχουν κοντή µνήµη, δεν ξεχνούν τι ση-
µαίνει αριστερή διακυβέρνηση. Τα αφηγήµατά σας τελείωσαν και
µαζί τους τελείωσε και ο πολιτικός σας χρόνος. Το µόνο που σας
απέµεινε είναι το γνωστό θράσος να κουνάτε το δάχτυλο επί παν-
τός επιστητού. Άλλωστε, σας θυµίζω αυτό που είχε πει και ο
µέγας Ναπολέων, ότι δηλαδή µε το θράσος µπορεί κανείς να κυ-
ριεύσει τα πάντα. Ωστόσο, µη ξεχνάτε ότι ξεστόµισε την παρα-
πάνω φράση λίγο πριν το Βατερλό.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας ευχαριστώ κι
εγώ, κύριε Καράογλου και ειδικά για την τήρηση του χρόνου.

Τον λόγο έχει η κυρία Αναγνωστοπούλου από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Το ήθος, το ύφος, η κουλτούρα αυτής της Κυβέρνησης και της

νέας δεξιάς ξεδιπλώνονται από χθες σε αυτήν τη Βουλή, µέσα
στην Ολοµέλεια από τους Υπουργούς και τους Βουλευτές που
έρχονται εδώ και µιλάνε, ένα ήθος και ένα ύφος που επιβεβαιώνει
ότι αυτή η συγγνώµη του Πρωθυπουργού δεν είχε κανένα βάθος,
κανένα αντίκρισµα, ότι ήταν προσχηµατική, λειψή και επικοινω-
νιακή. Το λέω αυτό γιατί έχουµε ακόµα µια φορά µικροκοµµατι-
σµό και τυµβωρυχία για στιγµές κρίσιµες, απρόβλεπτες, για
φυσικές καταστροφές απρόβλεπτες που έχουν ξανασυµβεί στη
χώρα, που συνέβησαν και το 2007, αλλά κανένας δεν προβαίνει
σε τέτοιες τυµβωρυχίες, εκτός απ’ αυτήν τη νέα δεξιά που βλέ-
πουµε εδώ.

Γιατί, όµως, το κάνει αυτό συστηµατικά απέναντι σε φαινό-
µενα, σε αστοχίες –λένε- τα οποία όχι µόνο είχαν προβλεφθεί µε
µαθηµατική ακρίβεια, το καλοκαίρι οι πυρκαγιές και τώρα ο χιο-
νιάς; Γιατί το κάνουν αυτό, µε κράχτη πρώτο και κύριο τον κ. Γε-
ωργιάδη, τα πετσοταϊσµένα κανάλια και εδώ Βουλευτές και
Υπουργοί; Γιατί αυτή η τυµβωρυχία; Για έναν λόγο. Εδώ είναι τα
πιο παλιά εργαλεία της δεξιάς: Eνοχοποίηση της Αριστεράς και
του προοδευτικού κόσµου. Δεν θα ξαναµιλήσετε. Το έχετε ξανα-
κάνει, το έχουµε ζήσει στην ιστορία µας. Δεν θα σας το επιτρέ-
ψουµε ξανά. Εδώ πρέπει να λογοδοτήσετε γιατί κατέρρευσε το
επιτελικό κράτος, γιατί κατέρρευσε το καλοκαίρι, γιατί κατέρ-
ρευσε τώρα για απολύτως προβλεπτά φαινόµενα.

Η πρόταση δυσπιστίας δεν είναι µόνο γι’ αυτό, όµως. Είναι εφ’
όλης της ύλης, γιατί έχουµε µια νέα Δεξιά η οποία απέναντι στην
υγειονοµική, κλιµατική, οικονοµική και ενεργειακή κρίση δεν
βάζει στο επίκεντρο δηµόσιες πολιτικές, δηµόσιους θεσµούς, δεν
είναι στην ιδεολογία της να βάλει στο επίκεντρο δηµόσιες πολι-
τικές, δηµόσιους θεσµούς, δηµόσιες υποδοµές που θα δώσουν
ασφάλεια στην κοινωνία, που θα πολεµήσουν τις ανισότητες
στην κοινωνία, που θα δώσουν ανθεκτικότητα για το µέλλον.
Αυτή η νέα Δεξιά, η σκληρά νεοφιλελεύθερη, έχει άλλο πρό-
γραµµα και βάσει αυτού του προγράµµατος θέλει να επιβάλει
ηγεµονία για να νοµιµοποιεί ακριβώς αυτό το πρόγραµµα εναν-
τίον των δηµόσιων πολιτικών, των δηµόσιων θεσµών. 

Τι είδους ηγεµονία είναι αυτή; Εδώ απευθύνοµαι και στον ΣΥ-
ΡΙΖΑ και σε όλα τα προοδευτικά κόµµατα και τον προοδευτικό
κόσµο. Πριν από τρία χρόνια εδώ µέσα, σε αυτήν τη Βουλή, ζή-
σαµε την έξαρση του πατριωτισµού της Νέας Δηµοκρατίας µε
αφορµή τη Συµφωνία των Πρεσπών, µια πατριδοκαπηλεία, όπως
έχει µάθει η Δεξιά από τα παλιά χρόνια και από εκεί παίρνει τα
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εργαλεία της, από τα πολύ παλιά χρόνια, µια πατριδοκαπηλεία
άνευ προηγουµένου. 

Για εµάς πατριωτισµός –και εκεί είναι οι διαφορετικές ιδεολο-
γίες- είναι αυτό που γίνεται σε ένα δηµόσιο σύστηµα υγείας, το
οποίο εσείς δεν θέλετε συστηµατικά και το απαξιώνετε συστη-
µατικά. Πατριωτισµός είναι αυτό που έγινε, αυτή η αλυσίδα αλ-
ληλεγγύης ανάµεσα στο σύστηµα υγείας και στην κοινωνία.
Πατριωτισµός είναι να κινητοποιείς και τον ιδιωτικό τοµέα να
βάλει πλάτη, όχι να τον προστατεύεις, όχι να τον αφήνεις απέξω
και όχι να προσπαθείς να κάνεις κρυφές διαβουλεύσεις για το
πώς θα ιδιωτικοποιήσεις και πώς θα συγχωνεύσεις αυτό το δη-
µόσιο σύστηµα υγείας. 

Το ΕΣΥ είναι το µεγάλο «ανάχωµα» της δηµοκρατικής κουλ-
τούρας αυτού του τόπου και δεν πρόκειται εσείς να το ξηλώσετε,
γι’ αυτό σας θεωρούµε επικίνδυνους. Είµαστε η πρώτη χώρα -
και θα έπρεπε να λογοδοτείτε γι’ αυτό- όσον αφορά στους νε-
κρούς της πανδηµίας, γιατί πεθαίνει ο κόσµος εκτός ΜΕΘ, γιατί
ο κόσµος δεν προλαβαίνει να φτάσει στα νοσοκοµεία, γιατί δεν
υπάρχει πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας, γιατί δεν προλαβαίνει να
έχει τη στοιχειώδη φροντίδα. 

Απέναντι σε αυτό ξέρετε τι ακούσαµε; Εδώ είναι το µέτρο και ο
κανόνας αυτού που σας έλεγα, το τι θέλετε να επιβάλετε σε αυτήν
την κοινωνία. Ακούσαµε τον Πρωθυπουργό να λέει: «Ναι, είχαµε
νεκρούς, αλλά ο τουρισµός πήγε καλά». Αυτό είναι το µέτρο. 

Δηµόσιο σύστηµα παιδείας, εκπαιδευτικό σύστηµα, το άλλο
«ανάχωµα» της δηµοκρατικής κουλτούρας αυτού του τόπου. Τι
κάνατε; Το απαξιώσατε. Απαξιώσατε τον πανεπιστηµιακό κόσµο,
προσβάλατε τη νεολαία µας λέγοντας ότι τα πανεπιστήµια είναι
άντρα παρανοµίας, χωρίς καµµία ντροπή. Βάλατε αστυνοµία
µέσα στα πανεπιστήµια. Προσπαθείτε να ξεθεµελιώσετε τις µε-
γάλες αντιστάσεις αυτής της κοινωνίας, ένα σύστηµα παιδείας
το οποίο έχει προσφέρει πολλά σε αυτόν τον τόπο. Χρειάζονται
αλλαγές, αλλά όχι ξεθεµελίωµα. 

Γιατί τα κάνετε, όµως, αυτά; Γιατί το επιτελικό κράτος αποτυγ-
χάνει; Δεν αποτυγχάνει. Αυτή είναι η δουλειά του. Λογοδοτεί σε
ολιγάρχες, στους χρηµατοδότες του και σε ένα σκληρό πελατει-
ακό σύστηµα που θέλει να επιβάλει πάλι η Δεξιά. Το κάνατε σε
όλους τους τοµείς. 

Δηµοκρατική κουλτούρα είναι οι συλλογικές συµβάσεις, είναι
οι αγώνες αυτού του λαού που προσπαθείτε να ξεθεµελιώσετε.
Δηµοκρατική κουλτούρα είναι οι απεργίες. Δηµοκρατική κουλ-
τούρα είναι οι διαδηλώσεις. Αυτά προσπαθείτε να ξεθεµελιώ-
σετε. Δηµοκρατική κουλτούρα είναι η αλληλεγγύη, είναι η
συµπερίληψη του διαφορετικού και του ξένου. Αυτά προσπα-
θείτε να ξεθεµελιώσετε, γιατί δεν θα µπορείτε να φτιάξετε αυτό
το στενό ολιγαρχικό σύστηµα που προσπαθείτε να κάνετε. 

Γι’ αυτό κατατέθηκε η πρόταση δυσπιστίας, γι’ αυτό που συµ-
βολικά και υλικά έγινε στον πολιτισµό. Τσιµεντώσατε µια Ακρό-
πολη χωρίς καµµία διαβούλευση µε κανέναν. Ταπεινώσατε το
Εθνικό Θέατρο στο όνοµα ενός «άριστου», κάτι που προσπαθή-
σατε να συγκαλύψετε. Ταπεινώσατε τους ηθοποιούς. Και όµως
αυτός ο πολιτισµός, αυτή η κουλτούρα δηµοκρατίας αντιστέκε-
ται. Οι επιζήσαντες του πολιτισµού βγήκαν στον δρόµο, οι νέοι
και οι νέες στα πανεπιστήµια αντιστέκονται. Παντού αντιστέκον-
ται. 

Καλώ, λοιπόν, αυτήν τη Βουλή και όλον τον κόσµο που µας
ακούει να αντισταθεί απέναντι σε αυτήν την ηγεµονία που θέλει
να φτιάξει η Νέα Δηµοκρατία –και εδώ είναι το σοβαρό- όπου θα
δικαιώνονται οι µιντιάρχες, θα χαρίζονται τα δάνεια κοµµάτων
και µιντιαρχών, τραπεζιτών οι οποίοι θα έχουν ασυλία, δηµοσιο-
γράφων που κάνουν ενηµερωτική δηµοσιογραφία και που διώ-
κονται.

Απέναντι, λοιπόν, σε όλη αυτήν την προσπάθεια ξεθεµελιώµα-
τος µιας κουλτούρας δηµοκρατίας ο Αριστερός προοδευτικός
κόσµος αυτής της χώρας είναι η στιγµή να αντισταθεί. Αυτό παί-
ζεται, κυρίες και κύριοι, σήµερα στη Βουλή και όχι τυµβωρυχίες
και µικροκοµµατισµοί.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο
για την τρίλεπτη παρέµβασή µου, αλλά θα µιλήσω λιγότερο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ορίστε, κυρία Α-
ραµπατζή.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Παίρνω τον λόγο εξ αφορµής της οµιλίας της συµπαθέστατης

κατά τα άλλα κ. Αναγνωστοπούλου η οποία µας έκανε µαθήµατα
δηµοκρατικής κουλτούρας και είπε ότι υπάρχει διαφορά ήθους
και ύφους, προφανώς υπέρ του ΣΥΡΙΖΑ, έτσι ισχυρίστηκε, σε
σχέση µε τη Νέα Δηµοκρατία. Επειδή ανατρέχω στα Πρακτικά
από την πρωινή οµιλία της κ. Τζάκρη η οποία είπε συγκεκριµένα
από Βήµατος της Βουλής: «Πόσο στοιχίζουν οι δηµοσκοπήσεις
που βγάζουν τον ΣΥΡΙΖΑ ίσο µε το Κίνηµα Αλλαγής». Η κ. Τζάκρη
προφανώς ζήλεψε τη δόξα του κ. Πολάκη, είπε αυτά τα χυδαία
και συκοφαντικά, ότι ούτε λίγο ούτε πολύ το Μέγαρο Μαξίµου
πλήρωσε τον συγκεκριµένο τηλεοπτικό σταθµό και τη συγκεκρι-
µένη εταιρεία δηµοσκοπήσεων προκειµένου να βγάλουν µια φαλ-
κιδευµένη δηµοσκόπηση.

Καλώ την κ. Τζάκρη να ανακαλέσει όσα συκοφαντικά και χυ-
δαία ανέφερε πριν από λίγο στην οµιλία της. Βεβαίως, αν δεν
ανακαλέσει η κ. Τζάκρη ως οφείλει, ο επίσηµος ΣΥΡΙΖΑ να τοπο-
θετηθεί επί αυτής της συκοφαντικής δηλώσεως η οποία κάθε
άλλο παρά δηµοκρατική κουλτούρα επιδεικνύει.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Δηµοσχάκης από τη Νέα Δηµοκρατία

και αµέσως µετά ο κ. Καµίνης από το Κίνηµα Αλλαγής.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χθες βράδυ η Ολοµέλεια θα ψή-

φιζε τον κορυφαίο αναπτυξιακό νόµο της χώρας επιδιώκοντας
τη βελτίωση του επενδυτικού κλίµατος. Ωστόσο η Αξιωµατική Αν-
τιπολίτευση επέλεξε να αλλάξει την ατζέντα. Επιδιώκοντας να
αντιµετωπίσει τα πολιτικά της αδιέξοδα προβαίνει σε σπασµω-
δική ενέργεια ανευθυνότητας και δηµοσκοπικού άγχους.

Την ίδια στιγµή που ο Πρωθυπουργός υποδεχόταν τον µεγα-
λύτερο τραπεζίτη της υφηλίου, επισφραγίζοντας µια συµφωνία
για τη χώρα µας, ο Πρόεδρος της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης
αναζητούσε σανίδα πολιτικής σωτηρίας. Είναι φανερό ότι µας
χωρίζει απόσταση ως προς την πολιτική ευθύνη για την πορεία
της χώρας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης, εµείς κοιτάµε µπροστά και εσείς κοιτάτε την πλάτη σας. Εγ-
καλείτε µια Κυβέρνηση από την πρώτη ηµέρα ανάληψης της
διακυβέρνησης της χώρας η οποία έδωσε ένα σαφές στίγµα, όχι
µόνο σε επίπεδο προθέσεων, αλλά µε συγκεκριµένο και µετρή-
σιµο κυβερνητικό έργο.

Με ολύµπια ψυχραιµία και µεθοδικότητα αντιµετώπισε επιτυ-
χώς από την πρώτη στιγµή την πρωτοφανή πανδηµία. Σώθηκαν
ζωές και ενισχύθηκε το σύστηµα υγείας, αντιµετωπίζοντας χρό-
νιες αδυναµίες, καθιστώντας τη χώρα διεθνώς πρότυπο διαχεί-
ρισης και παράδειγµα υπευθυνότητας. Σε αυτήν την τιτάνια
προσπάθεια της Κυβέρνησης, του υγειονοµικού προσωπικού και
των πολιτών -και µε πόνο βέβαια- ήσασταν και παραµένετε απόν-
τες.

Κυρίες και κύριοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, καταψηφί-
ζετε όλα τα µέτρα της Κυβέρνησης κλείνοντας το µάτι στους αν-
τιεµβολιαστές, κάνοντας αντιπολίτευση µε βάση τον αριθµό των
νεκρών, ισχυριζόµενοι ότι η Ελλάδα είναι η χειρότερη στην Ευ-
ρώπη στον αριθµό των θανόντων. Ωστόσο οι επίσηµοι αριθµοί
καταρρίπτουν τους αβάσιµους ισχυρισµούς σας. Έτσι µας γνω-
στοποιούν, µάλιστα, Εβρίτες οι οποίοι µετρούν µε τον δικό τους
τρόπο και µάλιστα τον ορθόδοξο, ενώ ταυτόχρονα εγκαλείτε την
Κυβέρνηση η οποία αναγνωρίζει τα λάθη της. Ο Πρωθυπουργός
διαθέτει γενναιότητα και ζητά συγγνώµη από τους πολίτες, δια-
σφαλίζοντας για πρώτη φορά αποζηµίωση στους πολίτες. Αυτό
λέγεται πολιτική ευαισθησία. 

Στο µέτωπο της οικονοµίας και της ενεργειακής κρίσης απαν-
τούµε µε µέτρα στήριξης και ανακούφισης των πολιτών. Στη
διάρκεια της πανδηµίας θεσπίστηκαν µέτρα ύψους 43 δισεκα-
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τοµµυρίων ευρώ, καθώς και σε αναστολές καταβολής φορολο-
γικών  υποχρεώσεων. Η θετική αποτίµηση της κυβερνητικής πο-
λιτικής αποτυπώνεται στα ποσοστά µείωσης της ανεργίας, όπως
επίσης στην ενίσχυση του διαθέσιµου εισοδήµατος των πολιτών
και στη µείωση των κόκκινων δανείων. Η χώρα έχει ανακτήσει την
αξιοπιστία της στη διεθνή σκηνή, αποτελώντας πλέον έναν φιλο-
επενδυτικό προορισµό. Ασκώντας µια ενεργητική εξωτερική πο-
λιτική, η Κυβέρνηση καταφέρνει να ενισχύσει τις συµµαχίες της
πετυχαίνοντας σπουδαίες  συµφωνίες και διπλωµατικές νίκες,
θωρακίζοντας ταυτόχρονα τα χερσαία θαλάσσια και ποτάµια σύ-
νορά της και επιδιώκοντας διαρκώς την επαύξηση της µαχητικής
ισχύος και της αποτρεπτικής ικανότητας των Ενόπλων Δυνάµεων
µέσα από εξοπλιστικά προγράµµατα. Μάλιστα, ο γείτονας έχασε
την ψυχραιµία του και αυτό είναι το  καλύτερο δείγµα. Στον Έβρο
για πρώτη φορά εφαρµόστηκε το ενιαίο δόγµα ασφάλειας και
άµυνας σε ό,τι αφορά τη φρούρηση των συνόρων, το οποίο λει-
τούργησε υποδειγµατικά, αλλά και αποτελεσµατικά, πετυχαίνον-
τας την πρώτη µεταπολεµική νίκη της χώρας έναντι της Τουρκίας
τον Μάρτιο του 2020. 

Εσείς αφήσατε τη χώρα ξέφραγο αµπέλι και γι’ αυτό δέχθηκε
ειρηνική εισβολή ταυτισµένων οικονοµικών µεταναστών µε χρυ-
σόσκονη προσφύγων. Εφαρµόσατε την πολιτική των ανοιχτών
συνόρων. Και αν κρατήθηκαν όρθια τα σύνορα, οφείλεται στη φι-
λοτιµία και στη φιλοπατρία των αστυνοµικών που φρουρούν τα
σύνορα του Έβρου, καθώς επίσης και στην τοπική κοινωνία.

Εµείς, όµως, επιλέγουµε την αµυντική θωράκιση της χώρας µε
µέτρα φυσικής, τεχνικής, ηλεκτρονικής και ηλεκτρικής προστα-
σίας σε ό,τι αφορά τον φωτισµό, εφαρµόζοντας συγκροτηµένα
και συντεταγµένα το ενιαίο δόγµα ασφάλειας και άµυνας, ενώ
ταυτόχρονα ο Έβρος εξελίσσεται σε συγκοινωνιακό, µεταφο-
ρικό, πολιτιστικό, ενεργειακό και γεωστρατηγικό κόµβο µέσα από
εύστοχες πολιτικές.

Ο λιµένας της πρωτεύουσας αναβαθµίζεται πολλαπλά και µε-
τατρέπεται σε νέα Σούδα, µε τη σφραγίδα της υπερατλαντικής
συµµάχου δίνοντας σηµαντικό ρόλο σε µια ακριτική περιοχή. Ενι-
σχύεται η διασυνοριακή σιδηροδροµική σύνδεση του τοπικού λι-
µένα µε την υπόλοιπη Νοτιοανατολική Ευρώπη. Πάνω από όλα
εκσυγχρονίζεται και αναβαθµίζεται η διπλή σιδηροδροµική
γραµµή, η ηλεκτροκίνηση αλλά και η ευθυγράµµιση από την Αλε-
ξανδρούπολη µέχρι το Ορµένιο.

Η ολοκλήρωση της ανατολικής περιφερειακής οδού και η κα-
τασκευή εγκάρσιας σιδηροδροµικής γραµµής στον προβλήτα
του τοπικού λιµένα, δίνουν προσθετική αξία στην πρωτεύουσά
µας. Την ίδια στιγµή στον Έβρο και στη Θράκη συντελείται µια
ενεργειακή κοσµογονία µε ενεργειακούς αγωγούς που διασταυ-
ρώνονται στην περιοχή µας και διακλαδώνονται προς τη Δύση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πρόταση µοµφής αποτελεί µια
ευκαιρία να µιλήσουµε για το έργο της Κυβέρνησης. Η αλήθεια
είναι ότι οι τρεις µέρες που διαρκεί η συζήτηση στη Βουλή δεν
αρκούν για να αναπτυχθεί το πλούσιο και πολυσχιδές κυβερνη-
τικό έργο. Είµαστε µάρτυρες όλοι. Πρέπει, όµως, να είµαστε ει-
λικρινείς έναντι των πολιτών. Δεν απευθυνόµαστε σήµερα µόνο
στην Αξιωµατική Αντιπολίτευση. Σήµερα απευθυνόµαστε στους
Έλληνες πολίτες όλοι µας από το ίδιο µετερίζι, µε ειλικρίνεια και
ευθύνη, µε την υπόσχεση ότι η Κυβέρνηση θα ασκεί πάντα αυ-
στηρή αυτοκριτική µε µετρήσιµα αποτελέσµατα προκειµένου οι
Έλληνες πολίτες να νιώθουν ασφαλείς. 

Σας ευχαριστώ για την προσοχή σας. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευ-
χαριστώ και για την τήρηση του χρόνου, κύριε Δηµοσχάκη.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Καµίνης από το Κίνηµα Αλλαγής. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΜΙΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι γνωστό ότι κατά τη διάρ-

κεια της Μεταπολίτευσης έχουν κατά καιρούς κατατεθεί πλεί-
στες όσες προτάσεις δυσπιστίας, καµµία δεν ευδοκίµησε. Ο
λόγος είναι απλός. Η πρόταση δυσπιστίας ως το έσχατο µέσο
κοινοβουλευτικού ελέγχου που διαθέτει η Αντιπολίτευση έχει ως
φυσικό αποτέλεσµα να συσπειρώνει την κοινοβουλευτική Πλει-
οψηφία γύρω από τη φυσική της ηγεσία, που είναι η κυβέρνηση.
Αντίστοιχα το ίδιο συµβαίνει και στην Αντιπολίτευση που κατα-

θέτει την πρόταση. Και αυτοί οι συµβουλευτές εκ των πραγµάτων
από τη στιγµή που δίνεται η αποφασιστική αυτή µάχη συσπειρώ-
νονται γύρω από τον αρχηγό τους, τον επικεφαλής. 

Είναι, λοιπόν, ευδιάκριτοι οι λόγοι για τους οποίους ο κ. Τσί-
πρας έσπευσε αυτές τις ηµέρες να καταθέσει πρόταση δυσπι-
στίας αφ’ ενός για να αφοπλίσει την εσωτερική αντιπολίτευση, η
οποία αµφισβητεί τους προσυνεδριακούς σχεδιασµούς του και
αφ’ ετέρου γιατί µε τον τρόπο αυτό υποχρεώνει τον κύριο Μη-
τσοτάκη να αναβάλει τον πιθανό δικό του σχεδιασµό για διεξα-
γωγή πρόωρων εκλογών την άνοιξη. Πράγµατι θα είναι πάρα
πολύ δύσκολο στην Κυβέρνηση να ζητήσει τη διάλυση της Βου-
λής όταν µόλις προσφάτως το Σώµα θα έχει εκδηλώσει την ανα-
νέωση της εµπιστοσύνης του προς την ίδια. Άρα ο ΣΥΡΙΖΑ από
τη µία ζητά προσφυγή στις κάλπες και από την άλλη κάνει ό,τι
µπορεί για να το αποφύγει. 

Υπάρχει και ένας τρίτος λόγος. Ο κ. Τσίπρας θέλει να επωφε-
ληθεί της απουσίας του επικεφαλής του Κινήµατος Αλλαγής από
τη Βουλή, του κυρίου Ανδρουλάκη, προκειµένου να προβάλλει ο
ίδιος ως ο κύριος αντίπαλος της Κυβέρνησης. Και σπεύδει να το
κάνει αυτό, γιατί όλα τα δεδοµένα δηµοσκοπικά και µη υποδη-
λώνουν ότι αυτή ακριβώς η εικόνα έχει αρχίσει να ξεφτίζει στα
µάτια της κοινής γνώµης. Και αυτή η µακρόσυρτη αγωνία του
κόµµατος της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης θα συνεχιστεί όσο το
Κίνηµα Αλλαγής θα εξακολουθήσει να πορεύεται στον δρόµο της
ευθύνης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν υπάρχει κάποιος που άφοβα
θα µπορούσε αυτήν τη στιγµή να ζητήσει εκλογές αυτός είµαστε
εµείς. Και όµως δεν το κάνουµε. Δεν το κάνουµε, γιατί είναι ηθικά
απαράδεκτο να ζητάµε εκλογές όταν καθηµερινά πεθαίνουν
πάνω από εκατό συµπολίτες µας. Και επειδή όλα δείχνουν ότι οι
επόµενες εκλογές θα είναι διπλές δεν είναι τώρα η στιγµή να
υποστούµε ένα δίµηνο ακυβερνησίας, διότι όλοι γνωρίζουµε ότι
κατά τη διάρκεια της προεκλογικής περιόδου η δηµόσια διοίκηση
παραλύει. 

Και µιλώντας για παράλυση της δηµόσιας διοίκησης µου δίνε-
ται η ευκαιρία να αναφερθώ σε κάποια συµπεράσµατα από την
πρόσφατη τραγική εµπειρία που βιώσαµε στο λεκανοπέδιο. Αυτή
ήταν η σταγόνα πιστεύω που ξεχείλισε το ποτήρι. Μιλάµε για
πλήρη χρεοκοπία του συστήµατος δηµόσιας διοίκησης της
χώρας. 

Η πρόταση δυσπιστίας µας δίνει την ευκαιρία µέσα από µια έν-
τονη ίσως, αλλά πάντως γόνιµη συζήτηση να εντοπίσουµε τις κυ-
βερνητικές ευθύνες. Και αυτό θα το πράξουµε. Σας καλώ όλους
για λίγο να υπερβούµε τα κοµµατικά χαρακώµατα, να σταθούµε
στη µεγάλη εικόνα, να συνειδητοποιήσουµε δηλαδή ότι τα τελευ-
ταία τέσσερα χρόνια η χώρα βιώνει τις εξής τραγωδίες. Βλέπει
δύο διαδοχικές κυβερνήσεις να αδυνατούν να ανταποκριθούν µε
στοιχειώδη επάρκεια σε ακραίες καταστάσεις φυσικών φαινοµέ-
νων. Το είδε στις φονικές πληµµύρες στη Μάνδρα. Το είδε στην
εκατόµβη της πυρκαγιάς στο Μάτι. Είδε την πλήρη παράλυση
των πάντων στην Μήδεια. Είδε την παράδοση στις φλόγες εκα-
τοντάδων χιλιάδων στρεµµάτων το περασµένο καλοκαίρι. Και σή-
µερα ένα χρόνο µετά τη Μήδεια ο απελπισµένος πολίτης βλέπει
και πάλι το σύνολο του κρατικού µηχανισµού να έχει παραδοθεί
στον χιονιά. Ζούµε ξανά τον ίδιο εφιάλτη στην πρωτεύουσα της
χώρας να κόβεται για µέρες ολόκληρες η παροχή ηλεκτρικού
ρεύµατος σε ολόκληρες περιοχές και άνθρωποι να ξεπαγιάζουν
επί ώρες µέσα σε οχήµατα ακινητοποιηµένα σε κεντρικές οδικές
αρτηρίες. 

Κυρίως, όµως, παριστάµεθα και πάλι µάρτυρες µιας προσβλη-
τικής για την αξιοπρέπεια του πολίτη µετάθεσης ευθυνών εκ µέ-
ρους της κατά τα άλλα υπεύθυνης Κυβέρνησης της χώρας. Τι
φταίει άραγε και βιώνουµε συνεχώς την ίδια τραγωδία; Ανεξαρ-
τήτως εποχής, ανεξαρτήτως κυβέρνησης, ανεξαρτήτως του εί-
δους της φυσικής καταστροφής είµαστε παντελώς ανίκανοι;
Αυτή είναι η µοίρα µας;

Η απάντηση είναι ότι αυτή θα είναι η µοίρα µας όσο θα συνε-
χίσουµε να συντηρούµε ένα υδροκέφαλο και δυσκίνητο κράτος,
µια διοίκηση περιορισµένων δυνατοτήτων. Η παράλυση της κρα-
τικής µηχανής στις φάσεις που εκδηλώνονται τα ακραία φυσικά
φαινόµενα δεν είναι απλώς µία αδυναµία ενώπιον έκτακτων κα-

5842 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ταστάσεων, µια αδυναµία απλώς επιχειρησιακού χαρακτήρα.
Στις κρίσεις αυτές συµπυκνώνεται η χρόνια παθογένεια της δη-
µόσιας διοίκησης, η αδυναµία της να δράσει διαλειτουργικά και
συγχρόνως µε σαφή κατανοµή αρµοδιοτήτων, να µην εξαρτάται
από ορισµένους ήρωες υπαλλήλους ή Υπουργούς που µοιραία
κάποια στιγµή εξαντλούνται, «καίγονται», όπως λέµε, αλλά να
δρα µε αποτελεσµατικότητα ένας απρόσωπος µηχανισµός που
κατέχει τεχνικές γνώσεις και έχει αναπτύξει αυτοµατισµούς. 

Με λίγα λόγια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν έχουµε ακό-
µη καταφέρει να δηµιουργήσουµε µια δηµόσια διοίκηση που να
υπακούει στις στοιχειώδεις αρχές που περιέγραψε πριν από
πάνω από ένα αιώνα ο Μαξ Βέµπερ. Αυτές τις δοµές στις οποίες
µας αναφέρθηκε προηγουµένως ο κ. Πιερρακάκης. Οι δοµές,
όµως, δεν φτιάχνονται µε στρατιές µετακλητών, γιατί το κράτος
έχει ανάγκη από τη θεσµική µνήµη, από τη συνέχεια στην λει-
τουργία των δηµοσίων υπηρεσιών. Κάντε τον κόπο να διαβάσετε
το άρθρο ενός έγκριτου δηµοσιογράφου, ενός σοφού ανθρώ-
που, του Δηµήτρη Ψυχογιού στα «ΝΕΑ» προχτές. 

Κατά τα λοιπά στην κρίση των τελευταίων ηµερών φάνηκε σε
όλους η γύµνια πια µιας Κυβέρνησης που όλο και ταχύτερα ξε-
φτίζει το αφήγηµα της. Ντρέποµαι ως πολίτης που η Κυβέρνηση
µου φέρθηκε σαν να ήταν ο τελευταίος παλιάνθρωπος φορτώ-
νοντας ανενδοίαστα στους ώµους µιας ιδιωτικής επιχείρησης ευ-
θύνες που ανήκουν εξολοκλήρου στην ίδια. Και αναρωτιέµαι
αυτή η Κυβέρνηση πώς θα µπορέσει να προσελκύσει επενδύσεις
από το εξωτερικό όταν ο κάθε επενδυτής βλέπει ότι ανά πάσα
στιγµή θα είναι έτοιµοι να του φορτώσουν τις δικές τους ευθύ-
νες;

Να µην λησµονούµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πως η Κυ-
βέρνηση αυτή ήρθε στην εξουσία µετά τις τραγωδίες στη Μάν-
δρα και στο Μάτι, αλλά και µε τις διαβεβαιώσεις ότι θα αντι-
µετώπιζε αποτελεσµατικά τις δύο µεγάλες κρίσεις της προηγού-
µενης δεκαετίας, την οικονοµική και τη µεταναστευτική και εδώ
τη βλέπουµε να φορτώνει σε άλλους τις ευθύνες της. Βλέπουµε
στην οικονοµική κρίση να φορτώνονται οι ευθύνες στους πιο
αδύναµους µε την ακρίβεια που κατατρέχει την χώρα και τον
πληθωρισµό.

Και βλέπουµε η µεταναστευτική κρίση να έρχεται ουσιαστικά
και να χωρίζει τους Έλληνες σε δύο κατηγορίες: στους Έλληνες
της ενδοχώρας, τους προνοµιούχους, και στους νησιώτες, τους
οποίους καλεί εφεξής, οψέποτε –αλλά που µε βεβαιότητα- ξε-
σπάσει η επόµενη µεταναστευτική κρίση, να γίνουν οι δεσµοφύ-
λακες της Ευρώπης.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-
ριστώ. 

Ο Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής κ. Πλακιωτά-
κης έχει το λόγο. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιω-
τικής Πολιτικής): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου να παρατηρήσω
ότι το πολιτικό αδιέξοδο του κ. Τσίπρα τον οδήγησε σε µία από
τις ελάχιστες χρήσιµες πολιτικές παρεµβάσεις του, αφού η κα-
τάθεση της πρότασης δυσπιστίας επιτρέπει την παράθεση του
συνολικού έργου της Κυβέρνησης, αλλά και τις αναπόφευκτες
και αναγκαίες συγκρίσεις µε την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ. Οι πο-
λίτες έχουν την ευκαιρία για µία ακόµα φορά όχι µόνο να διαπι-
στώσουν τις τεράστιες διαφορές µεταξύ των δύο κυβερνήσεων,
όχι µόνο να θυµηθούν τις µεγάλες θετικές αλλαγές που έχουν
συντελεστεί και συντελούνται µε την Κυβέρνηση του Κυριάκου
Μητσοτάκη, αλλά και να διαπιστώσουν ότι η Κυβέρνησή µας υλο-
ποιεί ακριβώς το πρόγραµµα, για το οποίο µας έχουν εµπιστευθεί
οι πολίτες, όχι για να είναι καλύτερη από την αποτυχηµένη δια-
κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ –αυτό είναι εύκολο-, αλλά για να αντα-
ποκριθεί µε επιτυχία στις ανάγκες του σήµερα, κυρίως όµως να
ανταποκριθεί στις προκλήσεις του αύριο. 

Τα αποτελέσµατα της προσπάθειάς µας είναι ήδη ορατά όχι
µόνο στους οικονοµικούς δείκτες, όχι µόνο στις διεθνείς αξιολο-
γήσεις, όχι µόνο στη θέση της χώρας µας στην Ευρώπη και στον
κόσµο, αλλά και στην καθηµερινότητα των πολιτών, µε σηµαντική

µείωση της ανεργίας, ψηφιακές υπηρεσίες, φορολογικές ελα-
φρύνσεις, προσέλκυση ξένων επενδύσεων, στήριξη του ΕΣΥ,
αποκατάσταση της µεσαίας τάξης, που τόσο πολύ ταλαιπωρή-
θηκε από τη διακυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, και βέβαια καλύτερο βιο-
τικό επίπεδο και βελτιωµένη ποιότητα ζωής για τις Ελληνίδες και
τους Έλληνες. 

Προφανώς και δεν έγιναν όλα τέλεια. Στην πρόσφατη πρωτο-
φανή κακοκαιρία υπήρξαν και αστοχίες και λάθη. Τα αναγνωρί-
σαµε. Ζητήσαµε συγγνώµη από τους πολίτες που ταλαιπωρή-
θηκαν. Κινηθήκαµε άµεσα για την αποζηµίωση όσων αποκλείστη-
καν στην Αττική Οδό. Και επίσης, προχωράµε στις αλλαγές που
απαιτούνται, για να διασφαλιστεί καλύτερος συντονισµός και πιο
αποτελεσµατική δράση σε περιπτώσεις ακραίων φαινοµένων. 

Όµως ο συνολικός απολογισµός αυτής της Κυβέρνησης είναι,
χωρίς αµφιβολία, ιδιαίτερα θετικός κάτι που αναγνωρίζει η κοι-
νωνία και αποτυπώνεται σχεδόν στο σύνολο των δηµοσκοπή-
σεων και γι’ αυτό εµπιστεύεται τον Κυριάκο Μητσοτάκη και τη
Νέα Δηµοκρατία και όχι τον κ. Τσίπρα και τον ΣΥΡΙΖΑ. 

Και πώς θα µπορούσαν άλλωστε οι πολίτες να εµπιστευτούν
τον κ. Τσίπρα και τον ΣΥΡΙΖΑ, όταν το κόµµα της Αξιωµατικής Αν-
τιπολίτευσης επιµένει στις ίδιες ακριβώς πολιτικές που ακολού-
θησε στη διάρκεια της διακυβέρνησής του, πολιτικές αποτυ-
χηµένες, που έχουν κοστίσει πολύ στα νοικοκυριά, τις επιχειρή-
σεις, την οικονοµία, την αξιοπιστία και τη θέση της χώρας; 

Πώς θα µπορούσαν οι πολίτες να εµπιστευτούν τον κ. Τσίπρα
και τον ΣΥΡΙΖΑ, όταν δεν διδάχτηκαν τίποτα από τα λάθη τους,
όταν παραµένουν προσκολληµένοι σε ιδεοληψίες που ανήκουν
στο παρελθόν;

Πώς θα µπορούσαν οι πολίτες να εµπιστευτούν τον ΣΥΡΙΖΑ και
τον κ. Τσίπρα, όταν υιοθετούν ουσιαστικά µία πολιτική µηδενι-
σµού, άρνησης των πάντων, χωρίς ρεαλιστικές προτάσεις, µε
λαϊκισµό και ανευθυνότητα;

Οι πολίτες, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν επιθυµούν την
επιστροφή στο αποτυχηµένο κυβερνητικό παρελθόν του ΣΥΡΙΖΑ.
Δεν επιθυµούν να ρισκάρουν όσα θετικά έχουν γίνει τα τελευταία
δυόµισι χρόνια. Δεν επιθυµούν να ανακοπεί η θετική πορεία της
χώρας µας. Οι πολίτες ζητούν ειλικρίνεια, υπευθυνότητα, αποτε-
λεσµατικότητα, προκοπή και ποιότητα ζωής, αυτά που διασφα-
λίζει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και του Κυριάκου
Μητσοτάκη.

Το Υπουργείο Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής συµµετέχει
στη µεγάλη κυβερνητική προσπάθεια υπηρετώντας αποτελεσµα-
τικά πολλούς παράλληλους στόχους: την προστασία των θαλασ-
σίων συνόρων µας, την ασφάλεια στις θάλασσες, τη στήριξη των
ναυτικών και της ακτοπλοΐας, ώστε να ξεπεραστούν οι αρνητικές
επιπτώσεις της πανδηµίας, τη διασφάλιση και τη διεύρυνση της
ακτοπλοϊκής σύνδεσης µεταξύ των νησιών και της ηπειρωτικής
χώρας, αλλά και µεταξύ τους, την αξιοποίηση των λιµανιών της
πατρίδας µας, την προστασία της υγείας επιβατών και πληρω-
µάτων, την ανάπτυξη των νησιών µε τη διαµόρφωση εθνικής
στρατηγικής για ολοκληρωµένη πολιτική στο νησιωτικό χώρο, µε
συγκεκριµένα χρηµατοδοτικά εργαλεία για έργα υποδοµής και
ενίσχυσης της επιχειρηµατικότητας.

Με ολοκληρωµένο, λοιπόν, σχεδιασµό αλλά και συστηµατική
προσπάθεια προχωράµε στην υλοποίηση του συνολικού σχεδια-
σµού µας για τη ναυτιλία και τη νησιωτικότητα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για τον Κυριάκο Μητσοτάκη και
την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας η Ελλάδα έχει θαλάσσια
σύνορα και τα στελέχη του Λιµενικού Σώµατος προστατεύουν
αποτελεσµατικά, µε εντυπωσιακά αποτελέσµατα, τα θαλάσσια
σύνορα της πατρίδας µας, µειώνοντας τις µεταναστευτικές ροές
το 2021 κατά 85%, σε σχέση µε το 2019. Και τα στελέχη µας επι-
χειρούν µε απόλυτο σεβασµό στο Διεθνές Δίκαιο και την προ-
στασία της ανθρώπινης ζωής. 

Σώζουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ζωές στο Αιγαίο. Στη-
ρίζουµε τους ναυτικούς και τη ναυτιλία. Εφαρµόζουµε µεταρρυθ-
µίσεις σε όλα τα επίπεδα, κίνητρα για την ενίσχυση της αντα-
γωνιστικότητας στην ποντοπόρο ναυτιλία: 570 εκατοµµύρια
ευρώ από ευρωπαϊκούς πόρους για τον εκσυγχρονισµό των λι-
µενικών µας υποδοµών και για ακόµα πιο ποιοτικές θαλάσσιες
συγκοινωνίες. Σαράντα ψηφιακές παρεµβάσεις που θα απλου-
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στεύσουν τις διαδικασίες και θα ενισχύσουν την ανταγωνιστικό-
τητα της ελληνικής σηµαίας. Δεκαέξι νέες άγονες γραµµές. Ανα-
µόρφωση του θεσµικού πλαισίου λειτουργίας του yachting στην
Ελλάδα. 

Δίνουµε ουσία και νόηµα στη νησιωτικότητα. Προχωράµε στην
αξιοποίηση των λιµανιών της πατρίδας µας. Ήδη εδώ υπάρχει
τεράστιο επενδυτικό ενδιαφέρον. 

Ενισχύουµε το Λιµενικό Σώµα και τα στελέχη του µε νέα µέτρα
και βεβαίως µε σύγχρονο εξοπλισµό, δροµολογώντας 340 εκα-
τοµµύρια ευρώ, πόρους από το Ταµείο Ολοκληρωµένης Διαχεί-
ρισης Συνόρων και το Ταµείο Εσωτερικής Ασφάλειας της περιό-
δου 2021-2027. 

Και, τέλος, δηµιουργούµε σύγχρονο λειτουργικό πλαίσιο, µέσα
στο οποίο θα αναπτυχθεί ακόµα περισσότερο το σύνολο της ναυ-
τιλιακής βιοµηχανίας στα χρόνια που έρχονται. 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση
του Κυριάκου Μητσοτάκη µιλά µε ειλικρίνεια στους πολίτες. Δεν
συγκρίνουµε το χθες µε το σήµερα. Αυτό έχει κριθεί, το έχει κρί-
νει ο λαός µε την ψήφο του. Εργαζόµαστε για να ανταποκρι-
θούµε στις προκλήσεις του σήµερα και κυρίως να ανταποκρι-
θούµε στις προκλήσεις του αύριο για µία σταθερή αναπτυξιακή
προοπτική, που µοιράζει τα οφέλη σε όλες και όλους. 

Οι πολίτες γνωρίζουν καλά τι έχει πετύχει αυτή η Κυβέρνηση,
αλλά κυρίως γνωρίζουν τι µπορεί ακόµα να καταφέρει αυτή η Κυ-
βέρνηση. Αντιλαµβάνονται πλήρως ότι η πρόθεση του κ. Τσίπρα
είναι να µας γυρίσει πίσω, να µας γυρίσει πίσω στο αποτυχηµένο
παρελθόν. Γι’ αυτό απορρίπτουν την πρόταση δυσπιστίας του
ΣΥΡΙΖΑ και συνεχίζουν να εµπιστεύονται τον Κυριάκο Μητσοτάκη
και την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,
κύριε Υπουργέ, και ειδικά για τον συµπυκνωµένο λόγο σας και
για την τήρηση του χρόνου.

Οι επόµενοι οµιλητές είναι: Ο κ. Θεόδωρος Ρουσόπουλος από
τη Νέα Δηµοκρατία, ο κ. Σταύρος Αραχωβίτης από τον ΣΥΡΙΖΑ,
ο κ. Ιωάννης Λοβέρδος από τη Νέα Δηµοκρατία, η κ. Διαµάντω
Μανωλάκου από το ΚΚΕ και στη συνέχεια, ο Υπουργός Αγροτι-
κής Ανάπτυξης κ. Λιβανός. 

Κύριε Ρουσόπουλε, έχετε τον λόγο. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΡΟΥΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχουν ατυχείς και ευτυχείς

στιγµές στην πολιτική. Οι έχοντες εµπειρία γνωρίζουν ότι οι ευ-
τυχείς είναι πολύ λιγότερες από τις ατυχείς. Αλλά, το να υπάρ-
χουν διαρκώς ατυχείς στιγµές είναι µια πρωτοτυπία. Και
αναφέροµαι στις πολιτικές πρωτοβουλίες των τελευταίων τριών
ετών του Αρχηγού της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, οι οποίος
φαίνεται ότι στη θέση που βρίσκεται αποφασίζει ατυχώς τη µία
απόφαση µετά την άλλη. 

Στις 20 Σεπτεµβρίου του 2020 µας είχε πει ότι θα ήταν ανεύ-
θυνο να ζητήσει εκλογές ενόσω διαρκεί η πανδηµία και τα ελλη-
νοτουρκικά. Αργότερα, τον Δεκέµβριο, πριν από έναν µήνα, ήρθε
εδώ και µας είπε ότι θα ζητήσει εκλογές. Και τώρα το επαναλαµ-
βάνει ουσιαστικά ζητώντας µε την πρόταση δυσπιστίας να πέσει
η Κυβέρνηση. Φυσικά και δεν θα το επιτύχει, αλλά νοµίζω ότι
είναι διαρκώς ατυχείς αυτές τις στιγµές του Προέδρου της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης, οι οποίες µπορούν να ερµηνευθούν µε
κάποιους τρόπους που ήδη προλαλήσαντες συνάδελφοι ανέφε-
ραν. 

Συζητώντας µε ορισµένους συναδέλφους, νωρίτερα, σκεφτό-
µασταν ότι προβλέψαµε στην πρόσφατη συνταγµατική αναθεώ-
ρηση να µπορούν κόµµατα της αντιπολίτευσης, δηλαδή µε
πλειοψηφία εκατόν είκοσι ψήφων, να οδηγήσουν σε συζήτηση
την Ολοµέλεια της Βουλής και σε απόφαση για την σύσταση µιας
εξεταστικής ή προανακριτικής επιτροπής. 

Δεν υπήρξαµε αρκούντως ευφάνταστοι ώστε να προβλέψουµε
στο Σύνταγµα αντίστοιχη διαδικασία για πρόταση µοµφής από
κόµµα αντιπολίτευσης σε κόµµα αντιπολίτευσης. Γιατί τι άλλο
από αυτό είναι ό,τι συµβαίνει αυτές τις µέρες εδώ; Τι ουσιαστικά
είναι η φαινοµενική άνοδος στις δηµοσκοπήσεις; Ό,τι και να λένε

για τις δηµοσκοπήσεις, εγώ έχω πάρει πολλές φορές θέση δη-
µοσίως και έχω και τεράστια εµπειρία, είχα την τιµή να είµαι ο
Υπουργός που εισηγήθηκε τον νόµο πριν από µερικά χρόνια για
τις δηµοσκοπήσεις, που ισχύει ακόµα. Τι άλλο, λοιπόν, απ’ αυτό
ισχύει; Μια κίνηση απελπισίας από τον Αρχηγό της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης επειδή σε κάποιες δηµοσκοπήσεις φάνηκε ότι το
τρίτο κόµµα, µετά από την αλλαγή αρχηγού, δείχνει να είναι πιο
αναπτερωµένο, τουλάχιστον το ηθικό του. Εν πάση περιπτώσει,
αυτά θα τα λύσουν µεταξύ τους. 

Δείτε, όµως, τώρα µερικές αντιφάσεις. Πρώτη ατυχής πρό-
ταση του Αρχηγού της Αντιπολίτευσης -γιατί δεν είναι η πρώτη
πρόταση µοµφής που γίνεται τώρα- ήταν  εναντίον  του Υπουρ-
γού Οικονοµικών. Η δεύτερη είναι τώρα εναντίον της Κυβέρνη-
σης. 

Γιατί λέω «ατυχής»; Διότι, αγαπητοί συνάδελφοι της Αντιπολί-
τευσης, βάλατε στόχο την οικονοµία, όταν οι επιδόσεις του ΣΥ-
ΡΙΖΑ ήταν είκοσι εννέα νέοι φόροι, αύξηση φορολογικών
συντελεστών, αύξηση ΦΠΑ, αύξηση ΕΝΦΙΑ, κατάργηση µειωµέ-
νου ΦΠΑ στα νησιά, κατάργηση φοροαπαλλαγών για ιατρικές δα-
πάνες και γενικώς φοροεπιδροµή. Και από την άλλη, ήρθατε να
κατηγορήσετε –τότε- την Κυβέρνηση διά του Υπουργού Οικονο-
µικών, η οποία Κυβέρνηση, η Κυβέρνηση Κυριάκου Μητσοτάκη,
προχώρησε αµέσως σε πολλές φορολογικές ελαφρύνσεις. 

Αυξήσαµε το Ακαθάριστο Εγχώριο Προϊόν, το διαθέσιµο εισό-
δηµα των νοικοκυριών, µειώσαµε τον φόρο εισοδήµατος, ενισχύ-
σαµε τις επιχειρήσεις και δη στη διάρκεια της πανδηµίας πολύ
περισσότερο από κάθε άλλη χώρα, αυξήσαµε την αξιοπιστία της
χώρας στο εξωτερικό σε τέτοιο βαθµό. Αναφέρθηκε ο προλαλή-
σας Υπουργός, ο κ. Πιερρακάκης, στη Γερµανία. Θα αναφέρω
πάλι το παράδειγµα της Γερµανίας και τον καινούργιο Υπουργό
Οικονοµικών που είπε: «Μακάρι να µπορέσουµε να κινηθούµε
όπως κινήθηκε η Ελλάδα στην οικονοµία». 

Δεύτερη, λοιπόν, πρόταση µοµφής σήµερα για ένα θέµα το
οποίο προέκυψε αίφνης, ο χιονιάς. Δεν κάνατε πρόταση µοµφής
για την πανδηµία. Επί δύο χρόνια τώρα µας κατηγορείτε, πρώ-
τον, ότι νοµοθετούµε στη διάρκεια της πανδηµίας. Λέτε ότι δεν
έπρεπε να φέρουµε κανένα νόµο, άρα να κλείσει η Βουλή. Δεύ-
τερον, για τις µονάδες εντατικής θεραπείας. Επαναλαµβάνω ότι
πήραµε πεντακόσιες πενήντα επτά µονάδες, έχουµε πάνω από
χίλιες τριακόσιες. Τρίτον, µας κατηγορείτε για τους ανθρώπους
οι οποίοι λέτε ότι πεθαίνουν εξαιτίας της Κυβέρνησης, αγνοών-
τας ότι οι άνω των εξήντα ετών, που αποτελούν τους οκτώ στους
δέκα οι οποίοι καταλήγουν δυστυχώς, είναι άνθρωποι που έχουν
αρνηθεί να εµβολιαστούν. Ούτε για την πανδηµία, όµως, θεωρή-
σατε ότι είναι σηµαντικό το θέµα για να µας κάνετε πρόταση µοµ-
φής. 

Δεν µας κάνατε πρόταση µοµφής ούτε για το δεκάωρο, το
οποίο δήθεν εµείς εφαρµόσαµε, καταργώντας δήθεν το οκτά-
ωρο. Θυµίζω ότι το δεκάωρο είναι κατ’ επιλογήν εργαζοµένων
για να εργαστούν τέσσερις ηµέρες την εβδοµάδα αντί για πέντε,
σε συνεννόηση µε την υπηρεσία στην οποία εργάζονται, µε την
επιχείρηση στην οποία εργάζονται. Ούτε γι’ αυτό θεωρήσατε ότι
έπρεπε να µας κάνετε πρόταση µοµφής. 

Ούτε, όµως, και για την αστυνοµία των πανεπιστηµίων. Μας
έχετε κατηγορήσει ότι είµαστε η ανάλγητη, η ακραία Δεξιά,
εκείνη η οποία δεν σέβεται τους φοιτητές και το φοιτητικό κί-
νηµα. 

Για τίποτα απ’ όλα αυτά, που αποτέλεσαν και αποτελούν αιχµή
του δόρατος της δικής σας πολιτικής ως Αξιωµατική Αντιπολί-
τευση, τα τελευταία δύο χρόνια δεν µας κάνατε πρόταση µοµ-
φής. Και έρχεται ο χιονιάς. 

Πού είχαµε προβλήµατα; Τα είπε ο ίδιος ο Πρωθυπουργός, τα
είπαν και οι αρµόδιοι Υπουργοί. Είχαµε βεβαίως στην Αττική Οδό,
είχαµε σε κεντρικούς δρόµους της Αθήνας, άρα είχαµε προβλή-
µατα κυρίως στην Αττική. Είχαµε προβλήµατα στην ηλεκτροδό-
τηση, όπως τουλάχιστον είχαµε την προηγούµενη φορά; Δεν
είχαµε, γιατί για να µιλήσουµε για την ηλεκτροδότηση θα πρέπει
να µιλήσουµε για τη ΔΕΗ και το πώς την παραλάβαµε και το πού
την πήγαµε. Γιατί τα προβλήµατα δεν γεννιόνται αίφνης, τα προ-
βλήµατα έρχονται από σειρά ετών, αβελτηρίες, λάθη, προβλή-
µατα. 
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ποιες κρίσεις εκλήθη να διαχει-
ριστεί ο ΣΥΡΙΖΑ; Δύο µεγάλες κρίσεις, τα δύο µεγάλα «Μ», τη
Μάνδρα µε τις πληµµύρες, το Μάτι. Το αποτέλεσµα ήταν ένα
τρίτο «Μ». Πώς τα έκανε; Μαντάρα. 

Εγώ δεν λέω ότι δεν έχει το δικαίωµα να έρθει να µας κρίνει.
Και να µας κρίνει και να µας κάνει πρόταση δυσπιστίας και ό,τι
θέλει. Αλλά δεν µπορεί να ξεχνάµε την ιστορία, η οποία είναι και
πάρα πολύ πρόσφατη. 

Κατηγορηθήκαµε για τις αποζηµιώσεις. Μα, η αποζηµίωση δεί-
χνει πρώτον ότι η συγγνώµη την οποία ζητήσαµε έχει αξία, έχει
νόηµα και, δεύτερον, ότι σεβόµαστε τον πολίτη. Ξεχάσαµε ότι ο
τότε Πρωθυπουργός έλεγε ότι «τι τα θέλετε τα δύο χιλιάρικα; Θα
τα ξοδέψετε γρήγορα». Άρα, λοιπόν, δεν δίνουµε αποζηµίωση,
θα µας κατηγορούσατε. Δίνουµε αποζηµίωση, µας κατηγορείτε
και πάλι. 

Κλείνω, µια και τελειώνει ο χρόνος µου και µια και µπήκε η αγα-
πητή κ. Κανέλλη στην Αίθουσα. 

Μου στείλανε, αγαπητή κυρία Κανέλλη, χθες ένα βίντεο - πάνε
πολλά-πολλά χρόνια από τότε- στο οποίο παρουσιάζατε ένα δελ-
τίο ειδήσεων σε κάποιον τηλεοπτικό σταθµό. Είναι ο πρώτος χιο-
νιάς του 2001. Ο τότε Αρχηγός του ΠΑΣΟΚ και Πρωθυπουργός
κ. Κώστας Σηµίτης βγήκε και µας είπε: «Δεν πειράζει. Γέµισαν οι
ταµιευτήρες νερό από το χιόνι», όταν στην Αθήνα είχε γίνει
χαµός. Εγώ είχα ζητήσει τότε ως εκπρόσωπος της αντιπολίτευ-
σης τουλάχιστον µία συγγνώµη από την κυβέρνηση. Σταθερά,
λοιπόν, θεωρούµε ότι η ηθική αντιµετώπιση των προβληµάτων
έχει µία αξία. Δεν αρκεί αυτό. Δεν αρκεί µια συγγνώµη, αλλά έχει
µία αξία. 

Αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ως δείγµατα γραφής του
καθενός κρίνονται και αποτυπώνονται. Εάν ο ΣΥΡΙΖΑ πιστεύει ότι
µε τέτοιες πολιτικές θα κερδίσει τις επόµενες εκλογές, τον δια-
βεβαιώ πως όσοι το επεδίωξαν στο παρελθόν απέτυχαν οικτρά. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Ρουσό-
πουλε, σας  ευχαριστώ και για την τήρηση του χρόνου. 

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Θα ήθελα τον λόγο επί προσωπικού, κύριε
Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Είστε η Κοινοβου-
λευτική Εκπρόσωπος σήµερα; Αντικαθιστάτε τον κ. Παφίλη; 

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Επί προσωπικού, κύριε Πρόεδρε. Αναφέρ-
θηκε στο όνοµά µου. Και αναφέρθηκε στο όνοµά µου για παρό-
µοια περίπτωση πριν από πολλά χρόνια µε την επαγγελµατική
µου ιδιότητα. Είναι συνάδελφος, τον ξέρω και δεν το είπε ενδε-
χοµένως για κακό. 

Σε αυτήν την εποχή όπου ο πλουραλισµός ισοδυναµεί, ειδικά
στα µίντια, µε ισοπέδωση και επειδή τρέχουν αυτή τη στιγµή που
µιλάµε εκλογές στην ένωση συντακτών πενθήµερης διάρκειας
κάτω από δυσκολίες, µε ψηφοδέλτια στα οποία κατεβαίνουν µαζί
συριζαίοι και νεοδηµοκράτες, η κάθε αναφορά στη δηµοσιογρα-
φική µου υπόσταση πριν από πολλά χρόνια εξ ορισµού µπορεί
να οδηγήσει σε παρεξηγήσεις. 

Αυτά και ευχαριστώ. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΡΟΥΣΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν είχε καµµία τέτοια διά-

σταση η αναφορά µου.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Το ξέρω, αλλά…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Δεν ήταν εν τη έν-

νοια του άρθρου 68 προσωπικό ζήτηµα, αλλά, εν πάση περιπτώ-
σει, ήταν µία διευκρίνιση. 

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Σταύρος Αραχωβίτης. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Αξιότιµοι κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα την

πρόταση δυσπιστίας που κατέθεσε ο Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ κ.
Αλέξης Τσίπρας µαζί µε το σύνολο της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας, για να καταδείξουµε την αποτυχία της Κυβέρνησης σε ό-
λους τους τοµείς διακυβέρνησης. 

Με την πρόταση δυσπιστίας και τη συζήτηση εδώ στην Ολο-
µέλεια µεταφέρουµε το µήνυµα απογοήτευσης και αγανάκτησης
που υπάρχει σε ολόκληρη την κοινωνία, που υπάρχει στους
νέους ανθρώπους, που υπάρχει στους ανθρώπους της εργασίας,
στους επαγγελµατίες, στους αγρότες. 

Ταυτόχρονα, αναδεικνύουµε την ελπίδα και την προοπτική που
θα φέρει στον τόπο µια προοδευτική αλλαγή που έχει ανάγκη
αυτός ο τόπος. Γιατί οι ιδέες και οι προτάσεις που τόσο καιρό
καταθέτουµε κι εσείς κωφεύετε, είναι πλέον πλειοψηφικές στην
κοινωνία κι όποιος µιλάει µε τους ανθρώπους της κοινωνίας το
βλέπει. 

Η συζήτηση, λοιπόν, γίνεται εν µέσω πανδηµίας που έχει αφή-
σει µέχρι στιγµής είκοσι τρεις χιλιάδες νεκρούς. Πολλοί εξ αυτών
πέθαναν χωρίς οι θεράποντες ιατροί και οι νοσηλευτές να µπο-
ρέσουν να τους στηρίξουν στο δικαίωµα της ύστατης µάχης για
τη ζωή τους. Οι ήρωες υγειονοµικοί, που υποκριτικά τους χειρο-
κροτούσατε, έγιναν τα θύµατα της ανεπάρκειά σας, αβοήθητοι,
λιγότεροι οι µόνιµοι, κακοπληρωµένοι, ενοχοποιηµένοι και στο
τέλος, για ανταµοιβή παίρνουν διαθεσιµότητα. 

Η συζήτηση αυτή διεξάγεται µέσα στις συνέπειες της ανεπάρ-
κειάς σας να αντιµετωπίσετε οργανωµένα και αποτελεσµατικά
µια κακοκαιρία που είχε προβλεφθεί πολλές ηµέρες νωρίτερα
από τους αρµόδιους επιστήµονες και τις τελευταίες ώρες είχε
προβλεφθεί και προσδιοριστεί απόλυτα χρονικά. Αυτή η κακο-
καιρία έθαψε το επιτελικό κράτος στα χιόνια. 

Η συζήτηση γίνεται την ώρα που υψηλά στελέχη της Κυβέρ-
νησης εµφανίζονται εµπλεκόµενα και εκβιαζόµενα από θλιβερές
τηλεπερσόνες. 

Η συζήτηση γίνεται εν µέσω µιας κρίσης ακρίβειας, τόσο στο
ηλεκτρικό ρεύµα όσο και στα καύσιµα, στα τρόφιµα, στα εφόδια,
που έχει γονατίσει τους καταναλωτές και ταυτόχρονα απειλεί τη
συνέχιση της παραγωγής στη χώρα, στον πρωτογενή τοµέα και
στη µεταποίηση. 

Η αποτυχία της Κυβέρνησης δεν µπορεί να κρυφτεί άλλο πια
πίσω από επικοινωνιακού τύπου τεχνάσµατα, πίσω από την τα-
κτική στοχοποίησης των εργαζοµένων, τόσο για το ναυάγιο στις
συντάξεις στον ΕΦΚΑ, στον ΕΛΓΑ, στην υγεία, στην παιδεία στον
πολιτισµό. Η στοχοποίηση είναι η στρατηγική σας. Οι γεωργοί
και οι κτηνοτρόφοι, οι αλιείς, δεν βρέθηκαν ποτέ σε χειρότερη
κατάσταση από ό,τι µε τη σηµερινή Κυβέρνηση. Κούφιες περιε-
χοµένου εξαγγελίες, ανεπαρκή µέτρα και πελατειακές εξυπηρε-
τήσεις. Εκτινάσσεται το κόστος παραγωγής κι εσείς υπόσχεστε
θεραπεία µε ασπιρίνες. Γιατί ασπιρίνες είναι τα µέτρα τα οποία
έχουν εξαγγελθεί µέχρι τώρα και δεν αγγίζουν την ουσία και τη
βάση του προβλήµατος. 

Η χώρα µας είναι εδώ και µήνες πρωταθλήτρια ακρίβειας στην
τιµή του ρεύµατος. Μόνο την τελευταία βδοµάδα η αύξηση είναι
42%! Πώς, λοιπόν, να µην γονατίσουν οι αγρότες, να µην γονα-
τίσουν οι ΤΟΕΒ, πώς µπορούν να ποτίσουν, πώς θα ξεκινήσει η
επόµενη παραγωγή. Και τι κάνει η Κυβέρνηση; Εν µέσω όλης
αυτής της κατάστασης ξεπουλάει τον δηµόσιο φορέα, ξεπουλάει
τη ΔΕΗ και µάλιστα µε προίκα.

Η ετήσια µεσοσταθµική αύξηση της τιµής των λιπασµάτων
είναι 164%, ενώ για συγκεκριµένα λιπάσµατα η αύξηση αυτή περ-
νάει το 260%. Χωρίς νερό και χωρίς λιπάσµατα, λοιπόν, κινδυ-
νεύει η εγχώρια παραγωγή και το αγροτικό εισόδηµα. Είναι
ζητήµατα που συζητήθηκαν στην τελευταία Σύνοδο Υπουργών
στις Βρυξέλλες τον Δεκέµβριο του 2021, κύριε Υπουργέ. 

Στις ζωοτροφές η αύξηση για το 2021 έχει περάσει το 70%,
ενώ αναµένεται ότι µε τη νέα χρονιά, µε τις νέες καλλιέργειες,
λόγω του ότι θα περάσει η αύξηση των λιπασµάτων και του
νερού στη νέα παραγωγή, η αύξηση αυτή θα συνεχιστεί. Οπότε,
τίθεται πραγµατικά ζήτηµα και πολύ περισσότερο στους νησιώ-
τες όταν επιβαρύνονται και το κόστος µεταφοράς. Ποια είναι τα
µέτρα στήριξης; 

Τον Δεκέµβρη, λοιπόν, καταφέρατε και το εξής. Καταφέρατε
να κάνετε τη χειρότερη πληρωµή επιδοτήσεων όλων των εποχών.
Δύο χρόνια ήταν αρκετά για να διαλύσετε ό,τι είχε φτιαχτεί µέσα
στην περίοδο της διακυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ, να αποπληρωθούν
παλιές επιδοτήσεις και να δηµιουργηθεί ένα διαφανές, έγκαιρο
και έγκυρο σύστηµα πληρωµής των επιδοτήσεων. Οι αγρότες
ήξεραν τι παίρνουν και πότε. 

Αφότου  ξεπουλήθηκε το 2012 η Αγροτική Τράπεζα οι αγρότες
δεν έχουν πια πρόσβαση σε χρηµατοδότηση. Ούτε απ’ έξω από
τις τράπεζες δεν µπορούν να περάσουν οι αγρότες. Και τι έγινε;.
Σας παραδώσαµε ένα χρηµατοδοτικό εργαλείο το οποίο θα µπο-
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ρούσε να δώσει δάνεια µε εγγυήσεις.
Καταθέτω για τα Πρακτικά ποια είναι τα αποτελέσµατα του τα-

µείου σήµερα, δυόµιση χρόνια µετά από την ανάληψη της δια-
κυβέρνησης από εσάς. Από τα 126 εκατοµµύρια ευρώ αιτούµενα
δάνεια, οι εγκρίσεις είναι 4 εκατοµµύρια ευρώ, ποσοστό 3%, σε
ένα εργαλείο έτοιµο, που µπορεί να δουλέψει. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σταύρος Αραχωβίτης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δεν έφταναν, λοιπόν, οι πυρκαγιές στη Μάνη, στην Εύβοια,
παντού, το προηγούµενο διάστηµα, οι πληµµύρες, οι παγετοί το
2021, ήρθε και η κακοκαιρία «Ελπίδα» που µε τους παγετούς που
προκάλεσε στη συνέχεια έχει βάλει σε κίνδυνο για έναν ακόµα
λόγο την αγροτική παραγωγή.

Κι εδώ είστε υπόλογοι, όχι για την κακοκαιρία προφανώς, αλλά
για τη διαχείρισή της. Έχουµε έναν κανονισµό ασφάλισης του
ΕΛΓΑ που δεν έχει αλλάξει. Κι όχι µόνο δεν έχει αλλάξει, τις αλ-
λαγές που ξεκινήσαµε κατά την περίοδο του ΣΥΡΙΖΑ τις παγώ-
σατε και είστε υπόλογοι γι’ αυτό. 

Αποφύγατε µια ουσιαστική διαβούλευση για την ΚΑΠ µε τους
παραγωγικούς φορείς και το αποτέλεσµα ποιο είναι; Πώς απο-
δεικνύεται ότι ήταν µόνο φιέστες οι συζητήσεις; Στις πρώτες
µέρες του 2022, στις είκοσι πρώτες µέρες, ήδη προτείνετε αλ-
λαγές στο σχέδιο που καταθέσατε πριν είκοσι µέρες. 

Οι ιδεοληψίες εδώ συνεχίζονται. Συνεχίζονται και µε το αρδευ-
τικό νερό. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα χρειαστώ µισό λεπτό ακόµα, κύριε πρόεδρε.
Επιχειρείτε να δώσετε σε ηµέτερους ιδιώτες είκοσι ένα αρδευ-

τικά έργα µε τη διαδικασία των ΣΔΙΤ, µε κόστος κατασκευής και
λειτουργίας 4 δισεκατοµµύρια ευρώ, το οποίο, όπως έχετε οµο-
λογήσει, θα χρεωθεί στους Έλληνες φορολογούµενους. Τι σας
παραδώσαµε; Σας παραδώσαµε τριάντα µεγάλα αρδευτικά
έργα, όπως το φράγµα της Κελεφίνας, όπως η Τάκα, όπως µια
σειρά από άλλα έργα, µε συνολικό κόστος 0,5 δισεκατοµµύριο
ευρώ, πλήρως ενταγµένα στο Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης,
άρα µε µηδέν επιβάρυνση για τον Έλληνα φορολογούµενο. Εί-
κοσι ένα έργα εσείς µε 4 δισεκατοµµύρια ευρώ, τριάντα ένα
εµείς µε 0,5 δισεκατοµµύριο ευρώ, µε µηδέν κόστος για τον Έλ-
ληνα φορολογούµενο. Αυτές είναι οι διαφορές.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καταθέτουµε διαρκώς προτά-
σεις. Γιατί; Γιατί αξιοποιούµε τον πλούτο των στελεχών µας και
αξιοποιούµε και την επαφή µε την κοινωνία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
παρακαλώ.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Καταθέτουµε προτάσεις για τις συνέπειες της πανδηµίας µε

το πρόγραµµα «ΜΕΝΟΥΜΕ ΟΡΘΙΟΙ», καταθέτουµε προτάσεις
για την ακρίβεια, για τον ΕΛΓΑ, για τη νέα ΚΑΠ, για το δηµόσιο
σύστηµα υγείας. Καταθέτουµε προτάσεις που γίνονται πλειοψη-
φικές στην κοινωνία. Όποιος συζητά µε την κοινωνία αυτά συζη-
τάει, τις προτάσεις που εµείς έχουµε καταθέσει. 

Και µια κουβέντα για το πως ήταν η κατάσταση. Γιατί εδώ γί-
νεται µια µεγάλη παρελθοντολογική κουβέντα, που δεν µ’ αρέσει,
αλλά πρέπει να την ξεκινήσουµε. Παραλάβαµε µια χώρα χρεο-
κοπηµένη. Παραδώσαµε µια χώρα µε 37 δισεκατοµµύρια ευρώ.
Παραλάβαµε µια χώρα µε ένα διαλυµένο Εθνικό Σύστηµα Υγείας
και παραδώσαµε ένα σύστηµα υγείας µε περισσότερους υγει-
ονοµικούς, µε περισσότερες κλίνες ΜΕΘ, µε νοσοκοµεία, µε
πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε. Έ-
χετε πάει στα εννιά λεπτά.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, µε αυτό.
Παραλάβαµε ανεργία 27%. Παραδώσαµε 17%. Εσείς τι θα πα-

ραδώσετε; 
Κυρίες και κύριοι, οι πολίτες έχουν πλέον µέτρο σύγκρισης. Γι’

αυτό, καθαρές κουβέντες, προσφυγή στις κάλπες τώρα. 
Σας ευχαριστώ πολύ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ.
Ο κ. Γιάννης Λοβέρδος από τη Νέα Δηµοκρατία έχει τον λόγο

και αµέσως µετά η κ. Μανωλάκου. 
ΙΩΑΝΝΗΣ - ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ, κύ-

ριε Πρόεδρε.
Καληµέρα σας, κυρίες και κύριοι Βουλευτές. Θέλω κι εγώ µε

τη σειρά µου να ενώσω στη συγγνώµη του Πρωθυπουργού, στη
γενναία αυτή πράξη του Πρωθυπουργού, τη δική µας συγγνώµη,
την προσωπική µου, αλλά σας βεβαιώ και του συνόλου της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας, για την ταλαιπω-
ρία χιλιάδων συµπολιτών µας τις τελευταίες ηµέρες εξαιτίας της
κακοκαιρίας. 

Είναι µια συγγνώµη που βγαίνει από µέσα µας και είναι µια γεν-
ναία πολιτική πράξη, διότι αυτό πρέπει να γίνεται. Σας διαβεβαιώ
ότι στα τριάντα πέντε χρόνια που είµαι επαγγελµατίας δηµοσιο-
γράφος σπάνια έχω ακούσει πρωθυπουργό να αναγνωρίζει τα
όποια λάθη έχουν γίνει και όχι µόνο να τα αναγνωρίσει και να ζη-
τάει συγγνώµη, αλλά και να µαθαίνει από τα λάθη.

Αυτό το θεωρώ πάρα πολύ σηµαντικό και γι’ αυτόν ακριβώς
τον λόγο θα αρκούσε για να στηρίξουµε ολόψυχα, ολόθερµα,
όπως και θα κάνουµε, οι εκατόν πενήντα επτά Βουλευτές της
Νέας Δηµοκρατίας την Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη.
Και το λέω αυτό για ένα κόµµα όπως ο ΣΥΡΙΖΑ, που κατέθεσε
την πρόταση δυσπιστίας, ένα κόµµα που όπως και ο Αρχηγός
του έχουν πολύ µεγάλη δυσκολία να ζητήσουν συγγνώµη. Θυ-
µάστε πόσες µέρες πέρασαν µετά από το Μάτι για να αναλάβει
στα λόγια την πολιτική ευθύνη ο κ. Τσίπρας. Θυµάστε ότι θεω-
ρούσαν ότι η Μάνδρα και το Μάτι ήταν «στραβές» που «έκατσαν»
στη βάρδιά τους. Και, βέβαια, δεν έχει ζητήσει ακόµα συγγνώµη
ο ΣΥΡΙΖΑ για το µεγάλο πολιτικό φιάσκο, την υπόθεση «NOVAR-
TIS», η οποία αποτελεί πραγµατικά ένα πολιτικό σκάνδαλο, αλλά
από την πλευρά της σηµερινής Αντιπολίτευσης, από την πλευρά
του ΣΥΡΙΖΑ, που κατηγόρησε και κατασυκοφάντησε πολιτικούς
του αντιπάλους. 

Επί της ουσίας, όταν κατέβηκε ο Αλέξης Τσίπρας προχθές, την
Τρίτη -ήµουν εδώ στη Βουλή- για να µπει στην Αίθουσα της Βου-
λής κατάλαβα αµέσως ότι σκοπός του ήταν να ζητήσει πρόταση
δυσπιστίας, γιατί πολλοί λένε ότι αιφνιδίασε. Δεν αιφνιδίασε κα-
θόλου ούτε εµένα προσωπικά ούτε πάρα πολλούς συναδέλφους.
Το συζητούσαµε προηγουµένως και είχαµε καταλάβει, ήταν νο-
µοτέλεια για τον ΣΥΡΙΖΑ, και το κατανοώ απολύτως, να καταθέ-
σει την πρόταση δυσπιστίας. Δεν µπορούσε να κάνει διαφο-
ρετικά. Έχει στριµωχτεί τόσο πολύ, και εσωκοµµατικά και στο
συνολικό πολιτικό σκηνικό, που δεν έχει άλλη επιλογή από το να
ζητήσει πρόταση δυσπιστίας, γνωρίζοντας εκ των προτέρων ότι
θα πέσει στο κενό. Ήταν µια προσπάθεια να ξεφύγει από τα δικά
του προβλήµατα. Το έχουν αναλύσει πολλοί συνάδελφοι στις
προηγούµενες τοποθετήσεις τους. Είναι ξεκάθαρο, όταν οι δη-
µοσκοπήσεις -και δεν αναφέροµαι στην τελευταία δηµοσκόπηση
της «ABACUS», που κι εµένα δεν µε ικανοποιεί ιδιαίτερα, αναφέ-
ροµαι όµως στις πολύ έγκυρες δηµοσκοπήσεις των έγκυρων
εταιρειών, όπως είναι η «METRON ANALYSIS», η «MRB» και ούτω
καθεξής- δείχνουν ότι η διαφορά του ΣΥΡΙΖΑ από τη Νέα Δηµο-
κρατία παραµένει σε πολύ υψηλά επίπεδα, παρά τις τεράστιες
δοκιµασίες που αντιµετωπίζει η Κυβέρνησή µας και ότι υπάρχει
ο εφιάλτης του Κινήµατος Αλλαγής, που αρχίζει να προκαλεί τε-
ράστια προβλήµατα για τη θέση του ΣΥΡΙΖΑ στο πολιτικό σκη-
νικό. 

Αυτά είναι δικά σας προβλήµατα, να τα λύσετε εσωκοµµατικά,
να τα λύσετε µε το Κίνηµα Αλλαγής, να τα λύσετε µε την κοινω-
νία, η οποία δεν πείθεται από σας. Αυτό, όµως, δεν έχει να κάνει
σε τίποτα µε την κυβερνητική πολιτική. Η κυβερνητική πολιτική,
αντίθετα, πρέπει να σας πω ότι είναι προς τη σωστή κατεύθυνση
και αυτό το αναγνωρίζει το µεγαλύτερο µέρος της κοινής γνώ-
µης. 

Ακούω την κριτική του ΣΥΡΙΖΑ για τα µεγάλα θέµατα της επι-
καιρότητας, που είναι τρία αυτή τη στιγµή, κακοκαιρία, πανδηµία
και ακρίβεια. Αυτά είναι τα θέµατα στα οποία επικεντρώνετε την
κριτική σας. Ας έρθουµε, λοιπόν, να τα εξετάσουµε και τα τρία. 

Πρώτον, στην κακοκαιρία: Ασφαλώς και έγιναν λάθη. Το πα-
ραδεχθήκαµε. Ασφαλώς και υπήρξαν ευθύνες. Θα αποδοθούν
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όταν χρειάζεται και σ’ αυτούς που πραγµατικά έφταιγαν. Είναι
αλήθεια ότι διαχρονικά το πολιτικό σύστηµα και το ελληνικό κρά-
τος δεν έκαναν ό,τι ενδεχοµένως θα έπρεπε για να µπορούµε να
αντιµετωπίσουµε τόσο µεγάλες δοκιµασίες και θεοµηνίες. Και
είναι απαράδεκτο, και αναφέροµαι σε όλο το επίπεδο, από την
τοπική αυτοδιοίκηση, στην περιφερειακή αυτοδιοίκηση, µέχρι και
το κεντρικό κράτος. Όλοι έχουν µερίδιο ευθύνης, αναµφίβολα,
όπως έχουν και οι ιδιώτες και στη συγκεκριµένη περίπτωση η
εταιρεία που ανέλαβε τη διαχείριση της Αττικής Οδού. Όλοι, λοι-
πόν, έχουν ευθύνες και αυτές θα αποδοθούν. 

Αλλά υπάρχει πλέον µια νέα πραγµατικότητα: Η κλιµατική αλ-
λαγή επιβαρύνει αυτά τα φαινόµενα. Θα ‘ναι ακόµα πιο έντονα
και πιο συχνά στα επόµενα χρόνια. Γι’ αυτό και ο Κυριάκος Μη-
τσοτάκης ίδρυσε το Υπουργείο Κλιµατικής Αλλαγής και Πολιτι-
κής Προστασίας, το οποίο ακριβώς αυτόν τον σκοπό έχει και γι’
αυτό τον σκοπό χρειάζεται και θα έχει τον χρόνο να αντιµετωπί-
σει µε µεγαλύτερη αποτελεσµατικότητα τα προβλήµατα που θα
έρθουν. Δεν συµβαίνουν, δυστυχώς, πρώτη φορά. Ο Θόδωρος
Ρουσόπουλος είπε για το 2001, που είχαµε µεγάλες ταλαιπωρίες
από τέτοιου είδους βαρυχειµωνιά. Να θυµίσω ότι το 2017
υπήρξε, επί ΣΥΡΙΖΑ, µεγάλη ταλαιπωρία συµπολιτών µας οι
οποίοι εγκλωβίστηκαν για πάνω από είκοσι τέσσερις ώρες στην
εθνική οδό. Το έχουµε ξεχάσει. Εγώ δεν ξεχνάω τόσο εύκολα,
ίσως λόγω επαγγελµατικής ιδιότητας. Συµβαίνουν αυτά. Δεν πρέ-
πει να συµβαίνουν. Είναι απαράδεκτο. Ζητάµε εµείς, αντίθετα
από άλλους, συγγνώµη από αυτούς που ταλαιπωρήθηκαν και
τους δίνουµε αποζηµίωση ακριβώς γι’ αυτόν τον λόγο. 

Το δεύτερο είναι η πανδηµία. Στην πανδηµία πράγµατι έχουµε
πάρα πολλούς νεκρούς κι είναι τραγωδία το ότι έχουµε τόσους
νεκρούς. Δεν θα έπρεπε να έχουµε τόσους νεκρούς. Αλλά οι νε-
κροί δεν προκαλούνται από τα µέτρα της Κυβέρνησης, σας βε-
βαιώνω. Προκαλούνται από τον ιό, τον κορωνοϊό. Ο κορωνοϊός
σκοτώνει. Δεν σκοτώνουν, όπως κάποιοι από τον ΣΥΡΙΖΑ έµµεσα
ή και άµεσα λένε, τα µέτρα της Κυβέρνησης. Μπορεί κάποια
µέτρα να είναι καλά, µπορεί κάποια µέτρα να µην είναι τόσο
καλά, όπως υπάρχει κριτική, δεκτό. Υπάρχουν µέτρα που είναι
καλά, υπάρχουν µέτρα που δεν είναι τόσο καλά, αλλά η πραγµα-
τικότητα είναι µία: Αυτό συµβαίνει επειδή στην Ελλάδα αφ’ ενός
έχουµε πολύ υψηλό αριθµό ανεµβολίαστων άνω των εξήντα
ετών, επειδή έχουµε ένα µεγάλο πρόβληµα µε τον γερασµένο
πληθυσµό που έχουµε στη χώρα µας. Είναι ο πιο γερασµένος
πληθυσµός στην Ευρώπη. Και συµβαίνει και εξαιτίας του τρόπου
που υπολογίζονται στατιστικά οι θανόντες από τον κορωνοϊό. Επί
της ουσίας οι νεκροί είναι νεκροί και αυτό είναι µια τραγωδία. 

Τέλος, για την ακρίβεια και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Η ακρί-
βεια ήταν βέβαιον ότι θα έρθει. Μιλάτε για 5,1% πληθωρισµό. Μα
φυσικά, 5% είναι σε ολόκληρη την Ευρώπη. Στις Ηνωµένες Πο-
λιτείες είναι 7%. Δεν είναι φαινόµενο ελληνικό η ακρίβεια. Είναι
αποτέλεσµα, που το ξέρει όποιος ξέρει στοιχειωδώς οικονοµικά,
του ότι από τη στιγµή που τυπώθηκε τόσο πολύ χρήµα για να
στηρίξει τις κοινωνίες µας και τις οικονοµίες κατά τη διάρκεια
της πανδηµίας και του lockdown δεν θα µπορούσε να γίνει δια-
φορετικά. Μειώθηκε η παραγωγικότητα, αυξήθηκε το κόστος της
ενέργειας και των µεταφορών. Πώς αλλιώς θα συνέβαινε διαφο-
ρετικά; Και αυτό είναι ένα ζήτηµα το οποίο πραγµατικά πλήττει
την Κυβέρνηση και τη χώρα και την κοινωνία και τον απλό πολίτη,
αλλά κάνουµε ό,τι είναι δυνατόν στο πλαίσιο το λογικό και των
δυνατοτήτων που έχουµε. Άπλετους διορισµούς, όπως ζητάτε
εσείς, δεν γίνεται να κάνουµε. Από τη µια ζητάτε φοροαπαλλαγές
και από την άλλη ζητάτε να γίνονται αυξήσεις, διορισµοί. Είναι
το µόνο µέτρο που έχετε, αυξήσεις, διορισµούς και φοροαπαλ-
λαγές. Όλα στο µέτρο του δυνατού θα γίνουν στο πλαίσιο των
δηµοσιονοµικών δυνατοτήτων της χώρας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-
ριστώ.

Τον λόγο έχει τώρα η κ. Διαµάντω Μανωλάκου του Κοµµουνι-
στικού Κόµµατος Ελλάδας και αµέσως µετά τον λόγο θα πάρει
ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης κ. Λιβανός. 

Κυρία Μανωλάκου, έχετε τον λόγο.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Χαιρετίζουµε τους διαδηλωτές
που τώρα είναι έξω στην πλατεία Συντάγµατος, διεκδικώντας
σύγχρονες υποδοµές και προστασία της ανθρώπινης ζωής, της
ζωής του λαού. Έχουν δίκιο. Είµαστε µαζί τους. Και πώς να µην
διαδηλώνουν, όταν Κυβέρνηση και περιφέρεια µάς βοµβάρδιζαν
µε τα µεγαλεπήβολα σχέδιά τους για τον χιονιά, που βούλιαξαν
στην ανυποληψία. Γολγοθά προβληµάτων δηµιούργησε η εγκλη-
µατική έλλειψη µέτρων για τον χιονιά, που ήξεραν την έναρξη,
διάρκεια, ένταξη και ποιες περιοχές θα πλήξει, βάζοντας σε κίν-
δυνο τη ζωή χιλιάδων ανθρώπων. 

Υπάρχει αιτία. Έχει την ίδια αφετηρία µε τις φονικές πληµµύ-
ρες και πυρκαγιές σε Μάνδρα, Μάτι επί ΣΥΡΙΖΑ ή µε τις κατα-
στροφικές πληµµύρες και τους νεκρούς του «Ιανού» ή της
«Μήδειας» ή τις µεγάλες φωτιές σε Εύβοια, Λακωνία και αλλού
ή µε τον χιονιά «Ελπίδα» µε Κυβέρνηση τη Νέα Δηµοκρατία. Δη-
λαδή, η ιστορία επαναλαµβάνεται και όσο και αν µας εξοργίζει,
δεν µας εκπλήσσει.

Γιατί αιτία είναι η αντιλαϊκή στρατηγική της σηµερινής και των
προηγούµενων κυβερνήσεων, που υπηρετούν το αστικό κράτος,
δηλαδή της διασφάλισης του καπιταλιστικού κέρδους για τους
επιχειρηµατικούς οµίλους. Αυτό το αστικό, επιτελικό όπως το
λέτε, κράτος αποτελεί τον εµπρηστή και οδοστρωτήρα των λαϊ-
κών αναγκών. 

Και, µάλιστα, όταν συµβαίνουν καταστροφές η αντιπαράθεση
µεταξύ σας είναι ο αριθµός των νεκρών, για να κρύψετε την ίδια
στρατηγική, ότι από κοινού εξυπηρετείτε τις ανάγκες των επιχει-
ρηµατιών και όχι των λαϊκών αναγκών σε υγεία, πολιτική προστα-
σία, φτηνή ενέργεια και ούτω καθ’ εξής.

Μήπως όλες αυτές οι καταστροφές της τελευταίας πενταετίας
δεν εξαφάνισαν λαϊκές περιουσίες και κόπους µιας ζωής; Και τι
διορθώσεις κάνατε; Και τι αποζηµιώσεις δώσατε; Κοροϊδίας,
όπως και τώρα µε το διχίλιαρο της Αττικής Οδού. Θα αποζηµιώ-
σετε τους αγρότες από την επέλαση του χιονιά; 

Την απάντηση δίνουν οι αγρότες στα συλλαλητήριά τους µε
τα τρακτέρ, τώρα, αυτήν την περίοδο. Απαιτούν να σχεδιαστούν
και να ολοκληρωθούν τα αντιπληµµυρικά έργα και να αφήσουν
τα µπαλώµατα µετά από τις ζηµιές του «Ιανού», να αποζηµιώνει
ο ΕΛΓΑ 100% και να µην εξαιρεί µηχανολογικό εξοπλισµό και ερ-
γαλεία που καταστράφηκαν και τον καθαρισµό εκτάσεων, καλ-
λιεργήσιµης γης που µπαζώθηκε από λάσπη και φερτά υλικά ή
υπέστησαν διάβρωση και αποχωµάτωση. Δηλαδή, να µην υπάρ-
χουν κόφτες στις αποζηµιώσεις, που όλοι διατηρείτε. Όπως
υπάρχουν εκκρεµότητες απληρωσιάς από παλιές αποζηµιώσεις
σε πληµµυροπαθείς. Κυρίως, απαιτούν άµεσα µέτρα ανακούφι-
σης για την αναπλήρωση του χαµένου εισοδήµατος αφού το κό-
στος παραγωγής τούς ξεκληρίζει µε το πανάκριβο ρεύµα και
πετρέλαιο.

Αυτά είναι τα αποτελέσµατα της απολιγνιτοποίησης, των ΑΠΕ
και της ιδιωτικοποίησης της ΔΕΗ και του ΔΕΔΔΗΕ που τµηµα-
τικά, σηµερινή και προηγούµενη κυβέρνηση, προωθήσατε µέσα
από την ευρωκοινοτική κατεύθυνση απελευθέρωσης της ενέρ-
γειας. Δεν είναι, λοιπόν, µόνο οι χιλιάδες βλάβες του χιονιά που
άφησαν «στην ψύχρα» τα νοικοκυριά να ξεπαγιάσουν. 

Τι να περιµένουν, λοιπόν, οι πληγέντες αγρότες σε Μαραθώνα,
Βοιωτία, Εύβοια, Πελοπόννησο και άλλες περιοχές από τον χιο-
νιά και την παγωνιά της «Ελπίδας»; Μία από τα ίδια µε τις πληµ-
µύρες του «Ιανού». 

Και για να µην ξεχνιόµαστε, το καθεστώς του χαµηλού συντε-
λεστή του ειδικού φόρου κατανάλωσης στο αγροτικό πετρέλαιο
καταργήθηκε στο τρίτο µνηµόνιο του ΣΥΡΙΖΑ που όµως ψηφί-
σατε και Νέα Δηµοκρατία και Κίνηµα Αλλαγής. Αυτή είναι η αλή-
θεια.

Αλλά και στους µικροεπαγγελµατίες, αυτοαπασχολούµενους
ο τζίρος µειώθηκε. Δεν έχουν καθόλου ρευστότητα. Πάνω από
το ένα τρίτο βλέπει λουκέτο στο επόµενο διάστηµα. Μήπως µε
τον νέο αναπτυξιακό νόµο που προωθείτε θα φτιαχτούν ανα-
γκαίες υποδοµές για τον λαό ή θα ενταχθούν µικροεπιχειρήσεις;

Όχι βέβαια. Αυτός είναι αποκλειστικά κοµµένος και ραµµένος
για τις ανάγκες µεγάλων επιχειρήσεων, επιχειρηµατικότητα µας
είπε πριν ο Υπουργός Ναυτιλίας. Το ίδιο θα µας πει και ο Υπουρ-
γός Γεωργίας, που θα ακολουθήσει, και συνολικά η Κυβέρνηση.
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Όµως, και στον προηγούµενο αναπτυξιακό του ΣΥΡΙΖΑ ελάχι-
στες µικρές εντάχθηκαν, µόλις επτακόσιες σαράντα τέσσερις µι-
κρές επιχειρήσεις σε ένα σύνολο οκτακοσίων χιλιάδων! Ούτε το
0,01%! Αυτό είναι το αστικό, επιτελικό σας κράτος.

Μάλιστα, προκλητικά σε τοµείς, όπως αγροτοδιατροφή, µετα-
ποίηση, τουρισµός, εναλλακτικός τουρισµός, µεγάλες επενδύ-
σεις και ευρωπαϊκές αλυσίδες αξίας θα χορηγούνται από τον
αναπτυξιακό αυξηµένα στο 100% για επενδύσεις σε περιοχές
που πλήγηκαν από φυσικές καταστροφές. Είναι προκλητικό, γιατί
στις πληγείσες περιοχές καθυστερούν πολύ οι κρατικές αποζη-
µιώσεις σε µικροεπαγγελµατίες, αγρότες και άλλους, που υπέ-
στησαν σηµαντικές ζηµιές. Όµως, διοχετεύονται χρήµατα και
παροχές σε µια χούφτα µεγαλύτερων επιχειρήσεων. Αυτός είναι
ο καθρέφτης της ανάπτυξής σας. Εξάλλου, ανάπτυξη υπέρ του
λαού µε καπιταλιστικές κυβερνήσεις δεν µπορεί να πραγµατο-
ποιηθεί γιατί το κέρδος του καπιταλιστή εξυπηρετούν.

Γι’ αυτό τα βάσανα του λαού δεν είναι τα τελευταία. Θα είναι
εκτεθειµένος σε συνεχείς κινδύνους για τη ζωή, τα δικαιώµατα
και το µέλλον του. Όσο οι δυνάστες του λαού ενισχύονται τόσο
πιο αδίστακτοι θα γίνονται. Τέτοιοι εγκλωβισµοί σε λεωφόρους,
ακρίβεια σε ενέργεια και βασικά ήδη, κόστος αγροτικής παρα-
γωγής, δηµόσια υγεία κ.λπ. θα επιδεινώνονται. Τα οικονοµικά
συµφέροντα δεν αλλάζουν, δεν παραιτούνται. 

Όµως οι εργαζόµενοι, ο λαός πρέπει να αλλάξει, να εµπιστευ-
τεί το ΚΚΕ και να απαλλάξει τον τόπο από τους άρπαγες και λη-
στές του πλούτου που παράγει. Χρειάζεται, λοιπόν, συντονισµέ-
νος αγώνας από ένα κίνηµα µε αντιµονοπωλιακή, αντικαπιταλι-
στική κατεύθυνση, ενάντια στην Ευρωπαϊκή Ένωση και το ΝΑΤΟ,
που να µαζικοποιεί τη δράση του και να αποσπά κατακτήσεις για
τον λαό.

Καθηµερινά αυξάνει η ψαλίδα ανάµεσα στις σύγχρονες τεχνο-
λογικές και επιστηµονικές δυνατότητες -και το απέδειξε και ο χιο-
νιάς και η πανδηµία- για τη διασφάλιση της κοινωνικής ευηµερίας
στη σηµερινή κατάσταση της σχετικής και απόλυτης εξαθλίωσης,
της ανασφάλειας που βιώνουν µισθωτοί, αυτοαπασχολούµενοι,
άνεργοι και συνταξιούχοι. 

Απάντηση, λοιπόν, για τα οξυµένα λαϊκά προβλήµατα στον 21ο

αιώνα της ψηφιοποίησης είναι ο σοσιαλιστικός τρόπος παραγω-
γής και όχι η καπιταλιστική βαρβαρότητα και σαπίλα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κυρία
Μανωλάκου.

Ο έκτος κύκλος θα κλείσει στη συνέχεια µε την παρέµβαση της
κ. Μαρίας Κεφάλα από τη Νέα Δηµοκρατία, της κ. Αικατερίνης
Νοτοπούλου από τον ΣΥΡΙΖΑ, του κ. Κωνσταντίνου Μπογδάνου
από τους ανεξάρτητους Βουλευτές και την παρέµβαση του
Υπουργού Υποδοµών κ. Κωνσταντίνου Καραµανλή.

Τον λόγο έχει ο τώρα ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων κ. Λιβανός.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ (Υπουργός
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαστε εδώ σήµερα, αυτό είναι
σαφές, γιατί ο κ. Τσίπρας, πρώην φέρελπις και ταλαντούχος ηγέ-
της, προσπαθεί ουσιαστικά να ξεφύγει από το αδιέξοδό του, βλέ-
ποντας την προσωπική και κοµµατική δηµοφιλία του να καταρ-
ρέει. 

Η κατάθεση της πρότασης δυσπιστίας κατά της Κυβέρνησης
σε συνέχεια όλων των υπολοίπων αποτυχηµένων πολιτικών πρω-
τοβουλιών αναδεικνύει απλά την πολιτική του και την πολιτική
σας απελπισία. Μέχρι τώρα τι καταφέρνετε; Από τη µια να σύρε-
ται ο κ. Τσίπρας σε αλλεπάλληλες ήττες από τον Κυριάκο Μη-
τσοτάκη και να χάνει µε τουλάχιστον διπλό αποτέλεσµα –double
score- στις δηµοσκοπήσεις για την καταλληλότητα για Πρωθυ-
πουργός. Από την άλλη να δέχεται ουσιαστικά εσωκοµµατικά
πυρά, µέσα από το κόµµα σας, µέσα από τους παλαιότερους
Βουλευτές σας για την αποκαθήλωση των παραδόσεων του ιε-
ρατείου της Αριστεράς.

Δυστυχώς, όµως, για τον ίδιο τον κ. Τσίπρα, αλλά και για τον
ΣΥΡΙΖΑ εσχάτως προστέθηκε και µία τρίτη πλευρά πίεσης, την
οποία απ’ ό,τι φαίνεται δεν µπορεί να την αντέξει. Η ευρύτερη
πολιτική πραγµατικότητα δείχνει ότι ο ΣΥΡΙΖΑ αποσυντίθεται κοι-

νωνικά και περιθωριοποιείται πολιτικά. Και πλέον ο µόνος του
στόχος, όπως έχουµε ξαναπεί µέσα στο εθνικό Κοινοβούλιο, κα-
ταλήγει να είναι να υπερισχύσει του ΠΑΣΟΚ, για να µην έρθει
τρίτο κόµµα στις επερχόµενες εκλογές.

Κατηγορείτε τις δηµοσκοπήσεις, κύριε Τσίπρα, όµως όλο τρέ-
χετε από πίσω τους. Ξεχνάτε, όµως, ότι είστε Αξιωµατική Αντι-
πολίτευση µε έναν θεσµικό ρόλο και έχετε θεσµικές ευθύνες.
Βέβαια, δεν ξαφνιάζετε κανέναν, ούτε εµάς ούτε την υπόλοιπη
αντιπολίτευση, αλλά ούτε και τον ελληνικό λαό. Είναι γνωστό άλ-
λωστε ότι το µόνο που σας ενδιαφέρει είναι οι αρµοί της εξου-
σίας, είναι το τι θα κάνετε τη «δεύτερη φορά Αριστερά», που θα
είναι αλλιώς, που έλεγε ο κ. Πολάκης, που λίγο πριν έφυγε από
την Αίθουσα. Θρέφεστε από την άρνηση και από την ταραχή.
Είστε το κόµµα του «αντί», το κόµµα του «όχι» σε όλα.

Επειδή, όµως, ο λαός έχει και µνήµη, έχει και κρίση, έχει και
πραγµατική αγωνία για την εθνική µας πορεία, σας έστειλε -για
να θυµηθούµε πολιτικούς που µιλάνε στην ψυχή σας- στο χρο-
νοντούλαπο της ιστορίας. Σας αποκαθήλωσε για πάντα. Αλλά
ελάτε να θυµηθούµε γιατί.

Διότι ήσασταν εσείς η κυβέρνηση που έκλεισε τις τράπεζες,
που ρήµαξε τη µεσαία τάξη, που έκλεισε το µάτι στη βία του
«Ρουβίκωνα», όταν την ίδια στιγµή συγκυβερνούσε µε την ακραία
Δεξιά, τη εθνικολαϊκιστική Δεξιά που επιχείρησε να χειραγωγήσει
τη δικαιοσύνη και να στήσει διώξεις σε βάρος πολιτικών αντιπά-
λων χωρίς να υπολογίσει τίποτα, που καταρρακώνατε συνέχεια
στη διάρκεια της τετραετίας σας -των τεσσεράµισι χρόνων που
κυβερνήσατε- την εθνική αξιοπιστία στο εξωτερικό. Αυτή ήταν η
κυβέρνησή σας και γι’ αυτά τα κατορθώµατά σας θα σας θυµό-
µαστε, για όσο σας θυµόµαστε, αν βέβαια σας θυµόµαστε.

Θα περίµενε κάποιος δυόµισι χρόνια στην Αντιπολίτευση κάτι
να έχει αλλάξει στον ΣΥΡΙΖΑ, να κάτσετε να δουλέψετε, να προ-
τείνετε λύσεις στα µεγάλα προβλήµατα. Όµως δεν βάζετε
µυαλό. Με παλιά και φθαρµένα υλικά εξαγγέλλετε πάλι τα ίδια
και κάνετε τα ίδια λάθη, προσθέτοντας βέβαια και καινούργια. Οι
καιροί, όµως, έχουν αλλάξει. Η πανδηµία, τα ακραία καιρικά φαι-
νόµενα, η ενεργειακή κρίση, όλα αυτά τα παγκόσµια φαινόµενα
που εσείς θέλετε να τα επιρρίπτετε ως ευθύνες στη Νέα Δηµο-
κρατία δηµιουργούν νέες συνθήκες και ο λαός βλέπει.

Ο λαός από τη µια βλέπει µια Αντιπολίτευση της στείρας άρ-
νησης, που παραπέµπει απολύτως στο χθες, ένα κόµµα που υπο-
τάσσει το κοινωνικό καλό στο µικροκοµµατικό συµφέρον, µια
Αντιπολίτευση που έχει µόνο έναν σκοπό, την επανακατάληψη
της εξουσίας, την άλωση του κράτους. Από την άλλη, βλέπει την
Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη που προσπαθεί, δίνει
µάχες, κάποιες τις χάνει, αλλά αγωνίζεται. Και όταν πάει κάτι
στραβά, όπως την προηγούµενη βδοµάδα, δεν διστάζει να ανα-
λάβει την πολιτική ευθύνη. Ανασχεδιάζει, διορθώνει και κοιτάει
µπροστά. Επίσης, κάνει κάτι που εσείς δεν ξέρετε, δεν το έχετε
στο πολιτικό σας DNA, ξέρει να ζητάει συγγνώµη όποτε χρειάζε-
ται, όπως έκανε και µε ειλικρίνεια την προηγούµενη εβδοµάδα ο
Πρωθυπουργός.

Βλέπει µια Κυβέρνηση που επί δυόµισι χρόνια προσπαθεί, τρέ-
χει και παράγει έργο, ανατάσσει τη χώρα που εσείς στα τεσσε-
ράµισι χρόνια γκρεµίσατε, µειώνει τους φόρους που εσείς
εκτοξεύσατε, προσελκύει επενδύσεις τις οποίες εσείς µε πάθος
διώχνατε, προστατεύει τα εθνικά σύνορα όπως έπραξε στον
Έβρο όταν εσείς δηλώνατε ότι η θάλασσα η ελληνική δεν έχει
σύνορα. Περιορίζει τις µεταναστευτικές ροές που εσείς αποκα-
λούσατε «καλοδεχούµενους λιαζόµενους».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνησή µας κλήθηκε να
διαχειριστεί πρωτοφανείς κρίσεις σε ένα πολύ σύντοµο χρονικό
διάστηµα. Αυτό δεν είναι ούτε δικαιολογία ούτε πολιτικό άλλοθι.
Ο λαός δεν µας ψηφίζει για τα εύκολα, αλλά κυρίως για τα δύ-
σκολα. Και αυτή η Κυβέρνηση έχει αποδείξει και αποδεικνύει συ-
νεχώς ότι ξέρει να παλεύει για τα δύσκολα.

Στις πρωτόγνωρες κρίσεις που βιώνουµε από την πρώτη στιγ-
µή σταθήκαµε και στεκόµαστε ακόµη στο πλευρό των δοκιµαζό-
µενων συµπολιτών µας. Και για να έρθω ειδικότερα στο αντικεί-
µενο του Υπουργείου µου, η στήριξη των παραγωγών µας στις
πρωτοφανείς συνθήκες των επάλληλων διεθνών κρίσεων, κύριε
Αραχωβίτη, -δεν είναι εγχώριες αυτές οι κρίσεις µόνο- και η ανά-
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ταξη του πρωτογενούς τοµέα είναι κεντρικός πυλώνας της πολι-
τικής αυτής της Κυβέρνησης.

Ενισχύουµε την κοινωνική συνοχή, βάζοντας τα θεµέλια ανά-
πτυξης της υπαίθρου. Στηρίζουµε τους παραγωγούς µας που
βάλλονται µε όλες µας τις δυνάµεις και µε όσα µέσα πραγµατικά
έχουµε, από την πανδηµία, τις φυσικές καταστροφές και την
ενεργειακή κρίση. Ξέρω πως ό,τι και να κάνουµε πάντα θα υπάρ-
χουν προβλήµατα και δεν θα µπορέσουµε να λύσουµε όλα τα
προβλήµατα. Κάνουµε, όµως, ό,τι µπορούµε. Είπε η κ. Μανωλά-
κου µερικά πριν και πιθανόν να έχει δίκιο. Δεν µπορούµε να διορ-
θώσουµε µονοµιάς όλα τα προβλήµατα, όµως, προσπαθούµε και
προσπαθούµε µε ειλικρίνεια και µέσα στο συγκεκριµένο ασφυ-
κτικό δηµοσιονοµικό πλαίσιο στο οποίο ζούµε.

Καταβάλαµε, λοιπόν, µέσα στο 2021 ένα ποσό που φτάνει το
1 δισεκατοµµύριο ευρώ και στην πρόσφατη κακοκαιρία, όπως
κάναµε και στον «Ιανό», στη «Μήδεια», στον πρωτοφανή παγετό
της προηγούµενης άνοιξης,  στις φωτιές και τον καύσωνα του
καλοκαιριού, στεκόµαστε δίπλα τους µε ειλικρίνεια. 

Εµείς, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, κύριε Αραχωβίτη,
κρατήσαµε όρθιο τον ΕΛΓΑ που εσείς µας παραδώσατε στο χεί-
λος του γκρεµού. Εάν µένατε λίγους µήνες ακόµα ΕΛΓΑ δεν θα
υπήρχε. Είναι ο Κυριάκος Μητσοτάκης, ο Πρωθυπουργός, που
ενίσχυσε τον ΕΛΓΑ, δίνοντάς του τα ταµειακά διαθέσιµα που τον
κράτησαν όρθιο. Δεν ήταν ο κ. Τσίπρας, ο Πρωθυπουργός, που
το έκανε πέντε χρόνια. Μόνο πέρσι ο νοικοκυρεµένος πλέον
ΕΛΓΑ κατέβαλε 330 εκατοµµύρια ευρώ για αποζηµιώσεις άµεσα
και αποτελεσµατικά µέσα σε λίγους µήνες, όταν εσείς, κύριε
Αραχωβίτη, που έχετε το θράσος να γελάτε αυτήν τη στιγµή,
πληρώνατε σε τρία και τέσσερα χρόνια τις αποζηµιώσεις και τα-
λαιπωρούσατε τους αγρότες µας και αυτό το ξέρει όλος ο ελλη-
νικός λαός.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Θα ήθελα τον λόγο, κύριε Πρόεδρε.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ (Υπουργός

Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Ήσασταν εσείς που όταν
φύγατε το 2019 δεν είχατε καν πληρώσει τις ζηµιές του 2017, τις
οποίες πληρώσαµε πέρυσι τον Δεκέµβριο για να µην χαθούν τα
χρήµατά τους, του 2017, κύριε Αραχωβίτη. Είµαστε η Κυβέρνηση
που νοµοθέτησε ξανά -σωστά σας τα είπε η κ. Μανωλάκου- την
επιστροφή του ειδικού φόρου κατανάλωσης στο πετρέλαιο, την
κάλυψη του 80% της ρήτρας αναπροσαρµογής, την επιδότηση
από εδώ και µπρος µε 50% του αγροτικού τιµολογίου.

Εδώ είµαστε και θα στηρίξουµε µε όσες δυνάµεις έχουµε,
αλλά και µε τα µέσα που έχουµε µε βάση τα δηµοσιονοµικά δε-
δοµένα, όλους τους αγρότες, όλους τους παραγωγούς.

Εσείς είστε η κυβέρνηση που κατήργησε την επιστροφή του
ειδικού φόρου κατανάλωσης, που διέλυσε τη ΔΕΗ και ακόµα
τώρα έρχεστε και ζητάτε τα ρέστα για τη ΔΕΗ συσσωρεύοντας
ουσιαστικά χρέη. Είναι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας που
έκανε το 2020-2021 ρεκόρ στην απορρόφηση των ευρωπαϊκών
κονδυλίων από το Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης και από το
ΕΠΑΛΘ. Εµείς πληρώσαµε φέτος 740 εκατοµµύρια ευρώ από το
ΠΑΑ, µε 94% νέες συντάξεις εν µέσω COVID, όταν εσείς, κύριε
Αραχωβίτη -και µακάρι οι Βουλευτές σας να απαντήσουν- την κα-
λύτερή σας χρονιά από τα πέντε χρόνια που κυβερνήσατε είχατε
ένα πενιχρό 47%. Εσείς είχατε 47% στην καλύτερη περίπτωση,
εµείς φέτος 94%. Ήµασταν εµείς, αυτή η Κυβέρνηση, που τρέ-
ξαµε το ΕΠΑΛΘ, πληρώνοντας 158 εκατοµµύρια ευρώ µε
ογδόντα πέντε εκατοµµύρια νέες εντάξεις στο 2021, όταν η δική
σας κυβέρνηση κόντεψε να ρίξει το πρόγραµµα στα βράχια µε
τη σχεδόν µηδενική απορρόφηση.

Είναι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας -για να έρθω και σε
αυτά που είπατε πριν- που υλοποιεί τα µεγαλύτερα έργα υποδο-
µών από την περίοδο του 1950 µε το εµβληµατικό πρόγραµµα
«Ύδωρ 2.0» και τα ΣΔΙΤ που δεν θέλετε να τα καταλάβετε, διότι
κολλάτε στο παρελθόν, ύψους 4,6 δισεκατοµµυρίων ευρώ σε
βάθος είκοσι πενταετίας, για να αλλάξουµε αυτά τα οποία σωστά
έλεγε πριν η κ. Μανωλάκου, τα έργα υποδοµής. Όταν εσείς κα-
ταϊδρωµένοι, µόνο και µόνο για τα µάτια των αγροτών, εντάξατε
στο Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης, µόλις µια εβδοµάδα πριν
από τις εκλογές -στις 2 Ιουλίου του 2019 το κάνατε, κύριε Αρα-
χωβίτη- 445 εκατοµµύρια ευρώ έργα, τα οποία όµως δεν είχαν

καµµία ωρίµανση. Επί τεσσεράµισι χρόνια δεν ωριµάσατε και δεν
υλοποιήσατε ούτε ένα σοβαρό αρδευτικό έργο, ενώ -αφού θέ-
λετε να ξανακούσει ο ελληνικός λαός την πραγµατικότητα και
την ιστορία σας- παραλάβατε εβδοµήντα έργα τον Ιανουάριο του
2015 από το πρόγραµµα «ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΠΑΛΤΑΤΖΗΣ». Αυτοί
είστε. Λόγια, λόγια, προσπάθεια µικροκοµµατικής εκµετάλλευ-
σης και από έργα τίποτα.

Είµαστε η Κυβέρνηση που βάζει το µαχαίρι στο κόκκαλο στις
νοθείες και στις παράνοµες ελληνοποιήσεις, προβαίνοντας σε
ουσιαστικούς και αποτελεσµατικούς ελέγχους για τη διαφύλαξη
των προϊόντων µας, προς όφελος τελικά των παραγωγών. Ενερ-
γοποιήσαµε τις επιτροπές του Υπουργείου ανοίγοντας φακέλους
που επί των ηµερών σας ήταν µέσα στα συρτάρια. Επιβάλαµε δε-
κάδες πρόστιµα, όταν εσείς δεν είχατε επιβάλλει ούτε ένα, πρό-
στιµα 250.000 ευρώ, 150.000 ευρώ, 160.000 ευρώ, όταν εσείς
δεν είχατε βάλει πρόστιµο ούτε ένα ευρώ. Το αποτέλεσµα απτό.
Η τιµή στο πρόβειο γάλα από το 0,80 ευρώ πήγε στο 1,30 ευρώ.
Ο παραγωγός κερδίζει. Έρχεται αυτό να τον βοηθήσει στις δύ-
σκολες στιγµές που περνάει σήµερα µε τις ζωοτροφές, που
πράγµατι είναι ένα µεγάλο θέµα και προσπαθούµε να βρούµε
τρόπους να το καλύψουµε και νιώθει, όµως, κυρίως ασφάλεια,
βλέποντας ότι το κράτος επιτέλους ελέγχει και αποδίδει δικαιο-
σύνη.

Είµαστε η Κυβέρνηση που επενδύει στην αγροτική εκπαίδευση
και κατάρτιση ιδρύοντας έξι καινούρια ΙΕΚ. Σχεδιάζουµε πολλά
σε όλη την Ελλάδα την ερχόµενη χρονιά µε στόχο τη σύνδεση
της κατάρτισης της τοπικής παραγωγής και τη µείωση της ανερ-
γίας. Είµαστε η Κυβέρνηση που υπερδιπλασιάσαµε το ποσό για
τους νέους αγρότες. Η Κυβέρνηση που έκανε το πρόγραµµα των
γεωργικών συµβούλων. Καταρτίσεις σήµερα γίνονται σε όλη τη
χώρα. Εσείς ήσασταν η παράταξη που επί τετραετία αδιαφόρησε
για όλα τα θέµατα εκπαίδευσης και κατάρτισης στον αγροτικό
τοµέα. Δεν προκηρύξατε καν το πρόγραµµα γεωργικών συµβού-
λων και πήγατε να πετάξετε στη θάλασσα 80 εκατοµµύρια ευρώ.
Το σώσαµε τελευταία στιγµή για να το βγάλουµε µέσα στη χρο-
νιά. 

Είµαστε η Κυβέρνηση που για πρώτη φορά δηµιούργησε θε-
τικό ισοζύγιο εξαγωγών-εισαγωγών για τα αγροτικά µας προ-
ϊόντα, επί δυο συναπτά έτη. Και το 2020 και το 2021, όταν εσείς
δεν είχατε καν µια στρατηγική για την αύξηση των πωλήσεων των
προϊόντων µας για το branding, για τις εξωτερικές αγροτικές µας
σχέσεις. Αν την έχετε καταθέστε την στα Πρακτικά. 

Είµαστε η Κυβέρνηση που πέτυχε τη µεγάλη επιτυχία της νέας
ΚΑΠ όπου διατηρήσαµε 19,6 δισεκατοµµύρια ευρώ όταν όλη η
παλιά Ευρώπη έχασε περίπου 15%. Και όλο αυτό έγινε µε την
προσωπική συµβολή του Πρωθυπουργού στη διαπραγµάτευση
αυτή. Ενώ εσείς ήσασταν η κυβέρνηση των ζουρνάδων, του go
back, των ονείρων του κ. Βαρουφάκη, της αυταπάτης του κ. Τσί-
πρα και τελικά της άστατης ευρωπαϊκής πολιτικής. Η κυβέρνηση
που ρίσκαρε, που έπαιξε στα ζάρια τις τύχες της χώρας, που
αποδέχθηκε σαν εναλλακτική, προκειµένου να σταθεί, να χά-
σουµε πολύτιµους ευρωπαϊκούς πόρους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο λαός µάς κρίνει όλους και η
κρίση του είναι σαφής. Εµπιστεύεται -κι αυτό το βλέπουµε σε
κάθε γωνιά της Ελλάδας- για Πρωθυπουργό του τον Κυριάκο
Μητσοτάκη. Εµπιστεύεται την Κυβέρνησή του γιατί παρά τα προ-
βλήµατα, παρά τα λάθη τα οποία κάνουµε, βλέπει ότι υπάρχει
ένα σχέδιο, υπάρχει ένα όραµα για να κρατήσουµε τη χώρα
όρθια στις µεγαλύτερες προκλήσεις στη σύγχρονη ιστορία µας.
Προχωράµε µπροστά, λοιπόν, µε τον λαό στο πλευρό µας. 

Επιτρέψτε µου, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, να πω κλείνον-
τας ότι εσείς, την ίδια στιγµή που αυτό κάνει η δική µας Κυβέρ-
νηση, επιλέγετε να µένετε πίσω. Είστε µόνοι σας και το χειρό-
τερο, αυτό που σας πονάει πιο πολύ, είναι ότι η κοινωνία πια δεν
σας ακολουθεί καθόλου και νοµίζω ότι πια δεν σας παρακολου-
θεί. Οδεύετε ολοταχώς σε µονοψήφια ποσοστά και αυτό είναι
που πραγµατικά σας αναλογεί. 

Μας προκαλέσατε άσκοπα αυτό το τριήµερο και σταµατήσατε
την κοινοβουλευτική διαδικασία, τον αναπτυξιακό νόµο -που βέ-
βαια δεν σας ενδιαφέρει- µε την αφελή ουσιαστικά πρόταση δυ-
σπιστίας. Αλλά δώσατε στον ελληνικό λαό την ευκαιρία για µία
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ακόµα φορά να πιστοποιήσει αυτή την άβυσσο που µας χωρίζει
σε όλα τα επίπεδα πολιτικής. 

Γνωρίζετε καλά και γνωρίζουµε και εµείς ότι η ντουφεκιά σας
ήταν άσφαιρη. Την απάντηση θα τη λάβετε την Κυριακή το βράδυ
όταν σύσσωµη η Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας
θα καταψηφίσει την καιροσκοπική πρόταση δυσπιστίας την οποία
κάνετε. Έχετε, όµως, και νοµίζω ότι εκφράζω και την Κοινοβου-
λευτική µας Οµάδα, ειλικρινά την κατανόησή µας για την αγωνία
σας να παραµείνετε στο τέλος Αξιωµατική Αντιπολίτευση µέχρι
τις εκλογές. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας) 
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Η’ Αν-

τιπρόεδρος της Βουλής, κ. ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ, σας ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Παρακαλώ, κύριε συ-

νάδελφε, τι λόγος υπάρχει; 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Ο Υπουργός αναφέρθηκε προσω-

πικά σε µένα περισσότερο από επτά ή οκτώ φορές. Δεν πρόλαβα
να µετρήσω. Θα το δούµε στα Πρακτικά, κύριε Υπουργέ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, δεν
συζητάτε µε τον Υπουργό αυτήν τη στιγµή. Μιλάτε µε το Προ-
εδρείο. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ (Υπουργός
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Στην πολιτική σας ανα-
φέρθηκα, όχι σε εσάς προσωπικά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε Υπουργέ, παρα-
καλώ.

Κύριε συνάδελφε, παρακαλώ πολύ, αν είναι επί προσωπικού
θα σας δώσω τον λόγο. Αν δεν είναι επί προσωπικού το γεγονός
ότι αναφέρθηκε σε εσάς ο κύριος Υπουργός, δεν νοµίζω ότι είναι
επί προσωπικού και δεν µπορώ να σας δώσω τον λόγο. Υπάρχει
κάτι επί προσωπικού; Πείτε µου σας παρακαλώ µε δυο λόγια ποιο
είναι το προσωπικό σας για να δω αν είναι προσωπικό. Με δυο
λόγια µόνο. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Βεβαίως. Με δυο λόγια. Η προσω-
πική επίθεση από Υπουργό προς Βουλευτή, η αναφορά επανει-
ληµµένα, δείχνει τον πανικό που υπάρχει στην Κυβέρνηση.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Αυτό δεν είναι επί προ-
σωπικού, κύριε συνάδελφε. Σας παρακαλώ. Ξέρετε τη διαδικα-
σία. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, σας παρακαλώ.
Έχετε µια πολύ µεγάλη εµπειρία. Η προσωπική αναφορά από
Υπουργό προς Βουλευτή επανειληµµένα δείχνει έναν πανικό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε,
ακούστε µε λίγο. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Αν έχετε την καλοσύνη…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε,

µόλις ανέβηκα στο Βήµα. Σας παρακαλώ. Το να γίνεται µια κρι-
τική από τον οµιλούντα από το Βήµα στον οποιονδήποτε µέσα
στην Αίθουσα δεν νοµίζω ότι είναι µια πρακτική την οποία δεν τη
γνωρίζουµε όλοι. Όλοι το κάνουµε αυτό. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Βεβαίως. Θα ήθελα για ένα λεπτό να
απαντήσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας παρακαλώ, δεν
µπορείτε να απαντήσετε. Το ξέρετε. Δεν γίνεται να απαντήσετε.
Ξέρετε γιατί δεν µπορείτε να απαντήσετε; 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Εγώ στην τοποθέτησή µου δεν ανα-
φέρθηκα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε.
Σας παρακαλώ, κλείστε το µικρόφωνο στον συνάδελφο.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Κύριε συνάδελφε, οποτεδήποτε οµιλητής απευθύνεται προς

την Αίθουσα και απευθύνεται προσωπικά σε κάποιον, αν δεν τον
προσβάλει, δεν σηµαίνει αυτό ότι πρέπει να παίρνει τον λόγο για
να µιλάει. Αλίµονό µας τότε. Θα γινόταν ένα χάος. Ο κύριος
Υπουργός είπε κάποια πράγµατα τα οποία αν δεν είναι προσβλη-
τικά απέναντί σας, νοµίζω ότι ήταν µια πολιτική κριτική την οποία
είχε κάθε δικαίωµα να κάνει, όπως την κάνετε κι εσείς κι εγώ όταν

ανεβαίνουµε στο Βήµα. Δεν υπάρχει κάτι προσωπικό. Σας παρα-
καλώ. Πρέπει να συνεχίσει η διαδικασία. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: … (Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ξέρετε πόσες φορές

έχετε ανέβει όλοι στο Βήµα και αναφέρεστε προσωπικά σε συ-
ναδέλφους; Να σας πω αυτή τη στιγµή ο κύριος Υπουργός…

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Όταν αναφέρεται προσωπικά ο κύ-
ριος Υπουργός…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, µη
µε φέρνετε σε δύσκολη θέση. 

Κύριε συνάδελφε, ο κύριος Υπουργός αναφέρθηκε σε δεκα-
πέντε ονόµατα και όχι µόνο στο δικό σας. Σας παρακαλώ πάρα
πολύ. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Εγώ ποτέ δεν έχω αναφερθεί προ-
σωπικά…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, ξέ-
ρετε πόσες φορές αναφερόµαστε όλοι προσωπικά εδώ µέσα; 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Κάντε ό,τι θέλετε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, δεν

κάνω ό,τι θέλω. Το ξέρετε. Κρατάω έναν Κανονισµό κι αυτόν
εφαρµόζω. Σας παρακαλώ πάρα πολύ. Σας παρακαλώ. Εφαρ-
µόζω έναν Κανονισµό τον οποίον έχουµε αποδεχθεί όλοι. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Ερµηνεύετε τον Κανονισµό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Δεν ερµηνεύω τον Κα-

νονισµό. Υπάρχει Κανονισµός και αυτόν εφαρµόζω. 
Να σας διαβάσω το άρθρο για να µην αφήνουµε εντυπώσεις.

Αυτή τη στιγµή µας παρακολουθεί όλη η Ελλάδα στην πιο σο-
βαρή συζήτηση του Κοινοβουλίου. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Να κάνετε ό,τι θέλετε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ακούστε, κύριε συνά-

δελφε. Το άρθρο 68, παράγραφος 1 λέει επί λέξει: «Προσωπικό
ζήτηµα θεωρείται η µοµφή που περιέχει υβριστική εκδήλωση
ατοµικά εναντίον Βουλευτή ή µέλους της Κυβέρνησης καθώς και
η απόδοση σε οµιλητή διαφορετικής γνώµης από εκείνη που εξέ-
φρασε». Είµαι σαφής; 

Σας ευχαριστώ.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Ερµηνεία δική σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ο Κανονισµός το λέει.

Δεν είναι δική µου ερµηνεία. Σας διαβάζω τον Κανονισµό. 
Τον λόγο έχει τώρα η κ. Κεφάλα από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΜΑΡΙΑ - ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΚΕΦΑΛΑ: Ευχαριστώ πολύ κυρία Πρό-

εδρε. 
Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τρό-

µος, φόβος, πανικός. Έτσι µόνο µπορούµε να περιγράψουµε
γλαφυρά την ατµόσφαιρα που επικρατεί στον ΣΥΡΙΖΑ. Τρόµος
µε τα ευρήµατα των τάσεων της κοινής γνώµης, που δυόµισι χρό-
νια µετά από τις εκλογές σας παρουσιάζουν, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ,
να ακολουθείτε µια σταθερά πτωτική πορεία και ταυτόχρονα την
Κυβέρνηση να απολαµβάνει της εµπιστοσύνης της πλειοψηφίας
του ελληνικού λαού. Φόβος, γιατί νιώθετε την καυτή ανάσα του
Κινήµατος Αλλαγής, µε το οποίο θα δώσετε σκληρή µάχη όπως
φαίνεται για τη θέση της αξιωµατικής αντιπολίτευσης στις επό-
µενες εκλογές. Πανικός, γιατί βλέπετε το πολιτικό σας µέλλον
δυσοίωνο, σε σταθερή τροχιά προς το 3% -όπου και ανήκετε βέ-
βαια-, ανήµποροι να ξεφύγετε από τα πολιτικά σας αδιέξοδα. Γι’
αυτό και προσπαθώντας να αντιµετωπίσετε την πολιτική σας κα-
τάθλιψη καταφύγατε σε αυτήν την κορυφαία κοινοβουλευτική
διαδικασία, σε µια άκρως προβλέψιµη κίνηση που απευθύνεται
κυρίως στο εσωτερικό σας και στους πρώην ψηφοφόρους σας
που «σας κουνούν µαντήλι». 

Πιστέψατε πως µία τέτοια κίνηση θα σας βγάλει από τη δυ-
σχερή θέση στην οποία βρίσκεστε, θα σας βοηθήσει να ανακάµ-
ψετε δηµοσκοπικά και θα σας βάλει ξανά στο επίκεντρο των
εξελίξεων. Ματαιοπονείτε, κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, αν
έχετε έστω και την παραµικρή σκέψη πως µπορείτε να παραπλα-
νήσετε πάλι τους πολίτες. Αυτά συµβαίνουν µία φορά!

Η πρόταση µοµφής κατά της Κυβέρνησης, που καταθέσατε
ως µία ύστατη, απέλπιδα προσπάθεια πολιτικής επιβίωσης, θα
σας γυρίσει µπούµερανγκ. Είναι µία πολύ καλή ευκαιρία να δεί-
ξουµε, να αναδείξουµε για άλλη µία φορά τις µεγάλες µας δια-
φορές: ιδεολογικές, πολιτικές, κοσµοθεωρίας.
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Αυτές τις τρεις ηµέρες συγκρούονται εντός του Κοινοβουλίου
δύο διαφορετικοί κόσµοι. Ο ένας αντιπροσωπεύει τον ρεαλισµό,
την πρόοδο και τη σιγουριά, ο άλλος τις κραυγές, το µπάχαλο,
την αβεβαιότητα. Τεσσεράµισι χρόνια ήταν υπεραρκετά για να
καταλάβει και ο πλέον δύσπιστος πολίτης το πόσο ακατάλληλοι
είστε να κυβερνάτε τη χώρα. Νοµίζετε πως ξέχασαν οι Έλληνες
ποιος έκλεισε τις τράπεζες, ποιος υποθήκευσε για εκατό χρόνια
τη δηµόσια περιουσία, ποιος µας χρέωσε αχρείαστα 100 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ; 

Σε τι κατάσταση θα βρισκόταν, αλήθεια, η χώρα αν τα τελευ-
ταία δυόµισι χρόνια ήταν ο ΣΥΡΙΖΑ στην κυβέρνηση; Ας αναλο-
γιστούµε τι θα ζούσαµε εάν την παγκόσµια υγειονοµική κρίση
που βιώνουµε τη διαχειριζόσασταν εσείς. Δεν χρειάζεται πολλή
φαντασία. Σκεφτείτε τι θα γινόταν αν ακολουθούσαµε τις προ-
τροπές σας όσον αφορά στη διαχείριση της πανδηµίας. Ανοί-
γουµε τα σχολεία, φωνάζετε γιατί τα ανοίγουµε. Μένουν κλειστά
τα σχολεία, φωνάζετε γιατί τα κλείνουµε. Είστε αρνητές των πάν-
των και κυρίως είστε αρνητές της πραγµατικότητας. Θυµηθείτε
µόνο στελέχη σας µε τι µένος µάχονται τα εµβόλια, τα βασικά
µας όπλα, δηλαδή, απέναντι σε αυτόν τον υγειονοµικό πόλεµο.
Μόνο µια λέξη αρµόζει στην περίπτωση: «ευτυχώς». Ευτυχώς
που σε αυτή τη δύσκολη συγκυρία Πρωθυπουργός της χώρας
µας είναι ο Κυριάκος Μητσοτάκης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρεθήκαµε µπροστά σε πρωτό-
γνωρες καταστάσεις και κληθήκαµε να πάρουµε σηµαντικές, κρί-
σιµες αποφάσεις, έχοντας να ζυγίσουµε πολλές φορές αντικρου-
όµενα δεδοµένα. Εξαρχής θέσαµε ως κύριο στόχο την προστα-
σία της ανθρώπινης ζωής. Από την αρχή αυτού του πολέµου η
Κυβέρνηση ανέλαβε το βάρος της πολιτικής απόφασης να πε-
ριορίσει σε µεγάλο βαθµό την οικονοµική δραστηριότητα και την
ελευθερία των µετακινήσεων, θέλοντας να ελαχιστοποιήσει τις
ανθρώπινες απώλειες. Παράλληλα, απλώσαµε δίχτυ προστασίας
σε επιχειρήσεις και εργαζόµενους, παρέχοντας ασφάλεια και
προστασία στον µέγιστο βαθµό. Θέσεις εργασίας δεν χάθηκαν.
Δηµιουργήσαµε εργαλεία µέσα από τα οποία κρατήσαµε ζωντα-
νές τις επιχειρήσεις εκείνες που επλήγησαν από την πανδηµία
και το κυριότερο, κρατήσαµε όρθιο το Εθνικό Σύστηµα Υγείας.
Το ενισχύσαµε µε χιλιάδες προσλήψεις υγειονοµικών, ώστε να
µπορεί να παρέχει υψηλού επιπέδου υπηρεσίες προς τους πολί-
τες που το είχαν και το έχουν ανάγκη. Αντιµετωπίσαµε και συνε-
χίζουµε να αντιµετωπίζουµε µια δύσκολη πραγµατικότητα, µια
κατάσταση δυναµική που εξελίσσεται αδιάκοπα και απαιτεί συ-
νεχή επαγρύπνηση, γρήγορα αντανακλαστικά και αποφάσεις που
θα προσαρµόζονται στα νέα κάθε φορά δεδοµένα. 

Από ’κει και πέρα, όµως, αυτά τα δύο χρόνια παρατηρούµε την
ψηφιακή επανάσταση του κράτους. Το gov.gr αποτελεί µέρος
της καθηµερινότητας εκατοµµυρίων συµπολιτών µας και ένα ερ-
γαλείο που µας γλιτώνει από χιλιάδες ώρες αναµονής και ταλαι-
πωρίας στις ουρές, µειώνοντας δραστικά τη γραφειοκρατία.

Η χώρα µπήκε σε νέα εποχή. Το τρένο της ανάπτυξης κινείται
πάνω σε στέρεες βάσεις και το αποδεικνύουν όλοι οι ξένοι οίκοι
αξιολόγησης που αντιµετωπίζουν πλέον την Ελλάδα ως µια αξιό-
πιστη χώρα µε µια πολλά υποσχόµενη οικονοµία και σταθερή
αναπτυξιακή προοπτική. 

Ενισχύουµε την αµυντική θωράκιση της χώρας µας έναντι
κάθε απειλής µε σύγχρονα οπλικά συστήµατα τελευταίας τεχνο-
λογίας. Προστατεύουµε τα χερσαία και θαλάσσια σύνορά µας -
γιατί υπάρχουν και αυτά- και τα προστατεύουµε επαρκώς από
τον Έβρο µέχρι το Καστελόριζο µε την άκρως αποτελεσµατική
αντίδραση των ελληνικών Ενόπλων Δυνάµεων κάθε φορά που το
απαιτούν οι περιστάσεις. Κρατάµε ψηλά την Ελλάδα και δίνουµε
τις απαντήσεις που πρέπει.

Σε αυτήν την πορεία η Κυβέρνηση και η Κοινοβουλευτική µας
Οµάδα σαν µια γροθιά µαχόµαστε καθηµερινά για τα µεγάλα και
τα µικρά, µε πρώτο τον ίδιο τον Πρωθυπουργό, έναν Πρωθυ-
πουργό που δεν κρύβεται στα δύσκολα και έχει το θάρρος και
το µεγαλείο να αναγνωρίζει τυχόν λάθη, αστοχίες και αδυναµίες
και να τα θεραπεύει. Άλλωστε, εµείς µόνοι µας έχουµε θέσει
ψηλά τον πήχη των προσδοκιών. Έχουµε, βέβαια, ακόµη δου-
λειά. Όµως, ακόµα και µέσα από τις όποιες αδυναµίες εξελισσό-
µαστε και µεταµορφώνουµε την Ελλάδα σε µια σύγχρονη ευρω-

παϊκή χώρα. 
Κυρίες και κύριοι, η διακυβέρνηση της χώρας είναι υπόθεση

σοβαρή, όπως σοβαρή είναι και η κοινοβουλευτική διαδικασία
στην οποία βρισκόµαστε. Σε αυτή τη διαδικασία δεν χωράνε ούτε
µισόλογα ούτε υπεκφυγές ούτε ήξεις-αφήξεις, σαν αυτά του Κι-
νήµατος Αλλαγής: ναι, στην πρόταση δυσπιστίας του ΣΥΡΙΖΑ
κατά της Κυβέρνησης, όχι, όµως, σε πρόωρες εκλογές. Δεν γί-
νεται και την πίτα ολόκληρη και τον σκύλο χορτάτο. Η πολιτική
απαιτεί καθαρές θέσεις, ξεκάθαρες προτάσεις και δυνατότητα
να µετατραπεί το σύνθηµα σε πράξη. 

Είµαστε εδώ να διαβεβαιώσουµε τον ελληνικό λαό πως η Κυ-
βέρνηση είναι δυνατή, ενωµένη και αποφασισµένη και η πρόταση
δυσπιστίας του ΣΥΡΙΖΑ θα καταψηφιστεί.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κυρία συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει η κ. Νοτοπούλου από τον ΣΥΡΙΖΑ για επτά
λεπτά.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ,
κυρία Πρόεδρε.

Η πρόταση δυσπιστίας που κατέθεσε ο Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ
- Προοδευτική Συµµαχία Αλέξης Τσίπρας, έρχεται στην πιο κρί-
σιµη ώρα. Δεν πάει άλλο! Η κοινωνία απαιτεί ουσιαστική διέξοδο,
η κοινωνία απαιτεί αξιοπρέπεια, ευθύνη, προοπτική. 

Η πρόταση δυσπιστίας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι µία
κορυφαία πολιτική πράξη, κοινοβουλευτική πρωτίστως, όµως,
είναι πράξη ενσυναίσθησης απέναντι στον ελληνικό λαό που
τόσο βασανίζεται. 

Αποδείξατε πως δεν µπορείτε να ανταποκριθείτε ούτε στοιχει-
ωδώς στις απαιτήσεις των καιρών. Η Κυβέρνησή σας έχει ρίξει
λευκή πετσέτα σε όλα τα µέτωπα. Είστε απολύτως άπραγοι και
αναποτελεσµατικοί. Η Κυβέρνησή σας είναι ανίκανη να αντιδρά-
σει στα µείζονα, να προστατέψει τους πολίτες από την κακοκαι-
ρία µέχρι την πανδηµία, από την ακρίβεια, από τη µείωση του
εισοδήµατος. 

Είστε, βέβαια, πάρα πολύ αποτελεσµατικοί στην εξυπηρέτηση
συγκεκριµένων, µεγάλων συµφερόντων των λίγων. Έχετε µοιρά-
σει πάνω από 5,5 δισεκατοµµύρια ευρώ απευθείας αναθέσεις και
δεν χορταίνετε. Κάνατε την κρίση, ευκαιρία στη µεγαλύτερη τρα-
γωδία που ζει η χώρα µας. Η ζηµιά για τη χώρα, για τη δηµοκρα-
τία, για τους πολίτες, για την κοινωνία είναι πραγµατικά ανυ-
πολόγιστη. 

Σήµερα, την ώρα που µιλάµε, η χώρα µας καταγράφει µακά-
βριο ρεκόρ θανάτων από τον κορωνοϊό σε όλη την Ευρώπη, ζωές
που θα είχαν σωθεί εάν είχατε ενισχύσει το Εθνικό Σύστηµα
Υγείας. 

Σήµερα το επιτελικό σας κράτος θάφτηκε κάτω από τα χιόνια,
ένα «επιτελικό» κράτος που δηλώνατε, που διαφηµίζατε πως
είναι πανέτοιµο να αντιµετωπίσει την κακοκαιρία, αλλά παρέλυσε
από τις πρώτες κιόλας ώρες. Η επιτελική ανεπάρκειά σας απο-
δείχθηκε ισχυρότερη από όλες τις προβλέψεις.

Φτάσατε, όµως, να πείτε πως φταίνε οι ανεύθυνοι πολίτες που
πήραν τα οχήµατά τους, φτάσατε να πείτε πως φταίνε οι µετεω-
ρολόγοι που τάχα δεν είχαν προβλέψει έγκαιρα, δεν σας είχαν
ειδοποιήσει για τα φαινόµενα, κάτι απολύτως αναληθές, ψέµα.
Κατηγορήσατε την Αττική Οδό, η οποία επιµένει πάντως, πως ο
Υπουργός Πολιτικής Προστασίας τοποθετήθηκε σαφώς κατά της
προληπτικής απαγόρευσης κυκλοφορίας. Ταυτόχρονα, αποκα-
λύπτεται η συµµετοχή του επιτελικού κράτους του Μεγάρου Μα-
ξίµου στον συντονισµό. Τα ψέµατα σας καταρρέουν ένα-ένα.

Ποιο είναι το επιτελικό κράτος του κυρίου Μητσοτάκη; Πολίτες
εγκλωβισµένοι για ώρες ατελείωτες στα οχήµατά τους, άλλοι εγ-
κλωβισµένοι στα τρένα, µάνες και παιδιά χωρίς νερό και γάλα,
εκατοντάδες σπίτια και νοικοκυριά χωρίς θέρµανση, χωρίς ρεύµα
για πάρα πολλές ηµέρες, ηλικιωµένοι, ασθενείς να εκλιπαρούν
για βοήθεια εγκλωβισµένοι και αποκλεισµένοι, νοσοκοµεία απο-
κλεισµένα. Αυτό είναι το επιτελικό σας κράτος. Και αντί να βγει
ο πλέον υπεύθυνος, ο Πρωθυπουργός της Κυβέρνησης των αρί-
στων, να αναλάβει την ευθύνη, βγήκε να ψελλίσει µια δήθεν συγ-
γνώµη και να µεταθέσει ευθύνες χωρίς ντροπή, χωρίς συναίσ-
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θηση ευθύνης. Η λέξη αυτοκριτική, βέβαια, έχει χαθεί στις επι-
κοινωνιακές φιέστες, στις «φούσκες» τις επικοινωνιακές.

Πραγµατικά, όµως, τι επιχειρείτε να κάνετε; Για ποιο πράγµα
προσπαθείτε να πείσετε τους πολίτες µε τις λίστες Πέτσα ή µε
τα µηνύµατα σε τηλεπερσόνες εσχάτως; Επιχειρείτε να πείσετε
ότι ζούµε στη γη των αρίστων που όλα βαίνουν καλώς και έχουµε
ανάπτυξη, όπου οι πολίτες είναι ασφαλείς και δεν υπάρχει κα-
νένα πρόβληµα; Σε αυτήν τη χώρα ζούµε! Σε αυτήν τη χώρα µε
την τραγωδία, σε αυτή τη χώρα που η καθηµερινότητα έχει γίνει
πραγµατικά αβίωτη εξαιτίας της δικής σας διακυβέρνησης.

Τι έχετε καταφέρει δυόµιση χρόνια; Ρεκόρ θανάτων από τον
κορωνοϊό, ζωές που θα µπορούσαν να έχουν σωθεί. Ρεκόρ ακρί-
βειας, ρεκόρ στη µείωση των εισοδηµάτων, ρεκόρ καταστροφών.
Ανίκανοι στη διαχείριση των καιρικών φαινοµένων, εσείς που λέ-
γατε ότι θα εκκενώσετε το Μάτι σε τριάντα λεπτά, αλλά αφήσατε
τις φωτιές στην Εύβοια να φτάσουν στη θάλασσα για να σβή-
σουν. 

Πού είναι το επιτελικό σας κράτος; Άφαντο στις πληµµύρες,
άφαντο στις φωτιές στην Εύβοια και σε όλη τη χώρα, άφαντο στη
«Μήδεια». Τίποτα δεν διδαχτήκατε. Άφαντος ο Πρωθυπουργός
όταν παρέλυσε ολόκληρη η Αττική για µέρες. Αποδείξατε ότι όσο
είστε στην εξουσία δεν έχει καµµία ελπίδα να προσµένει κάτι ο
ελληνικός λαός.

Είστε η Κυβέρνηση, κι αυτό είναι ακόµα χειρότερο, που την
ώρα της αγωνίας, την ώρα της ανασφάλειας, την ώρα της τρα-
γωδίας δεν µπορείτε να νιώσετε και να συναισθανθείτε την αγω-
νία του πολίτη. Ο Πρωθυπουργός υπερηφανεύεται ότι τα κατά-
φερε το 2021, γιατί µπορεί ως προς τους νεκρούς να χάθηκαν
είκοσι τρεις χιλιάδες άνθρωποι, αλλά δήθεν σώσατε την οικονο-
µία, δήθεν την κρατήσατε ανοιχτή, δήθεν σώσατε τον τουρισµό,
δήθεν έχουµε ανάπτυξη. Προσβάλλετε όλους τους πολίτες µε
αυτά, πρωτίστως, όµως, προσβάλλετε τις οικογένειες που θρη-
νούν τα θύµατά τους από τον κορωνοϊό. Πραγµατικά, µεγαλύ-
τερο κυνισµό δεν έχουµε ζήσει και δεν έχουµε δει στην πολιτική
ιστορία.

Μην ψάχνετε, λοιπόν, άλλοθι ούτε στον τουρισµό. Εσείς και η
ανίκανη Κυβέρνησή σας φταίτε, διότι κινηθήκατε και εκεί µε τη
λογική του αυτόµατου πιλότου. Τον αφήσατε χωρίς σχέδιο,
χωρίς επιχειρησιακή ετοιµότητα. Δεν ενισχύσατε το Εθνικό Σύ-
στηµα Υγείας. ΤΟΜΥ δεν υπάρχουν ούτε για δείγµα, πουθενά
ιχνηλάτηση, πουθενά testing, πουθενά ασφάλεια. Αφήσατε ανο-
χύρωτα τα νησιά. Γίναµε ρεζίλι στο εξωτερικό. Και όσο για τα
προγράµµατα για την ενίσχυση των µικροµεσαίων επιχειρήσεων,
η πλειοψηφία τους έχει µείνει εκτός οποιουδήποτε µέτρου στή-
ριξης. Βάζουν λουκέτα. Σας φωνάζουµε ότι δυόµισι χρόνια τώρα
οι ζηµιές που µετράνε είναι ατελείωτες.

Όσον αφορά στους εργαζόµενους, απορρίψατε τις τροπολο-
γίες µας που θα έδιναν λύσεις στο πρόβληµα επιβίωσης διακο-
σίων χιλιάδων εποχικά εργαζόµενων στον τουρισµό. Αυτοί είστε.
Αναλγησία λέγεται αυτό. Δεν έχουν να ζήσουν οι άνθρωποι.
Όµως, δεν σας ενδιαφέρει το πως θα ζήσουν. Σας ενδιαφέρει το
πως οι πλούσιοι θα γίνουν πλουσιότεροι, το πως θα κλείσετε
deals, το πως θα πετύχετε τις συµφωνίες που θέλετε, το πως θα
κερδίσει παραπάνω η ιδιωτική εκπαίδευση και οι µεγαλοκλινικάρ-
χες.

Έφτασε ο ίδιος ο Πρωθυπουργός να αναλάβει, στις πλάτες
των Ελλήνων πολιτών, ρόλο διαµεσολαβητή στην Αττική Οδό και
να µοιράσει διχίλιαρα για να κρύψει το µπάχαλο του επιτελικού
σας κράτους. Όσα χρήµατα και αν ρίξει η λίστα Πέτσα για να εµ-
φανίζουν τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης καλή την Κυβέρνηση, ο
πολίτης αυτό που νιώθει είναι ανασφάλεια, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι.

Αντιλαµβάνεται την πραγµατικότητα στο πορτοφόλι του, στην
τσέπη του, στους λογαριασµούς των ΔΕΚΟ και του σουπερµάρ-
κετ. Πείτε µας πώς θα ζήσει ο κόσµος µε 20% αυξήσεις στις
τιµές; Με 2% αύξηση του κατώτατου; Με 5% πληθωρισµό; Πώς
θα πληρώσει το ηλεκτρικό; Πώς θα πληρώσει τη θέρµανση; Πώς
θα ζήσει τα παιδιά του; Έχετε καταντήσει τα νοσοκοµεία, νοσο-
κοµεία µιας νόσου. Στη Θεσσαλονίκη για µήνες έχουν αναβληθεί
τα χειρουργεία. Αλίµονο αν χρειαστεί κάποιος νοσηλεία ή γιατρό.
Στην κεντρική Μακεδονία θρηνούµε περισσότερους θανάτους

από ό,τι στην Αττική.
Ήρθε η µελέτη Τσιόδρα-Λύτρα να αναδείξει το χάλι στη Θεσ-

σαλονίκη και την καταδικάσατε. Είναι πολύ βαρύς ο φόρος αίµα-
τος. Μαύροι Νοέµβρηδες, µαύροι Δεκέµβρηδες για την πόλη µας
ξανά και ξανά. Χάνονται συµπολίτες µας. Και σε αυτή τη Θεσσα-
λονίκη εσείς στερείτε κρίσιµες υποδοµές, από µονάδες υγείας,
µέχρι το µετρό και τα αρχαία που ξηλώνετε, µέχρι λεωφορεία,
µέχρι τη σιδηροδροµική Εγνατία, µέχρι το κέντρο logistics στο
στρατόπεδο «Γκόνου».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ζούµε µια τραγωδία δίχως
τέλος. Χάθηκαν πάνω από είκοσι τρεις χιλιάδες συνάνθρωποί
µας. Πεθαίνουν καθηµερινά εκατό άνθρωποι. Αφήσατε την κοι-
νωνία απροστάτευτη. Σε κάθε σπίτι έχει φωλιάσει ο φόβος και η
ανασφάλεια σε όλα τα επίπεδα.

Γι’ αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το να φύγει αυτή η Κυ-
βέρνηση είναι ζήτηµα ζωής, είναι ζήτηµα δηµοκρατίας. Η Ελλάδα
δεν µπορεί να ανεχτεί άλλο αυτό το αυταρχικό, αποτυχηµένο,
σάπιο στην πραγµατικότητα καθεστώς. Τίποτα άλλο δεν σας
µένει παρά να φύγετε, γιατί έχετε χάσει ήδη το πιο σηµαντικό,
την εµπιστοσύνη του ελληνικού λαού.

Και ξέρετε κάτι;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Πρέπει να κλείσετε,

κυρία συνάδελφε.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Τελειώνω, κυρία

Πρόεδρε, σε δέκα δευτερόλεπτα.
Την παραµικρή ελπίδα δεν νιώθει ο ελληνικός λαός µε την πα-

ραµονή σας στην Κυβέρνηση. Η απογοήτευση και η έλλειψη προ-
οπτικής γίνονται βατήρας για την αλλαγή. Δεν θα αφήσουµε τη
χώρα στο σκοτάδι. Η πρόταση µοµφής είναι ο δρόµος για να επι-
στρέψει η ελπίδα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εµείς ευχαριστούµε,
κυρία συνάδελφε.

Τον λόγο έχει τώρα εκ µέρους των ανεξάρτητων Βουλευτών ο
κ. Μπογδάνος.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΓΔΑΝΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µπορεί κάποιοι στο κόµµα να

βάζουν προσωπικές ατζέντες πάνω από τον Πρωθυπουργό και
την ακεραιότητα της Κοινοβουλευτικής Οµάδας και να µεθο-
δεύουν εξελίξεις µε κοινοβουλευτικούς θεατρινισµούς, όµως δεν
είµαστε όλοι ίδιοι. Ορισµένοι έχουµε ιδεολογία και ηθική ραχο-
κοκαλιά. Και µπορεί ως φιλελεύθερος, συντηρητικός, δεξιός
Βουλευτής, πιστός στις αντικοµµουνιστικές αρχές µου να µην
χωράω σήµερα στην Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας Δηµο-
κρατίας, όµως, δεν είµαι οπορτουνιστής ούτε Ανεξάρτητος Έλ-
ληνας, ώστε να συµµαχήσω µε τον ΣΥΡΙΖΑ εναντίον της.

Από την άλλη, όµως, έχουµε µπροστά µας ακόµα νωπό τον
διασυρµό ενός κράτους που δυστυχώς αποδείχθηκε περισσό-
τερο «ετσιθελικό», παρά επιτελικό. Ναι, η προηγούµενη κυβέρ-
νηση δεν θα τα πήγαινε καλύτερα. Μάλλον, θα τα πήγαινε πολύ
χειρότερα. Και ναι, η προκείµενη πρόταση µοµφής είναι ένα πο-
λιτικό πυροτέχνηµα µε προϋποθέσεις αυτογκόλ. Ναι, είναι πρό-
κληση αυτή η Αξιωµατική Αντιπολίτευση να µιλάει για πολιτική
προστασία.

Όµως, και από αυτή την Κυβέρνηση σε πολλά επίπεδα περι-
µέναµε τελείως άλλα. Μια µέρα χιόνισε και καταρρεύσαµε. Όλα
δούλεψαν λάθος. Πρώτα αγνοήθηκαν προβλέψεις, προειδοποι-
ήσεις, εισηγήσεις αρµόδιων υπηρεσιών και προσώπων. Μετά,
όταν έγινε κατανοητό τι συµβαίνει, η αντίδραση ήταν απογοητευ-
τική. Και αφού όλα απέτυχαν, µε χιλιάδες εγκλωβισµένους στους
δρόµους και µε διακόσιες χιλιάδες νοικοκυριά χωρίς ρεύµα να
µας αποδεικνύουν ότι ίσως δεν αξίζει να κλείνουµε τους λιγνίτες
για να εισάγουµε το 11% του ηλεκτρικού µας ρεύµατος από Ιτα-
λία, Αλβανία, Σκόπια, Βουλγαρία, Τουρκία και αφού καθάρισε κυ-
ριολεκτικά ο Ελληνικός Στρατός και τα Σώµατα Ασφαλείας –κι
ευχαριστούµε θερµά για ακόµα µια φορά-, τότε κάποιοι -και µά-
λιστα κόντρα στο πνεύµα και της πρωθυπουργικής συγγνώµης-
προσπάθησαν να µετακυλήσουν τις ευθύνες στην ΕΜΥ, στην Ατ-
τική Οδό, ακόµα και στους πολίτες, που ήταν και το χειρότερο
από όλα, πολύ κακό. 

5852 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Και όλο αυτό δεν είναι µόνο ευθύνη µιας µεταγραφής αερο-
δροµίου, που απέδειξε στην πρώτη µεγάλη κρίση ότι δεν κάνει
για µια θέση που πρέπει να ξέρεις από πειθαρχία, να ξέρεις την
Ελλάδα και να είσαι πάντα στο 100%, αλλιώς πεθαίνει κόσµος.
Όχι, όλο αυτό δεν ήταν ευθύνη µόνο του κ. Στυλιανίδη, που προ-
φανώς όφειλε να έχει υποβάλει την παραίτησή του. Όλο αυτό
είναι πρωτίστως θέµα νοοτροπίας. Είναι δείγµα του κλίµατος
µιας Κυβέρνησης που µέρα µε τη µέρα αποµακρύνεται από τον
λαό. Είναι αποτυχία ενός διευθυντηρίου που µετά των δηµοσκό-
πων δεν τολµά να δυσαρεστήσει µε αλήθειες τον Αρχηγό. Είναι
αναποτελεσµατικότητα αξιωµατούχων που, δυστυχώς, πολλές
φορές βάζουν τις προσωπικές τους επιδιώξεις πάνω από το
κοινό καλό. Και ούτε όλο αυτό ήταν µια µεµονωµένη αναποδιά.
Αντίθετα, έρχεται ως συνέχεια σειράς επώδυνων επιλογών και
παραλείψεων. 

Η Νέα Δηµοκρατία έχει στενοχωρήσει πολύ κόσµο που µέχρι
πρότινος την πίστευε πολύ. Ειδικά η Αθήνα, η περιφέρειά µου, η
οποία την περασµένη εβδοµάδα παρέλυσε, πλέον σφαδάζει.
Εκρήξεις σε παράνοµα τζαµιά, όπως προ ηµερών, επιχορηγού-
µενη αντικατάσταση πληθυσµού στο κέντρο της πρωτεύουσας,
συνεχείς επιθέσεις σε εκκλησίες, επεισόδια έξω από δοµές και
πλατείες από δήθεν ανήλικους ασυνόδευτους, Υπουργοί που µας
λένε ότι η κατάληψη στα ΑΕΙ είναι δικαίωµα, καθηµερινή και συ-
στηµατική υποβάθµιση των δικαιωµάτων και των ελευθεριών των
Ελλήνων πολιτών και όλα αυτά σε µια πόλη πανάκριβη, βρώµικη
και επικίνδυνη.

Αν κάποιος είπε ότι το να αγοράζεις τα απολύτως αναγκαία
όπλα αρκεί για να τσιµεντώνεις τα δεξιά κοινά, κακώς έγινε πι-
στευτός. Μπορείς να αγοράσεις και έναν στόλο F-35, όµως όσο
αφήνεις τους εκπροσώπους της χώρας να υβρίζουν την Παναγία
παραµονή Χριστουγέννων, όσο απαγορεύεις τη λιτάνευση των
εικόνων ενώ επιτρέπεις το pride και τις πορείες των µεταναστών,
όσο κλείνεις την Πρωτοχρονιά την Αθήνα, την κλείνεις κανονικά
ως πόλη για να την παραδώσεις στους Πακιστανούς, όσο οι συν-
δικαλιστές, οι κοµµουνιστές, οι αριστεριστές, αλλά και κάτι αλη-
τήριοι νεαροί των αλαζονικών ελίτ έχουν περισσότερα δικαιώ-
µατα από τον φορολογούµενο Έλληνα πολίτη, ο οποίος στο
τέλος πάντα «πληρώνει το µάρµαρο», όσο η ΕΡΤ προσλαµβάνει
και προβάλλει κάθε ποταµίσιο, κάθε αριστερό, αλλά δεν τολµάει
ένα βράδυ να παίξει την «Ελένη» του Γκατζογιάννη, τόσο η αδικία
προχωρά και τόσο η δυσφορία για την υποτίµηση συσσωρεύεται
και τόσο όλο πιο πολλοί νοικοκυραίοι, προκοµµένοι, πατριώτες
Έλληνες και τα παιδιά τους γυρίζουν την πλάτη στη Νέα Δηµο-
κρατία, ειδικά όταν η εγκατάλειψη ιδανικών και αρχών του λαού
και του έθνους πηγαίνει χέρι-χέρι µε τη φτώχεια.

Πού είναι οι πολλές και καλά αµειβόµενες δουλειές; Ναι, ήρθε
ο κορωνοϊός, απολύτως δεκτό. Πού είναι, όµως, οι γενναίες, φι-
λελεύθερες µεταρρυθµίσεις µας; Είναι σαφές ότι η Νέα Δηµο-
κρατία δεν είναι δεξιό κόµµα, όµως είναι σήµερα πιο οικονοµικά
φιλελεύθερη από τους σοσιαλδηµοκράτες;

Όταν ο Νίκος Χατζηνικολάου ρωτά «πώς αντιµετωπίζετε την
καλπάζουσα ανεργία;» και παίρνει ως απάντηση «µε επενδύσεις»
σκέτο, όχι µε µείωση του µισθολογικού κόστους, όχι µε άρση της
υποχρεωτικότητας της κρατικής ασφάλισης, όταν δεν τολµάµε
να αγγίξουµε -ας το παραδεχτούµε- το δηµόσιο και τα προνόµιά
του, τότε κάποιος δικαιούται µέχρι και γι’ αυτό να αµφιβάλλει.
Διότι φιλελευθερισµός, αγαπητοί συνάδελφοι, δεν σηµαίνει Me
too και ΜΚΟ. Σηµαίνει πριν και πάνω απ’ όλα χαµηλοί φόροι, λίγο
κράτος, νοµοκρατία και ισονοµία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ελλάδα χρειάζεται κυβέρνηση
που θα µεριµνά µόνο για τον λαό, ποτέ για τις ελίτ, κυβέρνηση
που θα οργανώσει εσωτερικά τη χώρα µε δικαιοσύνη και µε πει-
θαρχία για να διεκδικήσει µέχρι και την τελευταία σπιθαµή ΑΟΖ
της πατρίδας µας, για να µην διστάζει να καταρρίψει τουρκικά
drones πάνω από τα νησιά µας, για να δηµιουργήσει πραγµατι-
κές συνθήκες παραγωγής πλούτου από τους πολίτες για τους
πολίτες, όχι για τις µεγάλες πολυεθνικές των ολίγων και για να
µην «χαρίζεται» σε κάθε φωνακλάδικη µειονότητα σε βάρος του
συνόλου.

Και κλείνοντας, οφείλω να σας πω ότι και η Νέα Δηµοκρατία
χρειάζεται έναν ηχηρό κώδωνα κινδύνου. Αν ισχύει, λοιπόν, η δέ-

σµευση να εξαντληθεί η τετραετία, υπάρχει χρόνος. Και εύχοµαι
µε τη στάση µου στη συζήτηση και στην ψηφοφορία επί της προ-
τάσεως δυσπιστίας να ωφελήσω τη Νέα Δηµοκρατία ως φωνή
αφύπνισης. 

Εύχοµαι το µήνυµα να φτάσει δυνατό και καθαρό από έναν άν-
θρωπο που µεγάλωσε και ανδρώθηκε µέσα στη Νέα Δηµοκρατία
και σήµερα -πιστέψτε µε- εκπροσωπεί ως ανεξάρτητος Βουλευ-
τής µεταξύ άλλων και πολλές χιλιάδες απογοητευµένους νεοδη-
µοκράτες. Αν όχι, καθαρή συνείδηση. 

Η δηµοκρατία, είπε ο Παύλος Μπακογιάννης, δεν έχει αδιέ-
ξοδα και δεν έχει αδιέξοδα ακριβώς επειδή στη δηµοκρατία όλες
και όλοι έχουν δικαίωµα να εκπροσωπούνται.

Ευχαριστώ θερµά για την προσοχή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο τώρα έχει ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών, ο

κ. Καραµανλής.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πρόταση µοµφής του κυρίου

Τσίπρα, ένα συνταγµατικό του δικαίωµα, αλλά και ένα πολιτικό
όπλο που έχουν οι αντιπολιτεύσεις εδώ και χρόνια, δίνει σ’ αυτήν
την Αίθουσα και σε όλους µας την ευκαιρία να τα βάλουµε όλα
κάτω ψύχραιµα, νηφάλια και να συγκριθούµε, κυρίες και κύριοι
του ΣΥΡΙΖΑ, µαζί σας, να δούµε τι κάνατε εσείς και να δούµε τι
κάναµε εµείς. 

Νοµίζω ότι το τελευταίο που απασχολεί όλους µας σ’ αυτήν
την Αίθουσα και νοµίζω ότι το τελευταίο πράγµα που απασχολεί
τους πολίτες είναι για ποιον λόγο έκανε ο Αρχηγός της Αξιωµα-
τικής Αντιπολίτευσης αυτήν την απέλπιδα απόπειρα εντυπωσια-
σµού. Άλλοι συνάδελφοι έχουν αναφερθεί σε αυτά τα γεγονότα,
έχουν δώσει τις δικές τους ερµηνείες. Θα µου επιτρέψετε να µην
επανέλθω. 

Αυτό, όµως, που νοµίζω ότι πρέπει να τονίσουµε έχει µια πολι-
τική, αν θέλετε, ερµηνεία την οποία δεν πρέπει να κρύψουµε
κάτω από το χαλί, διότι αυτό που πρέπει να σηµειωθεί είναι ότι
σήµερα στη χώρα έχουµε µια Αξιωµατική Αντιπολίτευση που συ-
στηµατικά επιχειρεί να µετατρέψει κάθε κρίση που πέφτει στη
χώρα σε ευκαιρία για την ίδια. Δεν το κάνει µόνο τώρα, το κάνει
εδώ και δυόµισι χρόνια. Το έκανε και το 2015 στην εποχή της αν-
τιµνηµονιακής τρέλας. 

Η λεγόµενη, λοιπόν, «δοµική» αντιπολίτευση που ασκείτε, αγα-
πητοί συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, και που είναι στο πολιτικό σας
DNA τελικά δεν βοηθάει ούτε τον τόπο, δεν βοηθάει όµως ούτε
τον πολιτικό διάλογο, διότι θα µου επιτρέψετε να πω ότι πρέπει
να συνοδεύεται και από ένα «διά ταύτα». Λύσεις έχετε να προ-
τείνετε; Προτάσεις έχετε να κάνετε; Δυστυχώς όχι, µόνο κραυ-
γές.

Και αν κρίνω, αγαπητοί συνάδελφοι, από το γεγονός ότι σ’
αυτή την Αίθουσα σήµερα έχουµε µόνο τρεις Βουλευτές παρόν-
τες της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, που µάλιστα ο Αρχηγός
τους έκανε την πρόταση µοµφής, νοµίζω ότι αυτό από µόνο του
τα λέει όλα, άλλωστε µια εικόνα χίλιες λέξεις.

Τι κάναµε εµείς σε αυτήν την κρίση; Να ξεκινήσω από το απλό.
Δεν κρυφτήκαµε πίσω από το δάχτυλό µας. Αναγνωρίσαµε τις
ανεπάρκειες της κρατικής µηχανής, τα προβλήµατα στον συντο-
νισµό, τις αστοχίες πολλών φορέων και επιρρίψαµε για πρώτη
φορά ευθύνες στον ιδιώτη, στην Αττική Οδό, στον παραχωρησι-
ούχο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι όλοι καταλαβαίνουµε
και τον θυµό και την απογοήτευση και την οργή των πολιτών, γι’
αυτό και ζητήσαµε συγγνώµη, όχι προσχηµατική. Ο Πρωθυπουρ-
γός ζήτησε να δοθεί άµεσα αποζηµίωση σε όσες και όσους τα-
λαιπωρήθηκαν, κάτι που έγινε για πρώτη φορά. 

Κοιτάξτε. Υπάρχουν δύο διαφορετικοί τρόποι αντιµετώπισης
µιας τέτοιας κρίσης. Ο ένας είναι να παλέψεις όσο µπορείς, να
αναγνωρίσεις τα λάθη που έκανες, τις αστοχίες, να ζητήσεις γεν-
ναία συγγνώµη, να ψάξεις να βρεις τι έφταιξε σε δοµές ή ακόµα
και σε πρόσωπα και να δουλέψεις σκληρά ώστε να µην επανα-
λάβεις αυτά τα λάθη. Αυτός είναι ο τρόπος διακυβέρνησης του
Κυριάκου Μητσοτάκη. 
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Υπάρχει και ένας άλλος τρόπος, όµως, τον οποίον ας µην τον
ξεχνάµε γιατί τον ακολουθήσατε δυστυχώς εσείς, να παίξεις θέ-
ατρο την ώρα της τραγωδίας µπροστά στις τηλεοπτικές κάµερες
και ηµέρες µετά, χωρίς να έχετε καταλάβει τι έχει γίνει, πλήρως
αποκοµµένοι από την πραγµατικότητα, κορυφαίοι Υπουργοί να
λένε ότι όσο κι αν ψάχνουν δεν βρίσκουν να έγινε κάποιο σοβαρό
λάθος. Όλοι ξέρουµε ποιας κυβέρνησης ήταν αυτός ο τρόπος.
Οι πολίτες έχουν ζήσει και τα δύο και έτσι µπορούν να συγκρί-
νουν και να κρίνουν. 

Πάµε, λοιπόν, στην περίπτωση της Αττικής Οδού. Χωρίς, σε
καµµία περίπτωση να αποτελεί δικαιολογία, δεν είναι δυστυχώς
η πρώτη φορά που κλείνει ένας µεγάλος αυτοκινητόδροµος.
Ακούστε, όµως. Είναι η πρώτη φορά που µπορούµε να αποδώ-
σουµε ευθύνες. Γιατί; Διότι από τη δική µας Κυβέρνηση και από
το Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών θεσπίσθηκε το 2020 το
νοµικό πλαίσιο για απόδοση ευθυνών στους παραχωρησιούχους
όταν κλείνουν οι αυτοκινητόδροµοι. Θεσπίσαµε έτσι το άρθρο 65
του ν.4663, ώστε να µπει ένα τέλος επιτέλους στο φαινόµενο να
δηµιουργούνται προβλήµατα στο οδικό δίκτυο και µετά να µην
έχει κανένας την ευθύνη. Πρέπει, λοιπόν, να αποδοθούν ευθύνες,
θα επιβληθούν κυρώσεις και έτσι θα γίνει. 

Τι κάναµε, λοιπόν, εµείς; Έχουµε ήδη συγκροτήσει την Επι-
τροπή Διερεύνησης και σε είκοσι ηµέρες από σήµερα -όχι σε έξι
µήνες, σε είκοσι ηµέρες από σήµερα- θα περιµένουµε το πόρι-
σµά της και θα αποδοθούν ευθύνες. Τόσα χρόνια αυτό δεν γινό-
ταν. 

Εσείς, αγαπητοί συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, δεν το κάνατε. Εµείς
το κάναµε, γιατί εµείς είµαστε η πατριωτική παράταξη που δεν
χαϊδεύει ιδιωτικά συµφέροντα και όπου υπάρχουν ευθύνες ερ-
χόµαστε και τις αποδίδουµε. Η Αττική Οδός, λοιπόν, έχει ευθύνες
τόσο στο κοµµάτι της πρόληψης όσο και στο κοµµάτι της διαχεί-
ρισης της κρίσης. 

Και όχι µόνο αυτό. Είναι, επίσης, η πρώτη φορά που παρεµ-
βαίνει προσωπικά ο Πρωθυπουργός και ζητάει, απαιτεί από την
ιδιωτική εταιρεία να καταβάλει χρήµατα σε αυτούς που ταλαιπω-
ρήθηκαν. Τόσα χρόνια δεν έχει ξαναγίνει αυτό. 

Εσείς, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, δεν το κάνατε. Εµείς το κάναµε. 
Και, αλήθεια, απορώ πώς είναι δυνατόν µετά από όλα αυτά

που έχουν γίνει να είστε, στην ουσία, βουβοί και να µην µας απαν-
τάτε εάν συµφωνείτε ή όχι µε αυτή την πρόταση του Πρωθυ-
πουργού και µε αυτή την επιβολή της αποζηµίωσης. 

Και για να µην µείνει τίποτα χωρίς απάντηση, πάµε να δούµε,
αγαπητοί συνάδελφοι, ένα προς ένα και τα υπόλοιπα θέµατα της
χιονόπτωσης που σχετίζονται µε το Υπουργείο Υποδοµών και Με-
ταφορών. 

Πάµε στα δροµολόγια της «ΤΡΑΙΝΟΣΕ», που –όπως επίσης
γνωρίζετε, αγαπητοί συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ- είναι ιδιωτική εται-
ρεία, διότι εσείς την ιδιωτικοποιήσατε µε τον τρόπο που την ιδιω-
τικοποιήσατε. Υπήρξαν προβλήµατα στον άξονα Αθηνών-Θεσσα-
λονίκης; Βεβαίως και υπήρξαν. Υπήρξαν πέντε αµαξοστοιχίες µε
εξακόσιους ανθρώπους, συµπολίτες µας, που εγκλωβίστηκαν.
Διερευνάται λεπτοµερώς η κάθε περίπτωση. Και πάλι ήρθαµε
εδώ και ζητήσαµε και απαιτήσαµε από την «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» να κατα-
βάλει ως αποζηµίωση 1.000 ευρώ στους συµπολίτες µας που τα-
λαιπωρήθηκαν, ενώ η Ρυθµιστική Αρχή Σιδηροδρόµων, µία
ανεξάρτητη αρχή, επέβαλε και το πρόστιµο των 100.0000 ευρώ. 

Πάµε στο αεροδρόµιο «Ελευθέριος Βενιζέλος». Πρακτικά, το
αεροδρόµιο δεν έκλεισε. Οι πτήσεις που δεν έγιναν, ακυρώθηκαν
είτε λόγω προβληµάτων προσέλευσης επιβατών και προσωπικού
είτε λόγω των καιρικών συνθηκών. Για να µείνει το αεροδρόµιο
ανοιχτό, η Υπηρεσία Πολιτικής Αεροπορίας κατάφερε –διότι
υπήρχε σχέδιο- να µετακινήσει µε ασφάλεια το προσωπικό και
ιδίως τους ελεγκτές εναέριας κυκλοφορίας, αλλά και να εξασφα-
λίσει ερπυστριοφόρα για την τροφοδοσία µε καύσιµα στις γεν-
νήτριες των ραντάρ. 

Επίσης –κι εδώ είναι και µία αντιδιαστολή, αν θέλετε- ο ΑΙΑ λει-
τούργησε. Και όχι απλά λειτούργησε και κατάφερε ως ένας σο-
βαρός ιδιωτικός φορέας να έχει το αεροδρόµιο ανοικτό, αλλά
και την ώρα της κρίσης, στις δέκα το βράδυ, όταν έµπαινε ο προ-
αστιακός της «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» για να µπορέσει να πάρει από την Ατ-
τική Οδό τους εγκλωβισµένους που ήταν σε ευπαθείς οµάδες,

άνοιξε τις αίθουσες του, για να µπορέσει να τους εξυπηρετήσει.
Εδώ, λοιπόν, υπάρχουν ιδιώτες που κάνουν καλά τη δουλειά
τους και υπάρχουν ιδιώτες που δεν κάνουν καλά τη δουλειά
τους. 

Πάµε στις αστικές συγκοινωνίες. Θέλω να ευχαριστήσω τις ερ-
γαζόµενες και τους εργαζόµενους στις αστικές συγκοινωνίες
γιατί σε µια τόσο δύσκολη κατάσταση έδωσαν τον καλύτερό
τους εαυτό. Για να το καταφέρουµε αυτό, έγινε µία πολύ συστη-
µατική δουλειά µεταξύ του Υπουργείου, του ΟΑΣΑ, της ΟΣΥ και
της ΣΤΑΣΥ και είχαµε εκπονήσει ένα πλήρες σχέδιο δράσης, ένα
σχέδιο δράσης που περιλάµβανε από αποχιονισµό στα µέσα στα-
θερής τροχιάς, ώστε να µην πιάνουν πάγο οι γραµµές, έως και
την ενοικίαση των ξενοδοχείων κοντά στον τόπο εργασίας. 

Έτσι, οι γραµµές 2 και 3 του µετρό λειτούργησαν αδιαλείπτως
και για κάποιους ανθρώπους αποτέλεσαν τη µόνη δυνατότητα
µεταφοράς. Η γραµµή 1, δηλαδή ο ηλεκτρικός που είναι επί-
γειος, λειτούργησε και αυτός µε αρκετά προβλήµατα –η αλήθεια
είναι-, αλλά µε εξαίρεση ένα τµήµα, δηλαδή τους σταθµούς «Ει-
ρήνη» και «Κηφισιά», όπου υπήρχαν πολλά έντονα προβλήµατα,
την επόµενη µέρα δόθηκε κι αυτός στη λειτουργία. 

Παρόµοια κατάσταση υπήρχε και στο τραµ και τελικά στα λε-
ωφορεία και τα τρόλεϊ η κυκλοφορία, όπως όλοι φαντάζεστε,
εξαρτήθηκε προφανώς από την κατάσταση του οδοστρώµατος. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Την ανοχή σας για δυο-τρία λεπτά, κυρία Πρόεδρε.
Τη Δευτέρα, λοιπόν, το πρωί τι κάναµε; Σε όποιες περιπτώσεις,

ιδίως στα βόρεια προάστια που ήταν επικίνδυνος ο δρόµος, τα
οχήµατα αποσύρθηκαν. Από το µεσηµέρι και µετά για λόγους
ασφαλείας σταµάτησε εντελώς η κυκλοφορία τους. 

Τι µας προτείνατε εσείς τότε, αγαπητοί συνάδελφοι του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, µε τις ανακοινώσεις που κάνατε; Μας ρωτήσατε για ποιο
λόγο αποσύρουµε τα λεωφορεία. Μα, είναι δυνατόν να µην κα-
ταλαβαίνετε ότι η προτεραιότητα µας ήταν να µην κινδυνεύσει
κανείς;

Επίσης, την επόµενη ακριβώς µέρα, την Τετάρτη, που ήταν
ηµέρα αργίας, καταφέραµε και οµαλοποιήσαµε την κατάσταση
στις αστικές συγκοινωνίες. 

Δεν έχω χρόνο να αναφερθώ αναλυτικά και να κάνω, όπως
άλλοι συνάδελφοι Υπουργοί, απολογισµό στα θέµατα του Υπουρ-
γείου. Στα ένα-δύο λεπτά που µου µένουν για να κλείσω, απλά θα
ήθελα να σας επισηµάνω ότι γίνεται µια πολύ µεγάλη προσπάθεια
στο Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών να µπει ένα σχέδιο και
να αρχίσουν σιγά σιγά να ξεµπλοκάρουν εµβληµατικά έργα.

Και αυτό το έχουµε καταφέρει, διότι ήδη έχουµε συµβασιοποι-
ήσει έργα 3,2 δισεκατοµµυρίων ευρώ µέσα σε δυόµισι χρόνια,
όταν η κυβέρνηση η δική σας είχε συµβασιοποιήσει µέσα σε τεσ-
σεράµισι χρόνια 800 εκατοµµύρια ευρώ. Νοµίζω ότι τα νούµερα
αυτά λένε την πραγµατικότητα.

Στις µεταφορές και στις αστικές συγκοινωνίες, δυστυχώς, πα-
ραλάβαµε λίγα λεωφορεία. Παραλάβαµε µια κατάσταση εξόχως
προβληµατική κι εµείς και αυξήσεις κάναµε και λεωφορεία αγο-
ράσαµε και συνεργαστήκαµε µε τον ιδιωτικό τοµέα. 

Όµως, η πρόταση µοµφής που κατατίθεται εδώ, κατατίθεται
διότι προσπαθείτε να πείσετε όλους µας και τον ελληνικό λαό ότι
µπορείτε να διαχειριστείτε τέτοιες κρίσεις καλύτερα. Νοµίζω ότι
αυτό απέχει πολύ από την πραγµατικότητα και αυτό πλέον το
γνωρίζουµε όλοι. 

Κάντε προτάσεις, ελάτε στο Κοινοβούλιο και πείτε µας, µετά
από την κριτική σας, τι µπορούµε και εµείς να κάνουµε, για να
διορθώσουµε τις αστοχίες. Όµως, αυτό είναι κάτι το οποίο δεν
µπορείτε να κάνετε, διότι δεν είναι ούτε στην πολιτική σας κουλ-
τούρα ούτε στο DNA σας και γι’ αυτό τελικά αυτή η πρόταση
µοµφής θα είναι µια πρόταση µοµφής που θα καταπέσει. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ
πολύ, κύριε Υπουργέ. 

Έχει ζητήσει το λόγο, για να κάνει µία ερώτηση, η Κοινοβου-
λευτική Εκπρόσωπος του Κινήµατος Αλλαγής κ. Γιαννακοπού-
λου.
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Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε το λόγο για ένα λεπτό. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Υπουρ-

γέ, σας άκουσα µε πάρα πολύ µεγάλη προσοχή στην τοποθέ-
τησή σας και για το ζήτηµα της κακοκαιρίας. Σας ακούσαµε ου-
σιαστικά –αυτό έγινε αντιληπτό- να επιρρίπτετε όλες τις ευθύνες
στους άλλους, στην Αττική Οδό, στους ιδιώτες, σαν να λέτε ότι
όλα εσείς τα κάνατε καλά και στον τοµέα της πρόληψης και µετά
στον τοµέα της αποκατάστασης των ευθυνών και βεβαίως είπατε
ότι βγήκε ο Πρωθυπουργός και ζήτησε συγγνώµη. 

Θα ήθελα να σας θυµίσω ότι κ. Μητσοτάκης ως Αρχηγός της
αξιωµατικής αντιπολίτευσης, όταν αντίστοιχα φαινόµενα υπήρ-
χαν µε την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, όταν έβγαινε και µιλούσε, ζη-
τούσε έµπρακτη ανάληψη ευθυνών, που σηµαίνει παραιτήσεις,
που σηµαίνει πραγµατικά απόδοση ευθυνών-ανάληψη πρωτο-
βουλιών. Αυτό είναι το άλφα και το ωµέγα. 

Και επειδή, λοιπόν, µας λέτε ότι θέλετε να απαντάτε ξεκάθαρα
και να µην υπάρχει καµµία σκιά –αυτό είναι που µας είπατε-, θέλω
να σας θέσω ένα πάρα πολύ κρίσιµο ερώτηµα. Συµµετείχατε
στην κρίσιµη σύσκεψη της Κυριακής ως Υπουργός που έχετε να
κάνετε µε τα µέσα µαζικής µεταφοράς; Συµµετείχατε, λοιπόν, σε
αυτή την κρίσιµη συνάντηση για τον συντονισµό, όσον αφορά
στα µέσα;

Και από εκεί και πέρα, επιτρέψτε µου να σας πω, κύριε Υ-
πουργέ, ότι δεν είναι τόσο ρόδινη η εικόνα στα µέσα µαζικής µε-
ταφοράς, όπως µας είπατε, ότι τα κάνετε όλα πραγµατικά πάρα
πολύ καλά. Τρία ΚΤΕΛ και τα αµαξοστάσια των Λιοσίων και της
Ανθούσας, που εξυπηρετούσαν τις πληγείσες από τη χιονό-
πτωση περιοχές, βγήκαν εκτός λειτουργίας! Κρίσιµες διαδροµές
µέσων σταθερής τροχιάς διακόπηκαν και βεβαίως σηµειώθηκε
και το ατύχηµα στο σιδηροδροµικό δίκτυο και υπήρξε ακινητο-
ποίηση αµαξοστοιχιών. 

Ένα δεύτερο και επίσης σοβαρό ερώτηµα είναι συγκεκριµένα
τι σχέδιο είχατε, προκειµένου να µην είναι στο έλεος, κυριολε-
κτικά, ο ελληνικός λαός, όχι απλά από την κακοκαιρία, αλλά και
από την έλλειψη σχεδίου –γιατί αυτό διεφάνη- από τη µεριά της
Κυβέρνησης. Ποιο ήταν, λοιπόν, το συνολικό σας σχέδιο; Το εί-
πατε στην κρίσιµη σύσκεψη της Κυριακής; Και αν δεν λειτούρ-
γησε, γιατί δεν λειτούργησε, κύριε Καραµανλή;

Αυτά είναι τα µεγάλα ερωτήµατα, προκειµένου να δοθούν κρί-
σιµες απαντήσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κυρία συ-
νάδελφε.

Κύριε Υπουργέ, θα απαντήσετε φαντάζοµαι. Ορίστε, έχετε το
λόγο. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών
και Μεταφορών): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Πάµε να απαντήσουµε ξεκάθαρα στις ερωτήσεις που µου θέ-
σατε. 

Ξεκινάµε, λοιπόν, µε το ζήτηµα των λεωφορείων και των τρό-
λεϊ. Ειλικρινά απορώ. Τι θέλατε, κυρία Γιαννακοπούλου, να κάνει
ένας Υπουργός εκείνη τη στιγµή; 

Είστε και εσείς µήπως της άποψης ότι έπρεπε να κάνουµε
αυτό που µας έλεγε ο ΣΥΡΙΖΑ, δηλαδή να αφήσουµε τα λεωφο-
ρεία, τα τραµ και τα τρόλεϊ να κυκλοφορούν στους δρόµους; Τι
είναι αυτά που λέτε για την Ανθούσα; Δεν έχουν καµµία σχέση
µε την πραγµατικότητα. Την Ανθούσα την κλείσαµε λόγω της
σφοδρής χιονόπτωσης, βάσει σχεδίου που είχαµε. Και µάλιστα
τη Δευτέρα και την Τρίτη το πρωί στις 5.30’ είχε γίνει σύσκεψη
και είχαν βγει επόπτες για να δούνε και να αξιολογήσουν ποιες
είναι οι συνθήκες του οδοστρώµατος και ανάλογα να βγουν κά-
ποια λεωφορεία. 

Εποµένως, δεν καταλαβαίνω την ερώτηση σας. Θέλατε να
αφήσουµε λεωφορεία και τρόλεϊ στους δρόµους της Αθήνας µε
αυτές τις συνθήκες; Νοµίζω ότι αυτό δεν είναι σοβαρή ερώτηση,
διότι η απάντηση είναι πασιφανής ότι κάτι τέτοιο δεν γίνεται που-
θενά. 

Πάµε τώρα στα περί συντονισµού και συσκέψεων. Το ποιος
συµµετείχε και όχι στη σύσκεψη αυτή είναι κάτι το οποίο είναι
γνωστό. Έχουν βγει δύο δελτία Τύπου. Το πρόβληµά µας είναι
το ποιος συµµετείχε ή το αν τελικά µπορέσαµε να αντιµετωπί-
σουµε µε επάρκεια αυτή την κρίση; Είναι προφανές ότι δεν την

αντιµετωπίσαµε µε επάρκεια. Είναι προφανές πως γι’ αυτόν τον
λόγο είµαστε η µόνη πολιτική παράταξη στον τόπο που ζήτησε
συγγνώµη. Πείτε µου πότε έχει γίνει αυτό; Η συγγνώµη αυτή δεν
ήταν προσχηµατική, διότι η συγγνώµη αυτή ακολουθήθηκε από
συγκεκριµένες πράξεις. Ήρθαµε και είπαµε ότι θα δώσουµε απο-
ζηµίωση σ’ αυτούς που ταλαιπωρήθηκαν. Πραγµατικά πότε έχει
γίνει αυτό; Συµφωνούν τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης µε αυτό
το µέτρο; Εδώ είµαστε, εδώ είναι ο ναός της δηµοκρατίας που
γίνεται ο διάλογος και πείτε µας αν έπρεπε να το κάνει αυτό ο
Πρωθυπουργός ή όχι. Δίνει αυτό αν θέλετε και ένα παράδειγµα
για το µέλλον ότι «κύριοι ιδιώτες όταν δεν κάνετε καλά τη δου-
λειά σας, θα πέσει ο πέλεκυς»; 

Νοµίζω ότι αυτά είναι ζητήµατα που πρέπει να συζητήσουµε.
Όπως και το γεγονός ότι το Υπουργείο είχε προνοήσει, διότι από
το 2020 είχε κάνει ένα θεσµικό πλαίσιο το οποίο θα δώσει και δι-
οικητικές κυρώσεις σε όποιον παραχωρησιούχο δεν κάνει καλά
τη δουλειά του.

Κλείνοντας, λοιπόν, να πω πως παραλείψεις υπήρξαν, λάθη
έγιναν. Αλλά µέσα σ’ αυτή την κρίση νοµίζω ότι βγήκαν πολύ ση-
µαντικά συµπεράσµατα για το τι πρέπει να κάνουν όλοι οι φορείς
που εµπλέκονται σε µία κρίση.

Αλήθεια, υπήρχε αρµόδιο Υπουργείο για την κλιµατική κρίση
και για όλα αυτά τα προβλήµατα που αντιµετωπίζουµε όλα αυτά
τα χρόνια; Όχι. Είστε υπέρ του να δώσουµε σε αυτή τη δοµή,
όπως κάνουµε από το Ταµείο Ανάκαµψης, χρήµατα για να µπο-
ρέσει να σταθεί όρθια; Ωραία η κοκοροµαχία, ωραίο το να πε-
τροβολάµε εδώ ο ένας τον άλλον. Όµως, εδώ πρέπει να έρθουµε
και να συζητήσουµε σοβαρά πώς µπορούµε από µια τόσο µε-
γάλη κρίση, να βγάλουµε συµπεράσµατα για να γίνει το κράτος
καλύτερο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να σας ενηµερώσω

ότι ολοκληρώθηκε ο έλεγχος των rapid tests και είναι όλα αρνη-
τικά. Ο έλεγχος θα επαναληφθεί αύριο από τις 14.00’ έως τις
19.00’ και θα παρακαλέσω όσοι συνάδελφοι δεν έχουν κάνει, να
προσέλθουν.

Τον λόγο έχει η κ. Παπαρήγα εκ µέρους του ΚΚΕ.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ: Οπωσδήποτε υπάρχει µια σύµ-

πτωση σήµερα. Την ώρα που συζητείται η πρόταση µοµφής του
ΣΥΡΙΖΑ κατά της Κυβέρνησης, υπάρχει µεγάλη συγκέντρωση,
µεγάλη πορεία που ξεκίνησε από τον Δήµο της Πάτρας, από το
εργατικό κέντρο και από δεκάδες, εκατοντάδες µαζικούς φορείς,
καθώς επίσης και η συνάντησή τους µε δεκάδες εργατικά συνδι-
κάτα στην Αθήνα.

Αυτό είναι το πραγµατικό περιεχόµενο της µοµφής που τέθηκε
σήµερα έξω από το Κοινοβούλιο. Εµείς, αυτή τη µοµφή αντιπρο-
σωπεύουµε και δεν έχει καµµία σχέση η µοµφή, την οποία, βε-
βαίως, θα ψηφίσουµε κατά της Κυβέρνησης, µε τον σκοπό για
τον οποίο έφερε αυτό το ζήτηµα ο ΣΥΡΙΖΑ στη Βουλή. Φυσικά
του έδινε δικαιοδοσία ο Κανονισµός της Βουλής και συνήθως τη
δικαιοδοσία και την ελευθερία αυτή την έχει βασικά το κόµµα της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης.

Καταγγέλλουµε, καταδικάζουµε την πολιτική της Κυβέρνησης,
ψηφίζοντας τη µοµφή όχι µόνο για το φοβερό ζήτηµα της παν-
δηµίας, της χιονοθύελλας, έτσι όπως εξελίχθηκε και τη διαχεί-
ρισή της, αλλά για το σύνολο της κυβερνητικής πολιτικής. 

Ενδεικτικά αναφέρω τα µέτρα της Κυβέρνησης, πάνω στα
µέτρα που είχε πάρει ο ΣΥΡΙΖΑ, πάνω στα µέτρα που είχε πάρει
πριν τον ΣΥΡΙΖΑ η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ, που οδηγούν
καθηµερινά κυριολεκτικά στην αύξηση της έντασης του βαθµού
εκµετάλλευσης των εργαζοµένων, της εργατικής τάξης. Για την
ανεργία, για το πλήρες σµπαράλιασµα των εργασιακών σχέσεων,
για το κύµα της ακρίβειας, για τη βία, την καταστολή και τους
απεργοκτόνους νόµους. Και να προσθέσω εδώ την προτεραι-
ότητα που δίνεται στη νεολαία, όσον αφορά την ένταση της εκ-
µετάλλευσης. 

Η µοµφή µας αφορά την εµπλοκή της χώρας στους ενδοϊµπε-
ριαστικούς ανταγωνισµούς. Στην ουσία δηλαδή, στις ιµπεριαλι-
στικές πολύµορφες πολιτικές, στρατιωτικές επεµβάσεις ή απει-
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λές κήρυξης πολέµου, τη µετατροπή της Ελλάδας σε ένα ακόµα
ευρύτερο µεγαλύτερο ορµητήριο επιθετικών στρατιωτικών αµε-
ρικανονατοϊκών βάσεων. 

Βεβαίως για να µην το ξεχνάµε και αυτό δεν τα ξεκίνησε αυτά
η Νέα Δηµοκρατία. Πάτησε στο καθεστώς των στρατιωτικών βά-
σεων και των συµφωνιών του ΝΑΤΟ και των Ηνωµένων Πολιτειών
από τη δεκαετία ακόµα του ‘50. Και δεν υπήρχε µία κυβέρνηση
στην Ελλάδα -είτε αυτή λεγόταν κυβέρνηση του «Τρίτου Δρό-
µου» του Σοσιαλισµού, του ΠΑΣΟΚ είτε λεγόταν κυβέρνηση
«Πρώτη Φορά Αριστερά» είτε οτιδήποτε άλλο είτε ήταν µονοκοµ-
µατική συνεργασία- που αυτή την πολιτική δεν τη θεωρούσε ανα-
πόσπαστα δεµένη µε τα συµφέροντα της αστικής τάξης της
Ελλάδας και τα συµφέροντα της ιµπεριαλιστικής επιθετικότητας. 

Αναµφισβήτητα όχι µόνο από τον ΣΥΡΙΖΑ αλλά και από τα άλλα
κόµµατα, τα µάτια είναι στραµµένα στην κάλπη των εκλογών.
Κακά τα ψέµατα. Και σήµερα αποκαλύπτεται -και είµαι σίγουρη
ότι έτσι θα γίνει και αύριο- ότι µόνη αντιπολίτευση που µπορεί να
ασκηθεί από τον ΣΥΡΙΖΑ και τα άλλα κόµµατα της Αντιπολίτευ-
σης απέναντι στην πολιτική της Νέας Δηµοκρατίας ή η καταγγε-
λία της Νέας Δηµοκρατίας προς τον ΣΥΡΙΖΑ, είναι κυριολεκτικά
µια αντιπολίτευση δωµατίου, κλειδαρότρυπας, ηθικολογίας και
του star system. 

Έχετε στριµωχτεί πολλά κόµµατα στο ίδιο δωµάτιο που διεκ-
δικείτε είτε την παραµονή στην Κυβέρνηση είτε την εναλλαγή
είτε µε τη µορφή νέας µονοκοµµατικής κυβέρνησης ή κυβέρνη-
σης συνεργασίας. Και αυτό φάνηκε γιατί όλη η επίκριση που
έγινε απέναντι όντως στην εγκληµατική πολιτική, στην εγκληµα-
τική διαχείριση που έκανε η Νέα Δηµοκρατία στη χιονοθύελλα,
στην πανδηµία και όχι µόνο βέβαια, ήταν κυρίως το ζήτηµα «δια-
χείριση», «συντονισµός», «µη συντονισµός», «ασυνεννοησία»,
«αλαζονεία», «αδιαφορία» κ.λπ., λέτε και η πολιτική διαχείρισης
έχει πολύ µεγάλη ελαστικότητα. 

Αν θέλετε να δεχθούµε την κατάντια της πολιτικής της Νέας
Δηµοκρατίας, µπορούσε να υπάρχει µια καλύτερη διαχείριση σε
αυτά τα θέµατα, του συντονισµού, στην πρόγνωση κ.λπ., βε-
βαίως. Αλλά η διαχείριση γενικά όλων των προβληµάτων και
αυτών που συζητάµε σήµερα, έχει πάρα πολύ περιορισµένα
όρια. Και τα περιορισµένα όρια είναι: Πρώτον, η στήριξη και η
εξασφάλιση της καπιταλιστικής κερδοφορίας, της σταθερότητας
του πολιτικού συστήµατος για να µην απειλείται από έλλειψη
σταθερότητας η απρόσκοπτη καπιταλιστική κερδοφορία, η πο-
λιτική που λέει ότι ο βασικότερος παράγοντας για την καπιταλι-
στική ανάπτυξη ή την αντιµετώπιση της καπιταλιστικής κρίσης
είναι να την πληρώσει η εργατική τάξη, οι βιοπαλαιστές αγρότες,
οι φτωχοί αυτοαπασχολούµενοι. 

Και µε την ευκαιρία θέλω να φέρω ένα παράδειγµα. Τα προ-
βλήµατα που εµφανίστηκαν στην Αττική και σε άλλες περιπτώ-
σεις όταν το κύµα της κακοκαιρίας ήταν σε άλλα µεγάλα αστικά
κέντρα και στην ύπαιθρο, είναι προβλήµατα της τρέχουσας δια-
χείρισης της εκάστοτε κυβέρνησης; Ναι, υπάρχουν και τέτοιες
πλευρές. 

Αλλά εδώ υπάρχει κυριολεκτικά µια διαµορφωµένη τσιµεντα-
ρισµένη κατάσταση. 

Και για να µην πάω τώρα σε όλο τον 20ο αιώνα, ας µιλήσουµε
από τη δεκαετία του ‘50 και µετά. Ήταν προδιαγεγραµµένη η κα-
τάσταση στην Αττική. Εγώ θυµάµαι πριν τριάντα και σαράντα
χρόνια ως κόµµα, παρά το γεγονός που το επίπεδο της αντίστοι-
χης επιστήµης δεν είχε φτάσει πάρα πολύ ψηλά -σήµερα υπάρ-
χουν και καινούργιοι τρόποι και καινούργια µέσα- υπήρχε πρό-
βλεψη ότι θα φθάσουµε σε µια στιγµή που στο πολεοδοµικό συγ-
κρότηµα της Αθήνας αλλά και γενικότερα στην Αττική δεν θα
µπορεί να αντιµετωπίσουµε, όχι αυτό που εσείς λέτε κλιµατική
αλλαγή, αλλά την όξυνση των προβληµάτων του περιβάλλοντος.
Δεν αντιµετωπίζεται. 

Και πού οφείλεται το πρόβληµα; Μήπως στο ότι δεν υπήρχαν
καλοί αρχιτέκτονες, πολιτικοί µηχανικοί, πολεοδόµοι κ.λπ.; Πριν
απ’ όλα, στην εµπορευµατοποίηση της γης, που είναι βέβαια γε-
νικευµένη είναι ένα από τα χαρακτηριστικά -όχι συµπτώµατα-
σύµφητα µε το καπιταλιστικό κέρδος και µε τον ίδιο τον καπιτα-
λισµό. 

Σας θυµίζω το εξής πράγµα. Στη δεκαετία του ‘50 γιγαντώθηκε

το ζήτηµα. Όποιος είχε ένα κοµµάτι γης στην Αθήνα, ένα µικρό
σπιτάκι, ένα οικοπεδάκι µε τη µορφή της αντιπαροχής το έδινε
και χτιζόντουσαν αυτές οι τεράστιες πολυκατοικίες και δηµιουρ-
γήθηκαν αυτοί οι δήµοι γεµάτοι τσιµέντο. Και φυσικά αυτή η εµ-
πορευµατοποίηση της γης βασίζεται πάνω στο ότι το υπ' αριθµόν
ένα εµπόρευµα του καπιταλισµού είναι η ικανότητα του ανθρώ-
που για εργασία, η εργατική δύναµη, γιατί αυτή παράγει τη νέα
αξία, την υπεραξία που λέµε εµείς, που ενσωµατώνεται µετά και
πάλι στη γη, την οικοδοµή και σε όλες τις ανάγκες, υγεία, παιδεία
κ.λπ..

Πώς διαµορφώθηκε η Αττική σήµερα και οι πυκνοκατοικηµένες
περιοχές; Με αυτή τη λογική. Και, βεβαίως, ας αναγνωρίσουµε
ότι αφού ο καπιταλισµός δεν µπορεί να εξασφαλίσει δωρεάν
λαϊκή κατοικία -αυτά µόνο ο σοσιαλισµός τα έδειξε και σε περιό-
δους που ήταν πολύ πιο πίσω η επιστήµη και η τεχνική κ.λπ.,-
αφού δεν µπορεί να εξασφαλίσει τις πιο φτηνές παροχές, ρεύµα,
νερό, θέρµανση, µία λύση υπήρχε, η αντιπαροχή. Και όταν η αν-
τιπαροχή, βέβαια, έδωσε στέγη σε χιλιάδες λαϊκές οικογένειες,
πούλησαν και οι εκτοπισµένοι αγρότες από τη γη τα χωράφια
τους για να έρθουν στην Αθήνα και ήταν πολύ φυσιολογικό µέσα
στον καπιταλισµό να µην µπορείς να ζήσεις αν δεν έχεις τουλά-
χιστον το δικό σου σπιτάκι και αν βρεθείς άνεργος, αν βρεθείς
µε τον πιο χαµηλό µισθό, τουλάχιστον να µη χρωστάς στον ιδιο-
κτήτη. 

Ανέβηκε το κόστος στις κατοικίες στην Ελλάδα, όχι µόνο στην
Αττική, και παντού. Και εποµένως, όλοι οι υπόλοιποι που δεν εί-
χαµε οικοπεδάκια για την αντιπαροχή στην Αττική έπρεπε να πέ-
σουµε στα δάνεια. Αυτό ήταν. Και µετά να ακούµε κιόλας ότι
«γιατί καταναλώνετε περισσότερα από ό,τι έχετε στην τσέπη
σας; Γιατί παίρνετε δάνεια;». Και φτάσαµε εκεί που φτάσαµε. 

Πραγµατικά, είναι κάτι το εξαιρετικά επικίνδυνο, στον βαθµό
που έχουµε κλιµατική αλλαγή, που οφείλεται, βεβαίως, και πάλι
στην εµπορευµατοποίηση της γης, που οφείλεται και πάλι στον
χαρακτήρα της και στον σκοπό της καπιταλιστικής ανάπτυξης,
ότι ακόµα και µικρότερα καιρικά φαινόµενα δεν θα αντιµετωπί-
ζονται στους στενούς δρόµους, τους δρόµους που δεξιά και αρι-
στερά παρκάρουν χιλιάδες και εκατοντάδες αυτοκίνητα. Πού να
περάσουν τα σύγχρονα µηχανήµατα; Δεν γίνεται. Όχι µόνο στα
αστικά κέντρα αλλά και στην ύπαιθρο. Έχουµε υποδοµές της δε-
καετίας του ’40 -ας κάνω τον πόλεµο- του ’50, του ’60, του ‘70
και µιλάµε για το 2022. 

Πραγµατικά είναι και αυτός ένας πρόσθετος λόγος γι’ αυτό
που λέµε, όχι για εναλλαγή κυβερνήσεων, αλλά για συνολική
ανατροπή αυτού του εκµεταλλευτικού, του σάπιου συστήµατος,
που είναι ασυµβίβαστο µε τις ανθρώπινες ανάγκες. Όσο κι αν
λένε τα στελέχη του όλων των κοµµάτων ότι ο κόσµος αλλάζει,
ότι αλλάζουµε κι εµείς, ανανέωση, εκσυγχρονισµός, µεταρρυθ-
µίσεις κ.λπ.. 

Με την ευκαιρία, λοιπόν, αυτή να υπογραµµίσω το εξής
πράγµα. Έκανα µια επιλογή. Είκοσι νοµοσχέδια που έγιναν νόµοι,
βέβαια, ανάµεσα στα πολλά -όντως, η Νέα Δηµοκρατία είναι πα-
ραγωγός πολλών νοµοσχεδίων που γίνονται νόµοι- που ψηφίστη-
καν στη Βουλή και που είναι καίρια. Η «καρδιά» τους αφορά
κυριολεκτικά το βιοτικό επίπεδο και τα δικαιώµατα του λαού. 

Αυτά τα είκοσι νοµοσχέδια ψηφίστηκαν από Νέα Δηµοκρατία,
ΠΑΣΟΚ, ΣΥΡΙΖΑ. Και αναφέροµαι στα τρία κόµµατα, όχι γιατί δεν
στηρίχθηκαν και από άλλα, αλλά γιατί αυτά τα κόµµατα είναι στο
star system της επόµενης εκλογικής µάχης, µε την προσωποποί-
ηση ποιος είναι καλύτερος: Μητσοτάκης, Τσίπρας ή Ανδρουλά-
κης. Γιατί και η προσωποποίηση είναι εντελώς απαραίτητη. Όχι
µόνο ο περιορισµός σε ένα κόµµα αλλά και η µάχη των προσώ-
πων αυτό το πραγµατικά αηδιαστικό star system που ζούµε τους
τελευταίους µήνες. Πάντα υπήρχε αλλά το έχει φτάσει στο από-
γειο. 

Πρόκειται, λοιπόν, για είκοσι νοµοσχέδια. Ο ΣΥΡΙΖΑ, για να δια-
τηρήσει ότι έχει και µία αντίθεση µε τη Νέα Δηµοκρατία, σε ορι-
σµένα ψήφισε «παρών», παραδείγµατος χάριν, στο Ταµείο
Ανάκαµψης λέει: «Συµφωνούµε µε το Ταµείο Ανάκαµψης της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης…» -το χαιρέτησε- «…αλλά διαφωνούµε στο
ποιοι επιχειρηµατίες θα πάρουν το άλφα ή το βήτα ποσό». Και
ψήφισε «παρών». Είναι ψηφισµένα. Καταθέτω αναλυτικά αυτά τα
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είκοσι νοµοσχέδια. 
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Αλεξάνδρα Παπαρήγα κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Υπάρχουν περιπτώσεις που κι εµείς έχουµε ψηφίσει «παρών»
σε κάποια πιο «µικρά» –ας βάλω εισαγωγικά- ζητήµατα, που αν
θέλετε, δεν άπτονται τόσο καθαρά του πυρήνα της γενικής πο-
λιτικής, είναι επιµέρους ζητήµατα και µπορεί να ψηφίσεις «πα-
ρών». Δεν θέλεις να ψηφίσεις υπέρ αλλά δεν υπάρχει και το επι-
χείρηµα του «κατά». Όµως να ψηφίσεις «παρών» στο Ταµείο Ανά-
καµψης ή στην ελληνοαµερικάνικη συµφωνία; 

Πού διαφώνησε; «Γιατί…» –λέει- «…δεν τη θέλω πενταετή και
µε προοπτική αοριστίας, τη θέλω χρονιάτικη». Δηλαδή, µετά τον
χρόνο ο ΣΥΡΙΖΑ θα έκλεινε τις βάσεις και ήθελε έναν χρόνο µόνο
συµφωνία για να διώξει τις αµερικανονατοϊκές βάσεις; Ό,τι έκανε
και το ΠΑΣΟΚ του Ανδρέα Παπανδρέου κ.λπ..

Είναι ό,τι ψήφισαν και τα τρία κόµµατα στη Βουλή. Από αυτά
τα δεκαέξι-δεκαεπτά τα έχουν ψηφίσει και τα τρία κόµµατα. Είναι
κυριολεκτικά «µπούκωµα» δισεκατοµµυρίων στους επιχειρηµατι-
κούς οµίλους. Είναι ασυλία, είναι προνόµια, είναι µέχρι επι-
στροφή χρηµάτων, αν δεν έχουν την απαραίτητη κερδοφορία.
Τα καταθέτω. Θέλω, δυστυχώς, µισή ώρα για να αναλύσω τι είναι
το κάθε νοµοσχέδιο και τι ψηφίστηκε. 

Μα, ακόµα, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, και πενήντα άρθρα του νόµου
Χατζηδάκη τα ψηφίσατε. Αλήθεια; Δηλαδή, είµαι ολίγον αντίθε-
τος ή είµαι ολίγον υπέρ. Υπάρχουν νοµοσχέδια τα οποία απαι-
τούν µόνο ένα καθαρό και κάθετο «όχι». Όχι, δεν µπορείτε να το
κάνετε. 

Και τέλος, ξέρετε τα κόµµατα κρίνονται από τα προγράµµατά
τους και από την πρακτική τους, βεβαίως, όχι από τα προεκλο-
γικά τους συνθήµατα. Ο ΣΥΡΙΖΑ είπε ότι «εγώ θα ακολουθήσω
µια πολιτική, θα σκίσω τα µνηµόνια και ο άνθρωπος θα πάει πάνω
από τα κέρδη». Εδώ απαντήστε µου. Ή αδαείς είσαστε ή υποκρι-
τές και κοροϊδεύετε τον κόσµο. Εγώ δεν σας κατηγορώ ότι είσα-
στε αδαείς. Υποκριτές είσαστε. 

Και από αυτή την άποψη, δίνετε τροφή στη Νέα Δηµοκρατία –
παρακολούθησα τις περισσότερες οµιλίες- να βρίσκει επιχειρή-
µατα να σας απαντήσει, ενώ κανείς δεν ασχολείται µε το ΚΚΕ
από τη Νέα Δηµοκρατία, γιατί δεν υπάρχει κανένα σηµείο επα-
φής να µας κρίνετε. Δεν υπάρχει καµµία ταλάντευση από την
πλευρά µας, καµµία υπαναχώρηση από θέσεις, για να µας κατη-
γορήσετε. Και εποµένως, «το ένα χέρι νίβει το άλλο» και τα δυο
το σύστηµα. Όχι µόνο οι δύο, βέβαια, αλλά στην προκειµένη πε-
ρίπτωση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας ευχαριστώ πολύ. 
Τον λόγο έχει τώρα εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ ο πρώην Πρόεδρος

της Βουλής κ. Βούτσης. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι άν-

θρωποι είναι, πράγµατι, πάνω από τα κέρδη και γι’ αυτό είµαστε
υπερήφανοι ότι ο ΣΥΡΙΖΑ µε τη διακυβέρνησή του, µε τις ευθύ-
νες που ανέλαβε ενώπιον του ελληνικού λαού, µε τα ρίσκα που
ανέλαβε, µε τις υποχωρήσεις και τους συµβιβασµούς που ήταν
υποχρεωµένος να κάνει έβγαλε τη χώρα από τη χρεοκοπία και
έµεινε η κοινωνία όρθια, µε τους ανθρώπους όρθιους, µε το υγει-
ονοµικό σύστηµα όρθιο, µε λιγότερη ανεργία και µε πολλά υπό-
λοιπα στα οικονοµικά της χώρας, για να µπορεί και η όποια
επόµενη κυβέρνηση να πορευτεί πλέον εκτός µνηµονίων.

Αυτό για µια κατάθεση για τα Πρακτικά, προφανώς µε διαφο-
ρετικές απόψεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Κυβέρνησης, απορώ -δεν
απορώ, ρητορικά το λέω- που έρχεστε στο Βήµα και αισθάνεστε
την ανάγκη να πείτε ότι δεν αντιλαµβάνεστε γιατί κατετέθη αυτή
η πρόταση δυσπιστίας και προσπαθείτε να βρείτε διάφορους άλ-
λους λόγους οι οποίοι οδήγησαν τον Αρχηγό της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης, τον Αλέξη Τσίπρα, και οµόφωνα, βεβαίως, την
Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ, να υποβάλει αυτή την πρό-
ταση δυσπιστίας. Σοβαρά; 

Και µάλιστα, αναλώνεστε σε επιχειρήµατα που καθιστούν απο-
λύτως υποκριτική και προσχηµατική τη «συγγνώµη» του Πρωθυ-
πουργού, µε ένδεια επιχειρηµάτων, µε αµηχανία, που οδηγεί

ευθέως στο συµπέρασµα για όσους µας παρακολουθούν ότι
αναγνωρίζετε την ενοχή σας, τη χρεοκοπία της πολιτικής σας και
άρα, όχι το δικαίωµα, την υποχρέωση της Αξιωµατικής Αντιπολί-
τευσης αλλά και όλων των άλλων κοµµάτων, εξ όσων έχω αντι-
ληφθεί, να ψηφίσουν την πρόταση δυσπιστίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είστε επικίνδυνοι! Η πολιτική
σας είναι επικίνδυνη! Και κάτι χειρότερο. Είστε αδιόρθωτοι. Δεν
παίρνετε από λόγια, δεν παίρνετε από προειδοποιήσεις. Αυτό
είναι το φοβερό κι αυτό καθιστά εξαιρετικά επείγον την ανάγκη
προσφυγής στις κάλπες και, βεβαίως, στην πρόταση δυσπιστίας
στο ελληνικό Κοινοβούλιο. Ακούτε µόνο τους οικονοµικούς ολι-
γάρχες, τους σχολάρχες, τους µιντιάρχες, τους κλινικάρχες. Δεν
έχουµε δει κανένα ρήγµα σ’ αυτό. Ακούτε, συναλλάσσεστε, βλέ-
πετε τις προτάσεις τους, τα συµφέροντά τους, προσπαθείτε να
τα ικανοποιείτε και µάλλον το κάνετε. 

Δεν ακούτε, όµως. Μέσα σε αυτόν τον ορυµαγδό, µέσα σε
αυτή την απίστευτη, ιστορικών διαστάσεων κρίση που περνά η
χώρα, λόγω της πανδηµίας κυριότατα αλλά και λόγω των άλλων
καταστάσεων, δεν ακούτε τις προτάσεις της Αντιπολίτευσης, από
όλες τις πλευρές, που επί δύο χρόνια κατατίθενται µε αγωνία
ενώπιον του ελληνικού λαού µέσα από το Κοινοβούλιο. Δεν
ακούτε τους υγειονοµικούς, τους επιστήµονες, ακόµα και την έκ-
θεση των κυρίων Τσιόδρα και Λύτρα. Δεν ακούτε τα όσα είχε
προτείνει ο καθηγητής Γκολντάµερ στη συγκεκριµένη αποτίµηση
µετά την τραγωδία στο Μάτι και που είχανε µορφοποιηθεί σε νο-
µοσχέδιο έτοιµο για την Πολιτική Προστασία, το οποίο θα έπρεπε
όλοι µαζί να το προωθήσουµε εδώ και δύο χρόνια. Δεν ακούτε
την ΕΜΥ ούτε καν τον Βουλευτή σας τον κ. Καλλιάνο. Δεν ακούτε
τα ινστιτούτα που µιλάνε για την ακρίβεια, για τα εργασιακά δι-
καιώµατα, για την καταστροφή των µικροµεσαίων. Αυτά δεν τα
ακούτε. Με αυτά δεν επικοινωνείτε. Είστε αδιόρθωτοι. Γι’ αυτό
το λέω. Επιχειρηµατολογώ γιατί είστε αδιόρθωτοι και γιατί καθί-
σταται επιτακτική από την πλευρά µας η προσφυγή στο ζήτηµα
της δυσπιστίας και στην ανάγκη προσφυγής στην κάλπη. Δεν
είστε διατεθειµένοι, διότι είστε λάτρεις και όµηροι των ιδιωτικών
συµφερόντων, των ιδιωτικοποιήσεων, των ιδιωτικών συµφερόν-
των. Είστε εµµονικοί και σε έναν βαθµό είστε κυνικοί και αλαζό-
νες -η πολιτική σας, δηλαδή, είναι τέτοια- και έχετε και µια ισχυρή
καθεστωτική νοοτροπία. 

Να έρθω λίγο, επειδή µας βλέπουν οι πολίτες που υπέστησαν
ό,τι υπέστησαν πριν από λίγες µέρες, και να µιλήσουµε µε επι-
χειρήµατα. Όταν το πρωί ο κ. Ραγκούσης εγκάλεσε τον κ. Σκέρ-
τσο εδώ τον ρώτησε: «Ήσασταν παρών στη σύσκεψη που έγινε
σε σχέση µε την Αττική Οδό εσείς και όχι µόνο εσείς µε τον κ.
Τραντόπουλο; Έχετε τα πρακτικά; Πείτε µας τι προτείνατε και
πού ο ιδιώτης αρνήθηκε να προχωρήσει σε αυτά τα µέτρα;». Ο
κ. Σκέρτσος δεν απάντησε. Αποχώρησε. Και σηκώθηκε η Κοινο-
βουλευτική Εκπρόσωπος και ξέρετε τι είπε; «Το Μάτι!». Δηλαδή,
πολιτική τυµβωρυχία, η οποία δείχνει όχι ένδεια επιχειρηµάτων
αλλά χρεοκοπία πολιτικής. 

Επιτρέψτε µου. Είναι δυνατόν µέσα σε τόσο λίγο χρονικό διά-
στηµα να είµαστε πρωταγωνιστές ως χώρα σε κλίµακα Ευρώπης
σε πάρα πολλά ζητήµατα µε αρνητικό πρόσηµο για τη χώρα;
Στην Εύβοια -και όχι µόνο- υπήρξε η καταστροφή ιστορικά αλλά
και ποσοστιαία -γι’ αυτό µιλάω σε κλίµακα Ευρώπης- του µεγα-
λύτερου ποσοστού φυσικού κεφαλαίου που υπήρξε, ενώ είχατε
προειδοποιηθεί και είχαν γίνει συσκέψεις κι ενώ γνωρίζατε τι θα
συµβεί.

Στην πανδηµία -είναι σαφέστατο, έχει αναλυθεί- είµαστε δυ-
στυχώς αρνητικοί πρωταθλητές στις απώλειες στο ανθρώπινο
κεφάλαιο. Θα µπορούσαν να είχαν προληφθεί ένα µεγάλο µέρος
-όχι όλα, εξωγενής είναι η πανδηµία, δεν την έφερε η Κυβέρ-
νηση- και ένας αριθµός συµπολιτών µας, συνανθρώπων µας θα
µπορούσαν να ζουν τώρα. Πέρασαν δύο χρόνια όπου ως αυτο-
εκπληρούµενη προφητεία, λέτε για τα µίλια που τελειώνουν,
«πάµε στο τελευταίο µίλι», «το καλοκαίρι θα έχουµε έτσι», «τον
Σεπτέµβριο θα έχουµε αλλιώς». Η κ. Κεραµέως από δίπλα αφήνει
τα σχολειά ανοικτά και όσοι ασχολούνται µε τους εργασιακούς
χώρους και τα µέσα µαζικής µεταφοράς δεν παίρνουν κανένα
µέτρο. 

Μέσω, λοιπόν, της δικής σας εµµονής να µην πάρετε επιπλέον
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µέτρα, έχουµε φτάσει σε αυτή την κατάσταση να έχει τσακίσει
σε µεγάλο βαθµό το σύστηµα και να έχουµε κατ’ εξακολούθηση
συρροή επιπλέον απωλειών στο ανθρώπινο δυναµικό στους συµ-
πολίτες µας, µέσα από την πανδηµία.

Για την κακοκαιρία που υπήρξε εδώ, η χιονόπτωση δεν ήταν
πρωτοφανής. Δείτε όλα τα στοιχεία από τον προηγούµενο αιώνα
µέχρι τώρα που έχουν δοθεί από τις αρµόδιες υπηρεσίες. Γίναµε,
επίσης, θέατρο για όλη την Ευρώπη, πρωτοφανών εικόνων οι
οποίες έδειχναν το τι συνέβη.

Ακούστε να σας πω. Εγώ έφυγα από τη Βουλή στις 11.30’,
πήρα τη σύζυγό µου στις 12.00’ για να πάµε από την Κηφισίας,
όχι από την Αττική Οδό. Έφτασα µετά από δυόµισι ώρες, δύ-
σκολα, επάνω. Τα µέσα µαζικής µεταφοράς είχαν αποσυρθεί, δεν
υπήρχαν. 

Η εγκύκλιος του κ. Βορίδη για το δηµόσιο –ο οποίος χθες
έβγαλε έναν µεγαλοπρεπή λόγο, σαν να ήταν συνδικαλιστής στη
Νοµική- βγήκε στις 12.30’ και γέµισαν οι δρόµοι και τα επικίνδυνα
πεζοδρόµια, χωρίς να έχουν οι άνθρωποι να πάρουν µέσα µαζι-
κής µεταφοράς µετά τις 13.00’-14.00’, πόσω µάλλον οι εργαζό-
µενοι στον ιδιωτικό τοµέα οι οποίοι ήταν υποχρεωµένοι στις
14.00’, στις 15.00’, στις 16.00’, στις 17.00’ να βγαίνουν από τις
δουλειές τους και να κάθονται στη µέση του δρόµου µε από-
γνωση µέχρι να πάνε στις δουλειές τους.

Είναι αλήθειες αυτές; Μήπως λέω κανένα ψέµα; Υπήρχε Τρο-
χαία κάπου; Υπήρχε Τροχαία; Θέλω να µε διαψεύσετε. Σε όλη
την Κηφισίας αυτές τις δυόµισι- τρεις ώρες δεν υπήρχε ούτε
ένας από την Τροχαία. Γιατί άκουσα και τον κ. Θεοδωρικάκο χθες
–επίσης, σαν να ήταν σε ένα αµφιθέατρο εδώ- να κάνει την πολι-
τική του τυµβωρυχία και να βγάζει ύµνο προς όσους έσωσαν τη
χώρα.

Δεν σας λέω τίποτα άλλο. Για όλα τα θέµατα των κρίσεων για
τις οποίες συζητάµε δείτε τον φιλικό Τύπο προς τη Νέα Δηµο-
κρατία. Σήµερα η «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» έχει πρώτο τίτλο την πρωτο-
φανή ακρίβεια η οποία έρχεται, η οποία, κατά τη γνώµη σας, ήταν
συγκυριακό φαινόµενο και που κάπου τον Φεβρουάριο θα έσπα-
γε. 

Δείτε επίσης και για όλα τα άλλα θέµατα τι σας λένε, για όλες
τις άλλες κρίσεις και την αντιµετώπισή τους, και για την πανδηµία
και για όλα τα άλλα ζητήµατα. Δείτε τις τιµές ενέργειας την ακρί-
βεια. Τα εργασιακά δικαιώµατα, σε κλίµακα Ευρώπης, µέσα σε
αυτά τα δύο χρόνια έχουν υποχωρήσει κι αυτό έχει καταγραφεί
παντού από τις διεθνείς οργανώσεις. Έχουµε πλήθος καταγγε-
λιών, παραβιάσεων διεθνών συνθηκών για τους πρόσφυγες και
την ελευθερία του Τύπου. Πηγαίνουµε σε µία «ορµπανοποίηση».
Κι αυτά είναι, επίσης, κατατεθειµένα από διεθνείς ευρωπαϊκούς
οργανισµούς.

Αυτά όλα δεν σας δηµιουργούν ένα πρόβληµα ενός ενδεχόµε-
νου αναστοχασµού, από την πλευρά σας, µιας ριζικής άλλης ενό-
ρασης για το τι πρέπει να συµβεί µέσα σε µια χώρα η οποία
υφίσταται, µετά την οικονοµική κρίση, αυτές τις επάλληλες κρί-
σεις, µε βαρύτατες συνέπειες, κλιµατική κρίση, πανδηµία και όλα
τα φαινόµενα που υπάρχουν; Δεν αντιλαµβάνεστε ότι πρέπει να
στραφεί η χώρα στην ενίσχυση των δηµόσιων υποδοµών, στην
ενίσχυση του ανθρώπινου δυναµικού, στην ενίσχυση του κοινω-
νικού κράτους; Δεν το αντιλαµβάνεστε; Δεν θέλετε να το αντιλη-
φθείτε. Διότι είστε όµηροι αυτών των συγκεκριµένων πολιτικών
στις οποίες αναφέρθηκα προηγούµενα. 

Επίσης, ποιοι χρησιµοποίησαν την κρίση; Ποια κυβέρνηση χρη-
σιµοποίησε την κρίση, µε τους πολίτες κλεισµένους στα σπίτια
τους, για σωρεία καταγεγραµµένων κατευθείαν αναθέσεων, για
αποτροπές ελέγχων, για τη διάλυση και υπονόµευση των ελεγ-
κτικών µηχανισµών στη χώρα, για στυγνή προσπάθεια χειραγώ-
γησης της επικοινωνίας και ορισµένων δηµοσκοπικών εταιρειών,
για προσπάθειες παρέµβασης στη δικαιοσύνη, αλλά και για απει-
λές ποινικοποίησης και διώξεων προς τους δηµοσιογράφους; 

(Στο σηµείο αυτό κττυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου
οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι πολιτικοί συσχετισµοί αλλά-
ζουν µέσα στην κοινωνία. Δεν αλλάζουν µε κόλπα. Δεν αλλάζουν
µε τη χειραγώγηση την οποία προσπαθείτε να κάνετε και να δη-
µιουργήσετε φαινόµενα πλαστά για αλλαγές συσχετισµών. Εσείς

έχετε διανύσει το τελευταίο σας µίλι ως Κυβέρνηση. Αυτό είναι
σαφές. Από εκεί και πέρα η κοινωνία, την οποία θα ενθαρρύ-
νουµε και ενθαρρύνουµε κάθε µέρα για να κινητοποιείται, θα
δώσει τη δικιά της σφραγίδα, θα δώσει το δικό της αποτύπωµα. 

Και επειδή γράφτηκε κάπου σήµερα πάλι ότι ο ΣΥΡΙΖΑ έχει δύο
ψυχές, όχι, κάνετε λάθος. Ο ΣΥΡΙΖΑ έχει πολλές ψυχές. Έχει πολ-
λές ψυχές, που είναι ψυχές που αρδεύονται µέσα από την κοινω-
νία, από τις παραδόσεις του εργατικού κινήµατος, από τους
δηµοκρατικούς αγώνες, από τις ιδιαίτερες απόψεις που υπάρ-
χουν. Είναι το πιο δηµοκρατικό, σύγχρονο, ανοικτό κόµµα της πο-
λιτικής ζωής του τόπου. Πάρτε το είδηση. Περί αυτού πρόκειται. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Και γι’ αυτό η πρόσκλησή µας και προς όλες τις άλλες δυνά-

µεις της Αριστεράς, της δηµοκρατικής Αντιπολίτευσης, τις προ-
οδευτικές δυνάµεις, για να αλλάξει η Κυβέρνηση, για να υπάρξει
µια προοδευτική διακυβέρνηση στον τόπο εννοιολογείται, νοµι-
µοποιείται µε όρους κοινωνίας, µε όρους ιστορικής ενόρασης για
το τι έρχεται για το µέλλον. Όλοι θα πάρουµε τις ευθύνες µας,
όλες και όλοι, όλα τα κόµµατα θα πάρουν την ευθύνη τους για
το αν θα συνδράµουν, αν θα συγκλίνουν, για να υπάρξει µια τέ-
τοια προοδευτική πολιτική για τη χώρα. 

Το λέω και προς τους συναδέλφους του ΚΙΝΑΛ. Τώρα λείπουν.
Η σιωπή ή οι ίσες αποστάσεις δεν παράγουν πολιτικό αποτέλε-
σµα. Το ΚΙΝΑΛ είχε τη δικιά του πολιτική διαδροµή και περιπέτεια
για δύο λόγους: Πρώτον, διότι είχε πολύ σηµαντική συµµετοχή,
αρνητική, στο να φτάσει η χώρα στην κρίση που έφτασε. Και δεύ-
τερον, διότι συγκυβέρνησε µε τη Δεξιά. Αυτοί είναι οι πραγµατι-
κοί λόγοι. Η αναζήτηση µαγισσών για κάποιους ΣΥΡΙΖΑ, για
άλλες δυνάµεις, που του παίρνανε µε περίεργο τρόπο δυνάµεις,
και τώρα ήρθε ο τρόπος, πάλι µε κάποιους άλλους περίεργους
τρόπους, να ξανανέβει την ιστορική του διαδροµή είναι εντελώς
ατελέσφορη. 

Είµαι σίγουρος πως όλοι και όλες θα αναλογιστούµε την ευ-
θύνη µας. Εµείς ως ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, ο Αλέξης
Τσίπρας που υπέβαλε τη συγκεκριµένη πρόταση, είµαστε παρόν-
τες. Είµαστε παρόντες και σε κλίµακα Ευρώπης ως το µεγαλύ-
τερο κόµµα όλης αυτής της ευρύτερης οικογένειας. Έχουµε
αφήσει το αποτύπωµά µας σε επίπεδο διακυβέρνησης και είµα-
στε υπερήφανοι για αυτό το αποτύπωµα. Θα καλέσουµε τον ελ-
ληνικό λαό και καλούµε τον ελληνικό λαό να βάλει το δικό του
αποτύπωµα, έτσι ώστε όσο πιο γρήγορα µπορούµε να φύγει
αυτή η Κυβέρνηση και να ανοίξει ο δρόµος για την προοδευτική
διακυβέρνηση του τόπου. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε. 

Τον λόγο τώρα έχει εκ µέρους της Νέας Δηµοκρατίας η κ.
Μπακογιάννη.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
ένα από τα προνόµια των παλαιών Βουλευτών είναι ότι έχουν
ζήσει στη Βουλή πολλά χρόνια και έχουν δει και πολλές προτά-
σεις µοµφής. Οµολογώ ότι είναι η πρώτη πρόταση µοµφής την
οποία βλέπω, της οποίας αφορµή είναι ο χιονιάς και αιτία είναι
οι δηµοσκοπήσεις και ένα συνέδριο ενός κόµµατος. 

Και όσο, κύριε Πρόεδρε -µε όλο τον σεβασµό- και να προσπα-
θείτε να το κρύψετε, σας είπε ο κ. Ρουσόπουλος, µε πολύ χαρα-
κτηριστικό τρόπο, πόσες ευκαιρίες είχατε, πολιτικές αν θέλετε,
να κάνετε πρόταση µοµφής και δεν την κάνατε. Και την κάνατε
όταν ήρθε ο χιονιάς, αλλά ταυτόχρονα είχατε τα δηµοσκοπικά
στοιχεία τα οποία σας οδήγησαν στο να θέλετε αύριο το βράδυ
να υπάρξει ο διάλογος Μητσοτάκη – Τσίπρα. Αυτή είναι η πραγ-
µατικότητα. Και γιατί να το κρύψωµεν άλλωστε;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένα από τα βασικά προβλήµατα
τα οποία πιστεύω ότι έχετε εσείς στην Αντιπολίτευση είναι ότι επί
χρόνια επαναλαµβάνετε την ίδια στρατηγική και την ίδια τακτική,
αυτή την τακτική που σας έφερε στην κυβέρνηση το 2015, δη-
λαδή την απόλυτη καταστροφολογία, τον απόλυτο λαϊκισµό, το
«όχι σε όλα», το λεξιλόγιο του νεοφιλελευθερισµού και ό,τι άλλο
έχετε χρησιµοποιήσει, αυτή τη στρατηγική ακολουθείτε και
τώρα. 

5858 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Μόνο που το 2015 δεν είναι 2022. Το 2022 ο ελληνικός λαός
έχει βγάλει τα συµπεράσµατά του. Έµαθε. Έπαθε και έµαθε.
Έζησε τα τεσσεράµισι χρόνια που κυβερνήσατε, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι. Και αυτά τα τεσσεράµισι χρόνια τα θυµάται
πάρα πολύ καλά. Θυµάται πάρα πολύ καλά πώς κινδυνεύσαµε
να βγούµε έξω από την Ευρώπη. Θυµάται πάρα πολύ καλά τα
100 δισεκατοµµύρια που χρεωθήκαµε τσάµπα. Θυµάται πάρα
πολύ καλά τους τρόπους µε τους οποίους προσπαθούσατε να
παρέµβετε στην ελευθερία του Τύπου. Θυµάται πάρα πολύ καλά
τις διάφορες αποφάσεις του Συµβουλίου Επικρατείας. Αυτή είναι
η πραγµατικότητα και συνεχίζετε και σήµερα µε ακριβώς τον ίδιο
τρόπο. 

Εχθές κάθισα και έψαχνα για να βεβαιωθώ ότι δεν θα πω κάτι
στη Βουλή που δεν είναι σωστό. Θα σας κάνω µια πρόταση, κυ-
ρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, στο συνέδριό σας να κάνετε ένα εσω-
τερικό γκάλοπ και να ρωτήσετε ποια ήταν η χειρότερη κυβέρ-
νηση της Μεταπολίτευσης. Διότι εσείς οι ίδιοι είχατε πει ότι η χει-
ρότερη κυβέρνηση της Μεταπολίτευσης ήταν η κυβέρνηση του
Γεωργίου Παπανδρέου, αµέσως µετά, η χειρότερη κυβέρνηση
της Μεταπολίτευσης ήταν η κυβέρνηση του Αντώνη Σαµαρά και
µετά η χειρότερη κυβέρνηση της Μεταπολίτευσης είναι η Κυβέρ-
νηση του Κυριάκου Μητσοτάκη. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
(Θόρυβος – Γέλωτες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

Μήπως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να βάλετε και
την κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ µέσα, όπως πιστεύει η ελληνική κοινωνία
τελικά; Διότι η ελληνική κοινωνία, όπως αποδεικνύεται καθηµε-
ρινά, χειρότερη κυβέρνηση θεωρεί τη δική σας και αυτό κατά την
άποψή µου είναι και το πρόβληµά σας. Είσαστε κολληµένοι στο
χθες. Δεν έχετε καταλάβει τι έχει συµβεί πραγµατικά στον κόσµο
σήµερα, πού πάει αυτός ο κόσµος. 

Άκουσα τον κ. Σκουρλέτη και πρέπει να σας πω ότι απογοη-
τεύτηκα. Διότι όταν µας είπε όσα µας είπε, ωραία, αντιπολίτευση,
κάποια στιγµή του ξεφεύγει και µιλάει για τον ρυθµό ανάπτυξης
και άρχισε να λέει «Ακόµα κι αυτός ο ρυθµός ανάπτυξης δεν
είναι..». Μάσαγε τα λόγια του εκείνη την ώρα.

Γιατί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Η ανάπτυξη για την οποία
είµαστε όλοι περήφανοι θα πάει µε µέρισµα στον ελληνικό λαό.
Ούτε αυτό το θέλετε; Ούτε την ανάπτυξη θέλετε; Ούτε τη µείωση
της ανεργίας θέλετε; Ούτε τις συµφωνίες θέλετε; Ούτε την ανα-
βαθµισµένη Ελλάδα θέλετε; Δεν τα βλέπετε αυτά, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι; Δεν βλέπετε πού πάει ο τόπος; 

Και επειδή δεν θέλω να αποφύγω τα δύσκολα, θέλω να πω ξε-
κάθαρα: Ναι, στο χιονιά, οι αδυναµίες ήταν τεράστιες. Τερά-
στιες! Και η συγγνώµη, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ήταν
ειλικρινής και ήταν ειλικρινής από όλους. Πρώτα από τον Πρω-
θυπουργό και από εκεί και πέρα από όλα τα στελέχη της Νέας
Δηµοκρατίας. Ναι, δεν πετύχαµε και δεν υπάρχει κανένας από
εµάς ο οποίος να ένιωθε ωραία εκείνη την ώρα µε όλες τις αδυ-
ναµίες του συντονισµού και των αποφάσεων που παρουσιάστη-
καν. Παρουσιάστηκαν, όµως για πρώτη φορά; Ήταν η πρώτη
φορά που ο ΣΥΡΙΖΑ ανακάλυψε ότι ο κρατικός µηχανισµός έχει
ελλείψεις; Ήταν η πρώτη φορά που ο ΣΥΡΙΖΑ ανακάλυψε ότι µε
την κλιµατική αλλαγή υπάρχουν τεράστια προβλήµατα και πρέπει
να τα αντιµετωπίσουµε διαφορετικά; 

Εµείς εν πάση περιπτώσει αναγνωρίσαµε τα λάθη µας, ζητή-
σαµε συγγνώµη και είµαστε αποφασισµένοι να φτιάξουµε όσο
είναι δυνατόν την πολιτική προστασία, έτσι ώστε αυτά τα προ-
βλήµατα να ελαχιστοποιηθούν και θα ελαχιστοποιηθούν διότι
εµείς δεν λέµε ότι ψάξαµε να βρούµε κάποιο λάθος αλλά δεν το
βρήκαµε. Την αλαζονεία δεν την έχουµε εµείς, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, εσείς την είχατε. Εµείς µε ταπεινότητα λέµε ότι
υπήρξαν λάθη και ότι από εδώ και πέρα θα κάνουµε ό,τι µπο-
ρούµε για να τα διορθώσουµε για την όποια επόµενη φορά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας της κυρίας Βουλευτού)
Πρέπει να ολοκληρώσω. Κλείνω, λέγοντας, µια απλή κουβέντα. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, όσο είσαστε κολ-

ληµένοι στη λογική του 2015, τόσο πιο µακριά θα είσαστε από
την κοινωνία. Τόσο πιο πολύ η κοινωνία θα σας γυρίζει την πλάτη

και όσο και να προσπαθείτε να ωραιοποιήσετε καταστάσεις, δυ-
στυχώς για σας, η ελληνική κοινωνία δεν επικοινωνεί πλέον µαζί
σας και αυτή είναι η µεγάλη σας αγωνία. Έχετε καιρό να προ-
σέλθετε και στη Βουλή και στο ελληνικό πολιτικό σκηνικό µε ου-
σιαστικές προτάσεις, µε αντιπολίτευση σκληρή, αλλά εν πάση
περιπτώσει στοιχειωδώς σοβαρή και να φύγετε από τον δρόµο
αυτόν του άκρατου λαϊκισµού και της καταστροφολογίας, ο
οποίος όχι µόνο δεν σας βοηθάει αλλά κινδυνεύει πραγµατικά να
σας στείλει στο περιθώριο της ιστορίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς στη Νέα Δηµοκρατία εί-
µαστε υπερήφανοι για την Κυβέρνησή µας. Είµαστε περήφανοι
για τον Κυριάκο Μητσοτάκη και είµαστε περήφανοι για τα απο-
τελέσµατα των δυόµισι χρόνων. Είµαστε απολύτως βέβαιοι ότι
σε δεκαπέντε µήνες από σήµερα ο ελληνικός λαός συγκρίνοντας
τις διάφορες κυβερνήσεις που πέρασαν –της δικής σας, κυρίως,
συµπεριλαµβανοµένης αλλά και της δικής µας- είµαστε απολύ-
τως βέβαιοι ότι θα ξαναεµπιστευτεί τη Νέα Δηµοκρατία και τον
Κυριάκο Μητσοτάκη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, τον

λόγο παρακαλώ επί προσωπικού.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Για ποιον λόγο, κύριε

συνάδελφε; Σας πρόσβαλε σε κάτι; Είπε κάτι προσωπικό; Δεν νο-
µίζω, κύριε συνάδελφε, εν τη ρύµη του λόγου…

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Όχι, κυρία Πρόεδρε,
θέλω τον λόγο επί προσωπικού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, µη
µου το κάνετε αυτό σήµερα, σας παρακαλώ πολύ, γιατί έγινε και
µε άλλον συνάδελφο. Ακούστε µε λίγο. Εάν δεν υπάρχει κάτι
προσωπικό εκ µέρους του οµιλητή, δεν νοµίζω ότι έχετε τη δυ-
νατότητα να πάρετε τον λόγο εκτός από τον Κοινοβουλευτικό
σας Εκπρόσωπο και το ξέρετε πολύ καλά αυτό. Καλύτερα από
ποτέ!

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Δεν είναι έτσι, κυρία Πρόεδρε, δεν
είναι µόνο η ύβρις λόγος, είναι και η αποκατάσταση της ακρί-
βειας. Για το προσωπικό είναι δύο οι λόγοι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας ρωτώ και πάλι.
Υπάρχει κάτι προσβλητικό; Σε τί σας προσέβαλε; Εγώ δεν
άκουσα κάτι προσβλητικό, κύριε συνάδελφε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Δεν είναι µόνο η προσβολή, κυρία
Πρόεδρε, είναι και η αποκατάσταση της ακρίβειας…

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Ποτέ µια γυναίκα δεν προσβάλλει
έναν άνδρα και ειδικά η κ. Μπακογιάννη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Δεν καταλαβαίνω. Πα-
ραποίησε κάτι από αυτά που είπατε, κύριε συνάδελφε;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Βεβαίως, αυτό ισχυ-
ρίζοµαι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ωραία, αν έχει παρα-
ποιήσει, παρακαλώ πολύ έχετε για ένα λεπτό τον λόγο. Αλλά να
ακούσουµε ότι έχει παραποιήσει η κυρία συνάδελφος αυτά που
είπατε και νοµίζω ότι είναι εδώ ακόµη για να σας απαντήσει.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Βεβαίως. Και θα εί-
χαµε τελειώσει, εάν µου είχατε δώσει τη δυνατότητα.

Είπε η κ. Μπακογιάννη αναφερόµενη στην χθεσινή µου παρέµ-
βαση και σε σχέση µε τα ζητήµατα της οικονοµικής ανάπτυξης
λέγοντας πράγµατα τα οποία φαίνεται ότι δεν κατανόησε και
τους απέδωσε εντελώς διαφορετικό νόηµα.

Εγώ είπα επί λέξει ότι ο σηµερινός ρυθµός ανάπτυξης είναι
ένα σχετικό µέγεθος, διότι συγκρίνεται κάθε φορά –έτσι γίνεται
στην οικονοµία- µε τι έτυχε στην προηγούµενη περίοδο. Ήµα-
σταν πρωταθλητές στην ύφεση, άρα το να έχουµε τώρα συγκρι-
νόµενη µε το -8 και -9 µια ανάπτυξη δεν είναι σε σχέση µε το
πρόπερσι καλύτερα, ίσως είναι τα ίδια και λίγο χειρότερα από
πέρυσι. 

Αυτό, όµως, το οποίο εσείς δεν έχετε συνειδητοποιήσει είναι
ότι σε αυτό το µερίδιο της ανάπτυξης οι αµοιβές της εξαρτηµέ-
νης εργασίας έχουν µειωθεί. Άρα, λοιπόν, το περίσσευµα της
ανάπτυξης που είπατε ότι επιστρέφει ως κοινωνικό µέρισµα
στους πιο αδύνατους δεν συµβαίνει. Συµβαίνει ακριβώς το αντί-
θετο.
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Ειλικρινά, λοιπόν, εάν θέλετε όπως είπατε να έχετε µια πολι-
τική συγγνώµης –κατά τη γνώµη µου υποκριτική υπήρξε τις τε-
λευταίες µέρες- ουσιαστικής, η µοναδική συγγνώµη που είναι
αποδεκτή είναι να προκηρύξετε εκλογές, διότι οδηγείτε σε διεύ-
ρυνση των ανισοτήτων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, εδώ
δεν υπάρχει παραποίηση των όσων είπατε εσείς. Η κ. Μπακο-
γιάννη εξέφρασε τη δική της άποψη και δεν καταλαβαίνω γιατί
ζητήσατε τον λόγο τελικά.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Κυρία Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας παρακαλώ πολύ!

Το να παίρνετε το µικρόφωνο και να δηµιουργείτε εντυπώσεις
είναι τελείως διαφορετικό από το να υπάρχει παραποίηση λόγων.
Σας παρακαλώ πολύ. Είστε παλαιός κοινοβουλευτικός και είναι
απαράδεκτο αυτό που κάνετε αυτή τη στιγµή.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Κυρία Πρόεδρε, τον λόγο παρα-

καλώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ορίστε, κυρία συνά-

δελφε, έχετε τον λόγο ακριβώς γιατί δηµιουργήθηκε αυτό το
θέµα.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Κύριε Σκουρλέτη, µην ξύνεστε
στη γκλίτσα του τσοπάνη. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Ποιος είναι ο τσοπά-
νης;

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Γιατί καµµιά φορά τα αιτήµατα
γίνονται αποδεκτά, ποτέ µην έχετε απόλυτη βεβαιότητα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Τον λόγο έχει τώρα ο

εκπρόσωπος του ΜέΡΑ25, ο κ. Γρηγοριάδης.
ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-

εδρε, που µου δίνετε τον λόγο.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κυρίως βέβαια αγαπητοί κυρίες

και κύριοι Υπουργοί, και φυσικά βεβαιότατα, κύριε Μητσοτάκη,
δεν συµφέρει το παιχνίδι και παρακαλούµε όλοι απ’ εδώ να ση-
κωθείτε και να πάτε σε άλλη πόλη. 

Τάδε έφη ο αείµνηστος και αθάνατος βεβαίως για όλους εµάς
Μέντης Μποσταντζόγλου, όταν ζούσε ακόµα κατά το τέλος της
επτάχρονης τυραννίας της δικτατορίας, όπου και πάλι είχαµε
απωλέσει την εθνική κυριαρχία, όπως ακριβώς συµβαίνει και σή-
µερα σε αυτή την µαύρη χώρα. Το είπε, λοιπόν, για να δώσει έναν
χιουµοριστικό τόνο στο ότι πια ήταν ηλίου φαεινότερο ότι αυτή
η Κυβέρνηση κλέβει τη δηµοκρατία, την ελευθερία και τη δικαιο-
σύνη, κλέβει και το βιος όπως αποδείχθηκε αργότερα, διότι γι’
αυτό είµαστε στα µνηµόνια. Η αρχή στη χούντα έγινε για να φτά-
σουµε στα µνηµόνια µε τα θαλασσοδάνεια τα χουντικά.

Εµέµφετο, λοιπόν, τότε αυτό το γεγονός ο αείµνηστος Μέντης
Μποσταντζόγλου, ο οποίος να θυµίσω για την ιστορία -γιατί για
τέτοια πρόσωπα πολύ σηµαντικά και αξιαγάπητα για πάντα από
τον ελληνικό λαό, πρέπει να θυµίζουµε και τις ιδιότητές τους- ότι
όσο ζούσε αυτό το θηρίο το ανθρώπινο και το καλλιτεχνικό ήταν
και θεατρικός συγγραφέας και σκιτσογράφος και γελοιογράφος
και στιχουργός. Ήταν ακόµη και ζωγράφος. Κάτι, δηλαδή, πολύ
µακρινό για πολλούς από εµάς που είµαστε απλώς πολιτικοί ή το
πολύ-πολύ ηθοποιοί και πολιτικοί.

Κοιτάξτε, ας ξεκινήσουµε από τα βασικά. Πρέπει να τσακιστεί
και να φύγει αυτή η Κυβέρνηση από τον τόπο µας. Για µας στο
ΜέΡΑ25 η Κυβέρνηση πρέπει να σηκωθεί και να φύγει –όχι εσείς,
µια χαρά είστε εσείς, η Κυβέρνηση που σας εκπροσωπεί- αλλά
πριν το κάνει αυτό πρέπει να ζητήσει ασφαλώς ένα µεγάλο συγ-
γνώµη από τον ελληνικό λαό και πρέπει τα µέλη της όλα µηδενός
εξαιρουµένου να δεσµευθούν ότι δεν θα ξαναδεχθούν ποτέ να
επιστρέψουν σε θέσεις εθνικής ευθύνης. 

Θέλετε να µάθετε γιατί; Ας ξεκινήσουµε από αυτό που είπε η
κ. Μπακογιάννη. Η κ. Μπακογιάννη έφυγε τώρα, ήταν αναγκα-
σµένη να φύγει και δεν θα µπορεί να µου απαντήσει. Τόλµησε να
πει «γιατί είµαστε µίζεροι, γιατί µεµψιµοιρούµε για την ανά-
πτυξη»! Ποια ανάπτυξη; Τολµάτε να κοροϊδεύετε ακόµα την κοι-
νωνία; 

Κάνω µία ερώτηση και ας µου απαντήσει όποιος θέλει από
εσάς όταν µιλήσει, κοινοβουλευτικός, Υπουργός, Πρωθυπουρ-

γός, ο ίδιος ο Θεός ας έρθει να µου απαντήσει. Το πρωτογενές
πλεόνασµα της πατρίδας µας θα είναι φέτος µικρότερο από το
2019, ναι ή όχι; Θα είναι και το ξέρουµε όλοι εδώ µέσα. Καµµία
ανάπτυξη! Είµαστε υποαναπτυσσόµενοι από το 2019 που κυβερ-
νάτε,και εντεύθεν. 

Γιατί πρέπει να φύγετε; Πρέπει να φύγετε για χιλιάδες λόγους,
αλλά ας επικαλεστώ τους βασικούς. Πρέπει να φύγετε γιατί
έχετε µπει µέσα στο σπίτι του ελληνικού λαού και τον κλέβετε
εδώ και δυόµισι χρόνια. Αυτό το κάνετε όταν δεν του κλέβετε το
ίδιο το σπίτι, ώστε να µην έχει σπίτι για να µπείτε µέσα να τον
κλέψετε. Ξέρετε τι εννοώ, «κόκκινα» δάνεια, το θαυµάσιο σχέδιο
«Ηρακλής» κ.λπ.. Πρέπει να φύγετε, λοιπόν, γιατί κλέβετε τον λαό
µας.

Πρέπει να φύγετε γιατί τα έχετε κάνει τόσο χάλια στην οικο-
νοµία που δανειστήκατε 40 δισεκατοµµύρια ευρώ από το Ταµείο
Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας των Βρυξελλών, το οποίο
είναι και απάτη γιατί είναι έντοκο το δάνειό σας αυτό, και τι κά-
νετε, ξέρετε; Δώσατε λιγότερα από 900 εκατοµµύρια ευρώ υπό
µορφή ψίχουλων επιδοµάτων στους επαίτες, τον ελληνικό λαό,
και τα υπόλοιπα 49,5 σε δέκα παρασιτικούς φίλους σας ντόπιους
και ξένους. Γι’ αυτό πρέπει να τσακιστείτε και να φύγετε από εδώ
µέσα.

Πρέπει επίσης να φύγετε για τον Πτωχευτικό σας Κώδικα, ο
οποίος επιτρέπει στον κ. Μητσοτάκη ή σε εµένα να πάω να πάρω
στο 4% της αξίας, δηλαδή µε 4.000, το σπίτι κάποιου που το έχει
πληρώσει 100.000 ευρώ, αλλά δεν αφήνει τον ίδιο να το διεκδι-
κήσει. Τον τιµωρεί ενώ, όπως σας έχω ξαναπεί, τα µνηµόνιά σας
φταίνε που τον έβγαλαν εκτός προγράµµατος και δεν είναι συ-
νεπής στα δάνειά του.

Πρέπει να φύγετε για όλες τις ιδιωτικοποιήσεις που έχετε
κάνει, για την τελική αποσάθρωση –εσείς δεν την κάνατε ολό-
κληρη αλλά την ολοκληρώσατε- όλων των εργασιακών σχέσεων. 

Πρέπει να φύγετε για την ολική απώλεια της εθνικής κυριαρ-
χίας που ζει αυτή την στιγµή η πατρίδα µας. 

Πρέπει να φύγετε για την αιχµαλωσία της χώρας, για τον τρο-
µακτικό -είχαµε να τον δούµε ίσως από τη δικτατορία- αυταρχι-
σµό που φέρατε στη χώρα, για το ότι βαράγατε, χτυπάγατε τα
παιδιά στην αρχή στις πλατείες, µετά τους φοιτητές, τα παιδιά
σας, µετά τους καθηγητές που πήγαν να τα υπερασπιστούν, µετά
τους ανθρώπους που έπιναν καφέ στην πλατεία της Νέας Σµύρ-
νης. 

Πρέπει να φύγετε για την καταστροφή του περιβάλλοντος, την
οποία σερβίρετε τόσον καιρό σαν σωτηρία του περιβάλλοντος.
Αλλά όµως δεν µπορείτε να κρυφτείτε, γιατί οι ενέργειές σας
είναι απολύτως καταστρεπτικές για το περιβάλλον.

Πρέπει να φύγετε για τις καθαρίστριες που απολύσατε. Πρέπει
να φύγετε για τις φρεγάτες που πήρατε, τις οποίες τις πήρατε
δήθεν για την εθνική άµυνα της χώρας µας, αλλά όλοι ξέρουµε
ότι αν σας προστάξει η Ουάσιγκτον να µείνουν στο λιµάνι στη
Σαλαµίνα, στον Ναύσταθµο, εκεί θα µείνουν. Και αν σας προστά-
ξει η Ουάσιγκτον να µείνουν τα Ραφάλ στην Τανάγρα, εκεί θα
µείνουν καθηλωµένα. Ξέρετε που το ξέρω; Εκεί έµειναν στην
Κύπρο, όταν χάσαµε τη µισή Κύπρο µας, όταν έχασε η Κύπρος
τη µισή της χώρα. Εκεί έµειναν και υπήρχαν. Τότε δεν υπήρχαν
Ραφάλ. Υπήρχαν το ολοκαίνουρια Μιράζ F1 πριν τα 2000, γιατί
ξέρω και από αυτά, και υπήρχαν επίσης τα θαυµάσια Φάντοµ, τα
οποία έµειναν επίσης όλα καθηλωµένα. 

Ξέρετε τι άλλο υπήρχε, γιατί υπηρέτησα στο Πολεµικό Ναυτικό
επτακόσιες πενήντα εννέα ηµέρες; Υπήρχαν εβδοµήντα δύο κα-
ράβια, τα οποία στείλατε στα Ίµια και έκαναν βόλτες γύρω-γύρω
µέχρι που οι Τούρκοι µπήκαν και σηκώσαν σε δικό µας ξερονήσι
την τούρκικη σηµαία.

Πρέπει, λοιπόν, να φύγετε γιατί χρεώσατε τον ελληνικό λαό µε
10 δισεκατοµµύρια για όπλα που δεν έχετε τα άντερα να τα χρη-
σιµοποιήσετε, και δεν είχατε ποτέ το ήθος και δεν είχατε ποτέ το
κουράγιο, δεν είχατε ποτέ τη λεβεντιά, και τον ηρωισµό, και το
θάρρος να τα χρησιµοποιήσετε. Πρέπει να φύγετε για όλους αυ-
τούς τους λόγους!

Πρέπει να φύγετε για τη δαιµονοποίηση των πάντων όποιων
διαφωνούν µε τις απόψεις σας. Πρέπει να φύγετε –και θα σας
σοκάρω τώρα µε αυτό που θα πω, αλλά θα το πω- για έναν ακόµα
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λόγο. Και πρέπει να φύγετε για αυτόν τον λόγο και εσείς, και θα
πρέπει να µην έρθουν ούτε αυτοί πίσω, και θα πρέπει να µην έρ-
θουν ούτε αυτοί. Πρέπει να φύγετε όλοι. Ξέρετε για ποιον λόγο;
Γιατί είσαστε άσχηµοι. Ξέρετε τι εννοώ µε αυτό; Ότι δεν είσαστε
καθόλου όµορφοι. Ξέρετε τι θα πει αυτό; Ότι δεν έχετε ευµορ-
φία. Ξέρετε τι θα πει αυτό; Ότι δεν έχετε καθόλου καλή µορφή.
Ξέρετε γιατί δεν έχετε καµµία καλή µορφή και τα τρία µνηµο-
νιακά κόµµατα; Γιατί δεν είχατε και δεν έχετε καµµία µορφή.
Έχετε απωλέσει το σχήµα και τη µορφή σας, γι’ αυτό είσαστε
άσχηµοι και δεν είσαστε όµορφοι, και παίρνετε κάθε φορά το
σχήµα και τη µορφή του δοχείου που σας βάζουν οι Βρυξέλλες,
του δοχείου που σας βάζουν οι δεσµοφύλακές σας. Πρέπει να
φύγετε γιατί δεν έχετε την παρρησία µετά από δώδεκα χρόνια,
που η χώρα µας νεκροζώντανη στο κύτταρο ψυχορραγεί, να πά-
ρετε τα κουράγια σας, να τα ενώσουµε όλοι µαζί και να απελευ-
θερώσουµε τους ανθρώπους που πεινάνε και κρυώνουν εκεί έξω.

Για την κακοκαιρία, αλήθεια, η διαχείριση και ο συντονισµός
των υπηρεσιών του κρατικού µηχανισµού µας ήταν το πρόβληµα;
Αµ δεν ήταν αυτό! Η απουσία, η εξαφάνιση του κρατικού µηχα-
νισµού ήταν το πρόβληµα. Ξέρετε ποιο είναι το πρόβληµα; Ότι
εδώ και πάρα πολλά χρόνια, αλλά τα δύο τελευταία πια το έχετε
τερµατίσει το κοντέρ, δεν υπάρχει κρατικός µηχανισµός, δεν
υπάρχει καµµία δηµόσια υπηρεσία, δεν υπάρχουν περιφερειακές
υπηρεσίες, δεν υπάρχουν δηµοτικές υπηρεσίες που να έχουν µό-
νιµο προσωπικό αορίστου χρόνου.

Και ξέρετε πώς αποδεικνύεται αυτό; Να σας το πω και αυτό
να το καταλάβετε. Γιατί ό,τι δεν έχετε ιδιωτικοποιήσει, όπως είναι
η τροφοδοσία των νοσοκοµείων µας, τα φαγητά που τρώνε οι
γιατροί και οι ασθενείς µας, όπως είναι η καθαριότητα των νοσο-
κοµείων µας, όπως είναι η µισή υγεία µας, όπως είναι ό,τι µπο-
ρέσατε και δεν µπορέσατε να ιδιωτικοποιήσετε, όπως είναι η
ΤΡΑΙΝΟΣΕ, τι το έχετε κάνει; 

Αυτοί πρέπει να φύγουν, αλλά είναι άλλο ερώτηµα αν τα µνη-
µονιακά κόµµατα, για να θυµηθούµε µια ρήση ενός άλλους αεί-
µνηστου, του Ανδρέα Παπανδρέου, δικαιούνται διά να τους
µέµφονται. Αφήστε να τους µεµφόµαστε εµείς, το Κοµµουνιστικό
Κόµµα και η Ελληνική Λύση, που δεν ασκήσαµε µνηµονιακή διοί-
κηση. Εσείς θα συζητήσουµε στο τέλος της οµιλίας µου για το
εάν και κατά πόσον έχετε το δικαίωµα, δικαιούστε διά να οµι-
λείτε, όπως έλεγε και ο αείµνηστος Ανδρέας. Κατά τη γνώµη µας,
δεν δικαιούστε καθόλου.

Έχουµε, λοιπόν, έναν κρατικό µηχανισµό που ό,τι δεν έχετε
ιδιωτικοποιήσει το έχετε κάνει ΣΔΙΤ. Ξέρετε τι σηµαίνει ΣΔΙΤ; Να
µάθει ο ελληνικός λαός που µας ακούει από εκεί ψηλά: ΣΔΙΤ,
αγαπητέ ελληνικέ λαέ, σηµαίνει σύµπραξη δηµόσιου και ιδιωτι-
κού τοµέα. Ξέρετε τι σηµαίνει µε άλλα λόγια αυτό; Με άλλα λόγια
σηµαίνει ότι κράτος ή περιφέρεια ή δήµος, δηλαδή όλοι εµείς οι
ψηφοφόροι, οι πολίτες, αναλαµβάνουµε το κόστος και εσείς χα-
ρίζετε στον ιδιώτη εργολάβο που έρχεται και καρπώνεται το κέρ-
δος του κόστους που εµείς αναλάβαµε σε ένα υπερκοστολο-
γηµένο έργο, του οποίου έργου τη συνδροµή σε µία κατάσταση
ανάγκης αδυνατεί να παρέχει λόγω κατ’ αποκοπής της σχετικής
σύµβασης. 

Ξέρετε τι λέω; Λέω ότι αφού χρεώνετε εµάς και χαρίζετε τα
κέρδη σε αυτόν µετά υπογράφετε και µία σύµβαση που του δίνει
το δικαίωµα να βγάζει την ουρά του απ’ έξω και να σας κάνει ξε-
φτίλα πάλι σήµερα, που δήλωσε η «ΑΤΤΙΚΗ ΟΔΟΣ» µετά το Δ Σ
της ότι «εµείς, δυστυχώς, δεν έχουµε καµµία αρµοδιότητα να
κλείσουµε την Αττική Οδό. Εσείς µας το απαγορεύετε». Πάλι γυ-
µνός ο βασιλιάς, πάλι γυµνός ο Κυριάκος Μητσοτάκης.

Μέσα στα δώδεκα πλέον χρόνια στα οποία η Ελλάδα, η χώρα
µας, τελεί υπό καθεστώς της de facto και de jure αποικίας µε
όχηµα το χρέος µας το κράτος αποσύρεται από πάροχος κοινής
ωφέλειας και µετατρέπεται σε µία δήθεν ρυθµιστική αρχή και µά-
λιστα ανεξάρτητη. 

Τι είναι το κράτος, κυρίες και κύριοι Βουλευτές της Νέας Δη-
µοκρατίας; Είναι διαιτητής; Το βάζουµε ανάµεσα στους κακούς
καπιταλιστές και στον καλό λαό να πει ποιος έχει δίκιο; Όχι, το
κράτος είναι ο προστάτης του καλού λαού, που είναι το πρόβατο,
και τον φυλάει από τον λύκο, που είναι ο κακός καπιταλιστής, ο
κ. Μπόµπολας στη συγκεκριµένη περίπτωση. Δεν ξεχνάω, ξέ-

ρετε, τα ονόµατα. Έχω ένα πάθος να τα λέω. Όποια πέτρα και
αν σηκώσεις ένας Μπόµπολας θα βγει από κάτω. Ποιος έχει την
Αττική Οδό και τη νέµεται; Ο κ. Μπόµπολας έχει την Αττική Οδό
και τη νέµεται.

Μιλάµε για τους δρόµους, µιλάµε για τα λιµάνια, τα αεροδρό-
µια, την παιδεία. Έχουµε ξελαρυγγιαστεί για την υγεία να µιλάµε
από την αρχή της πανδηµίας και να απαιτούµε την άµεση ενί-
σχυση µε υλικοτεχνική υποδοµή, µε τοµογράφους, µε ΜΕΘ και
φυσικά µε µόνιµο, επαρκές, βάσει οργανογράµµατος κάθε νο-
σοκοµείου ξεχωριστά και δοµής υγείας, ιατρικό και νοσηλευτικό
προσωπικό.

Έχετε όµως χαράξει τη ρότα του ξεπουλήµατος, της ιδιωτικο-
ποίησης, της εµπορευµατοποίησης άσχετα µε το τι θέλει ο λαός.
Το αποδείξατε την επαύριον του δηµοψηφίσµατος. «όχι» ήθελε
ο λαός µε 62%, «ναι» τρώει από τότε επτά χρόνια µέχρι σήµερα.

Και τώρα ας περάσουµε στο εάν δικαιούται διά να οµιλεί ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ και το ΚΙΝΑΛ, απλώς ο ΣΥΡΙΖΑ κατέθεσε την πρόταση µοµ-
φής. Δικαιούστε να τους µέµφεστε; Δικαιούµαστε να τους µεµ-
φόµαστε, αν έχουµε τέτοια πολιτεία όπως εσείς;

Ένα απλό πράγµα θα σας ρωτήσω και µου λέτε, αν θέλετε.
Την ΤΡΑΙΝΟΣΕ ποιος την ιδιωτικοποίησε, ποιος την πούλησε
έναντι πινακίου φακής, λιγότερο απ’ όσο κοστίζουν οι ράγες του
στους Ιταλούς, σε µια χρεωκοπηµένη εταιρεία –η ιταλική- η οποία
το µόνο που έχει κάνει από τότε που την πήρε είναι ότι αγόρασε
δύο τρένα τριάντα πέντε ετών το καθένα;

Ποιος χάρισε στη «FRAPORT» τα δώδεκα φιλέτα αεροδρόµια
της Ελλάδας; Το κυριότερο όµως απ’ όλα, ποιος έκανε το Υπερ-
ταµείο, αγαπηµένοι πρώην σύντροφοι; Δεν το έκανα εγώ, δεν το
έκανε ο Γιάνης Βαρουφάκης και δεν το έκανε πολύ φοβάµαι ούτε
καν η Νέα Δηµοκρατία. Το κάνατε εσείς.

Ποιος έκοψε το ΕΚΑΣ σαν πρώτο βήµα-µέτρο που πήρε µόλις
κυβέρνησε; Δεν το έκανα εγώ. Δεν το έκανε ο Γιάνης Βαρουφά-
κης. Και πολύ φοβάµαι ότι δεν το έκανε ούτε καν η Νέα Δηµο-
κρατία. Το κάνατε εσείς.

Δεν το λέω αυτό τόση ώρα για να σας πω ότι είστε τα ίδια µε
τη Νέα Δηµοκρατία. Δεν το πιστεύουµε. Είµαστε κατά των ίσων
αποστάσεων µε φανατισµό. Έχετε ενστάσεις; 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Εγώ, κύριε Σκουρλέτη, δέσµευσα τη χώρα µας µέχρι το 2060

µε πρωτογενή πλεονάσµατα, που σηµαίνει µαθηµατική λιτότητα
για τις επόµενες τέσσερις δεκαετίες; Εγώ το έκανα; Δεν το έκανα
εγώ. Το έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ. Και λέω δεν θέλουµε ίσες αποστάσεις,
δεν λέµε ότι είστε το ίδιο. Ξέρετε γιατί σας κατηγορούµε κυρίως;
Και θα τελειώσω γρήγορα, κυρία Πρόεδρε. Θα πάρω ακόµα ένα
έως δύο λεπτά το πολύ. Σας κατηγορούµε, κυρίως, και µε φανα-
τισµό σας κατηγορούµε για ένα πράγµα, γιατί συντρίψατε την
ελπίδα. Η ελπίδα του ελληνικού λαού εναποτέθηκε απάνω στις
δικές σας πλάτες. Τότε ήταν και ο κ. Βαρουφάκης παρέα σας.
Και όταν εσείς δηλώσατε διά στόµατος του Αρχηγού σας «συ-
γνώµη, αυταπάτες» ξέρετε τι κάνατε; Θυµίσατε στον ελληνικό
λαό ότι δέκα χρόνια τώρα αυτοί που λέγανε αυταπάτη τη µόνη
προσπάθεια αντίστασης και απελευθέρωσης απ’ τη σκλαβιά µας
ήταν ο κ. Σαµαράς, ο κ. Μητσοτάκης, ο κ. Παπανδρέου, ότι ήταν
όλοι αυτοί που είχαν ήδη γίνει υποδειγµατικοί κρατούµενοι. Και
τότε ξέρετε τι είπε ο ελληνικός λαός, που είχε φύγει µε κόπο από
το ιδεολογικό του περιθώριο για να φτάσει σε εσάς; Σκέφτηκε:
«Α, είχαν δίκιο οι Δεξιοί που εδώ και δέκα χρόνια µας λένε δεν
υπάρχει άλλος τρόπος».

Εµείς είµαστε εδώ για να πούµε σε όλους τους τόνους -όχι σε
εσάς, σ’ αυτούς απευθυνόµαστε και θα απευθύνοµαι µέχρι να
πεθάνω- ότι είµαστε εδώ γιατί δεν είναι αυταπάτη. Είναι υποχρέ-
ωση εθνική και ηθική, κυρία Πρόεδρε. Είναι η βασική µας υπο-
χρέωση να αντισταθούµε µέχρι την τελευταία ρανίδα του
σώµατός µας και του αίµατός µας σ’ αυτή την κλοπή της χώρας.

Κλείνω µε τη φράση. Θέλει αρετή και τόλµη η ελευθερία. Ας
µη ζήσουµε ούτε µια µέρα ακόµη ως σκλάβοι. Δεν έχουµε αυτό
το δικαίωµα, γιατί είµαστε Έλληνες και αυτό που µας καθορίζει
και µας προσδιορίζει -και την ύπαρξη και την ψυχή µας- από αρ-
χαιοτάτων χρόνων είναι η ανυποχώρητη σταθερή αγάπη µας,
λυσσαλέα αγάπη µας, για την ελευθερία και τη δικαιοσύνη. 

Στις επόµενες εκλογές, όποτε κι αν αυτές γίνουν, το δίληµµα
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θα είναι ένα και µόνο, κυρίες και κύριοι Βουλευτές. Μέρα ή νύχ-
τα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε
συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει ο Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης, κ. Πι-
κραµµένος.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΠΙΚΡΑΜΜΕΝΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνη-
σης): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε µια κίνηση εντυπωσιασµού
και θέλοντας να εκµεταλλευτεί τα έντονα προβλήµατα των πολι-
τών από την κακοκαιρία «Ελπίδα» η Αξιωµατική Αντιπολίτευση
και ο Πρόεδρός της υπέβαλαν πρόταση δυσπιστίας στην Κυβέρ-
νηση, επιδιώκοντας έτσι να αποκοµίσουν πρόσκαιρα πολιτικά
οφέλη. Πιστεύω, όµως, ότι θα συµβεί ακριβώς το αντίθετο. Πι-
στεύω ότι αυτή η πρόταση δυσπιστίας συνιστά µια µεγάλη ευ-
καιρία για τη Νέα Δηµοκρατία και την Κυβέρνηση του Κυριάκου
Μητσοτάκη, γιατί µέσα από αυτή τη διαδικασία προσφέρεται η
δυνατότητα να ανανεώσουµε την εµπιστοσύνη του ελληνικού
λαού στο πρόγραµµα που υλοποιούµε και να συνεχίσουµε έτσι
το µεταρρυθµιστικό έργο αυτής της Κυβέρνησης και να το κά-
νουµε κτήµα όλου του ελληνικού λαού. Άλλωστε απέναντι σε
αυτό το έργο η Αντιπολίτευση δεν έχει να προτάξει ούτε θέσεις
ούτε πρόγραµµα ούτε εναλλακτική πρόταση. Γι’ αυτόν τον λόγο
εξακολουθεί να υστερεί συντριπτικά στα µάτια των πολιτών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρά το γεγονός ότι ως Κυβέρ-
νηση κληθήκαµε να αντιµετωπίσουµε πρωτόγνωρες καταστάσεις
και απρόβλεπτες συγκυρίες, η στρατηγική µας προσέγγιση και
ο στόχος της Κυβέρνησης παραµένει σταθερά ο ίδιος, που είναι
να τεθούν γερά θεµέλια για ένα καλύτερο αύριο στην Ελλάδα.
Και οι µεγάλες προκλήσεις που αντιµετωπίζει αυτή τη στιγµή η
χώρα µας αφορούν, κυρίως, την οικονοµία και το εισόδηµα του
πολίτη, την άµυνα και την ασφάλεια, τη διαχείριση της πανδηµίας
και την αντιµετώπιση της κλιµατικής αλλαγής, τα φαινόµενα της
οποίας κάνουν όλο και πιο συχνά την εµφάνισή τους.

Στην καθηµερινή µας ζωή βιώνουµε, πλέον, ακραία καιρικά
φαινόµενα τα οποία επιζητούν εγρήγορση, κεντρικό σχεδιασµό
και άµεσες κυβερνητικές αποφάσεις.

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας είναι η πρώτη ελληνική
κυβέρνηση που φέρνει στο τραπέζι την επελαύνουσα κλιµατική
κρίση. Ενεργούµε και λαµβάνουµε µέτρα, ενώ συγχρόνως προ-
σπαθούµε να καθορίζουµε πολιτικές, χωρίς πολλές φορές να
έχουµε την απαιτούµενη χρονική άνεση για να τις µελετήσουµε,
κυρίως, λόγω της πανδηµίας. Το φαινόµενο της κλιµατικής αλ-
λαγής απαιτεί µελέτη, σύγχρονη προσέγγιση, ολιστική αντιµετώ-
πιση και όχι αποσπασµατικά µέτρα.

Η αναβάθµιση της πολιτικής προστασίας µε τη δηµιουργία
ενός νέου Υπουργείου έθεσε τις βάσεις για έναν εθνικό πυλώνα
ασφαλείας και τη δηµιουργία ενός εθνικού µηχανισµού διαχείρι-
σης. Αυτή η πρωτοβουλία στη σύντοµη πορεία της έχει αναµφι-
σβήτητα θετικό πρόσηµο, το οποίο, όµως, µας δίνει το έναυσµα
για να προχωρήσουµε στα επόµενα σηµαντικά βήµατα. Και ποια
είναι αυτά;

Πρέπει να αναδιοργανωθεί η πολιτική προστασία και να δο-
θούν στον Υπουργό πλήρεις και αποκλειστικές αρµοδιότητες -
και προς θεού όχι συναρµοδιότητες- δεδοµένου ότι θα έχει και
την πλήρη πολιτική ευθύνη. Η πολιτική προστασία πρέπει να έχει
κεντρικά ανά πάσα στιγµή την πλήρη εικόνα της κατάστασης,
ώστε αφ’ ενός να µπορεί να συντονίζει αποτελεσµατικά τις ενέρ-
γειες των λοιπών φορέων, κυρίως, όµως, πρέπει να παίρνει κυ-
ριαρχικά τις αποφάσεις για δράση. Είναι καιρός, πλέον, να
προσδιοριστούν και οι σχέσεις της κεντρικής εξουσίας µε την το-
πική αυτοδιοίκηση, κυρίως σε στιγµές µεγάλων κρίσεων, διότι
δεν γίνεται αυτοί να ασκούν πληµµελώς τα καθήκοντά τους και
να επιφέρουν έτσι ζηµία  στην αποτελεσµατικότητα των κεντρι-
κών δράσεων και να επιβαρύνουν τη γενική εικόνα, την οποία συ-
νολικά και τελικά επωµίζεται η Κυβέρνηση.

Συµπερασµατικά, απαιτείται µακρόχρονος, σταθερός σχεδια-
σµός, αλλαγή νοοτροπίας στις δηµόσιες υπηρεσίες, ανάληψη ευ-
θύνης από την αυτοδιοίκηση, πρόληψη στην κρίση και µεγάλες
νέου τύπου επενδύσεις και υποδοµές. Τα γεγονότα που ζήσαµε
πρόσφατα µας δείχνουν καθαρά ότι αυτή είναι πλέον η ενδεδειγ-

µένη λύση και να είστε βέβαιοι, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι η Κυ-
βέρνηση θα προχωρήσει σύντοµα προς αυτή την κατεύθυνση.

Η ως σήµερα κυβερνητική πολιτική έχει εξάλλου οδηγήσει τη
χώρα µας να λογίζεται ως ισότιµος εταίρος στην Ευρωπαϊκή
Ένωση και παράλληλα οι κινήσεις µας στην εξωτερική πολιτική
έχουν εµπεδώσει την Ελλάδα στη διεθνή κοινότητα ως παρά-
γοντα σταθερότητας στην περιοχή των Βαλκανίων και της Με-
σογείου. Η Ελλάδα είναι πλέον σαφώς πιο ισοδύναµος και πιο
αναµεµειγµένος εταίρος στο ευρωπαϊκό παιχνίδι και στις διεθνείς
συµµαχίες. Ο λόγος του Πρωθυπουργού στα διεθνή φόρα έχει
ουσιαστική και βαρύνουσα σηµασία µε τον λόγο των υπολοίπων
εταίρων.

Παράλληλα η Κυβέρνηση έχει εστιάσει και στον τοµέα της οι-
κονοµικής ανάπτυξης. Χαρακτηριστικό παράδειγµα αποτελεί η
ενεργοποίηση σε ευρωπαϊκό επίπεδο του Ταµείου Ανάκαµψης.

Το Εθνικό Σχέδιο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας έχει τύχει εν-
θουσιώδους αποδοχής από τα όργανα της Ευρωπαϊκής Ένωσης
και αποτελεί ένα καθοριστικό στοίχηµα. Η απορρόφηση των χρη-
µάτων έχει σχεδιαστεί σε συνδυασµό µε µεταρρυθµίσεις, οι
οποίες αποτελούν βασική προτεραιότητα. Μέσα σε αυτή τη συγ-
κυρία µάς δίνεται η ευκαιρία να ορίσουµε εξ υπαρχής τις δυνα-
τότητες της χώρας και να αλλάξουµε συνολικά την εικόνα της.
Η προσπάθεια αυτή συνδυάζεται µε έναν ευρύτερο σχεδιασµό
της Κυβέρνησης που αφορά στην αναβάθµιση της ποιότητας των
θεσµών της χώρας και ειδικότερα στον εξορθολογισµό της κα-
τάστασης που επικρατεί στις ανεξάρτητες αρχές µε στόχο να κα-
ταστήσουµε τη λειτουργία τους πιο αποτελεσµατική. 

Στο τέλος θέλω να αναφερθώ και στον τοµέα της δικαιοσύνης,
η οποία αποτελεί έναν από τους πιο κρίσιµους παράγοντες, όχι
µόνο για τη διατήρηση της κοινωνικής συνοχής αλλά και για την
καλλιέργεια κλίµατος θεσµικής σταθερότητας επενδυτικής εµπι-
στοσύνης και εν τέλει οικονοµικής ανάπτυξης. Είναι πλέον κοινά
αποδεκτό ότι η απονοµή της δικαιοσύνης επιδρά αποφασιστικά
στην οικονοµία. Γι’ αυτό και η σηµερινή Κυβέρνηση έχει θέσει ως
στόχο τη δηµιουργία ενός πλαισίου εύρυθµης λειτουργίας και
µεταρρυθµίσεων κοµβικής σηµασίας για την απονοµή ταχείας
και αποτελεσµατικής δικαιοσύνης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας θα ήθελα να πω ότι
σε λίγες ώρες από τώρα αυτό που θα αποδειχθεί είναι ότι η πρό-
ταση δυσπιστίας ήταν ένα ανώφελο παιχνίδι πολιτικών εντυπώ-
σεων. Η απόρριψη της πρότασης δυσπιστίας θα δώσει πανη-
γυρικά νέα ψήφο εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας και θα ολοκληρώσει το έργο της για να συνεχίσει τις
µεγάλες τοµές που χρειάζεται η χώρα. Θα αποδειχθεί και θα ανα-
δειχθεί ακόµη µία φορά η συντριπτική διαφορά που χωρίζει την
Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη από τις προηγούµενες.
Γιατί είναι συντριπτική η διαφορά στην µέθοδο και τη νοοτροπία.
Γιατί η Κυβέρνηση αυτή θα εξακολουθήσει να δείχνει στους πο-
λίτες ότι πέρα από τη σταθερή υλοποίηση του έργου της έχει και
τη δυνατότητα, συνάµα, να αναγνωρίζει, να διορθώνει και τελικά
να τραβά µπροστά χωρίς να αναλώνεται σε στείρες αντιπαραθέ-
σεις. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας ευχαριστώ κι εγώ,

κύριε Υπουργέ. 
Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Ιάσωνας Φωτήλας εκ µέρους της Νέας

Δηµοκρατίας. 
ΙΑΣΩΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Δεν µπορώ να µη θίξω κάτι που δεν ξέρω κατά πόσο έχει θίξει

κάποιος συνάδελφος. Δεν έχω παρακολουθήσει όλες τις τοπο-
θετήσεις. Από το πρωί µέχρι και πριν από λίγο, πριν έρθει ο κ.
Βούτσης να µιλήσει, δεν υπήρχαν σε όλη τη διαδικασία σήµερα
πάνω από τρεις έως τέσσερις Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ. Σε µία κο-
ρυφαία κοινοβουλευτική διαδικασία, ο ΣΥΡΙΖΑ τόσο πιστεύει σε
αυτή την πρόταση που κάνει και βέβαια τόσο σέβεται κιόλας τις
πιο υψηλές κοινοβουλευτικές διαδικασίες. Αυτά απλά για να
δούµε την υποκριτική του θέµατος.

Σε κάθε περίπτωση εµείς σας ευχαριστούµε. Σας ευχαριστού-
µε που µας δίνετε τη δυνατότητα και την ευκαιρία να µιλήσουµε
σήµερα σε αυτή την Αίθουσα για όσα κάναµε αυτά τα δυόµισι
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χρόνια, προκειµένου όχι µόνο να στηρίξουµε αλλά, κυρίως, να
ενισχύσουµε την ελληνική ανάπτυξη, όχι µε λόγια όπως κάνατε
εσείς αλλά µε ουσιαστικές πράξεις και µεταρρυθµιστικά έργα,
δίνοντας συγκεκριµένες λύσεις στα καθηµερινά προβλήµατα των
πολιτών. Και όλα αυτά παρά τις τεράστιες προκλήσεις που κα-
λούµεθα καθηµερινά να διαχειριστούµε. Προκλήσεις εθνικές
υγειονοµικές, οικονοµικές, ενεργειακές µε πιο πρόσφατες τις
καιρικές, κλιµατικές. Ας τις δούµε εν συντοµία µία προς µία. 

Στο κοµµάτι των εθνικών ζητηµάτων δεν χρειάζεται να πω
πολλά. Δεν υπάρχει νοµίζω ούτε ένας Έλληνας που να µην αι-
σθάνεται εθνικά υπερήφανος από το πώς αυτή η Κυβέρνηση χει-
ρίστηκε και χειρίζεται τα εθνικά µας ζητήµατα. Να θυµηθούµε
την κρίση στον Έβρο; Την πίεση που έχουµε καταφέρει να
ασκούν σήµερα όλοι οι Ευρωπαίοι εταίροι, αλλά και η Αµερική,
στους γείτονές µας, τις αµυντικές συµφωνίες που θωρακίζουν
τη χώρα µας σε επιχειρησιακό, αλλά και σε διπλωµατικό επίπεδο;
Και εσείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αξιωµατικής Αντιπο-
λίτευσης, πώς συµπεριφερθήκατε σε όλο αυτό; Με έναν τρόπο
µοναδικό, πρωτόγνωρο για ένα κόµµα Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης. Καταψηφίσατε την αµυντική θωράκιση της χώρας βάζοντας
τις µικροκοµµατικές σας ανάγκες πάνω από τις ανάγκες της
χώρας και την ασφάλεια των πολιτών. 

Στο µεταναστευτικό από το «δεν έχει σύνορα η Ελλάδα», από
το «λιάζονται και εξαφανίζονται» σήµερα έχουµε σχεδόν µηδενι-
κές ροές και βέβαια ανθρώπινες συνθήκες διαβίωσης για όλους
τους πρόσφυγες και τους µετανάστες. Βέβαια, ταυτόχρονα
έλεγχο όλων των φορέων, όλων των δοµών και όλων των κονδυ-
λίων που καλούνται να διαχειριστούν. 

Το κοµµάτι της πανδηµίας είναι ένα µέτωπο που παραµένει
ανοιχτό όχι µόνο στην Ελλάδα αλλά σε ολόκληρο τον πλανήτη.
Δυστυχώς µέσα σε πολύ σύντοµο χρονικό διάστηµα από τότε
που αναλάβαµε τα ηνία της χώρας ήρθαµε αντιµέτωποι µε το
κύµα της πανδηµίας. Κληθήκαµε να πολεµήσουµε χωρίς όπλα,
αφού παραλάβαµε ένα Εθνικό Σύστηµα Υγείας τελείως αποδυ-
ναµωµένο και υποστελεχωµένο. Ωστόσο κατορθώσαµε όχι µόνο
να αντέξει το ΕΣΥ αλλά πολύ περισσότερο να ενισχυθεί µε πάνω
από χίλιες τριακόσιες κλίνες ΜΕΘ και δεκατέσσερις χιλιάδες επι-
πλέον γιατρούς νοσηλευτές και λοιπό προσωπικό. Βασικός µας
στόχος τώρα είναι ο ανασχεδιασµός και η ανασυγκρότησή του
µε έµφαση στην πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας. Για τον σκοπό
αυτό θα επιστρατεύσουµε τόσο τον κρατικό προϋπολογισµό όσο
και το Ταµείο Ανάκαµψης προκειµένου να αντιµετωπίσουµε τις
ανισότητες µεταξύ περιφέρειας και κέντρου αλλά και τις χρόνιες
αδυναµίες στον τοµέα της υγείας, κληρονοµιά της κυβέρνησης
του ΣΥΡΙΖΑ.

Οι ισχυρισµοί σας, κυρίες και κύριοι της Αξιωµατικής Αντιπο-
λίτευσης, ότι µειώνονται οι δαπάνες για την υγεία αποδεικνύονται
για άλλη µία φορά ψευδείς. Σας διαψεύδουν οι ίδιοι οι αριθµοί,
όταν το 2019 οι δαπάνες του Υπουργείου Υγείας αυξήθηκαν κατά
περίπου 200 εκατοµµύρια σε σχέση µε το 2018 και έφτασαν στο
ύψος των περίπου 4 δισεκατοµµυρίων. Το 2020, έτος που εκδη-
λώθηκε η πανδηµία, αυξήθηκαν σηµαντικά στα 4,8 δισεκατοµµύ-
ρια. Το 2021 διαµορφώθηκαν στα 5,2 δισεκατοµµύρια και για το
τρέχον έτος προσεγγίζουν τα 5,3 δισεκατοµµύρια.

Το έχω πει πολλάκις στο παρελθόν το λέω ξανά. Η αριθµητική
δεν είναι άποψη, να έχει ο καθένας τη δική του. Στον τοµέα της
οικονοµίας, τα είπαµε στον προϋπολογισµό, θα τα πούµε και σή-
µερα να τα εµπεδώσετε: Κατ’ αρχάς, µειώσαµε σηµαντικά φό-
ρους και ασφαλιστικές εισφορές, βελτιώνοντας έτσι το διαθέ-
σιµο εισόδηµα του συνόλου των πολιτών. Συγχρόνως απορρο-
φήσαµε τους οικονοµικούς κραδασµούς που επέφερε η πανδη-
µία µε µια δέσµη µέτρων άνω των 43 δισεκατοµµυρίων ευρώ.
Έτσι κρατήσαµε όρθια την κοινωνία και την οικονοµία. Μάλιστα
δηµιουργήσαµε δηµοσιονοµικό χώρο για περαιτέρω παρεµβά-
σεις στήριξης του κοινωνικού συνόλου µέσω της αύξησης του
κατώτατου µισθού και θα ακολουθήσει και άλλη αύξηση µέσα
στον Μάιο.

Βάλαµε πλάτη και στην ενεργειακή κρίση και ακρίβεια, στα
πλαίσια των δηµοσιονοµικών δυνατοτήτων, µε την πρόσθετη αύ-
ξηση της κρατικής ενίσχυσης στα τιµολόγια ρεύµατος και στα
κοινωνικά τιµολόγια για τα ευάλωτα νοικοκυριά, µε την αύξηση

της έκπτωσης στους λογαριασµούς φυσικού αερίου κατά 40%,
αλλά και µε την κάλυψη του µεγαλύτερου µέρους της επιβάρυν-
σης από τη ρήτρα αναπροσαρµογής στα αγροτικά τιµολόγια
ενέργειας. Πώς το καταφέραµε; Απλά φέρνοντας σηµαντικά ζω-
τικά κεφάλαια από Έλληνες και ξένους επενδυτές που πίστεψαν
στην επένδυση και διέσωσαν την εταιρεία από τη βέβαιη κατάρ-
ρευση στην οποία εσείς την είχατε οδηγήσει. 

Πάµε τώρα στα πιο πρόσφατα, την επέλαση της κακοκαιρίας
της «Ελπίδας» και τη διαχείρισή της. Στο σηµείο αυτό θα ήθελα
να τονίσω ότι από αυτό το Βήµα θα λογοδοτήσουµε σήµερα,
αλλά απέναντι στους πολίτες όχι βέβαια απέναντι στους Βουλευ-
τές του ΣΥΡΙΖΑ. Αναγνωρίζουµε ότι υπήρξαν αστοχίες και ανε-
πάρκειες αλλά, δυστυχώς, µέσα σε τριάντα µήνες δύσκολα
λύνονται προβλήµατα δεκαετιών. Ο κρατικός µηχανισµός δεν
είναι ακόµα στο σηµείο ετοιµότητας που απαιτούν φαινόµενα
τόσο µεγάλης έντασης τα οποία µάλιστα σπανίως σηµειώνονται
σε µεσογειακές χώρες όπως η Ελλάδα. Αναγνωρίζουµε τα λάθη
µας. Μαθαίνουµε από αυτά. Γινόµαστε καλύτεροι. Τα επισηµαί-
νουµε ανοιχτά. Δεν κρυβόµαστε πίσω από το δάχτυλό µας και το
κυριότερο δεν επαναλαµβάνουµε δηλώσεις, όπως του κ. Τόσκα
και της τότε κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ ότι όσο κι αν ψάχνουν λάθη δεν
µπορούν να βρουν. 

Απ’ ό,τι φαίνεται λησµονάτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα
δικά σας εγκληµατικά λάθη και τις παραλείψεις του παρελθόν-
τος. 

Να σας υπενθυµίσω, όµως, τους δικούς µας χειρισµούς σε αν-
τίστοιχες περιπτώσεις, όπως για παράδειγµα τη λειτουργία του
«112», µε το οποίο σώθηκαν ζωές αυτό το καλοκαίρι. Και θα µπο-
ρούσαν να έχουν σωθεί και άλλες και να έχει αποδειχθεί το ίδιο
σωτήριο και πιο παλιά. 

Να υπενθυµίσω, επίσης, τον τρόπο αποζηµιώσεως των πολι-
τών από το κράτος για φυσικές καταστροφές. Πηγαίνετε και ρω-
τήστε τους πολίτες αν θεωρούν ότι ανταποκριθήκαµε γρήγορα.
Για πρώτη φορά µπήκαν τόσα λεφτά και τόσο γρήγορα, όχι τόσο
γιατί τα λεφτά είναι περισσότερα αλλά γιατί ενοποιήσαµε τις
πλατφόρµες σε µία, ενοποιήσαµε την οικοσκευή µαζί µε την επι-
δότηση που δίνουµε για την ανακατασκευή του σπιτιού.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα ήθελα για ελάχιστο την ανοχή σας. 
Δυστυχώς, ο χρόνος δεν είναι αρκετός για να απαριθµήσω και

να αναδείξω το σύνολο των πολιτικών της Κυβέρνησης του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη, τους στόχους που επιτεύχθηκαν και τα πολ-
λαπλά οφέλη για όλους, µεταρρυθµίσεις όπως αυτή της
ψηφιακής αλλαγής του κράτους, όπου σε δυόµισι χρόνια έχουν
γίνει όσα δεν έγιναν σε δεκαετίες, όπως στο κοµµάτι των επεν-
δύσεων, όπου σε πείσµα των συνθηκών ύστερα από πολλά χρό-
νια βλέπουµε τεράστιες επενδύσεις να παίρνουν σάρκα και οστά,
εταιρείες-κολοσσούς να εµπιστεύονται την οικονοµική πολιτική
της Κυβέρνησης και να επενδύουν στην Ελλάδα. Για πρώτη φορά
η χώρα δανείστηκε µε µηδενικά επιτόκια και δανείζεται µε ιστο-
ρικά χαµηλά επιτόκια, γιατί αυτή η Κυβέρνηση µε την πολιτική
της έχει κερδίσει την εµπιστοσύνη των αγορών.

Κλείνοντας, στα δυόµισι χρόνια διακυβέρνησης συναντήσαµε
αρκετές αντιξοότητες, στις οποίες όµως ανταποκριθήκαµε επαρ-
κώς, αντλώντας µάλιστα την απαραίτητη γνώση αλλά και τη δύ-
ναµη για το µέλλον. Εξακολουθούµε να βαδίζουµε σε ένα δύσκο-
λο δρόµο. Όµως, όπως έχουµε αποδείξει µέχρι σήµερα, τα δύ-
σκολα είναι για τους ικανούς. 

Από την άλλη, εσείς είστε η Αντιπολίτευση της ασυνέπειας,
του παραλογισµού, της αδράνειας και το µόνο σίγουρο είναι ότι
αν µιλάγαµε για θεατρική παράσταση, ο τίτλος δεν θα µπορούσε
να είναι άλλος παρά το «όχι σε όλα». 

Με µεγάλο αίσθηµα ευθύνης και µε υπερηφάνεια καταψηφίζω
αυτή την πρόταση, στηρίζω την Κυβέρνηση του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαριστώ
πολύ.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Κωνσταντινόπουλος, ο Ε’ Αντιπρό-
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εδρος της Βουλής, εκ µέρους του Κινήµατος Αλλαγής. 
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της

Βουλής): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν σήµερα µιλούσα για αυτά

που όλοι µιλάτε, για τη µεγάλη επιτυχία του Κινήµατος Αλλαγής,
του ΠΑΣΟΚ τον τελευταίο µήνα, δεν θα µιλούσα για τις δηµοσκο-
πήσεις αλλά θα έλεγα ότι για πρώτη φορά µετά από πολλά χρό-
νια έχει µετατοπιστεί ο άξονας της πολιτικής αντιπαράθεσης
ανάµεσα στο ΠΑΣΟΚ, το ΣΥΡΙΖΑ και τη Νέα Δηµοκρατία. Δη-
λαδή, ποια είναι η αντιπαράθεση των τελευταίων ηµερών; Αφού
ανακοινώσαµε την άποψή µας, η Κυβέρνηση και ο ΣΥΡΙΖΑ µε δύο
πανοµοιότυπες ανακοινώσεις έβαλαν ακριβώς τα ίδια θέµατα για
µια αντίφαση µεταξύ της ψήφισης της πρότασης µοµφής και τις
εκλογές. 

Αυτό -και είναι πολύ σηµαντικό- έγινε σε επίπεδο -δεν λέω σε
καµµία περίπτωση ότι συνεννοηθήκατε, ήταν πηγαίο- µέσων κοι-
νωνικής δικτύωσης -µπορώ να σας δείξω ότι για πρώτη φορά
γράφουν τα ίδια οι νεοδηµοκράτες και οι συριζαίοι- από τα γνω-
στά κέντρα ενηµέρωσης, ενώ θα µπορούσατε να ξέρετε ότι πριν
λίγα χρόνια, στην πρόταση µοµφής µε τον κ. Σταϊκούρα πάλι ψη-
φίσαµε υπέρ της πρότασης µοµφής. Τι άλλαξε σήµερα; Έχουν
αλλάξει πραγµατάκια. Και εσείς το ξέρετε. Το καταλαβαίνετε
όλοι. 

Ας πάµε, όµως, τώρα στις εκλογές και στη µεγάλη αντίφαση
που σας πείραξε, γιατί το άλλο το κατανοείτε. Ούτε η Κυβέρνηση
θα «πέσει» την Κυριακή. Το ξέρετε. Και ο κ. Τσίπρας το ξέρει. Δε-
κατέσσερις προτάσεις µοµφής ποτέ δεν έγιναν πράξη. 

Πάµε, λοιπόν, στις εκλογές. Τι έλεγε ο κ. Τσίπρας για τις εκλο-
γές; «Δεν τις φοβάµαι…» -είναι δήλωση αυτολεξεί του κ. Τσίπρα-
«...όµως αυτός είναι ο λόγος που δεν  τις ζητάω. Φρονώ ότι οι
εκλογές εν µέσω πανδηµίας…» -τότε που έκανε τη δήλωση αυτή
ο κ. Τσίπρας είχαµε πενήντα θανάτους, χθες είχαµε εκατόν δέκα-
«…θα ήταν µια τυχοδιωκτική κίνηση του κ. Μητσοτάκη.» Θα το
καταθέσω για τα Πρακτικά. Σήµερα µε εκατόν δέκα νεκρούς οι
εκλογές είναι τυχοδιωκτικές ή όχι; Τις ευθύνες για την πανδηµία
τις έχει ο κ. Μητσοτάκης, η Κυβέρνησή του, ok.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Η δεύτερη αντίφαση είναι µε ποιους όρους πάµε στην επόµενη

µέρα. Με τους ίδιους, τους παλαιοκοµµατικούς; Τι έκανε ο κ. Μη-
τσοτάκης τρεις µήνες µετά την ανάληψη των καθηκόντων του;
Ζητούσε εκλογές. Οι εκλογές έγιναν µετά από τέσσερα χρόνια.
Τρεις µήνες! Τι λέει ο Τσίπρας τώρα;

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Δυόµισι χρόνια. Μετά από δυόµισι χρόνια ζητούσε εκλογές και

έγιναν µετά από δυόµισι χρόνια. Ο κ. Μητσοτάκης ζητούσε εκλο-
γές τρεις µήνες µετά τη θητεία του και έγιναν οι εκλογές µετά
από δυόµισι χρόνια. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της

Βουλής): Αφήστε µε λίγο. Σας κατανοώ, κύριε Σκουρλέτη. 
Ο κ. Μητσοτάκης έκανε αυτό. Και εσείς τώρα τι κάνετε; Ζητάτε

πάλι εκλογές, ενώ ξέρετε ότι δεν είναι κάτι το οποίο θα το απο-
φασίσετε εσείς ή εµείς. Γιατί το κάνετε, όµως, αυτό; Γιατί είναι
προτιµότερο να λες εκλογές απ’ ό,τι να λες προτάσεις, να λες
απόψεις, να κρύβεσαι πίσω από τις εκλογές, να κρύβεσαι πίσω
από θέµατα όπως είναι, παραδείγµατος χάριν, η υποχρεωτικό-
τητα για την πανδηµία. Είναι πολύ δύσκολο να το πεις αυτό. Ούτε
ο ΣΥΡΙΖΑ ούτε η Νέα Δηµοκρατία µπορούν να το πουν. Άρα, το
εύκολο είναι οι εκλογές. 

Εµείς δεν έχουµε αυτή την αντίληψη. Εµείς έχουµε την αντί-
ληψη ότι ο κόσµος θέλουµε να ακούσει την σοσιαλδηµοκρατική
µας πρόταση. Και να γνωρίζετε ότι αυτή την πρόταση την ακούει
και την αγκαλιάζει καθηµερινά. Δεν θα πάω στις δηµοσκοπήσεις.
Δεν µε ενδιαφέρει αυτό. Την αγκαλιάζει καθηµερινά, γιατί απαντά
στα προβλήµατα του. Αυτή είναι η µόνη απάντηση γι’ αυτό που
συνέβη, να έχουν, δηλαδή, την ίδια αντιµετώπιση Νέα Δηµοκρα-
τία και ΣΥΡΙΖΑ.

Θέλω, όµως, να σας πω και κάτι, επειδή µιλάτε για τις εσωκοµ-
µατικές εκλογές µας. Θέλω να είµαι ειλικρινής µαζί σας και νο-
µίζω ότι πρέπει να το σκεφτείτε λίγο παραπάνω. Οι εσωκοµµατι-
κές εκλογές µας αποφασίστηκαν τον Σεπτέµβριο για να γίνουν

ενάµιση µήνα µετά. Θα θυµάστε ότι χάθηκε η Φώφη Γεννηµατά.
Μη χάνετε την αίσθηση του µέτρου και του ήθους. Το αναφέρω
για όσους το λένε, για όσους λένε «γιατί κάνατε εσωκοµµατικές
εκλογές και δεν γίνονται εκλογές» και τις βάζετε στο ίδιο επί-
πεδο. Νοµίζω ότι δεν αξίζει αυτό. Το καταλαβαίνετε. 

Τώρα πάµε λίγο στο χθεσινό µήνυµα του κ. Τασούλα για τη συ-
νεδρίαση της Κοινοβουλευτικής Οµάδας. Έχω εδώ να σας κατα-
θέσω πόσες φορές συνεδρίασε η Κοινοβουλευτική Οµάδα του
ΣΥΡΙΖΑ εν µέσω νοµοσχεδίων. Το 2015 εν µέσω προϋπολογισµού
συνεδρίασε η Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας.
Θα τα καταθέσω όλα. Νοµίζω ότι το λάβαµε το µήνυµα. Το είπε
και η κ. Μπακογιάννη. Το έλαβε το µήνυµα και ο κόσµος της δη-
µοκρατικής παράταξης, όµως, σε όσους σιωπηρά συναίνεσαν σε
αυτό. Μη νοµίζετε ότι δεν κατάλαβαν τι έγινε µε την Κυβέρνηση.
Να είστε σίγουροι ότι το έλαβαν.

Ας πάµε, όµως, τώρα λίγο στα συγκεκριµένα -γιατί εσείς ζη-
τάτε πράγµατα και νοµίζετε ότι ο κόσµος τα έχει ξεχάσει όλα-,
στα ακραία καιρικά φαινόµενα. Πολύ σωστά κάνει κριτική ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ -την κάνουµε και εµείς και όλα τα κόµµατα, οι φορείς- για
το τι έγινε στην Αττική Οδό. Υπάρχει, όµως, εναλλακτική πρό-
ταση από τον ΣΥΡΙΖΑ; Μα, ο ΣΥΡΙΖΑ πριν από λίγα χρόνια, το
2017, έκανε ακριβώς το ίδιο που έκανε ο κ. Μητσοτάκης. Οκτώ
ώρες έµειναν και εκεί. Αναζητείτε ποιος είναι ο χειρότερος δια-
χειριστής απέναντι στις καταστροφές; Όχι, κύριοι. Τα όσα δηµι-
ουργήθηκαν µε αυτά τα καιρικά φαινόµενα θέλουν απάντηση.
Και ο Πρόεδρός µας, ο Νίκος Ανδρουλάκης, έδωσε απάντηση -
όχι στο συγκεκριµένο- γιατί ήταν ο µόνος που στην Ευρωπαϊκή
Επιτροπή έφτιαξε τον µηχανισµό για τις φυσικές καταστροφές -
ήταν ο εισηγητής- για να βοηθήσουµε µε τις φυσικές καταστρο-
φές το καλοκαίρι, στις φωτιές, σε οτιδήποτε -η σοσιαλδηµο-
κρατία έχει απάντηση για όλα αυτά- πριν συµβούν όλα. 

Άρα, δεν είµαστε όλοι το ίδιο. Δεν αντιµετωπίζουµε τα θέµατα
µε τον ίδιο τρόπο. Υπάρχουν διαφορετικές προτάσεις και η σο-
σιαλδηµοκρατική πρόταση είναι το εργαλείο για να αντιµετωπι-
στούν οι πολλαπλές κρίσεις.

Και τελειώνω µε αυτό. Υπάρχουν δυο ερωτήµατα: Αν σε επό-
µενη διαδικασία το επόµενο διάστηµα υπάρχει πρόταση -και σας
είπα ότι υπάρχει- και αν µπορέσει κάποιος να κερδίσει την Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. Σ’ αυτή υπάρχει απάντηση. Και
αυτή που θα κερδίσει την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας θα
είναι η σοσιαλδηµοκρατική πρόταση και το ΠΑΣΟΚ.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Οδυσσέας

Κωνσταντινόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερ-
θέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής).

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
Τον λόγο έχει τώρα εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ ο κ. Παππάς, µετά

ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής Λύσης κ. Βι-
λιάρδος και αµέσως µετά ο Υπουργός Τουρισµού κ. Κικίλιας.

Ορίστε, κύριε Παππά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Ανεβαίνω στο Βήµα µετά από τον κ. Κωνσταντινόπουλο, ο

οποίος µας εξέπληξε οµολογώ, διότι περιέγραψε µια σοσιαλδη-
µοκρατική πρόταση η οποία κατά 90% αντιπολιτεύεται τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ και κατά 10% αντιπολιτεύεται τη Νέα Δηµοκρατία η οποία
κυβερνά. Εν πάση περιπτώσει, νοµίζω ότι αξιολογείται ο καθένας.
Είµαι βέβαιος ότι δεν είναι αυτό το γενικευµένο κλίµα και µέσα
στο Κίνηµα Αλλαγής. Υπάρχει εκεί µια «βεντάλια» απόψεων.
Όµως, εν πάση περιπτώσει, ο καθένας κρίνεται.

Κύριοι της Πλειοψηφίας, πρέπει να συνειδητοποιήσετε ότι
είστε αντιµέτωποι µε τη µοµφή της κοινωνίας. Αυτή φέραµε εµείς
στο Κοινοβούλιο και επ’ αυτής σας καλούµε να απολογηθείτε.
Είστε αντιµέτωποι µε τη µοµφή γιατί αποτύχατε να διαχειριστείτε
την πανδηµία, γιατί δεν ενισχύσατε το ΕΣΥ και δεν στηρίξατε
τους υγειονοµικούς, γιατί κάνατε εσείς την Ελλάδα πρωταθλή-
τρια στον οδυνηρό δείκτη θανάτων ανά εκατοµµύριο.

Και αναρωτιέµαι προσωπικώς: Σας ήρθε ένα σηµείωµα και σας
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είπαν: «Αναµοχλεύετε το Μάτι και τη Μάνδρα». Τόση απερισκε-
ψία; Με ένα Μάτι την ηµέρα να χάνεται, κοµίζετε ως επιχείρηµα
αυτό; Τόσα χρόνια µετά αυτό έχετε να πείτε για το γεγονός ότι
η χώρα καλπάζει σ’ αυτούς τους οδυνηρούς δείκτες; Καµµία εξή-
γηση, καµµία απάντηση στον Τσιόδρα και στον Λύτρα. οι οποίοι
είπαν ότι µε πάνω από  τετρακόσιους στις εντατικές δεν αποδίδει
το σύστηµα υγείας;

Μοµφή, λοιπόν, γιατί πήρατε και αλλοπρόσαλλα µέτρα για τα
σχολεία, για τους χώρους εργασίας και για την εστίαση, γιατί
αφήσατε τους συνωστισµούς να γίνουν η κανονικότητα στα µέσα
µαζικής µεταφοράς. Μοµφή γιατί αδρανείτε στην αντιµετώπιση
της ακρίβειας που πνίγει νοικοκυριά και επιχειρήσεις, γιατί βγά-
λατε το δηµόσιο από τη ΔΕΗ και δεν µαζεύονται οι λογαριασµοί
πια, γιατί θέλετε να ιδιωτικοποιήσετε και το νερό, γιατί πίσω από
την αδράνειά σας κρύβεται µια πολιτική σκόπιµης ασφυξίας των
µικρών και µεσαίων επιχειρήσεων. Μοµφή γιατί τα κάνατε επιτε-
λικώς µπάχαλο τις ηµέρες της κακοκαιρίας. Δυσκολεύεστε κι
εσείς να µας πείτε τι λειτούργησε σωστά. Είναι αυτονόητο.

Η συγγνώµη σας ήταν και µίση και υποκριτική διότι επικεντρώ-
θηκε ο κ. Μητσοτάκης στο θέµα της Αττικής Οδού. Και σας ρω-
τάµε: Η Κατεχάκη σε ποια επικράτεια είναι; Η Μεσογείων και η
Μαραθώνος σε ποια επικράτεια είναι; Η Λαυρίου σε ποια επικρά-
τεια είναι; Δικαιούνται αποζηµίωση οι άνθρωποι οι οποίοι ταλαι-
πωρήθηκαν εκεί; Ή µήπως φτάνουν τα 2.000 ευρώ στη γυναίκα
της οποίας έσπασαν τα νερά µέσα στο µισοθαµµένο στο χιόνι
αµάξι ή στον άνθρωπο που περπάτησε χιλιόµετρα µέσα στο χιόνι
για να έχει πρόσβαση στη φαρµακευτική περίθαλψή του; Αυτό
έχετε να πείτε; Προετοιµάζετε το έδαφος για να µη διεκδικήσει
ο κόσµος µεγαλύτερες αποζηµιώσεις;

Αυτή είναι η υποκρισία σας. Καµµία συγγνώµη και για τα µέσα
σταθερής τροχιάς. Έµειναν πέντε τρένα έξω από την Αθήνα, πα-
ραλίγο να έχουµε και πιο δυσάρεστες εξελίξεις διότι υπήρξε ατύ-
χηµα, αλλά ούτε εκεί θεωρήθηκε ότι πρέπει να ζητηθεί συγγνώµη
ούτε για το γεγονός ότι δεν έπεσαν όλες οι δυνάµεις για να µείνει
ανοιχτός ο προαστιακός και για να γίνει ο απεγκλωβισµός ακόµα
πιο νωρίς.

Βεβαίως ήταν θετική η πρωτοβουλία της Ρυθµιστικής Αρχής
Σιδηροδρόµων να επιβάλει πρόστιµο αλλά δεν το κάνατε εσείς.
Το έκανε µια ρυθµιστική αρχή, της οποίας τις αρµοδιότητες απο-
ψιλώνετε σκοπίµως. Μην κοµίζετε, λοιπόν, αυτό το πρόστιµο ως
αποτέλεσµα της δικής σας αποφασιστικότητας σε αυτή την Αί-
θουσα.

Τα πράγµατα, όµως, είναι πάρα πολύ απλά. Δεν µπορεί µια να
φταίνε οι πολίτες, µια οι µετεωρολόγοι, µια ο Πατούλης, µια οι
παραχωρησιούχοι κι εσείς να µη φταίτε σε τίποτα. 

Ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος το πρωί σάς έκανε µια
πάρα πολύ απλή ερώτηση: Τι συνέβη σε αυτή τη σύσκεψη; Η δική
σας Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος µάς διαβεβαίωσε ότι υπάρ-
χουν Πρακτικά και δεν έχει καµµία σηµασία που ο κ. Σκέρτσος
έκανε ότι δεν θυµάται. Φανταζόµαστε ότι ήταν τηλεδιάσκεψη.
Ήταν εκ του σύνεγγυς; Έγινε κανονική συνεδρίαση; Έγινε τηλε-
διάσκεψη; Λοιπόν, τα Πρακτικά οφείλετε να τα φέρετε. Μη µας
κάνετε να πάµε στη δικαιοσύνη και για αυτά. Είναι πάρα πολύ
απλά τα πράγµατα.

Να σας πω και κάτι; Καλές οι δικαιολογίες και το «γαϊτανάκι»,
αλλά την αρµοδιότητα για περιορισµό ή απαγόρευση της κυκλο-
φορίας την έχει η Τροχαία, δεν την έχει κανένας παραχωρησιού-
χος. Ο παραχωρησιούχος, σύµφωνα µε τη συγκεκριµένη σύµ-
βαση οφείλει να συνεργάζεται και να ακούει τις οδηγίες της συν-
τεταγµένης πολιτείας. Αλίµονο αν ήταν αλλιώς, αν ο παραχωρη-
σιούχος δηλαδή είχε εξουσία απαγόρευσης κυκλοφορίας πάνω
στους κεντρικούς αυτοκινητόδροµους της χώρας. Περιµένουµε,
λοιπόν, να µάθουµε αν τα πράγµατα έγιναν όπως µας τα λέτε
εσείς ή αν δεν έγιναν έτσι.

Η κοινωνία, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, απαιτεί να
φύγει αυτή η Κυβέρνηση και να φύγει µε εκλογές. Αυτή είναι η
λύση. Δεν ξέρω ποια είναι η πρόταση του Κινήµατος Αλλαγής.
Και αυτό θα πρέπει να διασαφηνιστεί. Νοµίζω ότι ο κ. Ανδρουλά-
κης θα έχει αύριο µια ευκαιρία να µας εξηγήσει τι εννοεί, και αν
µπορεί να προκύψει µια σοσιαλδηµοκρατική κυβέρνηση, όπως
λέει ότι ζητάει από αυτή τη Βουλή. Διότι όταν υπερψηφίζεις µια

πρόταση δυσπιστίας, ζητάς να φύγει µια κυβέρνηση, εν προκει-
µένω η Κυβέρνηση Μητσοτάκη. Καλωσορίζουµε το γεγονός ότι
θέλετε κι εσείς να φύγει η Κυβέρνηση Μητσοτάκη. Πώς θα προ-
κύψει σοσιαλδηµοκρατικού τύπου ή προοδευτικού τύπου ή
άλλου τύπου κυβέρνηση; Από αυτή τη σύνθεση; Πώς βλέπετε
τον δικό σας ρόλο σε µια ενδεχόµενη άλλη κυβέρνηση;

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ)

Αυτά είναι ερωτήµατα που κανένας στην Εθνική Αντιπροσω-
πεία δεν νοµίζω ότι µπορεί ή ότι πρέπει να υπεκφεύγει. Σε κάθε
περίπτωση πρέπει να γνωρίζουν όλοι όσοι -και ελπίζουµε να είναι
λίγοι- τους περνάει από το µυαλό ότι µπορεί αυτή η Βουλή να
παράξει παρένθετες λύσεις µε τεχνοκράτες πρωθυπουργούς.
Θα µας βρουν απέναντι, διότι αυτές είναι λύσεις οι οποίες έχουν
ένα θεµέλιο, το οποίο είναι ακριβώς η συνέχιση της πολιτικής
που υλοποιεί η Κυβέρνηση Μητσοτάκη.

Η χώρα χρειάζεται µια προοδευτική διακυβέρνηση µε θεµέλια
προοδευτικής πολιτικής, έξω από το δηµοσιονοµικό πλαίσιο το
οποίο εσείς έχετε συµφωνήσει µε τους εταίρους -και κάνατε την
Ελλάδα πρωταθλήτρια της λιτότητας, ενώ ήταν πρωταθλήτρια
της ύφεσης όλα τα προηγούµενα χρόνια- µε ισχυρή παρέµβαση
του δηµόσιου τοµέα και επανάκτηση δηµόσιων υποδοµών ειδικά
στην κοινή ωφέλεια -δείτε τι γίνεται στην Ευρώπη, πάνω από
τριακόσιες περιπτώσεις επαναφοράς στο δηµόσιο των υποδο-
µών παροχής ρεύµατος και ηλεκτρισµού και πλειάδα άλλων πα-
ραδειγµάτων- µε δηµόσια τράπεζα η οποία πρέπει να βάλει ένα
τέλος στον αποκλεισµό νοικοκυριών και, κυρίως, µικροµεσαίων
επιχειρήσεων και, βεβαίως, µε διαχείριση του ιδιωτικού χρέους. 

Έχουµε κάνει πάρα πολύ εµπεριστατωµένη πρόταση. Δεν έχει
νόηµα να «παπαγαλίζετε» ότι εµείς δεν έχουµε προτάσεις, γιατί
έχουµε προτάσεις. Εσείς δεν θέλετε να τις ακούσετε, γιατί έχετε
άλλη στρατηγική.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Παππά, σας παρα-
καλώ να ολοκληρώσετε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ολοκληρώνω σε δέκα δευτερόλεπτα,
κύριε Πρόεδρε.

Έχει αρχίσει η αντίστροφη µέτρηση. Ο κ. Μητσοτάκης στην
περασµένη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης παραδέχθηκε ότι από
την απλή αναλογική δεν µπορεί να σχηµατίσει κυβέρνηση, δεν
θα είναι αυτός ο Πρωθυπουργός. Κυβέρνηση θα σχηµατίσουν
ισχυροποιηµένες από την ψήφο του λαού προοδευτικές δυνά-
µεις και θα δώσουν στη χώρα µία κυβέρνηση µακράς διάρκειας
µε προοδευτικό πρόσηµο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστώ πολύ.
Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής

Λύσης κ. Βιλιάρδος για δώδεκα λεπτά. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξε-

κινήσουµε από το ότι, δεν περιµέναµε ποτέ, πως θα µπορούσε
να υπάρξει µία κυβέρνηση χειρότερη από τον ΣΥΡΙΖΑ, από το
ΠΑΣΟΚ και από τη συγκυβέρνηση Νέας Δηµοκρατίας – ΠΑΣΟΚ,
µε κάθε ειλικρίνεια, καµµία κυβέρνηση, δηλαδή, χειρότερη από
όλες τις προηγούµενες των µνηµονίων που κατάφεραν να χρεο-
κοπήσουν, να υποθηκεύσουν και να εξαθλιώσουν µία πάµπλουτη
χώρα, όπως είναι η Ελλάδα.

Η Ελληνική Λύση είναι το πρώτο κόµµα που ζήτησε εκλογές
φέτος, επειδή και αυτή η Κυβέρνηση απέτυχε παταγωδώς στην
οικονοµία, στην υγεία, στην ασφάλεια του πολίτη, στο µετανα-
στευτικό, στην ακρίβεια, στην ενέργεια, παντού.

Επιγραµµατικά τώρα, στο παρελθόν, αφού όποιος ξεχνάει την
ιστορία του συνεχίζει να κάνει τα ίδια λάθη, ο µεγάλος κατήφο-
ρος της Ελλάδας ξεκίνησε µε την τεχνητή άνοδο του ΑΕΠ, το
2007, κατά 9,6% µε αποτέλεσµα, τότε, να προσληφθούν επιπλέον
στο δηµόσιο εκατόν ογδόντα έξι χιλιάδες πεντακόσια άτοµα, να
αυξηθούν οι δηµόσιες δαπάνες, να κλιµακωθούν τα δίδυµα ελ-
λείµµατα µας και να διογκωθεί το δηµόσιο χρέος, κατά 70 δισε-
κατοµµύρια ευρώ περίπου. 

Στη συνέχεια, εν µέσω της παγκόσµιας χρηµατοπιστωτικής
κρίσης, η τότε κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας οδήγησε τη
χώρα σε πρόωρες εκλογές, θυµίζοντας το κορυφαίο ελληνικό
λάθος της Μικρασιατικής Καταστροφής, όπου σε περίοδο πολέ-
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µου, διενεργήθηκαν, ανάλογα, εκλογές. Αµέσως µετά, η κυβέρ-
νηση του ΠΑΣΟΚ, που πολιτεύεται, σήµερα, ως ΚΙΝΑΛ, για να
µην πληρώσει τα πάνω από 250 εκατοµµύρια που χρωστάει, διέ-
συρε τη χώρα διεθνώς, ενώ δεν φρόντισε να προσφύγει στις
αγορές, όταν µπορούσε και τελικά, καταδίκασε την Ελλάδα
χωρίς λόγο στο ΔΝΤ. 

Τονίζουµε, δε ξανά, πως είµαστε η µοναδική χώρα, που χρεο-
κόπησε µε γεµάτα ταµεία, µε πάνω από 25 δισεκατοµµύρια κα-
ταθέσεις των οργανισµών του δηµοσίου, σύµφωνα µε αναφορά
του ΔΝΤ το 2013. 

Αµέσως µετά η συγκυβέρνηση Νέας Δηµοκρατίας - ΠΑΣΟΚ
προέβη στο έγκληµα του PSI, µοναδικό στα ιστορικά χρονικά,
παρά το ότι είχε όλα τα πλεονεκτήµατα στη διάθεσή της και µπο-
ρούσε, τότε φυσικά, να σώσει την Ελλάδα. Υποθήκευσε, όµως,
την Ελλάδα για ενενήντα εννέα χρόνια, επιβάλλοντας το Αγγλικό
Δίκαιο στα οµόλογα της, απλά και µόνο για να µειωθεί το δηµό-
σιο χρέος µας µόλις κατά 51,3 δισεκατοµµύρια ευρώ, σύµφωνα
µε διεθνή µελέτη, που έχουµε καταθέσει πολλές φορές στα Πρα-
κτικά.

Παράλληλα, συνεχίστηκε η εξαθλίωση των Ελλήνων µε την εγ-
κληµατική ονοµαστική µείωση µισθών και συντάξεων, που για
πρώτη φορά στην παγκόσµια ιστορία, αποδέχτηκαν οι εργαζό-
µενοι, ενώ, χάθηκε πάνω από ένα τρισεκατοµµύριο ευρώ, όσον
αφορά στην αξία των δηµοσίων και ιδιωτικών µας περιουσιακών
στοιχείων.

Ακολούθησε ο ΣΥΡΙΖΑ, ο οποίος πρόδωσε την εµπιστοσύνη
των πολιτών, έκλεισε τις τράπεζες, αντέστρεψε το δηµοψήφισµα
και τελικά, δροµολόγησε το τρίτο µνηµόνιο, κάτι που είναι, επί-
σης, µοναδικό στην παγκόσµια ιστορία. Τρίτο µνηµόνιο έχει υπο-
γράψει µόνο µία χώρα στην παγκόσµια ιστορία, η Ελλάδα,
καµµία άλλη. Με το µνηµόνιο αυτό µας επιβλήθηκαν η ΑΑΔΕ και
το Υπερταµείο, όπου µεταφέρθηκαν σχεδόν όλα τα περιουσιακά
στοιχεία της Ελλάδας, όπως το εναποµείναν 34% της ΔΕΗ. Η
ΔΕΗ δεν είναι ελληνική. Ψηφίστηκε αυτό και από τα τρία κόµµατα
της τρόικα εσωτερικού, από τη Νέα Δηµοκρατία, το ΠΑΣΟΚ -
ΚΙΝΑΛ και τον ΣΥΡΙΖΑ. 

Ακολούθησαν τα επόµενα εγκλήµατα του ΣΥΡΙΖΑ, όπως η συ-
νέχιση του ξεπουλήµατος των επιχειρήσεων του δηµοσίου και
όχι µόνο. Θυµίζω, τη σκανδαλώδη σύµβαση της «Fraport», τον
ΑΔΜΗΕ, τη ΔΕΣΦΑ, την παράδοση του ονόµατος της Μακεδο-
νίας µε αντάλλαγµα την επιµήκυνση των 95 δισεκατοµµυρίων, το
άνοιγµα των συνόρων µας στα µεταναστευτικά κύµατα το 2015
κ.ο.κ.. 

Είναι ανόητη, δε ακόµη, και η αναφορά στο ότι µας έβγαλε ο
ΣΥΡΙΖΑ από τα µνηµόνια, όταν είναι ξεκάθαρο, πως συνεχίζονται
µε άλλο όνοµα, ως ενισχυµένη εποπτεία, µε τους ελεγκτές να
επισκέπτονται κάθε τρεις µήνες την Ελλάδα -η Ελλάδα είναι η
µοναδική χώρα που έχει ενισχυµένη εποπτεία- δίνοντας, κυριο-
λεκτικά, εντολές για τον τρόπο διακυβέρνησής της. 

Το ίδιο ισχύει και για το δήθεν «µαξιλάρι», το οποίο αποτελείται
από τα 15,8 δισεκατοµµύρια του ESM που δεν µπορούµε να τα
αγγίξουµε, καθώς επίσης και από τις περίπου 20 δισεκατοµµύρια
καταθέσεις oργανισµών του δηµοσίου που όµως χρησιµοποιούν-
ται στα repos.

Όσον αφορά, τώρα στην υγεία και στην πολιτική προστασία,
που σήµερα καταγγέλλει ο ΣΥΡΙΖΑ, όλοι µας θυµόµαστε τη δική
του καταστροφική διαχείριση ανάλογων γεγονότων, όπως τα
ράντζα στα νοσοκοµεία µε τη γρίπη του 2017, τις πληµµύρες στη
Μάνδρα, το αποτρόπαιο έγκληµα στο Μάτι κ.ο.κ..

Περαιτέρω, δεν πιστεύουµε πως έχει βιώσει µεγαλύτερη τρα-
γωδία κάποιος άλλος λαός στον πλανήτη. Δεν υπάρχει τέτοια
τραγωδία, ενδεχοµένως, λόγω του ελαττώµατός του να ξεχνάει
το παρελθόν του και να κάνει τα ίδια λάθη, περιµένοντας διαφο-
ρετικά αποτελέσµατα. Διαφορετικά, µάς είναι αδύνατον να κα-
ταλάβουµε πώς είναι δυνατόν να στηρίζουν ακόµη οι Έλληνες
τα τρία αυτά κόµµατα στις δηµοσκοπήσεις, τη Νέα Δηµοκρατία,
το ΠΑΣΟΚ και τον ΣΥΡΙΖΑ. 

Γιατί, δηλαδή, τα θύµατα στηρίζουν τους θύτες τους, ακόµη,
ξεχνώντας, πόσο έχουν υποφέρει από αυτούς και µην καταλα-
βαίνοντας, πόσο ακόµη θα υποφέρουν; Πόσω µάλλον όταν λύ-
σεις υπήρχαν, υπάρχουν και θα υπάρχουν, αρκεί να εκλεγεί µία

κυβέρνηση, που να ενδιαφέρεται πραγµατικά για τους Έλληνες
και όχι για κοµµατικά παιχνίδια, όπως το παράδειγµα της Ισλαν-
δίας ή καλύτερα της Ουγγαρίας, που έχει µεν ανάλογο πληθυ-
σµό µε την Ελλάδα, αλλά σε καµµία περίπτωση τα γεωπολιτικά
και λοιπά πλεονεκτήµατα τα δικά µας. 

Εν προκειµένω, έχουµε αναφέρει ότι, η Ουγγαρία έχει σήµερα
ΑΕΠ 180 δισεκατοµµυρίων δολαρίων, όσο περίπου το δικό µας.
Εντούτοις το 2008, όταν το δικό µας ΑΕΠ ήταν στα 356 δισεκα-
τοµµύρια δολάρια, της Ουγγαρίας ήταν µόλις 158 δισεκατοµµύ-
ρια, λιγότερο, δηλαδή, από το µισό, έχοντας πάει στα 130 δι-
σεκατοµµύρια µε την κρίση. Ειδικότερα, βίωσε µία µεγάλη κρίση
το 2008, µε τη σοσιαλιστική κυβέρνηση της, τότε, να την οδηγεί
στο ΔΝΤ που εφάρµοσε την καταστροφική πολιτική του. Οι πο-
λίτες της, όµως, σε αντίθεση µε τους Έλληνες, δεν έσκυψαν το
κεφάλι στα µνηµόνια και αντέδρασαν το 2010 εκλέγοντας µία πα-
τριωτική, φιλελεύθερη κυβέρνηση, η οποία σταµάτησε τις συζη-
τήσεις µε το ΔΝΤ και βίωσε, βέβαια, µία δεύτερη κρίση, κατα-
φέρνοντας όµως να το εξοφλήσει, τρία χρόνια αργότερα, να το
εκδιώξει από την πρωτεύουσα της και να πετύχει, κυριολεκτικά,
ένα οικονοµικό θαύµα. Αποτελεί, λοιπόν, ένα καλό παράδειγµα
για την προδοσία των µνηµονίων και ειδικά γι’ αυτούς που ακόµη
ισχυρίζονται πως δεν είχε άλλη λύση η Ελλάδα, παρά την απί-
στευτη καταστροφή που έχουµε υποστεί και θα υποστούµε,
ακόµη, και τα επόµενα χρόνια. 

Σε κάθε περίπτωση, είναι ντροπή να µας έχουν ξεπεράσει
χώρες όπως η Ουγγαρία, η Πολωνία ή η Ρουµανία, ενώ, όποιος
τις έχει επισκεφθεί, βλέπει καθαρά την πρόοδό τους.

Τώρα, στη σηµερινή µοµφή που θα στηρίξουµε, αφού ήµασταν
οι πρώτοι που ζήτησαν εκλογές, είναι ξεκάθαρη η συνέχιση της
κακοδιαχείρισης της χώρας από τη Νέα Δηµοκρατία, ειδικά,
όσον αφορά στην οικονοµία, όπου σπαταλήθηκαν πάνω από 43
δισεκατοµµύρια µε δανεικά, περισσότερα ως προς το ΑΕΠ µας -
17,5%- από κάθε άλλη χώρα της Ευρώπης, αυξάνοντας το δηµό-
σιο χρέος µας, κατά 26%. 

Χρησιµοποιήσαµε σκόπιµα τη λέξη «σπαταλήσαµε», επειδή, το
ποσό αυτό δόθηκε µε δανεικά για καταναλωτικούς και όχι για πα-
ραγωγικούς σκοπούς, ενώ, ασφαλώς, δεν είναι επίτευγµα -αν όχι
ανοησία- να διαθέσει δανειζόµενη µια επιχείρηση, για παρά-
δειγµα, 43 δισεκατοµµύρια µε µεγάλες ζηµίες, απλά και µόνο για
να διατηρήσει τον ίδιο τζίρο, όπως η Ελλάδα το 2021, σε σχέση
µε το 2019. 

Αν προσθέσει κανείς εδώ το ότι, από το 2011 έως το 2024, µε
βάση τον προϋπολογισµό, βέβαια, θα έχουν ξεπουληθεί όλες οι
δηµόσιες επιχειρήσεις µας έναντι µόλις 11 δισεκατοµµυρίων
ευρώ, στην καλύτερη των περιπτώσεων, καλύπτοντας λίγο πα-
ραπάνω από το έλλειµµα ενός µόνο έτους, του 2020, θα καταλά-
βει σε πόσο δυσχερή θέση βρίσκεται η ελληνική οικονοµία: το
µισό έλλειµµα του 2020, όλες τις επιχειρήσεις που ξεπουλήσαµε.

Για όλα αυτά, θα καταθέσω στο τέλος διαγράµµατα στα Πρα-
κτικά. 

Όσον αφορά στον ιδιωτικό τοµέα, συµβαίνει κάτι ανάλογο,
αφού εισρέουν λιγότερα χρήµατα από το εξωτερικό απ’ όσα
εκρέουν, όπως φαίνεται από το έλλειµµα του ισοζυγίου τρεχου-
σών συναλλαγών µας, που αυξήθηκε, ξανά, στο µείον 6,7% του
ΑΕΠ.

Πώς καλύπτεται χρηµατοδοτικά η διαφορά; Δηλαδή, πού βρί-
σκουµε τα χρήµατα, για να εισάγουµε περισσότερα απ’ όσα εξά-
γουµε; Δυστυχώς, µε το ξεπούληµα και µε τη στήριξη των τραπε-
ζών από την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα, ύψους λίγο παρα-
πάνω από 30 δισεκατοµµύρια ευρώ, η οποία, αν σταµατήσει, θα
αντιµετωπίσουµε, ξανά, τεράστια προβλήµατα, όπως αυτά που
µας οδήγησαν στα µνηµόνια, σηµειώνοντας, πως ήδη, τα επιτό-
κια δανεισµού µας διπλασιάστηκαν. 

Το γεγονός αυτό φαίνεται από τη συνεχιζόµενη άνοδο του
εξωτερικού µας χρέους, το οποίο, από 526,4 δισεκατοµµύρια, το
δεύτερο τρίµηνο του 2021 αυξήθηκε στα 538,2 δισεκατοµµύρια,
το τρίτο τρίµηνο -από 400 δισεκατοµµύρια περίπου στο τέλος
του 2018. Σε τρία µόλις χρόνια, δηλαδή, αυξήθηκε κατά 140 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ. Σε τρία χρόνια, το εξωτερικό µας χρέος αυ-
ξήθηκε κατά 140 δισεκατοµµύρια ευρώ! Αν είναι δυνατόν να
θεωρεί κανείς µία τέτοια χώρα ως βιώσιµη, όσον αφορά στην οι-
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κονοµία της!
Ένα επόµενο πρόβληµα είναι ο πληθωρισµός, η άνοδος των

τιµών, δηλαδή, στο 5,1% το Δεκέµβρη από αποπληθωρισµό µείον
2% τον Ιανουάριο του 2021. Οπότε, η άνοδος των τιµών είναι
στην ουσία 7,1%, γεγονός που σηµαίνει, πως τόσο µειώθηκαν οι
πραγµατικοί µισθοί και οι συντάξεις των εργαζοµένων. 

Το ίδιο ισχύει και για την ενέργεια, όπου έχουµε τις δεύτερες
ακριβότερες τιµές, µετά την άλλη υπερχρεωµένη χώρα, την Ιτα-
λία, κάτι που όµως οφείλεται στο θηριώδες λάθος της Κυβέρνη-
σης να επιταχύνει την απολιγνιτοποίηση. Το λέγαµε από την
πρώτη µέρα, ότι δεν πρέπει να συµβεί κάτι τέτοιο. 

Το αποτέλεσµα ήταν, όχι µόνο η άνοδος των τιµών, λόγω της
αύξησης των εισαγωγών φυσικού αερίου, όπου είµαστε από τις
ελάχιστες χώρες που το προµηθευόµαστε, χωρίς µελλοντικά
συµβόλαια και µε τιµές ηµέρας spot, αλλά επιπλέον, η µεγαλύ-
τερη ενεργειακή µας εξάρτηση, κάτι που είναι θανατηφόρο για
την όποια βιοµηχανία µας απέµεινε, ενώ, τα λάθη συνεχίζονται
µε το πάγωµα των ερευνών στην Κρήτη, όπως επίσης µε τις αµ-
φιβολίες για τον EastMed. 

Όσον αφορά τώρα στο πετρέλαιο θέρµανσης, µε την τιµή του
πρόσφατα στο 1,20 ευρώ, µία µέση οικογένεια στη Φλώρινα, για
παράδειγµα, χρειάζεται το λιγότερο τέσσερις χιλιάδες λίτρα,
άρα, περί τα 5.000 ευρώ ετησίως, µόνο και µόνο για να θερµανθεί
το σπίτι της, κάτι που προφανώς, είναι αδύνατο να διαθέσει. 

Η λύση, πάντως, που έχουµε προτείνει -πάντα προτείνουµε λύ-
σεις, για όλα- είναι η µείωση του ΦΠΑ στα βασικά τρόφιµα και
στα καύσιµα, όπως έκανε η Πολωνία, ανάλογη µε την άνοδο των
τιµών τους, κάτι που δεν θα µείωνε τα έσοδα του δηµοσίου, αφού
έχει υπολογιστεί πληθωρισµός 0,8% στον προϋπολογισµό του
2022, οπότε θα εισέπραττε το δηµόσιο τα ίδια ποσά στις αυξη-
µένες τιµές.

Όσον αφορά στις τραπεζικές καταθέσεις που αυξήθηκαν,
οφείλουµε να γνωρίζουµε ότι, όπως και τα ακίνητα, λογίζονται
στις αποταµιεύσεις των νοικοκυριών, γεγονός που σηµαίνει, πως
όταν µας ενηµερώνει η Κυβέρνηση για το ύψος των καταθέσεων,
θα πρέπει, παράλληλα, να αναφέρει και την εξέλιξή της ιδιοκτη-
σίας των ακινήτων. Εν προκειµένω, η ιδιοκατοίκηση στην Ελλάδα
µειώθηκε στο 74,6%, το 2020, ενώ πριν τα µνηµόνια ήταν στο
84,6%. Μειώθηκε δηλαδή κατά 10%. Είναι λογικό, λοιπόν, να αυ-
ξάνονται οι καταθέσεις, όταν πουλούν τα σπίτια τους οι Έλληνες,
όπως επίσης από τα δάνεια της πανδηµίας που καταχωρούνται
ως καταθέσεις. 

Από την άλλη πλευρά, η άνοδος των καταθέσεων σηµαίνει πως
δεν διενεργούνται επενδύσεις, ούτε από τα νοικοκυριά, ούτε από
τις επιχειρήσεις. Οπότε, προφανώς, δεν πρόκειται για καµµία θε-
τική εξέλιξη. 

Όσον αφορά δε στη δήθεν µείωση της ανεργίας, κατά την ΕΛ-
ΣΤΑΤ, τα στατιστικά της οποίας δείχνουν χαµηλότερη ανεργία,
σχεδόν, τριακοσίων πενήντα χιλιάδων ατόµων από αυτά του
ΟΑΕΔ, η όποια µείωση της ανεργίας δεν οφείλεται στη δηµιουρ-
γία νέων θέσεων εργασίας, αλλά στο ότι η Κυβέρνηση επιδο-
τούσε τους εργαζόµενους, χωρίς να εργάζονται. Τους πλήρωνε
δηλαδή για να κάθονται, οι επιχειρήσεις δεν είχαν δουλειά, λόγω
του καταστροφικού λάθους των lockdown. Είναι, όµως, βιώσιµο
κάτι τέτοιο; Προφανώς όχι, δροµολογώντας, αργότερα, το πέµ-
πτο, ακόµη πιο αυστηρό µνηµόνιο. 

Ο κατήφορος της Ελλάδας φαίνεται και στην υγεία, αφού
έχουµε από τους περισσότερους νεκρούς στην Ευρωπαϊκή Έ-
νωση από την πανδηµία, σε σχέση µε τον πληθυσµό µας -όπως
θα καταθέσουµε στα Πρακτικά-, ενώ, είναι απαράδεκτο να µην
παραιτείται κανένας, όταν πεθαίνουν, καθηµερινά, περί τα εκατό
άτοµα και να το θεωρούµε πλέον κανονικότητα. Είναι ντροπή
µας! Πού οφείλονται αυτοί οι θάνατοι; Στο µεγαλύτερο ποσοστό
τους, στο διαλυµένο από τα µνηµόνια σύστηµα υγείας µας. 

Επιγραµµατικά τώρα, στη δηµόσια τάξη και στο µεταναστευ-
τικό, όλοι είδαµε τι συνέβη την παραµονή της Πρωτοχρονιάς, στο
Σύνταγµα. Εδώ, δεν πρέπει να ξεχάσουµε τα 215.000 ευρώ, που
έδωσε ο δήµαρχος για τα δεκαεπτά λεπτά της συναυλίας που
δεν έγινε στο Σύνταγµα, αλλά στον Λυκαβηττό, απουσία θεατών.
Γιατί δεν έγινε στο Σύνταγµα και γιατί «απουσία θεατών»; Για να
είναι κλεισµένοι στα σπίτια τους οι Έλληνες πολίτες, σε αντίθεση

µε τους Πακιστανούς, για τους οποίους δεν υπήρχε κανένα απα-
γορευτικό; Ήταν λογικό να παραχωρηθεί η πλατεία µπροστά από
τη Βουλή σε µετανάστες; Δεν είναι ρατσισµός εις βάρος των Ελ-
λήνων;

Όµως, το σηµαντικότερο είναι αυτό που συµβαίνει στα παρα-
µεθόρια νησιά µας και στον Έβρο, µε τις κατασκευές δοµών,
παρά τις αντιρρήσεις των πολιτών και ενώ υπάρχουν δεκάδες
Έλληνες άστεγοι, µε την Κυβέρνηση να αδιαφορεί για την πέµ-
πτη φάλαγγα που δηµιουργεί εντός της επικρατείας µας, ειδικά
σε σχέση µε τις προθέσεις της Τουρκίας, που έχει ξεκινήσει προ
πολλού τον εποικισµό της χώρας µας. 

Σε σχέση µε το χάος της χιονόπτωσης, η Κυβέρνηση, όχι µόνο
δεν έµαθε τίποτα από τα διαχειριστικά λάθη της «Μήδειας», αλλά
έκανε πολύ περισσότερα εφέτος, ενώ, η προσπάθεια µετακύλι-
σης των ευθυνών στην Αττική Οδό είναι τουλάχιστον ανόητη,
πόσω µάλλον, όταν η διοίκησή της έχει µαγνητοφωνηµένες συ-
νοµιλίες, που ενοχοποιούν την Πολιτική Προστασία. 

Εάν πράγµατι, τώρα, έκλεισαν για φορτηγά η Νέα Οδός και η
Εθνική Οδός µε εντολή της Κυβέρνησης, ενώ εκτράπηκαν στην
Αττική Οδό, παρά το ότι είχε ζητήσει την απαγόρευσή τους, που
της δόθηκε πολύ αργά κατά την ίδια στις δύο το µεσηµέρι, εξη-
γείται εύκολα το χάος που προέκυψε, προφανώς, µε ευθύνη της
Κυβέρνησης. 

Εάν δεν ισχύει, τότε θα πρέπει να επιβάλει αυστηρές κυρώσεις
στην εταιρεία, όχι να εµπαίζει τους πολίτες µε αποζηµιώσεις της
τάξης των 2.000 ευρώ, που δεν θα υπερβούν, συνολικά, τα
10.000.000 ευρώ. Βέβαια, όταν δεν το έκανε πέρυσι, µε τη Νέα
Οδό, της «ΤΕΡΝΑ», πώς θα το επιβάλει φέτος;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Βιλιάρδο, µία φρά-
ση ακόµα. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Από την άλλη πλευρά, όταν εγκλωβίζονται οδηγοί µέσα στην

Αθήνα, όπως στην Κατεχάκη ή στη Μεσογείων, οι κυβερνητικές
ευθύνες είναι ξεκάθαρες, ενώ, το λιγότερο που θα έπρεπε να
συµβεί, είναι η παραίτηση των υπευθύνων Υπουργών.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστώ κι εγώ. 
Ο Υπουργός Τουρισµού κ. Κικίλιας έχει τον λόγο για δέκα λεπ-

τά. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Τουρισµού): Σας ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν από µισό αιώνα ο Κωνσταν-

τίνος Καραµανλής, ιδρύοντας τη Νέα Δηµοκρατία, φρόντισε να
εξηγήσει τι χωρίζει τη Νέα Δηµοκρατία από τις πολιτικές δυνά-
µεις της Αριστεράς. Είπε ότι η Νέα Δηµοκρατία είναι η πολιτική
παράταξη που ταυτίζει το έθνος µε τον λαό, την πατρίδα µε τους
ανθρώπους, την πολιτεία µε τους πολίτες, την εθνική ανεξαρτη-
σία µε τη λαϊκή κυριαρχία, την πρόοδο µε το κοινό αγαθό, την
πολιτική ελευθερία µε την έννοµη τάξη και την κοινωνική δικαιο-
σύνη. 

Πιστεύω ότι σήµερα, µε αφορµή την πρόταση δυσπιστίας του
ΣΥΡΙΖΑ προς την Κυβέρνησή µας, φαίνεται πόσο επίκαιρος πα-
ραµένει ο λόγος του ιδρυτή µας. Και απόδειξη αυτού που λέω
είναι ότι µετά τις οµιλίες και των συναδέλφων του ΚΙΝΑΛ -
ΠΑΣΟΚ βλέπω την παρούσα σύµπλευση του ΠΑΣΟΚ του κ. Αν-
δρουλάκη µε τον ΣΥΡΙΖΑ του κ. Τσίπρα ενάντια στην Κυβέρνησή
µας σε ό,τι έχει να κάνει µε τη συγκεκριµένη πρόταση µοµφής. 

Η µεταπολιτευτική µας ιστορία έχει δείξει ότι, παρά τις όποιες
πρόσκαιρες µετατοπίσεις και ευκαιριακούς ελιγµούς, δύο µεγά-
λες παρατάξεις διέπουν τον πολιτικό βίο της χώρας και καθορί-
ζουν την ιστορική πορεία της πατρίδας και του λαού µας,
ανάλογα µε τη δύναµη που τους δίνουν οι πολίτες στις εκλογές. 

Η παράταξη της Νέας Δηµοκρατίας βγαίνει πάντα νικήτρια
από τέτοιες διαδικασίες και πάντα ιστορικά δικαιώνεται. Τόσο η
πολιτική µας ιστορία όσο και το πολιτικό µας παρόν δείχνουν
ανάγλυφα ότι η Νέα Δηµοκρατία εγκαθίδρυσε στη χώρα τη δη-
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µοκρατία, εγγυήθηκε την ασφάλεια και οδήγησε σε ευηµερία. 
Πριν από δυόµισι χρόνια ο ελληνικός λαός, απογοητευµένος

οικτρά από τη διακυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, υπερψήφισε τη Νέα
Δηµοκρατία και ανέθεσε την πρωθυπουργία στον Κυριάκο Μη-
τσοτάκη. Η Κυβέρνησή µας λίγους µήνες µετά βρέθηκε να αντι-
µετωπίζει µία σειρά από εισαγόµενες κρίσεις. Να τις θυµηθούµε:
Οργανωµένη εισβολή µεταναστών στον Έβρο, τουρκικές προ-
κλήσεις στα ανατολικά και νότια σύνορά µας, πανδηµία, συνέ-
πειες κλιµατικής αλλαγής, ενεργειακή κρίση. Και κατόπιν αυτής,
κρίση ακρίβειας. 

Το πρόσηµο είναι αδιαµφισβήτητα θετικό και το πιστώνεται
προσωπικά ο Πρωθυπουργός, ο Κυριάκος Μητσοτάκης. Παρά
το γεγονός του µεγέθους και της έντασης των προβληµάτων, η
Κυβέρνησή µας ανταποκρίθηκε και εξακολουθεί να ανταποκρί-
νεται µε επάρκεια που θα ζήλευαν ισχυρότερα και καλύτερα ορ-
γανωµένα κράτη. 

Αποτρέψαµε σθεναρά την εισβολή στον Έβρο, ανακουφίσαµε
τις παραµεθόριες περιοχές της πατρίδας µας µε τη µέριµνα που
επιδείξαµε στον χειρισµό του µεταναστευτικού ζητήµατος, ενι-
σχύσαµε τις Ένοπλες Δυνάµεις µε διεθνείς συµφωνίες και συµ-
µαχίες που συνάψαµε µε αποφασιστικότητα, ενισχύσαµε τη
διεθνή µας θέση και κατοχυρώσαµε έµπρακτα τα εθνικά συµφέ-
ροντα. 

Στο κοσµοϊστορικό ζήτηµα της πανδηµίας δράσαµε ακαριαία
στο ξεκίνηµά της και καταφέραµε σχεδόν να αποφύγουµε το
πρώτο και πιο δύσκολο κύµα της, όταν και τα όπλα αντιµετώπι-
σης του κορωνοϊού ήταν ελάχιστα. Η επιφανειακή και ερασιτε-
χνική διαχείριση των ζητηµάτων υγείας από την κυβέρνηση του
ΣΥΡΙΖΑ είχε φέρει τότε το ΕΣΥ σε µία τραγική κατάσταση. 

Με αποφασιστικότητα και ταχύτατους ρυθµούς συντελέστηκε
µία κοσµογονία στο ΕΣΥ. Αντισταθήκαµε και σαν σύνολο και σαν
οµάδα βάλαµε πλάτη µε το σύνολο του ηρωικού προσωπικού στα
επόµενα κύµατα του κορωνοϊού. Η ενίσχυση του ΕΣΥ τόσο σε
ανθρώπινο δυναµικό όσο και σε υλικοτεχνική υποδοµή δεν έχει
προηγούµενο στη νεοελληνική ιστορία. 

Παράλληλα, αναπτύξαµε ένα άψογο πρόγραµµα εµβολιασµού,
το οποίο αποδίδει καρπούς µέχρι και σήµερα, αν και υπονοµεύ-
τηκε από µερικούς συναδέλφους, δυστυχώς. 

Καµµία χώρα στον πλανήτη, κυρίες και κύριοι, δεν απέφυγε
τον βαρύ φόρο ζωής στην πανδηµία, αλλά είναι βέβαιο ότι µε τη
σκληρή µας προσπάθεια αποφύγαµε τα πολύ χειρότερα, τα
οποία βιώνουν και βίωσαν σε διάφορες φάσεις της πανδηµίας οι
υπόλοιπες χώρες του πλανήτη. 

Παράλληλα, η διαχείριση της πανδηµίας επέτρεψε στην ελλη-
νική οικονοµία να σταθεί όρθια και να µην καταρρεύσει από τη
διάλυση του παραγωγικού ιστού και φροντίσαµε παράλληλα µε
σχέδιο και µεθοδικότητα να έχουµε το 2022 -και θα έχουµε- µία
πολύ ισχυρή τουριστική περίοδο. 

Άρα, αντιµετωπίσαµε και αντιµετωπίζουµε µία σειρά από κλι-
µατικές βόµβες, όπως συµβαίνει σε όλη την υφήλιο. Με γενναι-
ότητα και ειλικρίνεια -νοµίζω ότι το παραδέχθηκαν όλοι εδώ-
αναγνωρίσαµε τα όποια λάθη και αδυναµίες εµφανίστηκαν στη
διαχείρισή τους και δουλεύουµε για να τα ξεπεράσουµε και να
µην επαναληφθούν. Και να είναι σίγουροι οι πολίτες ότι αξιοποι-
ούµε αυτές τις δυσάρεστες εµπειρίες για να γίνουµε καλύτεροι,
για να επανορθώσουµε έµπρακτα όλες τις ζηµιές που έγιναν, να
αποζηµιώσουµε όλους τους πληγέντες. 

Τέλος, έχουµε αναπτύξει επί µήνες ένα πρωτοφανές σε µέγε-
θος για ευρωπαϊκή χώρα πρόγραµµα στήριξης των επιχειρή-
σεων, των νοικοκυριών, των εργαζοµένων, έτσι ώστε να απαλύ-
νουµε τις συνέπειες της ακρίβειας στην ενέργεια και τα κατανα-
λωτικά αγαθά. 

Παρά το µέγεθος του προβλήµατος, πρέπει η κοινωνία και ο
λαός µας να ξέρει ότι θα σταθούµε δίπλα τους, δίπλα σε όλους.
Περισσότερο, όµως, δίπλα στη µεσαία τάξη και δίπλα στους µη
προνοµιούχους, δίπλα στους ανθρώπους που δεν έχουν ή δεν
µπορούν. Γιατί ανέκαθεν η Νέα Δηµοκρατία είναι ένα λαϊκό
κόµµα, γιατί υπάρχουµε για να υπηρετούµε τον λαό, να υπηρε-
τούµε την πατρίδα, να προστατεύουµε τη ζωή και την περιουσία
των πολιτών. Και η ενδυνάµωση του κράτους και η οικονοµική
πρόοδος πρέπει να µεταφράζονται σε όφελος προς την καθηµε-

ρινότητα του πολίτη. 
Από όλες αυτές τις µεγάλες κρίσεις και προκλήσεις κατάλαβαν

όλοι πόσο δικαιώνεται η βασική µας ιδεολογική παρακαταθήκη,
ότι στην υγεία, την εκπαίδευση και την ασφάλεια το κράτος πρέ-
πει να έχει πρωταγωνιστικό ρόλο και έντονη παρουσία. 

Απέναντί µας έχουµε µία Αντιπολίτευση που σε διάφορες φά-
σεις στην πρόσφατη ιστορία µας απέδειξε ότι δεν µπορεί να αν-
ταποκριθεί στις προσδοκίες και τις ανάγκες του ελληνικού λαού,
ότι είναι πλήρως ανέτοιµη να προσφέρει στο παρόν περιβάλλον
των µεγάλων κρίσεων και προκλήσεων και ότι δεν διαθέτει το πο-
λιτικό βάρος να οδηγήσει τη χώρα µε ασφάλεια στο µέλλον, ότι
διέπεται από ασυγχώρητο ερασιτεχνισµό. 

Κυρίες και κύριοι, όπως είχε πει ο Κωνσταντίνος Καραµανλής
στο πρώτο Υπουργικό του Συµβούλιο το 1974, δεν υπάρχουν µα-
γικές λύσεις των προβληµάτων. Το µυστικό της επιτυχίας είναι ο
µόχθος. Και ο λαός µας έχει πια την εµπειρία να µην ξαναεµπι-
στευτεί µαθητευόµενους µάγους. 

Φυσικά, η πρόταση µοµφής δεν πρόκειται να υπερψηφιστεί.
Φυσικά, στηρίζουµε όλοι αµέριστα τον Πρωθυπουργό µας, τον
Κυριάκο Μητσοτάκη, την Κυβέρνησή µας και σύσσωµοι ο Πρω-
θυπουργός, η Κυβέρνηση, οι συνάδελφοι Βουλευτές και η ελλη-
νική κοινωνία θα προχωρήσουµε για να συνεχίσουµε να λύνουµε
προβλήµατα, να στηρίζουµε την κοινωνία, να στηρίζουµε τον
κόσµο, να δίνουµε λύσεις. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστούµε κι εµείς,
κύριε Υπουργέ. 

Οι υπόλοιποι οµιλητές Βουλευτές του έβδοµου κύκλου είναι
κατά σειρά: ο κ. Γκίκας και η κ. Αυγερινοπούλου από τη Νέα Δη-
µοκρατία, ο κ. Ζαχαριάδης από τον ΣΥΡΙΖΑ, η κ. Κανέλλη από το
Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, ο κ. Κεφαλογιάννης από τη Νέα
Δηµοκρατία, η κ. Γεροβασίλη από τον ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Καιρίδης από
τη Νέα Δηµοκρατία, ο κ. Φλαµπουράρης από τον ΣΥΡΙΖΑ και η
Ανεξάρτητη Βουλευτής κ. Κωνσταντίνα Αδάµου. 

Τον λόγο έχει ο κ. Γκίκας για επτά λεπτά. 
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΓΚΙΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πραγµατικά η

πρόταση δυσπιστίας που υπέβαλε η Αξιωµατική Αντιπολίτευση
δεν θεωρώ ότι εδράζεται σε λογική βάση. Ίσως είναι η πρώτη
φορά Αξιωµατική Αντιπολίτευση να έπεται δέκα και πλέον µονά-
δων στις δηµοσκοπήσεις και να ζητά πρόωρη προσφυγή στις
κάλπες. Παρ’ όλα αυτά, κατανοώ ότι νιώθει την καυτή «ανάσα»
του ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΑΛ και ίσως µε αυτό τον τρόπο θέλει να συσπει-
ρώσει τον κόσµο της. 

Μας δίνεται, όµως, η ευκαιρία µε την πρόταση αυτή να κά-
νουµε έναν µικρό απολογισµό του τι ακριβώς έχουµε πετύχει
τους τριάντα µήνες που η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη
κυβερνά τη χώρα. 

Ο κ. Τσίπρας χαρακτήρισε την Κυβέρνησή µας ως τη χειρό-
τερη από τη Μεταπολίτευση και µετά, επιλέγοντας όµως έναν
ακραίο πολιτικό, διχαστικό λόγο, που, κατά την άποψή µου, δεν
υπηρετεί το εθνικό συµφέρον και ιδιαίτερα την παρούσα εθνική
συγκυρία. Και ο νοών νοείτω. 

Βεβαίως, ο µύθος καταρρίπτεται πολύ εύκολα, διότι ισχυρίζο-
µαι πως ακριβώς αυτή η Κυβέρνηση είναι µία Κυβέρνηση που
υλοποιεί µεταρρυθµίσεις και που κάνει πραγµατικά έργα στην
περιφέρεια. Διεκδίκησε και πέτυχε µία πολύ µεγάλη χρηµατοδό-
τηση στο πλαίσιο του Ταµείου Ανάκαµψης και µε τα έργα τα
οποία θα γίνουν θα αλλάξει η εικόνα και η µορφή της χώρας. Δια-
χειρίζεται µε σοβαρότητα και αποτελεσµατικότητα το προσφυ-
γικό - µεταναστευτικό ζήτηµα. Άνοιξε µε ασφάλεια την χώρα
στον τουρισµό και µάλιστα το Υπουργείο Τουρισµού, ο ΕΟΤ,
βγήκε ο καλύτερος οργανισµός τουρισµού στον κόσµο. Έκανε
ένα τεράστιο άλµα στο µέλλον µε την ψηφιακή µετάβαση. Βελ-
τίωσε, αυστηροποίησε, εκσυγχρόνισε αν θέλετε τον Ποινικό Κώ-
δικα και τις δικαστικές λειτουργίες. Εκπόνησε και υλοποιεί µία
ολοκληρωµένη νησιωτική πολιτική και στρατηγική για το νησιω-
τικό σύµπλεγµα που θα δώσει πνοή στα νησιά µας µε εργαλεία
για ανάπτυξη κ.λπ.. 

Πρόκειται, επίσης, για µία Κυβέρνηση που κάνει πράξη την
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προεκλογική της δέσµευση για µείωση των φόρων. Ενδεικτικά,
εγώ θα πω ότι µείωσε τις ασφαλιστικές εισφορές, µείωσε τον
ΕΝΦΙΑ, για τα νοµικά πρόσωπα την προκαταβολή φόρου και βε-
βαίως, µείωσε τον φορολογικό συντελεστή στο 22%, τον φόρο
για τα µερίσµατα, τον συντελεστή ΦΠΑ για το τουριστικό πακέτο
και βεβαίως, τον εισαγωγικό συντελεστή φορολόγησης από το
22% στο 9% για τα εισοδήµατα έως 10 χιλιάδες. Είναι και πάρα
πολλά άλλα, αλλά δεν θέλω να φάω χρόνο επ’ αυτών. 

Αυτή, όµως, η πολιτική, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συνέ-
βαλε στην αύξηση του διαθέσιµου εισοδήµατος των Ελλήνων πο-
λιτών. Ξέρετε, αυτό φαίνεται από την αύξηση των καταθέσεων
που στα δύο προηγούµενα χρόνια αυξήθηκαν κατά 35 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ. 

Παράλληλα, η Κυβέρνηση στηρίζει τα νοικοκυριά και τις επι-
χειρήσεις που πλήττονται αυτή τη στιγµή από την ενεργειακή
κρίση, διαθέτοντας ήδη το ποσό του 1.75 δισεκατοµµυρίου
ευρώ. 

Επίσης, για την προστασία των νοικοκυριών και των επιχειρή-
σεων από τις οικονοµικές επιπτώσεις της πανδηµίας έχει διαθέ-
σει τα δύο προηγούµενα χρόνια 43 δισεκατοµµύρια ευρώ, που
είναι το τέταρτο υψηλότερο πακέτο στήριξης στον κόσµο. 

Μπήκαµε, λοιπόν, σε ρυθµούς ανάκαµψης, όταν µεγαλύτερες
οικονοµίες της Ευρωζώνης ήταν ακόµα σε ύφεση. Εν µέσω παν-
δηµίας, η οικονοµία µας αξιολογείται θετικά από τους θεσµούς,
αναβαθµίζεται από τους οίκους αξιολόγησης, αντλεί χρήµατα µε
ιστορικά χαµηλά επιτόκια και βεβαίως, αποπληρώνει τα δάνεια
προς το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο. 

Παράλληλα, η ανεργία τα δύο τελευταία χρόνια έχει µειωθεί
πάνω από 3%. Τον προηγούµενο χρόνο το 2020 - 2021 άνοιξαν
περισσότερες επιχειρήσεις απ’ ό,τι έκλεισαν και βεβαίως τα µη
εξυπηρετούµενα δάνεια έχουν σηµαντικά µειωθεί.

Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και τίποτε από όλα αυτά
να µην είχε κάνει αυτή η Κυβέρνηση, µόνο και µόνο για την απο-
τελεσµατική διαχείριση των κρίσεων του 2020 στον Έβρο και στο
Αιγαίο και στην Ανατολική Μεσόγειο, αλλά και διότι µε ένα µεγα-
λεπήβολο εξοπλιστικό πρόγραµµα έδωσε τη δυνατότητα στις
Ένοπλες Δυνάµεις να αυξήσουν δραστικά την αποτρεπτική τους
ικανότητα, ένα πρόγραµµα το οποίο το βλέπουµε να υλοποιείται,
δεν είναι στα χαρτιά, έχει θετικό πρόσηµο. 

Επίσης, τούτο, σε συνδυασµό µε την πολυδιάστατη εξωτερική
πολιτική που ακολουθεί η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη,
µε τα πολλά θέµατα που επέλυσε το διάστηµα αυτό, ανοιχτά δι-
πλωµατικά θέµατα εδώ και δεκαετίες, αλλά και µε αυτό το
πλέγµα των συµφωνιών, συµµαχιών, εταιρικών στρατηγικών σχέ-
σεων που έχει συνάψει, έχει ισχυροποιήσει τη χώρα πάρα πολύ
και στο διπλωµατικό πεδίο. Αυτό είναι πολύ σηµαντικό, διότι αυτά
τα δύο, η αύξηση της αποτρεπτικής ικανότητος και η ισχυροποί-
ηση στο διπλωµατικό πεδίο, διασφαλίζουν την ειρήνη και τη στα-
θερότητα,.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, όταν ο κ. Τσίπρας προχθές είπε
ότι «ο φόβος και η ανασφάλεια έχουν γίνει καθηµερινότητα του
Έλληνα πολίτη» νοµίζω ότι µάλλον ζούσε σε µία άλλη χώρα.
Διότι, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, πραγµατικά φόβο και ανα-
σφάλεια βίωσαν οι Έλληνες πολίτες το καλοκαίρι του 2015 όταν
ήµασταν εδώ σε αυτή την Αίθουσα και ο κ. Τσίπρας έλεγε ότι δεν
πρόκειται να ψηφίσει άλλα µνηµόνια, αλλά και διότι και τις τρά-
πεζες έκλεισε και ο κόσµος απέσυρε έντροµος τις καταθέσεις
του, αλλά και όλοι στήνονταν στις ατέλειωτες ουρές για να πά-
ρουν τα 60 ευρώ. 

Αυτό σηµαίνει φόβος και ανασφάλεια, όχι τώρα που έχουµε
µία Κυβέρνηση µε µετρήσιµο έργο, µε αναπτυξιακή προοπτική,
µε µία οικονοµία που επιτέλους στέκεται στα πόδια της και έχει
µέλλον. 

Η Κυβέρνηση θα ολοκληρώσει το έργο της και είµαι απόλυτα
σίγουρος ότι οι Έλληνες πολίτες όποτε και αν έρθουν εκλογές,
θα δώσουν και νέα τετραετία στην Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Τον λόγο έχει η κ. Αυγε-
ρινοπούλου από τη Νέα Δηµοκρατία και στη συνέχει ο κ. Ζαχα-

ριάδης από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΔΙΟΝΥΣΙΑ - ΘΕΟΔΩΡΑ ΑΥΓΕΡΙΝΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πο-

λύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-

κρατίας απολάβει της εµπιστοσύνης της πλειοψηφίας του Κοι-
νοβουλίου, απολάβει της εµπιστοσύνης της πλειοψηφίας της
ελληνικής κοινωνίας. Δυόµισι χρόνια µετά την ανάληψη της εξου-
σίας, η λαϊκή εντολή που έλαβε η Νέα Δηµοκρατία για τη διακυ-
βέρνηση της χώρας παραµένει ισχυρή. 

Οι Έλληνες έχουµε την πεποίθηση ότι αυτή η Κυβέρνηση οδη-
γεί τη χώρα µας στην ανάπτυξη µε σταθερότητα και ασφάλεια.
Ήρθε αντιµέτωπη µε προκλήσεις που ταλανίζουν τον παγκόσµιο
γίγνεσθαι και κατάφερε να ανταποκριθεί µε τον καλύτερο δυνατό
τρόπο σε περιπτώσεις όπως το µεταναστευτικό, η πανδηµία, η
κλιµατική αλλαγή.

Δεν παρέµεινε µιµητής λύσεων από άλλες χώρες, αλλά αντί-
θετα άσκησε η ίδια ηγεσία και επέδειξε πρωτοπορία ως προς την
αντιµετώπιση αυτών των ζητηµάτων. Η χώρα µας θεωρείται
πλέον ως σοβαρός εταίρος και συνοµιλητής διεθνώς. 

Στο εσωτερικό οι δείκτες ανάπτυξης αυξάνονται και οι επεν-
δύσεις υλοποιούνται, δίνοντας νέα ώθηση στην αγορά. Η ανερ-
γία µειώνεται, το κράτος ψηφιοποιείται και αυξάνεται παράλληλα
και η ποιότητα ζωής του πολίτη. Η µεγάλη πλειοψηφία του ελλη-
νικού λαού το αναγνωρίζει αυτό. 

Κανένας ουσιαστικός λόγος δεν συντρέχει σήµερα που να δι-
καιολογεί την άσκηση από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση του ση-
µαντικού αυτού δικαιώµατος της δηµοκρατίας και του κοινο-
βουλευτισµού, του δικαιώµατος της πρότασης δυσπιστίας. 

Αγαπητοί συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, εδώ έχετε καταθέσει µία
πρόταση µοµφής - σκούπα, µε αιτιολογία ό,τι µπορείτε να φαν-
ταστείτε, για τη διαχείριση της πανδηµίας, την παγκόσµια αύ-
ξηση των τιµών ενέργειας, της πρόσφατης χιονόπτωσης, για την
ένταση της οποίας ευθύνεται η κλιµατική αλλαγή, δηλαδή για
τρία φαινόµενα τα οποία είναι κατ’ εξοχήν παγκόσµια και των
οποίων οι αιτίες τους, αλλά και οι διαστάσεις που λαµβάνουν βρί-
σκονται έξω από τη σφαίρα επιρροής και διαχείρισης της ελλη-
νικής Κυβέρνησης. 

Παρ’ όλα αυτά και εντός αυτού του πλαισίου, η ελληνική Κυ-
βέρνηση έχει κάνει ό,τι καλύτερο γίνεται. Για την αντιµετώπιση
της πανδηµίας η Κυβέρνηση στήριξε το Εθνικό Σύστηµα Υγείας
και τώρα είµαστε πια εξοπλισµένοι όσο ποτέ µε πολλές ΜΕΘ και
προσωπικό. 

Διατηρήσαµε το σύνολο των θέσεων εργασίας κατά τη διάρ-
κεια των lockdown και δόθηκαν αρκετά κονδύλια και για τη στή-
ριξη της οικονοµίας κατά τη διάρκεια της πανδηµίας, αλλά και
τώρα κατά τη διάρκεια της αντιµετώπιση της παγκόσµιας ενερ-
γειακής κρίσης, ενώ θα διατεθούν και ακόµα περισσότερα χρή-
µατα από το Ταµείο Ανάκαµψης για να ξαναφτιάξουµε την
Ελλάδα µας καλύτερη. Οµοίως και από τα Ταµεία της Δίκαιης
Αναπτυξιακής Μετάβασης.

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας ασκεί πραγµατική περι-
βαλλοντική και κλιµατική πολιτική. Προχωρά στην απολιγνιτοποί-
ηση και παράλληλα, στηρίζει τις θέσεις εργασίας των εργαζο-
µένων σε λιγνιτικές περιοχές. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ τι κάνει; Αντιτίθεται στις δράσεις της απολιγνιποί-
ησης και µάλιστα εναντιώνεται και δηµιουργεί πανικό στους αν-
θρώπους που µένουν στις λιγνιτικές περιοχές. 

Ο µόνος τρόπος για να προχωρήσουµε στην αναχαίτιση της
έλευσης αυτών των ακραίων καιρικών φαινοµένων, όπως ήταν
και η χιονοκαταιγίδα, αλλά και άλλων φυσικών φαινοµένων είναι
πραγµατικά να λάβουµε γενναίες αποφάσεις και να προβούµε σε
άµεση δράση τώρα κατά της κλιµατικής αλλαγής. Έτσι πράττει
η Νέα Δηµοκρατία. 

Αντιθέτως, ο ΣΥΡΙΖΑ αποδεικνύει µέρα µε τη µέρα ότι παρα-
µένει µία παράταξη οπισθοδροµική, χωρίς αφήγηµα για το µέλ-
λον. Πραγµατικά πιστεύω, κύριοι συνάδελφοι, ότι το µεγαλύτερο
πρόβληµα που αντιµετωπίζει ο ΣΥΡΙΖΑ είναι το ότι έχει εγκλωβι-
στεί µέσα στους δικούς του πεπερασµένους άξονες των ιδεολο-
γιών, των διαφόρων ιδεολογιών της Αριστεράς, τις οποίες έχει
µαζέψει και δεν του επιτρέπουν να ασκήσει αντιπολίτευση πλέον
µε σύγχρονα επιχειρήµατα. Δεν µπορεί να καταθέσει σύγχρονες,
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βιώσιµες προτάσεις µε προοπτική και δεν µπορεί να αποκτήσει
και κανένα πλέον σηµαντικό ακροατήριο. Πρέπει να µετακινη-
θείτε κάπως ιδεολογικά -να έρθετε ίσως προς εµάς;- για να µπο-
ρέσετε να δηµιουργήσετε ένα νέο αφήγηµα που να ενδιαφέρει
πλέον τους νέους ανθρώπους. Αυτό είναι πολύ σηµαντικό. 

Επί του προκειµένου, είναι σηµαντικό ότι η κακοδιαχείριση που
έλαβε χώρα κατά τη διάρκεια της διακυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ στις
προηγούµενες ανθρωπογενείς και φυσικές καταστροφές -ανα-
φέρω δυστυχώς το Μάτι και τη Μάνδρα- δεν επαναλήφθηκε ευ-
τυχώς στις ηµέρες της διακυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας.
Από την πρόσφατη έντονη χιονόπτωση οι συµπολίτες µας επέ-
στρεψαν στο σπίτι τους σώοι και ασφαλείς. Αναµφισβήτητα υπήρ-
ξαν προβλήµατα. Κάποιοι συµπολίτες µας ταλαιπωρήθηκαν και
διακινδύνευσαν και την υγεία τους και γι’ αυτόν τον λόγο θα απο-
ζηµιωθούν άµεσα από αυτούς που ήταν πραγµατικά υπεύθυνοι. 

Είναι επίσης σαφές ότι το σύστηµα πολιτικής προστασίας και
πρόληψης και αντιµετώπισης των ανθρωπογενών και φυσικών
καταστροφών και επιβάλλει και επιδέχεται βελτιώσεων. Για αυτόν
τον λόγο ο ίδιος ο Πρωθυπουργός συνέστησε πριν από λίγους
µήνες ένα νέο Υπουργείο για την Πολιτική Προστασία και την Κλι-
µατική Αλλαγή, µε σκοπό σταδιακά να δηµιουργήσει στη χώρα
την κατάλληλη τεχνογνωσία, τις απαραίτητες θεσµικές και υλι-
κοτεχνικές υποδοµές και την ανθεκτικότητα και την προσαρµογή
που χρειάζεται η χώρα για την κλιµατική κρίση. Ταυτόχρονα, θε-
σπίσαµε και ένα αποτελεσµατικό και άµεσο ζήτηµα κρατικής
αρωγής και άµεσα θα θεσπιστεί κι ένα νέο συντονιστικό όργανο
επ’ αυτού. 

Η αντιµετώπιση της κλιµατικής κρίσης, του µεγαλύτερου πε-
ριβαλλοντικού ζητήµατος, που απειλεί παγκόσµια την ίδια την
ύπαρξη της ζωής στον πλανήτη, δεν προσφέρεται ως πεδίο αν-
τιπαράθεσης. Είναι πεδίο συνεργασίας. Όλα µαζί τα κόµµατα, η
Κυβέρνηση, η τοπική αυτοδιοίκηση, ο ιδιωτικός τοµέας, οι πολί-
τες θα πρέπει να συνεργαστούµε, τόσο κατά το στάδιο της πρό-
ληψης και της προετοιµασίας όσο και κατά το στάδιο της αντι-
µετώπισης αυτού του µεγάλου ζητήµατος, για να οδηγηθούµε,
όλοι µαζί, σε ένα ασφαλέστερο και περιβαλλοντικά και κλιµατικά
ισόρροπο µέλλον. 

Προς αυτή την κατεύθυνση εργάζεται και η Κυβέρνηση και γι’
αυτό τον λόγο της παρέχω κι εγώ την ψήφο εµπιστοσύνης µου. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστούµε και εµείς. 
Τον λόγο έχει ο κ. Ζαχαριάδης από τον ΣΥΡΙΖΑ και ακολουθεί

η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος του Κινήµατος Αλλαγής κ. Γιαν-
νακοπούλου. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Αναρωτήθηκαν πολλοί από
τους Βουλευτές και τις Βουλεύτριες της Νέας Δηµοκρατίας από
αυτό το Βήµα γιατί κάναµε πρόταση δυσπιστίας. Και το αναρω-
τήθηκε κι ο κ. Βορίδης, ο οποίος είναι καθ’ ύλην αρµόδιος Υπουρ-
γός. Πραγµατικά αναρωτιέµαι, δεν βλέπετε τηλεόραση; Δεν
ακούτε ραδιόφωνο; Δεν διαβάζετε εφηµερίδες; Δεν απαντάτε
στα τηλέφωνά σας; Ο κ. Βορίδης στο Υπουργείο δεν µαθαίνει τι
γίνεται στην εκλογική του περιφέρεια; Είναι καθ’ ύλην αρµόδιος
Υπουργός για αυτό το επιτελικό µπάχαλο και ρωτάει γιατί. Θα
σας το πω απλά: Διότι αποτύχατε. Διότι είναι όλα ασυντόνιστα.
Διότι παραµένετε αδιόρθωτοι και αλαζόνες. 

Εσείς, κύριε Βορίδη, στη Νέα Δηµοκρατία κάνατε πρόταση
µοµφής για τη Συµφωνία των Πρεσπών, που προχθές ο κ. Μη-
τσοτάκης στη συνέντευξη µε τον κ. Χατζηνικολάου µάς είπε ότι
συµφωνούσε µε το όνοµα, κύριε Βορίδη, υπεύθυνε Μακεδονο-
µάχε. Και βγαίνει τώρα ο Πρωθυπουργός και ζητάει, λέει, συγ-
γνώµη. Άντε, να το δεχτούµε. Είναι η τέταρτη συγγνώµη, η
τέταρτη αποτυχία. Μία µε την κακοκαιρία «Ελπίδα», µία µε φω-
τιές το καλοκαίρι του 2021, µία µε τη «Μήδεια» και µία µε τον
«Ιανό». Πόσες συγγνώµες αντέχουµε να ακούσουµε µέχρι να φύ-
γετε; Πέρασαν τριάντα µήνες. Αν αυτός δεν είναι ορισµός ότι
από τότε που βγήκε η συγγνώµη χάθηκε το φιλότιµο, τότε ποιος
είναι; 

Μίλησε δεκατέσσερα λεπτά χθες στο Βήµα ο κ. Βορίδης και
δεν είπε ούτε µία λέξη για την αρµοδιότητά του ως Υπουργού
Εσωτερικών για αυτό το οποίο συνέβη στη χώρα τις προηγούµε-

νες µέρες. Δεν είπε λέξη στη Βουλή και ήταν άφαντος στα µίντια.
Ο παλιός προσπαθεί να µην γρατζουνιστεί. 

Αλλά µιας κι είστε εδώ, κύριε Οικονόµου, για πείτε, γιατί απο-
κρύψατε ποιοι ήταν σε αυτές τις δύο κρίσιµες συσκέψεις; Συµ-
µετείχε ο κ. Σκέρτσος και ο κ. Τριαντόπουλος; Γιατί κρύψατε ότι
τον συντονισµό τον έκανε το Μαξίµου; Κατηγορήσατε την ΕΜΥ.
Σας απάντησε ο κ. Κολυδάς και ο κ. Καλλιάνος. Κατηγορήσατε
τον γαλάζιο περιφερειάρχη, τον πολιτικό µας αντίπαλο, τον κ.
Πατούλη. Κατηγορήσατε τους πάντες. Εσείς δεν έχετε ευθύνη;
Θα δώσετε τα πρακτικά αυτής της συνεδρίασης να µάθουµε
ποιος είπε τι;

Και έρχεται ο κ. Βορίδης την επόµενη µέρα, πάλι κρυπτόµενος,
και βάζει τον κ. Πέτσα να στείλει αυτή την απαράδεκτη επιστολή,
αυτή τη ντροπιαστική επιστολή στον κόσµο της αυτοδιοίκησης,
ο οποίος, ειρήσθω εν παρόδω, προέρχεται και από τη συντηρη-
τική παράταξη. Νοµίζετε δηλαδή ότι τα προβλήµατα των πολιτών
λύνονται µε επιστολές; Νοµίζετε ότι τα προβλήµατα της τοπικής
αυτοδιοίκησης λύνονται µε επιστολές; Εσείς δεν είστε επιτελικό
κράτος. Εσείς είστε επιστολογράφοι. 

Δείτε την απάντηση που έβαλε ο πρόεδρος της ΚΕΔΕ. Δεν
είναι ΣΥΡΙΖΑ ο άνθρωπος. Είστε τριάντα µήνες Κυβέρνηση. Εξαγ-
γείλατε τη µεταφορά πόρων και αρµοδιοτήτων από αυτό το Βήµα
τον Ιούλιο του 2019 και έχουµε Γενάρη προς Φλεβάρη του 2022.
Ποια είναι η κατάσταση στους ΟΤΑ; Υποχρηµατοδότηση, έλ-
λειψη προσωπικού, διάλυση. Σε όλη την Ευρώπη ενισχύουν την
αυτοδιοίκηση, τον ρόλο της στην αντιµετώπιση της πανδηµίας,
τον ρόλο της στην περιφερειακή ανάπτυξη, τον ρόλο της στο Τα-
µείο Ανάπτυξης. Εδώ τίποτα. 

Έρχεται ο κ. Βορίδης χθες, εδώ, και µε εγκαλεί για την τηλερ-
γασία. Πραγµατικά, δεν ντρέπεται; Ψήφισε έναν νόµο που του
έλεγα τότε ότι είναι πρόχειρος και ανεφάρµοστος. Τον καλούµε
σαν ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία από τις 2 Νοεµβρίου να
εφαρµόσει τον νόµο που αυτός ψήφισε. Έρχεται χθες στο Κοι-
νοβούλιο και λέει «Τελειώνουµε µε το προεδρικό διάταγµα αρχές
Φλεβάρη». Δεν µπορεί, λοιπόν, να εφαρµόσει κάτι το οποίο ο
ίδιος ψήφισε, εµείς του το λέγαµε από τότε ότι είναι ανεφάρµο-
στο και τώρα µας εγκαλεί. Δεν µπορεί να εφαρµόσει έναν νόµο
και να γράψει ένα προεδρικό διάταγµα, και του φταίµε εµείς που
του τα λέγαµε!

Και πιάνει την επόµενη ενότητα νοµοθέτησης του Υπουργείου
Εσωτερικών για να µας πει για το lobbying, ο κ. Βορίδης! Θα σας
πω ποιος κάνει το καλύτερο lobbying. Ο Φουρθιώτης. Πού είναι
ο κ. Γεραπετρίτης; Σε άλλες συνεδριάσεις εδώ πέρα ήταν σχεδόν
πρωθυπουργός. Ποιος έδινε αστυνοµική φρουρά στον Φουρ-
θιώτη; Ποιος έλεγε ψέµατα ότι δεν έχει αστυνοµική φρουρά;
Ποιος του επέτρεπε να απειλεί Υπουργούς; Ποιος έδωσε χρή-
µατα στα site του από αυτή την περίφηµη λίστα Πέτσα; Πώς κα-
τέβηκε από τα υπουργικά έδρανα ο κ. Βρούτσης, που το προ-
ανήγγειλε ο Φουρθιώτης µπροστά σε κοµµατικούς παράγοντες
της Νέας Δηµοκρατίας; Αυτός είναι ο ορισµός της διαφθοράς.
Και έρχεται εδώ ο κ. Βορίδης και λέει «Νοµοθετήσαµε κάτι και
µε βάση τα κουτάκια της Ευρωπαϊκής Επιτροπής ανεβήκαµε
επτά θέσεις». Γελάνε στις Βρυξέλλες µε αυτά που λέτε, όταν
ασχολούνται µε την κατάσταση της χώρας. Ήσασταν πάντα ένα
ανέκδοτο για τη διαφθορά στις Βρυξέλλες, από το 2008 και το
2012 - 2015 και τώρα δυστυχώς και το πληρώνει η χώρα. 

Και πάµε στα ιδεολογικά. Είπατε «επιτελικό κράτος». Πιστεύ-
ετε εσείς στο κράτος; Όχι, βέβαια. Το κράτος το βρίσκετε µόνο
ως κοµµατικό λάφυρο για ιδιωτικοποιήσεις αγαθών και υποδο-
µών, κοµµατική άλωση σε ό,τι παραµένει κρατικό. Και να πώς λει-
τουργεί ο ιδιωτικός τοµέας, και στις υποδοµές και στα δίκτυα και
στις υπηρεσίες!

Δεν πιστεύετε στο κράτος. Γι’ αυτό το διαλύετε, γι’ αυτό το
υπονοµεύετε, γι’ αυτό το ξεπουλάτε. Δεν πιστεύετε στον δηµόσιο
χαρακτήρα, δεν πιστεύτε στον δηµόσιο έλεγχο. Γι’ αυτό έχετε
τους διπλάσιους µετακλητούς από την περίοδο 2015 - 2019. Γι’
αυτό θέλετε να τοποθετήσετε διευθυντές στον ΕΦΚΑ µε µισθό
8.000 ευρώ από τον ιδιωτικό τοµέα, γκρεµίζοντας κάθε έννοια
αξιοκρατίας, αριστείας και εξέλιξης στο δηµόσιο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)
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Κύριε Πρόεδρε, µισό λεπτό ανοχή ζητώ.
Ανέχεστε τις ιδεοληψίες του κ. Χατζηδάκη, κύριε Βορίδη, αυτό

το κοµµατικό ρουσφέτι της Νέας Δηµοκρατίας, και µετά έρχεστε
εδώ και λέτε για το ΑΣΕΠ. Τι λέει το ΑΣΕΠ για αυτό; Θα µπαίνει
ο δηµόσιος υπάλληλος µε διαγωνισµό και θα του έρχεται µετά ο
φερτός της Νέας Δηµοκρατίας, για να µπούνε οι φίλοι της οικο-
γένειας Μητσοτάκη και τα βύσµατα. Κύριε Βορίδη, µην το αφή-
σετε να γίνει αυτό. Είστε Υπουργός Εσωτερικών της Ελληνικής
Δηµοκρατίας.

Και είπατε τι κάναµε εµείς. Ξεχνάτε το βασικό, ότι ξηλώσαµε
την άθλια νοµοθεσία του Υπουργού Διοικητικής Μεταρρύθµισης
κ. Μητσοτάκη για τις απολύσεις, για τη διαθεσιµότητα, για την
τιµωρητική αξιολόγηση. Να σας θυµίσω ότι µε Υπουργό τον κ.
Μητσοτάκη απολύατε καθηγητές τεχνικής εκπαίδευσης και βά-
ζατε το προσωπικό του ΕΣΥ σε διαθεσιµότητα πριν το 2015.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ολοκληρώστε, παρα-
καλώ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Εµείς φέραµε κοινωνική ειρήνη. Σταµατήσαµε τον κοινωνικό

κατήφορο. Φύγαµε από το ένα προς πέντε και χάρη σε εµάς
υπάρχει σήµερα κοινωνικό κράτος.

Είναι, λοιπόν, η ώρα να φύγετε. Είναι η ώρα να τα µαζεύετε
γιατί τα αδιέξοδα του κ. Μητσοτάκη και της Κυβέρνησής του δεν
µπορεί να γίνουν αδιέξοδα της χώρας. Διότι αποτύχατε σε όλα.
Η χώρα χρειάζεται εκλογές, η χώρα χρειάζεται νέα πλειοψηφία.
Η χώρα χρειάζεται άλλο πολιτικό πρόσηµο, προοδευτικό. Η χώρα
χρειάζεται άλλον Πρωθυπουργό, τον Αλέξη Τσίπρα.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ζήτησε τον λόγο ο κ. Θε-
οχάρης φαντάζοµαι για να απαντήσει για τα περί του κ. Βορίδη
κ.λπ..

Έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Ζαχαριάδη, κατηγορήσατε την Κυβέρνηση για αλαζο-

νεία και πραγµατικά δεν έχει περάσει πιο αλαζονικός λόγος από
τον δικό σας σήµερα στο ελληνικό Κοινοβούλιο. Κατηγορείτε ή
µέµφεστε την Κυβέρνηση για το µεταρρυθµιστικό της έργο. Αυτό
είναι µια πολιτική αντιπαράθεση. Στην πραγµατικότητα ο πραγ-
µατικός σας αντίπαλος είναι η αποτελεσµατικότητα του δηµο-
σίου και η αξιοκρατία στο δηµόσιο και αυτό είναι που δεν θέλετε
να συµβεί. Διότι τότε ισχυροποιείται το δηµόσιο πραγµατικά. 

Μάλιστα µας κατηγορείτε για αλαζονεία και συγχρόνως ότι ζη-
τάµε και πολλές συγγνώµες. Αυτά τα δύο θεωρείτε ότι πηγαίνουν
µαζί; Αν ζητούσατε έστω και µία συγγνώµη για πεπραγµένα σας,
για ό,τι έχετε κάνει, για το Μάτι, για τη Μάνδρα και για οτιδήποτε
άλλο, τότε ίσως να ήσασταν πειστικοί προς τον ελληνικό λαό.

Κύριε Ζαχαριάδη, υπάρχουν σήµερα δύο προτάσεις µοµφής.
Μία περήφανη και µία συγκεκαλυµµένη. Μία παραπειστική και
µία αληθινή. Στην παραπειστική µέµφεστε την Κυβέρνηση γιατί
απέτυχε στον χιονιά. Στην αληθινή µέµφεστε τον ελληνικό λαό
γιατί ακόµα επιλέγει και προτιµάει τη Νέα Δηµοκρατία. 

Στην παραπειστική µέµφεστε την Κυβέρνηση γιατί απέτυχε
στην πανδηµία. Στην αληθινή µέµφεστε τον ελληνικό λαό γιατί
προτιµάει ακόµα για Πρωθυπουργό τον Κυριάκο Μητσοτάκη. 

Στην παραπειστική µέµφεστε την Κυβέρνηση γιατί αποτυγχά-
νει στην ακρίβεια. Στην αληθινή µέµφεστε τον ελληνικό λαό γιατί
ετοιµάζεται να σας βάλει στην τρίτη θέση. Αν όµως δεν σας κάνει
µία φορά ο ελληνικός λαός, δεν του κάνετε δέκα. Να είστε σί-
γουροι ότι θα το πει αυτό. 

Τα δεδοµένα δεν είναι δεδοµένα του 2015. Και αν εσείς δεν
θέλετε να αλλάξατε τη ρητορική σας και να την κρατήσετε όπως
το 2015, ίσως καλύτερα να πάτε στην Τουρκία. Τα οικονοµικά
σύννεφα µαζεύονται, µπορεί να έχει και κανένα µνηµόνιο και εκεί
να κάνετε µία καλύτερη πολιτική καριέρα. Εδώ όµως θα έχετε
απαντήσεις στα πραγµατικά προβλήµατα του ελληνικού λαού αλ-
λιώς τα αυτιά του θα τα κλείνει ο ελληνικός λαός σε αυτά που
λέτε.

(Θόρυβος στην Αίθουσα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ωραία, ας ηρεµήσουµε

όλοι. 
Κύριε Ραγκούση, θέλετε να απαντήσετε τώρα στον κ. Θεο-

χάρη; 
Έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Κύριε Θεοχάρη, ειλικρινά τι να πει κα-

νείς; Λέτε στην Αξιωµατική Αντιπολίτευση να πάει στην Τουρκία;
Λέτε στην Αξιωµατική Αντιπολίτευση της Γ’ Ελληνικής Δηµοκρα-
τίας το 2022, εκπροσωπώντας τη Νέα Δηµοκρατία, ότι η Αξιωµα-
τική Αντιπολίτευση της χώρας πρέπει να πάει στην Τουρκία;
Διορθώστε το, διαγράψτε το από τα Πρακτικά.

Και επειδή είπατε, κάνατε και ένα σχήµα λόγου για την πρό-
ταση µοµφής που έχουµε υποβάλλει προς την Κυβέρνηση, εµείς
έχουµε υποβάλει αυτή την πρόταση µοµφής προς την Κυβέρ-
νηση, κύριε Θεοχάρη. Αυτό που η Κυβέρνηση φαίνεται ότι δεν
θέλει µε τίποτα να καταλάβει, αλλά όσο περνάει ο καιρός θα το
καταλαβαίνει, δεν γίνεται αλλιώς, είναι ότι η διακυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας, του Κυριάκου Μητσοτάκη, είναι η ίδια µοµ-
φή.

Είσαστε µοµφή για τις αρχές και τις αξίες της ελληνικής πολι-
τείας. Είσαστε µοµφή για την αξιοκρατία στη χώρα. Είσαστε
µοµφή για τη διαφάνεια στη χώρα. Τελικά είσαστε µοµφή για την
ίδια τη δηµοκρατία. Είναι ο τρόπος που κυβερνάτε, ο τρόπος που
πολιτεύεστε, ο τρόπος µε τον οποίο αντιµετωπίζετε τα προβλή-
µατα του ελληνικού λαού. Και καταλήγετε να είσαστε τελικά και
µοµφή για τον ίδιο τον ελληνικό λαό, η παρουσία σας αυτή καθ’
αυτή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Τον λόγο έχει η Κοινο-
βουλευτική Εκπρόσωπος του Κινήµατος Αλλαγής, η κ. Γιαννακο-
πούλου για δώδεκα λεπτά και µετά θα ακολουθήσει η κ. Κανέλλη.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σήµερα την πρό-
ταση µοµφής κατά της Κυβέρνησης που κατέθεσε ο ΣΥΡΙΖΑ. Ας
είµαστε από την αρχή σαφείς και ξεκάθαροι: Πρώτον, θα υπερ-
ψηφίσουµε την πρόταση µοµφής, γιατί η Κυβέρνηση έχει δείξει
από µεγάλη έως πλήρη αδυναµία να διαχειριστεί σηµαντικές κρί-
σεις που έχουµε αντιµετωπίσει ως χώρα. Μιλάω για το απόλυτο
φιάσκο στη διαχείριση του πρόσφατου κύµατος κακοκαιρίας,
αλλά και για τα µεγάλα προβλήµατα στη διαχείριση της πανδη-
µίας, στη διαχείριση του κύµατος ακρίβειας που πλήττει τους
Έλληνες πολίτες, αλλά και σε άλλες δυσκολίες.

Θα την υπερψηφίσουµε γιατί έχουµε πλήρη, κάθετη διαφωνία
µε τη συνολική κυβερνητική πολιτική µε ορατή µάλιστα την αδυ-
ναµία της Κυβέρνησης να προωθήσει µεγάλες και σοβαρές µε-
ταρρυθµίσεις που έχει ανάγκη η χώρα και κάποιες από αυτές,
κυρίες και κύριοι της Συµπολίτευσης, τις είχατε απλόχερα υπο-
σχεθεί προεκλογικά. Μετεκλογικά τις ξεχάσατε βέβαια.

Δεύτερον, θεωρούµε ότι η πρωτοβουλία αυτή του ΣΥΡΙΖΑ, που
µέχρι πριν από λίγο καιρό παρ’ ότι έκρινε την Κυβέρνηση κατα-
στροφική δεν ζητούσε εκλογές λόγω του COVID, αλλά τώρα και
µε διπλάσια θύµατα έχει αλλάξει γνώµη, έχει τη σφραγίδα των
εσωκοµµατικών του προβληµάτων που αντιµετωπίζει και της
πτώσης των δηµοσκοπικών ποσοστών του, που οδηγούν τον κ.
Τσίπρα σε αποσπασµατικές κινήσεις και σε αναζήτηση σωσίβιου,
που στην ουσία αποτελεί προσφορά σωσίβιου στη Νέα Δηµοκρα-
τία.

Στην προσπάθειά του να συσπειρώσει τον χώρο του και να δεί-
ξει ότι αποτελεί τη βασική δύναµη της Αντιπολίτευσης και όχι το
ΠΑΣΟΚ, το Κίνηµα Αλλαγής, που είναι η ανερχόµενη δύναµη µε
τη νέα ηγεσία του Νίκου Ανδρουλάκη και τη συνολική πολιτική
του παρουσία που αγκαλιάζεται από ευρύτερες δυνάµεις, ουσια-
στικά ο κ. Τσίπας και ο ΣΥΡΙΖΑ µε αυτόν τον τρόπο βοηθάει τη
Νέα Δηµοκρατία να συσπειρωθεί. 

Γιατί; Μα, ακριβώς γιατί η καταψήφιση της πρότασης µοµφής,
όπως είναι αναµενόµενο να γίνει το βράδυ της Κυριακής, δίνει
παράταση ζωής στην Κυβέρνηση, αν θεωρήσουµε ότι αυτή κλυ-
δωνιζόταν, που έτσι είναι. 

Για άλλη µία φορά, λοιπόν, ο ΣΥΡΙΖΑ παίζει τον ρόλο του χο-
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ρηγού της Κυβέρνησης µε στόχο και µε σκοπό την απέλπιδα
προσπάθειά του να παραµείνει ο σηµερινός βολικός και για τους
δύο -και για τη Νέα Δηµοκρατία και για τον ΣΥΡΙΖΑ- δικοµµατι-
σµός και βεβαίως ο κ. Τσίπρας να παραµείνει ο Αρχηγός της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης.

Τρίτον, η Νέα Δηµοκρατία καλά θα κάνει, κυρίες και κύριοι της
Συµπολίτευσης, να ψάχνει αλλού για εύκολους στόχους και όχι
στο ΠΑΣΟΚ. Είναι αδιανόητο να ασκεί κριτική σε εµάς για την
ψήφιση της πρότασης µοµφής εκ µέρους µας και ταυτόχρονα
να αναζητά ρωγµή στην επίσης σαφή θέση µας για όχι σε πρό-
ωρες εκλογές κάτω από αυτές τις συνθήκες της πανδηµίας που
στο κάτω-κάτω της γραφής, κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµο-
κρατίας, αν έναν συµφέρουν οι πρόωρες εκλογές αυτή τη στιγµή
αυτοί είµαστε εµείς.

Ας µας πείτε, κυρίες και κύριοι Υπουργοί, τι ακριβώς θέλετε;
Τι θέλει η Κυβέρνηση; Θέλετε µία δηµοκρατία χωρίς αντίθετη
άποψη, χωρίς ουσιαστική αντιπολίτευση; Ψάχνετε για χρήσιµους
ηλίθιους; Αυτό ψάχνετε; Μιλάτε σοβαρά, όταν λέτε ότι η θέση
µας, όπως εκφράστηκε από τον Πρόεδρό µας, τον Νίκο Ανδρου-
λάκη, φλερτάρει µε τη θέση του ΣΥΡΙΖΑ; Έχει καταψηφίσει ποτέ
κόµµα της αντιπολίτευσης πρόταση µοµφής, όποιος και να την
έχει καταθέσει και σας φαίνεται τόσο περίεργη η θέση του Κινή-
µατος Αλλαγής; Ή έχει πότε αλήθεια πέσει κυβέρνηση από πρό-
ταση µοµφής και µας θέτετε θεωρητικά ψευτοδιλήµµατα για
τους δικούς σας πάντα λόγους;

Μα, στο κάτω-κάτω της γραφής ξέρετε κάτι; Αν φοβάστε κάτι
τέτοιο, ότι δηλαδή θα περάσει η πρόταση µοµφής, αυτό θα συµ-
βεί πολύ απλά µόνο και µόνο µε την ψήφο των δικών σας Βου-
λευτών. Σοφόν το σαφές, λοιπόν, νοµίζω.

Τέταρτον, ας το πάρουν πλέον απόφαση, οι µέχρι χθες πρω-
ταγωνιστές ενός κακέκτυπου δικοµµατισµού που σε αυτή την
κοινοβουλευτική διαδικασία διαγκωνίζονται µεταξύ τους µε την
τοξικότητα που ακούσαµε και πιο πριν για το ποιος είναι ο χειρό-
τερος διαχειριστής σε περιπτώσεις κακοκαιρίας, σε περιπτώσεις
τέτοιες, ας το πάρουν, λοιπόν, απόφαση ότι τίποτα δεν είναι πια
όπως χθες. Δηλαδή η Κυβέρνηση να δείχνει ότι προηγείται δη-
µοσκοπικά σε µεγάλο βαθµό λόγω της µη ύπαρξης µιας σοβαρής
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και της αδυναµίας του ΣΥΡΙΖΑ να
την ασκήσει αποτελεσµατικά για πολλούς λόγους, τους έχουµε
πει πολλές φορές.

Το ΠΑΣΟΚ, το Κίνηµα Αλλαγής έρχεται µε τη νέα ηγεσία του
στο πολιτικό σκηνικό δυνατό, σοβαρό, µε αυστηρή κριτική, αλλά
και εποικοδοµητικές προτάσεις και αυτό είναι αυτό που µας κάνει
να διαφέρουµε, που στο σύνολό τους συνιστούν και αποτελούν
ένα άλλο αφήγηµα για την πορεία της χώρας. Φαίνεται νοµίζω
πιο καθαρά από ποτέ ότι οι ενεργοί προοδευτικοί πολίτες έχουν
πλέον µία ξεκάθαρη λύση πολιτικής εκπροσώπησης. Από εδώ και
πέρα γίνεται καθαρά νοµίζω αντιληπτό τόσο στη Νέα Δηµοκρατία
όσο και στον ΣΥΡΙΖΑ ότι οι δυνάµεις τους συρρικνώνονται και ότι
το ΠΑΣΟΚ θα ανεβαίνει καθηµερινά.

Ας περάσουµε, όµως, σε κάποιες βασικές επισηµάνσεις για το
τι συµβαίνει στη χώρα όλη την τελευταία περίοδο και ας δούµε
τι συνέβη µε την αντιµετώπιση της πρόσφατης κακοκαιρίας. Δυ-
στυχώς για άλλη µία φορά η διαχείριση αυτού του όντως ισχυ-
ρού κύµατος κακοκαιρίας αποτέλεσε µια παταγώδη αποτυχία
της Κυβέρνησης. Ξέρετε ειλικρινά δεν µας ικανοποιεί καθόλου
αυτή η εικόνα, ούτε θεωρούµε την απίστευτη, τη βάναυση ταλαι-
πωρία για χιλιάδες πολίτες στην καρδιά του κράτους και όλης
της χώρας σαν µία ευκαιρία για να κάνουµε εύκολη, ανέξοδη αν-
τιπολίτευση. Αυτό δεν µας αφορά. Ωστόσο µετά τη «Μήδεια»
πέρσι, µετά τις καλοκαιρινές πυρκαγιές, µετά τη θέσπιση του
δικού σας νόµου για την πολιτική προστασία και µετά από την
ίδρυση του Υπουργείου Πολιτικής Προστασίας -αυτό ήταν το
µόνο θέµα του ανασχηµατισµού, αν θυµάστε καλά-, αλλά και
µετά τις εξαγγελίες του περασµένου Σεπτεµβρίου θεωρήσαµε
ότι πράγµατι βρε αδερφέ θα είχαν βγει κάποια χρήσιµα συµπε-
ράσµατα, κάποια απαραίτητα διδάγµατα ότι θα έχουν διορθωθεί
οι δοµές, ότι θα έχουν συµπληρωθεί οι ελλείψεις και ότι θα υπάρ-
χουν στο τέλος έστω τα ελάχιστα αντανακλαστικά. Αυτό περιµέ-
ναµε, όχι µόνο εµείς, το σύνολο του ελληνικού λαού. Αντίθετα τι
είδαµε; Δυστυχώς είδαµε µία πλήρη επιχειρησιακή αποτυχία,

έναν ευτελισµό της ανθρώπινης αξιοπρέπειας και της προστα-
σίας της, έλλειψη στοιχειώδους συντονισµού και την πρωτεύου-
σα µιας χώρας της Ευρωπαϊκής Ένωσης να παραλύει κυριολε-
κτικά -και αυτό δεν είναι υπερβολή- από µία ισχυρή χιονόπτωση
για την οποία είχε προειδοποιήσει η ΕΜΥ εδώ και πολλές µέρες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι µόνο οι εικόνες στην
Αττική Οδό, έργο ΠΑΣΟΚ να θυµίσω. Δεν είναι µόνο οι ευθύνες
της εταιρείας διαχείρισης, αλλά είναι και οι συγκεκριµένες ευθύ-
νες του κράτους σε κεντρικές οδούς, όπως είναι η Κατεχάκη,
όπως είναι η Μεσογείων, η Μαραθώνος, η Κηφισίας και σε πολ-
λούς άλλους δρόµους που οι πολίτες υπέστησαν ανείπωτη τα-
λαιπωρία. Τα αντανακλαστικά αντίδρασης του κράτους ήταν
ανύπαρκτα ή στην καλύτερη περίπτωση ήταν καθυστερηµένα.
Υπήρχε η αίσθηση ότι δεν υπάρχει ένα κέντρο το οποίο θα συν-
τονίζει τις κρατικές υπηρεσίες, τους φορείς, τα Υπουργεία, την
περιφέρεια, την αυτοδιοίκηση. Δυστυχώς όχι µόνο δεν φάνηκε
αυτό το περίφηµο επιτελικό κράτος, δεν φάνηκε καν κράτος. Και
µπροστά σ’ αυτή την πρωτοφανή αµηχανία και την ανυπαρξία
της κρατικής µηχανής και υπό το βάρος της λαϊκής οργής ο
Πρωθυπουργός ζήτησε για µία ακόµη φορά συγγνώµη και µί-
λησε για λάθη.

Εγώ θέλω να σας ρωτήσω συγκεκριµένα, κυρίες και κύριοι
Υπουργοί, κυρίες και κύριοι της Συµπολίτευσης: Ποια λάθη ακρι-
βώς εννοούσε; Ποιες συγκεκριµένες ευθύνες αποδόθηκαν ή
ποιες θα αποδοθούν και σε ποιους; Τίποτα το συγκεκριµένο. Αν-
τίθετα µάθαµε ότι δεν υπήρχε το αυτονόητο, το στοιχειώδες, δη-
λαδή το να είναι όλοι κατ’ αρχάς στο ίδιο δωµάτιο. Δηλαδή στην
Ελλάδα του 2022 δεν υπάρχει ακόµα ένα κέντρο επιχειρήσεων
του επιτελικού κράτους. Αλήθεια πόσο χρόνο άραγε χρειάζεται
ακόµα για να λυθεί το αυτονόητο;

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΒΔΕΛΑΣ)

Έχουµε µπει στη φάση της κλιµατικής κρίσης και όλοι πια γνω-
ρίζουµε ότι τέτοια φαινόµενα θα είναι ολοένα και πιο συχνά. Δεν
µπορούµε, λοιπόν, να πορευόµαστε άλλο µε δοµές περασµένων
δεκαετιών, µε απουσία συντονισµού, χωρίς ανάληψη συγκεκρι-
µένης ευθύνης από κανέναν και χωρίς άµεση διασύνδεση των ει-
δικών, των επιστηµόνων µε τα επιχειρησιακά κέντρα, αλλά να
λέµε απλά και µόνο πριν από την καταιγίδα ότι «α, ωραία, είµαστε
εντάξει». Αποτελεί λαϊκή απαίτηση να συγκεκριµενοποιηθούν όλα
τα λάθη, όλες οι παραλείψεις, που η ίδια η Κυβέρνηση παραδέ-
χεται ότι έγιναν. Να αποδοθούν συγκεκριµένες ευθύνες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα πάρω και τον χρόνο της δευτερολογίας µου, παρακαλώ,
κύριε Πρόεδρε.

Άλλωστε, λοιπόν, νοµίζω ότι θυµόµαστε όλοι ότι ο ίδιος ο κ.
Μητσοτάκης όταν ήταν αρχηγός της αξιωµατικής αντιπολίτευσης
σε ανάλογα αντίστοιχα καιρικά φαινόµενα και αντίστοιχες συν-
θήκες ακριβώς απαιτούσε να υπάρχουν παραιτήσεις. Προφανώς,
το ξέχασε µετά τις εκλογές, τώρα που είναι Κυβέρνηση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε µπροστά σε µία
πολύ δύσκολη κατάσταση για τη χώρα και για την κοινωνία.

Παράλληλα µε την πανδηµία του κορωνοϊού που δείχνει να
µπαίνει σε µία φάση σχετικής ύφεσης όσον αφορά στα κρού-
σµατα, όχι όσον αφορά στα θύµατα για τα οποία έχουµε συζη-
τήσει κατ’ επανάληψη και σ’ αυτή την Αίθουσα, ανεβαίνει το
τσουνάµι των ανατιµήσεων που πιέζει αφόρητα το λαϊκό εισό-
δηµα. Το πρόβληµα παίρνει µεγάλες πια διαστάσεις και δεν µπο-
ρούµε να δεχθούµε µια ωραιοποίηση της κατάστασης, όπως
συνήθως κάνει η Κυβέρνηση. Έχουµε χρέος να δούµε όλη αυτή
την κατάσταση κατάµατα. Πριν απ’ όλα, αυτό οφείλει να το δει η
ίδια η Κυβέρνηση. 

Υπάρχει πια µία διαρκής ανησυχία στο σύνολο των νοικοκυ-
ριών, του καταναλωτικού κοινού αλλά και του εµπορικού κόσµου.
Τι θα γίνει µε την ακρίβεια; Πού θα φτάσουν οι τιµές; Αγωνιά ο
πολίτης βλέποντας το τσουνάµι των ανατιµήσεων σε βασικά προ-
ϊόντα και αγαθά για την εκτόξευση των τιµών ενέργειας. Η αγο-
ραστική δύναµη του µέσου Έλληνα διαρκώς µειώνεται µε το
κόστος διαβίωσης αντίθετα συνεχώς να αυξάνεται. Τα µέσα και
τα χαµηλά εισοδήµατα πλήττονται διαρκώς απ’ αυτό το φαινό-
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µενο, το οποίο οδηγεί σε διαρκή φτωχοποίηση τα πιο ευάλωτα
τµήµατα της κοινωνίας. 

Στη συζήτηση για τον προϋπολογισµό σηµειώναµε ότι ο προ-
ϋπολογισµός του 2022 πλήττει ευθέως τους οικονοµικά αδύνα-
µους, µεταξύ αυτών και τις επιχειρήσεις που έµειναν κλειστές ή
υπολειτουργούσαν, τους εκατοντάδες χιλιάδες εργαζόµενους
που ζούσαν για µήνες µε 534 ευρώ, τους αγρότες και τους κτη-
νοτρόφους που βιώνουν τις αυξήσεις στα εφόδια, στα καύσιµα,
στο κόστος παραγωγής, τους τριακόσιους πενήντα χιλιάδες µα-
κροχρονίους ανέργους που η Κυβέρνησή σας άφησε εκτός ενι-
σχύσεων, τους δεκάδες χιλιάδες συµπολίτες µας που
περιµένουν µήνες, που περιµένουν χρόνια για να πάρουν τις συν-
τάξεις τους. Μαζί µε αυτά ο πληθωρισµός είναι βέβαιο ότι θα εν-
τείνει αυτή τη δυσαναλογία. Θα επιβαρυνθούν ακόµα περισσό-
τερο τα νοικοκυριά, οι οικονοµικά ασθενέστεροι, οι άνεργοι, οι
µικροεπαγγελµατίες. 

Έναν µήνα µετά δυστυχώς επιβεβαιώνονται αυτές οι εκτιµή-
σεις µας και µάλιστα δηµιουργείται ένα πιο δύσκολο, ένα ακόµα
πιο ζοφερό τοπίο. Άκουγα τις προάλλες τον κ. Γεωργιάδη να ση-
µειώνει τα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ, σύµφωνα µε τα οποία ο πληθω-
ρισµός στην Ευρώπη συνολικά για το 2021 ήταν 3% ενώ για την
Ελλάδα ήταν στο 1,1%. Σωστό, αλλά δεν είναι ώρα να παίζουµε
µε τα ποσοστά, γιατί τον Δεκέµβρη σύµφωνα µε τα ίδια ακριβώς
στοιχεία σηµειώθηκε ένα άλµα στον πληθωρισµό και η Ελλάδα
από το 1,1% πήγε στο 5,1%, όταν ο µέσος όρος πληθωρισµού
στην Ευρώπη ήταν στο 5%. Ουσιαστικά, δηλαδή, συγκλίναµε µε
γοργούς ρυθµούς, αλλά συγκλίναµε αρνητικά. 

Και βέβαια αυτή η πορεία συνεχίζεται και στο χρονικό διά-
στηµα που µεσολάβησε, ενώ οι προοπτικές δεν είναι καθόλου
ευοίωνες. Το ξέρετε όλοι. Το ξέρουµε όλοι πάρα πολύ καλά και
από την έρευνα του Ινστιτούτου Εργασίας της ΓΣΕΕ για τους
αµειβόµενους µε τον κατώτατο µισθό ότι οι απώλειες στα εισο-
δήµατά τους φτάνουν στο 10,4% µε την ακρίβεια, ενώ για τους
εργαζόµενους µερικής απασχόλησης στο 13,7%. Και αυτό ακρι-
βώς είναι το πρόβληµα. 

Στην επόµενη περίοδο αναµένεται επιδείνωση της ενεργειακής
κρίσης και αυτό ναι, µπορεί να είναι ένα παγκόσµιο φαινόµενο,
αλλά η Ελλάδα θα πληγεί πολύ περισσότερο από αυτή, αφού εί-
µαστε µία πλήρως εξαρτηµένη χώρα από εισαγωγές ενέργειας.
Τα τιµολόγια της ενέργειας αναµένεται να εκτοξευτούν το επό-
µενο διάστηµα, η τιµή µεγαβατώρας του φυσικού αερίου από τα
15 ευρώ έχει πάει στα 180 ευρώ, οι τιµές των καταναλωτικών
αγαθών σηµειώνουν σοβαρές αυξήσεις, ενώ καθηµερινά συµβαί-
νουν διαρκή φαινόµενα αισχροκέρδειας. 

Απέναντι, λοιπόν, σε αυτή την κατάσταση το ζητούµενο δεν
είναι µόνο να µιλάµε και να λέµε για το τι έκανε η Κυβέρνηση,
αλλά κυρίως για το τι δεν έκανε. Το θέµα δεν είναι να συζητάµε
για ένα φαινόµενο αν είναι παγκόσµιο, αν είναι πανευρωπαϊκό.
Ναι, είναι. Σας το είπαµε. Το ζητούµενο είναι τι µέτρα χρειάζονται
εδώ και τώρα στη χώρα µας, πολύ περισσότερο που το κατά κε-
φαλήν εισόδηµα των Ελλήνων είναι κάτω από το 60% των πολι-
τών στην Ευρωζώνης, την ίδια ώρα που ο Έλληνας πολίτης
καλείται να πληρώσει την υψηλότερη µέση τιµή ρεύµατος σε ευ-
ρωπαϊκό επίπεδο. Χρειάζονται, λοιπόν, µέτρα εδώ και τώρα. 

Ως Κίνηµα Αλλαγής έχουµε προτείνει µία δέσµη µέτρων. Εν
συντοµία, µιλάµε για µείωση του ΦΠΑ σε βασικά είδη διατροφής,
για µείωση του ειδικού φόρου κατανάλωσης στα καύσιµα, γεν-
ναία αύξηση του κατώτατου µισθού τώρα, όχι µετά από τέσσερις
µήνες, γιατί µέχρι να δοθεί αυτή η αύξηση θα έχει εξανεµιστεί
ουσιαστικά από τις αυξήσεις και την ακρίβεια του επόµενου τρι-
µήνου. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Γιατί δεν τη βλέπετε; Εντα-
τικούς ελέγχους στην αγορά για να αντιµετωπιστούν τα φαινό-
µενα της αισχροκέρδειας και αύξηση από εβδοµήντα δύο σε εκα-
τόν είκοσι των δόσεων αποπληρωµής χρεών. 

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, αφουγκραστείτε την κοι-
νωνία και τις ανάγκες της. Προσαρµοστείτε στις εξελίξεις και υιο-
θετείστε τις ρεαλιστικές και εφαρµόσιµες προτάσεις µας. 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε ένα σύντοµο σχόλιο για την εξέλιξη
της πανδηµίας. Συµπληρώνουµε πλέον δύο ολόκληρα χρόνια.
Μπορεί να διαφαίνεται ότι υπάρχει µία αποκλιµάκωση των κρου-
σµάτων, όµως καθηµερινά θρηνούµε εκατό µε εκατόν δέκα συµ-

πολίτες µας και είναι φανερό ότι έχουν υπάρξει λάθη ολιγωρίας.
Είναι φανερό ότι η Κυβέρνηση έχει κωφεύσει σε όλες τις προτά-
σεις µας. Συνήθως έπαιρνε µέτρα µε καθυστέρηση ενός ή δύο
µηνών από τότε που εντόπιζαν τα µέτρα οι επιστήµονες. Δεν τολ-
µούσε από τον φόβο του πολιτικού κόστους να πάρει µέτρα για
την επέκταση του υποχρεωτικού εµβολιασµού. Είµαστε η µόνη
πολιτική δύναµη που έχουµε πάρει σαφή θέση υπέρ αυτού. Αλλά
τόσο εσείς που είστε η Κυβέρνηση αρνείστε, φοβάστε το πολι-
τικό κόστος, ο δε ΣΥΡΙΖΑ µιλά για µία προαιρετική υποχρεωτικό-
τητα. 

Σε κάθε περίπτωση, δεν έχετε πάρει τα απαραίτητα µέτρα στή-
ριξης του ΕΣΥ, το οποίο σε µεγάλο βαθµό ανταποκρίθηκε, όσο
ανταποκρίθηκε λόγω των ηρωικών προσπαθειών των νοσοκοµει-
ακών, που όµως έχουν πλέον εξουθενωθεί. Ας µη γελιόµαστε,
λοιπόν. Ας µην χαλαρώνουµε. Η πανδηµία είναι ακόµη εδώ. Δεν
πρέπει να εφησυχάζουµε στιγµή, ούτε να εκπέµπουµε ένα µή-
νυµα ότι τελειώνουµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κλείστε, παρακαλώ. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, αυτές είναι κάποιες από τις πλευρές των προ-
βληµάτων που αντιµετωπίζει η ελληνική κοινωνία. Η Κυβέρνηση
φαίνεται να τα διαχειρίζεται αναποτελεσµατικά και να περνάει
διαρκώς κάτω από τον πήχη. Γι’ αυτό, όπως ανέφερα, θα υπερ-
ψηφίσουµε την πρόταση µοµφής. Είναι µία πολιτική στάση
αρχών συµβατή µε τη συνολική µας άποψη για την κυβερνητική
πολιτική. Ό,τι και να πουν κάποιοι, εµάς δεν µας αφορά ούτε η
ωραιοποίηση των πάντων από την Κυβέρνηση που δείχνει να αι-
σθάνεται ότι τα κάνει όλα τέλεια, ούτε ο ισοπεδωτικός λαϊκίστι-
κος λόγος του ΣΥΡΙΖΑ. Εµάς µας αφορά ένα και µόνο: να εκ-
φράσουµε την αγωνία των Ελλήνων πολιτών για την πορεία της
χώρας µε αυστηρή κριτική και κατάθεση εποικοδοµητικών προ-
τάσεων. Αυτό κάνουµε και αυτό θα συνεχίσουµε να κάνουµε ανυ-
ποχώρητα. 

Σας ευχαριστώ θερµά.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΚΙΝΑΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστού-

µε. 
Σας παρακαλώ πολύ, τους χρόνους σας προσέξτε. Σας παρα-

καλώ πάρα πολύ! Εµένα δεν µε πειράζει. Έτσι κι αλλιώς δυόµισι
ώρες θα είµαι εδώ. Σκεφτείτε τους συναδέλφους που δεν θα µι-
λήσουν. Να µη φτάσουµε σε σηµείο να αναγκαστούµε αύριο να
κάνουµε πεντάλεπτα. Είναι κρίµα για τους συναδέλφους.

Καλείται στο Βήµα η κ. Λιάνα Κανέλλη από το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας. 

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Μια και λέτε τώρα να κρατήσουµε τους χρόνους, θα ήθελα να

δοκιµάσω να τους κρατήσω αν και εκ των πραγµάτων, de facto,
κάποιος εδώ µπορεί να διατηρήσει το δικαίωµα να αθροίζει τους
χρόνους και να…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Έχετε την ικανότητα. 
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Την έχω την ικανότητα. Όπως έχω και την

ικανότητα να µην υποτιµώ και τη νοηµοσύνη των άλλων. Είµαι
εδώ τόση ώρα και άκουσα να αναφέρετε την Τουρκία. Ξαφνικά
απευθυνθήκατε στην Τουρκία. Τι είπε η Νέα Δηµοκρατία στον
ΣΥΡΙΖΑ για την Τουρκία; Οι µάσκες που µας µοιράσατε στη
Βουλή τούρκικες είναι. Είναι τούρκικες. Δεν είναι κακό. Τούρκικες
είναι. Αλλά µετανάστες από τον Έβρο δεν περνάνε γιατί είναι
από την Τουρκία. Οι µάσκες περνάνε. Τα συµφέροντα περνάνε,
τα όπλα περνάνε και δώθε και κείθε. Εποµένως -και µε την ευ-
καιρία αυτής της συζήτησης- εδώ έχουν χάσει τη σηµασία τους
οι λέξεις. Είναι οργουελικό, είναι προσχηµατικό. 

Μιλάτε για προγραµµατισµό, για προβλεπτική ικανότητα, για
το ένα, για το άλλο, για το αν είναι καλύτερη η διαχείριση ή δεν
είναι, για το αν υπάρχει επιτελικό ή µη επιτελικό, λιγότερο επιτε-
λικό, ή περισσότερο επιτελικό κράτος. Υπάρχει ένα πρόσχηµα
στις λέξεις. Θα το παραδεχτούµε επιτέλους; Χθες αποφασίσατε
να γίνει συζήτηση περί µοµφής. Δεν ξέρετε στην Ελλάδα πόσοι
γράφονται γι’ αυτό το πράγµα; Εγώ έχω είκοσι χρόνια Βουλευτής
και το ξέρω. Καλούσαµε προηγούµενους που λέγανε γιατί πη-
γαίνουµε µέχρι τις τέσσερις και τις πέντε. Είχατε χτες κλείσιµο
κύκλων για µια συζήτηση προγραµµατισµένη όπως ήταν κι όχι
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όπως λέει ο Κανονισµός ότι ξεκινάει αµέσως µετά την κατάθεση
στη µια ώρα πάνω. Άρα, είχε γίνει αυτό που έπρεπε να γίνει και
προγραµµατίστηκε. Και τι ώρα ξεκίνησε η συζήτηση; Στις 18.00’.
Και τι ώρα µίλαγαν οι Βουλευτές; Στις 3.10’. Και τελείωσε στις
4.30’το πρωί.  

Τη συζήτηση στη Βουλή για τη µοµφή και για τα µεγάλα ζητή-
µατα την κάνατε για ποιον; Για τους βρικόλακες την κάνατε; Για
αυτούς που δεν είχαν ρεύµα; Για αυτούς που δεν πήγαν στα
µπουζούκια και θα καθόντουσαν να βλέπουν Βουλή; Πώς την κά-
νατε; Τα προηγούµενα τα έκανε άλλη κυβέρνηση. Εδώ ήταν, κυ-
βέρνηση µε υπερψηφισµένη πλειοψηφιάρα τότε στη Βουλή και
έκανε ακριβώς τα ίδια πράγµατα τα ξηµερώµατα. 

Και αρχίσατε πάνω σε αυτή τη συζήτηση να στήνετε ένα χολι-
γουντιανό στυλ µονοµαχίας, να µην εµφανιστεί τρίτος µονοµά-
χος, γιατί τώρα είναι η δουλειά τους στο Κοινοβούλιο. Ούτως ή
άλλως, όµως, για την τελευταία λακκούβα, για το τελευταίο πρό-
γραµµα, για το τελευταίο χιόνι αρµόδιες είναι οι Βρυξέλλες, είναι
τα ΕΣΠΑ, είναι αυτό για το οποίο είστε λάτρεις όλοι εδώ µέσα,
πλην Λακεδαιµονίων, ΚΚΕ, ευτυχώς! Δεν είστε λάτρεις; Από εκεί
δεν έρχονται τα προγράµµατα; Τα καινούργια τα πράγµατα είναι
καταπληκτικά όλα! Βεβαίως! Βεβαίως εκεί θα πάµε για τη λακ-
κούβα, γιατί δεν θα έχει γίνει η κατάλληλη κατανοµή του ΕΣΠΑ
και χίλια δυο. 

Κοινός νους δεν υπήρξε ποτέ, γιατί ο κοινός νους είναι απα-
ραίτητος συνδετικός κρίκος µε τον ελληνικό λαό. Το αστικό κρά-
τος δεν µπορεί να έχει κοινό νου. Έχει ανώτερο νου. Και τον
στηρίζουν όλα τα κόµµατα του Κοινοβουλίου αυτή τη στιγµή
πλην του ΚΚΕ. Επιτελικό, ξεεπιτελικό, λιγότερο ή περισσότερο
ικανό, το καθεστώς είναι αστικό και στην οικονοµία του και στη
δοµή του και στην πολιτική του φιλοσοφία, µε λίγες δόσεις αλα-
τιού. Μπορεί να υπάρχει και να ανοίξουν οι δρόµοι. Μπορεί να
µην υπάρχει αλάτι και να µην έχουν ανοίξει οι δρόµοι. Φτάνει να
είναι διαφανής o διαγωνισµός για το αλάτι. Μπορείς να σκοτω-
θείς άνετα! Είναι προσχηµατικό. Οι άνθρωποι πάνω από τα
κέρδη. Θαυµάσια! Στο αστικό καθεστώς οι άνθρωποι, κεφαλαι-
οκράτες και πλουτοκράτες, θα ανεβαίνουν µε πύραυλο, στη χει-
ροτέρα των περιπτώσεων µε ασανσέρ. Ο λαός σε αυτό το
καθεστώς ανεβαίνει µπουσουλώντας, σερνάµενος, στα γόνατα,
µε σπασµένα ποδάρια και µε χιονισµένα σκαλιά να γλιστράει. 

Αυτή είναι η φιλοσοφία. Σε τι άλλο διαφέρετε επί της ουσίας,
στο βάθος, βάθος, βάθος των πραγµάτων; Πόσο βάθος να πας
όταν το πηγάδι των συµφερόντων δεν έχει πάτο; 

Αναφέρθηκε η λέξη «εκατόµβη» εδώ µέσα; Ελληνική λέξη
είναι. Η εκατόµβη είναι η πεµπτουσία των πολλών αδίκως εµφα-
νιζόµενων νεκρών. Εκατόµβη. Έχουµε εκατόµβη στον κορωνοϊό,
µπορεί να είχαµε εκατόµβη στο Μάτι και τώρα θα πανηγυρίσουµε
που δεν έχουµε εκατόµβη σε αυτόν τον χιονιά. Και πού το ξέρετε
ότι δεν έχουµε; Πού ξέρετε πόσοι άνθρωποι δεν µπόρεσαν να
φύγουν να πάνε την ώρα που έπρεπε εκεί που έπρεπε; Και ποιοι
θα πληρώσουν αυτά που θα πληρώσουν;

Κάθεστε και µιλάτε για την παιδεία και την αναβάθµιση της παι-
δείας, την τηλεκπαίδευση, το 5G, εκείνο, το άλλο. Ωραία πράγ-
µατα της επιστήµης είναι αυτά. Εγώ έµεινα στην Οινόη σε χιονιά
το 1976, 1977, µε το τρένο, κατεβαίνοντας από ρεπορτάζ που
ερχόµουν, σε µεγάλη κακοκαιρία. Και µένει και το 2022 στο Λει-
ανοκλάδι και στα Οινόφυτα το τρένο από τον χιονιά! Τι έχει αλ-
λάξει, δηλαδή, από το 1977 µέχρι σήµερα µε όλες τις αστικές
κυβερνήσεις, πάσης σύνθεσης και µορφής; ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ,
ΠΑΣΟΚ - Νέα Δηµοκρατία, Νέα Δηµοκρατία - ΛΑΟΣ -ΠΑΣΟΚ. Να
τα θυµίσω όλα µαζί; Γιατί έχετε κάνει και συνδυασµούς τράπου-
λας -καζινοειδής- στη µορφή της λειτουργίας του Κοινοβουλίου
και της πολιτικής ζωής του τόπου. Και για την ουσία δεν άλλαξε
τίποτε απολύτως. Ποιος θα βγει να διεκδικήσει;

Και κάνατε και κάτι εσείς της Κυβέρνησης, το οποίο είναι εγ-
κληµατικό. Στην προσπάθειά σας να υπερασπιστείτε τη µονοµα-
χία στο Ελ Πάσο της κακοκαιρίας, εκµεταλλευόµενοι όλοι σας
τη φυσική αγανάκτηση και την τσίτα που υπάρχει από τα αφό-
ρητα προβλήµατα που αντιµετώπισε ο κόσµος, θέλετε να το µε-
τατρέψετε να είναι ο ένας µε τα πιστόλια του -ο Τσίπρας- από
εδώ και ο άλλος -ο Μητσοτάκης- από εκεί. Ο ένας θα µιλάει για
καθεστώς και ο άλλος θα µιλάει για αρχηγία εκεί. Φτάνει να µην

είναι και ο Ανδρουλάκης πουθενά εκεί και το παίξει διαιτητής και
µετρήσει τις σφαίρες. Και αυτό το κάνατε για να παίξει ο κόσµος
και να δει τη µονοµαχία στο Ελ Πάσο.

Την ίδια ώρα τα βάλατε µε τους µετεωρολόγους, οι οποίοι πέ-
σανε µέσα και δεν µπορούσαν και δεν όφειλαν να πέσουν µέσα
στο δευτερόλεπτο. Τα βάλατε, δηλαδή, µε επιστήµονες µετεω-
ρολόγους της Εθνικής Μετεωρολογικής Υπηρεσίας.

Με τον ίδιο τρόπο τα βάλατε µε γιατρούς κατά καιρούς, όπως
συνέβη στον καιρό της πανδηµίας. 

Κλονίζετε την εµπιστοσύνη των ανθρώπων στην επιστήµη,
γιατί πρέπει να τους εξηγήσετε ότι η επιστήµη δεν πρέπει να χρη-
σιµοποιείται υπέρ τους, να µην το απαιτήσουν. Πρέπει να φταίει
η επιστήµη, αν δεν την έχετε εσείς στα χέρια σας να τη χρησιµο-
ποιήσετε µαζί µε όλα τα µέσα παραγωγής για το συµφέρον σας. 

Δεν µπορούσατε να κάνετε πρόβλεψη για µια κοινοβουλευτική
διαδικασία, για να µην ξεχειλώσει και για να µην αχρηστεύσει δυ-
νάµεις, απόψεις, θέσεις και το κοινό που την ακούει. Έχετε σκε-
φτεί ποτέ τι πάει να πει Περιφέρεια Αττικής, Λεκανοπέδιο, µε το
µισό πληθυσµό της χώρας εδώ;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Έχετε σκεφτεί αν αυτή η χώρα ήταν ή δεν ήταν ικανή -όλοι που
κυβερνήσατε από τη Μεταπολίτευση ως σήµερα- να φτιάξει τις
δικές της µικρές µπουλντόζες; Έχετε συναίσθηση που κάνατε
πρώτο, δεύτερο, τρίτο, εικοστό πέµπτο βαθµό αυτοδιοίκησης;
Συνενώσατε δήµους, διαλύσατε δήµους, ανοίξατε δήµους, κλεί-
σατε δήµους και υπάρχουν άνθρωποι που περιµένουν στο νεκρο-
τοµείο έναν µήνα να πάει ιατροδικαστής -έναν µήνα για να πάει
ιατροδικαστής, Αύγουστο µήνα- για να υπερασπιστούν τα συµ-
φέροντα ενός ανθρώπου που είχε σφαγείο. Ποιος πήγε στο σφα-
γείο; Τα ζώα που βρώµισαν την περιοχή ή αυτός που περίµενε
έναν µήνα -πεθαµένος από τη δυσοσµία, εργάτης στην περιοχή,
µε χήρα γυναίκα µε δύο παιδιά- να πάει νεκροτόµος; 

Πώς γίνεται ξαφνικά. να πλουτίζουν όλοι στη διάρκεια της παν-
δηµίας και να πλουτίζουν και όλοι στη διάρκεια της κακοκαιρίας;
Θα σας πω εγώ πώς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και µε αυτό κλείστε,
σας παρακαλώ.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Γιατί µαζί µε την ατοµική ευθύνη και την
αποδοχή της κατάργησης κάθε µορφής συλλογικής δραστηριό-
τητας και αντικατάστασής της µε µία θολή, βολική αλληλεγγύη
και συλλογικότητα -γιατί σε αυτό µοιάζετε και οι δύο- καταλήξατε
να πείσετε σε συνθήκες τέτοιες, µε µοµφή και χωρίς µοµφή, µε
πρόσχηµα και χωρίς πρόσχηµα, ότι ο πολίτης όταν θέλει να είναι
υπεύθυνος, θα πληρώνει δηµοτικά τέλη, θα πληρώνει φόρους,
θα πληρώνει τα πάντα, θα πληρώνει ΕΝΦΙΑ, θα πληρώνει για να
έχει λεωφορεία, συγκοινωνίες, τα πάντα και την ίδια ώρα, την
κρίσιµη στιγµή, αν είναι έξυπνος και µάγκας και καραµπουζου-
κλής, θα κάνει έρανο στη γειτονιά, θα µαζεύει λεφτά, θα νοικιάζει
µια µπουλντόζα και µε την πάρτη του θα καθαρίζει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και κλείστε µε αυτό,
σας παρακαλώ.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε ένα παρά-
δειγµα.

Σας το λέω, για να µην καµώνεστε ότι όλα πήγαν καλά. Αυτή
τη στιγµή στην Αθήνα, έξι µέρες µετά την κακοκαιρία, δεκατρείς
λεωφορειακές γραµµές δεν λειτουργούν και τριάντα δύο υπο-
λειτουργούν. Έξι µέρες µετά η γραµµή λεωφορείων «608», που
πηγαίνει Γαλάτσι, Ακαδηµία, Νεκροταφείο, Ζωγράφου, φτάνει
µέχρι τον Ευαγγελισµό και γυρίζει πίσω και µετά τον Ευαγγελι-
σµό όσοι µπορούν, περπατάνε στα χιονισµένα πεζοδρόµια και
ψάχνουν θέση στο ΚΑΤ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Εγώ δεν σας εύχοµαι, πάντως, να απευθύ-

νεστε σε επιστήµονες και να σας ακούνε και να σας ανέχονται,
ακόµα και αν υποχρεωθούν να µείνουν τρεις µέρες. Γιατί εκεί δεν
υπάρχει catering, όπως έχετε πάει το catering στα µισά νοσοκο-
µεία και εσείς και οι προηγούµενοι και οι επόµενοι. Σκεφτείτε να
είστε γιατρός, να υποχρεωθείτε να µείνετε µέσα για να φροντί-
σετε ασθενείς τέσσερις µέρες και να µην έχετε πού να κοιµη-
θείτε. 

5874 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Ελπίζω όλα αυτά που συµβαίνουν, να σας κυνηγήσουν σε τέ-
τοιο βαθµό -όχι σε επίπεδο ηθικής, ούτε σε επίπεδο ονείρων,
ούτε σε επίπεδο σχεδίων…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε…
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Ξέρω, αγανακτήσατε. Οι προηγούµενοι και

άλλοι προηγούµενοι και ήρθαν και άλλοι. Περιµένετε τη σειρά
σας. Και εγώ την περιµένω από τις 12.00’. Ηρεµήστε και µην κά-
νετε νοήµατα στο Προεδρείο. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Είχατε επτά λεπτά και έχετε ξεπε-
ράσει τον χρόνο σας κατά τέσσερα λεπτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ, µην
κάνετε διάλογο.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Κλείνω, λέγοντάς σας: Έχετε την ατοµική
ευθύνη να υποτιµάτε τη νοηµοσύνη του ελληνικού λαού. Και εφό-
σον την έχετε αυτή την ατοµική ευθύνη, µε ένα συγγνώµη δεν
καθαρίζει, είτε το συγγνώµη είναι συριζαίικο, είτε είναι νεοδηµο-
κρατικό, είτε είναι πασοκικό. Ένας δρόµος υπάρχει και αυτός
είναι κατακόκκινος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας ευχαριστώ.
Την άλλη φορά µετά το επτάλεπτο θα φωνάζω «διαφηµίσεις»,

όπως στο ραδιόφωνο.
Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Ιωάννης Κεφαλογιάννης από τη Νέα

Δηµοκρατία και να ετοιµάζεται η κ. Γεροβασίλη από το ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία. 

Ορίστε, κύριε Κεφαλογιάννη, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µου ήταν εύκολο, ίσως και

αυτονόητο να αφιερώσω το σύνολο της παρέµβασής µου κάνο-
ντας συγκρίσεις µεταξύ των δύο διακυβερνήσεων, δηλαδή της
συγκυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ και Ανεξαρτήτων Ελλήνων και Νέας Δη-
µοκρατίας, ώστε να καταδείξω στην ουσία το αβάσιµο της πα-
ρούσας πρότασης µοµφής. 

Στην οικονοµία όταν οι αποφάσεις του κ. Τσίπρα και του κ. Βα-
ρουφάκη κόστιζαν 100 δισεκατοµµύρια ευρώ µε τις δηµιουργικές
τους ασάφειες, η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη προχώ-
ρησε σε δεκάδες µειώσεις φόρων τόσο στα φυσικά πρόσωπα
όσο και στα νοµικά, µε αποτέλεσµα να ανακουφιστούν τα µικρο-
µεσαία και τα µεσαία στρώµατα. Πέτυχε µία ισχυρή ανάπτυξη, η
οποία βασίζεται σε στέρεες βάσεις. Αύξησε κατ’ επανάληψη τον
κατώτατο µισθό και µείωσε τις εργατικές εισφορές, αυξάνοντας
το πραγµατικό εισόδηµα του µέσου Έλληνα.

Στη διαχείριση των κρίσεων, όταν η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ
εξαντλούσε την πολιτική της στο προσφυγικό, στην παροχή ηλιο-
θεραπείας στην Οµόνοια, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
αντιµετώπιζε µε επιτυχία µία συντονισµένη από πλευράς Τουρ-
κίας υβριδική επίθεση στον Έβρο και στα νησιά µας. 

Αντί θεάτρου και αποποίησης οποιασδήποτε ευθύνης από τον
κ. Τσίπρα και τους Υπουργούς του µετά τις τραγωδίες στο Μάτι
και στη Μάνδρα µε τις δεκάδες απώλειες συνανθρώπων µας, η
παρούσα Κυβέρνηση, παρά τα δηµοσίως παραδεκτά λάθη και
ανεπάρκειες, έθεσε ως πρώτο στόχο και κόπιασε για να µη θρη-
νήσουµε θύµατα από τις φυσικές καταστροφές. 

Στην εξωτερική πολιτική, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αν-
τιπολίτευσης, όταν εσείς υπογράφατε και ψηφίζατε τη Συµφωνία
των Πρεσπών και ισχυριζόσασταν ότι η θάλασσα δεν έχει σύ-
νορα, η παράταξη της Νέας Δηµοκρατίας υπέγραφε τις αµυντι-
κές συµφωνίες µε τη Γαλλία, µε τις Ηνωµένες Πολιτείες και
θωράκιζε την άµυνά της µε την απόκτηση υπερσύγχρονων µα-
χητικών αεροσκαφών και φρεγατών, κάτι το οποίο εσείς βεβαίως
καταψηφίσατε. 

Δεν θα συνεχίσω, όµως, τη σύγκριση για δύο βασικούς λό-
γους. Πρώτον, έγινε λεπτοµερής και εκτενής αναφορά τόσο από
τους συναδέλφους της Συµπολίτευσης αλλά και τα µέλη της Κυ-
βέρνησης και θεωρώ ότι εξαντλήθηκε από το πεδίο και δεύτερον,
για όλα τα παραπάνω είναι αυταπόδεικτο να ανατρέξει κανείς
τόσο στα αποτελέσµατα των απανωτών εκλογικών αναµετρή-
σεων του 2019 όσο και στα αποτελέσµατα όλων ανεξαρτήτως
των δηµοσκοπήσεων τα τελευταία δυόµισι χρόνια. 

Αυτό όµως που θέλω κυρίως να αναδείξω είναι ότι ο κ. Τσί-
πρας, εγκλωβισµένος στα εσωκοµµατικά και γενικότερα πολιτικά

του προβλήµατα και αδιέξοδα, αποφάσισε για άλλη µία φορά να
εργαλειοποιήσει µία από τις κορυφαίες συνταγµατικές προβλέ-
ψεις, αυτή του άρθρου 84 του Συντάγµατος περί προτάσεως δυ-
σπιστίας. Και βεβαίως δεν το κάνει για πρώτη φορά. Το 2013
κατέθεσε αντίστοιχη πρόταση για το κλείσιµο της ΕΡΤ. Το 2014
προχώρησε στην -πρωτόγνωρη τουλάχιστον για τα κοινοβουλευ-
τικά χρονικά- πρόταση δυσπιστίας κατά του τότε Προέδρου της
Βουλής. Το 2020 επανήλθε στη γνωστή του τακτική µε την πρό-
ταση δυσπιστίας κατά του κ. Σταϊκούρα, Υπουργού Οικονοµικών.
Είναι µάλιστα εντυπωσιακό ότι, αν µετρήσει κανείς συνολικά
δέκα προτάσεις δυσπιστίας από τη Μεταπολίτευση µέχρι και σή-
µερα, στις τρεις εµπνευστής ήταν ο κ. Τσίπρας. Αν µάλιστα προ-
σθέσει σε αυτές τη µία κατά µεµονωµένου µέλους της Κυβέρ-
νησης, αντιλαµβάνεστε ότι πλέον ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αν-
τιπολίτευσης αυτή την κορυφαία συνταγµατική πρόβλεψη την
έχει κάνει modus operandi. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήταν θεσµικό λάθος να αγνο-
ούµε για ποιους δύο βασικούς λόγους υποβάλλεται µία πρόταση
δυσπιστίας σύµφωνα µε τη συνταγµατική τάξη. Πρώτον, όταν η
Αντιπολίτευση έχει εδραία πεποίθηση ότι η Κυβέρνηση δεν απο-
λαµβάνει της εµπιστοσύνης της Βουλής. Και ερωτώ: Συµβαίνει
αυτό στη δική µας περίπτωση; Προφανώς και όχι. Μόλις πριν από
έναν µήνα ψηφίσαµε τον προϋπολογισµό του 2022. Ξέρετε πολύ
καλά ότι, σύµφωνα µε τα κοινοβουλευτικά ειωθότα, αυτό αποτε-
λεί µία οιονεί ψήφο εµπιστοσύνης προς την Κυβέρνηση. 

Ένας δεύτερος λόγος για να κάνει κάποιος πρόταση δυσπι-
στίας είναι όταν δεν διαπιστώνεται αντιστοίχιση µεταξύ κοινωνι-
κών και κοινοβουλευτικών συσχετισµών. Συµβαίνει µήπως πάλι
αυτό στη δική µας περίπτωση; Η απάντηση είναι πάλι πως όχι.
Δεν υπάρχει νοµίζω κανείς σε αυτή την Αίθουσα, συµπεριλαµβα-
νοµένου και του κ. Τσίπρα, δεν υπάρχει κανένα εύρηµα σε καµµία
δηµοσκόπηση τα τελευταία δυόµισι χρόνια που να βλέπει ότι
υπάρχει µία ανατροπή των πολιτικών συσχετισµών, τουλάχιστον
όσον αφορά την κατάληψη της πρώτης θέσης από τη Νέα Δηµο-
κρατία. Εποµένως, ξέρετε πολύ καλά και εσείς ότι όποτε και αν
γίνουν εκλογές, η Νέα Δηµοκρατία θα είναι πάλι πρώτο κόµµα. 

Ερχόµαστε, λοιπόν, στο ερώτηµα τι ώθησε τον κ. Τσίπρα να
κάνει αυτή την κίνηση πολιτικής απελπισίας. Και εδώ πέρα βε-
βαίως είναι δύο βασικοί λόγοι. Πρώτον, ο πανικός που τον έχει
καταβάλει για την απώλεια της δεύτερης θέσης από τη φαινό-
µενη άνοδο του Κινήµατος Αλλαγής µετά την εκλογή του νέου
του Αρχηγού και δεύτερον, η προσπάθεια διαφυγής από τα εσω-
τερικά προβλήµατα του ΣΥΡΙΖΑ και την αποσυσπείρωση που πα-
ρατηρείται τις τελευταίες εβδοµάδες από τις αλληλοσπαρασ-
σόµενες συνιστώσες του. Για να το πούµε πολύ απλά, στην ουσία
ο κ. Τσίπρας δεν κατέθεσε πρόταση δυσπιστίας κατά της Κυβέρ-
νησης, ψήφο εµπιστοσύνης ζητά από τους Βουλευτές του για να
παραµείνει Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ. 

Και δεν µπορούσα να µην αναφερθώ στη στάση των υπόλοι-
πων κοµµάτων της Αντιπολίτευσης σε αυτή την κορυφαία κοινο-
βουλευτική διαδικασία. Και αν η στάση του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδος, της Ελληνικής Λύσης ή ακόµα και του
ΜέΡΑ25 είναι αναµενόµενη, η στάση που υιοθέτησε ο νέος Αρ-
χηγός του ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΑΛ, ο κ. Ανδρουλάκης, προκαλεί τουλά-
χιστον αρνητική έκπληξη και απογοήτευση, το κοινοβουλευτικό
και συνταγµατικό οξύµωρο δηλαδή «ναι στην πρόταση δυσπι-
στίας, όχι σε εκλογές». 

Αυτό το οξύµωρο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µπορεί να ερ-
µηνευθεί είτε αν κάποιος έχει πλήρη άγνοια των συνταγµατικών
προβλέψεων και της κοινοβουλευτικής δηµοκρατικής διαδικα-
σίας, κάτι το οποίο βεβαίως δεν µπορώ να πιστέψω για τον Αρ-
χηγό του ΠΑΣΟΚ, γιατί ακόµα και αν αυτό συνέβαινε, σίγουρα
θα ήταν κάποιοι έγκριτοι νοµικοί δίπλα του να τον συµβουλέ-
ψουν, ή αν κάποιος προσπαθεί να ακροβατήσει πολιτικά και θε-
σµικά υιοθετώντας µια τελείως διφορούµενη στάση για να
ικανοποιήσει όλες τις πλευρές, κοινώς το να µην παίρνει καθαρές
πολιτικές θέσεις, προσπαθώντας κρυπτόµενος να δοξαστεί πο-
λιτικά, περιµένοντας να κερδίσει από τη φθορά των άλλων. 

Δεν πρέπει όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να µας δια-
φεύγει ότι αυτή η πολιτική ασάφεια και η απολιτίκ στάση που συ-
νεπάγεται αυτή είναι το δίδυµο αδερφάκι του λαϊκισµού και
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αποτελεί έναν ισοδύναµο κίνδυνο για την εύρυθµη λειτουργία
την κοινοβουλευτική και τη δηµοκρατική διαδικασία. Και νοµίζω
ότι είναι ξεκάθαρο πλέον ότι αντί να πασοκοποιηθεί ο ΣΥΡΙΖΑ,
δυστυχώς συριζοποιείται το ΠΑΣΟΚ. Δηλαδή αντί ο ΣΥΡΙΖΑ να
µετατραπεί σε ένα σύγχρονο κεντροαριστερό κόµµα, όπως ήταν
µέχρι πρόσφατα το ΠΑΣΟΚ, το ΠΑΣΟΚ αντιγράφει σε µία πιο λάιτ
µορφή του τους τακτικισµούς και την έλλειψη αξιόπιστης πολιτι-
κής πρότασης του ΣΥΡΙΖΑ. Και αυτό βεβαίως είναι λυπηρό και
είναι επικίνδυνο για τη λειτουργία της δηµοκρατίας και του πολι-
τικού µας συστήµατος, γιατί δείχνει ότι δεν υπάρχει µία αξιόπι-
στη πρόταση από την πλευρά της Αντιπολίτευσης. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστού-
µε, κύριε Κεφαλογιάννη, και για την τήρηση του χρόνου, όπως
πάντα βέβαια.  

Καλείται στο Βήµα η κ. Όλγα Γεροβασίλη από τον ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία και να ετοιµάζεται ο κ. Καιρίδης από τη
Νέα Δηµοκρατία. 

ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε
δει κυβερνήσεις προβληµατικές και της Νέας Δηµοκρατίας και
του ΠΑΣΟΚ. Εδώ όµως η Κυβέρνηση αυτή της Νέας Δηµοκρα-
τίας του Κυριάκου Μητσοτάκη έχει περάσει σε άλλο επίπεδο. Με
το προκάλυµµα, που το βάφτισε επιτελικό κράτος, έφτιαξε την
αρχή ενός ανδρός στο Μαξίµου και ευνούχισε όλα τα επίπεδα
της διοίκησης. Από το χαµηλότερο στο ανώτερο επίπεδο διοίκη-
σης το κράτος εδώ και δυόµισι χρόνια έχει παραλύσει, από την
υγειονοµική κρίση µέχρι την ενεργειακή κρίση, από την πανδηµία
µέχρι τις φυσικές καταστροφές. Η χώρα θρηνεί κάθε µέρα εκατό
νεκρούς. Πάνω από σαράντα νεκροί από φυσικές καταστροφές
στη θητεία της Νέας Δηµοκρατίας µέχρι σήµερα. 

Ζητάµε εκλογές. Ζητήσαµε εκλογές, γιατί η ανοχή είναι συνε-
νοχή και συνένοχοι µε την Κυβέρνηση δεν θα γίνουµε στο καθη-
µερινό έγκληµα. Η πρόταση µοµφής είναι πράξη υπευθυνότητας
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης απέναντι σε µία Κυβέρνηση που
διεκδικεί το ανεύθυνο. Έκανε η Νέα Δηµοκρατία και οι Υπουργοί
της ό,τι καλύτερο µπορούσαν; Έκαναν ό,τι περνούσε από το χέρι
τους για να ενισχύσουν το δηµόσιο σύστηµα υγείας;

Κοιτάξτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν έχουµε την πολυ-
τέλεια για σύγκρουση απόψεων πια. Αυτή η Κυβέρνηση αντί να
δίνει λύσεις, δηµιουργεί νέα προβλήµατα. Για την Κυβέρνηση
λύση είναι η διάλυση. Η φωτιά σβήνει στη θάλασσα, το χιόνι το
αποµάκρυνε ο ήλιος και πάει λέγοντας. Η Κυβέρνηση αυτή απο-
δείχθηκε ανάλγητη για τον ανθρώπινο πόνο. Αδιάφορη για τα
προβλήµατα της κοινωνίας. Ανίκανη να διοικήσει και να κάνει όσα
προβλέπονται σε ένα κράτος δικαίου, µε επιστροφή στα παλιά
καλά: απευθείας αναθέσεις, δουλειές, τις γνωστές «δουλίτσες»
µε κολλητούς, κουµπάρους και λοιπά, σχέσεις διαπλοκής, διώ-
ξεις στην ερευνητική δηµοσιογραφία, αρχειοθέτηση σκανδάλων. 

Οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις στενάζουν, οι παραγωγοί είναι
στους δρόµους και τα όνειρα των νέων ανθρώπων συνθλίβονται
στις κοµµατικές λίστες των µετακλητών υπαλλήλων της Κυβέρ-
νησης. 

Τις τελευταίες µέρες κοιτάξτε. Από όλες τις φυσικές κατα-
στροφές -φωτιές, πληµµύρες, σεισµούς κ.λπ.- η χιονόπτωση
είναι η πιο διαχειρίσιµη φυσική καταστροφή, όχι µόνο γιατί µετε-
ωρολογικά µπορεί να προβλεφθεί, αλλά υπάρχει και περιθώριο
για προληπτικές ενέργειες. 

Εν προκειµένω, έγιναν συσκέψεις -λέει- σε ανώτερο επίπεδο
κ.λπ.. Τι αποφασίστηκε εκεί; Προφανώς δεν αποφασίστηκε τί-
ποτα. Δεν έγινε καµµία ενέργεια. Για τα πρακτικά περιµένουµε
να αποφασίσουν ποιος έχει δίκιο, η κυρία Κοινοβουλευτική Εκ-
πρόσωπος πριν, η κ. Αραµπατζή, ή ο κ. Σκέρτσος. Η κ. Αραµπα-
τζή είπε ότι υπάρχουν πρακτικά, ο κ. Σκέρτσος είπε δεν ξέρει.
Ποιος ήταν; Παρών ήταν ο κ. Σκέρτσος; Δεν ξέρουµε. Όµως, τα
πρακτικά αυτά θα πρέπει να έρθουν στην επιφάνεια και όχι για
εµάς αλλά για τους χιλιάδες ανθρώπους που ταλαιπωρήθηκαν
και κινδύνεψε η ζωή τους. Δεν αρκούν οι συγγνώµες. Πρέπει να
δοθούν εξηγήσεις. 

Έγιναν ασκήσεις ετοιµότητας σε ένα ακραίο καιρικό φαινό-
µενο; Προφανώς όχι. Έγιναν προληπτικές δράσεις; Προφανώς

όχι. Η Εθνική Μετεωρολογική Υπηρεσία είχε προειδοποιήσει έγ-
καιρα. Γιατί δεν προστατεύτηκαν κρίσιµες δοµές, όπως νοσοκο-
µεία, παραδείγµατος χάριν;

Από την προηγούµενή µου εµπειρία στο Υπουργείο Προστα-
σίας του Πολίτη, είµαι σε θέση να γνωρίζω ότι υπάρχουν εξαιρε-
τικά έµπειροι επιχειρησιακοί παράγοντες στην Πυροσβεστική,
στην Αστυνοµία, στον Στρατό, που διαθέτουν και τη γνώση και
την εµπειρία. Γιατί παροπλίστηκαν;

Η απάντηση της Κυβέρνησης σε όλο αυτό και σε όλες τις φυ-
σικές καταστροφές και τις κρίσεις µέχρι τώρα που έχει περάσει
η χώρα, ήταν ότι συνέστησε Υπουργείο Πολιτικής Προστασίας.
Μάλιστα. Τοποθετήθηκε Υπουργός. Μάλιστα. Από κάτω; Υπάρχει
τίποτα από κάτω, κάτι καινούργιο που προστέθηκε; Η απάντηση
είναι όχι. Το Υπουργείο είναι πρόσχηµα. Οι επιχειρησιακοί έχουν
παροπλιστεί από µια Κυβέρνηση που κινείται µε πολιτικό γνώ-
µονα υπερτιµώντας τον εαυτό της, αλλά και υποτιµώντας το επι-
χειρησιακό σκέλος. 

Και επειδή άκουσα πολλά εδώ από χθες, όπως ότι η Κυβέρ-
νηση εξασφάλισε πόρους για την πολιτική προστασία, για τα ενα-
έρια µέσα κ.λπ., να ενηµερώσω και τους Βουλευτές της Νέας
Δηµοκρατίας ότι τα εναέρια µέσα που διαθέτει και σήµερα η
χώρα, έχουν τη δική µου υπογραφή. Ήταν για τρία χρόνια. Δεν
είναι της Νέας Δηµοκρατίας έργο τα αυξηµένα εναέρια µέσα. Το
«112» επί Νέας Δηµοκρατίας απεντάχθηκε, έµεινε χωρίς χρηµα-
τοδότηση. Επί ηµερών ΣΥΡΙΖΑ επανεντάχθηκε το «112» και
µπήκε σε πιλοτική λειτουργία και το βρήκε σε αυτό το σηµείο η
Νέα Δηµοκρατία το 2019. 

Βλέπουµε ψεύδη, υποκριτική µεταµέλεια. Θυµίζω και τις Πρέ-
σπες σε παρένθεση εδώ. Ακούµε συγνώµη για τις φωτιές, για τις
πληµµύρες, για το χιόνι, συγνώµη που ήταν απόντες την ώρα της
κρίσης.

Μάθαµε δε εκ των υστέρων από δηµοσιεύµατα ότι η Περιφέ-
ρεια Αττικής δεν είχε ενεργή εργολαβία αποχιονισµού. Μάθαµε
ότι δεν είχε σύµβαση προµήθειας αντιπαγετικού αλατιού που
έπρεπε να δώσει και στους δήµους. Είδαµε τον Πρωθυπουργό
σε ρόλο µεσάζοντα να ντιλάρει, να κοστολογεί µε µια εταιρεία
για την έκθεση σε κίνδυνο της ζωής των συµπολιτών µας στην
Αττική Οδό. Άρρωστοι, ηλικιωµένοι, παιδιά ήταν εγκλωβισµένοι
στο χιόνι για ώρες, νοικοκυριά έµειναν χωρίς ρεύµα µέχρι και σή-
µερα. Δεν έφτασε ο χρόνος. 

Εκτός των άλλων, η Κυβέρνησή σας, κύριοι συνάδελφοι της
Νέας Δηµοκρατίας, είχε την πολυτέλεια να βρει ένα έτοιµο νο-
µοσχέδιο από τον ΣΥΡΙΖΑ που ήταν κατατεθειµένο στη Βουλή
για την πολιτική προστασία, για την ίδρυση του Εθνικού Φορέα
Πολιτικής Προστασίας. Προβλέπαµε αναµόρφωση µονάδων συν-
τονισµού σε όλα τα επίπεδα διοίκησης. Προβλέπαµε προτυπο-
ποίηση των διαδικασιών, πρωτόκολλα συντονισµού µεταξύ
εµπλεκόµενων φορέων. Αυτή τη λέξη την έβαλε στο στόµα του
χθες ο Πρωθυπουργός για πρώτη φορά µετά από δυόµισι χρόνια
και σήµερα το λένε και κάποιοι στις τοποθετήσεις τους. Αυτός ο
νόµος είναι δυόµισι χρόνια κατατεθειµένος στη Βουλή. Προβλέ-
παµε µηχανισµό σπονδυλωτών µε αυτοτελή τµήµατα πολιτικής
προστασίας σε περιφέρειες και δήµους. Οι συντονιστές έκτα-
κτης ανάγκης να µην ορίζονται ούτε αιρετοί ούτε µετακλητοί,
αλλά αυτοί που έχουν θεσµική µνήµη και είναι στο πεδίο, δηλαδή
οι επικεφαλής των τµηµάτων και αυτοτελών διευθύνσεων πολιτι-
κής προστασίας. 

Η φιλοσοφία της πρότασης είναι η οργάνωση αυτοτελών συν-
τονιστικών κέντρων σε τοπικό και περιφερειακό επίπεδο µε
διαρκή λειτουργία, οκτάµηνη διαβούλευση µε όλους τους εµπλε-
κόµενους φορείς. Πήραµε τα θετικά σχόλια και από την ΚΕΔ και
από το Συµβούλιο της Ευρώπης. Όλα αυτά είναι µια δουλειά της
χώρας. Δεν ήταν του ΣΥΡΙΖΑ προσωπική υπόθεση. 

Τι έκανε η Νέα Δηµοκρατία; Έφερε τον Φεβρουάριο νόµο δικό
της του 2020, τον Μάρτιο -στις 13 νοµίζω Μαρτίου- ως ανεφάρ-
µοστο τον έβαλε σε αναστολή. Αυτά έκανε. Δεν πήρε εναέρια.
Δεν έστησε το Υπουργείο. Δεν νοµοθέτησε. Δηλαδή, τι έκανε; Τί-
ποτα.

Αυτή είναι η αλήθεια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Και το άλ-
λο που ακούσαµε είναι ότι η Κυβέρνηση –λέει- αποζηµιώνει άµε-
σα. Ο λαός ξέρετε πως το λέει αυτό; Με ξένα κόλλυβα. Βεβαίως
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και θα ήταν ευθύνη του κράτους και είναι ευθύνη του κράτους
να αποζηµιώσει.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ, κυρία Γεροβασίλη.

ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ: Και δεν θα νοµοθετήσει η Νέα Δηµοκρα-
τία, διότι αυτό ισχύει στη χώρα από το 1946 µε το άρθρο 105 του
εισαγωγικού νόµου του Αστικού Κώδικα για την ευθύνη του κρά-
τους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και κλείστε µε αυτό.
ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ: Το πρόβληµα στην Κυβέρνηση είναι δο-

µικό. Έχει ονοµατεπώνυµο: Κυριάκος Μητσοτάκης. Η χώρα χρει-
άζεται αλλαγή πλεύσης. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-
µε.

Καλείται στο Βήµα ο κ. Δηµήτρης Καιρίδης από τη Νέα Δηµο-
κρατία και να ετοιµάζεται ο κ. Φλαµπουράρης από τον ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΙΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα περίµενα να δείξουν οι Βουλευτές της Αντιπολίτευσης,

ιδίως της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, περισσότερο ενδιαφέρον
για την πρόταση µοµφής που οι ίδιοι υπέβαλαν. Ευτυχώς κάποιοι
ήρθαν τώρα το απόγευµα και συµπλήρωσαν κάποια έδρανα.
Όµως, εντυπωσιάστηκα πραγµατικά -είµαι εδώ από το πρωί, από
την έναρξη της συνεδρίασης- βλέποντας τα άδεια έδρανα της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Ήσασταν απόντες στη συζήτηση,
την οποία εσείς οι ίδιοι προκαλέσατε. Υπογράψατε την πρόταση.
Περίµενε κανείς να είσαστε όλοι, να έρθετε.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Πιο πολλοί εί-
µαστε εµείς.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Μέχρι εκατό επιτρέπεται. Ρωτή-
στε τον Πρόεδρο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Μη φωνάζετε, σας πα-
ρακαλώ. Αφήστε µε να το πω.

Έχουν δίκιο. Μέχρι εκατό άτοµα επιτρέπεται λόγω του COVID.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΙΡΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µέχρι πριν από δύο

ώρες ήταν τρεις. Λοιπόν, για να µην κοροϊδευόµαστε εδώ πέρα.
Ξέρω ότι δεν είσαστε πρωινοί. Δεν σας αρέσει. Καλό είναι, όµως,
αυτά που υπογράφετε να τα υποστηρίζετε. Ήµουν το πρωί σε
µια τηλεοπτική εκποµπή. Ένας συνάδελφός σας έλεγε: «Μαζικά
στον αγώνα να πέσει ο Μητσοτάκης». Αυτό το «µαζικά» ποιος θα
το κάνει; Εσείς απόντες; Έχει το ενδιαφέρον του.

Η κοινωνία δεν ενδιαφέρεται και έχει καταλάβει γιατί γίνεται
όλο αυτό και το είπαµε ξανά: Έχει µια ιδιαιτερότητα αυτή η συ-
ζήτηση. Για πρώτη φορά την καταθέτει ο δεύτερος όχι για να
γίνει πρώτος, αλλά για να µη γίνει τρίτος. Είναι προφανές. 

Όµως, εγώ είµαι εδώ για να είµαι γαλαντόµος και γενναιόδω-
ρος και να σας πω να µην ανησυχείτε. Θα είστε δεύτεροι. Είδατε
ότι ο τρίτος µε το που πιέστηκε λίγο, έβαλε το αυτογκόλ. Γιατί
είναι καλά τα εύκολα τα λόγια τα µεγάλα περί σοσιαλδηµοκρατι-
κής διακυβέρνησης και άλλες γενικολογίες, αλλά όταν τίθενται
τα διλήµµατα βλέπουµε ήξεις αφήξεις. Και µε τον αστυνόµο και
µε τον χωροφύλακα είναι ο τρίτος. Θα είστε δεύτεροι. Μην ανη-
συχείτε. Μη σας πιάνει πανικός και, εν πάση περιπτώσει, ο κυ-
ρίαρχος λαός θα αποφασίσει όταν έρθει η ώρα. 

Δεν θα ασχοληθώ µε την κεντροαριστερή αριστερή πολυκα-
τοικία, µε το τι γίνεται στα διάφορα διαµερίσµατα, µε τους πε-
νήντα τρεις, µε τα εσωκοµµατικά σας ή µε την αντιπαλότητά σας
τώρα µε τον τρίτο ένοικο, συγκάτοικο και γείτονα που διεκδικεί
να ανέβει στο ρετιρέ. 

Θα µιλήσω επί της ουσίας. Μας δώσατε την ευκαιρία και θα
ρωτήσω ευθέως: Πρόταση µοµφής ενάντια σε τι κάνετε; Στις δε-
καέξι µειώσεις φόρων; Στις µειώσεις των ασφαλιστικών εισφο-
ρών; Στη µεγάλη αύξηση του διαθέσιµου εισοδήµατος; Στη
µείωση της ανεργίας; Στην εξυγίανση του τραπεζικού συστήµα-
τος, που παραδώσατε στο ίδιο χάλι και χειρότερα από ό,τι το πα-
ραλάβατε -τεσσεράµισι χρόνια δεν κάνατε τίποτα- και στη
µεγάλη αύξηση των καταθέσεων; Στην αύξηση κατά 25% των

εξαγωγών; Στην αύξηση κατά 25% των επενδύσεων; Στην αλ-
λαγή του παραγωγικού µοντέλου;

Πρόταση µοµφής σε τι; Στο 9% ανάπτυξη το 2021 και 6% το
2022; Για τί, για το γεγονός ότι το 2021 είναι τριπλάσια από την
πρόβλεψη του προϋπολογισµού του 2021; 

Ναι, στις οικονοµικές επιδόσεις τώρα –και αυτό είναι σηµαν-
τικό να το πούµε- είµαστε καλύτερα από τη Γερµανία και στο επί-
πεδο του πληθωρισµού. Γυρνάµε πολύ πιο γρήγορα στα προ
πανδηµίας επίπεδα σε σχέση µε τους Γερµανούς. Και δεν το λέω
εγώ αυτό –αφήστε µε εµένα, εγώ είµαι προπαγανδιστής της Κυ-
βέρνησης Μητσοτάκη-, το λένε οι ίδιοι οι Γερµανοί. Ανοίξτε τον
γερµανικό Τύπο, δείτε τις τηλεοπτικές εκποµπές και τη µεγάλη
κριτική που γίνεται στη Γερµανία, γιατί ο Νότος της Ιταλίας του
Ντράγκι και της Ελλάδας του Μητσοτάκη τα πήγε τόσο καλύτερα
στη διαχείριση της πανδηµίας, ενώ τα είχαµε πάει τόσο χάλια,
βεβαίως, την προηγούµενη δεκαετία. Δεν το λέω αυτό για να πά-
ρουν τα µυαλά µας αέρα, έχουµε πάρα πολύ µεγάλο δρόµο
µπροστά µας και µεγάλα τραύµατα να επουλώσουµε µετά τη δε-
καετή κρίση, αλλά είναι σηµαντικό να λέγεται.

Όσον αφορά τον τουρισµό, δείτε τι γίνεται. Μπορεί να πάµε
το 2022 και πάνω από το 2019 και συγκεκριµένα στο 120% του
2019, ενώ το 2021 ήµασταν στο 60% του 2019. Αυτό και µόνο θα
φέρει αυτή την πολύ µεγάλη ανάπτυξη. 

Ακόµη και στα δηµοσιονοµικά είδατε ότι τα τελευταία στοιχεία
είναι καλύτερα απ’ αυτά που συζητήσαµε εδώ τον Δεκέµβριο
πριν από έναν µήνα. Έχουµε συν 3 δισεκατοµµύρια έσοδα, µείον
3 δισεκατοµµύρια στο πρωτογενές έλλειµµα. Όχι, βεβαίως, ότι
δεν είναι µεγάλο το έλλειµµα, όχι ότι δεν πρέπει να κάνουµε προ-
σπάθεια µέσα στο 2022, εννοείται ότι πρέπει να κάνουµε, είµαστε
σοβαροί, δεν λαϊκίζουµε, αλλά τα τελευταία στοιχεία του Ιανουα-
ρίου, χωρίς τα τέλη κυκλοφορίας των αυτοκινήτων, δείχνουν ότι
το πράγµα πάει πολύ καλύτερα απ’ ό,τι νοµίζαµε.

Βεβαίως, είναι και τα 43 δισεκατοµµύρια που δώσαµε στην
πανδηµία, µεγάλες αλλαγές, που σε αντίθεση µε τους Γερµα-
νούς δεν σκορπάµε τα 43 δισεκατοµµύρια έτσι, αλλά κάνουµε
και τις αλλαγές που χρειάζονται. Παραδείγµατος χάριν; Η ψη-
φιοποίηση του κράτους. Η πανδηµία έδωσε εδώ την ευκαιρία,
όχι µόνο να την αντιµετωπίσουµε, αλλά να είναι επιταχυντής των
µεγάλων µεταρρυθµίσεων που χρειαζόµαστε σε µία Ελλάδα της
αυτοπεποίθησης –επιτέλους!- της αισιοδοξίας, που ξέρει και
δίνει απαντήσεις στον Έβρο. Ναι στα Ραφάλ, ναι στις γεωστρα-
τηγικές συµµαχίες στην Ευρώπη, στη Μέση Ανατολή, µε τους
Αµερικάνους. Αµερικάνοι που δεν είναι µόνο η Αλεξανδρούπολη
και η Σούδα, είναι και η «JP MORGAN», είναι και οι µεγάλες ξένες
επενδύσεις που τις είδατε χθες. 

Θέλετε να κάνουµε σύγκριση στην αντιµετώπιση κρίσεων πο-
λιτικής προστασίας; Έ, θα µε κατηγορήσετε για τυµβωρύχο -η
γνωστή επωδός- θα µε κατηγορήσετε για παρελθοντολόγο, αν
έρθω να συγκρίνω την ταλαιπωρία, τη µεγάλη, την ανήκουστη,
την απαράδεκτη ταλαιπωρία µερικών συµπολιτών µας στην Ατ-
τική Οδό µε τον τραγικό θάνατο -είναι άλλης τάξης µέγεθος το
ένα από το άλλο- που βρήκαν στο Μάτι, στη Μάντρα και αλλού. 

Είµαστε ικανοποιηµένοι; Όχι. Τα θέλουµε καλύτερα; Φυσικά.
Βάζουµε τον πήχη ψηλά; Ναι. Είµαστε φιλόδοξοι; Προφανώς. Και
έχουµε πολλά µπροστά µας να κάνουµε. Την επενδυτική βαθµίδα
µέσα στο 2022. Να βγούµε από την ενισχυµένη εποπτεία, να ξα-
ναπάρουµε εκατό τοις εκατό τις τύχες της χώρας στα χέρια µας
και να µην εξαρτόµαστε από την γενναιοδωρία µιας Ευρωπαϊκής
Κεντρικής Τράπεζας. Αυτά για να τα κάνουµε, χρειαζόµαστε κυ-
βερνητική σταθερότητα την οποία µόνο ο Κυριάκος Μητσοτάκης
µπορεί να επιτύχει. Εσείς είσαστε η δύναµη µπαχαλοποίησης και
τουλάχιστον, αν κρίνω και από την υπόλοιπη Αντιπολίτευση, για
να µη σας αδικώ, της απόλυτης µπαχαλοποίησης. 

Η κυβερνητική σταθερότητα είναι, λοιπόν, η απόλυτη πρώτη
προϋπόθεση.

Κοιτάξτε να δείτε, για να γίνει η Κυβέρνηση καλύτερη, καλύ-
τερη απ’ αυτή που είναι, χρειάζεται –έτσι λειτουργεί το δηµοκρα-
τικό παιχνίδι- και καλή αντιπολίτευση. Και σε αυτό το σηµείο
έχουµε πρόβληµα, δεν υπάρχει αµφιβολία.

Ξεφύγετε από τη ραθυµία και την ευκολία. Λέτε συνεχώς δύο
επιχειρήµατα τα οποία δεν στέκουν. Τα λέτε συνεχώς και στα κα-
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νάλια και εδώ µέσα στη Βουλή. 
Το ένα είναι το εξής: Νεοφιλελευθερισµός. Έχουµε τη µεγα-

λύτερη κεϋνσιανική παρέµβαση στην οικονοµία στην ιστορία του
ελληνικού κράτους. Δηλαδή, 43 δισεκατοµµύρια σε δύο χρόνια
δεν έχει ξαναγίνει ποτέ και εσείς επιµένετε να αναµασάτε µία κα-
ραµέλα που δεν έχει καµµία σχέση µε την πραγµατικότητα. Αφή-
στε αυτή την καραµέλα, επεξεργαστείτε θέσεις, ιδέες και
προτάσεις και πάτε πιο πέρα από τα εύκολα. Μην τεµπελιάζετε! 

Δεύτερον, µας µιλάτε για τη Συµφωνία των Πρεσπών. Δεν θα
µπω στην ουσία της συµφωνίας, την έχουµε κάνει αυτή τη συζή-
τηση, ξέρετε ότι για εµένα είναι πάρα πολύ εύκολο να σας την
αποδοµήσω ανά πάσα στιγµή. Δεν θα το κάνω, θα είµαι γενναι-
όδωρος. 

Μιλάτε εσείς για πατριδοκαπηλία; Καταγγέλλετε εσείς την πα-
τριδοκαπηλία που συνεργαστήκατε επί τεσσεράµισι χρόνια µε
τους ΑΝΕΛ, που το τερµάτισαν; Και αφού συνεργαστήκατε, στη
συνέχεια στεγάσατε στελέχη των ΑΝΕΛ είτε στο ευρωψηφοδέλ-
τιο είτε στις εθνικές σας λίστες και τους έχετε σήµερα στην Κοι-
νοβουλευτική Οµάδα και στην Ευρω-οµάδα σας; Και έρχεστε
εδώ εσείς, οι συνεργάτες των πατριδοκάπηλων –για να µην πω
κάποιους από εσάς-, να καταγγείλετε τον οποιοδήποτε; Αφήστε
τη Νέα Δηµοκρατία, δεν µπορείτε να το κάνετε, εάν δεν κάνετε
αυτή την αυτοκριτική και αν δεν κοιταχτείτε, επιτέλους, µε ειλι-
κρίνεια στον καθρέφτη για το τι κάνατε τα προηγούµενα τεσσε-
ράµισι χρόνια που σας ακολουθούν.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κλείστε µε αυτό, σας
παρακαλώ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΙΡΙΔΗΣ: Έχουµε πολλά µπροστά µας, κύριε
Πρόεδρε. Προφανώς θα γίνουν και λάθη, προφανώς υπάρχουν
παραλείψεις, προφανώς θα πρέπει να γίνονται πάντοτε διορθώ-
σεις, αλλά η Ελλάδα του Κυριάκου Μητσοτάκη, της Νέας Δηµο-
κρατίας, τώρα, το 2022, µπορεί µε αισιοδοξία και µε πολύ αυξη-
µένες προσδοκίες, τέτοιες που δεν µπορούσαµε να φαντα-
στούµε στο έρεβος και στον ζόφο του ’15, του ’16, του ’17 και
του ’18, να αντικρύζει το µέλλον τα επόµενα χρόνια.

Να είστε καλά και σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς σας ευχαρι-
στούµε.

Να σας ενηµερώσω και εσάς που είστε εδώ και όσους µας
ακούν από τα γραφεία τους ότι σήµερα θα πάµε µέχρι το πέρας
και του δέκατου κύκλου, ο τελευταίος, δηλαδή, που θα µιλήσει
θα είναι ο κ. Νικόλαος Παπαναστάσης.

Καλείται στο Βήµα ο κ. Αλέξανδρος Φλαµπουράρης από τον
ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΦΛΑΜΠΟΥΡΑΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή πρόταση µοµφής,
που κατά τη γνώµη µου θα απορριφθεί από την κυβερνητική πλει-
οψηφία, δεν αφορά, όπως είπατε, τον χιονιά ή κάποια στοιχεία
µόνο τα οποία είναι δυσλειτουργικά. Αφορά τη συνολική πολιτική
της Νέας Δηµοκρατίας και το καταστροφικό αποτύπωµά της
τριάντα µήνες τώρα που κυβερνά τον τόπο. Είναι η κραυγή αγω-
νίας απέναντι στην αδιαφορία, το θράσος, την ιδιοτέλεια και τον
παραλογισµό. 

Υποστηρίζω ότι και εµείς, που προσπαθούµε να κατακτήσουµε
την εµπιστοσύνη της κοινωνίας, εµείς που αφουγκραζόµαστε τις
αγωνίες, τους πόνους και τους φόβους της κοινωνίας, εµείς που
βρισκόµαστε σε συνεχή επικοινωνία και ανταλλαγή εµπειριών
µαζί της οφείλουµε, πραγµατικά, σήµερα να µιλήσουµε για λο-
γαριασµό της. Γιατί η πλειοψηφία των Ελλήνων και των Ελληνί-
δων, αφού αναλογιστούµε τι έχουµε υποστεί τους τριάντα µήνες
που κυβερνούν η Νέα Δηµοκρατία και ο κ. Μητσοτάκης, θα
πούµε όλοι µαζί, τέρµα πια, φτάνει, πρέπει να φύγετε!

Από πού να αρχίσω και πού να τελειώσω απαριθµώντας όλα
όσα έχουµε υποστεί αυτούς τους τριάντα µήνες; Από την παν-
δηµία, την ακρίβεια, τις φυσικές καταστροφές, την ανεργία, τις
δηµοσκοπήσεις των κουµπάρων, τις απευθείας αναθέσεις, τα
επιτελεία της διαπλοκής από Βουλευτές και Υπουργούς σε deals

και εξυπηρετήσεις εποχής παλιάς του Μαυρογιαλούρου;
Να θυµίσω ότι θα είχαν σωθεί ζωές, εάν υπήρχε στοιχειώδης

ενίσχυση του συστήµατος υγείας, όπως επανειληµµένα εµείς εί-
χαµε προτείνει, σε προσωπικό, σε τεχνολογικό εξοπλισµό, σε
πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας, µε οικογενειακό γιατρό που είναι
απαραίτητος στις πανδηµίες; 

Να θυµίσω ότι θα αντιµετωπίζονταν διαφορετικά οι φυσικές
καταστροφές, εάν υπήρχε σχέδιο. Είναι δυνατόν να είναι αποδε-
κτό το να είναι αποκλεισµένη επί πέντε-έξι ηµέρες η µισή χώρα;
Δεν θα είχαν ρεύµα τα σπίτια, εάν είχαν ληφθεί µέτρα; 

Επίσης, η ακρίβεια δεν θα είχε µετριαστεί, εάν οι ευάλωτοι
είχαν κάποια φροντίδα, εάν ο κατώτατος µισθός γινόταν 800
ευρώ;

Αυτοί είναι λόγοι και άλλοι που θα πούµε παρακάτω, για τους
οποίους ήταν αναγκαία πραγµατικά να γίνει η πρόταση δυσπι-
στίας, για να µπορέσουµε να διαµορφώσουµε διαφορετικές προ-
ϋποθέσεις για την κοινωνία και για τους αδύναµους. 

Ποια είναι η µεγάλη εικόνα; Γιατί η µεγάλη εικόνα, αν υπήρχε
η στοιχειώδης φροντίδα για το κράτος, για τους πολίτες, για τα
δηµόσια αγαθά, όλα θα ήταν καλύτερα. Γιατί, όµως, δεν υπήρξε
και δεν υπάρχει φροντίδα; Πρόκειται µόνο περί ανικανότητας; Σί-
γουρα όχι. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξέρετε κανέναν να ξοδεύει χρή-
µατα για να φροντίζει ένα σπίτι που έχει αποφασίσει -προαπο-
φασίσει µάλλον- και συµφωνήσει την τιµή για να το πουλήσει;
Όχι, βέβαια. Μην ψάχνουµε λοιπόν για τους ανίκανους. Πρόκει-
ται περί απόφασης και µάλιστα επιχειρηµατικής. Περί αυτού πρό-
κειται και µόνο. Τώρα, αν στο µεταξύ χαθούν και κάποιοι ή
ταλαιπωρηθούν άλλοι, µας λέτε «έτσι είναι, ας πρόσεχαν». Αυτό
το «ας πρόσεχαν» είναι το µόνιµο επιχείρηµά σας και το ονοµά-
ζετε κοµψά «ατοµική ευθύνη». 

Αυθόρµητα λοιπόν προκύπτει ένα λογικό ερώτηµα: Αν ο κ. Μη-
τσοτάκης και η Νέα Δηµοκρατία δεν εξελέγη για να φροντίσει τη
χώρα και τους κατοίκους της, είτε γιατί δεν µπορεί είτε γιατί δεν
θέλει, τότε ποια ακριβώς είναι η δουλειά του; Τον παρακαλώ να
µας πει, αν και κάτι έχουµε πια υπ’ όψιν µας. Μέχρι και το νερό
βγάζετε στο σφυρί! 

Έχουµε, βεβαίως, Ραφάλ και εµβόλια. Κατά τον κ. Μητσοτάκη
πρέπει να είµαστε πολύ ευχαριστηµένοι, γιατί όλα βαίνουν
καλώς. Στις αστοχίες πετάει µια ψευτοσυγγνώµη και τίποτα δεν
αλλάζει, αφού υποτίθεται ότι ο ίδιος και η Κυβέρνησή του έχει
να αντιµετωπίσει -όπως λέει- παθογένειες από το παρελθόν, λες
και κυβερνούσαν άλλοι τα τελευταία πενήντα χρόνια τη χώρα
µας, λες και η χρεοκοπία ήρθε µόνη της, λες και η ζωή στην Ελ-
λάδα και όλα τα κακώς κείµενα ξεκίνησαν το 2015, όταν ανέλαβε
την κυβέρνηση ο ΣΥΡΙΖΑ, όπως θέλετε να πείσετε τον κόσµο. 

Ο κόσµος όµως και βλέπει τι γίνεται και γνωρίζει και θυµάται.
Το καθεστώς του επιτελικού κράτους συνεχίζει την πολιτική του.
Στην καθηµερινότητα την κριτική της Αντιπολίτευσης την ονοµά-
ζει «µιζέρια», ειδικά όταν αφορά διασπάθιση δηµόσιου χρήµατος.
Η παιδεία πορεύεται µεταξύ ιδιωτικών κολεγίων και κατηχητικών,
στα δε πανεπιστήµια µπαίνει η αστυνοµία. Οι πλειστηριασµοί χι-
λιάδες, ακόµα και πρώτης κατοικίας. Οι συσσωρευµένες συντά-
ξεις άφαντες και η επικουρική ασφάλιση δόθηκε σε ξένα funds. 

Τα δηµόσια δίκτυα έχουν βγει για πώληση. Τα νοσοκοµεία, επί-
σης. Λουκέτο µπαίνει σιγά-σιγά στην πρωτοβάθµια φροντίδα
υγείας. Οι µικροµεσαίοι και οι µεσαίοι προς εξαφάνιση. Η πολι-
τισµική δηµιουργία µηδενίζεται. Η πολιτιστική κληρονοµιά ξεπου-
λιέται. Το Ταµείο Ανάκαµψης παραδίδεται στις τράπεζες για τους
µεγάλους οµίλους και τίποτα για τη µικρή και µεσαία επιχειρη-
µατικότητα. Μακρύς ο κατάλογος και µε το τέλος της πανδηµίας
τα ελλείµµατα καιροφυλακτούν. Αναλογίζεται κανείς ποιος θα
πληρώσει πάλι το µάρµαρο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τελειώνοντας θέλω να απευ-
θυνθώ στην κοινωνική πλειοψηφία, σε όλους αυτούς τους νέους
και τις νέες, τους εργαζόµενους και ανέργους, στους ανθρώ-
πους της επιστήµης, της τέχνης και του πολιτισµού, σε όλους
αυτούς που υφίστανται τις καταστρεπτικές επιπτώσεις της πολι-
τικής του καθεστώτος του επιτελικού κράτους που περιέγραψα
και να υποσχεθώ ότι θα είµαστε στο πλευρό τους σε κάθε διεκ-
δίκηση που θα βελτιώνει τη ζωή τους, γιατί είναι θέµα δηµοκρα-
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τίας, αξιοπρέπειας, υποχρέωσης απέναντι στην ίδια τη ζωή. 
Να απευθυνθώ, ταυτόχρονα, σε όλες τις προοδευτικές δυνά-

µεις, τη µεγάλη κοινωνική πλειοψηφία εντός και εκτός Βουλής
και να πω ότι είναι τόσο κρίσιµη ώρα για τη µεγάλη κοινωνική
πλειοψηφία που οφείλουµε να υπερβούµε όποιες διαφορές και
να ανταποκριθούµε στην αγωνία και το αίτηµα του λαού να απαλ-
λαγεί από αυτές τις πολιτικές και την Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας του κ. Μητσοτάκη, που µε κάθε µέσο επιβάλλει αυτή
την πολιτική.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµ-
µαχία, ως φορέας της σύγχρονης Αριστεράς µαζί µε τις προ-
οδευτικές δυνάµεις, εντός και εκτός Κοινοβουλίου, θα σταµατή-
σουν αυτή την καταστροφική πορεία και µια νέα προοδευτική κυ-
βέρνηση, µε κορµό το ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία και πρω-
θυπουργό τον Αλέξη Τσίπρα θα αναλάβει την ανόρθωση της
χώρας µας και µάλιστα πολύ γρήγορα.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-
µε. 

Καλείται στο Βήµα ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος κ. Ιωάννης
Οικονόµου. Μετά θα δώσω τον λόγο στον κ. Κωτσό της Νέας Δη-
µοκρατίας, στην κ. Λιακούλη από το Κίνηµα Αλλαγής και µετά
πάµε πάλι σε Υπουργό και συγκεκριµένα στον κ. Σκρέκα. 

Κύριε Οικονόµου, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο κ. Τσίπρας βλέποντας την πο-

λιτική του απήχηση να φθίνει και το εκλογικό µέλλον του χώρου
που ηγείται να είναι αµφίβολο, εξαιτίας της εξαγριωµένης και ξε-
περασµένης αντιπολίτευσης που ασκεί, επιχείρησε µια απεγνω-
σµένη κίνηση εντυπωσιασµού, καταθέτοντας πρόταση δυσπι-
στίας εναντίον της Κυβέρνησης. Η πρόταση αυτή προφανώς και
δεν εξυπηρετεί το συµφέρον της πατρίδας και της κοινωνίας,
αλλά υποτάσσεται στην προσπάθεια του κ. Τσίπρα να βρει σα-
νίδα σωτηρίας ενόσω ο ΣΥΡΙΖΑ βυθίζεται. 

Όµως, είναι από τις περιπτώσεις που µια άστοχη επιλογή µάς
δίνει µια εξαιρετική δυνατότητα. Προσφέρει στις Ελληνίδες και
τους Έλληνες τη δυνατότητα να κατανοήσουν το βαθύ ρήγµα
που τέµνει το πολιτικό φάσµα στην πατρίδα µας. Από τη µία
πλευρά, µία εργατική, σύγχρονη, συµπαγής και υπεύθυνη Κυ-
βέρνηση και από την άλλη ένα ανερµάτιστο, ανεύθυνο, παρωχη-
µένο και κυρίως επιδερµικό µέτωπο, που επ’ ουδενί δεν µπορεί
να αρθρώσει µια αξιόπιστη εναλλακτική για τη διακυβέρνηση
στην πατρίδα µας, στην πραγµατικότητα του 21ου αιώνα. 

Με άξονα, λοιπόν, αυτό το ρήγµα και µε όλα του τα πολιτικά
χαρακτηριστικά -κοινωνικά, ηθικά, πολιτισµικά, πολιτικά- θα επι-
χειρήσω να αναδείξω στην Εθνική Αντιπροσωπεία και προς τους
Έλληνες πολίτες ποια ακριβώς είναι τα ζητήµατα που θέτετε µε
την πρόταση µοµφής σας, ποια ακριβώς κυβέρνηση θέλετε να
φύγει και ακόµα χειρότερα ποια είναι η εναλλακτική, που προσ-
δοκάτε να φέρετε.

Σε επίπεδο πολιτικό, έχουµε µια υπεύθυνη και γενναία Κυβέρ-
νηση που δεν κρύβεται πίσω από το δάκτυλό της, που δεν απο-
ποιείται τις ευθύνες της, όπως δεν το έκανε και µε την τελευταία
χιονοθύελλα, την κακοκαιρία και τις συνέπειές της. Όµως έχουµε
µια Κυβέρνηση που διαθέτει το ειδικό, ηθικό και πολιτικό βάρος,
έτσι ώστε να διαχειριστεί τις δυσχέρειες, µε τρόπο ώστε στο
τέλος να ωφεληθούν η πατρίδα και οι πολίτες, µια Κυβέρνηση
που σέβεται και υπερασπίζεται τους θεσµούς, σέβεται και υπε-
ρασπίζεται το πολίτευµα, στηρίζει τη δικαιοσύνη ως ένα βασικό
πυλώνα της δηµοκρατίας µας. 

Είναι µια Κυβέρνηση που ενισχύει την εθνική άµυνα µε τα εξο-
πλιστικά προγράµµατα που έχει δροµολογήσει, που αναβαθµίζει
τη γεωπολιτική και γεωστρατηγική θέση της χώρας µέσω διε-
θνών συµµαχιών, πρωτοβουλιών και συνεργασιών, µια Κυβέρ-
νηση που θωρακίζει τα εθνικά µας σύνορα και χειρίζεται µε
µεγάλη επιτυχία την πρόκληση του µεταναστευτικού. 

Αυτή την Κυβέρνηση ζητάτε να αντικαταστήσετε. Ποιος; Μια
Αντιπολίτευση που ζητά να φύγει η Κυβέρνηση για λόγους δη-
µοκρατίας, λέει, την ίδια στιγµή που µέχρι σήµερα ο Αρχηγός και

τα στελέχη της δεν έχουν συµφωνήσει µεταξύ τους, εν όψει του
συνεδρίου τους, τι ακριβώς σηµαίνει δηµοκρατία. Είναι µια Αντι-
πολίτευση που µεµψιµοιρεί για την άφιξη των Ραφάλ και για την
ενίσχυση των Ενόπλων Δυνάµεων, που θέλει τη χώρα ξέφραγο
αµπέλι, που δεν ψηφίζει σωτήριες για την πατρίδα µας συµφω-
νίες και συµµαχίες µε παγκόσµιες υπερδυνάµεις. 

Είναι µια Αντιπολίτευση που αµφισβητεί έργω και λόγω τους
θεσµούς της δηµοκρατίας, που υπονοµεύει και υποσκάπτει τη
δικαιοσύνη, αµφισβητώντας την ανεξαρτησία της και τη διάκριση
των εξουσιών. Αυτή η Αντιπολίτευση θέλει να αντικαταστήσει την
Κυβέρνηση.

Σε επίπεδο κοινωνικό έχουµε µια συνεπή και εργατική Κυβέρ-
νηση που µέσα σε ένα ιδιαίτερα δύσκολο περιβάλλον, σε ένα πε-
ριβάλλον επάλληλων εισαγόµενων κρίσεων µειώνει δραστικά την
ανεργία ως αποτέλεσµα της προσέλκυσης των επενδύσεων. Αυ-
ξάνει και µάλιστα δύο φορές, τον κατώτατο µισθό. Αυξάνει όλα
τα κοινωνικά επιδόµατα. Έχουµε µια Κυβέρνηση που συνάπτει
συµφωνίες µε κορυφαίες τουριστικές εταιρείες, έτσι ώστε να
υπερδιπλασιάσουµε τον αριθµό τουριστών που θα έρθουν φέτος
στη χώρα, µια Κυβέρνηση που µέσα σε συνθήκες κρίσης ενισχύει
σε πρωτοφανές επίπεδο το Εθνικό Σύστηµα Υγείας.

Έχουµε µια Κυβέρνηση που µάχεται µε πράξεις και αποτελέ-
σµατα, δεν κάθεται µε σταυρωµένα τα χέρια και δεν λέει ψέµατα.
Μάχεται µε πράξεις και αποτελέσµατα το κύµα ακρίβειας σε
αγαθά και ενέργεια. Είναι µια Κυβέρνηση που υπερασπίζεται και
αναβαθµίζει το ελληνικό δηµόσιο πανεπιστήµιο, που διασφαλίζει
τη διά ζώσης εκπαίδευση για τα νιάτα, που εκσυγχρονίζει και ψη-
φιοποιεί το κράτος.

Αυτή την Κυβέρνηση θέλετε να αντικαταστήσετε. Ποιος; Μια
Αντιπολίτευση που υποθάλπει τον αντιεµβολιασµό, που επανει-
ληµµένα διασπά το εθνικό µέτωπο στη µάχη υπέρ της δηµόσιας
υγείας, καλύπτοντας νοοτροπίες και επιλογές, όλες σχεδόν τις
αντιδραστικές νοοτροπίες και επιλογές µειοψηφικών οµάδων στα
θέµατα της πανδηµίας. Μια Αντιπολίτευση που καταψήφισε την
υποχρεωτικότητα, που καταψήφισε τις συνέπειες σε εκείνους
που δεν στέλνουν τα παιδιά τους σχολείο και τους στερούν τη
µάθηση, που καταψήφισε ακόµα και τις κυρώσεις σε εκείνους
που εκδίδουν πλαστά πιστοποιητικά. Μια Αντιπολίτευση, η οποία
θέλει τα ελληνικά πανεπιστήµια άντρα ανοµίας, µια τεχνοφοβική
Αντιπολίτευση απέναντι στην ψηφιοποίηση και στον εκσυγχρονι-
σµό του ελληνικού δηµοσίου, µια Αντιπολίτευση που προσπαθεί
να τραβήξει τη χώρα και τους ανθρώπους της στα δικά της
µέτρα, γιατί ξέρει ότι στον κόσµο της τεχνολογίας και της προ-
όδου δεν υπάρχει θέση για αυτή. Αυτή η Αντιπολίτευση θέλετε
να αντικαταστήσει την Κυβέρνηση.

Σε επίπεδο ηθικό και πολιτισµικό, από τη µια πλευρά η Κυβέρ-
νηση που έχει θέσει ως κορυφαία της προτεραιότητα τα ανθρώ-
πινα δικαιώµατα, που έσπασε το απόστηµα του σεξισµού και των
έµφυλων διακρίσεων, η Κυβέρνηση που έσπασε τη σιωπή για την
ενδοοικογενειακή βία, που δηµιουργεί χώρο, έτσι ώστε οι άνθρω-
ποι να εκφραστούν και να ζήσουν ελεύθεροι, που είναι ανοιχτή
σε νέα πολιτισµικά ρεύµατα, στον σύγχρονο πολιτισµό, που
ακούει τις ανάγκες της νεολαίας, που διευρύνει και διευκολύνει
την εύρεση νέων ποιοτικών θέσεων εργασίας, που συνοµιλεί µε
την κοινωνία µε σοβαρότητα και ευπρέπεια και από την άλλη, µια
Αντιπολίτευση που θεωρητικολογεί αφόρητα περί δικαιωµάτων
χωρίς, όµως, να δίνει έµπρακτο περιεχόµενο, που στη νεολαία
δείχνει τον δρόµο της παραίτησης και της τεχνητής οµοιοµορ-
φίας προς τα κάτω. Αυτό τον δρόµο δείχνετε στη νέα γενιά.

Είναι µια Αντιπολίτευση που είναι αφόρητα αντιδραστική και
παρωχηµένη ως προς τις διεθνείς τάσεις, την επιστήµη, τα γράµ-
µατα. Χειρότερα, µια Αντιπολίτευση που ηθικό της µέτρο είναι το
κουτσοµπολιό, είναι οι µικρότητες, είναι οι µύθοι, είναι η υποκρι-
σία. Αυτή η Αντιπολίτευση θέλετε να αντικαταστήσει την Κυβέρ-
νηση.

Συµπερασµατικά, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, έχουµε µια Κυ-
βέρνηση που προσπαθεί να διασφαλίσει για την Ελλάδα την προ-
κοπή των πολιτών της, έχουµε µια Κυβέρνηση, που προσπαθεί
να δηµιουργήσει ευκαιρίες, να απελευθερώσει τις παραγωγικές
δυνατότητες της πατρίδας και των ανθρώπων της και µια Αντι-
πολίτευση που είναι σήµερα ίδια και απαράλλαχτη µε την απο-
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τυχηµένη κυβέρνηση του χθες, ίδια και απαράλλαχτη µε την κυ-
βέρνηση της περιόδου 2015-2019, που επενδύει στα µηδαµινά,
πνίγεται στη µετριότητά της, που δεν µπορεί να αλλάξει την Ελ-
λάδα γιατί αδυνατεί να αλλάξει η ίδια.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε διανύσει µια πορεία
τριάντα ενός µηνών. Από το καλοκαίρι του 2019 µέχρι σήµερα
υπάρχουν αποτυχίες, υπάρχουν και αδυναµίες. Είναι σαφώς
σπουδαιότερο να διαχειριζόµαστε τις δεύτερες και να επουλώ-
νουµε όσες πληγές δηµιουργήθηκαν.

Έχουµε σχέδιο για την Ελλάδα του 21ου αιώνα και µε πρώτο
ορίζοντα τις εκλογές του 2023 θα παρουσιάσουµε ενώπιον του
ελληνικού λαού ένα ικανό σώµα πολιτικών που υλοποιήσαµε και
που άλλαξε την πατρίδα µας. Ούτε οι αδυναµίες και τα προβλή-
µατα µάς λυγίζουν ούτε και οι επιτυχίες µάς κάνουν να κοµπά-
ζουµε. Και αυτό, γιατί γνωρίζουµε ότι ο πήχης είναι ψηλά. Συνε-
χίζουµε τον αγώνα µας µε αφοσίωση, µε σεβασµό, µε υπευθυ-
νότητα απέναντι στους πολίτες. Διορθώνουµε τις αδυναµίες µας
και τα λάθη µας, γιατί τα λάθη και οι αδυναµίες είναι αναπόφευ-
κτα για όποιον δρα και επιχειρεί να αλλάξει τα πράγµατα.

Οι Ελληνίδες και οι Έλληνες έχουν πλήρη γνώση, έχουν
άποψη, έχουν κρίση και µέσα από αυτή τη συζήτηση ενισχύεται
η γνώση και η άποψή τους. Και την ώρα που ΣΥΡΙΖΑ και ΠΑΣΟΚ-
Κίνηµα Αλλαγής στριµώχνονται για το ποιος θα προκαταλάβει τη
δική του αριστερή όχθη, οι πολίτες γνωρίζουν καλά σε ποια
πλευρά του πολιτικού φάσµατος πρέπει να σταθούν, για να αντι-
µετωπίσουµε µε σοβαρότητα και µε σταθερότητα τις εποχές
πολλαπλών κρίσεων που διανύουµε. Είναι η πλευρά που στέκεται
η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. Είναι η πλευρά που στέκε-
ται ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης. Είναι η πλευρά που
θα σταθεί η Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας
αύριο, καταψηφίζοντας την πρόταση δυσπιστίας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-
µε, κύριε Οικονόµου.

Θυµίζω, επειδή µου έρχονται και κάτι µηνύµατα, ότι έως τον
αριθµό εκατόν δέκα θα πάµε σήµερα.

Και καλείται στο Βήµα ο κ. Γεώργιος Κωτσός από τη Νέα Δη-
µοκρατία.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, παρα-

κολουθώ από το πρωί τη διαδικασία και πραγµατικά ο ΣΥΡΙΖΑ
µού δίνει την αίσθηση ότι δεν πολυπιστεύει στην πρόταση µοµ-
φής που έχει καταθέσει. Γι’ αυτό εξάλλου χρειάστηκαν µάλλον
παροτρύνσεις για να έρθετε στην Αίθουσα, µιας και κατά τις
πρωινές ώρες µέχρι το µεσηµέρι τρεις, το πολύ τέσσερις Βου-
λευτές ήταν παρόντες.

Προφανώς και εσείς παραδέχεστε ότι επί της ουσίας η πρό-
ταση µοµφής, που καταθέσατε δεν είναι τίποτα άλλο παρά µια
τουφεκιά στον αέρα. Και µάλιστα, δίνετε την αίσθηση ότι περισ-
σότερο σας ενδιαφέρει η τουφεκιά, ο θόρυβος δηλαδή γύρω
από τον εαυτό σας, παρά ο στόχος, γιατί πυροβολείτε την Κυ-
βέρνηση, αλλά µάλλον στοχεύετε στο Κίνηµα Αλλαγής. Ή, να το
πω διαφορετικά, πρώτα πυροβολείτε και µετά σηµαδεύετε. Γι’
αυτό βλέπω και µια αδυναµία επί της ουσίας να στηρίξετε όλη
αυτή την πρόταση που έχει κατατεθεί, η οποία, από ό,τι φαίνεται,
υπαγορεύεται από τις δηµοσκοπήσεις τις οποίες καταγγέλλετε,
τις οποίες λοιδορείτε, τις οποίες οικτίρετε, αλλά µάλλον τα δη-
µοσκοπικά ευρήµατα που σας φέρνουν σε δεινή πολιτική θέση –
το Κίνηµα Αλλαγής µια ανάσα πλέον από εσάς- τα εσωτερικά σας
ζητήµατα σάς ώθησαν στο να κάνετε αυτή την κίνηση εντυπω-
σιασµού, ούτως ώστε να δηµιουργήσετε έναν θόρυβο, να προ-
σπαθήσετε κατ’ αυτή την έννοια να περιχαρακώσετε το εκλογικό
σας κοινό και πιθανότατα και την Κοινοβουλευτική Οµάδα, αλλά
και ταυτόχρονα κάνετε µια προσπάθεια να κατοχυρώσετε τη
θέση της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, που µάλλον αντιλαµβά-
νεστε ότι κινδυνεύει.

Άκουσα, µάλιστα, αρκετούς από τους συναδέλφους του ΣΥ-
ΡΙΖΑ να λένε µετ’ επιτάσεως «να φύγετε, είστε ανίκανοι!». Ωραία,
να κάνω µια υπόθεση εργασίας. Φεύγει η Κυβέρνηση. Έχετε
πρόταση κυβέρνησης; Με ποιον; Έχετε συνεννοηθεί µε κάποιο

από τα υπόλοιπα κόµµατα για να συγκυβερνήσετε, για να δηµι-
ουργήσετε αυτή την περιβόητη «δηµοκρατική συµπαράταξη»;
Αποδέχεται να συνεργαστεί µαζί σας το Κίνηµα Αλλαγής; Εγώ
δεν έχω καταλάβει κάτι τέτοιο µέχρι στιγµής. Ίσα ίσα, από ό,τι
βλέπω, έχει εκ διαµέτρου αντίθετες θέσεις σε πάρα πολλά ζητή-
µατα και σας κατηγορεί πολύ περισσότερο από ό,τι κατηγορεί
την Κυβέρνηση. Μήπως θα συνεργαστείτε µε το ΚΚΕ; Μήπως µε
την Ελληνική Λύση; Ή µήπως µε το ΜέΡΑ25;

Είστε µόνοι σας, αγαπητοί συνάδελφοι! Το έχετε καταλάβει;
Είστε απελπιστικά µόνοι σας! Και είστε απελπιστικά µόνοι σας,
γιατί δεν σας εµπιστεύονται ούτε τα κόµµατα, αλλά ούτε και οι
πολίτες. Και ξέρετε γιατί δεν σας εµπιστεύονται; Γιατί κυβερνή-
σατε, γιατί κατά τη διάρκεια της διακυβέρνησής σας καταρρί-
ψατε τον µύθο του αριστερού αφηγήµατος. Επιδείξατε αναξιο-
πιστία, επιδείξατε αλαζονεία κατά τη διάρκεια της διακυβέρνη-
σής σας, επιπολαιότητα, θεσµική ανευθυνότητα και κυρίως πο-
λιτική ανεπάρκεια.

Αυτό σας κατατρέχει και σας απαξιώνει διαρκώς και γι’ αυτό
δεν µπορείτε να σταθείτε αξιοπρεπώς µπροστά στην κοινωνία,
µπροστά στους πολίτες, γι’ αυτό τα ποσοστά σας βυθίζονται
διαρκώς, γι’ αυτό νιώθετε την ανάγκη να τραβήξετε τα φώτα της
δηµοσιότητας πάνω σας µέσα από την πρόταση µοµφής, µία
πρόταση µοµφής απέναντι σε µία Κυβέρνηση που τριάντα µήνες
τώρα έχει αντιµετωπίσει τέσσερις εξαιρετικά σοβαρές κρίσεις
οµολογουµένως µε επιτυχία, κάτι που δεν λέµε µόνο εµείς, αλλά
οι πολίτες που την εµπιστεύονται και την κατατάσσουν πρώτη. 

Είτε, λοιπόν, λέγεται «εθνική κρίση», είτε λέγεται «υγειονοµική
κρίση», είτε λέγεται «κλιµατική κρίση», είτε λέγεται τώρα τελευ-
ταία «ενεργειακή κρίση», ας δούµε αν η Κυβέρνηση τα πήγε
άσχηµα σε αυτές τις κρίσεις, µε αποτέλεσµα να ωθεί εσάς να ζη-
τάτε εκλογές µέσω πρότασης µοµφής εκλογές, χωρίς, επανα-
λαµβάνω, να έχετε πρόταση για το τι θα συµβεί εάν η Νέα
Δηµοκρατία αποδεχόταν το αίτηµα, γιατί, όπως είπε και η κ. Μπα-
κογιάννη, καµµιά φορά τα αιτήµατα γίνονται αποδεκτά.

Και έρχοµαι στην εθνική κρίση στον Έβρο τον Μάρτιο του
2020. Δεν είµαστε όλοι υπερήφανοι για τον τρόπο που την αντι-
µετώπισε η Κυβέρνησή µας; Δεν είµαστε υπερήφανοι που ο Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης ανέδειξε ότι τα σύνορα της Ελλάδας είναι
σύνορα της Ευρώπης φέρνοντας στον Έβρο τότε το σύνολο της
ηγεσίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης; Δεν είµαστε υπερήφανοι για
το πώς έχει λειτουργήσει στην εξωτερική πολιτική η Κυβέρνησή
µας µέχρι στιγµής; Υπογραφή ΑΟΖ µε την Αίγυπτο, υπογραφή
ΑΟΖ µε την Ιταλία, συµφωνίες µε Ισραήλ, µε Ηνωµένα Αραβικά
Εµιράτα, ελληνογαλλική συµφωνία, συµφωνία µε τις Ηνωµένες
Πολιτείες της Αµερικής, αναβάθµιση της Αλεξανδρούπολης που
έχει βάλει στη γωνία τον Ερντογάν και τον έχει καταστήσει και
νευρικό.

Όσον αφορά στην πανδηµία, προµηθευτήκαµε από νωρίς τα
εµβόλια τα οποία είναι στη διάθεση όλων των συµπολιτών µας,
ενώ η εµβολιαστική αλυσίδα λειτούργησε άψογα και δόθηκαν 43
δισεκατοµµύρια από την Κυβέρνησή µας ενισχύοντας ανέργους,
επιχειρήσεις και εργαζόµενους.

Το ίδιο και στην κλιµατική κρίση που είχαµε να αντιµετωπί-
σουµε πληµµύρες, σεισµούς, χιόνια, χωρίς να σηµαίνει ότι δεν
υπήρξαν και λάθη. Ίσα, ίσα προσπαθούµε να αναδείξουµε την
Πολιτική Προστασία σαν έναν µηχανισµό που θα διατρέχει το
κράτος σε εθνικό, περιφερειακό και τοπικό επίπεδο, θα εµπλέκει
τους ιδιώτες παραχωρησιούχους και κυρίως θα ευαισθητοποιεί
και θα εκπαιδεύσει και τους πολίτες µας για το πώς πρέπει να
αντιµετωπίζουν αυτά τα έντονα καιρικά φαινόµενα που από ό,τι
διαφαίνεται, θα µας επισκέπτονται από τούδε και στο εξής όλο
και πιο συχνά. Και βέβαια, µέσα από αυτή τη διαδικασία προ-
ωθούνται σηµαντικότατα έργα, όπως η υπογειοποίηση των δι-
κτύων της ΔΕΗ και βέβαια για την πατρίδα µου, για την Καρδίτσα
που καταστράφηκαν αρδευτικά δίκτυα, θα έχουµε πάνω από 200
εκατοµµύρια ευρώ για την ενίσχυση των δικτύων αυτών.

Το «112» είναι µεγάλη, επίσης, κατάκτηση για την Ελλάδα. 
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Έρχοµαι λίγο στην ενεργειακή κρίση ,που χτυπά την πόρτα όχι
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µόνο της χώρας µας, αλλά και της Ευρώπης. Δεν έχει πάρει
µέτρα η Κυβέρνηση για να σταθεί στο πλευρό του συνόλου της
κοινωνίας, είτε των αγροτών µε τη µείωση 80% της ρήτρας προ-
σαρµογής είτε των επιχειρηµατιών µε την επιδότηση του 50%
του ενεργειακού κόστους; Πάνω από 1 δισεκατοµµύριο 350 εκα-
τοµµύρια έχουν ξοδευτεί προς αυτή την κατεύθυνση από την Κυ-
βέρνησή µας µέχρι στιγµής, ενώ έρχονται να προστεθούν και
άλλα 400 εκατοµµύρια ευρώ. Και βέβαια, αναδεικνύουµε και την
Αλεξανδρούπολη ως έναν ενεργειακό κόµβο µέσα από τις απο-
θήκες LNG του αερίου. Δεν είναι αυτές σηµαντικές κατακτήσεις;

Αυτή είναι η Νέα Δηµοκρατία, αγαπητοί συνάδελφοι. Το κόµµα
που στηρίζει την κοινωνία, το κόµµα που είναι δίπλα στην κοινω-
νία, η Κυβέρνηση που οδηγεί την Ελλάδα στο αύριο. Ελάτε µαζί
µας! Εάν δεν µπορείτε να µας ακολουθήσετε, τουλάχιστον µη
µας τραβάτε πίσω!

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς σας ευχαρι-
στούµε, κύριε Κωτσέ. 

Καλείται στο Βήµα τώρα η κ. Ευαγγελία Λιακούλη από το Κί-
νηµα Αλλαγής, η οποία, όπως βλέπω από το βλέµµα της, δεν έχει
σκοπό να µε στενοχωρήσει. Στη συνέχεια, θα δώσω τον λόγο
στον Υπουργό κ. Σκρέκα.

Ορίστε, κυρία Λιακούλη, έχετε τον λόγο. 
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να µου

επιτρέψτε µου κατ’ αρχάς να εκφράσω από αυτό το Βήµα µε την
ιδιότητα της Γραµµατέως της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κι-
νήµατος Αλλαγής τη βαθιά µου λύπη και πικρία για όσα έγιναν
χθες και την απόφαση του Προέδρου της Βουλής να ανακαλέσει
την παραχώρηση της Αίθουσας για τη συνεδρίαση της Κοινοβου-
λευτικής µας Οµάδας έξι ώρες αφότου την παραχώρησε. Και
ήµουν αυτήκοος και αυτόπτης µάρτυρας σε αυτό. 

Άλλαξε, λοιπόν, γνώµη ο Πρόεδρος της Βουλής έξι ώρες µετά.
Δεν µπορώ να γνωρίζω τι και ποιος τον έκανε να αλλάξει γνώµη,
καθώς το ίδιος δεν µας έχει συνηθίσει σε τέτοιες συµπεριφορές.
Γνωρίζω, όµως, ότι πρόκειται για µία πρωτοφανή αντιθεσµική,
αντικοινοβουλευτική και αντιδηµοκρατική απόφαση και µάλιστα
µε την επίφαση ότι δήθεν συνεδριάζει η Ολοµέλεια και δεν επι-
τρέπεται παράλληλη συνεδρίαση των Κοινοβουλευτικών Οµά-
δων, την ίδια ώρα που ο κ. Μητσοτάκης βρισκόταν µε εσάς, µε
τους Βουλευτές συναδέλφους της Νέας Δηµοκρατίας, στο εν-
τευκτήριο και συζητούσατε για την πρόταση µοµφής. Δύο µέτρα
και δύο σταθµά στο Κοινοβούλιο, µε φανερή όµως την προσπά-
θεια φίµωσης της παράταξής µας, µε φανερά και ταπεινά τα ελα-
τήρια της απρέπειας που µας επιφυλάχθηκε.

Κατανοούµε την ενόχλησή σας από τη δική µας εντυπωσιακή
και σταθερή επίδοση. Μην έχετε τόσο άγχος, όµως, ένθεν και
ένθεν. Εµείς έχουµε αυτοσυγκράτηση και σύνεση. Καταλαβαί-
νουµε τη λογική σας, κύριοι της Κυβέρνησης. Όποιος δεν είναι
στο τραπέζι σας, είναι στο µενού σας. Καταλάβατε, όµως, ότι
εµείς δεν είµαστε στο τραπέζι σας, αλλά να είστε βέβαιοι ότι εί-
µαστε και πολύ σκληροί για να είµαστε στο µενού σας! Ούτε να
µας µασήσετε µπορείτε ούτε να µας καταπιείτε. 

Και ενώ περιµένανε τουλάχιστον από τον κ. Τσίπρα και την πα-
ράταξή του µία ευθεία καταδίκη των χθεσινών κοινοβουλευτικών
µεθοδεύσεων, εισπράξαµε αφωνία! Είδα τον κ. Τσακαλώτο να
σηκώνετε κάποια στιγµή, αλλά δεν είπατε τίποτα. Τίποτα δεν εί-
πατε!

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Δεν µε άφησε. Τι να κάνω; 
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Δεν σας άφησε και δεν µπορέσατε

να το πείτε ούτε εκτός µικροφώνου. Σιγή ασυρµάτου, λοιπόν!
Είναι όταν δεν µιλάνε τα στόµατα, µιλάνε τα µάτια, κύριε Τσακα-
λώτο. Έτσι γίνεται!

Το ΠΑΣΟΚ, λοιπόν, επέστρεψε εδώ που τα λέµε και αυτό είναι
σαφές και αυτό είναι που ενοχλεί. Σ’ αυτό οφείλεται, άλλωστε,
και η πρόταση µοµφής. Τι πάθατε τώρα εσείς; Μία σανίδα σωτη-
ρίας προσπαθήσατε να βρείτε και αντί γι’ αυτό πετάξατε σωσίβιο
στη Νέα Δηµοκρατία να συσπειρώσει τον κόσµο της, να συσπει-
ρώσει την Κοινοβουλευτική της Οµάδα. Μια χαρά τα φτιάξατε
πάλι τα πράγµατα!

Και οι δύο «κοκοροµάχοι», λοιπόν, µε τα αυτά και µε τα εκείνα
µας µέµφονται λέγοντας ότι εµείς είµαστε οι αντιφατικοί. Γιατί;
Διότι καταψηφίζουµε την Κυβέρνηση αλλά δεν θέλουµε εκλογές.
Αλήθεια, πόσο παράλογοι είστε; Πόσος ακόµη πολιτικός τυχο-
διωκτισµός; 

Εµείς, κύριοι, δεν είπαµε ότι δεν θέλουµε εκλογές. Εµείς εί-
παµε ότι δεν ζητάµε εκλογές. Και δεν ζητάµε εκλογές µε εκα-
τόµβη νεκρών κάθε µέρα, µε θρήνο και αγωνία χιλιάδων οικο-
γενειών, µε πόνο, µε θλίψη και µε οδύνη! Αυτά κατατάσσουµε ως
προτεραιότητα. Εσείς τι κάνετε µε τα νοσοκοµεία να καταρρέουν
και τους ανθρώπους µας να προσπαθούν να σωθούν; Εσείς δεν
τα ξέρετε αυτά; Πού ζείτε; Σε παράλληλο σύµπαν ζείτε;

Συγκεκριµένα, εσείς του ΣΥΡΙΖΑ, εσείς που κατεβάζετε τη
µάσκα, δεν ζητούσατε, όπως µας είπατε, εκλογές, επειδή τότε
είχαµε πενήντα θανάτους τη µέρα. Τώρα που έχουµε εκατό; Δι-
πλασιάστηκαν και ζητάτε! Τώρα έχετε επιχείρηµα! Πόσο αντιφα-
τικοί είστε και πόση υποκρισία, αλήθεια!

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΒΡΑΜΑΚΗΣ: Για να αποτρέψουµε…
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Σήµερα από το πρωί, όπως και χθες,

ακούω να µιλάτε, της αυτής πτέρυγας, για την περιβόητη συγ-
γνώµη του κυρίου Πρωθυπουργού, για το πόσο µεγαλειώδης
ήταν, το πόσο µεγαλόψυχος ήταν και για το πόση γενναιότητα
είχε η συγγνώµη. 

Ο Πρόεδρός µας, ο Νίκος Ανδρουλάκης, τον οποίο επιχειρείτε
να φιµώσετε µέσα στο Κοινοβούλιο, στον ναό της δηµοκρατίας,
χαρακτήρισε µισή τη συγγνώµη του Πρωθυπουργού για τα τε-
λευταία γεγονότα της διαχείρισης της κακοκαιρίας. Η συγγνώµη
ήταν πράγµατι µισή, αλλά ήταν κυρίως προσχηµατική, καθώς δεν
υπήρχε καµµία ενσυναίσθηση, καµµία ενοχή, καµµία αίσθηση της
ασυνέπειάς σας. Ο Πρωθυπουργός της µισής συγγνώµης δεν
έκανε καµµία αλλαγή, κύριοι, καµµία διόρθωση! Το µόνο που είπε
ήταν ότι οι συναρµόδιοι δεν συνεννοούνται σωστά, γιατί δεν είναι
στο ίδιο µέρος, δεν είναι κοντά. Άρα, το τραπέζι έφταιγε, το τρα-
πέζι που δεν ήταν µεγάλο και το δωµάτιο που δεν ήταν το ίδιο!
Άρα, αυτό θα κάνετε τώρα. Θα τους βάλετε όλους τους φορείς
από την Κρήτη µέχρι τη Θράκη µέσα σε ένα δωµάτιο και σε ένα
τραπέζι και θα λύσετε το πρόβληµα.

Εµείς σας καταψηφίζουµε σήµερα και αύριο. Σας καταψηφί-
ζουµε για τη «συγγνώµη» που δεν είπατε στους χιλιάδες συναν-
θρώπους µας, που µε χιόνι τριών ωρών έγιναν µέρος της απο-
κάλυψης, για τη «συγγνώµη» που δεν είπατε στους χιλιάδες εγ-
κλωβισµένους της Αττικής Οδού, µανάδες, πατεράδες, νεφρο-
παθείς, καρδιοπαθείς, καρκινοπαθείς που απεγκλωβίστηκαν από
τον στρατό, όχι από εσάς, για τη «συγγνώµη» που δεν είπατε για
το ψέµα σας διότι δεν δώσατε ποτέ εντολή να κλείσει το οδικό
δίκτυο, ενώ είναι δική σας αρµοδιότητα. 

Σας καταψηφίζουµε για τη «συγγνώµη» που δεν είπατε στον
λαό µας γιατί η πολιτική διαχείριση της πανδηµίας έστειλε στον
τάφο χιλιάδες ανθρώπους, υποβίβασε το ΕΣΥ, θέριεψε τον ιδιω-
τικό τοµέα της υγείας, για τη «συγγνώµη» που δεν είπατε στον
λαό µας που στην πλειοψηφία του ζει στα όρια της φτώχειας µε
µισθούς πείνας, µε την ακρίβεια να τον σφυροκοπά και την ανερ-
γία να τον ισοπεδώνει, για τη «συγγνώµη» που δεν είπατε στους
νέους που φεύγουν, που τους θέλετε εσείς οικονοµικούς µετα-
νάστες γιατί δεν έχουν ελπίδα ούτε προσδοκία ούτε πίστη στο
δικό σας αφήγηµα.

Σας καταψηφίζουµε για τη «συγγνώµη» που δεν είπατε στις
γυναίκες που κακοποιούνται, που αφανίζονται, που είναι στο πε-
ριθώριο και τίποτα οργανωµένο και θεσµικό δεν έχετε κάνει,
παρά µόνο παλαµάκια και σε αυτές, όπως στους υγειονοµικούς,
για το θάρρος που έχουν να αποκαλύπτουν τους βιαστές. 

Σας καταψηφίζουµε για τη «συγγνώµη» που δεν είπατε στην
αυτοδιοίκηση που τη στραγγαλίζετε, τη χρησιµοποιείτε, την
αφαιµάζετε, την κάνετε µακρύ σας χέρι, υποτελή, µοιραία και
άβουλη, για τη «συγγνώµη» που δεν είπατε στους αιρετούς που
τους έχετε καταντήσει περιοδεύοντα θίασο µε διά περιφοράς συ-
νεδριάσεις.

Σας καταψηφίζουµε για τη «συγγνώµη» που δεν είπατε στον
λαό που σας εµπιστεύθηκε να κάνετε µεταρρυθµίσεις και του πα-
ρουσιάζετε ένα αφήγηµα για τη λεγόµενη «πολυεπίπεδη διακυ-
βέρνηση». 
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Αυτές τις «συγγνώµες», λοιπόν, τις οφείλετε, κύριοι και δεν τις
είπατε. Δεν ήταν µόνο µισή η «συγγνώµη» σας. Ήταν και ανεί-
πωτη. Η κακή σας νοµοθέτηση κρύβει ακριβώς τα ρουσφέτια
σας. 

Εµείς, λοιπόν, ώριµοι ερχόµαστε τώρα πια διαφορετικοί και
φέρνουµε την αυθεντική πρόταση στο προσκήνιο, τη σοσιαλδη-
µοκρατία µε τους ανθρώπους. Οι άνθρωποι είναι η δύναµή µας.
Είµαστε αποφασισµένοι να παλέψουµε µε νέα δύναµη για την
αξιοκρατία και τη δηµοκρατία που δεν την έχετε µέσα σας, δεν
την πιστεύετε, δεν τη χαρίζετε στους ανθρώπους, γι’ αυτό και
δεν µπορείτε να την εφαρµόσετε στις πολιτικές σας.

Στο σύνολο του κράτους εµείς βλέπουµε τους άξιους και µόνο
αυτούς µπροστά. Οραµατιζόµαστε µία Ελλάδα που δικαιούµαστε
και µία Ελλάδα που µας αξίζει, την Ελλάδα της περηφάνιας
χωρίς «συγγνώµες», καθόλου «συγγνώµες», ούτε µισές ούτε ολό-
κληρες.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστού-
µε. Είδατε; Δεν µε στενοχώρησε, το είπε και το έκανε, δεν µα-
κρηγόρησε. 

Καλείται τώρα στο Βήµα ο κ. Κωνσταντίνος Σκρέκας, Υπουρ-
γός Περιβάλλοντος και Ενέργειας και να ετοιµάζεται από το τε-
λευταίο έδρανο ο κ. Μπουτσικάκης.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θεωρώ ότι η χθεσινή πρόταση µοµφής που κατέθεσε ο ΣΥΡΙΖΑ

αποτελεί µια εξαιρετική ευκαιρία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
να συζητήσουµε αυτά τα οποία έχουν επιτευχθεί στη χώρα τα τε-
λευταία δύο χρόνια, αλλά και αυτά τα οποία πρόκειται να κά-
νουµε το επόµενο διάστηµα. 

Είναι αλήθεια, είναι πραγµατικότητα ότι η εξαιρετικής σφοδρό-
τητας χιονόπτωση η οποία έπληξε τη χώρα µας τις προηγούµε-
νες µέρες έφτασε στα όριά της την επιχειρησιακή δυνατότητα
του ΔΕΔΔΗΕ, δηλαδή του διαχειριστή του δικτύου µέσης και χα-
µηλής τάσης. Συγκεκριµένα, επιτρέψτε µου να σας πω ότι στην
κακοκαιρία «Ελπίδα» οι χιονοκαταιγίδες που έπληξαν τη χώρα
µας την προηγούµενη Δευτέρα προκάλεσαν ζηµιές-βλάβες σε
εβδοµήντα εννέα γραµµές µέσης τάσης, ενώ στην κορύφωση
του φαινοµένου είχαµε διακόσιες χιλιάδες παροχές εκτός ηλε-
κτροδότησης σε σαράντα δήµους της Αττικής. Σε λίγες ώρες και
έως το πρωί της Τρίτης είχε αποκατασταθεί περίπου το 50% των
βλαβών, ενώ µε τις προσπάθειες των εργαζοµένων του ΔΕΔΔΗΕ
το βράδυ της ίδιας µέρας και εντός είκοσι τεσσάρων ωρών από
την έναρξη του φαινοµένου, επανήλθε το ρεύµα στο 97,5% των
περιπτώσεων. Κι όλα αυτά, οφείλω να πω, µε µεγάλη δυσκολία
στην πρόσβαση εξαιτίας βέβαια της σφοδρής χιονόπτωσης. 

Θα ήθελα να σας πω ότι για να αντιµετωπιστούν αυτές οι βλά-
βες κινητοποιήθηκαν πάνω από εννιακόσια άτοµα προσωπικό και
συνεργεία, εκτός από τη δύναµη της Αττικής. Μιλάµε γι’ αυτά τα
οποία ήρθαν από Πάτρα, Ναύπλιο, Άργος, Εύβοια, Θήβα, Χαλ-
κίδα, Τρίκαλα, Θεσσαλονίκη και από άλλες περιοχές της Ελλά-
δας, ενώ παράλληλα υπήρχαν άλλα δύο µέτωπα, που είχε
προκαλέσει το εξαιρετικής αυτής σφοδρότητας φαινόµενο στην
κεντρική Ελλάδα και την Εύβοια, αλλά και στα νησιά. Συγκεκρι-
µένα, τα νησιά των Σποράδων, όπως επίσης η Άνδρος, η Τήνος
και η Τζια είχαν ενισχυθεί µε επιπλέον δυνάµεις για να αντιµετω-
πιστούν πιθανά προβλήµατα και να διασφαλιστεί επάρκεια δυνά-
µεων, ώστε να µην εξαρτόµαστε από το απαγορευτικό απόπλου.
Ενδεικτικά να σας πω ότι το 2021 οι Σποράδες είχαν µείνει πάνω
από είκοσι τέσσερις ώρες εκτός ηλεκτροδότησης, ενώ το 2020
η Άνδρος και η Τήνος είχαν µείνει πάνω από οκτώ και δώδεκα
ώρες αντίστοιχα. Πρέπει να σας πω, επίσης, ότι φέτος µόλις ένα
ολιγόωρο συµβάν υπήρξε στην Άνδρο, το οποίο αποκαταστά-
θηκε.

Στην Εύβοια και στην κεντρική Ελλάδα υπήρξαν εκτεταµένες
βλάβες σε µεγάλο πλήθος οικισµών που άφησαν χωρίς ηλεκτρο-
δότηση, παράλληλα µε την Αττική, επιπλέον τριάντα χιλιάδες νοι-
κοκυριά. Όµως, µέχρι αργά το βράδυ της Τρίτης, ξηµερώµατα
Τετάρτης, είχε αποκατασταθεί το 99,5% των περιπτώσεων και τα

συνεργεία είχαν έρθει να συνδράµουν στην Αττική.
Όµως, ποιος µπορεί πράγµατι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι

της Αντιπολίτευσης, να αξιολογήσει αν ήταν αποτελεσµατική η
επέµβαση των δυνάµεων του ΔΕΔΔΗΕ στην αποκατάσταση, όταν
υπήρχαν σποραδικά σηµεία και σπίτια τα οποία έµειναν χωρίς
ηλεκτρικό τρία -και τέσσερα σε εξαιρετικές περιπτώσεις- εικοσι-
τετράωρα; Επιτρέψτε µου να σας πω ότι πέρυσι στη «Μήδεια»
αντιµετώπισαν προβλήµατα ηλεκτροδότησης εβδοµήντα χιλιά-
δες νοικοκυριά στην Αττική σε δεκαπέντε δήµους. Μέσα σε τέσ-
σερις µέρες είχε αποκατασταθεί η παροχή στο 95% των νοι-
κοκυριών, ενώ την πέµπτη µέρα η αποκατάσταση είχε φτάσει στο
99%. Δηλαδή, φέτος είχαµε δυόµισι φορές περισσότερα σπίτια
χωρίς ηλεκτροδότηση και η ηλεκτροδότηση αποκαταστάθηκε
στον µισό χρόνο σε σχέση µε πέρυσι και µε διπλάσιο όγκο χιο-
νόπτωσης. 

Υπήρξαν αστοχίες στην αποκατάσταση και στη διαχείριση των
βλαβών; Προφανώς και θα υπήρξαν. Είµαστε ικανοποιηµένοι µε
τον τρόπο που ο ΔΕΔΔΗΕ αποκατέστησε τις βλάβες; Κανένας
δεν µπορεί να είναι ικανοποιηµένος όταν υπάρχει έστω και ένα
σπίτι το οποίο έχει µείνει τρεις και τέσσερις µέρες χωρίς ηλε-
κτρικό, αλλά πρέπει να λάβουµε υπ’ όψιν αυτό το οποίο παραλά-
βαµε πριν δύο χρόνια σε ό,τι αφορά την κατάσταση στην οποία
βρισκόταν ο ΔΕΔΔΗΕ. Θα σας πω για παράδειγµα ότι σε ένα αν-
τίστοιχης εξαιρετικής κατάστασης φαινόµενο, στην πυρκαγιά
στο Μάτι, όπου έχουµε επτάµισι χιλιάδες παροχές, υπήρξαν ζη-
µιές σε µόλις τρεις γραµµές µέσης τάσης και χρειάστηκαν επτά
ολόκληρα εικοσιτετράωρα για να µπορέσει να πάρει ηλεκτρικό
ρεύµα και ο τελευταίος. Αυτά τα αναφέρω για τις συγκρίσεις.

Συνεχίζουµε, όµως, να προσπαθούµε να βελτιώσουµε ακόµη
περισσότερο αυτό το οποίο έχουµε παραλάβει και σε ό,τι αφορά
την κρατική µηχανή και σε ό,τι αφορά τους εποπτευόµενους ορ-
γανισµούς που έχουµε. Τι κάνουµε για να αναβαθµίσουµε τον
ΔΕΔΔΗΕ, για να στηρίξουµε το ικανότατο έµψυχο δυναµικό που
έχει και να το ενισχύσουµε και µε νέους που θα πάρουν τη σκυ-
τάλη από τους παλιούς; Έχουµε προκηρύξει προσλήψεις επτα-
κοσίων εξήντα τεσσάρων ατόµων το 2021 και επιπλέον τρια-
κόσιες εβδοµήντα θέσεις θα προκηρυχθούν το πρώτο τρίµηνο
του 2022. Έχουµε προχωρήσει σε έργα υπογειώσεων του εναέ-
ριου δικτύου. 

Αυτό το οποίο πρέπει να µας µείνει από τη φετινή και από την
περσινή καιρική καταστροφή, απ’ αυτά τα καιρικά φαινόµενα,
είναι ότι εξαιτίας της κλιµατικής κρίσης τέτοιας σφοδρότητας
φαινόµενα θα επαναλαµβάνονται κάθε χρόνο. Τα είχαµε µε τον
«Ιανό», πέρυσι µε τη «Μήδεια» και φέτος µε την «Ελπίδα». Κι όλα
αυτά, δυστυχώς, επαναλαµβάνονται και σε όλον τον πλανήτη.
Έχουν αυξηθεί πάνω από πενήντα φορές τα εξαιρετικής σφο-
δρότητας καιρικά φαινόµενα σε όλον τον πλανήτη.

Πρέπει να πούµε, επίσης, σε ό,τι αφορά τις υπογειώσεις ότι
µέσα στο 2021 ξεκίνησαν –δεν είναι ευσεβής πόθος, ξεκίνησαν-
εβδοµήντα έργα ύψους 18,5 εκατοµµυρίων ευρώ προϋπολογι-
σµού για υπογείωση διακοσίων χιλιοµέτρων εναέριου δικτύου.
Πολλά έχουν ήδη ολοκληρωθεί, ενώ σε εξέλιξη είναι έργα στη
δυτική Ελλάδα και σε νησιά, µε προϋπολογισµό 16,5 εκατοµµύ-
ρια και εκατόν είκοσι χιλιόµετρα. Για το 2022 έχουν προγραµµα-
τιστεί να επενδυθούν 100 εκατοµµύρια ευρώ για την υπογείωση
χιλίων χιλιοµέτρων εναέριου δικτύου και το 2023 150 εκατοµµύ-
ρια για την υπογείωση χιλίων πεντακοσίων χιλιοµέτρων εναέριου
δικτύου. 

Να σας πω ένα παράδειγµα, που δείχνει σε ποια κατάσταση
βρισκόταν ο ΔΕΔΔΗΕ όταν τον παραλάβαµε. Δεν είχε στύλους.
Το 2018 αγόρασε ο ΔΕΔΔΗΕ δεκαοκτώ χιλιάδες επτακόσιους
στύλους, το 2020 εβδοµήντα πέντε χιλιάδες τριακόσιους στύ-
λους και το 2021 ογδόντα εννέα χιλιάδες εξακόσιους. Τι σηµαίνει
αυτό; Σηµαίνει ότι έχουν αυξηθεί πολύ οι επενδύσεις σε ό,τι
αφορά στην αντικατάσταση του εναέριου δικτύου, στον εκσυγ-
χρονισµό του, στις νέες διασυνδέσεις που γίνονται, στην ανα-
βάθµισή του. 

Επίσης, µε νοµοθετική ρύθµιση έχουµε βάλει τέλος στο αλα-
λούµ το οποίο υπήρχε για το ποιος έχει την αρµοδιότητα της κλά-
δευσης των δέντρων. Περάσαµε παραµονές Χριστουγέννων
νοµοθετική διάταξη µε την οποία δίνουµε τη δυνατότητα στον
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ΔΕΔΔΗΕ να προχωρήσει σε βαθιά κλάδευση σε επικίνδυνους
ιστάµενους κορµούς εκατέρωθεν του δικτύου διανοµής ηλεκτρι-
κής ενέργειας µόνο µε γνωστοποίηση δεκαπέντε ηµερών στη δα-
σική υπηρεσία, στο οικείο δασαρχείο. Είδαµε, για παράδειγµα,
ότι στη βόρεια Αττική όπου είχε γίνει βαθιά κλάδευση το προ-
ηγούµενο διάστηµα υπήρξαν σχεδόν µηδενικά προβλήµατα, ενώ
πέρσι εκεί είχε εντοπιστεί ο κύριος όγκος των προβληµάτων. 

Και βέβαια θα πρέπει να πω ότι έχουµε προχωρήσει σε διαγω-
νισµό προµήθειας 7,7 εκατοµµυρίων έξυπνων µετρητών, ώστε να
µπορούµε να διαπιστώνουµε τελικά ποιος έχει ηλεκτρικό και
ποιος δεν έχει. Αυτή τη στιγµή για να διαπιστώσει κάποιος αν ένα
σπίτι ηλεκτροδοτείται πρέπει να το επισκεφθεί. Το 2022! Αυτά
παραλάβαµε µετά από πέντε χρόνια που ήταν ο ΣΥΡΙΖΑ στην κυ-
βέρνηση, αυτά προσπαθούµε να διορθώσουµε πολύ γρήγορα και
αυτό κάνουµε. 

Θα φύγω όµως από αυτό το οποίο µας ταλαιπώρησε αυτό το
διάστηµα και θα πάω σε κάτι άλλο για το οποίο µας κατηγορεί ο
ΣΥΡΙΖΑ, στην αύξηση του κόστους ενέργειας. Όλοι έχουν κατα-
λάβει -τουλάχιστον αυτοί που διαβάζουν και ενηµερώνονται- ότι
µαίνεται µια τεράστια διεθνής ενεργειακή κρίση. Δεν είναι ελλη-
νικό φαινόµενο. Έχουν πενταπλασιαστεί οι τιµές φυσικού αερίου
και αυτό έχει τραβήξει προς τα πάνω, έχει εκτινάξει τις τιµές ηλε-
κτρικής ενέργειας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Θα χρειαστώ πέντε λεπτά, κύριε Πρόεδρε.
Η Αξιωµατική Αντιπολίτευση, λοιπόν, µας κατηγορεί ότι αντι-

µετωπίζουµε, λέει, τη διεθνή ενεργειακή κρίση δήθεν µε επικοι-
νωνιακούς όρους. Και σας ρωτάω: Τα 1,7 δισεκατοµµύριο ευρώ
τα οποία έχουµε διαθέσει µόλις σε πέντε µήνες, από τον Σεπτέµ-
βριο µέχρι και τέλος Ιανουαρίου, για τη στήριξη των νοικοκυριών
και των επιχειρήσεων, εσείς θεωρείτε ότι είναι επικοινωνιακό τέ-
χνασµα; Είναι τα περισσότερα χρήµατα αναλογικά µε τον πλη-
θυσµό και τα οικονοµικά µεγέθη της ελληνικής οικονοµίας
µεταξύ των είκοσι επτά χωρών - µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Η Ελλάδα ήταν και είναι µεταξύ των δύο πρώτων χωρών που
προχώρησαν τον Σεπτέµβριο σε µέτρα στήριξης οριζόντια όλων
των νοικοκυριών.

Να θυµίσω ότι ξεκινήσαµε µε επιδότηση µόλις 9 ευρώ τον µήνα
τον Σεπτέµβριο για τις 300 πρώτες KWh για όλα τα νοικοκυριά
και φτάσαµε να επιδοτούµε µε 49,5, µε 50 ευρώ δηλαδή τον
µήνα, όλους τους λογαριασµούς των νοικοκυριών για κάθε µήνα
τον Δεκέµβριο. Τον Ιανουάριο, µετά από µια πολύ µικρή αποκλι-
µάκωση που υπήρξε στις διεθνείς τιµές ενέργειας, συνεχίζουµε
να επιδοτούµε όλες τις κύριες κατοικίες οριζόντια, ανεξαρτήτως
εισοδήµατος, ανεξαρτήτως µεγέθους, µε 42 ευρώ το µήνα. Πρό-
κειται για 4.200.000 παροχές. Οριζόντια, όχι µόνο τους ευάλω-
τους.

Επιπλέον, για τους ευάλωτους έχουµε το κοινωνικό τιµολόγιο
και βέβαια εκεί τους επιδοτούµε µε 54 ευρώ τον µήνα. Έχουµε
υπερδιπλασιάσει το επίδοµα θέρµανσης από 74 εκατοµµύρια σε
184 εκατοµµύρια ευρώ για να στηρίξουµε τα νοικοκυριά και αυ-
τούς, που είναι δικαιούχοι επιδόµατος θέρµανσης απέναντι στις
αυξήσεις στο πετρέλαιο και το φυσικό αέριο και επιπλέον της αύ-
ξησης του επιδόµατος θέρµανσης επιδοτούµε µε 20 ευρώ ανά
θερµική MWh όλη την κατανάλωση στο φυσικό αέριο τον Ιανουά-
ριο και επιπλέον 20 ευρώ δίνει έκπτωση η ΔΕΠΑ Εµπορίας.

Αυτά θεωρείτε εσείς ότι είναι επικοινωνιακά τεχνάσµατα προ-
φανώς. 

Τέλος, έχουµε ενεργοποιήσει βέβαια και την έκτακτη γραµµή
ενεργειακής αλληλεγγύης, το «15902», ώστε να επαναηλεκτρο-
δοτήσουµε νοικοκυριά σε απόλυτη πραγµατικά δυσχέρεια οικο-
νοµική και µάλιστα αποπληρώνουµε το 100% των ληξιπρόθεσµων
οφειλών µέχρι 6.000 ευρώ και από κει και πέρα ποσοστό των λη-
ξιπρόθεσµων οφειλών.

Η Ελλάδα είναι µετά είναι η πρώτη µεταξύ των είκοσι επτά κρα-
τών-µελών που πήρε έγκριση από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή Αν-
ταγωνισµού για να στηρίξει τις επιχειρήσεις. Από 1η Ιανουαρίου
επιδοτούµε µε 65 ευρώ τη MWh όλες τις επιχειρήσεις από την
πιο µικρή, από τον πιο µικρό επαγγελµατία, από τον αγρότη
µέχρι την πιο µεγάλη επιχείρηση και επίσης επιδοτούµε µε 30

ευρώ τη θερµική MWh στο φυσικό αέριο που καταναλώνουν. Και
να πούµε βέβαια ότι έχουµε ανακοινώσει ότι για το διάστηµα Σε-
πτέµβριος έως Δεκέµβριος του 2021 θα διαθέσουµε 50 εκατοµ-
µύρια ευρώ για να απορροφήσουµε το 80% της αύξησης, δη-
λαδή το 80% της ρήτρας αναπροσαρµογής στους αγρότες. Αυτά
έχουµε κάνει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ. Εκτός
αν αυτά δεν τα καταλαβαίνετε και νοµίζετε ότι είναι απλά επικοι-
νωνιακά τερτίπια.

Επίσης έχουµε προχωρήσει σε αναστολή των υπηρεσιών κοι-
νής ωφελείας για ενεργοβόρες επιχειρήσεις στη µέση τάση και
για όλες τις αγροτικές επιχειρήσεις από τον Νοέµβριο του 2021
έως τον Μάρτιο του 2022 και εφόσον δεν χρειαστεί -έχει πλεό-
νασµα αυτός ο ειδικός λογαριασµός- θα συµψηφιστεί αυτή η
αναβολή της χρέωσης, δεν θα χρεωθούν δηλαδή στο τέλος. Φαί-
νεται ότι έχει πλεόνασµα ο λογαριασµός. Γι’ αυτό το λέµε. 

Αυτά είναι βραχυπρόθεσµα µέτρα για να µπορέσουµε να στη-
ρίξουµε και να απορροφήσουµε άµεσα τις ανατιµήσεις στην
ενέργεια απέναντι σε αυτές τις ξαφνικές και παροδικές, θέλουµε
να πιστεύουµε, -βέβαια µπορεί να κρατήσουν αρκετούς µήνες-
συνθήκες που επικρατούν στη διεθνή τιµή ενέργειας. Κανείς δεν
ξέρει πόσο θα διαρκέσει αυτό. Εµείς όµως έχουµε πει ότι θα συ-
νεχίσουµε να στηρίζουµε και νοικοκυριά και επιχειρήσεις όσο
διάστηµα διαρκεί η διεθνής ενεργειακή κρίση.

Όµως αυτό δεν είναι αρκετό. Πρέπει να προχωρήσουµε -και
προχωράµε- σε µόνιµες λύσεις για να µπορέσουµε να στηρί-
ξουµε και νοικοκυριά και επιχειρήσεις. 

Ποιος είναι ο καλύτερος τρόπος να µειώσεις το κόστος ηλε-
κτρικής ενέργειας; Μα φυσικά να καταναλώνεις λιγότερη ενέρ-
γεια. Πώς το πετυχαίνουµε αυτό; Με την εξοικονόµηση στην
κατανάλωση ηλεκτρικής ενέργειας. Προχωρήσαµε στο νέο
«ΕΞΟΙΚΟΝΟΜΩ», ώστε πενήντα χιλιάδες συµπολίτες µας να µπο-
ρέσουν να αναβαθµίσουν τις κατοικίες τους. Τα αλλάξαµε όλα
σε σχέση µε όλα αυτά που υπήρχαν και όλα αυτά που παραλά-
βαµε από εσάς. Δεν είχατε ειδική κατηγορία για τα ευάλωτα νοι-
κοκυριά. Εµείς συστήσαµε 100 εκατοµµύρια ευρώ ειδική
κατηγορία για τα ευάλωτα νοικοκυριά. Δεν είχατε βάλει κριτήρια
κοινωνικά. Εµείς θέσαµε κοινωνικά κριτήρια. Όποια οικογένεια
έχει µέλος µε αναπηρία, όποια είναι πολύτεκνη οικογένεια, όποια
είναι µονογονεϊκή οικογένεια έχει περισσότερα µόρια και είναι
πιο ψηλά στη λίστα αυτών, που θα µπορέσουν να αναβαθµίσουν
το σπίτι τους. Επίσης, αυτοί που έχουν χαµηλότερο εισόδηµα
έχουν µεγαλύτερη επιδότηση που φτάνει και το 75%. Αυτά κά-
νουµε εµείς. Εσείς είχατε κάνει κάποια άλλα. Είναι το τεράστιο
το ενδιαφέρον των πολιτών. Έχει αυξηθεί πολύ. Οι αιτήσεις των
ευάλωτων νοικοκυριών στα δικά σας προγράµµατα ήταν κάτω
από 5%. Σήµερα αυτό έχει τριπλασιαστεί. Τριπλάσια ευάλωτα
νοικοκυριά καταθέτουν αιτήσεις για το «ΕΞΟΙΚΟΝΟΜΩ» που
εµείς, η Νέα Δηµοκρατία, ο Πρωθυπουργός ο Κυριάκος Μητσο-
τάκης έχει δηµιουργήσει και έχει ανακοινώσει. Στις 15 Φεβρουα-
ρίου δώσαµε παράταση για την υποβολή αιτήσεων. 

Και δεν σταµατάµε µόνο στα νοικοκυριά και στα σπίτια των πο-
λιτών. Προχωρούµε και στο δηµόσιο µε το πρόγραµµα «ΗΛΕ-
ΚΤΡΑ» ύψους 650 εκατοµµυρίων ευρώ για την ενεργειακή
αναβάθµιση δηµόσιων κτηρίων, ένα επιπλέον «ΕΞΟΙΚΟΝΟΜΩ»
450 εκατοµµυρίων ευρώ δηµόσια δαπάνη, θα µοχλεύσει σχεδόν
1 δισεκατοµµύριο ευρώ για τις επιχειρήσεις και θα ξεκινήσει στις
αρχές του καλοκαιριού, ενώ την επόµενη πενταετία θα κινητο-
ποιήσουµε συνολικά τελικά πάνω από 4 δισεκατοµµύρια ευρώ
για την ενεργειακή αναβάθµιση και την ενεργειακή εξοικονόµηση
στη χώρα µας. 

Ο Πρωθυπουργός…
(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

Ακούστε, είναι αρκετά ενδιαφέροντα για να ενηµερωθείτε γιατί
λέτε ότι όλα αυτά είναι επικοινωνιακά τερτίπια και πρέπει να σας
αποδείξουµε για ποιον λόγο δεν είναι επικοινωνιακά τερτίπια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας δίνει «τροφή»
τώρα και ιδιαίτερα για τον κ. Σπίρτζη που ακολουθεί!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας):

Θα ολοκληρώσω σε δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε.
(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Τελειώνει. «Τροφή»
σας δίνει!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας):

Ανακοίνωσε ο Πρωθυπουργός, ο Κυριάκος Μητσοτάκης, ένα
πρόγραµµα επιδότησης για την αντικατάσταση ηλεκτρικών συ-
σκευών ενεργοβόρων και παλιών. Πάνω από διακόσιες χιλιάδες
νοικοκυριά σχεδιάζουµε να αντικαταστήσουν κλιµατιστικά και
ψυγεία µε ένα πρόγραµµα το οποίο εντός του εξαµήνου θα λει-
τουργήσει για να µπορέσουν να µειώσουν την κατανάλωση ενέρ-
γειας και βέβαια να αποκτήσουν και µια καλύτερη συσκευή. Θα
µπορέσουν διακόσιες χιλιάδες νοικοκυριά να αντικαταστήσουν
κλιµατιστικά παλιά και ενεργοβόρα και ψυγεία παλιά και ενεργο-
βόρα και µέχρι το καλοκαίρι προχωρούµε και ανοίγουµε το πρό-
γραµµα των 100 εκατοµµυρίων ευρώ για την εγκατάσταση
φωτοβολταϊκών από τους δήµους και παροχή ηλεκτρικής ενέρ-
γειας µε σχεδόν µηδενικό κόστος σε απόλυτα ευάλωτα νοικοκυ-
ριά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και κλείστε µε αυτό,
κύριε Σκρέκα, σας παρακαλώ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Δηµιουργούµε ενεργειακά αυτόνοµα νοικοκυριά µε
φωτοβολταϊκά στη στέγη και µάλιστα, ανοίγουµε καινούργια…

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, έλεος! Οι Υπουρ-
γοί δεν πρέπει να υπακούουν σε κάποιους κανόνες;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Ακούστε, κύριε Τσακαλώτε.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Έχετε κι εσείς κανόνες, κύριε
Υπουργέ, που πρέπει να υπακούτε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Και µάλιστα θα ανοίξει ηλεκτρονική πλατφόρµα ο
ΔΕΔΔΗΕ ειδικά για τα νοικοκυριά, για να κάνουν αιτήσεις και να
κατασκευάσουν ένα φωτοβολταϊκό στο σπίτι τους, να αυτοκατα-
ναλώνουν την ενέργεια που παράγουν µε πολύ χαµηλό κόστος
και έτσι να πετύχουµε εθνική ενεργειακή αυτονοµία στα σπίτια,
ενώ το ίδιο κάνουµε και για τις επιχειρήσεις όπου διαθέτουµε
160 εκατοµµύρια ευρώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και µε αυτό κλείστε,
κύριε Υπουργέ, σας παρακαλώ. Έχουµε ξεφύγει πολύ. 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Κύριε Σκρέκα, έχετε κι εσείς κα-
νόνες. Δεν είναι µόνο για τους Βουλευτές οι κανόνες. Δεν πρέπει
να µιλήσουν κάποτε και οι Βουλευτές;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Ακούστε λίγο. Αν δε µε διακόπτατε, θα είχα ολοκλη-
ρώσει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Τελειώνει, κύριε Τσα-
καλώτε.

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ - ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΜΠΟΥΤΣΙΚΑΚΗΣ: Τώρα µι-
λάτε εκτός κανόνων εσείς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ, κύριε
Μπουτσικάκη!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Τέλος ενισχύουµε το πρόγραµµα «Κινούµαι ηλε-
κτρικά», αυξάνουµε κατά 30% την επιδότηση αγοράς καινούρ-
γιου ηλεκτρικού αυτοκινήτου, προωθούµε την αγορά ηλεκτρικών
δικύκλων και βέβαια προχωρούµε, όπως ξέρετε, στην απολιγνι-
τοποίηση, αλλά και στη διασύνδεση της Ελλάδας µε Κύπρο, Ισ-
ραήλ και Αίγυπτο, όπως ήδη έχει ανακοινωθεί.

Και µε όλα τα προηγούµενα, καταλαβαίνετε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, που θέλατε πολύ βιαστικά να τελειώσουµε και να
µην ακούσετε όλα αυτά που είχα να σας πω…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας άφησα ήδη επτά

λεπτά παραπάνω, κύριε Υπουργέ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Καταλαβαίνετε ότι αυτή τη στιγµή στην Ελλάδα συν-
τελείται µια ενεργειακή επανάσταση, η οποία διασφαλίζει στα-
θερές και προσιτές τιµές ενέργειας στα ελληνικά νοικοκυριά και
στις επιχειρήσεις, διασφαλίζει χιλιάδες νέες θέσεις εργασίας,
µειώνουµε τις εκποµπές αερίων του θερµοκηπίου που προκα-
λούν την κλιµατική κρίση και µε αυτόν τον τρόπο προστατεύουµε

και το περιβάλλον αλλά και πετυχαίνουµε την κλιµατική ουδετε-
ρότητα. 

Γι’ αυτό τον λόγο, νοµίζω ότι η απόφαση για το τι πρέπει να
ψηφίσει ένας Βουλευτής µε όλα αυτά που έχω πει, στην ερώτησή
σας για την πρόταση µοµφής, είναι πολύ εύκολη. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστού-
µε, κύριε Υπουργέ.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, τον λόγο παρα-
καλώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ορίστε, κύριε Τσακα-
λώτε.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Επί της διαδικασίας, εγώ δεν είχα
σκοπό να απαντήσω στον κ. Σκρέκα. Όπως βλέπετε, για να µιλή-
σουν περισσότεροι Βουλευτές, είµαστε πάρα πολύ φειδωλοί σε
σχέση µε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ό,τι και να πείτε έχετε
δίκιο. Η ευθύνη είναι δική µου…

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Αφήστε µε να τελειώσω, κύριε
Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Αλλά δεν θέλω να
κλείσω το µικρόφωνο.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Μου δώσατε τον λόγο, αφήστε
µε να τελειώσω σας παρακαλώ. Δεν κάνουµε διάλογο. Μου δώ-
σατε τον λόγο επί της διαδικασίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ωραία.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Είµαστε αρκετά φειδωλοί. Δεν

είναι σαν τον προϋπολογισµό. Εχθές ο κύριος Πρόεδρος, ο κ.
Τασούλας είπε ότι οι υπουργοί θα κρατήσουν τους χρόνους. Ο
κ. Σκρέκας ήρθε εδώ, τρεις-τέσσερις φορές τον παρακαλέσατε
να σταµατήσει, είχε είκοσι λεπτά οµιλία και είπε «θα µιλήσω για
είκοσι λεπτά». Αυτό είναι προσβολή και σε εσάς στο Προεδρείο
και σε εµάς.

Άρα, να ξέρουµε από δω και πέρα, ισχύει η οδηγία του Προ-
έδρου;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Φυσικά και ισχύει.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Όχι φυσικά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ισχύει.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Και µάλιστα ο κ. Σκρέκας είχε κι

ένα υφάκι, ότι «δεν θέλουµε να ακούσουµε». Τι είναι αυτά τα
πράγµατα; Το Κοινοβούλιο είναι εδώ. Δεν είναι το fan club του κ.
Σκρέκα για να πηγαίνει στην περιφέρειά του και να τον χειροκρο-
τάνε. Άλλη δουλειά έχουµε εδώ στη Βουλή. Και σας παρακαλώ
να του πείτε ότι δεν ήταν σωστό. Κάτι να πείτε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Του το είπα την ώρα
που µιλούσατε. Βέβαια φταίω εγώ, αλλά δεν είµαι από τους αν-
θρώπους που θα κλείσουν το µικρόφωνο. Για να είµαστε ειλικρι-
νείς, φταίω κι εγώ.

Τον λόγο έχει ο κ. Χριστόφορος Μπουτσικάκης από τη Νέα Δη-
µοκρατία. Να του ευχηθούµε χρόνια πολλά για τη γιορτή του.
Και παρακαλώ ψυχραιµία από αριστερά.

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ - ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΜΠΟΥΤΣΙΚΑΚΗΣ: Ευχαρι-
στώ, κύριε Πρόεδρε. Δεν γιόρταζα, στις 9 Μαΐου γιορτάζω, αλλά
καλοδεχούµενες οι ευχές.

Επίσης θέλω να πω ότι ωραία ο κ. Τσακαλώτος εδώ κόπτεται
για το θέµα της διαδικασίας και όλα αυτά τα οποία λέει, αλλά ο
ίδιος παρεµβαίνει και διακόπτει τον Υπουργό εκτός διαδικασίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Προχωρήστε, προχω-
ρήστε, τα είπαµε αυτά. 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Μετά το δωδεκάλεπτο.
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ - ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΜΠΟΥΤΣΙΚΑΚΗΣ: Τι σηµασία

έχει; Εγώ έχω δει…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Δεκαπεντάλεπτο ήταν.

Δεν θα λύσουµε αυτό τώρα, σας παρακαλώ.
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ - ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΜΠΟΥΤΣΙΚΑΚΗΣ: Έχω δει

Βουλευτές σας να µιλάνε δεκαπέντε λεπτά από αυτό το Βήµα,
σε αυτή τη διαδικασία!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Μπουτσικάκη,
σας παρακαλώ, στην οµιλία σας.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Ήταν ο πρώτος Υπουργός που
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φέρθηκε µε τέτοια αλαζονεία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Στην οµιλία σας, σας

παρακαλώ.
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ - ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΜΠΟΥΤΣΙΚΑΚΗΣ: Kυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, η παράταξη της Νέας Δηµοκρατίας, η µε-
γάλη αυτή εθνική παράταξη, η παράταξη που ίδρυσε ο Κωνσταν-
τίνος Καραµανλής, η παράταξη που µε θάρρος και τόλµη στά-
θηκε στα δύσκολα και ένωσε τους Έλληνες είναι αυτή που κά-
ποτε ο εθνάρχης µάς δίδαξε ότι η αρετή της δηµοκρατίας είναι
η αλήθεια. Έλεγε πως εκεί που δεν υπάρχει ηγεσία να έχει το
θάρρος να πει την αλήθεια και ο λαός να έχει θάρρος να ακούει
την αλήθεια, η δηµοκρατία δεν ευδοκιµεί. 

Αυτή τη συµφωνία αλήθειας λοιπόν υπέγραψε µε τον ελληνικό
λαό ο Κυριάκος Μητσοτάκης. Τη συµφωνία αυτή τιµά ακόµα και
τώρα. Γι’ αυτό και µε υπευθυνότητα και σθένος ζήτησε συγ-
γνώµη -και απολογήθηκε- από τον ελληνικό λαό. 

Εµείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν αποκρύπτουµε τί-
ποτα, δεν προσπαθούµε να είµαστε ευχάριστοι, δεν παίζουµε θέ-
ατρο στον ελληνικό λαό. Λάθη γίνονται και θα γίνονται, ειδικά
όταν είσαι στο πεδίο και δίνεις µάχη, µπορεί να κάνεις λάθη, αδυ-
ναµίες που αναγνωρίζουµε, συζητάµε και διορθώνουµε. 

Πράγµατι συγκεκριµένες δοµές δεν λειτούργησαν, ειδικά
αυτές οι δοµές τις οποίες τα προηγούµενα χρόνια είχε παραµε-
λήσει και είχε διαλύσει και είχε οδηγήσει στην αποσύνθεση η
προηγούµενη κυβέρνηση, µε τραγικά αποτελέσµατα, όπως
έχουµε δει στο παρελθόν. 

Στην πολιτική προστασία θα µετατρέψουµε την αστοχία σε µά-
θηµα και δράση. Επιτέλους µεταρρυθµίζουµε δοµές, που θα λει-
τουργούν και αύριο και θα το κάνουµε εύστοχα, όπως το κάναµε
µε τον εθνικό εµβολιασµό, όπως τα καταφέραµε µε τον ψηφιακό
µετασχηµατισµό, όπως κάνουµε και µε τις τόσο αναγκαίες µε-
ταρρυθµίσεις στην παιδεία, όπως το καταφέραµε στην οικονοµία
και φέραµε την ελληνική οικονοµία σε τροχιά ισχυρής ανάπτυ-
ξης, όπως κατορθώσαµε και κρατήσαµε όρθιο τον τουρισµό, ξε-
περνώντας κάθε προσδοκία, όπως πετύχαµε στο πεδίο των
εξωτερικών και άµυνας, µεγαλώνοντας την Ελλάδα, θωρακίζον-
τας τη χώρα µας διπλωµατικά, στρατιωτικά, µε ισχυρές συµµα-
χίες και µε αµυντική ενίσχυση. 

Ας πούµε όµως και άλλη µια αλήθεια, την αλήθεια που κρύβε-
ται πίσω από την πρόταση δυσπιστίας του ΣΥΡΙΖΑ. Είναι σαφές
πως την ηµέρα που ψηφίζαµε τον αναπτυξιακό νόµο, ένα εργα-
λείο που θα πήγαινε και θα πάει όταν ψηφιστεί τη χώρα µας
ακόµη πιο µπροστά, ο ΣΥΡΙΖΑ επένδυσε για άλλη µια φορά στην
καταστροφή, στον πόνο και στον διχασµό. Και ναι, την ώρα που
όλος ο κρατικός µηχανισµός σε όλα τα επίπεδα έδινε τη µάχη µε
τις ακραίες συνθήκες, ο ΣΥΡΙΖΑ επέλεξε να κάνει αντιπολίτευση
στο χιόνι. Ένα πολιτικό πυροτέχνηµα, αφ’ ενός για να ξεφύγει
από τη δηµοσκοπική κατάρρευση, αφ’ ετέρου του Αρχηγού του
για να κάµψει την εσωκοµµατική αµφισβήτηση.

Ας µην αναφερθώ σε όλα αυτά τα οποία είναι τα προφανή, την
αγωνία της έλλειψης πολιτικών προτάσεων και τον φόβο για το
πού θα καταλήξει µετά τις επόµενες εκλογές. Δεύτερος, τρίτος
ή στο 3%; Επιδιώκει να ηγηθεί της κεντροαριστεράς εκµεταλ-
λευόµενος την απουσία του Αρχηγού του ΚΙΝΑΛ.

Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, αυτός ο πο-
λιτικός τυχοδιωκτισµός αφορά εσάς και το ΚΙΝΑΛ µόνο. Εµείς µε
τη σειρά µας δεν µπορούµε παρά να σας ευχαριστήσουµε για
την ευκαιρία που µας δώσατε να µιλήσουµε για το µεγάλο έργο
της Κυβέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη τα τελευταία δυόµισι
χρόνια. 

Μας χωρίζει άβυσσος πολιτική, πολιτισµική, αισθητική και
αξιακή. Θέλετε πράγµατι να συγκριθούµε; Ελάτε λοιπόν να το
κάνουµε. Είναι ξεκάθαρη η υποκρισία και η αδιαφορία σας για
τα κρίσιµα, τα µείζονα ζητήµατα τα οποία ταλαιπωρούν και βα-
σανίζουν τον ελληνικό λαό. Είναι ξεκάθαρη η έλλειψη προτάσεων
και ουσιαστικής αντιπολιτευτικής κριτικής. 

Να σας υπενθυµίσω πόσες φορές µας είχατε δώσει αφορµές
στη δική σας διακυβέρνηση να καταθέσουµε πρόταση µοµφής,
πρόταση δυσπιστίας, στην κυβέρνησή σας; Να σας φρεσκάρω
λίγο τη µνήµη; 

Έχουµε το φιάσκο της «NOVARTIS», έχουµε το Μάτι, την κα-

ταστροφή στη Μάνδρα, τη Συµφωνία των Πρεσπών, τη χειραγώ-
γηση των µέσων µαζικής ενηµέρωσης, τα «βοσκοτόπια», τα cap-
ital control, τις επικίνδυνες και ιδεοληπτικές αλλαγές στον
Ποινικό Κώδικα, το συνειδητό πάγωµα των επενδύσεων, τις πα-
ρεµβάσεις και τις προσπάθειες ποδηγέτησης της δικαιοσύνης.

Δεν θα έπρεπε να κάνουµε, όµως, σύγκριση µε το χθες. Η σύγ-
κριση γίνεται µε το σήµερα των µεταρρυθµίσεων και το αύριο
των προκλήσεων. Εµείς δεν πλαστογραφούµε το παρόν και δεν
θα πλαστογραφήσουµε το µέλλον. Σε αντίθεση µε τον ΣΥΡΙΖΑ,
κυρίες και κύριοι, πάντα µιλάµε την γλώσσα της αλήθειας. Και
εσείς µε τη σειρά σας ήρθε η ώρα να πείτε στον ελληνικό λαό
έστω για µια φορά την αλήθεια, ότι ούτε και θέλετε, αλλά ούτε
και µπορείτε να κυβερνήσετε, και το ξέρετε πολύ καλά. Η ανε-
δαφική πρόταση δυσπιστίας είναι το τελευταίο και ήδη καµένο
χαρτί από τον κ. Τσίπρα και το πολιτικό κεφάλαιο του ΣΥΡΙΖΑ το
οποίο φθίνει σιγά, σιγά. 

Ο προσωρινός εντυπωσιασµός που προκαλεί η πρόταση αυτή
αφήνει παντελώς αδιάφορους τους Έλληνες πολίτες. Όσο
αφορά τον κ. Τσίπρα έχει ήδη επανειληµµένα ηττηθεί εκλογικά.
Η καθηµερινή ετυµηγορία του ελληνικού λαού είναι σαφής. Κά-
ποια στιγµή και µάλλον σύντοµα θα το χωνέψει και ο ίδιος αλλά
και εσείς.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς σας ευχαρι-
στούµε.

Θα δώσω τον λόγο στον κ. Χρήστο Σπίρτζη από τον ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία. Στη συνέχεια στον κ. Λάζαρο Τσαβδα-
ρίδη από τη Νέα Δηµοκρατία και µετά θα µιλήσει ο Κοινοβουλευ-
τικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, κ. Τσα-
καλώτος.

Ορίστε, κύριε Σπίρτζη, έχετε τον λόγο και δεν θα µε στεναχω-
ρήσετε, γιατί το συνηθίζετε. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Σαν τον κ. Σκρέκα;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Όχι, σαν τον κ. Σκρέ-

κα. Θέλετε να γίνετε ίδιος σαν και αυτόν; Όχι. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Πρέπει να έχουµε ισότιµη µεταχείριση,

κύριε Πρόεδρε.
Αξιότιµοι κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυρίες και κύριοι

Υπουργοί, ποιος να συγκριθεί µαζί σας µε αυτά που ακούµε δύο
µέρες τώρα; Κανείς! Να σας ενηµερώσουµε ότι έξω βρέχει.
Εκλείπουν οι λόγοι του εκχιονισµού. Θα γίνει από τη φύση, αυτό
που έπρεπε να έχετε κάνει. Και εάν πληµµυρίσουµε, κανένα πρό-
βληµα, λίγη υποµονή θα κάνει ο ελληνικός λαός, θα βγει ο ήλιος
κάποτε και θα στεγνώσει.

Σήµερα όµως και αυτές τις µέρες αναδείχτηκε η αλαζονεία
σας, η έπαρση που έχετε, το ψέµα, η προπαγάνδα τύπου Γκέµ-
πελς που λέτε όλο αυτόν τον καιρό, κυρίως όµως η αποµά-
κρυνσή σας από την κοινωνία. Εξαφανίστηκαν οι Υπουργοί της
Κυβέρνησης για µία ακόµα φορά, όπως είχαν εξαφανιστεί και
στις φωτιές, όπως είχαν εξαφανιστεί στη «Μήδεια» πέρυσι, όπως
είχαν εξαφανιστεί και στην Καρδίτσα. Ήταν εξαφανισµένοι. Δεν
είχατε την ευαισθησία, ένας από εσάς, να πάει στους εγκλωβι-
σµένους.

Και έρχεστε εδώ να µας πείτε για το Μάτι, όταν δεν λείψαµε
µία µέρα από εκεί! Τους ξεχάσατε δυόµισι χρόνια, τους έχετε
πέντε µέρες χωρίς ρεύµα µαζί µε όλη την ανατολική Αττική και
έχετε τα µούτρα να µιλάτε για το Μάτι. Δεν ντρέπεστε λίγο; Συ-
νεχίζετε την τυµβωρυχία, που έχετε ένα Μάτι κάθε µέρα!

Αλλά αγαπητοί συνάδελφοι, είτε το επιτελικό γραφείο του κ.
Μητσοτάκη, είτε οι Υπουργοί –οι ανύπαρκτοι Υπουργοί, γιατί δεν
υπάρχουν, το ξέρετε- της Κυβέρνησης, είτε οι τηλεοπτικοί αστέ-
ρες περιφερειάρχες, είτε η πλειοψηφία των δηµάρχων σας, είτε
η «ΑΤΤΙΚΗ ΟΔΟΣ», είτε οι υπόλοιποι, είτε οι δηµοσκοπήσεις που
γίνονται µέσα στον χιονιά τη µέρα που είναι εγκλωβισµένη όλη η
Αθήνα, όποιος και να φταίει, είστε όλοι µέλη της κοινοπραξίας
που πολέµησαν τον Αλέξη Τσίπρα και τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία για να χαθεί η κυβέρνηση.

Και επειδή εµείς δεν λέµε λόγια του αέρα θα αρχίσω συγκε-
κριµένες ερωτήσεις-αποκαλύψεις για να φανεί αυτό το πράγµα
και περιµένουµε απαντήσεις είτε από τον Κυβερνητική Εκπρό-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΑ’ - 29 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2022 5885



σωπο που είναι στην Αίθουσα, γιατί οι υπόλοιποι Υπουργοί έφυ-
γαν, είτε από τον Υπουργό Πολιτικής Προστασίας. 

Στην αρχή λοιπόν η προπαγάνδα τύπου Γκέµπελς βγήκε και
είπε ότι φταίει η ΕΜΥ. Και φαντάζοµαι ότι έπεισε τον κ. Οικονό-
µου ο κ. Καλλιάνος ότι το είχε πει η µετεωρολογική υπηρεσία.
Μετά είπατε ότι φταίει ο κ. Πατούλης, ο Περιφερειάρχης σας.
Και πραγµατικά αναρωτιόµαστε: Σε αυτές τις συσκέψεις που
λέτε, ήταν ο κ. Πατούλης; Δώστε τα πρακτικά της σύσκεψης εδώ
και τώρα, κύριε Υπουργέ, για να δούµε ποιος φταίει και ποιοι
είστε! Είναι δυνατόν να έχετε κάνει τέτοια σύσκεψη και να µην
ξέρετε ότι δεν υπήρχε σύµβαση για τον εκχιονισµό και για το
αλάτι; Είναι δυνατόν; Τι συντονισµό κάνατε; 

Μας λέτε τώρα για την Αττική Οδό. Για τους υπόλοιπους δρό-
µους τι λέτε; Μιλήσατε –λέει- µε την «ΑΤΤΙΚΗ ΟΔΟ». Και µετά εί-
πατε ότι οι πολίτες δεν ξέρουν να οδηγούν. Για να δούµε. Στην
αρχή έφταιγε η «ΑΤΤΙΚΗ ΟΔΟΣ» γιατί δεν έκλεισε. Εδώ θα κατα-
θέσω τις αποφάσεις της Τροχαίας που όχι µόνο απαγορεύει –
γιατί µόνο η Τροχαία µπορεί και το Υπουργείο Προστασίας του
Πολίτη- αλλά και κάνει την άρση της απαγόρευσης, δεν µπορούν
οι παραχωρησιούχοι. Το ξέρετε πολύ καλά και λέγατε ψέµατα. 

Πάµε στον κ. Πατούλη. Δείχνατε τρεις µέρες πριν ότι ήσαστε
έτοιµοι. Ελέγξατε καµµία σύµβαση; Η εταιρεία που δείχνατε τα
µηχανήµατα ποιανού είναι; Έχει σύµβαση αυτός που έχει πάει
εκεί τα µηχανήµατα για τα κανάλια; Τι σύµβαση έχει πάει; Πάλι
οι ηµέτεροι; 

Πάµε παρακάτω και στον Τάκη Θεοδωρικάκο, Υπουργός Προ-
στασίας του Πολίτη. Έκανε και tweet ο άνθρωπος και θα το κα-
ταθέσω. Είπε για εννιακόσια οχήµατα της ΕΛ.ΑΣ. Εµείς δεν
είδαµε ούτε οχήµατα, ούτε τροχαίους, ούτε αστυνοµικούς. Κά-
ναµε εξίµισι ώρες να φτάσουµε στο κέντρο. Είδατε εσείς κανέναν
περιπολικό να έχει αλυσίδες; Είδατε πουθενά την Τροχαία; Ποια
εννιακόσια οχήµατα αγαπητοί συνάδελφοι; Τριάντα µε τριάντα
πέντε ανά βάρδια οχήµατα, αυτοκίνητα δηλαδή, έχει η Άµεση
Δράση και άλλα τόσα έχει η Τροχαία. Να τα πήρατε όλα µαζί και
να τα ρίξετε µέσα είναι περίπου εκατόν εβδοµήντα µε εκατόν
ογδόντα χώρια αυτά που έµειναν εκτός λειτουργίας. Τα εννιακό-
σια που λέτε ήταν τα δίκυκλα της ΔΙΑΣ, της ΟΠΚΕ, των ΕΚΑΜ!
Δεν ντρέπεστε να τα λέτε στον κόσµο αυτά; Που τα βρήκατε εν-
νιακόσια οχήµατα; Υπάρχει καταγγελία από την ΔΙΑΣ ότι τους εί-
χατε µε τα δίτροχα µέσα στα χιόνια.

Και στην ίδια συνέντευξη τι λέει ο κ. Θεοδωρικάκος; Λέει ότι
οι αστυνοµικοί των ΕΚΑΜ, διµοιρίες των ΜΑΤ και της ΟΠΚΕ µαζί
µε τους συναδέλφους τους στρατιώτες έτρεξαν να συνδράµουν!
Αυτή είναι αντίληψη που έχετε για τους αστυνοµικούς και να τα
ακούν οι αστυνοµικοί. Και βέβαια η ανασφάλεια πλέρια!

Και πάµε να πούµε για την ταµπακιέρα που δεν έχετε µιλήσει
ποτέ και καθόλου. Ποιος είναι διοικητής Τροχαίας Αττικής Οδού;
Είναι στη θέση του; Πόσα χρόνια λείπει; Γιατί υπηρετεί αλλού ο
διοικητής της Τροχαίας Αττικής Οδού; Πείτε µας!

Πάµε και στο εκπληκτικό ζήτηµα των µεταφορών, δηλαδή, την
κατάρρευση στα αεροδρόµια, στην ιδιωτική «ΤΡΑΙΝΟΣΕ», που
είναι το όραµά σας, κόβατε και τούρτες για την ιδιωτικοποίηση
της ΟΣΕ, της ΔΕΗ και όλων των υπολοίπων. Εδώ είναι τα χάλια
σας, εδώ στο αεροδρόµιο. Κοιτάξτε εικόνα εδώ στο αεροδρόµιο,
στον προαστιακό, στο τρένο, στην «ΤΡΑΙΝΟΣΕ».

Μας ρωτάτε κιόλας εάν συµφωνούµε για τα 2000 ευρώ απο-
ζηµίωση. Γιατί δεν έχει πει ο Πρωθυπουργός για αποζηµίωση
2000 ευρώ για την Κατεχάκη, την Κηφισίας, στη Μαραθώνος σε
όλα τα υπόλοιπα που είναι δηµόσιοι δρόµοι της περιφέρειας;
Γιατί ξέρετε πάρα πολύ καλά, όπως συνηθίζατε σε όλα τα έργα
και στο µετρό της Θεσσαλονίκης, ότι τα 2000 ευρώ αφού δίνον-
ται µε εντολή του Πρωθυπουργού, της Κυβέρνησης, είναι ποσά
που µπορεί ο παραχωρησιούχος να πάρει από το ελληνικό δη-
µόσιο! Ντροπή! 

Και έρχεται και ο κ. Καραµανλής και συµπληρώνει αυτό, µε
1.000 ευρώ για όσους εγκλωβίστηκαν στην «ΤΡΑΙΝΟΣΕ», όταν η
ίδια η Κυβέρνηση -τα καταθέτω αυτά, είναι οι αποφάσεις εξαίρε-
σης των δικαιωµάτων των επιβατών στον σιδηρόδροµο- εξαιρεί
την «ΤΡΑΙΝΟΣΕ». Δεν ντρέπεστε; Κανονισµός της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Με δική σας απόφαση την εξαιρείτε και έρχεστε να
πουλήσετε φούµαρα στον ελληνικό λαό για 1.000 ευρώ, που δεν

εφαρµόζετε τον κανονισµό και εξαιρέσατε την «ΤΡΑΙΝΟΣΕ»;
Πάµε παρακάτω, γιατί τόλµησε ο κ. Θεοδωρικάκος να πει για

την «ΑΤΤΙΚΗ ΟΔΟ». Γιατί ο Υπουργός, ο κ. Καραµανλής, δεν ήρ-
θε να ψηφίσει την ΠΝΠ που είχαµε βάλει για να µην αυξηθούν τα
διόδια και να δούµε πότε λήγει η σύµβαση της «ΑΤΤΙΚΗΣ ΟΔΟΥ»;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Πότε λήγει, κύριοι της Κυβέρνησης; Έχει λήξει ή δεν έχει
λήξει; Γιατί δεν έχετε βάλει την Αττική Οδό -εκατοντάδες εκα-
τοµµύρια- να ξεκινήσουν τα έργα συντήρησης; Γιατί δεν έχουν
αυξηθεί τα διόδια που ήθελαν δεκαπέντε µέρες πριν τις εκλογές;
Γιατί δεν επιχείρησαν να τα αυξήσουν εδώ και δυόµισι χρόνια;
Ποιο είναι το αντάλλαγµα που τους δώσατε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ολοκληρώστε, κύριε
Σπίρτζη, σας παρακαλώ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Ολοκληρώνω.
Έχω και άλλα, κύριε Πρόεδρε, να αποκαλύψω. Έχω και άλλα

πολλά, αλλά θα κλείσω µε ένα µεγάλο «ευχαριστώ» στον Κυριάκο
Μητσοτάκη και στη Νέα Δηµοκρατία, στην Κυβέρνηση, όχι για τί-
ποτα άλλο, αλλά γιατί κατέρρευσε το σχέδιό σας για την ιδεολο-
γική και πολιτική κυριαρχία της Δεξιάς. Και καταρρέετε και εσείς
µαζί και το ξέρετε. Το ξέρετε, γιατί είστε ήδη δεύτεροι!

(Γέλωτες από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Είστε ήδη δεύτεροι και το ξέρετε και βάλτε ό,τι εταιρείες στη-

µένες θέλετε να κάνουν δηµοσκοπήσεις.
Τελειώνω, λοιπόν, την τοποθέτησή µου µε ένα από αυτά τα

ποιηµατάκια, που µου το έστειλε ένας φίλος…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ, ολο-

κληρώστε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Είναι από όλα αυτά τα ποιηµατάκια που

θα ζήλευε και ο Σουρής, για την Κυβέρνησή σας, που λέει: «Σου
δίνεται η αφορµή, αν αγαπάς τη χώρα, να προκηρύξεις τις εκλο-
γές, Κυριάκο, εδώ και τώρα»!

Εδώ και τώρα εκλογές! Σηκωθείτε, φύγετε. Χρειάζεται ο τόπος
δηµοκρατική διακυβέρνηση και πρωθυπουργό τον Αλέξη Τσίπρα.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Σπίρτζης καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
Μέχρι να καθαριστεί το Βήµα, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-

πος της Νέα Δηµοκρατία κ. Θεοχάρης έχει τον λόγο.
Σας παρακαλώ, ησυχία στη γαλαρία! Και έχετε µαζευτεί όλοι

οι φωνακλάδες µαζί εκεί πίσω.
Ορίστε, κύριε Θεοχάρη, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. Κάνω χρήση του Κανονισµού που µας έχει επιτραπεί.
Δυο λόγια, κύριε Σπίρτζη: Είναι κρίµα για την αντιπολιτευτική

σας τακτική αυτού του είδους ο λόγος. Μας κατηγορείτε για αλα-
ζονεία και ακούσαµε ύβρεις, µέχρι και καταγγελίες, για ποιον
λόγο δεν αυξήθηκαν τα διόδια! Πραγµατικά, για ποιον λόγο δεν
αυξήθηκαν τα διόδια στην Αττική Οδό!

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Κύριε Σπίρτζη, τα πράγµατα είναι πάρα πολύ απλά: Όσο ανε-

βαίνετε πάνω και εκτοξεύετε τέτοιου είδους ύβρεις τόσο θα πη-
γαίνετε προς την τρίτη θέση. Και µην ανησυχείτε, δεν είναι η Νέα
Δηµοκρατία στη δεύτερη θέση. Αυτή η δηµοσκόπηση, που τόσο
πολύ σας έχει εξοργίσει και σας έφερε σε απελπισία και σας
ανάγκασε να ζητήσετε αυτή την πρόταση µοµφής, δεν έχει τη
διαφορά µε τη Νέα Δηµοκρατία διαφορετική από άλλες προ-
ηγούµενες. Το µόνο που έχει είναι το κλείσιµο της ψαλίδας µε το
ΚΙΝΑΛ-ΠΑΣΟΚ και αυτό είναι που σας πονάει.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Εάν θέλατε, ας κάνετε και εσείς Υπουργείο Κλιµατικής Αλλα-
γής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κλείστε, κύριε Θεο-
χάρη.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Εάν θέλατε, ας δίνατε και
εσείς αποζηµιώσεις σε θύµατα. Δεν κάνατε, όµως, τίποτα από
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όλα αυτά και γι’ αυτό ο ελληνικός λαός…
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Όχι, κύριε Σπίρτζη.

Για ποιον λόγο; Είναι ο κ. Τσακαλώτος, άµα θέλει.
Κύριε Σπίρτζη, σας παρακαλώ! Δεν θέλω να χαλάσουµε τις

καρδιές µας!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, επί προσωπικού!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Δεν είπε κάτι, δεν σας

έβρισε. Δεν είπε κάτι επί προσωπικού. Τελείωσε. Άκουγα µια
χαρά και τον παρατήρησα.

Τον λόγο έχει ο κ. Λάζαρος Τσαβδαρίδης από τη Νέα Δηµο-
κρατία.

ΛΑΖΑΡΟΣ ΤΣΑΒΔΑΡΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν τον Οκτώβριο του 2020 ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ κατέθετε πρόταση δυσπιστίας στο πρόσωπο του Υπουργού
Οικονοµικών κ. Σταϊκούρα, η δηµοσκοπική του διαφορά από τη
Νέα Δηµοκρατία ήταν δεκάξι µονάδες και το ποσοστό της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης στην πρόθεση ψήφου έφτανε στο 19%.

Δεκαπέντε µήνες µετά, κατά τη διάρκεια των οποίων στο τιµόνι
της χώρας συνεχίζει να βρίσκεται η δήθεν χειρότερη Κυβέρνηση
που γνώρισε ποτέ αυτή η χώρα, σύµφωνα µε τα cult πλέον επι-
χειρήµατα του ΣΥΡΙΖΑ, η διαφορά στην πρόθεση ψήφου σε όλες
σχεδόν τις δηµοσκοπήσεις παραµένει πάνω από δεκατέσσερις
µονάδες, ενώ το ποσοστό του ΣΥΡΙΖΑ παραµένει καθηλωµένο
από το 17% έως το 20%.

Επειδή, λοιπόν, έφτασε να ξεπερνάει τον κ. Τσίπρα στις δηµο-
σκοπήσεις ο κανένας, αλλά και επειδή νιώθετε ξαφνικά τη δηµο-
σκοπική ανάσα του ΚΙΝΑΛ, που απειλεί να σας εκπαραθυρώσει
ακόµα και από τη θέση της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, αποφα-
σίσατε µέσα στον πανικό σας να επενδύσετε ξανά στις κραυγές,
καθώς και στη σκόπιµη διόγκωση υπαρκτών, ασφαλώς, προβλη-
µάτων για µικροκοµµατική εκµετάλλευση, µήπως και έτσι έρθετε
ξανά στην πολιτική επικαιρότητα.

Διότι, αλήθεια, κύριε Τσίπρα και κυρίες και κύριοι συνάδελφοι
του ΣΥΡΙΖΑ, είναι ότι µε την πρόταση δυσπιστίας που καταθέ-
σατε δεν έχετε στόχο ούτε την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας ούτε και τον κ. Μητσοτάκη προσωπικά, αλλά να απεγκλω-
βιστείτε από την παρατεταµένη εσωκοµµατική σας εσωστρέφεια,
να συσπειρώσετε ό,τι µπορείτε από τις φυγόκεντρες τάσεις των
υποστηρικτών σας, που πολλαπλασιάζονται και κυρίως, να απο-
πειραθείτε να αρθρώσετε έναν πειστικό πολιτικό λόγο, ο οποίος
δυστυχώς για σας έχει χαθεί µέσα στα καθηµερινά fake news
που αναπαράγετε και στην εικονική πραγµατικότητα στην οποία
ζείτε.

Αποφασίσατε, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, να καταθέσετε
πρόταση µοµφής µε αφορµή τον πρόσφατο χιονιά, µε ολίγη από
πανδηµία και ακρίβεια, ως την απαραίτητη γαρνιτούρα για να
δέσει το γλυκό. Βάλατε, δηλαδή, την ελλιπή διαχείριση µιας φυ-
σικής καταστροφής -για την οποία, βέβαια, ήδη ο Πρωθυπουρ-
γός Κυριάκος Μητσοτάκης ζήτησε αµέσως ειλικρινή συγνώµη,
απαίτησε να υπάρξουν αποζηµιώσεις όσων ταλαιπωρήθηκαν από
λάθη και παραλείψεις και προέβη σε ταχύτατες θεσµικές διορ-
θωτικές κινήσεις, προκειµένου να συντονίζεται καλύτερα στο
µέλλον η κρατική µηχανή- σε ένα τσουβάλι µε τα αποτελέσµατα
δύο παγκόσµιων κρίσεων, της υγειονοµικής και της ενεργειακής,
για την αντιµετώπιση των οποίων η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας έχει αγωνιστεί µε νύχια και µε δόντια και µε τη βοήθεια
των πολιτών έχει καταφέρει να ορθώσει τείχος προστασίας για
την κοινωνία, αλλά και την οικονοµία µας, την ώρα που εσείς πνί-
γεστε στον βάλτο της µικροκοµµατικής σας εµπάθειας και της
τυφλής άρνησης να βάλετε πλάτη και να καταθέσετε γόνιµες
προτάσεις.

Διότι εσείς, που τώρα επιλέγετε να θέσετε τη χώρα σε άτυπη
προεκλογική περίοδο, επιρρίπτοντας ευθύνη στην Κυβέρνηση
για τη διαχείριση φυσικών καταστροφών, είστε οι ίδιοι που επί
δικής σας διακυβέρνησης είχατε υποβαθµίσει τόσο πολύ την έν-
νοια της πολιτικής προστασίας, ώστε απλώς αυτή να είναι ένα
γραφείο στο Υπουργείο, ενώ τώρα είναι ένα ολόκληρο Υπουρ-
γείο. Και εσείς οι ίδιοι, που καταθέτετε πρόταση µοµφής στο
όνοµα δήθεν των εγκλωβισµένων στους δρόµους από τον χιονιά,

δεν είχατε καν την ευθιξία να παραιτηθείτε από τη διακυβέρνηση
µε εκατόν είκοσι επτά νεκρούς στο Μάτι και στη Μάνδρα.

Και εσείς, που κλαίτε υποκριτικά για τους νεκρούς από την
πανδηµία, είστε οι ίδιοι που χαϊδεύετε τον κ. Πολάκη, που έχει
καταντήσει σηµείο αναφοράς των αντιεµβολιαστών και είστε οι
ίδιοι που ακούγατε άλαλοι τον Αρχηγό σας να αναλαµβάνει
αυτός το ρίσκο της νόσησης των πολιτών από κορωνοϊό, αρκεί
να γίνονται πορείες στους δρόµους.

Είστε οι ίδιοι που, ανάµεσα σε άλλα, καταψηφίσατε την υπο-
χρεωτικότητα εµβολιασµού των υγειονοµικών, που φέραµε, ως
Κυβέρνηση, τον υποχρεωτικό εµβολιασµό των άνω των εξήντα,
τα αυστηρά πρόστιµα για τα πλαστά πιστοποιητικά εµβολιασµού,
τις αυστηρές ποινές στους αντιεµβολιαστές γονείς, που δεν
στέλνουν τα παιδιά τους στο σχολείο.

Και εν τέλει, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, ποια Κυβέρνηση ζη-
τάτε να φύγει, επειδή φαντασιώνεστε µια ανύπαρκτη λαϊκή οργή;

Αυτή που έφερε την Ελλάδα πρωταθλήτρια στην Ευρωπαϊκή
Ένωση σε απορρόφηση ΕΣΠΑ; Αυτή που εκτόξευσε τις ψηφια-
κές υπηρεσίες του δηµοσίου προς όφελος του πολίτη; Αυτή που
ενίσχυσε την εθνική άµυνα σε αέρα, θάλασσα και ξηρά; Αυτή που
έφερε ξανά στη χώρα επενδύσεις από διεθνείς επιχειρηµατικούς
κολοσσούς, όπως η «MICROSOFT», η «AMAZON» και η «PFI-
ZER»; Αυτή που έφερε 13,5% ανάπτυξη στο τρίτο τρίµηνο του
2021; Αυτή που µόλις σε δύο χρόνια και κάτι διακυβέρνησης υιο-
θέτησε πολιτικές που µείωσαν τα µη εξυπηρετούµενα δάνεια
κατά περίπου 54 δισεκατοµµύρια ευρώ; Αυτή που αποκατέστησε
την εικόνα της χώρας ως σηµαντικού παράγοντα σταθερότητας
και πυλώνα διπλωµατικών συνεργασιών και πρωτοβουλιών σε
διεθνές επίπεδο; Αυτή που επιτάχυνε εντυπωσιακά την απονοµή
συντάξεων, επαναφέροντας την αξιοπρέπεια σε χιλιάδες συµπο-
λίτες µας που παρέµεναν όµηροι της γραφειοκρατίας; Αυτή που
στα δύο χρόνια στο τιµόνι της χώρας αυξήθηκαν οι καταθέσεις
των πολιτών κατά 35 δισεκατοµµύρια ευρώ; Αυτή που µείωσε
τους φόρους και τις ασφαλιστικές εισφορές όταν επί των ηµερών
σας φορολογήσατε ακόµη και τις πέτρες; Αυτή που µείωσε την
ανεργία στο 13%, που είναι το χαµηλότερο ποσοστό της τελευ-
ταίας δεκαετίας; Αυτοί που εφάρµοσε άµεσα µέτρα ύψους 1,75
δισεκατοµµυρίου ευρώ για την αντιµετώπιση των επιπτώσεων
της ενεργειακής κρίσης και της συνεπακόλουθης ακρίβειας; Επί-
σης, αυτή που αποπλήρωσε -και µάλιστα πρόωρα- το υπόλοιπο
των δανείων προς το ΔΝΤ; Ξέρετε, αυτό που ο Αρχηγός σας κ.
Τσίπρας δήθεν θα το έδιωχνε µε νταούλια, αλλά τελικά ήταν ο
Κυριάκος Μητσοτάκης αυτός που έδειξε στο ΔΝΤ την πόρτα της
εξόδου αθόρυβα και ταπεινά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πρόταση µοµφής που κατέ-
θεσε ο ΣΥΡΙΖΑ θα γυρίσει µπούµερανγκ στον ίδιο. Ο ελληνικός
λαός κουράστηκε µε τον στείρο καταγγελτικό λόγο, τις προσβο-
λές και τις ειρωνείες όσων επί των ηµερών τους διέπρεψαν στο
τίποτα και στο καθόλου. Ο ελληνικός λαός θέλει νοικοκύρεµα και
ασφάλεια, θέλει προοπτική και σταθερό έδαφος για να αναπτυχ-
θεί και να ανθίσει, να καινοτοµήσει και να προκόψει. Και σε αυτήν
την πορεία εµπιστεύεται την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
γιατί ξέρει ότι, παρά τα λάθη της, έχει το θάρρος να ζητάει συγ-
γνώµη, να σκύβει το κεφάλι, να κάνει αυτοκριτική, να διδάσκεται
από τα λάθη και να γίνεται καλύτερη επ’ ωφελεία των Ελλήνων
πολιτών. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστού-
µε.

Καλείται στο Βήµα ο κ. Γκιόκας Ιωάννης από το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας.

Στη συνέχεια θα πάρει τον λόγο ο Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία κ. Τσακαλώτος, ο
οποίος έχει κάνει δύο παραχωρήσεις, και µετά θα ξανασυνεννοη-
θούµε, κύριε Παφίλη, γιατί ήρθε και η κ. Κεραµέως που έπρεπε
να µιλήσει στις 19.00’. Θα τα βρούµε όµως, µη στενοχωριέστε.
Ένα-ένα µε τη σειρά.

Ας δώσουµε τώρα τον λόγο στον κ. Γκιόκα.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Θέλουµε µε αφορµή τη σηµερινή συζή-

τηση να µεταφέρουµε ξανά την οργή και την απόγνωση των κα-
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τοίκων της ανατολικής Αττικής. Μια περιοχή που σε µόνιµη βάση
πλέον µε οποιαδήποτε κυβέρνηση και µε οποιαδήποτε περιφε-
ρειακή διοίκηση το καλοκαίρι καίγεται, το φθινόπωρο πνίγεται
και το χειµώνα θάβεται. Μια περιοχή όπου ένα µεγάλο µέρος των
εργαζοµένων της χρησιµοποιούν καθηµερινά τους οδικούς άξο-
νες όπως την Αττική Οδό και τη λεωφόρο Μαραθώνος που κυ-
ριολεκτικά θάφτηκαν κάτω από το χιόνι αυτές τις µέρες. Μια
περιοχή στην οποία ακόµη και σήµερα, έξι µέρες µετά, υπάρχουν
σηµεία αποκλεισµένα. Υπάρχουν σηµεία που δεν έχει αποκατα-
σταθεί ακόµα η ηλεκτροδότηση, κύριε Σκρέκα, στην ανατολική
Αττική. Υπάρχουν εκτεταµένες καταστροφές στην αγροτική πα-
ραγωγή, όπως είναι για παράδειγµα στους αγρότες του Μαρα-
θώνα, που πρέπει τώρα να στηριχθούν και να αποζηµιωθούν για
να µπορέσουν να σταθούν στα πόδια τους, αλλά και για να µην
υπάρχουν ελλείψεις σε βασικά είδη διατροφής. 

Είναι η µόνη περιοχή; Προφανώς και δεν είναι η µόνη. Είναι
όµως µια περιοχή η ανατολική Αττική καθρέφτης του βαθιά αν-
τιλαϊκού χαρακτήρα της ανάπτυξής σας, της ανάπτυξης που όλοι
επαγγέλλεστε και των τεράστιων αντιθέσεων αυτού του συστή-
µατος. Μια περιοχή στην οποία την τελευταία εικοσαετία έγιναν
τεράστιες επενδύσεις. Διεθνές αεροδρόµιο, βιοµηχανικές ζώνες,
οικιστική και τουριστική ανάπτυξη άνευ προηγουµένου, αυτοκι-
νητόδροµοι και λιµάνια υπαρκτά τα σχέδια για περαιτέρω επέ-
κτασή τους. Και την ίδια ακριβώς στιγµή είναι η ίδια περιοχή που
εν έτει 2022 δεν έχει δίκτυο αποχέτευσης. Καµαρώνετε για τα
date center της «MICROSOFT» στο Λαύριο και κρύβετε ότι λίγα
µέτρα παραδίπλα στις περιοχές της ανατολικής Αττικής ο κό-
σµος πνίγεται ακόµη στα βοθρολύµατα και είναι µε τον «αχόρ-
ταγο». 

Είναι η ίδια περιοχή που το δηµόσιο συγκοινωνιακό δίκτυο
είναι από υποβαθµισµένο έως ανύπαρκτο. Η σχολική στέγη,
κυρία Κεραµέως, στην ανατολική Αττική υπολείπεται κατά πολύ
των πραγµατικών αναγκών και όχι µόνο σε συνθήκες πανδηµίας.
Είναι η ίδια περιοχή που µετά από φυσικά φαινόµενα και κατα-
στροφές οι κάτοικοί της βιώνουν τις δέκα πληγές του Φαραώ,
που δεν έχει δικό της νοσοκοµείο, που τα κέντρα υγείας υπολει-
τουργούν. Και ήρθατε από πάνω να κλείσετε και το Παίδων της
Πεντέλης που εξυπηρετούσε αυτούς τους δήµους και αυτές τις
περιοχές.

Αυτή είναι η ανάπτυξή σας. Και επειδή ο λαός ζει στο πετσί
του τις συνέπειες αυτής της ανάπτυξης, γι’ αυτόν τον λόγο και
δεν πιάνουν ούτε οι υποκριτικές συγγνώµες της Νέας Δηµοκρα-
τίας ούτε η υποκριτική κριτική των άλλων κοµµάτων που κυβέρ-
νησαν. Γιατί εδώ κανένας από όσους κυβέρνησαν δεν µπορεί να
το παίζει αθώα περιστερά και να κρύβεται πίσω από τη µετάθεση
ευθυνών στην τοπική διοίκηση ή πίσω από µακάβριους συµψη-
φισµούς και συγκρίσεις όπως αυτούς που ακούµε εδώ και τρεις
µέρες. Να κρύβεται δηλαδή, η Νέα Δηµοκρατία πίσω από τις ευ-
θύνες του ΣΥΡΙΖΑ για το Μάτι και τη Μάνδρα ή να κρύβεται ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ πίσω από τις τωρινές τεράστιες ευθύνες της Κυβέρνησης
της Νέας Δηµοκρατίας, γιατί στα κρίσιµα αυτά ζητήµατα της πο-
λιτικής προστασίας, της αντιπληµµυρικής, της αντισεισµικής, της
αντιπυρικής θωράκισης, των σηµαντικών έργων και υποδοµών
για τις λαϊκές ανάγκες είσαστε όλοι υπόλογοι. 

Και να τα πάρουµε και πιο συγκεκριµένα. Ψηφίσατε, ναι ή όχι,
διαδοχικά νόµους για την τοπική διοίκηση που µετέτρεψαν δή-
µους και περιφέρειες στο «µακρύ χέρι» του κράτους, σε έναν φο-
ροµπηχτικό µηχανισµό, σε έναν µάνατζερ που µοιράζει δεξιά και
αριστερά σε ιδιώτες υπηρεσίες που έχουν οδηγήσει σήµερα µε-
γάλους δήµους και µεγάλες περιφέρειες να µην έχουν δικά τους
εκχιονιστικά ή υδροφόρες ή να τα νοικιάζουν από επιχειρηµατίες
µε το αζηµίωτο και να είναι και άφαντα την ώρα της µάχης σαν
και αυτά µε τα οποία φωτογραφιζόταν ο κ. Πατούλης;

Είναι άµοιρες ευθυνών οι δηµοτικές και περιφερειακές αρχές;
Κάθε άλλο. Είναι συνυπεύθυνες, γιατί έχουν αποδεχτεί και έχουν
εφαρµόσει αυτήν την πολιτική και τώρα τη λούζονται ως «αυτο-
φωράκηδες» του κεντρικού κράτους, σε αντίθεση µε τον Δή-
µαρχο της Πάτρας που ήταν σήµερα έξω µε τα σωµατεία και
τους µαζικούς φορείς, µε τον λαό της Πάτρας και της Αττικής
διεκδικώντας µέτρα προστασίας. 

Παρακάτω. Ιδιωτικοποιήσατε, ναι η όχι, ο ένας µετά τον άλλον

κρίσιµες υποδοµές της χώρας, αεροδρόµια, λιµάνια, σιδηροδρό-
µους, µε αποτέλεσµα να έχουµε φαινόµενα σαν και αυτά που ζή-
σαµε µε την αµαξοστοιχία της ιδιωτικοποιηµένης από τον ΣΥΡΙΖΑ
ΤΡΑΙΝΟΣΕ; 

Εφαρµόσατε, ναι ή όχι, από κοινού την πολιτική της απελευ-
θέρωσης της ενέργειας, της απολιγνιτοποίησης, του τεµαχισµού
της ΔΕΗ και της γιγάντωσης των κερδών των επενδυτών, οδη-
γώντας και στην ενεργειακή φτώχεια αλλά και σε απαρχαιωµένα
και κακοσυντηρηµένα δίκτυα, στη γενικευµένη εργολαβοποίηση
του ΕΔΗΕ, στην κατάργηση της σταθερής δουλειάς, που είναι
βασική αιτία για τις εκτεταµένες και παρατεταµένες διακοπές
ρεύµατος; 

Παραχωρήσατε, ναι ή όχι, όλοι µε τις συµβάσεις παραχώρη-
σης τους οδικούς άξονες της χώρας στα µεγάλα επιχειρηµατικά
συµφέροντα, που ο ελληνικός λαός τους έχει χρυσοπληρώσει
δύο και τρεις φορές; 

Το κάνατε. Γι’ αυτό και η Κυβέρνηση και της Νέας Δηµοκρα-
τίας και όλες οι προηγούµενες αποδείχτηκαν ανίκανες να προ-
στατεύσουν τον λαό, όχι γιατί έχουν να αντιµετωπίσουν αφύσικες
φυσικές καταστροφές, αλλά γιατί υπηρετούν ένα κράτος και µια
πολιτική, το αστικό κράτος, που δεν συναντιέται πουθενά µε τις
λαϊκές ανάγκες, γιατί αυτή ήταν η επιλογή τους. 

Γιατί, για παράδειγµα, ήταν επιλογή σας όλων των κυβερνή-
σεων η χώρα να φιγουράρει στην πρώτη θέση των χωρών του
ΝΑΤΟ στις στρατιωτικές δαπάνες και την ίδια ώρα να µην έχει να
δώσει χρήµατα για να διευθετήσει τα τρία-τέσσερα βασικά ρέ-
µατα της Αττικής. 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, µε το εξής: Ακούγαµε σήµερα τον
Υπουργό Επικρατείας της Κυβέρνησης, τον κ. Σκέρτσο, να λέει
το εξής εξοργιστικό –προσέξτε- επί λέξει: «Τα προβλήµατα που
παρουσιάζονται µετά από φυσικές καταστροφές είναι αποτέλε-
σµα…» -λέει- «…της ατέλειας της ανθρώπινης ύπαρξης». Μα,
είναι δυνατόν; Είναι δυνατόν να προκαλείτε µε τέτοια λόγια και
να κρύβεστε πίσω από τέτοιες αµπελοφιλοσοφίες ότι τα αποτε-
λέσµατα των φυσικών καταστροφών είναι αποτέλεσµα της ατέ-
λειας της ανθρώπινης ύπαρξης;

Και µας θύµισε και κάτι άλλο παρόµοιο, αυτό το επίσης εξορ-
γιστικό που είχε ως πρωτοσέλιδο η «ΑΥΓΗ» µια µέρα µετά την
τραγωδία στη Μάνδρα. Τι έγραφε; «Ανθρώπων έργα». Δηλαδή,
δεν υπάρχουν κυβερνήσεις, δεν υπάρχουν πολιτικές επιλογές,
συµφέροντα, τάξεις, δεν υπάρχει ένα σάπιο κοινωνικό σύστηµα,
υπάρχει η ατέλεια της ανθρώπινης φύσης για εσάς και τα έργα
των ανθρώπων γενικά για εσάς. Οπότε όλα είναι µάταια. Δεν έχει
και πολύ νόηµα να παλεύεις, πολύ περισσότερο για ριζικές ανα-
τροπές. Το µόνο που σου αποµένει είναι να επιλέγεις τον λιγό-
τερο κακό διαχειριστή αυτής της βαρβαρότητας. 

Εµείς, λοιπόν, λέµε όχι, όχι στην Κυβέρνηση, όχι στο κράτος
σας, όχι στο σύστηµά σας, όχι στα κόµµατα που κινούνται στον
ίδιο δρόµο. Και αυτή η δική µας µοµφή δεν εκφράζεται τόσο εδώ,
αλλά κυρίως έξω στον αγώνα, στο κίνηµα, σε µια πλατιά κοινω-
νική συµµαχία όπου η συσσωρευµένη οργή µπορεί να πιάσει
τόπο και να γίνει πραγµατικά δύναµη πάλης και δύναµη ανατρο-
πής. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-

µε.
Καλείται στο Βήµα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥ-

ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Ευκλείδης Τσακαλώτος. Ακο-
λουθεί ο κ. Αρσένης από το ΜέΡΑ25 και στη συνέχεια η Υπουρ-
γός Παιδείας, η κ. Κεραµέως. 

Ορίστε, κύριε Τσακαλώτο, έχετε τον λόγο.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν ήταν να δώσω έναν τίτλο τι

θέλω να πω σήµερα, θα ήταν: «Ό,τι θέλατε να µάθετε για τον νε-
οφιλελευθερισµό και πώς να τον αντιµετωπίσεις, αλλά φοβόσα-
σταν να ρωτήσετε». 

Αρχίζω έτσι, γιατί άκουσα χθες τον κ. Θεοδωρικάκο και σή-
µερα τον κ. Καιρίδη, παλαιότερα και τον κ. Σταϊκούρα, να λένε:
Μα, πώς µπορεί να είµαστε νεοφιλελεύθεροι; Έχουµε δαπανήσει
30-40 δισεκατοµµύρια. 

Για τον κ. Θεοδωρικάκο θα φτιάξω µια σύγχρονη βιβλιογραφία
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που µπορεί να µε βοηθήσει και ο καλός συνάδελφος, ο κ. Τσα-
κλόγλου, γιατί έχουν γραφτεί πολλά -όταν λέω σύγχρονη, εννοώ
τα τελευταία τριάντα χρόνια- για τον νεοφιλελευθερισµό, αλλά
καµµία σοβαρή µελέτη για τον νεοφιλελευθερισµό δεν λέει ότι
οι νεοφιλελεύθεροι είναι για το µικρό κράτος, µα καµµία. Τι είναι
αυτός ο νεοφιλελευθερισµός που θέλει µικρό κράτος; Μπορεί να
θέλει µεγάλο κράτος για δαπάνες, για πολέµους. Μπορεί να
θέλει µεγάλες δαπάνες για καταστολή. Μπορεί να θέλει µεγάλες
δαπάνες όταν είναι σε µια κρίση και θέλει να στηρίξει τις επιχει-
ρήσεις. Δεν είναι αυτό ο νεοφιλελευθερισµός, αυτός ο αχυράν-
θρωπος που προσπαθήσατε να δηµιουργήσετε. Άλλα πράγµατα
κάνει ο νεοφιλελευθερισµός. 

Ήθελα να σας το δείξω αυτό. Τι κάνει ο νεοφιλελευθερισµός;
Είναι το σύστηµα αυτό που παράγει όλους τους µηχανισµούς,
όλες τις πολιτικές αυτές που αποτρέπουν να συρρικνωθεί το κέρ-
δος και ο χώρος για κερδοσκοπικές δραστηριότητες στην υγεία,
στην παιδεία και είναι ο µηχανισµός αυτός που νοµοθετεί, επι-
βάλλει µέτρα για να µην µπορούν οι κοινωνίες, τα κινήµατα, τα
συνδικάτα, οι πολίτες να ανατρέψουν τα αποτελέσµατα της αγο-
ράς, ότι οι ανισότητες είναι αυτές που βγάζει η αγορά και καµµία
πολιτική δεν πρέπει να επιτρέψουµε αναδιανοµής. Δεν µπορούµε
να έχουµε πολιτικές που είναι πάνω από την οικονοµία. Αυτός
είναι ο νεοφιλελευθερισµός.

Όµως, δεν είχε µια σχέση ότι ξοδέψατε 30-40 δισεκατοµµύρια
ούτε σχέση έχει µε τον κεϋνσιανισµό της δεκαετίας του 1960 και
του 1970, που ήταν κεϋνσιανισµός µε κοινωνικό κράτος. 

Άρα, ο νεοφιλελευθερισµός δεν έχει καµµία σχέση µε το µε-
γάλο ή µε το µικρό κράτος, δεν έχει καµµία σχέση µε τη στήριξη,
την ασφάλεια των πολιτών, δεν έχει καµµία σχέση µε καλές θέ-
σεις εργασίας, δεν έχει καµµία σχέση µε τη στήριξη των µεσαίων
στρωµάτων. Και λέω ότι δεν έχει καµµία σχέση µε αυτά τα τρία
τελευταία, γιατί αυτές ήταν οι προεκλογικές σας υποσχέσεις, οι
οποίες αυτές υποσχέσεις όλες έχουν πάει περίπατο. Και για αυτό
κάνουµε πρόταση µοµφή;. Για αυτό ζητάµε εκλογές.

Μήπως στηρίξατε την ασφάλεια; Καµµία σχέση µε τον νεοφι-
λελευθερισµό. Ίσα-ίσα ο νεοφιλελευθερισµός θέλει να µεταφέ-
ρει το ρίσκο πάνω στους πολίτες και, άρα, δεν κάνουµε δηµόσιο
σύστηµα υγείας ούτε το θεωρούµε αυτό ότι θα δηµιουργήσει
ασφάλεια για τους πολίτες. Και, µάλιστα, στις περιφέρειες συρ-
ρικνώνουµε τα κέντρα υγείας δηµιουργώντας σε αυτούς τους
ανθρώπους που είναι στην περιφέρεια µεγαλύτερη ανασφάλεια.
Τους πάµε, όµως, στους γιατρούς στα νοσοκοµεία. Δηµιουρ-
γούµε µεγαλύτερη ανασφάλεια, γιατί πηγαίνει όλος ο κόσµος
στα νοσοκοµεία και αυτό είναι µια γενικευµένη ανασφάλεια, που
δεν µπορούµε να την αντιµετωπίσουµε γιατί δεν θέλουµε τα κέν-
τρα υγείας και την πρωτοβάθµια υγεία. Γιατί δεν τη θέλουµε;
Γιατί οι δικοί µας άνθρωποι, οι δικοί µας γιατροί, δεν βγάζουν
λεφτά από την πρωτοβάθµια υγεία και από τα κέντρα υγείας. Από
αλλού βγάζουν λεφτά. 

Άρα, δεν είναι τελείως κακά νέα αυτά που κάνετε για την υγεία
ή για την ενέργεια που δεν στηρίζετε τον κόσµο που έχει ανάγκη,
γιατί ο δικός σας ο κόσµος, αυτοί που πραγµατικά στηρίζετε και
όχι από αυτούς που απευθύνεστε, δεν χρειάζεται να έχουν κα-
νένα καηµό για την αύξηση της τιµής της ενέργειας.

Και, µάλιστα, έχουµε τον κ. Σταϊκούρα που µας λέει: Μα, εµείς
δίνουµε οριζόντια υποστήριξη και σε κάποιον που έχει 1.000 ευρώ
τον µήνα θα µπορεί να έχει 11 ευρώ µείωση φόρου και κάποιος
που παίρνει 5.000 θα έχει 275 ευρώ. Τα 275, όµως, θα καλύψουν
την αύξηση του ενεργειακού κόστους, ενώ τα 11 ευρώ όχι. 

Ακόµα και άµα ήταν αλλιώς και γινόταν η ίδια ποσοστιαία µεί-
ωση και ήταν 40 ευρώ, όχι 11 ευρώ αυτό που κέρδιζε κάποιος µε
1.000 ευρώ, πάλι αυτό δεν θα κάλυπτε την αύξηση της ακρίβειας
από την ενέργεια. 

Είχατε υποσχεθεί πολλές και ποιοτικές θέσεις εργασίας και
καταργήσατε το οκτάωρο, τον βάσιµο λόγο απόλυσης, τα εργα-
σιακά δικαιώµατα, το ΣΕΠΕ και έτσι ακόµα και αν υπάρχουν θέ-
σεις εργασίας, δεν θα είναι θέσεις εργασίας µε προοπτική, γιατί
αυτά τα τέσσερα πράγµατα που σας είπα αυτόν τον στόχο
έχουν, να µην είναι θέσεις εργασίας µε ασφάλεια, µε προοπτική,
αλλά θέσεις εργασίας που θα υποστηρίξουν το πολιτικό σύ-
στηµα. 

Βέβαια για εκείνους που πραγµατικά στηρίζετε και όχι αυτούς
που απευθύνεστε είναι µικρό το κακό, όπως µε το φοβερό παρά-
δειγµα για το πώς αντιµετωπίζουµε το brain-drain όταν έρχεται
πίσω ένας γιος βιοµήχανου. Είναι φοβερή επιτυχία της Κυβέρνη-
σης.

Είχατε υποσχεθεί ενίσχυση των µεσαίων στρωµάτων. Τι παρα-
δείγµατα να δώσω για το πόσο αυτό διαψεύστηκε; Το 1 δισεκα-
τοµµύριο που δεν πληρώσατε από το ΕΣΠΑ και είπατε ότι θα
πληρωθούν στο µέλλον από παιδιά σε γραφεία µελέτης που
είχαν ήδη κάνει τη δουλειά και δεν θα πληρωθούν; Αυτή είναι η
στήριξη των µεσαίων στρωµάτων; Μήπως τα µεσαία στρώµατα
έχουν παιδιά που κοιµούνται ακόµα στο παιδικό δωµάτιο γιατί µε
δύο µισθούς ή ένας σίγουρος µισθός δεν φτάνει για να βρεις ένα
διαµέρισµα της προκοπής είτε από δάνειο είτε να το αγοράσεις;

Βέβαια, για εκείνους που πραγµατικά στηρίζετε και όχι για
εκείνους στους οποίους απευθύνεστε, µικρό το κακό. Θα βρουν
σπίτι τα παιδιά τους, προφανώς θα τους βοηθήσετε και µε τις
άλλες αλλαγές, όπως αυτό που κάνατε µε τις γονικές παροχές.

Είχατε υποσχεθεί λογοδοσία του επιτελικού κράτους. Εδώ
τώρα φτάνουµε στη σφαίρα του σουρεαλισµού, πραγµατικά, µε
όλα αυτά που έγιναν και πώς τα αντιµετωπίσατε. Τι είναι το επι-
τελικό κράτος; Το επιτελικό κράτος το δικό σας είναι εισαγωγή
στη µεταδηµοκρατία. Τι είναι η µεταδηµοκρατία; Είναι το ότι χα-
λάει όλο το σύστηµα των τελευταίων σαράντα ετών, όπου όλες
οι κυβερνήσεις λίγο-πολύ, κεντροδεξιές και κεντροαριστερές,
προσπαθούσαν να διαµεσολαβήσουν συµφέροντα. 

Τώρα δεν έχουµε αυτό. Έχουµε ένα επιτελικό κράτος µε συµ-
βούλους, παρασυµβούλους που παραπλευρίζουν και Υπουργούς
που δεν τους λένε ούτε τι ώρα της ηµέρας είναι και κάνουν πο-
λιτική. Και επειδή αυτό δηµιουργεί µία απόσταση ανάµεσα στο
τι κάνει το επιτελικό κράτος και στο τι θέλουν και ποιες αγωνίες
έχουν οι πολίτες, πώς γεµίζετε εσείς αυτό το κενό; Μα, µε την
επικοινωνία. Η επικοινωνία έχει αναβαθµιστεί στο επιτελικό κρά-
τος, γιατί είναι ο µόνος τρόπος να συρρικνωθεί η απόσταση ανά-
µεσα στο τι θέλετε να κάνετε και ποιες είναι οι αγωνίες των
πολιτών.

Και γιατί δεν µπορείτε να δηµιουργήσετε καλές θέσεις εργα-
σίας, να µειώσετε την ανασφάλεια, να βοηθήσετε τα µεσαία
στρώµατα; Γιατί οι δικές σας πολιτικές είναι αυτές που δηµιουρ-
γούν ανασφάλεια. Οι δικές σας πολιτικές είναι αυτές που δηµι-
ουργούν ανισότητες. Γιατί οι δικές σας πολιτικές είναι αυτές που
δηµιουργούν προβλήµατα για την ίδια τη δηµοκρατία.

Έχετε διπλό πρόβληµα. Λέτε στον κόσµο σας ότι σε λίγο θα
γυρίσουµε στην κανονικότητα. Μόνο που αυτή η κανονικότητα,
η περίοδος της µεγάλης µετριοπάθειας, η περίοδος µε τη µε-
γάλη ανάπτυξη, δεν υπάρχει πια. Είναι λίγο χειρότερο. Δεν υπάρ-
χει γιατί είµαστε σε άλλη περίοδο, µε αυτές τις τροµερές
ανισότητες, µε αυτά τα προβλήµατα της κλιµατικής αλλαγής. Εί-
µαστε σε έναν άλλο κόσµο.

Όµως, ξέρετε κάτι; Είναι ακόµη χειρότερο, γιατί δεν είναι ούτε
επιθυµητή αυτή η κανονικότητα. Γιατί η κανονικότητα που έχετε
στο πίσω µέρος του µυαλού σας, αυτή που πουλάτε στους υπο-
στηρικτές σας, ήταν µία κανονικότητα µε µη βιώσιµη ανάπτυξη –
φαντάζοµαι εδώ σε αυτό συµφωνούµε, γιατί εάν ήταν βιώσιµη
ανάπτυξη φαντάζοµαι δεν θα χρεωκοπούσαµε, δεν θα µας χρε-
ωκοπούσατε µάλλον- µε µία ανάπτυξη η οποία ήταν σε ένα στρε-
βλό παραγωγικό µοντέλο, µε µία ανάπτυξη µε πρωτόλειο κοι-
νωνικό κράτος, µε ανισότητες το 2009, πριν τη δεκαετία της κρί-
σης.

Άρα, έχουµε µία κανονικότητα, όπως λέτε εσείς, που δεν είναι
ούτε εφικτή, για το ότι αυτή η κρίση δεν είναι παροδική -ούτε η
υγειονοµική ούτε η κλιµατική ούτε η οικονοµική- και δεν είναι καν
επιθυµητή.

Εµείς δεν θέλουµε να πάµε πίσω, θέλουµε να πάµε µπροστά.
Για εµάς η κανονικότητα σηµαίνει να µπορείς να έχεις αξιοπρεπή
µισθό, να µην τελειώνει στις 20 του µηνός για τα βασικά. Γι’ αυτό
εµείς λέµε: Αύξηση του κατώτατου µισθού στα 800 ευρώ.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Για εµάς κανονικότητα σηµαίνει να µην φοβάσαι να ανοίξεις
τους λογαριασµούς. Γι’ αυτό εµείς λέµε: Μείωση του ειδικού
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φόρου κατανάλωσης µε βάση τους ελάχιστους συντελεστές της
Ευρωπαϊκής Ένωσης για όσο υπάρχει η ενεργειακή κρίση.

Για εµάς κανονικότητα σηµαίνει να µην µένουν οι τριαντάρη-
δες στο παιδικό δωµάτιο. Γι’ αυτό λέµε ότι χρειάζεται µια συνε-
κτική στεγαστική πολιτική, µε αύξηση του στεγαστικού επιδό-
µατος και µία στεγαστική πολιτική δηµιουργίας κοινωνικής στέ-
γασης. Για εµάς κανονικότητα σηµαίνει ασφάλεια στην εργασία.
Γι’ αυτό λέµε: Ενίσχυση του ΣΕΠΕ, κατοχύρωση των συλλογικών
διαπραγµατεύσεων και θωράκιση των εργασιακών δικαιωµάτων.

Για εµάς κανονικότητα είναι να έχουµε αρκετές θέσεις ΜΕΘ,
να έχουµε ιατρικό και νοσηλευτικό προσωπικό. Γι’ αυτό λέµε:
Επένδυση στο δηµόσιο σύστηµα υγείας, σύγκλιση µε τον µέσο
όρο δηµόσιων δαπανών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, για την αντι-
µετώπιση των υγειονοµικών ανισοτήτων, µε προτεραιότητα στην
πρωτοβάθµια κοινοτική φροντίδα υγείας.

Αυτές οι προτάσεις και άλλες πολλές που θα µπορούσα να
σας πω, δείχνουν µία διαφορετική κατεύθυνση. Τις λέµε στην κοι-
νωνία, τις λέµε και στα άλλα κόµµατα και θέλουµε να γίνουν η
αρχή µίας άλλης κυβέρνησης.

Άκουσα από την Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπο του ΚΙΝΑΛ ότι
αυτό που κάνουµε στην ουσία είναι µια συσπείρωση της Νέας
Δηµοκρατίας. Το σκέφτηκα. Το είπαν και άλλοι αυτό, ότι θέλουµε
να συσπειρώσουµε τη Νέα Δηµοκρατία. Σκέφτηκα, είναι αλήθεια;
Δεν είναι στο χέρι µας αυτό; 

Αν οι πολιτικοί του ΚΙΝΑΛ και του ΚΚΕ και του ΜέΡΑ25 θεω-
ρούν ότι ο κόσµος που τους υποστηρίζει, υποφέρει, ότι οι δια-
χωριστικές γραµµές είναι λίγο πολύ αυτές που λέµε για τις
ανισότητες, για το ιδιωτικό κέρδος, για την ακρίβεια -πραγµατικά
στοιχεία που επηρεάζουν τον κόσµο- αν αυτές οι προτάσεις είναι
προς τη σωστή κατεύθυνση ή άλλες που θα µπορούσαµε να συ-
ζητήσουµε, εναλλακτικές, συµπληρωµατικές ή προτάσεις για τη
δηµοκρατία και τα δικαιώµατα, τότε δεν είναι στο χέρι µας να
µην είναι θέµα συσπείρωσης της Νέας Δηµοκρατίας; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κ. Βουλευτή)

Δεν είναι θέµα δικό µας, των αριστερών, των προοδευτικών
ανθρώπων να συζητήσουµε, αν αισθανόµαστε ότι δεν πάει άλλο,
αν αισθανόµαστε ότι η κοινωνία υποφέρει και όλο και περισσό-
τερο δεν βλέπει προοπτική; Δεν είναι δικό µας θέµα; Θα κά-
τσουµε και θα πούµε «αυτό συσπειρώνει τη Νέα Δηµοκρατία»;
Δεν «παίζουµε µπάλα» εµείς, µόνο η Νέα Δηµοκρατία «παίζει
µπάλα»; Δεν έχουµε εµείς ευθύνη; Δεν έχουµε εµείς τρόπο να
απευθυνθούµε στην κοινωνία, να οργανώσουµε την κοινωνία, να
ακούσουµε την κοινωνία και µαζί µε αυτή την κοινωνία να δεί-
ξουµε ότι υπάρχει ένας άλλος δρόµος; Αυτό είναι το ζήτηµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Θα πάρετε όλο τον
χρόνο;

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Τελευταία πρόταση, κύριε Πρό-
εδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μπορείτε, αν θέλετε,
να πάρετε και τη δευτερολογία σας. 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Ναι, ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεχίστε, κύριε Τσα-

καλώτο. 
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Ευχαριστώ. 
Αυτό είναι το ζήτηµα. Μπορεί να έχει δίκιο η Κοινοβουλευτική

Εκπρόσωπος, ότι αυτό θα συσπειρώσει τη Νέα Δηµοκρατία.
Μπορεί να έχει δίκιο, αλλά αν έχει δίκιο, θα φταίτε και εσείς και
εσείς και εσείς και εµείς, όλοι, γιατί δεν παίρνουµε την ευθύνη,
αν πιστεύουµε αυτά που λέµε για αυτή την Κυβέρνηση, να οργα-
νωθούµε, να πολιτικοποιήσουµε τη συζήτηση, να βρούµε εναλ-
λακτικές, να φύγει αυτή η Κυβέρνηση και να έρθει µια άλλη
κυβέρνηση που θα βάλει τα θεµέλια µιας άλλης πολιτικής. Αυτές
οι προτάσεις που σας είπα δεν µπορεί να είναι µακριά από αυτό
που χρειάζεται ο τόπος. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστού-
µε τον κ. Τσακαλώτο. 

Πριν πάρει τον λόγο ο επόµενος οµιλητής, ο κ. Αρσένης από
το ΜέΡΑ25, µέχρι να ετοιµαστεί υγειονοµικά το Βήµα, θα δώσω

τον λόγο στον κ. Σπίρτζη να κάνει µια διευκρινιστική δήλωση για
κάποιο θέµα που προέκυψε, για ένα λεπτό. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Στην τοποθέτησή µου απηύθυνα προς την Κυβέρνηση δεκα-

πέντε ερωτήµατα. Το ένα αφορούσε τον διοικητή της Τροχαίας
της Αττικής Οδού. Αυτό το ερώτηµα αποσύρεται. Υπήρχε ένα αν-
θρώπινο πρόβληµα. Μας ενηµέρωσαν επίσηµα, οπότε αποσύρε-
ται. Ισχύουν όλα τα υπόλοιπα και περιµένουµε απαντήσεις. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Αρσένη, θα µε

συγχωρήσετε, επειδή έλαβα τώρα την Προεδρία. Τον λόγο τώρα
θα πάρει, αν δεν διαµαρτυρηθείτε, ο κ. Παφίλης ως Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας.
Δεν είχα καλή ενηµέρωση και γι’ αυτό ζητώ συγγνώµη. 

Κύριε Παφίλη, έχετε τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Έγινε ένα µπέρδεµα σε ό,τι αφορά

τους οµιλητές, αλλά διευθετήθηκε. 
Αυτή η πρόταση µοµφής του ΣΥΡΙΖΑ, για να είµαστε ειλικρι-

νείς, το µόνο που προσφέρει είναι να γίνει µια συζήτηση στη
Βουλή. Η Κυβέρνηση δεν πρόκειται να «πέσει». Χιόνισε, κύριε
Τσίπρα, και σας βγήκε, γιατί αλλιώς δεν ξέρω τι αφορµή θα βρί-
σκατε. 

Φυσικά, εµείς δεν έχουµε διλήµµατα στις προτάσεις µοµφής.
Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας καταψηφίζει την Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας, την πολιτική που ακολουθεί η Νέα Δη-
µοκρατία, που ακολούθησαν απαρέγκλιτα µε παραλλαγές και
όλες οι προηγούµενες κυβερνήσεις και εποµένως και του ΠΑΣΟΚ
και του ΣΥΡΙΖΑ. Και θα πω παρακάτω γιατί ορισµένοι εµφανίζον-
ται µε παρθενογένεση σήµερα.

Εµείς, όµως, κυρίως την πρόταση µοµφής, για παράδειγµα,
την κάναµε στο Σύνταγµα, όλες οι στρατιές του ΣΥΡΙΖΑ ήταν σή-
µερα εκεί -αµφιβάλλω αν υπήρχε κανένας εκπρόσωπος- γιατί η
πραγµατική µοµφή µπορεί και πρέπει να γίνει από τον ίδιο τον
ελληνικό λαό, γιατί, όπως γνωρίζουν άπαντες, το παιχνίδι είναι
στηµένο µέσα στη Βουλή.

Εµείς, λοιπόν, καλούµε τον λαό τη δικαιολογηµένη αγανά-
κτηση που νιώθει -όχι µόνο για τα τελευταία γεγονότα, αλλά συ-
νολικά από την πολιτική που ακολούθησαν οι κυβερνήσεις- να τη
µετατρέψει σε οργάνωση, αγώνα, δράση, διεκδίκηση, για να απο-
σπάσει και να βάλει δρόµο για µια συνολική ανατροπή.

Θέλουµε να απευθυνθούµε στον κόσµο κυρίως, γιατί εδώ είναι
τα πράγµατα οριοθετηµένα και να τον καλέσουµε να σκεφτεί και
να αξιοποιήσει την εµπειρία του, ιδιαίτερα των τελευταίων δέκα,
δώδεκα χρόνων, αλλά όχι µόνο, κυρίως, όµως. Τι δείχνει αυτή η
εµπειρία; Θα το πούµε, οι κυβερνήσεις φεύγουν -λέει το τρα-
γούδι- και οι αγάπες µένουν, αλλά οι κυβερνήσεις αλλάζουν και
η ίδια πολιτική παραµένει και παραµένει µάλιστα και χειροτερεύει
από κυβέρνηση σε κυβέρνηση. Γιατί, αλήθεια, όσες κυβερνήσεις
πέρασαν –µην πάω παλαιότερα, να πάµε τα τελευταία χρόνια-
είτε λέγονταν δεξιές, είτε κεντροδεξιές, είτε αριστερές, είτε
µείγµα -πολύ ενδιαφέρον µείγµα!- όλα αυτά τα σχήµατα ουσια-
στικά κινήθηκαν στην ίδια πολιτική κατεύθυνση.

Και αν θέλετε να το πούµε και πιο απλά, πρώτο µνηµόνιο
ΠΑΣΟΚ-Κίνηµα Αλλαγής, δεύτερο µνηµόνιο Νέα Δηµοκρατία-
ΠΑΣΟΚ-ΛΑΟΣ –και δεν ξέρω ποιοι άλλοι ήταν- τρίτο µνηµόνιο ΣΥ-
ΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ -προοδευτική κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ!- και µε τη
συναίνεση όλων των υπολοίπων πλην ΚΚΕ. Γιατί; Γιατί είναι ένα
ερώτηµα που καλούµε τον λαό να το απαντήσει κυρίως.

Εµείς θα πούµε τη γνώµη µας. Γιατί αυτός ο µεγάλος και σκλη-
ρός καυγάς -ψεύτικος κατά τη γνώµη µας, ψευτοκαβγάς, όχι ότι
δεν έχει βάση- γιατί όλος αυτός και σε τελευταία ανάλυση, η ίδια
πολιτική συνεχίζεται και –λέω- χειροτερεύει για τα λαϊκά στρώ-
µατα; Στο χωριό µου λένε «γιατί όλοι πίνουν νερό από την ίδια
βρύση» και ακριβώς ισχύει. Ποια είναι η ίδια βρύση; Είναι το κα-
πιταλιστικό σύστηµα. Ποιος από όλους εδώ που κυβέρνησε αµ-
φισβήτησε το καπιταλιστικό σύστηµα; Κανένας! Έχει νόµους το
καπιταλιστικό σύστηµα;

Έχει και ο νεοφιλελευθερισµός, καπιταλισµός είναι, κύριε Τσα-
καλώτο και το ξέρετε πολύ καλά, δεν είναι κάτι άλλο ούτε υπάρ-
χουν άλλες µορφές καλύτερες εκµετάλλευσης των εργαζοµέ-
νων, θυσίας των λαϊκών αναγκών, για να αβγαταίνουν τα κέρδη
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του κεφαλαίου, να το πω έτσι, µε τέτοια γλώσσα.
Και εδώ πρέπει κάποτε να λογαριαστούµε και ειλικρινά, επιτέ-

λους! Όλοι σας είστε µε την Ευρωπαϊκή Ένωση. Πίνετε νερό στο
όνοµά της, τη δοξάζετε, πρωταγωνιστείτε µάλλον στο ποιος θα
εφαρµόσει πιο γρήγορα τις οδηγίες, που είναι αντιλαϊκές, που
είναι βάρβαρες, που καθορίζουν την κυρίαρχη πολιτική, που δια-
σφαλίζουν τα συµφέροντα των ευρωπαϊκών µονοπωλίων και των
ελληνικών επιχειρηµατικών οµίλων και µετά κάνετε και τον καµ-
πόσο ότι έχετε µεγάλες διαφορές. Και αυτό φαίνεται πιο κραυ-
γαλέα σε ό,τι αφορά το θέµα της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Ποια είναι η αντιπαράθεση, λοιπόν; Η αντιπαράθεση είναι
ποιος θα υπηρετήσει καλύτερα αυτά τα συµφέροντα, γιατί µην
µας πείτε τώρα όλοι ότι τα συµφέροντα του ελληνικού λαού, του
εργάτη, του αυτοαπασχολούµενου, του νέου επιστήµονα και
λοιπά είναι ίδια µε τα συµφέροντα των µονοπωλίων, µε τα συµ-
φέροντα των επιχειρηµατικών οµίλων, του κεφαλαίου, να το
πούµε έτσι. Γράµµατα ξέρετε, είναι αντιτιθέµενα τα συµφέροντα
και αυτό το γνωρίζει ο κόσµος από την εµπειρία, ότι δεν µπορεί
και η πίτα ολόκληρη και ο σκύλος χορτάτος. Ο σκύλος θα είναι
µόνιµα χορτάτος και η πίτα θα είναι υπέρ του και οι άλλοι το
πολύ-πολύ να πάρουν κανένα ψίχουλο.

Έτσι είναι τα πράγµατα και µην κάνετε ότι δεν το καταλαβαί-
νετε, εκτός αν έχουµε περάσει, κύριε Υπουργέ, σε µια αταξική
κοινωνία, όπου όλος ο κοινωνικός πλούτος µοιράζεται σύµφωνα
µε τις ανάγκες του πληθυσµού.

Τώρα, έχουµε άδικο εµείς που λέµε ότι όλες οι πολιτικές,
ακόµα και στον χιονιά και αλλού και λοιπά, έχουν σχέση µε την
ίδια τη λειτουργία του καπιταλιστικού συστήµατος; Εµείς κα-
λούµε τον κόσµο να σκεφτεί.

Ας ξεκινήσουµε µε τη χιονόπτωση. Ξέρετε, στο τέλος θα φταρ-
νίζεται ένας και θα λέτε ότι φταίει η κλιµατική αλλαγή. Μα, καλά,
είστε σοβαροί; Πρώτη φορά ρίχνει χιόνι στην Αθήνα; Πρώτη
φορά ρίχνει χιόνι στην Ελλάδα; Πού ζείτε; Αφού τα ξέρετε, ποια
κλιµατική αλλαγή; Αυτή φταίει που παρέλυσε όλος ο κρατικός
µηχανισµός, που δηµιουργήθηκαν τεράστια προβλήµατα, που
παραλίγο να πεθάνει κόσµος, που κόπηκε το ρεύµα και λοιπά;
Αυτό φταίει; Όχι, βέβαια και η κριτική του ΣΥΡΙΖΑ που γίνεται
εδώ είναι να µην θίξουµε τα ιερά και τα όσια, ότι αυτό που φταίει
είναι η διαχείριση που κάνει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
µε όλα τα κουσούρια που της φορτώνει και φυσικά, πρώτη την
ευθύνη και τεράστια ευθύνη έχει και η Νέα Δηµοκρατία.

Όµως, γιατί; Τι έγινε αλήθεια µε το µοντέλο σας όλων των αυ-
τοκινητόδροµων που παραχωρήθηκαν σε ιδιώτες; Σας πούλησαν
οι ιδιώτες; Άκουσα εδώ διάφορες δικαιολογίες, «τους βάλαµε
πρόστιµο».

Σιγά τα ωά, κύριε Θεοχάρη! Σιγά τα ωά! Πόσα δισεκατοµµύρια
είχαν κέρδη; Τα τελευταία δύο χρόνια είχαν 3 δισεκατοµµύρια
ευρώ, θα δώσουν και 300 εκατοµµύρια ευρώ, σαν να δίνουµε
εµείς ένα τάλιρο, ένας εργαζόµενος. Σιγά την τιµωρία! Εκτός και
αν υπάρχουν και άλλα παιχνίδια, γράφονται, αλλά δεν είµαστε
σίγουροι και για αυτό εµείς µιλάµε υπεύθυνα.

Τι έγινε, αλήθεια, ο αποτελεσµατικός ιδιωτικός τοµέας; Ή τι
έγινε, αλήθεια, το κράτος το αποτελεσµατικό; Γιατί ευθύνη έχουν
και οι δύο! Γιατί, όµως;

Καθώς µιλάµε για το κράτος, κύριε Τσακαλώτο –και απευθύ-
νοµαι κυρίως σε εσάς- το κράτος δεν είναι επιτελικό κράτος της
Νέας Δηµοκρατίας, το κράτος είναι σκληρό και ταξικό και δεν
άλλαξε ποτέ µέσα στον καπιταλισµό. Το κράτος είναι η οργανω-
µένη ταξική κυριαρχία, τρεις λέξεις είναι. Και η κυριαρχία είναι
της αστικής τάξης, αυτήν υπηρετήσατε όλοι.

Γιατί, λοιπόν, τα λέµε αυτά; Γιατί ενώ το κράτος είναι ικανό να
παραδίδει τους αυτοκινητόδροµους, να φέρνει νόµους σε χρόνο
µηδέν, να λύνει προβλήµατα υπέρ των µονοπωλίων, όµως, δεν
είναι ικανό να διασφαλίσει –τι;- τις λαϊκές ανάγκες, να διασφαλί-
σει αυτό που λέγεται «Πολιτική Προστασία». Γιατί δεν µπορεί να
το κάνει αυτό; Δεν είναι στον προσανατολισµό του, γιατί απαι-
τούνται κονδύλια, απαιτείται σχεδιασµός, γιατί απαιτείται ιεράρ-
χηση και ιεράρχηση όλων όσων υπηρετούν το σύστηµα και λένε
ότι η κινητήρια δύναµη του συστήµατος είναι το κεφάλαιο. Ας
σταµατήσουν οι εργαζόµενοι, να δούµε ποιος είναι η κινητήρια
δύναµη. Δεν κουνιέται τίποτα. Λένε, λοιπόν, εποµένως, ότι προ-

τεραιότητα είναι αυτά και όχι αυτά που µας λέτε εσείς, δηλαδή
η διασφάλιση της ζωής των εργαζοµένων.

Ηλεκτρικό ρεύµα: Θα πω παραδείγµατα. Γιατί κάθε φορά και
ιδιαίτερα τώρα -όχι µόνο στην Αθήνα και στην ανατολική Αττική-
γιατί κόβεται το ρεύµα από κόσµο ακόµα και τέσσερις και πέντε
και έξι µέρες; Τι κάνει ο κρατικός σε πορεία ιδιωτικοποίησης
ΔΕΔΔΗΕ; Για να εξυπηρετήσει τους επιχειρηµατικούς οµίλους
που θησαυρίζουν, είναι ταχύτατος, για τα δίκτυα που αφορούν
τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας. Έτσι δεν είναι; Όµως, για να
αντικαταστήσει και να αποκαταστήσει αρχαία δίκτυα που σχετί-
ζονται µε τις ανάγκες του λαού είναι αναποτελεσµατικός, δεν
µπορεί εκεί και έχει προβλήµατα και σε όλους τους τοµείς της
Πολιτικής Προστασίας, όπως ονοµάζεται, που αφορούν τη ζωή
του λαού και εννοούµε του εργαζόµενου λαού, γιατί οι άλλοι
έχουν πολλές εναλλακτικές µε δεκαέξι και είκοσι σπίτια και αµύ-
θητο πλούτο.

Και έρχοµαι στους σεισµούς, στις πυρκαγιές, στις πληµµύρες
που καταστρέφουν τους κόπους της ζωής του λαού και αφήνουν
και πολλούς νεκρούς. Υπάρχει η ίδια κατάσταση εδώ και πάρα
πολλά χρόνια. Γιατί; Αλήθεια, γιατί; Δώστε µία εξήγηση! Γιατί
κάθε φορά που συµβαίνουν τέτοια φυσικά φαινόµενα -και δεν θα
πάω στη δεκαετία του ’60, αλλά στα τελευταία είκοσι, τριάντα
χρόνια-, υπάρχει η ίδια ακριβώς κατάσταση; Διότι, επαναλαµβά-
νουµε, οι λαϊκές ανάγκες δεν ιεραρχούνται σαν πρώτο θέµα,
αλλά ιεραρχούνται από το σύστηµα -και ας λένε διάφορα άλλοι-
, από τα συµφέροντα των µεγάλων επιχειρηµατικών οµίλων.

Τι έχουµε, λοιπόν; Θα σας πω τώρα. Για το Μάτι και τη Μάνδρα
φταίει ο Τσίπρας και ο ΣΥΡΙΖΑ. Για τα χιόνια και τις πυρκαγιές
φταίει ο Μητσοτάκης και η Νέα Δηµοκρατία. Ποιος είναι στο απυ-
ρόβλητο; Και µιλώ κυρίως για αυτούς που παριστάνουν τους
προοδευτικούς. Δεν είναι το ίδιο το καπιταλιστικό σύστηµα; Δεν
είναι οι νόµοι του; Δεν είναι αυτή η πολιτική; Κουβέντα δεν ακού-
γεται γι’ αυτό! Το πολύ, πολύ και το πιο -εντός οκτώ εισαγωγι-
κών- «ριζοσπαστικό» είναι οι ιδεοληψίες της Νέας Δηµοκρατίας.
Τα ίδια λέει και η Νέα Δηµοκρατία. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα πάρω όλο τον χρόνο µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εντάξει, κύριε Πα-

φίλη, θα σας δώσω όλο τον χρόνο που σας αναλογεί. 
(Στο σηµείο αυτό εισέρχεται στην Αίθουσα ο Πρόεδρος της

Κυβέρνησης κ. Κυριάκος Μητσοτάκης) 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Καλωσορίζουµε και τον κύριο Πρω-

θυπουργό!
Τι συµβαίνει, λοιπόν, τώρα για να πω και κάτι επίκαιρο; Ο ΣΥ-

ΡΙΖΑ κάνει πρόταση δυσπιστίας και µοµφή στην Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας και ταυτόχρονα κάνει πρόταση υποταγής και
στήριξης της Ευρωπαϊκής Ένωσης που δεν θεωρεί επιλέξιµα τα
αντιπληµµυρικά και όλα τα υπόλοιπα που σχετίζονται µε τον
απλό λαό, ενώ ταυτόχρονα δεν βγάζει κουβέντα για το σύστηµα
και πάει να τα φορτώσει στη Νέα Δηµοκρατία, λέγοντας ότι σε
όλον τον κόσµο είναι όλα καλά και ότι µόνο στην Ελλάδα φταίει
η Νέα Δηµοκρατία. Φυσικά και φταίει η Νέα Δηµοκρατία, φυσικά
και επιτάχυνε την αντιλαϊκή πολιτική, αλλά αυτό δεν είναι για το
παρελθόν και για το σήµερα, είναι και για το µέλλον, για το τι
πρόκειται να κάνει.

Έρχοµαι στην πανδηµία, όπου υπάρχει εγκληµατική διαχεί-
ριση. Για όποιον δεν το βλέπει, νοµίζουµε ότι δεν έχει αίσθηση
της πραγµατικότητας. Ένα και ένα κάνουν δύο για το τι συνέβη
µε την κατάρρευση του δηµόσιου συστήµατος υγείας, που τόσα
χρόνια το έχετε εγκαταλείψει όλες οι κυβερνήσεις, αλλά και για
το τι συνέβη µε τα εµβόλια και µε µια σειρά άλλων πραγµάτων. 

Εδώ, όµως, βγαίνει και κάτι µεγαλύτερο που πρέπει να το σκε-
φτεί ο κόσµος. Τι αποδείχθηκε, πλέον, για ολόκληρη την ανθρω-
πότητα και για όλες τις καπιταλιστικές χώρες; Αποδείχτηκε η
βαρβαρότητα και η απανθρωπιά του ίδιου του συστήµατος. Και
από όσα γράφονται, θα µου πει κάποιος για τα εµβόλια και τι θα
πω και για αυτά. Ναι, τα εµβόλια βγήκαν γρήγορα. Βέβαια, ήταν
από πριν, αλλά πριν δεν είχαν κέρδη, γιατί δεν υπήρχε η πανδη-
µία. Έτσι γράφεται! Όµως, πώς βγήκαν τα εµβόλια; Αλήθεια,
ποιος τα πλήρωσε; Δόθηκαν δισεκατοµµύρια επιδοτήσεων στα
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µεγάλα µονοπώλια και στις φαρµακευτικές εταιρείες. Δισεκατοµ-
µύρια! Από πού βγήκαν αυτά; Από τη φορολόγηση του κεφα-
λαίου; Όχι! Από τον προϋπολογισµό, δηλαδή από τη φορολογία
των λαών. Και ο ανταγωνισµός έφτασε στα ύψη.

Γιατί συµβαίνουν όλα αυτά στην υγεία; Δεν θέλω να τα πω, τα
έχουµε πει εκατό φορές. Γιατί υπάρχει εµπορευµατοποίηση και
γιατί η υγεία του ανθρώπου δεν θεωρείται κοινωνικό αγαθό, αλλά
προϊόν κέρδους. Έτσι είναι! Και γιατί η υγεία, όπως και η παιδεία,
αλλά και άλλοι κοινωνικοί τοµείς ζυγιάζονται από την Ευρωπαϊκή
Ένωση, αλλά και από όλες τις κυβερνήσεις στη λογική του κό-
στους και του οφέλους. Μάλιστα! Κόστος και όφελος εν µέσω
πανδηµίας! Δεν µιλάω δε για τα εκατοµµύρια νεκρών κ.λπ.. Για
το κόστος, λοιπόν, είπα προηγούµενα. 

Έρχοµαι τώρα στο όφελος. Οι φαρµακευτικοί κολοσσοί έχουν
καθαρό κέρδος 65.000 δολάρια το λεπτό, παρακαλώ! Έχουν ξε-
φύγει από κάθε όριο! Έχουν περάσει τα τρισεκατοµµύρια, δεν
ξέρω αν θα φτάσουν και στα τετράκις. Το λέω λίγο υπερβολικά!
Ποιος πληρώνει, λοιπόν, το κόστος; Ο λαός! Ποιος έχει το όφε-
λος; Οι µεγάλοι κολοσσοί! Τα ίδια συµβαίνουν και στη χώρα µας.
Ο λαός γονάτισε.

Και αφήστε τώρα -ανοίγω µία µικρή παρένθεση- ότι τα δώσαµε
41 δισεκατοµµύρια ευρώ κ.λπ.. Τίνος είναι αυτά; Δικά σας είναι;
Από πού τα πήρατε; Από τους εφοπλιστές; Από τους βιοµήχα-
νους; Από τους µεγαλέµπορους; Από πού; Και τα δικά σας τα
αποθέµατα, τα «µαξιλάρια», κύριε Τσίπρα, από πού τα πήρατε;
Από αυτούς; Αφού τους µειώσατε τη φορολογία! Μάλιστα, οι
πρώτοι νόµοι ήταν όταν βγήκαµε από τα µνηµόνια. Τα ίδια και η
Νέα Δηµοκρατία. Μην κοκορεύεστε, λοιπόν, «µνηµόσυνο µε ξένα
κόλλυβα…»! Έτσι είναι! Από τους ίδιους τους εργαζόµενους ! 

Μιλήσατε για πόλεµο. Όµως, τι έκανε στον πόλεµο ο ιδιωτικός
τοµέας; Ο ιδιωτικός τοµέας ζάµπλουτος! Από πού αύξησε τόσο
πολύ τα κέρδη του; Απευθείας από τον εργαζόµενο -που δεν
µπορεί να περιµένει, γιατί µπορεί να πεθάνει κιόλας στον δηµό-
σιο τοµέα, όπως τον καταντήσατε- και εµµέσως από τα ασφαλι-
στικά ταµεία. Ναι ή όχι; Ποιος πληρώνει τα ασφαλιστικά ταµεία;
Κυρίως ο εργαζόµενος. 

Και έρχοµαι στην ακρίβεια, στο βιοτικό επίπεδο κ.λπ., γιατί
αυτά είναι και τα κεντρικά θέµατα. Θα σας πω κάτι. Καλά, δεν
υπάρχει λίγο φιλότιµο, εννοώ πολιτικό; Ποιοι µιλάτε; Μιλάτε όλοι
σας για το βιοτικό επίπεδο του ελληνικού λαού; Εσείς δεν ήσα-
σταν που τσακίσατε, κατεβάσατε 40% τους µισθούς; Εσείς δεν
είστε που τσακίσατε την κοινωνική ασφάλιση; Εσείς δεν είστε
που στείλατε τον κόσµο στην ανεργία µαζικά; Εσείς όλοι δεν
είστε αυτοί που δηµιουργήσατε, όχι κάνατε φτωχοποίηση, αν-
θρώπους µε 300 ευρώ, µε 200 ευρώ, µε 150 ευρώ, µε ελαστικές
σχέσεις εργασίας και µε συνθήκες γαλέρας; Και τώρα σας
έπιασε ο µόνος και µιλάτε γι’ αυτό; Η ακρίβεια ροκανίζει ακόµα
περισσότερο τους µισθούς και η ακρίβεια είναι συστατικό στοι-
χείο του ίδιου του συστήµατος και δεν µπορεί να αποφευχθεί. 

Τα ίδια και µε την ενέργεια. Όλοι σας δεν είστε υπέρ της απε-
λευθέρωσης της ενέργειας; Όλοι, πλην του ΚΚΕ! Όλοι εσείς δεν
είστε µε την ονοµαζόµενη «πράσινη» ανάπτυξη; Όλοι εσείς δεν
είστε κατά της απολιγνιτοποίησης; Εδώ πανηγυρίζετε όλοι µαζί,
λες και το πρόβληµα του πλανήτη είναι οι λιγνίτες της Δράµας,
για παράδειγµα. Εσείς δεν είστε υπέρ της πληρωµής των ρύπων
και λέτε ότι γίνεται πανάκριβος ο λιγνίτης και κοροϊδεύετε τον
κόσµο; Γιατί γίνεται πανάκριβος; Διότι υπάρχουν αυτά τα πρό-
στιµα. 

Τελειώνω, λοιπόν, µε το συµπέρασµα. Το συµπέρασµα είναι
ότι, όπως είπα και στην αρχή, ο ένας διαδέχεται τον άλλον και
ανάποδα, για να διαιωνίζεται η καπιταλιστική κυριαρχία. 

Μάλιστα, θα πάω πάλι στον ΣΥΡΙΖΑ, γιατί η Νέα Δηµοκρατία
είναι καθαρή. Ξέρουµε ότι έχει τέτοια πολιτική την οποία καταδι-
κάζουµε κ.λπ., αλλά το λέει. Τώρα, βέβαια, όσον αφορά το τι
φέρνει αυτή η πολιτική, θα πρέπει να προσέχετε λίγο στις οµιλίες
σας, γιατί σας ακούει και ο κόσµος. Μην παρουσιάζετε κόσµους
αγγελικούς. Ο κόσµος δυστυχεί και έχει µεγάλο, πάρα πολύ µε-
γάλο ζόρι. Και αυτά που λέτε για τις µεγάλες επιτυχίες τα ακούει
και λίγο βερεσέ, γιατί κοιτάει το σπίτι του, τη δουλειά του, το φα-
γητό του, την υγεία, την παιδεία και όλα αυτά που είναι εµπορευ-
µατοποιηµένα. 

Εµείς, λοιπόν, λέµε ότι µόνο ο λαός µπορεί να τα αλλάξει αυτά,
µπορεί να πετύχει ορισµένες κατακτήσεις αυτή τη στιγµή και να
ανοίξει δρόµο για τη συνολική ανατροπή. Η «COSCO» και η «e-
FOOD» άνοιξαν τον δρόµο ως προς το πώς οι εργαζόµενοι της
«COSCO» γονάτισαν έναν παγκόσµιο γίγαντα και τον υποχρέω-
σαν να κάνει υποχωρήσεις. 

Τέλος, έρχοµαι στην πρόταση για προοδευτική κυβέρνηση
όλων των προοδευτικών δυνάµεων. Αυτή είναι η πρόταση του
ΣΥΡΙΖΑ. Μάλιστα! Τι πρόταση, δηλαδή; Να συνεργαστούµε για
να κάνουµε τι; Πρώτον, να εφαρµόσουµε όλη αυτή την πολιτική
που προέρχεται από την Ευρωπαϊκή Ένωση και υπηρετεί και τα
συµφέροντα του κεφαλαίου στην Ελλάδα. 

Αυτή είναι, γιατί αυτή δεν την αρνείστε. Ίσα-ίσα, µάλιστα, που
για να πολεµήσετε περισσότερο τη Νέα Δηµοκρατία, λέτε ότι οι
άλλοι είναι καλοί και προσπαθείτε να επαναλάβετε το 2015. Το
θυµάστε; Τι λέγατε; Λέγατε ότι η Ευρώπη αλλάζει. Τα ίδια λέτε
και τώρα, δηλαδή «ο Νότος», «η Ισπανία», «η Πορτογαλία», κ.λπ.,
«Η ελπίδα έρχεται». Όµως, η ελπίδα δεν έρχεται µε τις ίδιες πο-
λιτικές. Δεν πρόκειται να αλλάξουν, διαχειριστές είναι και αυτοί.

Τι να κάνουµε αλήθεια; Να γίνουµε τσιράκια των Αµερικανών;
Να πάµε σε µια κυβέρνηση που έχει την Ελλάδα σε προκεχωρη-
µένη επιθετική αµερικανονατοϊκή βάση; Γέµισε ο τόπος σε όλη
την Ελλάδα! Εσείς ξεκινήσατε αυτή τη συζήτηση. Άµα ήταν, πη-
γαίναµε και µόνοι µας, αν θέλαµε τέτοια πολιτική, να συνταχ-
θούµε δηλαδή µε τον ιµπεριαλισµό και µε τις πιο βάρβαρες
πρακτικές του. Τι να κάνουµε; Να δώσουµε αύξηση για 800 ευρώ
που είναι αξιοπρεπής µισθός; Μας δουλεύετε τώρα;

Τέλος πάντων, να θέσουµε κι ένα ερώτηµα! Δεν άκουσα καµ-
µία δέσµευση που να λέει «Θα καταργήσουµε τον νόµο Βρού-
τση-Αχτσιόγλου»! Δεν το άκουσα. Θα τον καταργήσετε;

ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ: Το είπαµε…
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Όχι, δεν θα τον καταργήσετε. Είναι ο

νόµος που καθορίζει ότι η αύξηση του κατώτατου µισθού γίνεται
από την πλευρά της Κυβέρνησης. Δηλαδή, ακόµα και αυτό το ρε-
φορµιστικό –ας το πούµε µε άλλους όρους- δηλαδή τη συλλο-
γική διαπραγµάτευση µέσα από την ταξική πάλη, κ.λπ., θέλετε
να την εµποδίσετε. Εσείς δεν είστε µε τις ελεύθερες διαπραγµα-
τεύσεις; Μιλάω και για τη Νέα Δηµοκρατία και για τους υπόλοι-
πους. Γιατί τον έχετε αυτόν τον νόµο; Θα τον καθορίζει και,
µάλιστα, µε κριτήρια που έλεγε ο κ. Τσακαλώτος όταν ήταν Αν-
τιπολίτευση ότι είναι τερατώδη. Αν το αµφισβητείτε εσείς τώρα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κύριε
Παφίλη. Έχετε πάρει και δευτερολογία και τριτολογία.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Τελείωσα, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διαµαρτύρεστε.

Αυτός είναι ο χρόνος. Έχει δώδεκα, έξι και τρία λεπτά, σύνολο
δηλαδή είκοσι ένα λεπτά.

Ολοκληρώστε, κύριε Παφίλη.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Μια φορά µιλάω και δεν παίρνω και

τον λόγο όλη την ώρα.
Τελειώνω, λοιπόν, κάνοντάς σας µία ενδιαφέρουσα πρόταση.

Πηγαίνετε µε τη Νέα Δηµοκρατία, πιάστε το ΚΙΝΑΛ, πιάστε τους
άλλους που έχετε κοινή στρατηγική επιλογή –µε διαφορές µεν,
αλλά είναι επιµέρους- καθίστε και βρείτε µία κοινή λύση. Κάντε
τον µεγάλο συνασπισµό…

Γελάτε, ε; Όταν λέγαµε, όµως, κυρία Γιαννακοπούλου, ότι θα
συνεργαστεί το ΠΑΣΟΚ µε τη Νέα Δηµοκρατία, µας βρίζατε από
πάνω µέχρι κάτω. Έγινε και αυτό; Έγινε! Έγινε στη Γερµανία;
Έγινε! Όταν το απαιτήσει το σύστηµα, γίνεται αυτό. Όµως, δεν
το βολεύει. Θέλει να έχει και αυτούς που του δηµιουργούν αυ-
ταπάτες. 

Εµείς, λοιπόν, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, συνεχίζουµε µέχρι ο λαός να
σπάσει τις αλυσίδες και όχι να τις χρυσώσουµε για να τον κοροϊ-
δέψουµε, όπως εσείς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ, να τακτο-
ποιηθεί υγειονοµικά το Βήµα, προκειµένου να πάρει τον λόγο ο
Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας κ. Στυ-
λιανίδης.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και

Πολιτικής Προστασίας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
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Κύριε Πρόεδρε της Κυβερνήσεως, Αρχηγέ της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, στο πλαίσιο της
συζήτησης της πρότασης δυσπιστίας που κατέθεσε η Αξιωµατική
Αντιπολίτευση έχω την ευθύνη να ενηµερώσω εν συντοµία εσάς
και βεβαίως τον ελληνικό λαό για όσα συνέβησαν τις προηγού-
µενες µέρες και βεβαίως, να εστιάσω στα θέµατα αρµοδιότητας
του νεοσύστατου Υπουργείου Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής
Προστασίας. 

Θα µιλήσω µε ειλικρίνεια, όπως είµαι συνηθισµένος πάντα. Οι
συµπατριώτες µου το ξέρουν. Δεν θα εξωραΐσω όσα έγιναν ούτε
θα ισχυριστώ ότι δεν υπήρξαν αστοχίες και σφάλµατα που, βέ-
βαια, θα µπορούσαν να έχουν αποφευχθεί.

Από την πρώτη στιγµή είπαµε και αναλάβαµε τη θεσµική µας
ευθύνη. Απευθύναµε από το πρώτο βράδυ µια ειλικρινή και διό-
λου προσχηµατική «συγγνώµη» προς τον ελληνικό λαό και ειδικά
σε όσους ταλαιπωρήθηκαν. Πρέπει, όµως, για να πάµε µπροστά,
να αποτιµήσουµε ακριβοδίκαια την κατάσταση και να µη µεί-
νουµε στις εντυπώσεις. Πρέπει να επικεντρωθούµε στις αιτίες
και την ουσία. Μόνο έτσι θα µπορέσουµε να κατανοήσουµε επα-
κριβώς τι έγινε, τι δεν έγινε και γιατί. Έτσι θα βγουν τα συµπε-
ράσµατα, τα διδάγµατα και θα µας δώσουν κατεύθυνση. Δεν
είµαι ενώπιόν σας για να υπερασπιστώ τον εαυτό µου. Είµαι εδώ
για να εξηγήσω -κι έτσι αρχίζω- τη σηµασία του έργου και την
εθνική αποστολή αυτού του Υπουργείου που µου ανέθεσε δυνη-
τικά ο Πρωθυπουργός, ο οποίος και πρώτος ήδη έχει µε σαφή-
νεια οριοθετήσει αυτήν την εθνική αποστολή.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το έργο που ανέλαβα είναι δύ-
σκολο. Έχω πλήρη συναίσθηση αυτού. Δεν είµαι αφελής. Ξέρω
ότι λειτουργώ ανά πάσα στιγµή σε ναρκοπέδιο. Έχω πολλή εµ-
πειρία από κρίσεις σε όλον τον κόσµο, από την Αφρική, τη Λατι-
νική Αµερική, την Ασία και την Ευρώπη. Ξέρω πολύ καλά τι
σηµαίνει «κρίση-διαχείριση φυσικών καταστροφών». Ανέλαβα,
όµως, για συγκεκριµένους λόγους και µε συγκεκριµένους στό-
χους, για να µπορέσω πρώτα αξιοποιώντας την ευρωπαϊκή µου
εµπειρία στο ίδιο αντικείµενο, να συµβάλω στη δηµιουργία ενός
σύγχρονου και αποτελεσµατικού µηχανισµού πολιτικής προστα-
σίας για την Ελλάδα που κυρίως θα ανταποκρίνεται στις προκλή-
σεις της κλιµατικής κρίσης, δεύτερον για να βοηθήσω στην
ταχύτερη και πιο αποτελεσµατική απορρόφηση της ευρωπαϊκής
χρηµατοδότησης στο µεγάλο πρόγραµµα αναβάθµισης της αν-
θεκτικότητας που λέγεται «Αιγίς», σε στενή συνεργασία βέβαια
µε πολλούς από τους συναδέλφους µου και, τρίτον, για να µπο-
ρέσουµε να υπερβούµε χρόνια προβλήµατα που συνδέονται µε
νοµικίστικες διαδικασίες και ιδιαιτερότητες του ελληνικού κρά-
τους. Τα άκουγα. Τώρα που τα βιώνω, αντιλαµβάνοµαι πόσο µε-
γάλα είναι. 

Κυρίες και κύριοι, είναι γνωστό ότι ένα ισχυρό και αποτελεσµα-
τικό σύστηµα πολιτικής προστασίας πρέπει να χαρακτηρίζεται
από το τρίπτυχο «πρόληψη-προετοιµασία, ετοιµότητα και ανθε-
κτικότητα». Για να φτάσουµε εκεί, χρειαζόµαστε σύγχρονα ερ-
γαλεία, τεχνολογική αναβάθµιση. Δεν µπορούµε να είµαστε
παλαιοµοδίτες µε παραδοσιακό τρόπο. Χρειαζόµαστε νέα σύγ-
χρονα ραντάρ, νέα σύγχρονα συστήµατα έγκαιρης προειδοποί-
ησης -ας µην αναπτύξω εδώ τι χρειαζόµαστε- που αν τα είχαµε
και αν τα είχαν οι µετεωρολόγοι µας, θα µπορούσαµε να ξέραµε
και τον όγκο του χιονιού! Θα ξέραµε πόσος όγκος χιονιού θα
έπεφτε στην Αττική, στην Αθήνα, στο Χαλάνδρι, στην Κατεχάκη.
Τα χρειαζόµαστε. Δεν το λέω για υπεκφυγή ούτε για δικαιολογία.
Σας ενηµερώνω, όµως, τι συµβαίνει στις άλλες χώρες. Οι µετεω-
ρολόγοι -µε όσους έχω µιλήσει- τα ζητούν αυτά τα ραντάρ.

Ας είµαστε, όµως, ειλικρινείς. Όλα αυτά που αποτυπώνουν ένα
σύγχρονο τεχνολογικά αναβαθµισµένο σύστηµα πολιτικής προ-
στασίας, λείπει, κύριοι Βουλευτές. Και λείπει σε πολλές χώρες,
για να πω την αλήθεια, ακόµα και σε µεσαίες ευρωπαϊκές χώρες,
διότι η κλιµατική κρίση µάς βρήκε όλους απροετοίµαστους.

Τη Δευτέρα αυτές τις ελλείψεις τις βιώσαµε πολύ έντονα. Προ-
σωπικά -εσείς µπορεί να µην το αντιληφθήκατε, γιατί δεν είχαµε
τόσα πολλά προβλήµατα- το βίωσα και στον «Μπάλλο» και στον
«Διοµήδη». Θυµάµαι, όταν πήραµε την απόφαση να κλείσουµε
τον Κηφισό -η ειρωνεία ήταν µεγάλη-, εκεί οι µετεωρολογικές εν-
δείξεις απέτυχαν. Όµως, πήραµε την απόφαση, γιατί έτσι µας

οδηγούσαν. Τώρα είχαµε το αντίθετο. 
Επιµένω, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι την ώρα της µάχης χρει-

άζεται κυρίως αυτό το οργανωµένο και άρτια εξοπλισµένο συν-
τονιστικό κέντρο διαχείρισης κρίσεων, µια πλήρης και ενηµε-
ρωµένη λειτουργική εθνική βάση δεδοµένων. Είναι εκ των ων ουκ
άνευ. Δεν υπάρχει στη χώρα. Ψάχνουµε να βρούµε στοιχεία.
Υπάρχει και ένας ανταγωνισµός, που δεν δίνει ο ένας στον άλλον
στοιχεία. Δεν υπάρχει οριζόντια διασύνδεση αυτών των πραγµά-
των. 

Δεν είναι δυνατόν -και θα σας πω τι έγινε- να µην έχει η Πολι-
τική Προστασία στο µικρό κέντρο διαχείρισης κρίσεων τη δυνα-
τότητα να παρακολουθεί όλα τα αυτοκίνητα σε όλους τους
αυτοκινητόδροµους στις εθνικές οδούς της χώρας. Δεν έχουµε
αυτήν τη δυνατότητα. Οι συµβάσεις πρέπει να αλλάξουν.

Χρειάζεται, λοιπόν, ένα κέντρο, όπως το όρισε και ο Πρωθυ-
πουργός προχθές, µε πυραµιδική οργάνωση, όπου µε ταχύτητα
και απόλυτο συντονισµό θα λαµβάνονται όλες οι αποφάσεις,
γνωστή σε όλες τις χώρες «αίθουσα πολέµου» -«war room»- µε
αρµοδιότητες απολύτως προσδιορισµένες, όπου θα είναι ξεκά-
θαρο ποιος παίρνει την απόφαση, σε ποια στιγµή και µε ποια κρι-
τήρια. 

Ας το οµολογήσουµε. Δεν είµαστε ακόµη εκεί. Και προσωπικά
σάς λέω ότι δεν µπορούσα να φτάσω στους τρεις-τέσσερις
µήνες που είµαι εδώ. Ούτε, όµως, και η Κυβέρνηση µπορούσε
στα δύο χρόνια. Αυτό είναι έργο χρόνων. Πάντως, σε ό,τι αφορά
την πολιτική βούληση του Πρωθυπουργού και τη δική µου και
της Κυβέρνησης δουλεύουµε προς αυτήν την κατεύθυνση, για
να αποκτήσουµε δοµές, επιστηµονικό προσωπικό που θα µπορεί
στη διαχείριση της κρίσης να είναι δίπλα στους ανθρώπους της
επιχείρησης, δίπλα στον πυροσβέστη, δίπλα στον αστυνοµικό,
δίπλα στον Στρατό. Έχουµε εξαιρετική επιστηµονική κοινότητα.
Έκανα βόλτα σε όλα τα πανεπιστήµια της χώρας και σας λέω ότι
έχω µείνει έκπληκτος από τη δυνατότητα που υπάρχει. Πρέπει,
όµως, να τη συστηµατοποιήσουµε. Είναι όλα σκόρπια.

Κυρίες και κύριοι, ο στόχος που έχουµε θέσει µαζί µε τους συ-
νεργάτες µου -αναφέροµαι στον Υφυπουργό κ. Τουρνά, τον Γε-
νικό Γραµµατέα Πολιτικής Προστασίας, τον κ. Παπαγεωργίου,
και όλους τους άλλους- πιστεύω ακράδαντα ότι είναι στόχος
εθνικός. Δεν έχει πολιτικά χαρακτηριστικά. Το χιόνι, η φωτιά, οι
πληµµύρες, ο σεισµός, δεν έχουν πολιτικό χρώµα. Χωρίς τη συµ-
βολή όλων, θα µείνουµε στα µισά του δρόµου. 

Ο στόχος αυτός, στη δίνη ειδικά της κλιµατικής κρίσης, πι-
στεύω ακράδαντα -και αυτή είναι η συµβουλή µου- οφείλει να
αναδειχθεί σε πρότυπο συνεννόησης, συναίνεσης, συνεργασίας
του πολιτικού δυναµικού της χώρας. Δεν υπάρχει άλλος δρόµος
για να είµαστε αποτελεσµατικοί. Αυτό το Υπουργείο που σύ-
στησε ο Πρωθυπουργός πρωτοποριακά δεν είναι ούτε του Μη-
τσοτάκη, ούτε του Τσίπρα, ούτε του Ανδρουλάκη και πολύ
περισσότερο δεν είναι του Στυλιανίδη. Είναι το Υπουργείο Κλι-
µατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας της Ελλάδας. Απο-
στολή του είναι να κάνει τη χώρα ανθεκτική στην κλιµατική κρίση,
να ενισχύσει την ανθεκτικότητα και να σώσει ανθρώπινες ζωές. 

Είναι προφανές ότι αυτή η προσπάθεια δεν ξεκινάει από το
µηδέν ούτε την ξεκινώ εγώ. Το 2019 ο προκάτοχός του, ο Νίκος
Χαρδαλιάς, αναβάθµισε ουσιαστικά τον ρόλο της πολιτικής προ-
στασίας. Το 2019 ήταν στα σπάργανα το «112», που είχε την
αρχή του στην κ. Γεροβασίλη. Θέλω να είµαι αντικειµενικός, για
να είµαστε όλοι µαζί. 

Τον περασµένο Σεπτέµβρη ήρθε, όµως, η µεγάλη θεσµική
τοµή, η πρωτοβουλία του Πρωθυπουργού, ιστορική απόφαση, η
σύσταση αυτού του αυτόνοµου Υπουργείου µε επίκεντρο την κλι-
µατική κρίση, αναγνωρίζοντας την απόλυτη διασύνδεση και αλ-
ληλεπίδραση µε την παραδοσιακή κατασταλτική έννοια της
πολιτικής προστασίας. Σηµαντική καινοτοµία. Στη Γλασκόβη,
όπου ήµασταν µε τον Πρωθυπουργό εγώ και ο κ. Σκρέκας, όλα
τα φώτα της δηµοσιότητας των διεθνών µέσων ενηµέρωσης ήταν
γι’ αυτό, όλες οι ερωτήσεις ήταν για την πρωτοπορία της Ελλά-
δας σε αυτό το σηµείο. 

Κυρίες και κύριοι, η κλιµατική αλλαγή και οι επιπτώσεις της
µας ξεπέρασαν. Για να προλάβουµε, πρέπει να τρέξουµε µε ιλιγ-
γιώδεις ταχύτητες. Η πρόληψη, η προετοιµασία, η ετοιµότητα
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πρέπει να είναι ο βασικός µας µπούσουλας. Αλλιώς -το λέω µε
απόλυτη επίγνωση- θα παραµείνουµε απροετοίµαστοι και θα
θρηνήσουµε θύµατα.

Βασικό µας εργαλείο είναι σχέδιο «Αιγίς», 1,7 δισεκατοµµυρίου
ευρώ. Μας επιτρέπει να οικοδοµήσουµε τη σύγχρονη πολιτική
προστασία στη χώρα µας. Θα σας το πω ξεκάθαρα: Αντιµετωπί-
ζουµε µεγάλες δυσκολίες στην υλοποίησή του, ως αποτέλεσµα
χρόνιων αγκυλώσεων και παθογενειών ενός κρατικού συστήµα-
τος που χαρακτηρίζεται από πολυνοµία, αλληλοεπικαλύψεις και
ασαφείς συναρµοδιότητες. Φανταστείτε ότι πήραµε εγκρίσεις
επιτάχυνσης από τη γραφειοκρατία των Βρυξελλών και δυσκο-
λευόµαστε στη γραφειοκρατία των Αθηνών. Είναι παθογένειες
δεκαετιών, το ξέρω. Πρέπει, όµως, να τις πούµε, να τις αναγνω-
ρίσουµε, για να τις λύσουµε.

Με τη στήριξη του κυρίου Πρωθυπουργού ήδη λύσαµε ένα
πολύ σοβαρό θέµα. Σταµατήσαµε µια εκκρεµότητα που όσοι πέ-
ρασαν από το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη το ξέρουν. Η
κ. Γεροβασίλη το ξέρει πολύ καλά, ο κ. Χαρδαλιάς και ο κ. Χρυ-
σοχοΐδης επίσης, ακόµα και πιο παλιά από το 2011. Απαλλάξαµε
τη χώρα µε τη δική σας συµβολή και συναίνεση από την οικονο-
µική εκκρεµότητα της υπηρεσίας του ΝΑΤΟ για τη µίσθωση ανα-
γκαίων πτητικών πυροσβεστικών µέσων για την επόµενη αντι-
πυρική περίοδο, για να ακολουθήσουµε το επιχειρησιακό πλάνο
της Πυροσβεστικής. Μετά από έντεκα χρόνια, αυτή η οικονοµική
οφειλή επιτέλους επιλύθηκε. Επιτέλους, µπορούµε τώρα να κά-
νουµε έναν σχεδιασµό για να µισθώσουµε τα εναέρια µέσα του
καλοκαιριού πριν έρθουν τα δικά µας µέσω του «Αιγίς».

Επανέρχοµαι στο θέµα των ηµερών. Αντιµετωπίσαµε ένα πολύ
δύσκολο φαινόµενο. Υπήρξαν αστοχίες, υπήρξαν προβλήµατα
και αδυναµίες στον συντονισµό. Το είπαµε από την πρώτη
στιγµή. Γι’ αυτό και η συγγνώµη του Πρωθυπουργού. Στόχος
είναι τα λάθη να γίνουν µαθήµατα και να µην επαναληφθούν, να
αντλήσουµε διδάγµατα από τις αστοχίες και τις παραλείψεις. 

Σε αυτό το σηµείο, όµως, θέλω δύο λεπτά από τον χρόνο σας
για να αναδείξω µια στιγµή των δύσκολων ωρών, στην οποία δεν
έχει δοθεί η πρέπουσα σηµασία. Εκείνο το βράδυ της Δευτέρας
τα παιδιά της Αστυνοµίας, οι άνδρες της Πυροσβεστικής και του
Στρατού κατάφεραν κάτι ακατόρθωτο. Έχω εµπειρία και από
αξιολόγηση τέτοιων κρίσεων σε τέτοιες συνθήκες. Θεωρώ ότι
εκείνο το βράδυ επιβεβαιώθηκε αυτό που είδα εδώ και καιρό: Η
Ελλάδα έχει δυνατότητες να διαχειριστεί κρίσεις, γιατί έχει εξαι-
ρετικό ανθρώπινο δυναµικό. Σύστηµα θέλουµε, δοµές θέλουµε.
Αυτά τα παιδιά ήταν οι ήρωες της βραδιάς, γιατί κατάφεραν µέσα
σε αυτές τις συνθήκες να απεγκλωβίσουν τρεις χιλιάδες πεντα-
κόσιους ανθρώπους, αποµακρύνοντας χίλια οκτακόσια αυτοκί-
νητα και κατάφεραν να λύσουν προβλήµατα σε χίλια επείγοντα
ιατρικά περιστατικά. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, δεν είχαµε νεκρούς, διότι ήταν σωστή
η επιχείρηση εκείνη τη στιγµή. Αυτό οφείλεται σε αυτά τα παιδιά.
Δεν το λέω ούτε για εµένα ούτε για κανέναν άλλο. Αυτοί ήταν οι
ήρωες της βραδιάς.

Ρωτάτε αν υπήρχε σχεδιασµός. Υπήρχε σχεδιασµός. Υπήρχε
συνεχής αξιολόγηση της κατάστασης στη βάση της εξέλιξης και
της σφοδρότητας της κακοκαιρίας. Πώς υλοποιήθηκε; Δυστυ-
χώς, δεν µπόρεσε να υλοποιηθεί σε βαθµό που να περιορίσει τα
µεγάλα προβλήµατα. Οι λόγοι πολλοί: Η έλλειψη αποκλειστικών
αρµοδιοτήτων και η σωρεία συναρµοδιοτήτων, η απουσία δυνα-
τότητας η Πολιτική Προστασία να παίρνει κυριαρχικά αποφάσεις
για δράση -το χρειαζόµαστε, το είπε αυτό και από το Βήµα, προ-
ηγουµένως, ο Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης-, η ασάφεια και η
απουσία προσδιορισµένων σχέσεων της κεντρικής εξουσίας µε
την τοπική αυτοδιοίκηση, κυρίως την ώρα της κρίσης και η απου-
σία ελεγκτικών µηχανισµών στην προληπτική περίοδο. 

Ωστόσο, πρέπει να είµαστε ειλικρινείς. Δεν έχω καµµία διά-
θεση να συγκρουστώ µε µια ιδιωτική εταιρεία. Εκ των υστέρων,
όµως, και τα συµπεράσµατα θα αποδείξουν ότι ο πιο αδύναµος
κρίκος σε αυτή την αλυσίδα ήταν η «ΑΤΤΙΚΗ ΟΔΟΣ». 

Υπογραµµίζω ότι όλες οι εταιρείες διαχείρισης, µεταξύ των
οποίων και οι «ΑΤΤΙΚΕΣ ΔΙΑΔΡΟΜΕΣ», στη σύσκεψη εγγυήθηκαν
ότι µπορούν να διαχειριστούν το φαινόµενο και να µείνουν οι
δρόµοι ανοιχτοί. Ειδικά οι «ΑΤΤΙΚΕΣ ΔΙΑΔΡΟΜΕΣ» διαβεβαίωσαν

ότι ήταν σε πλήρη ετοιµότητα και ότι διαθέτουν περισσότερα
οχήµατα εκχιονισµού από τη συµβατική τους υποχρέωση.

Δυστυχώς, τίποτε από αυτά που η εταιρεία διαβεβαίωνε δεν
επιβεβαιώθηκε. Ενώ στην περίπτωση της «ΝΕΑΣ ΟΔΟΥ», που
εθεωρείτο ιστορικά η προβληµατική εταιρεία, τα πράγµατα εξε-
λίχθηκαν όπως σχεδιάστηκαν, σε πλήρη συνεργασία µε την Τρο-
χαία και είχαµε µια επιτυχηµένη διαχείριση της δύσκολης κατά-
στασης.

Και το ερώτηµα είναι: γιατί λοιπόν στην περίπτωση της «ΝΕΑΣ
ΟΔΟΥ» είχαµε την επιτυχηµένη διαχείριση, ενώ στην περίπτωση
της «ΑΤΤΙΚΗΣ ΟΔΟΥ» είχαµε τη χείριστη διαχείριση; Θα το απαν-
τήσει αυτός που θα µας βοηθήσει να βρούµε τα διδάγµατα και
τα νέα δεδοµένα, για να κάνουµε την αρχή. 

Ρωτάτε πολλοί για τα πρακτικά και κάποιοι µε µια συνωµοσιο-
λογική αντίληψη των πραγµάτων. Δεν ξέρω γιατί. Αγαπητοί συ-
νάδελφοι, οι συντονιστικές συναντήσεις πραγµατοποιήθηκαν στο
πλαίσιο της προετοιµασίας για το επερχόµενο καιρικό φαινό-
µενο, δεν επρόκειτο για συνεδρίαση ούτε διοικητικού οργάνου
ούτε για τυπική διαδικασία. Σε αυτές τις συναντήσεις -έχω συµ-
µετάσχει σε τόσες στην Ευρώπη, παντού- δεν τηρούνται πρα-
κτικά και µε βάση την ενωσιακή πρακτική, αλλά, όπως µε είχαν
ενηµερώσει οι νοµικοί µας σύµβουλοι, ούτε µε βάση την εθνική
πρακτική. Και αυτό το ρώτησα όχι τώρα, αλλά σε όλες τις συνε-
δρίες που έχουµε κάνει εδώ από τον Σεπτέµβριο και µετά. Είναι
ad hoc συνεδρίες στις οποίες δεν τηρούνται πρακτικά.

Αγαπητοί συνάδελφοι, κύριε Πρόεδρε, πριν κλείσω, επιτρέψτε
µου δύο λόγια σε έναν τόνο πιο προσωπικό, µιας και αυτές τις
µέρες ακούστηκαν και γράφτηκαν διάφορα. Εξάλλου είναι στοι-
χειώδες δικαίωµα η αυτοάµυνα. Κάποιος ψάχνει τον Στυλιανίδη.
Πού ήταν, λέει, ο Στυλιανίδης και µάλιστα κάποιος έβγαλε ότι ο
Στυλιανίδης, λέει, υπέγραφε κάτι θέµατα της Πυροσβεστικής την
ώρα της κρίσης, κάτι που το υπογράφει ο τελευταίος, ένας αντι-
πύραρχος σε κάθε Πυροσβεστική υπηρεσία, εν πάση περιπτώ-
σει. Και αυτά τα ακούσαµε.

Αγαπητοί συνάδελφοι, η διαχείριση κρίσεων δεν γίνεται ούτε
µε γιουρούσια και ο αυτοσχεδιασµός πάντα αποτυγχάνει. Γίνεται
µόνο µε σύστηµα, οργάνωση και αφού προλάβεις τα πράγµατα,
που σηµαίνει ότι ο Στυλιανίδης δεν θα κυκλοφορεί να βγάζει φω-
τογραφίες για τα σόσιαλ µίντια πού βρίσκεται, διότι η αξιοπρέ-
πειά µου και η ακεραιότητά µου δεν µου το επιτρέπουν. Προτιµώ
να χάνω στην επικοινωνία, αλλά να επικεντρωθώ στην ουσία. 

Αποδέχτηκα την τιµητική πρόσκληση του Πρωθυπουργού να
αναλάβω αυτό το δύσκολο έργο και τον ευχαριστώ για την τιµή
και την εµπιστοσύνη. Το αποδέχτηκα, όπως είπα και πριν, γνωρί-
ζοντας τις δυσκολίες και τις παθογένειες του συστήµατος και
αναγνωρίζοντας ασφαλώς ταυτόχρονα και δικές µου πιθανές
αδυναµίες, σχετικές µε τη µη βιωµατική γνώση του ελληνικού
κρατικού µηχανισµού. 

Αποδέχτηκα την πρόταση όχι γιατί ήµουν ανεπάγγελτος, όχι
γιατί έψαχνα δουλειά, ούτε για να γίνω Υπουργός. Αποδέχθηκα
γιατί έκρινα ότι αυτό µου όριζε το εθνικό καθήκον. Μεγάλωσα
στην πράσινη γραµµή της παλιάς Λευκωσίας. Ξέρω τι σηµαίνει
συµπαράσταση εθνική. Όταν µε κάλεσε ο Πρωθυπουργός, για
εµένα ήταν ηθικό καθήκον, ειδικά ένας Πρωθυπουργός που ξέρω
πολύ καλά από την ευρωπαϊκή µου εµπειρία ότι έχει αναβαθµίσει
το κύρος της χώρας. Δεν µπορούσα να πω όχι. 

Δεν ήρθα εδώ, λοιπόν, µε στόχο να εξαργυρώσω οτιδήποτε
ούτε για να εγκαινιάσω µια νέα πολιτική σταδιοδροµία, ούτε
ήρθα στην Ελλάδα ως µεσσίας και ούτε είµαι αλάνθαστος. Και
όπως θα έλεγε και ο Πρόεδρος της Βουλής, ο Κώστας Τασού-
λας, ο ευφυολόγος, ήρθα απλώς ως καλοπροαίρετος φιλότιµος.
Το αποδέχοµαι. 

Όµως είµαι ένας άνθρωπος που έχω ζήσει στην Ελλάδα, τα
πρώτα µου πτυχία είναι στην Ελλάδα και ήρθα εδώ µε την τεχνο-
γνωσία που απέκτησα ως Ευρωπαίος Επίτροπος και ως Ευρω-
παίος Συντονιστής για την αντιµετώπιση της επιδηµίας του
Έµπολα και νοµίζω ότι εκεί πήγα καλά. 

Αντιλαµβάνοµαι λοιπόν τη συµµετοχή µου στην Κυβέρνηση ως
προσφορά, ως υπηρεσία στον Έλληνα πολίτη και ζητώ να κριθώ
από αυτά τώρα, αύριο, αλλά και στο τέλος αυτής της διαδροµής.
Με αυτή λοιπόν, την αντίληψη συνεχίζω και στην πορεία αυτή θα
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αξιοποιήσουµε ως Υπουργείο κάθε δηµιουργική πρόταση, κάθε
συνεισφορά.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές. ποτέ δεν θα µας δείτε να κρυβό-
µαστε ούτε από την πραγµατικότητα ούτε ακόµα περισσότερο
από τις θεσµικές µας ευθύνες. 

Τελειώνω µε µία πρόταση προς το εθνικό Κοινοβούλιο. Η πρό-
κληση µπροστά µας είναι το «Αιγίς». Μπορούµε γι’ αυτό το πρό-
γραµµα να επιταχύνουµε τις διαδικασίες και να έχουµε το συ-
ντοµότερο δυνατό όλα τα εργαλεία που χρειαζόµαστε για να
στήσουµε όντως µια αξιόπιστη πολιτική προστασία. Θεωρώ ότι
αυτό πρέπει να γίνει ο εθνικός µας στόχος. 

Από την πρώτη στιγµή που ήρθα, άνοιξα τον εθνικό διάλογο.
Θεωρώ και ελπίζω ότι θα βρούµε τον νοµικό τρόπο να επιταχύ-
νουµε τις διαδικασίες, γιατί πολιτική προστασία σηµαίνει κατε-
πείγον, δεν σηµαίνει τίποτε άλλο.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς σας ευχαρι-
στούµε, κύριε Υπουργέ.

Έχει ζητήσει τον λόγο ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία και Αρχηγός της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης κ. Τσίπρας.

Κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν είχα προσχεδιάσει να ζητήσω τον λόγο. Ακούγοντας τον

Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης, µου δηµιουργήθηκαν ερωτήµατα.
Κι επειδή εδώ αυτή η διαδικασία δεν είναι µόνο µια διαδικασία
παράλληλων µονολόγων, θα έχουµε τη δυνατότητα αύριο να το-
ποθετηθούµε και εγώ και ο Πρωθυπουργός, φαντάζοµαι όµως -
γνωρίζουµε τη διαδικασία- χωρίς τη δυνατότητα ερωταπα-
ντήσεων, είναι και ο Πρωθυπουργός εδώ, µπορεί να απαντήσει
κι ο ίδιος στα ερωτήµατα που θα θέσω.

Σας άκουσα, κύριε Υπουργέ, και γνωρίζετε ότι δεν έχω καµµία
διάθεση προσωπικής αντιδικίας. Ωστόσο δεν είστε οικουµενικός
Υπουργός, είστε Υπουργός της Κυβερνήσεως της Νέας Δηµο-
κρατίας και οφείλετε στο ελληνικό Κοινοβούλιο να δώσετε εξη-
γήσεις. 

Ζητήσατε συγγνώµη και εσείς και ο κύριος Πρωθυπουργός και
είπατε ότι είναι ειλικρινής αυτή η συγγνώµη. Σας άκουσα επί εί-
κοσι λεπτά, δεν κατάλαβα να µας υποδείξατε κάπου που να κά-
νατε λάθος. Πού κάνατε λάθος λοιπόν; Γιατί ζητήσατε συγγνώµη;
Μας είπατε ότι δεν έχουµε ραντάρ και ότι δεν έχουµε War Room,
δεν είχαµε ραντάρ για να προβλέψουµε επακριβώς πού θα πέσει
το χιόνι, πόσα εκατοστά θα έχουµε στην Αττική Οδό, πόσα στη
Νέα Οδό, πόσα στη Μεσογείων, πόσα στη Μαραθώνος, πόσα
στην Κατεχάκη. Αυτό είναι το ζήτηµα;

Η Εθνική Μετεωρολογική Υπηρεσία και οι επιστήµονες της
χώρας µας, που δεν είναι ούτε γαλάζιοι ούτε κόκκινοι ούτε πρά-
σινοι, σας διαψεύδουν, λένε ότι είχαµε αυτή τη φορά ένα µον-
τέλο το οποίο έδωσε επακριβώς το µέγεθος της κακοκαιρίας, το
µέγεθος της χιονόπτωσης, την περιοχή που θα καλύψει και τον
χρόνο που θα έρθει. Ακόµα και οι µετεωρολόγοι που ανήκουν
στην Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας διέψευσαν
τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο, ο οποίος µας είπε ότι δήθεν
το πρόβληµα είναι ότι η Εθνική Μετεωρολογική Υπηρεσία έπεσε
έξω. Δηλαδή αυτό τι είναι τώρα;

Ήρθατε εδώ να πείτε πάλι συγγνώµη, αλλά φταίει το ότι δεν
είχαµε ραντάρ; Βεβαίως να έχουµε και ραντάρ. Είπε κανείς να
µην έχουµε και καλύτερα ραντάρ και War Room και καλύτερες
υπηρεσίες; Η ΕΜΥ όµως µας λέει ότι αυτή η κακοκαιρία που εί-
χαµε τη Δευτέρα δεν ήταν από τις χειρότερες που έχουµε αντι-
µετωπίσει στην Αττική. Το 2008 είχαµε µια πολύ µεγαλύτερη σε
ύψος χιονοπτώσεως κακοκαιρία. Δεν ήταν κυβέρνηση ο ΣΥΡΙΖΑ,
αλλά το αντιµετώπισαν τότε. Σήµερα πού έγινε το λάθος λοιπόν;

Και δεν έκλεισε µόνο η Αττική Οδός. Έκλεισε και η Κατεχάκη,
έκλεισε και η Μαραθώνος και η Μεσογείων που έχουµε τόσα νο-
σοκοµεία εκεί. Τι έφταιξε λοιπόν; Γιατί τότε και άλλες φορές µπο-
ρέσαν και σήµερα εσείς δεν µπορέσατε;

Θα µας πείτε πού κάνατε το λάθος ή θα πετάµε την µπάλα
στην εξέδρα; Ή µήπως θα µας πείτε και εσείς όπως ο Κυβερνη-

τικός Εκπρόσωπος –δικός σας Εκπρόσωπος, κύριε Μητσοτάκη-
ότι η Κατεχάκη, η Μαραθώνος, δεν ανήκουν στη σφαίρα επιρ-
ροής του ελληνικού κράτους, διότι θέλετε να ρίξετε τις ευθύνες
στον δικό σας, τον «γαλάζιο», τον νεοδηµοκράτη περιφερειάρχη;
Μια ζωή πετάτε την µπάλα αλλού. Θα αναλάβετε ποτέ έστω µία
ευθύνη, να µας πείτε πού κάνατε το λάθος; 

Και θέλω να σας ρωτήσω, κύριε Πρωθυπουργέ και κύριε
Υπουργέ της Κλιµατικής Κρίσης, για το κρίσιµο ζήτηµα της τα-
λαιπωρίας χιλιάδων συµπολιτών µας το βράδυ της Δευτέρας
στην Αττική Οδό. Ζητήσατε από τον παραχωρησιούχο να διακό-
ψει την κυκλοφορία των βαρέων οχηµάτων; Διότι η εταιρεία, που
έχει βαρύτατες ευθύνες βεβαίως, άλλα λέει. Λέει ότι σας ζήτησε
σε συσκέψεις να σταµατήσει η κυκλοφορία των βαρέων οχηµά-
των και εσείς αρνηθήκατε. Και έρχεστε εσείς τώρα να µας πείτε
ότι δεν είχατε πρακτικά. Κάνατε δύο συσκέψεις, και σας ζητάµε
από το πρωί να δώσετε τα πρακτικά στη δηµοσιότητα, ώστε να
ενηµερωθεί ο ελληνικός λαός, οι πολίτες που ταλαιπωρηθήκανε.

Και ο Πρωθυπουργός έκανε τον µεσάζοντα µε την εταιρεία,
λες και δεν έχει νόµους αυτό το κράτος για να θεσπιστούν και
να τηρηθούν συµβάσεις και να πληρώσει η εταιρεία αυτά που
πρέπει να πληρώσει. Αξιολόγησε µόνος του το κόστος, ώστε να
δώσει την ευκαιρία ενδεχοµένως στην εταιρεία ή στην όποια
εταιρεία να ζητάει από τους πολίτες να µην έχουν άλλες απαιτή-
σεις και να µην µπορούν να κάνουν άλλες διαδικασίες αγωγών.
Δεν είναι ρόλος µεσίτη, διαµεσολαβητή ο ρόλος του Πρωθυ-
πουργού.

Αλλά το αφήνω αυτό και επανέρχοµαι στο κρίσιµο ερώτηµά
µου. Είναι δυνατόν να µας λέτε ότι το πρόβληµά µας είναι ότι δεν
έχουµε σύγχρονα ραντάρ, ενώ στις πιο κρίσιµες συσκέψεις δεν
είχατε την πρόνοια να πατήσετε το record αφού τις κάνατε µε
zoom, και να καταγράψετε τι είπε ο καθένας, τι ζήτησε ο καθένας
και θέλετε εµείς σήµερα να σας πιστέψουµε; Ή λοιπόν είσαστε
κατσαπλιάδες στις διαδικασίες σας ή µας λέτε ψέµατα. Μας λέτε
ψέµατα για να αποφύγετε την ευθύνη και αυτό δεν αξίζει στον
ελληνικό λαό. Δεν αξίζει στους Έλληνες πολίτες.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Όταν ζητάτε συγγνώµη, θα εξηγείτε τον λόγο που κάνατε

λάθος. Εάν ζητάτε συγγνώµη και µας λέτε ότι όλα τα κάνατε
καλά και έφταιξε το ότι δεν έχουµε σύγχρονα ραντάρ και ότι δεν
έχουµε war room και φταίει η Μετεωρολογική Υπηρεσία και κά-
ποιος περιφερειάρχης και κάποιος άλλος και κάποιος τρίτος,
τότε η συγγνώµη αυτή, κύριε Μητσοτάκη, είναι προσχηµατική,
είναι υποκριτική και θα σας κρίνει ο ελληνικός λαός.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον

κύριο Πρόεδρο. 
Θα µε αφήσετε να διευθύνω εγώ την συζήτηση. Έχω δει τα

πάντα. 
Τον λόγο έχει ο Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής

Προστασίας, κ. Στυλιανίδης προκειµένου να απαντήσει στον Αρ-
χηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας): Κύριε Αρχηγέ της Αξιωµατικής Αντιπο-
λίτευσης, απάντησα στο ελληνικό Κοινοβούλιο µε απόλυτη ειλι-
κρίνεια.

Ας τα πάρουµε ένα-ένα. Η ευρωπαϊκή µου εµπειρία, αλλά ρω-
τώντας και τους νοµικούς συµβούλους του Υπουργείου, µου επέ-
βαλαν ότι σε τέτοιες ad hoc συναντήσεις δεν κρατιούνται
πρακτικά. Μάλιστα ο Ζαν Κλοντ Γιούνκερ, ένας άνθρωπος φίλος
της Ελλάδας, Πρόεδρος της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, λέει ότι εάν
σε τέτοιες συναντήσεις κρατιούνται πρακτικά, που είναι σε επί-
πεδο συνεννόησης και συνεργασίας και γι’ αυτό δεν κρατιούνται
και στην Ευρώπη, σηµαίνει ότι δηµιουργείς συνθήκες ευθυνοφο-
βίας. 

Εγώ πιστεύω ακράδαντα σε αυτή τη διαδικασία, γιατί ο καθέ-
νας εκεί δεν θα µπορούσε να µιλήσει. Έπρεπε να συντονιστούµε.
Εάν βρείτε ευρωπαϊκή χώρα που σε αυτές τις συναντήσεις κρα-
τιούνται πρακτικά, να το συζητήσουµε. Δεν είναι τυπικές διαδι-
κασίες, δεν είναι διοικητικό όργανο. Δεν είµαι νοµικός, το έψαξα
πάρα πολύ από την πρώτη µου φορά που ήρθα και τήρησα τις
ίδιες διαδικασίες και στον «Μπάλλο» και στον «Διοµήδη» και
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τώρα. Έτσι είναι η σωστή διαδικασία κατά την άποψή µου. Εάν
έχουµε διαφωνία, είναι σεβαστή.

Δεύτερον, σε ότι αφορά τα ραντάρ, τον όγκο χιονιού και γιατί
τα είπα. Οι ίδιοι οι µετεωρολόγοι θα ήθελαν να ξέρουν τι όγκο
χιονιού –όπως ξέρουν για την βροχή- θα έχει. Για ποιο λόγο; Διότι
εάν ξέραµε το βράδυ της Κυριακής –και δεν φταίνε οι µετεωρο-
λόγοι, ίσα-ίσα τους εκθειάζω γιατί είναι εξαιρετικοί και βρίσκουν
τόσο σωστές ενδείξεις παρ’ όλο που δεν έχουν τα µέσα που πρέ-
πει- ότι θα πέσουν τριάντα ή σαράντα ή πενήντα εκατοστά στον
αστικό ιστό της Αθήνας, σίγουρα θα κλείναµε  από το βράδυ την
Αθήνα. Θα κάναµε αργία. Το έκανα στον «Μπάλλο» και δεν φο-
βήθηκα το πολιτικό κόστος. Δεν θα το έκανα τώρα; Αλλά κατα-
λήξαµε –και εδώ είναι η ανακοίνωση που βγάλαµε το βράδυ- στο
ότι πάµε µαζί, παρακολουθούµε το φαινόµενο από τις 5.00’ µε
την εξέλιξη και την σφοδρότητα αποφασίζουµε.

Και επαναλαµβάνω, το θέµα της σύγκρισης µεταξύ του τι έγινε
στη «ΝΕΑ ΟΔΟ» και στην «ΑΤΤΙΚΗ ΟΔΟ», νοµίζω αποδεικνύει ότι
η σύσκεψη πήρε σωστές αποφάσεις. Αφού πέτυχε στη «ΝΕΑ
ΟΔΟ», που ήταν το πιο ευάλωτο κοµµάτι, γιατί δεν πέτυχε στις
«ΑΤΤΙΚΕΣ ΔΙΑΔΡΟΜΕΣ»; Τι συµβαίνει µε αυτή την εταιρεία που
ήταν όντως για πάρα πολλά χρόνια η πιο αξιόπιστη; Δεν µπορώ
να το ψάξω εγώ, δεν ξέρω. Αλλά ήµουν παρών όταν ο κ. Λευτέ-
ρης Οικονόµου στο Κέντρο Διαχείρισης Κρίσεων προσπάθησε
και πήρε διακόσια λίτρα πετρέλαιο για να βάλει στα εκχιονιστικά
στις 17.00’-18.00’ -δεν θυµάµαι ακριβώς- το απόγευµα. Δείχνει
κάτι.

Κύριε Αρχηγέ της Αντιπολίτευσης, είµαι έντιµος άνθρωπος
πάνω απ’ όλα. Σε µία τέτοια κρίση, το µόνο που δεν θα πω είναι
ψέµατα. Είναι η απόλυτη αλήθεια µε τα γεγονότα. Σας τα είπα,
αυτά είναι. Δέχοµαι οποιαδήποτε κριτική. Την δέχτηκα. Αυτά είναι
τα γεγονότα και σε αυτά θα µείνω.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει

ο Πρωθυπουργός της χώρας, κ. Κυριάκος Μητσοτάκης.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Κυ-

ρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν είχα πρόθεση και εγώ να πάρω
τον λόγο, αλλά οφείλω να δώσω κάποιες απαντήσεις σε αυτά τα
οποία άκουσα από τον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης.

Κατ’ αρχάς θέλω να επισηµάνω ότι ο Υπουργός Πολιτικής
Προστασίας και Κλιµατικής Κρίσης τοποθετήθηκε στο Κοινοβού-
λιο µε ασυνήθιστη ειλικρίνεια και πολιτική εντιµότητα, αναγνωρί-
ζοντας απόλυτα το γεγονός ότι του έχει ανατεθεί µία δύσκολη
αποστολή ερχόµενος από το εξωτερικό, αναλαµβάνοντας έναν
ρόλο τον οποίο δεν είχε ανάγκη. Δεν έψαχνε καριέρα. Ήρθε
όµως στην Ελλάδα για να προσφέρει αξιοποιώντας τη σηµαντική
του ευρωπαϊκή εµπειρία. Και έχει απόλυτα δίκιο να ισχυρίζεται
ότι η αποστολή της Πολιτικής Προστασίας είναι µια αποστολή
εθνική. Τα χιόνια, οι σεισµοί, οι κακοκαιρίες, οι πληµµύρες, δεν
έχουν χρώµα. Και νοµίζω ότι εσείς γνωρίζετε πολύ καλύτερα από
εµένα πόσο τραυµατικές µπορεί να είναι οι εµπειρίες των φυσι-
κών καταστροφών. Τις βιώσατε καλά στο πετσί σας και εσείς και
τα στελέχη τα οποία κρίθηκαν να διαχειριστούν κρίσεις επί δικών
σας ηµερών. 

Αναγνώρισε λοιπόν, ο Υπουργός ότι πράγµατι έγιναν λάθη ως
προς τη διαχείριση της Αττικής Οδού. Θα σας το πω ευθέως. Η
Αττική Οδός θα έπρεπε να είχε κλείσει νωρίτερα απ’ ό,τι έκλεισε,
προφανώς. Αυτό αποδεικνύεται από το αποτέλεσµα του εγκλω-
βισµού. Όµως το µεγαλύτερο µερίδιο ευθύνης δεν το έχει το ελ-
ληνικό κράτος. Το έχει η ίδια η «ΑΤΤΙΚΗ ΟΔΟΣ», ο παραχωρη-
σιούχος ο οποίος ισχυριζόταν ότι µπορούσε να κρατήσει έναν
δρόµο ανοιχτό και δεν κατάφερε τελικά να το κάνει. Στην πορεία,
δε, φάνηκαν και χτυπητές αδυναµίες ως προς την προετοιµασία
της «ΑΤΤΙΚΗΣ ΟΔΟΥ» για ένα τέτοιο φαινόµενο. 

Ως προς το ζήτηµα του χιονιού θέλω να σας πω και εγώ ότι
κανείς µετεωρολόγος δεν προέβλεψε τον όγκο του χιονιού που
έπεσε στο κέντρο της Αθήνας και σε αντίθεση µε άλλες χιονο-
θύελλες, το χιόνι έπεσε µέρα µεσηµέρι -συνήθως πέφτει βράδυ-
και κανείς–κανείς!- µετεωρολόγος δεν είχε προβλέψει ότι θα
ρίξει µισό µέτρο στο κέντρο της Αθήνας και στα βόρεια προ-
άστια. Αν είχαµε τη δυνατότητα να έχουµε αυτή την πρόβλεψη -
δεν την έχουµε, δυστυχώς, γιατί είµαστε µια χώρα όχι πολύ

εξοικειωµένη στα χιόνια, θα πρέπει να αποκτήσουµε κι αυτήν την
τεχνογνωσία- προφανώς και θα είχαµε κλείσει την πόλη από την
Κυριακή το βράδυ, όπως το κάναµε εξάλλου και σε άλλες περι-
πτώσεις που δεν επιβεβαιώθηκαν οι προβλέψεις των µετεωρο-
λόγων.

Δεν ήταν, λοιπόν, ζήτηµα πολιτικού θάρρους. Ήταν ζήτηµα
αξιοποίησης και ανάλυσης των δεδοµένων που είχαµε στη διά-
θεσή µας. Αυτά τα δεδοµένα είχαµε και αυτές τις κινήσεις κά-
ναµε. 

Έχω όµως, για να καταλήξω και επί του ύφους του οργισµένου
το οποίο πάντα υιοθετείτε στις τοποθετήσεις σας, δύο παρατη-
ρήσεις. 

Η πρώτη είναι η εξής. Έχω εντοπίσει µία εντυπωσιακή αφωνία
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης ως προς τις ευθύνες της «ΑΤ-
ΤΙΚΗΣ ΟΔΟΥ». Αναφέρατε ότι δεν πρέπει να κάνω τον µεσά-
ζοντα. Εγώ εξασφάλισα 2.000 ευρώ για κάθε εγκλωβισµένο.
Εσείς δεν το κάνατε ποτέ, επί δικών σας ηµερών! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ο δε δικός σας νόµος δεν προέβλεπε καν τη δυνατότητα απο-

ζηµίωσης σε περίπτωση που ο παραχωρησιούχος δεν εκπλήρωνε
τις υποχρεώσεις του. Μεσάζων λοιπόν, ή Πρωθυπουργός ο
οποίος είχε κάθε διάθεση να συγκρουστεί µε µια µεγάλη εταιρεία
αναγκάζοντάς την να αναλάβει τις ευθύνες της; Εσείς, λοιπόν,
κύριε Τσίπρα, γιατί τέτοια αγάπη ξαφνικά για την «ΑΤΤΙΚΗ ΟΔΟ»,
γιατί καµµία διάθεση να αναγνωρίσετε τις µεγάλες της ευθύνες;
Είναι ένα ερώτηµα στο οποίο πρέπει να απαντήσετε.

Τέλος, επειδή για ακόµα µία φορά αναφερθήκατε σε δήθεν
προσχηµατική συγγνώµη, προτιµώ τη συγγνώµη την ειλικρινή µε
διάθεση αυτοκριτικής, έστω και αν κινδυνεύει να χαρακτηριστεί
προσχηµατική, από την καµµία συγγνώµη που δεν ακούσαµε
ποτέ από το δικό σας στόµα όταν είχατε εκατόν είκοσι νεκρούς
στο Μάτι και στην Μάνδρα! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Έχει ζητήσει τον

λόγο η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος του Κινήµατος Αλλαγής…
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Κύριε Πρόεδρε, θέλω τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Πρόεδρε, θέ-

λετε να πάρετε τον λόγο; 
Ορίστε, έχετε τον λόγο, κύριε Τσίπρα. 
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Κύριε Μητσοτάκη, καλό θα ήταν σήµερα να
ήσαστε λιγότερο προκλητικός, όχι στο ύφος, στα λόγια σας. Και
θα εξηγήσω πολύ σύντοµα τι εννοώ. 

Την προηγούµενη Δευτέρα χιλιάδες συµπολίτες µας έµειναν
εγκλωβισµένοι για ώρες στα αυτοκίνητά τους, όχι µόνο στην Ατ-
τική Οδό, αλλά και στη Μεσογείων –επαναλαµβάνω- στην Κατε-
χάκη, στη λεωφόρο Μαραθώνος, για ώρες, για εικοσιτετράωρο.
Αυτοί οι άνθρωποι από ποιον θα αποζηµιωθούν, κύριε Μητσο-
τάκη; Από ποιον θα αποζηµιωθούν; 

Δεύτερο και ίσως κρισιµότερο: Είναι γνωστό ότι θέλετε διαρ-
κώς κάποιος άλλος να φταίει εκτός από εσάς. Ο τρόπος µε τον
οποίον µιλήσατε αναδεικνύει και τεκµηριώνει και ενισχύει το επι-
χείρηµά µου ότι η συγγνώµη σας ήταν απολύτως προσχηµατική.
Διότι όταν λέτε συγγνώµη πρέπει να µας εξηγήσετε πού κάνατε
λάθος και να µας πείτε τι θα κάνετε για να το διορθώσετε αυτό
το λάθος. Για άλλη µια φορά, λοιπόν, σήµερα αυτό που µας εί-
πατε είναι ότι φταίει η εταιρεία η ιδιωτική -αλήθεια, εσείς δεν εί-
σαστε της άποψης ότι οι βασικές υποδοµές καλό είναι να
περνάνε σε ιδιώτες και να µην είναι δηµόσιες και προχωράτε
διαρκώς σε ιδιωτικοποιήσεις; Τώρα αλλάξατε άποψη γι’ αυτό;-
φταίει η Εθνική Μετεωρολογική Υπηρεσία που δεν προέβλεψε
τον ακριβή όγκο της χιονόπτωσης, φταίνε κάποιοι άλλοι, κάποιοι
τρίτοι, αλλά εσείς δεν φταίτε πουθενά. Εσείς τα έχετε κάνει πάλι
όλα τέλεια! Είναι ακριβώς η ίδια φιλοσοφία µε την οποία αντιµε-
τωπίζετε την κριτική µας για την πανδηµία και τη διαχείρισή σας,
που µας έχει οδηγήσει στις χειρότερες θέσεις στην Ευρώπη, η
βασική φιλοσοφία που ακολουθείτε δυόµισι χρόνια τώρα. Θα κρί-
νει ο ελληνικός λαός.

Εγώ όµως δεν θέλω να αφήσω τίποτα αναπάντητο. Σε ό,τι
αφορά τις προκλητικές αιχµές που αφήνετε ότι δήθεν εµείς υπε-
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ρασπιζόµαστε µία ιδιωτική εταιρεία, θέλω να σας πω πάρα πολύ
συγκεκριµένα, κύριε Μητσοτάκη, το εξής. Η κάθε ιδιωτική εται-
ρεία λειτουργεί σε ένα συγκεκριµένο πλαίσιο, έχει συµβατικές
υποχρεώσεις απέναντι στον νόµο και δεν µπορεί ιδίως ο Πρωθυ-
πουργός και η Κυβέρνηση να διαµεσολαβεί προκειµένου να δια-
µορφώνει το πλαίσιο µέσα στο οποίο η ιδιωτική εταιρεία θα
ανταποκριθεί στις απαιτήσεις που οι ίδιες οι συµβατικές υποχρε-
ώσεις ορίζουν.

Κύριε Μητσοτάκη, αντί να τηλεφωνείτε στον πρόεδρο της συγ-
κεκριµένης εταιρείας -κι είναι και ντροπή σας να αφήνετε αιχµές
για εµένα-, ο οποίος τυγχάνει να είναι και νοµικός σας σύµβου-
λος, για να βρείτε φόρµουλα για την αποζηµίωση, οφείλατε λοι-
πόν να µιλήσετε ευθέως για τις ευθύνες της και για τις δικές σας
ευθύνες και να αφήσετε τη νοµική διαδικασία ανοιχτή σε κάθε
πολίτη, έτσι όπως ο νόµος ορίζει. Διότι η Ελλάδα είναι κράτος δι-
καίου. Η Ελλάδα έχει νόµους, δεν είµαστε τριτοκοσµική χώρα.

Και τέλος, από τη σύντοµη αυτή σηµερινή συζήτηση διαπι-
στώνω για άλλη µια φορά ότι επιχειρείτε να υπεκφύγετε των ευ-
θυνών σας µε λαθροχειρίες. Είναι αδιανόητο να µας λέτε σήµερα
εδώ, στον ελληνικό λαό, στο ελληνικό Κοινοβούλιο, ότι δεν είχατε
καταγεγραµµένα πρακτικά ή έστω καταγεγραµµένη µια διά-
σκεψη κρίσιµη, που έγινε και την Παρασκευή και την Κυριακή, µε
την παρουσία και περιφερειαρχών αλλά και µε την παρουσία και
άλλων Υπουργών, που αρχικά αυτό απεκρύβη. Κι ο κ. Σκέρτσος
ήταν παρών, δεν ήταν µόνο ο Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης, και
το δεξί σας χέρι, ο Υπουργός Επικρατείας. Άρα το Μαξίµου συν-
τόνιζε στην ουσία. Κι η παραχωρησιούχος εταιρεία σήµερα ισχυ-
ρίζεται κάτι άλλο. Πώς θα αποδείξετε ότι ψεύδεται και ότι έχει
τη βασική και την κύρια ευθύνη; Πώς θα το αποδείξετε όταν µας
λέτε ότι δεν τηρήθηκαν πρακτικά; 

Το να λέτε ψέµατα για να αποφύγετε ευθύνες είναι ίσως µε-
γαλύτερο ατόπηµα από το ατόπηµα της κακής διαχείρισης, από
το ατόπηµα κάποιων λάθος επιλογών που µπορεί να κάνατε προ-
κειµένου να µην πάρετε τις σωστές αποφάσεις για να αποφευχ-
θεί αυτό το φιάσκο της «ΑΤΤΙΚΗΣ ΟΔΟΥ». 

Και επαναλαµβάνω και κλείνω µε αυτό: Δεν είναι µόνο η Αττική
Οδός. Είναι κρίσιµες, κεντρικές αρτηρίες στο κέντρο της Αθήνας.
Ποτέ δεν έκλεισαν αυτές! Πότε έκλεισε η Μεσογείων, µε περισ-
σότερο χιόνι; Πότε έκλεισε η Κατεχάκη, πότε έκλεισε η λεωφό-
ρος Μαραθώνος; Είναι εκτός κρατικής ευθύνης αυτοί οι δρόµοι,
όπως είπε ο ανεκδιήγητος Κυβερνητικός σας Εκπρόσωπος; Ή
µήπως είναι της ευθύνης του κ. Πατούλη και αποφασίσατε, προ-
κειµένου να γλιτώσουν όλοι οι άλλοι Υπουργοί, να βάλετε στην
πυρά τον δικό σας «εκλεκτό» για την Περιφέρεια της Αττικής; 

Και κλείνω µε το εξής, κύριε Μητσοτάκη. Σε πολύ δύσκολες
στιγµές για τη δική µου Κυβέρνηση ανέλαβα την πολιτική ευθύνη
-όχι µόνο την συγγνώµη- και παραιτήθηκαν Υπουργοί. Όταν ζή-
τησα από τον τότε Υπουργό Πολιτικής Προστασίας, που είχε την
ευθύνη, να καθίσει κάποιες µέρες στη θέση του προκειµένου να
είµαστε ασφαλείς ότι δεν θα αντιµετωπίσουµε κάποιο έκτακτο
γεγονός και µετά να φύγει από τη θέση του -γιατί µου υπέβαλε
την παραίτησή του το ίδιο βράδυ-, εσείς την άλλη µέρα τι είπατε;
Υπάρχει και tweet καταγεγραµµένο. «Δεν υπάρχει πολιτική ευ-
θύνη δίχως παραιτήσεις». Θα πληρώσετε τώρα µε το ίδιο νόµι-
σµα τα δικά σας καµώµατα, τη δική σας κριτική, τη δική σας
στάση όλες εκείνες τις µέρες που ήσασταν στην Αντιπολίτευση.
Διότι εδώ είµαστε όλοι και κρινόµαστε και για το τι λέγαµε και
για το τι λέµε και κυρίως για το τι πράττουµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Πρωθυπουργέ,

έχετε τον λόγο. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Κύριε Τσίπρα, νοµίζω ότι έχετε αντιληφθεί ότι η συµφωνία της
«ΑΤΤΙΚΗΣ ΟΔΟΥ», των «ΑΤΤΙΚΩΝ ΔΙΑΔΡΟΜΩΝ», να αποζηµιώ-
σουν µε 2.000 ευρώ κάθε όχηµα το οποίο εγκλωβίστηκε εντός
του αυτοκινητοδρόµου δεν αναιρεί το δικαίωµα του κάθε πολίτη
να προσφύγει στη δικαιοσύνη και να διεκδικήσει οτιδήποτε πα-
ραπάνω κρίνει ότι πρέπει να διεκδικήσει.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Προφανώς, ούτε αναιρεί τη δυνατότητα του κράτους να διε-

ρευνήσει τις ευθύνες του παραχωρησιούχου και να προβεί και

αυτό σε όλες τις απαραίτητες κινήσεις, προκειµένου να προστα-
τέψει το δηµόσιο συµφέρον.

Επαναλαµβάνω: Νόµος της Νέας Δηµοκρατίας είναι η δυνα-
τότητα του κράτους να διεκδικήσει από τον παραχωρησιούχο
αποζηµίωση σε περίπτωση που ο δρόµος µείνει κλειστός.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Εν πάση περιπτώσει, αναφερθήκατε επιµόνως στις δύο συσκέ-

ψεις οι οποίες έγιναν και στη µη τήρηση πρακτικών, όταν ξέρετε
ότι ποτέ δεν τηρούνται πρακτικά σε αυτή τη σύσκεψη και έρχε-
στε και λέτε: Ποιος έχει δίκιο εδώ πέρα, έχει η «ΑΤΤΙΚΗ ΟΔΟΣ»
µήπως -παίρνοντας, φυσικά, το µέρος της «ΑΤΤΙΚΗΣ ΟΔΟΥ»- ή
το Υπουργείο και όλοι οι υπόλοιποι οι οποίοι συµµετείχαν σε
αυτή την σύσκεψη;

Πείτε µου, κύριε Τσίπρα, το εξής: Εάν οι «ΑΤΤΙΚΕΣ ΔΙΑΔΡΟ-
ΜΕΣ» τα είχαν κάνει όλα σωστά, γιατί παραιτήθηκε το ίδιο βράδυ
ο διευθύνων σύµβουλός τους; Ρωτώ: Γιατί παραιτήθηκε; Εάν οι
«ΑΤΤΙΚΕΣ ΔΙΑΔΡΟΜΕΣ» τα είχαν κάνει όλα σωστά, γιατί συµφώ-
νησαν να δώσουν 2.000 ευρώ σε κάθε εγκλωβισµένο;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Δεν είναι αυτή η πιο απτή αναγνώριση της ευθύνης του δρό-

µου για την απίστευτη ταλαιπωρία στην οποία υπεβλήθησαν χι-
λιάδες συµπολίτες µας οι οποίοι εγκλωβίστηκαν εντός του
αυτοκινητοδρόµου;

Επαναλαµβάνω: Μου προκαλεί µεγάλα ερωτήµατα η στήριξη
την οποία παρέχετε σε µια ιδιωτική εταιρεία, όταν αυτή είναι
σαφές ότι έχει το µεγαλύτερο µερίδιο ευθύνης για αυτό το οποίο
συνέβη.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Τέλος, δεν ζητήσατε, κύριε Τσίπρα, ποτέ συγγνώµη ούτε για

το Μάτι ούτε για τη Μάνδρα. Αναλάβατε κάποιους µήνες µετά,
σε µια ερώτηση που σας έγινε στη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονί-
κης, την πολιτική ευθύνη. Συγγνώµη δεν ζητήσατε ποτέ.

Και δεν είχα καµµία πρόθεση να επαναφέρω τη συζήτηση σε
µια τραγική στιγµή για τη χώρα, σε ένα συµβάν το οποίο στιγµά-
τισε τη συλλογική συνείδηση και θα τη στιγµατίσει για πολλά
χρόνια ακόµα. Θέλω να επαναλάβω, όµως, επειδή µιλάτε εδώ
πέρα για το ήθος και το ύφος της εξουσίας, ότι η κριτική την
οποία σας ασκήσαµε δεν ήταν πρωτίστως για το γεγονός ότι µια
φωτιά στέρησε τη ζωή σε παραπάνω από εκατό συµπολίτες µας,
για το γεγονός ότι δεν είχατε το «112», ότι δεν προφτάσατε να
κάνετε την εκκένωση. Ήταν πράγµατι µια τραγωδία. Σίγουρα
µπορούσατε να είχατε κάνει καλύτερα τα πράγµατα.

Δεν ήταν για αυτό η κριτική, κύριε Τσίπρα. Τα έχετε ξεχάσει.
Ήταν για αυτό το άθλιο σόου το οποίο στήσατε εκείνο το βράδυ,
όταν γνωρίζατε ότι υπήρχαν νεκροί και βγαίνατε σε ζωντανή σύν-
δεση και λέγατε πως δεν θα πετάξουν τα αεροπλάνα, σε µια προ-
σπάθεια να απεµπολήσετε τη δική σας ευθύνη τις επόµενες
µέρες, που µας δείχνατε τις ψηφιακές φωτογραφίες από τους
δήθεν δορυφόρους του κ. Παππά για το πώς υποτίθεται ότι ήταν
αυτό αποτέλεσµα εµπρησµού.

(Παρατεταµένα χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας
Δηµοκρατίας)

Ήταν η συγκάλυψη, κύριε Τσίπρα! Ήταν η συγκάλυψη και το
ήθος και το ύφος της δικής σας εξουσίας το οποίο στιγµατίστηκε
και ενεγράφη τελικά στη συνείδηση του ελληνικού λαού.

Εµείς έχουµε µια άλλη αντίληψη για το πώς πρέπει να αναλαµ-
βάνουµε την ευθύνη. Η συγγνώµη είναι η αναγνώριση του ότι
κάτι δεν έγινε καλά από πλευράς Κυβέρνησης. Έγινε από τον
Πρωθυπουργό, έγινε από τον Υπουργό. Σας είπα ξεκάθαρα τι θα
µπορούσε να είχε γίνει καλύτερα και πώς θα µπορούσαµε να εί-
χαµε παρέµβει πιο γρήγορα για να κλείσουµε την Αττική Οδό.

Πράγµατι, πιστεύω ότι και σήµερα ότι ο Υπουργός Πολιτικής
Προστασίας την επόµενη φορά που θα χρειαστεί να διαχειριστεί
µια τέτοια κρίση δεν θα λάβει τοις µετρητοίς τις διαβεβαιώσεις
που µπορεί κάποιοι να του παρέχουν, ότι δήθεν υπάρχουν τόσα
εκχιονιστικά, τα εκχιονιστικά έχουν πετρέλαιο, το αλάτι είναι εκεί
που πρέπει να βρίσκεται. Θα το ψάξει περισσότερο και οφείλει
να το ψάξει περισσότερο, διότι αυτός είναι ο ρόλος του και αυτή
είναι η δουλειά του.

Όµως, θέλω να σας θυµίσω επίσης, κύριε Τσίπρα, ότι, όταν
ήρθαµε στα πράγµατα, Πολιτική Προστασία δεν υπήρχε στη
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χώρα. Η Πολιτική Προστασία -ίσως το γνωρίζετε- στεγαζόταν σε
ένα κτήριο το οποίο µάλλον θα ήταν το πρώτο το οποίο θα κα-
τέρρεε σε περίπτωση που είχαµε έναν µεγάλο σεισµό. Αυτή ήταν
η πολιτική προστασία την οποία µας παραδώσατε.

Κάναµε µια µεγάλη προσπάθεια και µε τον Νίκο Χαρδαλιά, ο
οποίος έκανε ένα σπουδαίο έργο και στο πεδίο, αλλά και προ-
ετοιµάζοντας το πρόγραµµα «Αιγίς» και έχουµε σήµερα τη δυνα-
τότητα να έχουµε στη διάθεσή µας 1,7 δισεκατοµµύριο ευρώ για
να αποκτήσουµε επιτέλους τις υποδοµές, αλλά και την τεχνογνω-
σία και τις διαδικασίες, για να µπορέσουµε να είµαστε πιο προ-
ετοιµασµένοι σε περίπτωση που βρεθούµε -που είµαστε περίπου
βέβαιοι- αντιµέτωποι όχι µόνο µε ακραία φαινόµενα τα οποία
προέρχονται από τις επιπτώσεις της κλιµατικής αλλαγής, αλλά
και από το γεγονός ότι είµαστε µια σεισµογενής χώρα και εκ των
πραγµάτων, θα κληθούµε µετά βεβαιότητας κάποια στιγµή στο
µέλλον να αντιµετωπίσουµε κάποιους µεγάλους σεισµούς.

Αυτή είναι η υποχρέωση την οποία έχουµε απέναντι στον ελ-
ληνικό λαό. Θα µαθαίνουµε από τα λάθη µας, όπως το κάνουµε
πάντα. Θα εξακολουθούµε να αγωνιζόµαστε για να αποκτήσει ο
ελληνικός λαός µια Πολιτική Προστασία η οποία να είναι αντάξια
των προκλήσεων που αντιµετωπίζουµε και από αυτή την πολύ εν-
διαφέρουσα πρώτη συζήτηση την οποία είχαµε νοµίζω ότι οι πο-
λίτες για ακόµα µια φορά µπορεί να έβγαλαν κάποια χρήσιµα
συµπεράσµατα για το πώς αντιλαµβάνεστε εσείς και το πώς αν-
τιλαµβάνοµαι εγώ το ήθος και το ύφος της εξουσίας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον

κύριο Πρωθυπουργό.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και

Πολιτικής Προστασίας): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο επί
προσωπικού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, ορί-
στε, έχετε τον λόγο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας): Κύριε Πρόεδρε, ζήτησα τον λόγο επί
προσωπικού, γιατί ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης
άφησε µια αιχµή σε ό,τι αφορά τις παραιτήσεις.

Εγώ θέλω να δηλώσω µπροστά στο ελληνικό Κοινοβούλιο ένα
βασικό πράγµα. Κατ’ αρχάς, έχω παραιτηθεί για λόγους αρχών
από Υπουργός στην Κύπρο µια, ίσως και δεύτερη φορά εµµέ-
σως.

Εγώ δηλώνω µπροστά στο ελληνικό Κοινοβούλιο, γιατί ο κ.
Τουρνάς είναι εδώ, ότι είναι ένας έντιµος άνθρωπος, Αρχηγός
της Αεροπορίας και είναι τιµή µου που τον έχω συνεργάτη. Είπα
ότι, εάν έχουµε νεκρό, εγώ αύριο το πρωί θα παραιτηθώ. Έτσι
νιώθω, αυτή είναι η ηθική µου.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρία Γιαννακοπού-

λου, έχετε τον λόγο για µια παρέµβαση προς τον Υπουργό, τον
κ. Στυλιανίδη -φαντάζοµαι- και µετά ο κ. Χήτας, ως Κοινοβουλευ-
τικοί Εκπρόσωποι.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, αυτό το οποίο µέχρι στιγµής καταλαβαίνει ο
ελληνικός λαός από τη συζήτηση η οποία έχει διαµειφθεί στην
Ολοµέλεια, είναι ότι υπάρχει ένας διαγωνισµός ανάµεσα στη Νέα
Δηµοκρατία και τον ΣΥΡΙΖΑ για το ποιος έχει κάνει τη χειρότερη
διαχείριση κρίσης καιρικών φαινοµένων και κακοκαιρίας.

Άρα υπάρχει από τη µεριά σας τόσο της Νέας Δηµοκρατίας
όσο και του ΣΥΡΙΖΑ, µια παραδοχή, ότι ναι και οι δύο σε αντίστοι-
χες περιπτώσεις κάνατε µια κάκιστη και αναποτελεσµατική δια-
χείριση αυτών των σοβαρών κρίσεων.

Βεβαίως, αυτό το οποίο απασχολεί τον ελληνικό λαό δεν είναι
απλώς το αν είπε ο ένας συγγνώµη, αν δεν είπε ο άλλος συγ-
γνώµη, µια προσπάθεια να κρυφτούν ευθύνες -η κοινωνική συ-
νείδηση τις έχει αποδώσει- και συµψηφισµοί που προσπαθούν
να γίνουν είτε από τη µια µεριά είτε από την άλλη, από το Μάτι
µέχρι το φιάσκο της «ΑΤΤΙΚΗΣ ΟΔΟΥ», µέχρι το κλείσιµο των
δρόµων το 2017 για οκτώ ώρες, να µην ξεχνιόµαστε.

Όλα αυτά δεν αφορούν τον ελληνικό λαό. Αυτό που τους
αφορά είναι το πώς επιτέλους θα κάνουµε ένα πραγµατικό κρά-
τος στρατηγείο και όχι πλέον αυτό το οποίο κατέληξε τραγέλα-

φος, το επιτελικό κράτος όπως το λέτε και δυστυχώς αποδει-
κνύεται µέσα από κρίσεις ότι δεν καταφέρνετε. 

Αν λοιπόν θέλουµε να είµαστε χρήσιµοι και σοβαροί, κύριε
Υπουργέ, τότε πρέπει να µιλάµε συγκεκριµένα. Πρέπει να µιλάµε
απολύτως συγκεκριµένα, όχι απλά µε µια γενική ανάληψη ευθύ-
νης ή απλά µε µια γενική συγγνώµη και όταν πάµε στα συγκεκρι-
µένα να µην έχουµε απαντήσεις. Γι’ αυτό λοιπόν εγώ θέλω να
σας κάνω ερωτήσεις και θέλω να σας ζητήσω να µας δώσετε
απαντήσεις πάνω σε αυτές τις ερωτήσεις. 

Τελικά ποιο ήταν το σχέδιο, κύριε Υπουργέ; Δεν έχουµε κατα-
λάβει ποιο ήταν το σχέδιο. Ποια ήταν η συνεννόηση την οποία εί-
χατε µε την «ΑΤΤΙΚΗ ΟΔΟ», αλλά και ποια ήταν η συνεννόηση
που είχατε µε την Περιφέρεια Αττικής όταν είχαν παραλύσει τα
πάντα σε όλες τις κεντρικές οδικές αρτηρίες. Πότε δόθηκε η εν-
τολή να µπει στη µάχη ο Στρατός, όταν υπάρχουν καταγγελίες
εγκλωβισµένων για ώρες στην Αττική Οδό ότι έφτασε στους απο-
κλεισµένους στις 5.00’ τα ξηµερώµατα, µετά από τις 12.00’ το
µεσηµέρι όπου είχε δηµιουργηθεί το πρόβληµα. 

Ξέρετε, κύριε Υπουργέ, εµείς, το Κίνηµα Αλλαγής, έχουµε κα-
ταθέσει µία ερώτηση και αίτηση κατάθεσης εγγράφων προς
εσάς για όλη αυτή την ασυνεννοησία η οποία υπήρξε και έχει δη-
µιουργήσει πολύ εύλογα ερωτήµατα και «γκρίζες ζώνες». Σας
ρωτάµε συγκεκριµένα πράγµατα και ζητούµε να καταθέσετε και
έγγραφα όπου υπάρχουν, εάν υπάρχουν. Σήµερα µας είπατε ότι
δεν υπάρχουν. 

Λέµε λοιπόν και ρωτούµε. Πότε έγιναν οι συσκέψεις πριν την
εκδήλωση της χιονόπτωσης της 24ης Ιανουαρίου, ποιοι κλήθηκαν,
τι προτάσεις κατατέθηκαν από τις υπηρεσίες. Συγκεκριµένα τι
προτάσεις έκανε η υπηρεσία και τι προτάσεις έκανε η «ΑΤΤΙΚΗ
ΟΔΟΣ». Πότε δόθηκε η πρώτη εντολή για διακοπή της κυκλοφο-
ρίας των βαρέων οχηµάτων στην Αττική Οδό και πότε ανταπο-
κρίθηκε η «ΑΤΤΙΚΗ ΟΔΟΣ». Και πότε τελικά έγιναν όλα αυτά. Εδώ
πέρα είναι τα κρίσιµα σηµεία τα οποία θα φωτίσουν τις «γκρίζες
ζώνες» που σας είπα και θα δώσουν απαντήσεις. Και τέλος, πότε
έγινε έλεγχος ετοιµότητας λειτουργίας και επάρκειας των εκχιο-
νιστικών µηχανηµάτων της «ΑΤΤΙΚΗΣ ΟΔΟΥ» και αν ναι, ποια
ήταν η αξιολόγηση του ελέγχου. 

Σας ευχαριστώ θερµά. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Πριν πάρετε τον

λόγο, κύριε Χήτα, δεν τον είχα δει νωρίτερα, επί προσωπικού ο
κ. Οικονόµου θέλει να κάνει µία διευκρίνιση. Αµέσως µετά θα πά-
ρετε τον λόγο.

Ορίστε, κύριε Οικονόµου. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):

Ο κύριος Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης µε απεκά-
λεσε ανεκδιήγητο, κάνοντας αποσπασµατική χρήση κάποιων εκ-
φράσεων από µία από τις πολλές συνεντεύξεις που έδωσα τις
µέρες εκείνες της διαχείρισης πανδηµίας, λέγοντας «εάν η Κα-
τεχάκη και η Μαραθώνος και η Μεσογείων ανήκουν στο ελληνικό
κράτος ή όχι», κάτι που αναπαράγεται από αρκετούς και στο δια-
δίκτυο. Άλλο πράγµα το διαδίκτυο και η πλάκα, άλλο το ελληνικό
Κοινοβούλιο. 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο καθένας γνω-
ρίζει ή οφείλει να γνωρίζει ότι κάθε δρόµος στον τόπο µας έχει
υπεύθυνο και αρµοδιότητες, από το εθνικό δίκτυο, το εσωτερικό,
το βασικό δίκτυο, µέχρι και τα στενά δροµάκια. Αυτό είπα στη
συνέντευξή µου, αυτή είναι η πραγµατικότητα. Αυτό το πινγκ -
πονγκ ευθυνών προφανώς και είναι άχαρο και δεν αφορά την ελ-
ληνική κοινωνία, ούτε ενδιαφέρει τον κόσµο ποιος είναι αρµόδιος
για να καθαρίζει κάθε δρόµο, δεν σηµαίνει όµως ότι οι αρµοδιό-
τητες δεν υπάρχουν. Η Κυβέρνηση αναγνώρισε τις ευθύνες της
σε ό,τι αφορά τον συντονισµό του κεντρικού κράτους µε την αυ-
τοδιοίκηση. Όµως, αν θέλουµε µετά από κάθε κρίση να µαθαί-
νουµε, να γινόµαστε καλύτεροι και να διαχειριζόµαστε τα
πράγµατα µε τέτοιο τρόπο έτσι ώστε να φτιάξουµε µια αποτελε-
σµατική ασπίδα θωράκισης, πρέπει να είµαστε ειλικρινείς και να
µην καιροφυλακτούµε µετά από κάθε κλιµατική κρίση, µετά από
κάθε καιρικό φαινόµενο που δηµιουργεί προβλήµατα για να απο-
κοµίσουµε πολιτικά οφέλη, δείχνοντας ότι το µοναδικό που δεν
µας ενδιαφέρει είναι πώς ουσιαστικά θα φτάσουµε σε αυτό που
περιέγραψε και ο κύριος Υπουργός νωρίτερα, στο να έχουµε µια
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αποτελεσµατική θωράκιση απέναντι στα καιρικά φαινόµενα. Το
αν αυτή η προσέγγιση είναι ανεκδιήγητη ή όχι αφήνεται στην
κρίση του Σώµατος.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ωραία, κύριε Οικονό-
µου, καταγράφηκαν τα όσα είπατε, προκειµένου να µην υπάρ-
ξουν παρεξηγήσεις. 

Κύριε Χήτα, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ

πολύ. 
Κύριε Στυλιανίδη, θα κάνετε ένα λεπτό υποµονή γιατί ως Ελ-

ληνική Λύση θέλουµε να καταγγείλουµε τη διαδικασία συζήτησης
της πρότασης µοµφής. Μπορεί τα ραντάρ για τα χιόνια να µην
δουλεύουν ή να µην έχουµε καν ραντάρ, εδώ όµως αποδεικνύε-
ται, κύριε Πρόεδρε, ότι τα ραντάρ του κ. Μητσοτάκη και του κ.
Τσίπρα δουλεύουν µια χαρά και συνεννοούνται µια χαρά. Απορώ
τι απέµεινε να πούνε αύριο, τα είπαν όλα σήµερα! Αν ήταν έτσι,
έπρεπε να µας ειδοποιήσετε και εµάς να έρθουν και οι υπόλοιποι
πολιτικοί Αρχηγοί να το κάνουµε σήµερα. Τι καθόµαστε εδώ και
κάνουµε; Να καταλάβω. Για όνοµα του θεού! Πολιτικοί Αρχηγοί
οι οποίοι τις καθηµερινές είναι χαµένοι και εξαφανισµένοι, ραν-
τεβού τα Σάββατα για τα σόου, για τα δελτία ειδήσεων! Πολύ
ωραία! Και προσβάλλουν την όλη διαδικασία. 

Πάµε παρακάτω. Κύριε Στυλιανίδη, πραγµατικά ως Ελληνική
Λύση έχουµε µια απορία, ακούγοντάς σας να µιλάτε στην πρω-
τολογία σας, γιατί έχω χάσει και το µέτρηµα πόσες φορές µιλή-
σατε σήµερα. Τι ήρθατε να κάνετε ακριβώς; Δεν κατάλαβα
πραγµατικά. Γιατί αναλάβατε, κύριε Στυλιανίδη; Γιατί αναλάβατε,
αφού το κράτος είναι διαλυµένο όπως µας είπατε; Τι ήρθατε να
κάνετε εσείς στην Ελλάδα; Λέτε αυτά τα οποία µε γλαφυρό
τρόπο µας περιγράψατε να µη τα γνωρίζαµε; Δεν ξέραµε εµείς
εδώ ότι το κράτος µας είναι διαλυµένο; Περιµέναµε τον Στυλια-
νίδη να µας τα πει σήµερα; Πραγµατικά! 

Κύριε Στυλιανίδη, να σας πω κάτι; Πριν αναλάβετε, τα εισηγη-
θήκατε αυτά; Είπατε ότι «εγώ για να αναλάβω, θέλω ένα, δύο,
τρία, τέσσερα»; Έτσι αναλαµβάνει κάποιος, ένα στέλεχος όταν
πάει σε µία επιχείρηση. Δεν είµαστε συνάδελφοι, εµείς είµαστε
αιρετοί εδώ, µας έχει ψηφίσει ο κόσµος. Γιατί είπατε «συνάδελ-
φοι». Δεν είµαστε συνάδελφοι. Όταν λοιπόν ένας προσλαµβάνει
ένα στέλεχος σε µια επιχείρηση, το στέλεχος το σοβαρό λέει:
«Εγώ µε την εταιρεία αυτή δεν µπορώ να δουλέψω. Δεν έχετε τί-
ποτα. Δεν αναλαµβάνω γιατί θα αποτύχω». Άρα δεχτήκατε και
αναλάβατε µε το χάλι αυτό που έχει ο κρατικός µηχανισµός και
το διαλυµένο αυτό κράτος, το οποίο, κύριε Στυλιανίδη, το διαλυ-
µένο αυτό κράτος ξέρετε, δεν έγινε σήµερα το πρωί. Οι περισ-
σότεροι στους οποίους απευθύνεστε εδώ µέσα έχουν ευθύνη. Ο
άνθρωπος ο οποίος σας επέλεξε, ο κ. Μητσοτάκης, τον Μάρτιο
τώρα κλείνει δεκαοκτώ χρόνια Βουλευτής, κύριε Στυλιανίδη.
Έχει ευθύνη για τη διάλυση του κράτους και ο κ. Μητσοτάκης,
εάν το ξεχνάτε αυτό. 

Πάµε παρακάτω. Άρα λοιπόν από τη στιγµή που αναλάβατε,
ήσασταν υποχρεωµένος να επιτύχετε. Από τη στιγµή όµως που
αποτύχατε στην πρώτη κιόλας, ήσασταν υποχρεωµένος να πα-
ραιτηθείτε. Κάνατε λόγο για αστοχίες, για προβλήµατα και ζητή-
σατε συγγνώµη. Θα σας θυµίσω, επειδή συνεργάζεστε κοντά -
κοντά µε τον κ. Μητσοτάκη, ότι το 2017 το tweet του κ. Μητσο-
τάκη -εδώ το έχουµε- έλεγε ότι «συγγνώµη χωρίς παραίτηση
είναι επικοινωνιακό σόου». Αυτό ακριβώς κάνετε και εσείς σή-
µερα εδώ, ένα επικοινωνιακό σόου. 

Πάµε παρακάτω. Είπατε επίσης ότι ο πιο αδύναµος κρίκος
ήταν η Αττική Οδός. Ναι. Θα σας πω ότι: «Ο πιο αδύναµος κρί-
κος» είναι ένα ωραίο τηλεπαιχνίδι και µάλιστα το παρουσιάζει και
Κύπριος, σωστά; Σωστά. Κύριε Στυλιανίδη, ο αδύναµος κρίκος
είστε εσείς. Εσείς και η Κυβέρνηση την οποία υπηρετείτε. Είστε
ο πιο αδύναµος κρίκος και όσο πιο γρήγορα φύγετε, τόσο πιο
γρήγορα θα απαλλάξετε τη χώρα από την παρουσία σας. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Κουµουτσάκο,

µετά τον κύριο Υπουργό θα σας δώσω τον λόγο να πείτε αυτό
που θέλετε. 

Κύριε Υπουργέ, κύριε Στυλιανίδη, έχετε τον λόγο να απαντή-
σετε στην κ. Γιαννακοπούλου και στον κ. Χήτα.  

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας): Ξεκινώ από την Κοινοβουλευτική Εκ-
πρόσωπο του ΚΙΝΑΛ.  

Θα συµφωνήσω απολύτως µαζί σας για τα θέµατα του επιτε-
λικού στρατηγείου που χρειάζεται την Πολιτική Προστασία. Νο-
µίζω ότι συµφωνούµε, δεν πρέπει να βρίσκουµε απλώς διαφορές
εκεί που υπάρχει τόσο απόλυτη συµφωνία. 

Σε ό,τι αφορά συγκεκριµένες πληροφορίες, θα καταθέσω εδώ,
γιατί µου τις ζητάνε, αν κάποιος διαβάσει την ανακοίνωση, που
µετά τη σύσκεψη µπροστά στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης είπα,
θα βρει όλες τις απαντήσεις εδώ. Και έχω και την ανακοίνωση
της Παρασκευής και της Κυριακής. 

Επανέρχοµαι στο θέµα των πρακτικών, κυρία Κοινοβουλευτικέ
Εκπρόσωπε. Δεν είναι προσωπική µου άποψη µόνο ότι σε τέτοιες
ad hoc συναντήσεις τα πρακτικά δεν έχουν καµµία σηµασία. Τα
πρακτικά θα βαρύνουν το κλίµα και εκεί οι άνθρωποι, που θα πρέ-
πει να υπηρετήσουν για να βρουν τον κοινό βηµατισµό για µια
σκληρή φυσική καταστροφή, θα προσπαθήσουν ο καθένας να
υπεκφεύγει. Σας το λέω µε µια εµπειρία µεγάλου χρόνου. Είµαι
ήδη στα εξήντα και. Λοιπόν δεν θα είναι σωστό για τον τόπο µας,
εάν µπούµε σε αυτή τη λογική. Δεν θα προσφέρουµε. Εγώ δεν
έχω τίποτα να χάσω. Ίσα-ίσα, αν κρατούσα πρακτικά, θα ήταν
προς όφελός µου. Όµως, δεν θα το κάνω ούτε την επόµενη
φορά. Δεν µε ενδιαφέρει να βγάζω τα πρακτικά και να λέω ότι ο
τάδε µου είπε έτσι, ο άλλος µου είπε έτσι. Δεν έχει νόηµα για
µένα. Νόηµα έχει εκείνοι όλοι που συµµετέχουν εκείνη τη στιγµή
να πάνε µαζί και να αντιµετωπίσουν την κρίση. Αυτή είναι η
άποψη µου και επιµένω σ’ αυτό. 

Εντωµεταξύ, όπως είπα και πριν, από τη στιγµή που είναι
άτυπη η συνάντηση και δεν είναι διοικητική δεν έχει νόηµα. Και
νοµικά είναι καλυµµένη αυτή η συνάντηση να µην κρατιούνται
πρακτικά.

Βάλατε κάποιες ερωτήσεις σε ό,τι αφορά το πότε ήρθε ο Στρα-
τός να βοηθήσει και τη σχέση µε την περιφέρεια.

Εις την οµιλία µου έχω ήδη τονίσει τα προβλήµατα που υπάρ-
χουν στον συντονισµό. Τα είπα. Είπα ότι, ναι, υπάρχει θέµα. Είπα
ακόµη και για τους ελεγκτικούς µηχανισµούς που πρέπει να
δούµε ξανά τις συµβάσεις. Τα είπα αυτά. Δεν λέω ότι αυτά υπάρ-
χουν και δεν έγιναν. Δεν υπάρχουν. Γι’ αυτό ζήτησα τη στήριξη
και την υποστήριξη του Κοινοβουλίου για να τα κάνουµε µαζί.
Χρειάζεται να δουλέψουµε µαζί. 

Θα πω και κάτι που ίσως να µην το ξέρετε. Όταν ο Αρχηγός
σας, ο κ. Ανδρουλάκης ήταν Ευρωβουλευτής και είναι ακόµη Ευ-
ρωβουλευτής και ήταν ο εκπρόσωπος εκ µέρους των σοσιαλι-
στών εις το RescEU, ένα νέο όργανο της Ευρωπαϊκής Ένωσης
για την πολιτική προστασία και την κλιµατική κρίση, ακριβώς δου-
λέψαµε µε αυτόν τον τρόπο και το ξέρει καλά ο κ. Ανδρουλάκης. 

Αυτό λέω να κάνουµε και τώρα. Εγώ προερχόµουν, ήµουν επί-
τροπος του Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόµµατος, αλλά βρήκαµε τη
λύση και καταφέραµε και ιδρύσαµε το RescEU, που είναι µεγάλη
επιτυχία και είµαστε και οι δύο περήφανοι από ό,τι καταλαβαίνω.
Το έχει πει και εκείνος πολλές φορές. Και τώρα αυτό πρέπει να
κάνουµε.

Δεν θέλω να φάω άλλο χρόνο και θα καταθέσω, κύριε Πρό-
εδρε, τις δύο ανακοινώσεις, της Παρασκευής και της Κυριακής,
για πλήρη ενηµέρωση του Κοινοβουλίου.

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής

Προστασίας κ. Χρήστος Στυλιανίδης καταθέτει για τα Πρακτικά
τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο
του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και
Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ θα
ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Κουµουτσάκο,
έχετε τον λόγο για ένα λεπτό. Γιατί; Τι ακριβώς θέλετε; Διαδικα-
στικά θέλετε να παρέµβετε; Γιατί αλλιώς δεν έχετε τον λόγο. 
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ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είναι ζήτηµα επί της διαδικασίας, κύριε Πρόεδρε. Η συζήτηση

για την πρόταση δυσπιστίας κατά της Κυβέρνησης είναι ύψιστη
κοινοβουλευτική διαδικασία, η οποία οριστικοποιείται, απαιτείται
να οριστικοποιηθεί µε την ψήφο των Βουλευτών. Οι Βουλευτές,
λοιπόν, στο πλαίσιο της κοινοβουλευτικής αυτής διαδικασίας
έχουν και υποχρέωση και δικαίωµα να τοποθετηθούν εξηγώντας
την ψήφο τους.

Ακούσαµε όλοι µε προσοχή µια πολύ σοβαρή συζήτηση µε σε-
βασµό σε όλους τους οµιλητές, η οποία, όµως, εκ των πραγµά-
των επιµήκυνε την όλη διαδικασία σχεδόν κατά δύο ώρες.
Είµαστε ήδη στις 21.30’ το βράδυ. Πολλοί συνάδελφοι όλων των
κοµµάτων έχουν εγγραφεί να µιλήσουν. Εάν ακολουθηθεί η πρό-
ταση την οποία έκανε το Προεδρείο πριν λίγο υπάρχουν πολλοί
συνάδελφοι που θα µιλάνε βαθιά ξηµερώµατα. 

Η πρόταση, λοιπόν, είναι σαφής, κύριε Πρόεδρε: Είµαστε στο
µισό του όγδοου κύκλου. Να πάµε µέχρι τον ένατο αν θέλετε ή
δεν ξέρω σε ποιον κύκλο. Πάντως µε σεβασµό στους συναδέλ-
φους που πρόκειται να µιλήσουν να µετατεθούν για αύριο το
πρωί οι οµιλίες και να παραταθεί ο χρόνος της αυριανής διαδι-
κασίας.

Αφού υπάρχει, λοιπόν, αυτό το ζήτηµα το οποίο προέκυψε και
όλοι σεβόµαστε και ακούσαµε µε προσοχή το τι ελέχθη, το Προ-
εδρείο πρέπει να δείξει την κατάλληλη ευελιξία, κατανόηση, συµ-
παράσταση και σεβασµό στους Βουλευτές που αύριο καλούνται
να ψηφίσουν. Αυτό ήθελα να πω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε, κύριε
Κουµουτσάκο. Θα σας απαντήσω. Δεν ξέρω αν ήσασταν εδώ την
πρώτη µέρα που τέθηκε η διαδικασία, η οποία ψηφίστηκε οµό-
φωνα και είπαµε ότι οι συνεδριάσεις θα πηγαίνουν µέχρι τις 2.00’
το πρωί. Εγώ, επειδή ήξερα τι θα πείτε, έχω και πρακτικό, που
µάλιστα το κόµµα της Νέας Δηµοκρατίας το 2018 έκανε αντί-
στοιχη διαδικασία, η οποία τελείωνε -το έχω µπροστά µου- 2.17’.
Καταλαβαίνετε. Το έχουµε προαποφασίσει αυτό. Το έχουµε πει
ήδη. Αν είστε ενήµερος, έχει βγει Προεδρείο κάθε µέρα για µέχρι
και τις 2.00’ περίπου η ώρα, προκειµένου να µιλήσουν οι περισ-
σότεροι συνάδελφοι. Εξάλλου οι Βουλευτές πρέπει να δείξουν
ότι είναι ακαταπόνητοι και δεν φοβούνται τη νύχτα και δεν φο-
βούνται τα παράωρα.

Συνεχίζουµε τη διαδικασία και δίνω τον λόγο στον κ. Αρσένη.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Μπορώ να σας πω, κύριε Πρό-

εδρε; ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι, δεν έχετε
άλλο τον λόγο. Εξηγήθηκε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Δεν κατανοώ τον υπαινιγµό
σας περί ακαταπόνητων Βουλευτών, κύριε Πρόεδρε..

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Δεν το είπα µε υπαι-
νιγµό.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Όταν αναφέρεστε στους Βου-
λευτές…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Κουµουτσάκο,
πρέπει να µε αφήσετε. Όσο µιλάτε παίρνετε χρόνο από τον
χρόνο που θέλετε να συντοµεύσετε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Μην κάνετε τέτοιους υπαινιγ-
µούς, πρώτα απ’ όλα περί κούρασης κ.λπ.. Εγώ έκανα µια συγ-
κεκριµένη πρόταση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Την κάνατε. Το Προ-
εδρείο απάντησε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Το Προεδρείο οφείλει να είναι
ευέλικτο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Η απόφαση ήταν και
οµόφωνη στη Διάσκεψη των Προέδρων. Εδώ µε ακούνε οι συνά-
δελφοι που ήταν, αλλά και οµόφωνη κατά την πρώτη µέρα έναρ-
ξης της συζήτησης.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Μπορούµε να σας διευκολύ-
νουµε διαγραφόµενοι και να µη µιλήσει κανένας;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι, αυτά είναι δικά
σας λόγια. Όποιος θέλει να διαγραφεί είναι στην ευχέρειά του.
Όποιος θέλει να οµιλήσει πάλι είναι στη δική του ευχέρεια. Το
Προεδρείο εφαρµόζει αυτά που οµόφωνα αποφάσισε η Διά-
σκεψη των Προέδρων και οµόφωνα αποδέχθηκε η Ολοµέλεια της
Βουλής, όλες οι πτέρυγες.

Κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο, αλλά παράκληση θερµή για
επτά λεπτά.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Βουλεύτριες, Βουλευτές, ο κ. Μητσοτάκης µας είπε το πώς µε-

σολάβησε για να αποζηµιωθούν οι εγκλωβισµένοι µε 2.000 ευρώ.
Αυτό που απέκρυψε ο κ. Μητσοτάκης είναι ότι την ίδια ηµέρα
είχε και µια άλλη απόφαση, η παράταση, ο διακανονισµός για τη
νέα παράταση της συµβάσης για είκοσι πέντε χρόνια. Ξέπλυνε
το ένα έγκληµα για να µπορέσουν να προχωρήσουν στο επό-
µενο, που ήταν και το ουσιαστικότερο, για να µπορέσουν εν
µέσω όλου αυτού του εγκλήµατος της Αττικής Οδού να ξεκινή-
σουν τον διαγωνισµό της νέας παραχώρησης για είκοσι πέντε
χρόνια. 

Και προφανώς είναι εύλογο να ρωτάµε όλοι τι κράτος είµαστε
όταν ο Πρωθυπουργός µιλάει µε την «ΑΤΤΙΚΗ ΟΔΟ» για να λύσει,
όπως µας λέει ο ίδιος, να σώσει τους εγκλωβισµένους. Αυτή είναι
η διαδικασία. 

Σε ποια άλλη χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης ο Πρωθυπουρ-
γός έχει τέτοιες επαφές µε µια ιδιωτική εταιρεία που τα βρίσκει
µεταξύ τους για το πώς θα αποζηµιωθούν οι άνθρωποι, αντί να
πάνε οι νοµικοί του κράτους και να εφαρµόσουν τη σύµβαση; Σε
ποια χώρα του κόσµου γίνεται κάτι αντίστοιχο; Σε ποια χώρα του
κόσµου;

Πρέπει να µας απαντήσετε σε αυτό που ακούστηκε προηγου-
µένως. Ισχύει; Είναι νοµικός σύµβουλος του κ. Μητσοτάκη ο άν-
θρωπος που σήµερα πλέον είναι πρόεδρος αυτής της εταιρείας;

Ακούστηκε στην Αίθουσα. Δεν απαντήθηκε. Πρέπει να απαν-
τηθεί. Χρειάζεται εδώ πέρα να είµαστε ξεκάθαροι. Δεν µπορούµε
να µιλάµε για τις ευθύνες της «ΑΤΤΙΚΗΣ ΟΔΟΥ» και να συµφω-
νούν τα κόµµατα ή να µη µιλάνε για την παραχώρησή της εκ
νέου. Λήγει η σύµβαση. Είναι η ευκαιρία να έρθει ξανά στα χέρια
του δηµοσίου. Ποιο κόµµα εδώ είναι υπέρ της παράτασης της
σύµβασης για είκοσι πέντε χρόνια; Να τοποθετηθούν τα κόµµατα
δηµόσια.

Παρατηρούµε στην πρόταση δυσπιστίας του ΣΥΡΙΖΑ ότι το
θέµα των ιδιωτικοποιήσεων απουσιάζει. Είδαµε το έγκληµα που
έγινε στην Αττική Οδό και αυτό που έγινε στο τραίνο, όπου το
τραίνο που πήγε να σώσει τους εγκλωβισµένους έπεσε επάνω
στο τραίνο τους και δηµιούργησε ατύχηµα και οι άνθρωποι για
τόσον καιρό έµειναν χτυπηµένοι στο τραίνο χωρίς βοήθεια. Και
όταν, τελικά, απεγκλωβίστηκαν, τους είπαν: «πηγαίνετε όπου θέ-
λετε, ελεύθεροι είστε», λες και µπορούσαν να πάνε στον προορι-
σµό τους.

Τόσον καιρό δεν ήταν κανόνας ότι σε οποιοδήποτε πρόβληµα
τα τραίνα και τα λεωφορεία της «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» έπαιρναν τους επι-
βάτες και τους πήγαιναν στον προορισµό τους; Τι έγινε αυτή τη
φορά; Ιδιωτικοποίηση έγινε. Αυτό που βιώσαµε έχει όνοµα, «ιδιω-
τικοποίηση».

Την ίδια στιγµή που βιώνουµε τις επιπτώσεις της ιδιωτικοποί-
ησης, η Κυβέρνηση φέρνει ιδιωτικοποιήσεις και για τα νοσοκο-
µεία, στην κορύφωση του COVID και της πανδηµίας, ξεκινώντας
από το Παίδων Πεντέλης, το οποίο έµεινε αποκλεισµένο από τα
χιόνια για πρώτη φορά εν µέσω εφηµερίας. Το πετρέλαιο τελεί-
ωνε. Του έβαλαν πετρέλαιο λίγες ώρες πριν τελειώσει και έχουν
σταµατήσει τις ολοήµερες εφηµερίες για να το βγάλουν από το
σύστηµα και να το ιδιωτικοποιήσουν, µε την κ. Γκάγκα να συναν-
τιέται µε τους δώδεκα Βουλευτές γιατρούς της Νέας Δηµοκρα-
τίας για το σχέδιο για την ιδιωτικοποίηση των νοσοκοµείων.

Αυτά σχεδιάζετε να επεκτείνετε, όταν βλέπετε τον όλεθρο των
ιδιωτικοποιήσεων. Και είναι όλεθρος οι ιδιωτικοποιήσεις, γιατί
ιδιωτικοποιείτε τα µονοπώλια από τα οποία εξαρτάται η ζωή των
ανθρώπων, των δικών µας ανθρώπων, όλων των ανθρώπων. Γιατί
όταν δεν µπορείς να πας στην κρίση στο νοσοκοµείο, επειδή έχει
κλείσει ο δρόµος και χάσεις τη ζωή σου, τότε είναι υποδοµή
ζωής;

Όταν δεν έχεις ρεύµα και έχεις διασωληνωµένους στο σπίτι,
στο οξυγόνο, είναι υποδοµή ζωής η ΔΕΗ και το δίκτυο. Όταν στο
ιδιωτικό νοσοκοµείο κοστίζει 600 ευρώ µία εξέταση αίµατος για
ένα παιδί και µία ακτινογραφία θώρακος για ένα παιδί, αυτός που
έχει χρήµατα σώζεται και ο άλλος πεθαίνει. Είναι υποδοµές ζωής
όλες αυτές.

5900 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Προφανώς και είµαστε υπέρ της δυσπιστίας. Αυτή η Κυβέρ-
νηση έπρεπε να φύγει χθες, πριν διαλύσει την έννοια του δηµο-
σίου. Θα επανέλθω όµως και στον ΣΥΡΙΖΑ, γιατί στην πρόταση
δυσπιστίας απουσιάζει το θέµα των ιδιωτικοποιήσεων.

Από τα τέλη του 2015 δώσατε το 67% -στον ΣΥΡΙΖΑ αναφέρο-
µαι- του Οργανισµού Λιµένος Πειραιώς, το λιµάνι του Πειραιά,
το 68% του Λιµένα της Θεσσαλονίκης, το 66% της «ΔΕΣΦΑ - Φυ-
σικό Αέριο», την «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» έναντι 45 εκατοµµυρίων, το Αερο-
δρόµιο του Ελληνικού έναντι 92 ευρώ το τετραγωνικό, δεκατέσ-
σερα περιφερειακά αεροδρόµια χωρίς να βάλετε στη σύµβαση
να έχουν υποχρέωση να ασφαλίζονται, αλλά αναλαµβάνοντας το
δηµόσιο να τους αποζηµιώνει οποτεδήποτε έχουν διαφυγόντα
κέρδη, που οι ίδιοι τα υπολογίζουν µε δική τους και µόνο εκτί-
µηση.

Χάνουµε ήδη σε αυτά τα αεροδρόµια 100 εκατοµµύρια ευρώ
τον χρόνο συν τα χρήµατα που δίναµε για τις άγονες γραµµές
και τους έχουµε αποζηµιώσει µε 178 εκατοµµύρια ευρώ και
εννοώ τη Νέα Δηµοκρατία. Να θυµίσω ότι οι νοµικοί σύµβουλοι,
παρά τη σύµβαση του ΣΥΡΙΖΑ, µας έλεγαν ότι µπορούν να προ-
σφύγουν και προσέφυγαν στη διαιτησία και η Νέα Δηµοκρατία
το σταµάτησε και ο ΣΥΡΙΖΑ ψήφισε «παρών» για την αποζηµίωση
η οποία θα έρθει και για τη φετινή χρονιά.

Μαζί µε τα 300 εκατοµµύρια που τους δώσαµε µε κρατικές εγ-
γυήσεις, όπως καταλαβαίνετε, ήδη είµαστε «µέσα».

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κύριε
Αρσένη. 

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ µικρή
ανοχή όπως όλοι οι προηγούµενοι οµιλητές…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι, καθόλου δεν θα
δοθεί. 

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Όπως δόθηκε από τα προηγού-
µενα Προεδρεία, ζητώ δίλεπτη ανοχή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι, θα τηρήσουµε
τον χρόνο. Κλείστε µε την τελευταία σας πρόταση. 

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Το πρόβληµα αυτή τη στιγµή έχει ονοµατεπώνυµο. Είναι οι

ιδιωτικοποιήσεις. Καλούµε την Κυβέρνηση να σταµατήσει τις
ιδιωτικοποιήσεις και ιδίως τα σχέδιά της για την υγεία, τις παρα-
χωρήσεις της Αττικής και όλα τα άλλα σχέδιά της και επιτέλους
ο ΣΥΡΙΖΑ να πάρει θέση εναντίον των ιδιωτικοποιήσεων. 

Μας λέτε ότι σώσατε τη χώρα γιατί φέρατε τα µνηµόνια. Μας
λέτε ότι ήσασταν υποχρεωµένοι. Τώρα λοιπόν γιατί δεν αλλάζετε
στάση; Σας το λέµε µε πόνο καρδιάς πραγµατικά! 

Σταµατήστε να εξυπηρετείτε συµφέροντα. Ελάτε ξανά στην
πλευρά της Αριστεράς και των αγώνων. Ξέρω καλά ότι οι Βου-
λευτές σας δεν συµφωνούν µε αυτή τη στάση του κόµµατος,
όµως πρέπει να µετουσιωθεί σε πολιτική. Σταµατήστε να εξυπη-
ρετείτε τα συµφέροντα! 

Για εσάς δεν έχω τίποτα να πω. Είστε η «Μητσοτάκης Α.Ε.».
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε, κύριε

Αρσένη. 
Θα ανακοινώσω τους συναδέλφους που ακολουθούν για να

προγραµµατίζονται και στον χρόνο. 
Τον λόγο θα πάρει τώρα ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας,

ο κ. Χρυσοµάλλης. Στη συνέχεια θα µιλήσει ο κ. Ψυχογιός από
το ΣΥΡΙΖΑ, µετά ο κ. Ακτύπης από τη Νέα Δηµοκρατία, στη συ-
νέχεια ο κ. Κατρούγκαλος από το ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Δαβάκης από τη
Νέα Δηµοκρατία και αµέσως µετά τον λόγο θα πάρει η Υπουργός
Παιδείας κ. Κεραµέως και θα συνεχίσουµε έτσι, ώστε να υπάρχει
εναλλαγή κάποιων Βουλευτών µε κάποιους Υπουργούς, που είναι
πολλοί ακόµα, γιατί η ώρα ξέφυγε από τον προγραµµατισµό. 

Παράκληση θερµή, θα έχετε την προειδοποίηση στα έξι λεπτά
και θα φροντίζετε να πηγαίνετε στην τελευταία σας σελίδα για
να κλείσετε στα επτά λεπτά. 

Κύριε Χρυσοµάλλη, έχετε τον λόγο. 
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΧΡΥΣΟΜΑΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Θα έπρεπε να γίνει νωρίτερα αυτό και να µεσολαβούν Βουλευ-

τές µεταξύ τους…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΟΥΛΑΣ: Μας ρίξατε, κύριε Πρόεδρε, στο ΚΙΝΑΛ.
Μιλούν συνέχεια Νέα Δηµοκρατία και ΣΥΡΙΖΑ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Αµέσως µετά, κύριε
συνάδελφε. 

Δεν πάµε µε τα κόµµατα. Πάµε µε αριθµό. Έβαλα πέντε συνα-
δέλφους, έτυχε να είναι έτσι η εναλλαγή. Ξέρετε ότι από τα µι-
κρότερα σε κοινοβουλευτική δύναµη κόµµατα αντιστοιχεί ένας
οµιλητής στη δωδεκάδα.

Κύριε Χρυσοµάλλη, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά, σας παρα-
καλώ θερµά. 

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΧΡΥΣΟΜΑΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το
πρώτο που αναρωτιέται κανείς είναι γιατί επέλεξε ο ΣΥΡΙΖΑ να
ασκήσει αυτό το δικαίωµα, που του δίνει ο κοινοβουλευτισµός,
της πρότασης δυσπιστίας. Αυτό γίνεται σε συγκεκριµένες περι-
πτώσεις. Είναι δύο κυρίως οι λόγοι για τους οποίους ασκείται
αυτό το δικαίωµα. 

Ο ένας είναι εάν θεωρεί, όπως λέει ο Κανονισµός, ότι έχουν
αλλάξει οι κοινοβουλευτικές ισορροπίες εντός Κοινοβουλίου. Πι-
στεύω δεν έχει καµµία τέτοια εκτίµηση. Πριν ένα µήνα ψηφίσαµε
τον προϋπολογισµό, που δείχνει ότι η Κοινοβουλευτική Οµάδα
της Νέας Δηµοκρατίας σταθερά στηρίζει την Κυβέρνηση. 

Ο δεύτερος λόγος, βάσει του Κανονισµού, είναι εάν θεωρεί ότι
έχουν αλλάξει οι ισορροπίες στην κοινωνία ως προς τη δύναµη
των κοινοβουλευτικών κοµµάτων. Ως προς την Κυβέρνηση δεν
φαίνεται κάτι τέτοιο, φαίνεται όµως ως προς την Αξιωµατική Αν-
τιπολίτευση και ίσως τελικά αυτός να είναι ο λόγος, ο πραγµατι-
κός λόγος για τον οποίο γίνεται η πρόταση δυσπιστίας, θέλοντας
να προλάβει ο κ. Τσίπρας τη δηµοσκοπική του κατάρρευση και
πιθανόν τη δηµοσκοπική τρίτη θέση στην οποία φαίνεται ότι πη-
γαίνει ολοταχώς. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ευκαιρία που δίνεται είναι για
να ακούσουµε και να πούµε εµείς οι Βουλευτές ορισµένα πε-
πραγµένα αυτής της Κυβέρνησης για να τα µάθει η ελληνική κοι-
νωνία. 

Κύριοι συνάδελφοι, εµείς είµαστε µια Κυβέρνηση που ίσως για
πρώτη φορά αντιµετώπισε έκτακτες συνθήκες, οι οποίες ήταν
εκτός του προεκλογικού της προγράµµατος. Πρέπει να είναι
ίσως η µοναδική Κυβέρνηση που βρέθηκε σε µια σειρά έκτακτων
γεγονότων, που για την ώρα έχουν διαρκέσει σχεδόν όσο και ο
χρόνος διακυβέρνησής της.

Αντιµετωπίσαµε άµεσα την ασύµµετρη εισβολή του λαθροµε-
ταναστευτικού στον Έβρο, την πανδηµία που αντιµετωπίζουµε
δύο χρόνια και φυσικά τις πολύµηνες τουρκικές προκλήσεις. 

Θα µπορούσαµε πάρα πολύ εύκολα να ακολουθήσουµε τη
δική σας τακτική, να πούµε ότι µας έτυχε στραβή στη βάρδιά
µας, να πούµε ότι αυτά δεν ήταν µέσα στην προεκλογική µας
ατζέντα. Θα µπορούσαµε κάλλιστα -το τρέµατε τότε- να ζητή-
σουµε ανανέωση της λαϊκής εντολής τον Ιούνιο του 2020, µετά
το πρώτο lockdown, πολύ εύκολα. Το κάνατε και εσείς το πρώτο
εξάµηνο, γιατί γνωρίζατε ότι µέσα σε ένα εξάµηνο εύκολα ο ελ-
ληνικός λαός όχι απλά δίνει στην Κυβέρνηση τα προηγούµενά
του ποσοστά και πολύ περισσότερα.

Παρ’ όλα αυτά, επειδή είµαστε µια υπεύθυνη δύναµη, µια
υπεύθυνη παράταξη, κοιτάξαµε κατάµατα τον ελληνικό λαό και
του είπαµε: «αναλαµβάνουµε και τις ευθύνες των έκτακτων γε-
γονότων, τη διαχείρισή τους και τις προεκλογικές µας δεσµεύ-
σεις, όπως µας δώσατε εντολή και δεν θα κάνουµε καµµία
έκπτωση από αυτές».

Γι’ αυτό, αντιµετωπίσαµε στον Έβρο την κατάσταση, χτίσαµε
τον φράχτη, στα νησιά µας την κατάσταση. Πώς παραλάβαµε τη
Μόρια; Πώς είναι σήµερα τα κέντρα υποδοχής; Αντιµετωπίσαµε
τις πολύµηνες τουρκικές προκλήσεις, αναβαθµίζοντας γεωπολι-
τικά τη χώρα µε συµφωνίες που δεν έχουν ξαναγίνει, µε τη Γαλ-
λία, την Αµερική, την ΑΟΖ µε την Αίγυπτο, µε το Ισραήλ τη συνερ-
γασία.

Και αντιµετωπίζουµε και την πανδηµία, για την οποία δεν χρει-
άζεται να πω πολλά, έχουν γίνει πάρα πολλές κοινοβουλευτικές
συζητήσεις για αυτή.

Ταυτόχρονα, υλοποιούµε και τις προεκλογικές µας δεσµεύ-
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σεις. Γι’ αυτό µειώσαµε τις ασφαλιστικές εισφορές, όπως το εί-
χαµε υποσχεθεί, γι’ αυτό µειώνουµε τη φορολογία φυσικών προ-
σώπων και εταιρειών, γι’ αυτό µειώνουµε τη γραφειοκρατία, γι’
αυτό µειώνουµε όλες αυτές τις παθογένειες οι οποίες λειτουρ-
γούσαν αποτρεπτικά για τους επενδυτές. Και πλέον είµαστε ένας
ελκυστικός επενδυτικός προορισµός, πράγµα το οποίο σηµαίνει
νέες θέσεις εργασίας -σε αυτό οφείλεται η µείωση της ανεργίας-
και σε δεύτερο βήµα σηµαίνει και καλύτερες αµειβόµενες θέσεις
εργασίας, άρα στο τέλος αυτό σηµαίνει ότι έχεις να εισπράξεις
λιγότερα από πολλούς και αυτό είναι η µείωση της φορολογίας
την οποία επιτυγχάνουµε.

Προφανώς, αυτή η απλή αλυσίδα γεγονότων ως προς τη φο-
ρολογία και τις θέσεις εργασίας είναι κάτι που ποτέ η Αριστερά
δεν θα το καταλάβει, γιατί θεωρεί ότι οι µόνες επενδύσεις είναι
οι δηµόσιες και για να το πετύχει αυτό, αυξάνει τη φορολογία και
τελικά, αυξάνει την ανεργία, τσακίζει τη µεσαία τάξη, όπως πολύ
εύστοχα το έχετε παραδεχτεί εσείς και πολύ περιγραφικά το έχει
πει δηµόσια ο κ. Πολάκης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αναρωτιέµαι γιατί αυτή η πρό-
ταση δυσπιστίας. Για την πανδηµία, όπως λέτε -γιατί είναι ένας
από τους τρεις λόγους για τους οποίους την κάνατε- τα έχουµε
πει κοινοβουλευτικά σε αµέτρητες συνεδριάσεις. Για τις ανατι-
µήσεις τιµών -δεύτερος λόγος για τον οποίο τη ζητήσατε- το ίδιο.
Οµοίως και για την κακοκαιρία. Θα µπορούσε να υπάρξει µια ηµε-
ρήσια συζήτηση και όσες φορές θέλετε µε επερωτήσεις να έρ-
χεται ο Υπουργός και να σας εξηγεί τα πάντα.

Θέλω, όµως, εδώ για την κακοκαιρία να αναδείξω ένα άλλο ση-
µείο της δικής µας πολιτικής αντίληψης, του δικού µας ήθους και
της δικής µας προσέγγισης των πραγµάτων, γιατί όντως, δεν
πήγαν καλά τα πράγµατα σε αυτή την κακοκαιρία, κυρίως µε την
Αττική Οδό και άλλες επιµέρους οδούς.

Ζητήσαµε ειλικρινή συγγνώµη, όχι προσχηµατική και γνωρί-
ζουµε το εξής και αυτό, κύριε Υπουργέ, να το ξέρετε και το ξέ-
ρετε, είµαι σίγουρος: Τους πολίτες δεν τους νοιάζει ποιος
ευθύνεται ή ποιοι παράγοντες συντέλεσαν στο να κλείσει η Ατ-
τική Οδός ή και άλλες οδοί στο Λεκανοπέδιο και να ταλαιπωρη-
θούν χιλιάδες συµπολίτες µας. Τους πολίτες δεν τους νοιάζουν
οι διαδικασίες, ούτε ο συντονισµός, ούτε τα ραντάρ, ούτε η ασυ-
νεννοησία µεταξύ των δηµοσίων υπηρεσιών και των ιδιωτικών
εταιρειών. Τους νοιάζει το αποτέλεσµα, τους νοιάζει να ενηµε-
ρώνονται έγκαιρα, ώστε να µην τεθεί σε κίνδυνο η ζωή τους και
τους νοιάζει να έρχεται η βοήθεια άµεσα, σε περίπτωση που
αυτή τεθεί σε κίνδυνο. Δεν είναι ώρα να αποδώσουµε ευθύνες.
Είµαι σίγουρος ότι µέσα από τις διαδικασίες θα αποδοθούν,
όµως και πρέπει να αποδοθούν.

Αυτή η Κυβέρνηση αποδεικνύει ότι αναγνωρίζει τα λάθη της
και τα αντιµετωπίζει και γι’ αυτό ο ελληνικός λαός ακόµα την εµ-
πιστεύεται, γιατί ξέρει ότι αυτή η Κυβέρνηση, ναι, έχει κάνει
πολλά και ακόµα ο ελληνικός λαός ζητάει περισσότερα. Για ποιον
λόγο; Γιατί ξέρει ότι είναι η µόνη ικανή να φέρει εις πέρας το δύ-
σκολο µεταρρυθµιστικό έργο, πράγµατα που δεν έχουν γίνει σα-
ράντα χρόνια στη Μεταπολίτευση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας ευχαριστούµε,
κύριε Χρυσοµάλλη.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΧΡΥΣΟΜΑΛΛΗΣ: Γι’ αυτό συνεχίζει και
ζητάει περισσότερα, γιατί ξέρει ότι από την Αντιπολίτευση δεν
περιµένει τίποτα. Δοκιµάστηκε, απέτυχε και ξέρει ότι δεν είναι
ικανή για τίποτα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε.
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΧΡΥΣΟΜΑΛΛΗΣ: Κλείνοντας, κύριε

Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ναι, κλείστε τώρα.
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΧΡΥΣΟΜΑΛΛΗΣ: Περιµένοντας µιά-

µιση ώρα για να πάρω τον λόγο µε το που ήρθε η σειρά µου...
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Δεν πειράζει, είµαστε

στον αριθµό «ογδόντα και κάτι» και πρέπει να φτάσουµε µέχρι
το «διακόσια είκοσι». Κλείστε, παρακαλώ!

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΧΡΥΣΟΜΑΛΛΗΣ: Κλείνοντας, λοιπόν,
κύριε Πρόεδρε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και µην καθυστερή-
σετε ούτε λίγο, µπορεί να υπάρξουν συνάδελφοι που θα περιο-
ριστούν στα πέντε λεπτά. Κλείστε!

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΧΡΥΣΟΜΑΛΛΗΣ: Θα είχα τελειώσει,
κύριε Πρόεδρε.

Κλείνοντας, λοιπόν, καταλάβαµε όλοι ότι για άλλη µια φορά ο
κ. Τσίπρας χρησιµοποίησε την πρόταση δυσπιστίας, όπως το έχει
κάνει και στο παρελθόν, για να λύσει δικά του εσωτερικά ζητή-
µατα, πρώτον, τον ανταγωνισµό µε το Κίνηµα Αλλαγής για το
ποιος θα είναι στη δεύτερη θέση…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Χρυσοµάλλη,
εντάξει…

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΧΡΥΣΟΜΑΛΛΗΣ: Και δεύτερον, στην
ουσία έκανε πρόταση δυσπιστίας προς τους πενήντα τρεις που
τον αµφισβήτησαν για τις νέες διαδικασίες που εισάγει στο
κόµµα τους. Κρίµα να χρησιµοποιεί το Κοινοβούλιο για τα δικά
του εσωτερικά θέµατα!

Εµείς θα συνεχίσουµε υπεύθυνα να αντιµετωπίζουµε τα προ-
βλήµατα του ελληνικού λαού και εκεί θα κριθούµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ναι, επί δύο λεπτά

λέω «κλείστε!» και κανείς δεν ακούει αυτό.
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΧΡΥΣΟΜΑΛΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν

είδα στους Υπουργούς να είχατε την ίδια αυστηρότητα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας παρακαλώ

θερµά, δεν θέλω συγκρίσεις, σε λίγο θα µου πείτε και για τον
Πρωθυπουργό και για τον Αρχηγό, δεν το περίµενα. Γι’ αυτό
χρειάζεται αυτόµατο κλείσιµο µικροφώνου, όπως γίνεται στο Ευ-
ρωκοινοβούλιο, να µην γινόµαστε ούτε κακοί ούτε καλοί.

Τον λόγο τώρα έχει, λοιπόν, ο κ. Γεώργιος Ψυχογιός από τον
ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία και να πω ότι δεν είµαστε ούτε
καν στο «ενενήντα» και οι συνάδελφοι που έχουν εγγραφεί είναι
διακόσιοι είκοσι. Αν το θεωρείτε πολύ σωστό στο τέλος, αύριο
δηλαδή µετά το µεσηµέρι για τις λίγες ώρες που θα µείνουν, κά-
ποιοι συνάδελφοι να µην µιλήσουν καθόλου ή να περιοριστούν
σε τρία ή τέσσερα λεπτά, τότε καθένας σας να παίρνει παρα-
πάνω χρόνο και ας κάνει τη σύγκριση που έκανε ο κ. Χρυσοµάλ-
λης για το τι έγινε και τι δεν έγινε. Λυπάµαι.

Ορίστε, κύριε Ψυχογιέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζήτηση για την πρόταση µοµ-

φής προς την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας: Μία πρόταση
µοµφής η οποία ήταν πολυαναµενόµενη από την ελληνική κοινω-
νία, όσο και αν το αρνείστε, θέλετε να δηµιουργήσετε εντυπώ-
σεις, γιατί εµείς έχουµε τα αυτιά µας και τα µάτια µας ανοιχτά
προς αυτούς που έχουν τεράστια προβλήµατα σήµερα, την κοι-
νωνική πλειοψηφία.

Είστε µια Κυβέρνηση η οποία έχει αλλεργία σε κάθε δηµόσιο
και κοινωνικό αγαθό, αποθεώνετε το ιδιωτικό, το οποίο απέτυχε,
όπως είδαµε, στη διαχείριση κρίσεων. Έχετε εγκαταλείψει το
ΕΣΥ, ευνοώντας σκανδαλωδώς τους κλινικάρχες, στις µεταφο-
ρές και στις συγκοινωνίες το ίδιο, στην ενέργεια µε το ξεπούληµα
της ΔΕΗ την πιο κρίσιµη ώρα, αλλά και του ΔΕΔΔΗΕ.

Ετοιµάζεστε και για το νερό, αλλά µην πάτε µακριά, ελάτε και
µια βόλτα στην Κόρινθο, να δείτε τη Διώρυγα της Κορίνθου έναν
χρόνο κλειστή. Και αυτός είναι ο σεβασµός σας στη δηµόσια πε-
ριουσία, στο δηµόσιο συµφέρον και τους εργαζοµένους. Μάλι-
στα, ο Πρωθυπουργός την επισκέφθηκε χωρίς να γνωρίζει ότι
είναι κλειστή.

Και βέβαια, όλες αυτές οι νεοφιλελεύθερες δοξασίες καταρ-
ρέουν η µία µετά την άλλη σαν χάρτινος πύργος και πολλές
χώρες επανέρχονται σε δηµόσιο έλεγχο.

Έχετε φτάσει µέχρι και να ιδιωτικοποιήσετε το κράτος. Ά- κουγα
τον κ. Μηταράκη σήµερα το πρωί που έλεγε για την οργάνωση του
Υπουργείου του µε χιλιάδες µετακλητούς και την ίδια στιγµή διευ-
θυντής τεχνικής υπηρεσίας, µετακλητός, κάνει outsourcing των τε-
χνικών υπηρεσιών για µελέτες µε εκατοµµύρια ευρώ, µε
αναθέσεις εκατοµµυρίων, µε συµφωνίες - πλαίσιο από τον κρατικό
προϋπολογισµό, µε συνεργεία εργολάβων που διώχνουν τους
συµβασιούχους και τους εργαζόµενους κοινωφελούς εργασίας
από τις δοµές και βέβαια, µε ένα αφήγηµα περί των ροών.
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Ήρθε εδώ να µας πει και να συγκρίνει το 2019 µε το 2021, το
2019 δηλαδή που ήταν επίσης Κυβέρνηση η Νέα Δηµοκρατία και
που γιγαντώθηκαν οι ροές επί των ηµερών σας και που αποδει-
κνύει ότι ο λόγος της µείωσης είναι κυρίως η πανδηµία και η
στρατηγική της Τουρκίας που αξιοποιεί το προσφυγικό όντως
για δικούς της λόγους.

Όµως, εάν αυτή είναι η πραγµατικότητα και οι ροές είναι µει-
ωµένες -που είναι- έρχεστε να κάνετε κλειστές δοµές χιλιάδων
ανθρώπων στα νησιά και στον Έβρο, όντας πρόθυµοι να είστε η
αποθήκη ψυχών και η ασπίδα της Ευρώπης στη γραµµή του Βί-
σεγκραντ, δαπανώντας εκατοµµύρια ευρώ και βέβαια, εµπαίζον-
τας τις τοπικές κοινωνίες σε σχέση µε το τι είχατε υποσχεθεί.

Και όλα αυτά γίνονται µε την προστασία και την πλήρη ασυλία
από τα µεγάλα µέσα ενηµέρωσης. Οι ίδιοι οι πολίτες ξέρουν και
εµείς γνωρίζουµε πολύ καλά τι θα είχε γίνει αν συνέβαιναν όλα
αυτά µε κυβέρνηση το ΣΥΡΙΖΑ. 

Προχωρήσατε τότε σε κανιβαλισµό, σε ανθρωποφαγία και σε
απαράδεκτες πρακτικές απέναντι στα στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ και
της κυβέρνησής µας και λέτε κιόλας ότι τα έχετε πάει καλά. Ξέ-
ρετε, αυτό ηχεί ανατριχιαστικά στα αυτιά µας, όταν το 2012 -
2014 σοβούσε έξω η ανθρωπιστική κρίση και οι δικοί σας αριθµοί
ευηµερούσαν. Άραγε, σε ποιον κόσµο και σε ποια πραγµατικό-
τητα ζείτε; 

Λέτε ότι εµείς αναπαράγουµε µε λογικές και παρωχηµένες αν-
τιλήψεις του ’80. Η εκστρατεία εµβολιασµού, δηλαδή, που έγινε
στην Πορτογαλία µε τους δήµους, µε τους φορείς και τα επιµε-
λητήρια στη βάση και πέτυχε το 95% είναι παρωχηµένη; Το κοι-
νωνικό κράτος για όλους χωρίς διακρίσεις και οι παροχές κοινής
ωφέλειας είναι παρωχηµένες; Οι ανισότητες οι οποίες πρέπει να
αµβλύνονται και να εξαλείφονται και για σας είναι νοµοτέλεια
στον νόµο της ζούγκλας και όποιος επιβιώσει, κάτι που εφαρµό-
ζετε εδώ και δυόµισι χρόνια, είναι παρωχηµένο;

Βέβαια, για εσάς αόρατοι δεν είναι µόνο οι πρόσφυγες, οι µε-
τανάστες, οι ευάλωτοι και οι αιτούντες άσυλο, οι οποίοι αυτή τη
στιγµή εξαθλιώνονται στις δοµές, ενώ δεν έχουν βελτιωθεί και οι
συνθήκες που λέτε και δεν παίρνουν ούτε το χρηµατικό βοήθηµα
της Ευρώπης, αφού πρέπει να πάρεις ιθαγένεια και να είσαι ο
Αντετοκούµπο, γιατί το 90% αποκλείεται και κρατούνται άνθρω-
ποι για δεκαοκτώ µήνες χωρίς αδίκηµα. 

Όλα αυτά, βέβαια, έχουν επεκταθεί και στην κοινωνική πλει-
οψηφία. Για εσάς αόρατοι δεν είναι µόνο αυτοί. Αόρατοι είναι και
οι άνθρωποι που πεθαίνουν από τα µαγκάλια και τις σόµπες, γιατί
δεν µπορούν να ζεσταθούν, αόρατοι είναι οι εργαζόµενοι και τα
βασικά τους δικαιώµατα, αόρατοι είναι οι µικροµεσαίοι που οδη-
γούνται σε κλείσιµο, αόρατοι είναι οι εκπαιδευτικοί και οι µαθητές
οι οποίοι παλεύουν µόνοι τους να σταθούν όρθιοι. Ακόµα και τα
σχολεία δεύτερης ευκαιρίας δεν πήραν καν self-tests. Αυτοί είναι
αόρατοι! Είναι οι πολίτες που έµειναν για ώρες εγκλωβισµένοι
στα αυτοκίνητά τους και τα νοικοκυριά που δεν είχαν ρεύµα, οι
κάτοικοι που έσβησαν µόνοι τους τις φωτιές, οι εποχικοί πυρο-
σβέστες που είναι και στην αρµοδιότητά σας, κύριε Υπουργέ, και
που ήταν ήρωες το καλοκαίρι και µετά δεν τους είδατε καν στο
Υπουργείο και µάλιστα υπέστησαν και τον αυταρχισµό και τη βία
απ’ έξω. 

Αόρατοι είναι οι υγειονοµικοί οι οποίοι έχουν αφεθεί µόνοι
τους, αόρατοι είναι οι νέοι άνθρωποι που λοιδορούνται και στο-
χοποιούνται, που πετάγονται έξω από τα πανεπιστήµια και βλέ-
πουν να µη µπορούν να στήσουν τις ζωές τους και να κάνουν
δική τους οικογένεια, γιατί τα ενοίκια είναι στον θεό και δεν µπο-
ρούν να τα καλύψουν, αλλά είναι και αυτοί που πάνε σε πανεπι-
στήµια χωρίς φοιτητική µέριµνα. Και βέβαια, είναι και τα χιλιάδες
παιδιά που έµειναν έξω από τους παιδικούς σταθµούς. Και ο κα-
τάλογος δεν τελειώνει!

Για όλους αυτούς τους λόγους πρέπει να φύγετε γρήγορα και
να γίνετε εσείς αόρατοι για την κοινωνία και τον τόπο, αλλά και
για έναν ακόµα λόγο. Διότι εκθέτετε τη χώρα διεθνώς µέσα από
τους κορυφαίους διεθνείς οργανισµούς για τις επαναπροωθή-
σεις και τις εξαφανίσεις. Και µη λέτε για τη φύλαξη συνόρων,
γιατί είναι προκλητικό. Διότι η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ το έκανε
µε πλήρη σεβασµό στο Διεθνές Δίκαιο, στο Δίκαιο της Θάλασσας
και στα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων. Και βέβαια, ακολου-

θούν οι διώξεις δηµοσιογράφων για την ερευνητική τους δου-
λειά, ο αυταρχισµός και η καταστολή και η πανεπιστηµιακή Αστυ-
νοµία που έχουν αναδειχθεί στα διεθνή µέσα και έχουν κατα-
κριθεί από πανεπιστήµια του εξωτερικού. Πρέπει, λοιπόν, να φύ-
γετε γρήγορα, γιατί δεν θα µείνει τίποτα όρθιο. 

Ξέρετε, εµείς δεν είµαστε σαν εσάς που ονειρευόσασταν να
καταστραφεί η χώρα για να γίνετε Κυβέρνηση και κάνατε µικρο-
πολιτική, λαϊκισµό και δηλητηριάσατε τον κόσµο. Εµείς πα-
λεύουµε µε κάθε τρόπο να µη γονατίσει η κοινωνία και µέσα στη
Βουλή και µε το κίνηµα αλληλεγγύης σε όλους χωρίς διακρίσεις.
Δεν αξίζει αυτή η κατάσταση στον ελληνικό λαό που έχει περάσει
τα πάνδεινα και στις κατακτήσεις του. Αυτό προσπαθήσαµε να
κάνουµε και σαν Κυβέρνηση. Το φτάσαµε µέχρι ενός σηµείου,
προστατεύσαµε την κοινωνική πλειοψηφία και στην επόµενη θα
το κάνουµε ακόµα καλύτερα και ακόµα πιο ισχυρά.

Σύντοµα, λοιπόν, θα είστε παρελθόν. Ο αγώνας των αριστερών
και προοδευτικών δυνάµεων θα είναι καθηµερινός για να ανοικο-
δοµήσουν τη χώρα και την κοινωνία, διότι εσείς φοβάστε την ελ-
πίδα, όπως έλεγε και ο Χικµέτ. Θέλετε τον κόσµο συµβιβασµένο,
εξαθλιωµένο, στα λίγα, στην εκµετάλλευση. Όµως, δεν είναι
αυτή η µοίρα του ελληνικού λαού και να είστε σίγουροι ότι σύν-
τοµα, κάτι που καλλιεργείται κάθε µέρα, θα πάρετε την απάντηση
που σας πρέπει. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας ευχαριστώ κι εγώ
για τη συνέπεια στον χρόνο, κύριε συνάδελφε. 

Τον λόγο έχει τώρα για επτά λεπτά ο Βουλευτής της Νέας Δη-
µοκρατίας κ. Διονύσιος Ακτύπης. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΑΚΤΥΠΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλούµεθα σήµερα να τοποθε-

τηθούµε πάνω στην πρόταση δυσπιστίας που κατέθεσε ο Πρό-
εδρος του ΣΥΡΙΖΑ κ. Αλέξης Τσίπρας.

Ο κ. Τσίπρας και ο ΣΥΡΙΖΑ κατηγορούν την Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας για κακή διαχείριση των κρίσεων. Σε µία απο-
στροφή του λόγου του ο κ. Τζανακόπουλος που εισηγήθηκε την
πρόταση δυσπιστίας την πρώτη µέρα, χθες, µας είπε: «Φύγετε
να έρθει µια προοδευτική αριστερή κυβέρνηση µε Πρωθυπουργό
τον Αλέξη Τσίπρα». Το ερώτηµα που τίθεται εδώ είναι το εξής:
Μα, καλά, πού νοµίζετε ότι βρίσκεστε; Στο 2014 που συκοφαν-
τούσατε τους πάντες και τα πάντα; Διότι εσείς τότε παρουσιαζό-
σασταν και λέγατε ότι είστε οι άµεµπτοι, οι καθαροί, οι αδιάφ-
θοροι, που θα ερχόσασταν να σκίσετε τα µνηµόνια µε έναν λόγο
και µια πράξη. Δυστυχώς για εσάς βρισκόµαστε στο 2022 και για
κακή σας τύχη, δική σας και δική µας, κυβερνήσατε τη χώρα τεσ-
σεράµισι χρόνια. Από αυτό θα ξεκινάµε, από το ότι κυβερνήσατε
αυτή τη χώρα τεσσεράµισι χρόνια! Και έχει γνώση ο ελληνικός
λαός, όπως και εµείς.

Ας δούµε, λοιπόν, πώς διαχειριστήκαµε εσείς τις µεγάλες κρί-
σεις και επειδή τα κάνατε όλα καλά, θέλετε να ξαναγυρίσετε. Να
φύγουµε, λοιπόν, εµείς και να έρθει ποιος; Η προοδευτική κυ-
βέρνηση µε Πρωθυπουργό τον Αλέξη Τσίπρα. Ούτε λόγος, βέ-
βαια, για κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, γιατί ξέρετε ότι δεν σας βγαίνουν
µε τίποτα οι ψήφοι. Αστάθεια πολιτική, λοιπόν. Όµως, είστε µα-
θηµένοι, αφού το ίδιο κάνατε και στην τοπική αυτοδιοίκηση και
αφήσατε ακυβερνησία στους δήµους, γιατί δεν σας έβγαιναν τα
κουκιά και εκεί.

Για να δούµε, όµως, τι έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ µαζί µε τους Υπουρ-
γούς του και µε τον πρωθυπουργό σε αντίστοιχες περιπτώσεις
κρίσεων, για να εµπεδώσει και ο λαός πόσο καλοί είστε και να
σας θυµηθεί ξανά. Στις 15-11-2017 ήρθε το νερό. Είχαµε πληµ-
µύρες στη Μάνδρα µε είκοσι τέσσερις νεκρούς και είκοσι έναν
τραυµατίες, αλλά και µε καταστροφή χιλιάδων περιουσιών. 

Το 2014 η κ. Δούρου έλεγε ότι µου είναι αρκετοί έξι µήνες για
να λύσω τα αντιπληµµυρικά προβλήµατα της περιοχής. Η εξέλιξη
ήταν τραγωδία. Ο Πρωθυπουργός κήρυξε πένθος, ενώ πριν έρ-
θετε στην εξουσία κατηγορούσατε τον τότε περιφερειάρχη κ.
Σγουρό για το ότι χάθηκε η ζωή ενός ατόµου στο Καµατερό. Ανα-
λάβατε εσείς και χάσαµε δεκαπέντε συνανθρώπους εκείνη την
περίοδο. 

Όµως, γιατί το αναφέρω αυτό; Για να δείτε τη διαφορά που
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έχουµε εµείς µε εσάς. Τι κάναµε εµείς; Μετά από τις συσκέψεις
σας, το µόνο που καταφέρατε να πείτε είναι πως η κατάσταση
είναι πολύ δύσκολη. Εκεί καταλήξατε! Από την πλευρά της η Αν-
τιπολίτευση κινητοποιήθηκε µε παρεµβάσεις της, αλλά τήρησε
χαµηλούς τόνους έναντι της κυβέρνησης τις πρώτες ώρες της
τραγωδίας. Ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας, Κυριάκος Μη-
τσοτάκης βρέθηκε από τις πρώτες ώρες στον τόπο του δράµα-
τος και ενηµερωνόταν συνέχεια. Δήλωσε δε ότι αυτό που συµ-
βαίνει στη Μάνδρα είναι µια ανείπωτη τραγωδία. «Εκφράζω τη
βαθιά µου οδύνη για τις καταστροφές, τις απώλειες περιουσιών
και πάνω απ’ όλα για τους συνανθρώπους µας που χάθηκαν. Η
πολιτεία πρέπει να σταθεί στο πλευρό των κατοίκων και να τους
παράσχει το ταχύτερο δυνατόν κάθε δυνατή στήριξη». Δείτε τη
διαφορά µας! Δείτε τι λέγαµε εµείς και ο Πρόεδρός µας και δείτε
τι κάνατε εσείς σήµερα!

Μετά ήρθαν τα χιόνια. Για να δούµε αν τα πήγατε καλά κι εδώ,
γιατί κανένας από τους προηγούµενους οµιλητές δεν το ανέ-
φερε. Στις 8-1-2017 είχαµε οµήρους του χιονιά για δέκα ώρες
στην Κορίνθου - Πατρών. Στην Κρήτη δεν υπήρχε ηλεκτρικό
ρεύµα, ενώ υπήρχε κραυγή αγωνίας από τη Σκόπελο, γιατί είχαν
χαθεί κάτω από το χιόνι, είχαν κλείσει οι περιφερειακοί δρόµοι
και δεν µπορούσαν οι άνθρωποι να πάνε στα κέντρα υγείας στη
Σκόπελο. Και το κυριότερο, ούτε κι εκεί ζητήσατε συγγνώµη!

Στις 22-12-2017 ο χιονιάς χτύπησε τη Στερεά Ελλάδα. Τότε ο
Αναπληρωτής Υπουργός Πολιτικής Προστασίας κ. Τόσκας βρι-
σκόταν σε χαλαρή διάθεση. Έκλεισε στο εκατοστό εικοστό έκτο
χιλιόµετρο η Εθνική Οδός προς τη Λαµία, δίπλωσαν δύο νταλίκες
και υπήρχαν εγκλωβισµένοι δεκαπέντε χιλιοµέτρων για οκτώ
ώρες. Η χιονόπτωση καµµία σχέση µε αυτό που έγινε προχθές.
Και πάλι, όµως, δεν υπήρξε καµµία συγγνώµη!

Μετά ήρθαν και οι φωτιές στις 23-7-2018. Και εκεί, βέβαια, κα-
ταγράφηκε ότι ήταν η πιο φονική πυρκαγιά του 21ου αιώνα παγ-
κοσµίως. 

Εσείς τι κάνατε; Το διαχειριστήκατε σωστά; Όχι βέβαια! Ζητή-
σατε «συγγνώµη» για το γεγονός ότι χάθηκαν εκατόν δύο άνθρω-
ποι και εκατόν σαράντα οκτώ τραυµατίστηκαν; Σε καµµία περί-
πτωση! Όµως, δεν σας ψέξαµε, όπως σας είπε και ο Πρωθυ-
πουργός προηγουµένως, για το γεγονός ότι δεν τα καταφέρατε,
γιατί µπορεί ο καθένας να µην τα καταφέρει. Το χειρότερο είναι
ότι στήσατε ένα επικοινωνιακό σόου πάνω σε νεκρούς και ο τότε
Υπουργός, ο κ. Τόσκας, δήλωνε: «Ψάχνω να βρω ένα λάθος και
δεν το βρίσκω». Για παραιτήσεις, βέβαια, τότε, ούτε κουβέντα!

Μας είπε, επίσης, ο κ. Τζανακόπουλος και η κ. Ξενογιαννακο-
πούλου ότι ο λαός πλέον δεν µας εµπιστεύεται. Αλήθεια, πώς
σας προκύπτει αυτό; Από τις συζητήσεις που κάνετε µεταξύ σας
διαπιστώνετε ότι δεν µας εµπιστεύεται ο λαός; Μπορείτε να µας
πείτε πού το στηρίζετε; Όλες οι δηµοσκοπήσεις δείχνουν διψή-
φιο αριθµό στη διαφορά µας. Θα µου πείτε ότι δεν τις εµπιστεύε-
στε. Καλώς. Αλήθεια, είναι τόσο ακριβή µία δηµοσκόπηση να την
προκαλέσετε εσείς στην παράταξή σας, στο κόµµα σας ή σε ένα
φιλικό προς εσάς έντυπο, για να δούµε τι ακριβώς λέει και να
µας την παρουσιάσετε; Θα έχει, βέβαια, πολύ ιδιαίτερο ενδιαφέ-
ρον. Αρκεί βέβαια να µην είναι σαν εκείνη του «DOCUMENTO»
προεκλογικά που σας έδινε µία µονάδα διαφορά και τελικά χά-
σατε µε δέκα!

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Το ερώτηµα βέβαια που τίθεται είναι γιατί κάνατε την πρόταση
δυσπιστίας. Πιστεύετε ότι θα είσαστε πρώτο κόµµα; Δεν νοµίζω.
Κινδυνεύετε και είναι σίγουρο ότι όσο περνά ο καιρός θα είσαστε
τρίτο κόµµα. Πιστεύετε ότι θα κυβερνήσετε καλύτερα; Ούτε και
ο πιο φανατικός οπαδός σας δεν το πιστεύει, αφού η δηµοφιλία
και η ικανότητα του Προέδρου σας είναι στα Τάρταρα. Άλλωστε,
να πούµε ότι ο κ. Κοντονής σας λέει: «Εξαπατήσαµε την κοινω-
νία». 

Ενώ, λοιπόν, τα βλέπετε όλα αυτά, ζητάτε εκλογές. Μου θύµιζε
κάποιον που πνίγεται και ψάχνει µια σανίδα σωτηρίας. Προσπα-
θείτε να γλιτώσετε τα χειρότερα. Η απελπισία σας σας οδήγησε
εδώ. 

Κλείνοντας, οφείλουµε να παραδεχτούµε τα λάθη, τις αστο-
χίες και τις παραλείψεις οι οποίες θα πρέπει να διορθωθούν. Η

Κυβέρνηση αυτή έχει αποδείξει πως έχει το σθένος, την πολιτική
υπευθυνότητα, την εντιµότητα και την ευθύτητα να παραδεχθεί
και να µάθει από τα λάθη της. Η ειλικρινής «συγγνώµη» του Πρω-
θυπουργού έρχεται σε πλήρη αντίθεση µε αυτούς που την ώρα
των κρίσεων έπαιζαν θέατρο. Δεν είµαστε εµείς αυτοί που θα κά-
νουµε τα ίδια µε συνεντεύξεις τύπου Τζανακόπουλου και των
Υπουργών του ΣΥΡΙΖΑ, που έδειχναν δήθεν σηµάδια εµπρηστών
από δορυφόρους, εξαπατώντας και τον κόσµο. 

Δεν είµαστε σίγουρα ίδιοι. Ανήκουµε σε δύο διαφορετικούς
κόσµους. Το σίγουρο είναι ότι εσείς πρέπει να αλλάξετε πολλά,
αλλά νοµίζω ότι πλέον είναι αργά γιατί ο πολιτικός σας χρόνος
τελείωσε και το πυροτέχνηµα έσβησε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Ακτύπη και για τη συνέπεια στον χρόνο.

Καλούµε στο Βήµα τον κ. Κατρούγκαλο Γεώργιο από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ.

Μετά, όπως έχει ήδη ανακοινωθεί, θα µιλήσει ο κ. Δαβάκης και
µετά η Υπουργός κ. Κεραµέως.

Παράκληση για τήρηση του επτάλεπτου σε όλους τους οµιλη-
τές. 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Η αποτυχία διαχείρισης της πρόσφατης κακοκαιρίας νοµίζω

ότι δεν χρειάζεται να συζητηθεί περισσότερο. Δεν είναι µόνο ότι
αποκλείστηκαν για πρώτη φορά δρόµοι του κέντρου και όχι µόνο
η Αττική Οδός. Το σηµαντικότερο είναι ότι και σήµερα εξακολου-
θούν να υπάρχουν περιοχές που δεν έχουν ηλεκτρικό ή έχουν
δυσκολία στην πρόσβαση. Και δεν µιλάµε µόνο για την ανατολική
Αττική, ή για ορεινούς δήµους. Μιλούσα µε φίλο συνάδελφο της
Νέας Δηµοκρατίας που µου περιέγραφε µια ανάλογη κατάσταση
για το δικό του σπίτι που είναι εντός αστικού ιστού και µάλιστα
σε έναν από τους λεγόµενους «ευγενείς δήµους». 

Το βασικό θέµα, όµως, το οποίο δικαιολογεί την πρόταση µοµ-
φής είναι ότι δεν αποτελεί αυτή η αποτυχία ένα µεµονωµένο γε-
γονός στα κυβερνητικά δρώµενα. Συνδυάζεται µε µία παταγώδη
αποτυχία -σε συνδυασµό πάντα µε τα ευρωπαϊκά δεδοµένα- στα
δύο άλλα µεγάλα µέτωπα, της πανδηµίας και της έξαρσης της
ακρίβειας. Στην πανδηµία εξακολουθούµε σταθερά να έχουµε
έναν διπλάσιο αριθµό θανάτων σε σχέση µε τον πληθυσµό από
ό,τι ο µέσος όρος της Ευρωπαϊκής Ένωσης και στο θέµα της
ακρίβειας, ειδικά στο ρεύµα ήµασταν η ακριβότερη χώρα τον Δε-
κέµβριο και τον Νοέµβριο µεταξύ των τριάντα τριών χωρών,
πέραν και της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που αξιολογούνται στην
ήπειρό µας. 

Υπάρχει, επίσης, µία δεδοµένη διαδικασία µε την οποία προ-
σπαθεί η Νέα Δηµοκρατία να διαφοροποιήσει τις ευθύνες και να
τις επιρρίψει κάπου αλλού. Η πρώτη είναι η συνήθης προσπάθεια
της µετάθεσης των ευθυνών. Δεν µπορεί να γίνει στην περίπτωση
κακοκαιρίας αυτό που έγινε στην πανδηµία, να γίνει έκκληση
στην ατοµική ευθύνη. Θα δούµε, όµως, µετά πώς η Νέα Δηµο-
κρατία -και το είδαµε και τώρα- προσπάθησε από την αρχή να
βρει κάποιον άλλον υπεύθυνο. Στην αρχή ήταν οι µετεωρολόγοι.
Στη συνέχεια ήταν η «ΑΤΤΙΚΗ ΟΔΟΣ», όχι µόνο για εκεί που έχει
βαρύτατες ευθύνες -τις έχει και αυτό είναι αναµφισβήτητο- αλλά
και για εκεί που η ευθύνη είναι στο κράτος, όπως για το πότε δό-
θηκε η διαταγή για τη διακοπή της κυκλοφορίας. Τέλος, µετέ-
φερε την ευθύνη στους δικούς της δηµάρχους και στον περιφε-
ρειάρχη. 

Αυτή η τακτική της Νέας Δηµοκρατίας είναι αυτό που λέγεται
από τους αγγλοσάξονες Whataboutism. Όταν δεν µπορείς να
αποκρούσεις τις δικές σου ευθύνες για κάτι, κάνε µια συζήτηση
για κάτι άλλο. Έτσι είδαµε να ανασύρεται πάλι -και πολλές φορές
µε τον ίδιο τυµβωρυχικό τρόπο- η επίκληση της Μάνδρας ή της
τραγωδίας στο Μάτι, ακριβώς γιατί δεν µπορούσαν να δοθούν
πειστικές απαντήσεις για το τι έγινε αυτές τις µέρες. 

Επειδή όµως και αυτά δεν ήταν αρκετά, υπάρχει µια τρίτη τα-
κτική της Νέας Δηµοκρατίας. Είναι η προσφυγή στην καθαρή πα-
ραπληροφόρηση, πολλές φορές όχι µόνο απλώς στα fake news,
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αλλά στο καθαρό ψέµα. Θα δώσω ένα παράδειγµα κατ’ αρχάς
από τον δικό µου χώρο, της εξωτερικής πολιτικής, τον χώρο που
υπηρετώ τελευταία και θα το γενικεύσω µετά. Δεν είχα τη χαρά
να τον ακούσω, αλλά διάβασα στην ανακοίνωση της οµιλίας του
στον ιστότοπο του Υπουργείου Εξωτερικών ότι ο Αναπληρωτής
Υπουργός για να δείξει την ανευθυνότητα της δικής µας παρά-
ταξης, είπε ότι το κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης τάχα
καταψήφισε όλες τις µεγάλες εθνικές συµφωνίες, όπως την επέ-
κταση των χωρικών υδάτων, τη χάραξη της ΑΟΖ µε την Ιταλία,
καθώς και την προµήθεια των µαχητικών Ραφάλ.

Όλες αυτές τις συµφωνίες τις υπερψηφίσαµε. Συνεπώς τα
περί του αντιθέτου είναι καθαρό και γυµνό ψέµα και δεν µπορώ
να χρησιµοποιήσω άλλη ηπιότερη ονοµασία ή χαρακτηρισµό,
γιατί προφανώς µιλώντας για ένα αντικείµενο που βρίσκεται στον
πυρήνα του Υπουργείου του, ήξερε τι έλεγε ο Αναπληρωτής
Υπουργός. Αν δεν ήξερε, τα πράγµατα είναι πολύ χειρότερα γι’
αυτόν.

Αυτό δεν αποτελεί και πάλι µεµονωµένη τακτική ή χαρακτηρι-
στικό του Αναπληρωτή Υπουργού. Η Νέα Δηµοκρατία µας έλεγε
ότι το «ORUC REIS» «το πήρε ο άνεµος», ότι δεν παραβιάζονται
τα κυριαρχικά µας δικαιώµατα στο Αιγαίο γιατί «γίνεται θόρυβος
από τις µηχανές» και, δυστυχώς, αυτός που είναι ο πρώτος δι-
δάξας σ’ αυτή την πολιτική της παραπληροφόρησης και της γκρί-
ζας προπαγάνδας είναι ο Πρωθυπουργός. Όταν πρόσφατα
απέσυραν οι Αµερικανοί την υποστήριξή τους στον EastMed δή-
λωνε ότι δεν είναι και κάτι σοβαρό. Και µολονότι πάλι ο Αναπλη-
ρωτής Υπουργός Εξωτερικών δήλωνε αιφνιδιασµένος, ξέρουµε
ότι ουσιαστικά ο κ. Μητσοτάκης είχε συναινέσει σε κάτι τέτοιο,
όταν για παράδειγµα µετά την πίεση του «ORUC REIS» συµφω-
νούσε για άλλη όδευση του ισραηλινού φυσικού αερίου από
αυτή που προέβλεπε η συµφωνία για τον EastMed ή όταν πρό-
σφατα, τον Οκτώβριο του 2021, συναίνεσε στην απαλοιφή από
το πρακτικό της κοινής συνάντησης του στρατηγικού διαλόγου
µεταξύ Ηνωµένων Πολιτειών και Ελλάδας οποιασδήποτε αναφο-
ράς εκεί.

Έχουµε δε και το χειρότερο από όλα τα δείγµατα της ανειλι-
κρίνειας του Πρωθυπουργού στο γνωστό γεγονός, σε σχέση µε
την πανδηµία που αρχικά προχώρησε στην απίθανη δήλωση ότι
δεν έχει διαφορά αν νοσηλεύεται κανείς εντός ή εκτός µονάδων
εντατικής θεραπείας για τις πιθανότητες επιβίωσής του, για να
αποδειχθεί µετά ότι ήταν σε γνώση του έκθεση των δικών του
συµβούλων, του καθηγητή Τσιόδρα και του καθηγητή Λύτρα, που
έλεγε αυτονοήτως τα αντίθετα.

Ο λόγος, λοιπόν, για τον οποίο επιµένει σε αυτού του είδους
τη συσκότιση η Νέα Δηµοκρατία είναι ακριβώς γιατί η πραγµατι-
κότητα δεν τη συµφέρει.

Αγαπητέ κύριε Στυλιανίδη, ακριβώς γι’ αυτόν τον λόγο, ενώ θα
ήµουν διατεθειµένος να δεχθώ την επιχειρηµατολογία σας για
την έλλειψη πρακτικών. Όµως, η όµοια άρνηση της Κυβέρνησης
να δώσει στη δηµοσιότητα τα πρακτικά της σύσκεψης της Επι-
τροπής Λοιµωξιολόγων που υπάρχουν, νοµίζω ότι δικαιολογεί
τον ισχυρισµό µου ότι αυτό δεν γίνεται για πρακτικούς λόγους,
αλλά ακριβώς γιατί η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας θέλει
να κρύψει την αλήθεια από τον ελληνικό λαό εκεί που δεν τη συµ-
φέρει. 

Ας δεχθώ καλόπιστα το επιχείρηµά σας ότι σε διαχείριση πα-
ρόµοιων κρίσεων είναι καλό να µην κρατούνται πρακτικά, µολο-
νότι θυµίζω ότι η απόσυρση του νόµου της Νέας Δηµοκρατίας
του 2020 για την πολιτική προστασία αυτή τη στιγµή έχει αφήσει
αχαρτογράφητο το πεδίο των σχέσεων µεταξύ των εµπλεκοµέ-
νων, κάτι που επιβάλλει κατ’ αρχάς διαφάνεια και καταγραφή των
σχετικών απόψεων. Ας δεχτώ όµως καλόπιστα το επιχείρηµά
σας. Ας µην καταγράφονται τα πρακτικά. Το αποτέλεσµα της συ-
ζήτησης, αυτό που αποφασίστηκε, δεν υπάρχει κανένας λόγος
να µην καταγράφεται. Νοµίζω ότι ο µοναδικός λόγος να µην κα-
ταγράφεται είναι ακριβώς αυτή η τάση της Νέας Δηµοκρατίας
να αρνείται και µάλιστα πολλές φορές µε γκρίζα προπαγάνδα και
µε fake news αυτό που είναι η αλήθεια.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτού)

Θα ολοκληρώσω, κύριε Πρόεδρε.

Η πολιτική σταδιοδροµία πρωθυπουργών, όπως ο κ. Κουρτς,
τελείωσε για πολύ λιγότερα, η σταδιοδροµία του κ. Τζόνσον είναι
στην κόψη του ξυραφιού. Ο λόγος για τον οποίο πρέπει να γίνουν
εκλογές και να έχουµε µια νέα κυβέρνηση είναι και για λόγους
πολιτικής ηθικής. Ο αµοραλισµός βλάπτει σοβαρά τη δηµοκρα-
τία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε, κύ-
ριε Κατρούγκαλε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Είναι
η τελευταία φράση µου.

Νοµίζω, λοιπόν, ότι για λόγους δηµοκρατίας και πολιτικής ηθι-
κής είναι απαραίτητο να έχουµε µια νέα προοδευτική κυβέρνηση,
που θα δώσει άλλα δείγµατα και στον τοµέα της ουσίας και των
πολιτικών, αλλά και στον τοµέα της ηθικής και της συµπεριφο-
ράς. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Δαβάκης Αθανάσιος από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σύµφωνα µε την επιστολή που

υπογράφεται από το σύνολο των Βουλευτών της Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ η αιτία για την κατάθεση της πρότα-
σης µοµφής που συζητούµε σήµερα είναι η διαπίστωση ότι µέσα
σε µία συγκυρία διαδοχικών κρίσεων η Κυβέρνηση κρίνεται ανα-
ποτελεσµατική και επικίνδυνη για τη χώρα. Είναι µία µόνιµη επω-
δός την οποία το κείµενο αυτό επαναλαµβάνει.

Εάν το Σύνταγµα στο άρθρο 84, που προβλέπει τα της πρότα-
σης µοµφής, και ο Κανονισµός της Βουλής επέβαλαν ως προ-
ϋπόθεση για την κατάθεση αυτής να τεκµαίρεται ότι οι συντά-
κτες, αυτοί που τη ζητούν δηλαδή, έχουν οι ίδιοι διαχειριστεί αν-
τίστοιχου µεγέθους θέµατα, προβλήµατα, γεγονότα, µε επιτυχία,
πιστεύω ότι θα ήταν εξαιρετικά δύσκολο εκ µέρους της Αντιπο-
λίτευσης να προβεί σε αυτή την κοινοβουλευτική διαδικασία.

Σκοπός µου σε αυτή την οµιλία δεν είναι να αναφερθώ στο πα-
ρελθόν, παρ’ ότι το τοξικό κλίµα το οποίο συνεχώς επαναλαµβά-
νεται σε αυτή την Αίθουσα και µε ευθύνη της Ριζοσπαστικής
Αριστεράς δηµιουργεί προβλήµατα και θα έλεγα ότι η «θρυλική»
περίοδος 2015 - 2019 έχει µείνει αξέχαστη λαού, όπως άλλωστε
απεφάνθη και στις πρόσφατες εκλογές. 

Σκοπός µου είναι να πω δυο, τρία πράγµατα γιατί, τόσο εγώ,
όσο και σύµπασα η Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας Δηµοκρα-
τίας θα στηρίξει αυτή την Κυβέρνηση σε αυτή την πρόταση µοµ-
φής και γι’ αυτόν τον λόγο ευχαριστούµε και τους συναδέλφους
του ΣΥΡΙΖΑ οι οποίοι δηµιούργησαν τις προϋποθέσεις προκειµέ-
νου να παρατεθεί το µέχρι τώρα επιτυχές κυβερνητικό έργο της
Κυβερνήσεως αυτής. 

Μέµφεται, λοιπόν, η Αντιπολίτευση τη Νέα Δηµοκρατία για την
ηλεκτρονική πλατφόρµα gov.gr, που είναι συνώνυµη πλέον στη
συνείδηση των πολιτών µε τον εκσυγχρονισµό του κράτους, µε
τη νέα εποχή που συντελείται µέσα σε αυτό, καθώς µέσα στο
2021, επί παραδείγµατι, πραγµατοποιήθηκαν πάνω από πεντα-
κόσιες εξήντα επτά εκατοµµύρια ψηφιακές συναλλαγές του πο-
λίτη µε το κράτος χρησιµοποιώντας τις περισσότερες από τις
χίλιες τριακόσιες δεκαπέντε υπηρεσίες της πλατφόρµας. Αυτό
το λέω -και θα το λέµε συνέχεια-, διότι δηµιουργείται πλέον µία
νέα κουλτούρα µεταξύ πολίτη και κράτους όταν ο πολίτης δεν
είναι αναγκασµένος να στέκεται στην ουρά -µάλιστα είπε ο κ.
Πιερρακάκης πολύ σωστά ότι γλίτωσε από εξήντα περίπου στά-
σεις σε ουρές ο Έλληνας πολίτης µε ό,τι αυτό σηµαίνει και σε
περιόδους πανδηµίας αν θέλετε- και επίσης µε τη νέα σχέση που
επιβάλλει αυτή η εφαρµογή µεταξύ πολίτη και κράτους.

Δέχθηκε πρόταση µοµφής αυτή η Κυβέρνηση γιατί διαχειρί-
στηκε και διαχειρίζεται όπως διαχειρίζεται την πανδηµία, όταν σε
αυτή την κρίσιµη περίοδο µε τις εκατοντάδες νεκρών εξαιτίας
αυτού του τραγικού γεγονότος που συνέχει όλη την υφήλιο, όλο
τον κόσµο. Αυτή η Κυβέρνηση µε αυτούς τους µηχανισµούς τους
πεπαλαιωµένους αν θέλετε -φάνηκε και στο θέµα των έκτακτων
καιρικών φαινοµένων- προσπαθεί µε αξιοπρέπεια, µε σεβασµό
στον πολίτη, µε σεβασµό στην υγεία των πολιτών να αντισταθεί
και δίνει απτά αποτελέσµατα. 
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Μέµφεται η Αντιπολίτευση την Κυβέρνηση γιατί έδωσε 43 δι-
σεκατοµµύρια, ένα κοινωνικό πακέτο στήριξης µέσα σε αυτή την
λαίλαπα, η οποία βρήκε τον τόπο µας, πρωτόγνωρο για τα ελλη-
νικά δεδοµένα. 

Μέµφεται η Αντιπολίτευση την Κυβέρνηση γιατί η κοινωνική
της πολιτική οδήγησε σε αύξηση του κατώτατου µισθού. Με την
ασφαλιστική µεταρρύθµιση ο νόµος του κ. Κατρούγκαλου δηµι-
ούργησε τεράστια προβλήµατα στους Έλληνες ασφαλισµένους,
στους συνταξιούχους οι οποίοι ακόµα και σήµερα εξαιτίας εκεί-
νου του γεγονότος περιµένουν να πάρουν τη σύνταξή τους. 

Μέµφεται, επίσης, η Αντιπολίτευση την Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας για την ψηφιακή κάρτα του εργαζόµενου, που
όπως είπε χθες ο Υπουργός Εργασίας ο κ. Χατζηδάκης, θα απο-
τελεί µία ασφαλιστική δικλίδα για τον Έλληνα εργαζόµενο απέ-
ναντι στον εργοδότη για το ωράριό του, τις υπηρεσίες του και
τα εργασιακά δικαιώµατά του, που πολλές φορές πρέπει να
πούµε ότι καταπατώνται εκ µέρους αυτών των θα έλεγα ασυνεί-
δητων εργοδοτών. 

Επίσης δέχεται πρόταση µοµφής η Κυβέρνηση εκ µέρους της
Αντιπολιτεύσεως για το σοβαρό έργο το οποίο έχει γίνει στη µε-
ταναστευτική πολιτική, το σοβαρό έργο, το συνεκτικό, µε σαφές
αποτύπωµα που γίνεται στην πολιτιστική πολιτική -βλέπω την
Υπουργό Πολιτισµού εδώ και θέλω να τη συγχαρώ-µε τη σοβαρή
πρόταση διεκδίκησης των Μαρµάρων του Παρθενώνα, τα οποία
πλέον αποτελούν ένα θέµα για τη Μεγάλη Βρετανία και νοµίζω
ότι και σε αυτό πρέπει να σταθούµε, και για όλα αυτά τα οποία
συνθέτουν µια σοβαρή πολιτιστική πολιτική. 

Δέχθηκε πρόταση µοµφής, επίσης, η Κυβέρνηση για την πολι-
τική της στην εθνική άµυνα, για το ευρύ εξοπλιστικό πρόγραµµα
το οποίο έχει να επιδείξει, ένα εξοπλιστικό πρόγραµµα που κα-
θιστά την πατρίδα µας αδιαφιλονίκητα έναν σηµαντικό εταίρο
των µεγάλων δυνάµεων της Δύσης, έναν εταίρο ο οποίος πλέον
προχωρεί σε µία σηµαντική αναδιάρθρωση όλου του οπλοστα-
σίου του.

Μέµφεται η Αντιπολίτευση την Κυβέρνηση για τις συµβάσεις
της εν συνεχεία υποστήριξης -το «follow on support»- για τα
Μιράζ. Μέµφεστε την Κυβέρνηση για την πρόσκτηση των είκοσι
τεσσάρων Ραφάλ. Μέµφεστε την Κυβέρνηση για τις τορπίλες και
τα αντίµετρα για τα υποβρύχια αναερόβιας πρόωσης. Μέµφεστε
για τα ελικόπτερα ανθυποβρυχιακού πολέµου για τις Μπελαρά,
για όλα αυτά τα οποία σήµερα εµάς µας κάνουν υπερήφανους.
Πιστεύω ότι εάν ρωτούσατε και τους συναδέλφους σας της Επι-
τροπής Εξοπλιστικών Προγραµµάτων θα σας έλεγαν ότι και
αυτοί µε τη θετική τους ψήφο συναινούν και στηρίζουν αυτό το
όραµα της ανεξάρτητης εξοπλιστικής µας δυνάµεως που γίνεται
την εποχή αυτή. Δεν θέλουµε να θυµηθούµε τι συνέβαινε επί της
Υπουργίας του εταίρου σας του κ. Καµµένου όταν ακόµα και
εξαγγελία ελληνικών Καλάσνικοφ είχε γίνει στην Επιτροπή Εξο-
πλιστικών Προγραµµάτων. 

Όλα αυτά που ανέφερα, συγκροτούν µαζί µε πολλά άλλα, που
δεν έχω χρόνο να τα απαριθµήσω, τη συνολική εικόνα της κυ-
βερνητικής πολιτικής, µιας πολιτικής η οποία εν µέσω πρωτόγνω-
ρων δυσκολιών προχωρεί µε σταθερά βήµατα. Ο Έλληνας πο-
λίτης, παρά τις αστοχίες, παρά τη δικαιολογηµένη οργή και όλα
αυτά που συνέθεσαν το σκηνικό της περασµένης Δευτέρας που
δείχνουν τις παθογένειες που υπάρχουν ακόµα στις κρατικές
δοµές βλέπει ότι υπάρχει η πρόθεση όπως εκφράστηκε και από
τα χείλη του Πρωθυπουργού, αυτές οι δοµές να αλλάξουν -και
θα αλλάξουν- και προχωρά µε σταθερά βήµατα. 

Οι βόµβες κρότου λάµψης τις οποίες προσπαθεί η Αντιπολί-
τευση διαισθανόµενη τις δυσκολίες οι οποίες µπορεί να επέλ-
θουν µε την ανασυγκρότηση στον χώρο της Αριστεράς δεν
πρόκειται να δηµιουργήσουν πρόβληµα σε µία Κυβέρνηση που
στηρίζεται από µία παράταξη, από ένα κόµµα δηµοκρατικό, προ-
οδευτικό και κυρίως λαϊκό. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα δώσουµε τον
λόγο τώρα στην Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, κ. Κερα-
µέως, µε τη θερµή παράκληση και στην Υπουργό να τηρήσει το
δεκάλεπτο που δικαιούται.

Ορίστε, κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αναρωτιέται κανείς ως µέλος

του Κοινοβουλίου, ως µέλος της Κυβέρνησης, ως πολίτης αυτής
της χώρας, γιατί ο ΣΥΡΙΖΑ αποφάσισε να καταθέσει πρόταση
µοµφής κατά της Κυβέρνησης και δη τη συγκεκριµένη χρονική
συγκυρία. Γιατί αποφάσισε να κάνει χρήση αυτού του εξαιρετικά
σηµαντικού µηχανισµού κοινοβουλευτικού ελέγχου που προβλέ-
πει το Σύνταγµά µας τη δεδοµένη στιγµή.

Η αλήθεια είναι ότι ο ΣΥΡΙΖΑ επιχειρεί στην πρόταση που κα-
τέθεσε να παραθέσει κάποιους λόγους για τους οποίους το κάνει
αυτό. Τι µας λέει, λοιπόν, ο ΣΥΡΙΖΑ; Μας λέει ότι κατέθεσε πρό-
ταση δυσπιστίας, επειδή η Κυβέρνηση επιλέγει να µη λαµβάνει
τα αναγκαία µέτρα ενίσχυσης του ΕΣΥ. Είναι πράγµατι έτσι;

Είναι ή δεν είναι αλήθεια ότι η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη υπερδιπλασίασε τις κλίνες στις µονάδες εντατικής θε-
ραπείας; Από πεντακόσιες πενήντα επτά που παραλάβαµε, έχουν
φτάσει τις χίλιες τριακόσιες. Είναι ή δεν είναι αλήθεια ότι ενισχύ-
σαµε το ΕΣΥ µε επιπλέον δεκατέσσερις χιλιάδες γιατρούς, νο-
σηλευτές και διοικητικό προσωπικό; Ότι δόθηκαν κίνητρα σε
ιδιώτες γιατρούς για την ενίσχυση του συστήµατος υγείας και
όπου δεν επαρκούσαν, επιτάχθηκαν οι υπηρεσίες τους; Το Εθ-
νικό Σύστηµα Υγείας αντέχει και ανταπεξέρχεται στην πρωτο-
φανή υγειονοµική κρίση που κλήθηκε να αντιµετωπίσει ο πλανή-
της µας.

Είναι σαφές, λοιπόν, ότι δεν είναι αυτός ο λόγος που κατέθεσε
πρόταση δυσπιστίας ο ΣΥΡΙΖΑ.

Μας λέει στη συνέχεια ότι κατέθεσε πρόταση δυσπιστίας,
επειδή η Κυβέρνηση δεν παίρνει µέτρα στήριξης της κοινωνίας
απέναντι στο κύµα της ακρίβειας. Είναι δυνατόν να λέγεται αυτό;
Η κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας έχει λάβει µέτρα ύψους 1,5
δισεκατοµµυρίου ευρώ τους τελευταίους µόλις πέντε µήνες για
την αντιµετώπιση των επιπτώσεων της παγκόσµιας ενεργειακής
κρίσης και των συνεπακόλουθων αυξήσεων τιµών, µέτρα στήρι-
ξης που καλύπτουν και τις επιχειρήσεις. Και όλα αυτά επιπλέον
των 43 δισεκατοµµυρίων ευρώ που δαπανήθηκαν για την αντιµε-
τώπιση των οικονοµικών επιπτώσεων της πανδηµίας, για τις φο-
ροελαφρύνσεις, την αναπτυξιακή πολιτική, τη στήριξη των πιο
αδύναµων συµπολιτών µας. Στήριξη συνολική, που θα συνεχιστεί
για όσο χρειαστεί.

Στον αντίποδα τι να πρωτοπεί κανείς για τα έργα και τις ηµέρες
σας. Για ποια απουσία στήριξη, για ποια ακρίβεια, για ποια οικο-
νοµία µιλάτε εσείς, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, που στήσαµε µία ολό-
κληρη χώρα στην ουρά των τραπεζών κάθε ηµέρα επί εβδοµάδες
για 60 ευρώ! Αυτοί είστε, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ. Αυτοί ακριβώς
είστε.

Μας παραθέτετε ως τρίτο λόγο για την πρόταση µοµφής την
κακοκαιρία και τις δυσκολίες που επέφερε, ξεχνώντας ότι όσες
φορές κληθήκατε ως κυβέρνηση να αντιµετωπίσετε έκτακτες κα-
ταστάσεις, οι συνέπειες ήταν τραγικές, ήταν δραµατικές, µε απώ-
λεια ανθρώπινων ζωών.

Εµείς δεν αποποιούµαστε των ευθυνών µας, όπως εσείς. Στην
πρωτοφανούς έντασης πρόσφατη κακοκαιρία, ο συντονισµός και
η αποτελεσµατικότητα δεν ήταν αυτή που έπρεπε. Ζητήσαµε
συγγνώµη από τους πολίτες, πρώτος ο Υπουργός προς τιµήν του
και ο Πρωθυπουργός. Κινηθήκαµε άµεσα, ώστε να αποζηµιω-
θούν όσοι ταλαιπωρήθηκαν στην Αττική Οδό. Αναπροσαρµό-
ζουµε τους σχεδιασµούς µας, ώστε να υπάρχει καλύτερη συνερ-
γασία και πιο αποτελεσµατική αντιµετώπιση εκτάκτων καταστά-
σεων.

Η µπάρα είναι ψηλά και η κοινωνία έχει υψηλές απαιτήσεις από
εµάς, στις όποιες απαιτήσεις διαρκώς θα προσπαθούµε να αν-
ταποκρινόµαστε, όσο µεγάλες και να είναι οι προκλήσεις µε τις
οποίες ερχόµαστε αντιµέτωποι.

Ούτε, λοιπόν, η πρόσφατη κακοκαιρία και οι τεράστιες προ-
σπάθειες του εν λόγω Υπουργείου, από την κορυφή µέχρι το
κάθε στέλεχος, µέχρι όλα τα Σώµατα τα οποία συνέβαλαν καθο-
ριστικά, είναι ο πραγµατικός λόγος κατάθεσης της πρότασης
µοµφής τη συγκεκριµένη χρονική στιγµή.

Ποιος είναι, λοιπόν, ο πραγµατικός λόγος; Οι δηµοσκοπήσεις
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σάς δείχνουν σε πτώση. Οι ψηφοφόροι σας φυλλοροούν. Κινδυ-
νεύετε να βρεθείτε τρίτο κόµµα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι η πρώτη φορά που κατα-
τίθεται πρόταση δυσπιστίας όχι επειδή έχει πρόβληµα µε την κοι-
νωνία και τους πολίτες η Κυβέρνηση, αλλά επειδή έχει πρόβληµα
µε την κοινωνία και τους πολίτες η Αξιωµατική Αντιπολίτευση.

Σε πολιτική απόγνωση προσπαθείτε να αντιστρέψετε την
πραγµατικότητα. Τα όσα ισχυρίζεστε για την παιδεία είναι απο-
λύτως χαρακτηριστικά. Παραποιείτε την αλήθεια, καταστροφο-
λογείτε, αντιφάσκετε. Ένα παράδειγµα: Δέκα ηµέρες πριν, κύριοι
του ΣΥΡΙΖΑ, λέγατε ότι ο λόγος που ανοίγουµε τα σχολεία είναι
γιατί δεν έχουµε τη δυνατότητα τηλεκπαίδευσης. Αυτά λέγατε.
Έλα, όµως, που αµέσως µετά εφαρµόστηκε καθολικά η τηλεκ-
παίδευση και άρα διαψευστήκατε στην πράξη. Μετά, όµως, µας
εγκαλέσατε που εφαρµόσαµε την τηλεκπαίδευση. Ο παραλογι-
σµός σε όλο του το µεγαλείο!

Σας ενοχλεί ότι στη διάρκεια της πρόσφατης κακοκαιρίας σε
όσες περιοχές δεν µπορούσε να πραγµατοποιηθεί διά ζώσης δι-
δασκαλία στα σχολεία, η εκπαιδευτική διαδικασία λειτουργούσε
µε µαζική συµµετοχή της εκπαιδευτικής κοινότητας και µε οµαλή
και γρήγορη µετάβαση από τη διά ζώσης εκπαίδευση στην εξ
αποστάσεως.

Στα µαθήµατα µόλις τα χθεσινά, της Παρασκευής για παρά-
δειγµα, είχαµε εφαρµογή εκπαίδευσης σε ποσοστό 98,4% επί
των κλειστών τµηµάτων και ευχαριστούµε θερµά σύσσωµη την
εκπαιδευτική κοινότητα για τη συνέπεια και την προσαρµοστικό-
τητα.

Ο ΣΥΡΙΖΑ, µάλιστα, προσέθεσε ακόµα µία ανακρίβεια στα όσα
ισχυρίζεται τον τελευταίο καιρό, ότι, δήθεν, το Υπουργείο Παι-
δείας επέµεινε, λέει, να µην κλείσουν τα σχολεία τη Δευτέρα και
την Τρίτη. Θα έπρεπε να το ξέρετε αυτό, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ,
έχοντας διατελέσει στην κυβέρνηση: Η τοπική αυτοδιοίκηση είναι
αυτή που έχει αρµοδιότητα για την αναστολή λειτουργίας σχο-
λείων σε περίπτωση κακοκαιρίας. Το Υπουργείο Παιδείας είπε
από την πρώτη στιγµή ότι θα αναµένει τις αποφάσεις της τοπικής
αυτοδιοίκησης, ότι είναι καθόλα έτοιµο για τηλεκπαίδευση και
ότι αυτή η τηλεκπαίδευση θα εφαρµοστεί όπου και όποτε απο-
φασιστεί από την τοπική αυτοδιοίκηση ότι πρέπει να ανασταλεί
η διά ζώσης λειτουργία των σχολείων, πράγµα το οποίο έγινε και
καλώς έκλεισαν το σχολείο µας και καλώς εφαρµόστηκε η τη-
λεκπαίδευση.

Ο ΣΥΡΙΖΑ, λοιπόν, όχι σε όλα. Ανοίγουµε τα σχολεία, τα θέλετε
κλειστά. Τα κλείνουµε, τα θέλετε ανοιχτά. Όχι και σε όλους τους
άλλους τοµείς του εκπαιδευτικού έργου των τελευταίων δυόµισι
χρόνων.

Αλήθεια, πρόταση δυσπιστίας κατά της Κυβέρνησης, επειδή
για παράδειγµα εφάρµοσε τη δίχρονη προσχολική εκπαίδευση;
Εκπαίδευση, λοιπόν, από τα τέσσερα σε κάθε δήµο της χώρας;
Επειδή προβλέφθηκαν Αγγλικά στον νηπιαγωγείο από τα τέσ-
σερα; Αγγλικά για εκατόν πενήντα πέντε µαθητές νηπίου και προ-
νηπίου. Γιατί να κάνουν Αγγλικά µόνο οι µαθητές των ιδιωτικών
νηπιαγωγείων, όπως γινόταν επί των ηµερών σας, κύριοι του ΣΥ-
ΡΙΖΑ;

Πρόταση δυσπιστίας, άραγε, που κάναµε δεκαέξι χιλιάδες δια-
κόσιους µόνιµους διορισµούς εκπαιδευτικών, τους πρώτους
µετά από δώδεκα χρόνια στη γενική εκπαίδευση και τους πρώ-
τους στην ιστορία της χώρας µέσω ΑΣΕΠ στην ειδική αγωγή και
εκπαίδευση;

Πρόταση δυσπιστίας που εκδώσαµε εκατόν εξήντα έξι νέα
προγράµµατα σπουδών σε πολλές περιπτώσεις µετά από είκοσι
χρόνια; Που διπλασιάσαµε τα πρότυπα και πειραµατικά σχολεία
και φροντίσαµε να υπάρχουν σε κάθε περιφερειακή ενότητα της
χώρας; Που για πρώτη φορά, µετά από δεκαετίες στο ελληνικό
εκπαιδευτικό σύστηµα, εφαρµόζεται αξιολόγηση στο 99,5% των
σχολείων; Που για πρώτη φορά, µετά από δέκα χρόνια, γίνονται
µαζικές και ουσιαστικές επιµόρφωσης; Ήδη εκατόν είκοσι πέντε
επιµορφώσεις έχουν ολοκληρωθεί σε ψηφιακά εργαλεία, σε νέα
προγράµµατα σπουδών, σε Αγγλικά στο νηπιαγωγείο κ.ο.κ..

Πρόταση δυσπιστίας που η χώρα µας στον τοµέα της προετοι-
µασίας για την πανδηµία στην εκπαίδευση, ενώ ήταν στην εικο-
στή δεύτερη θέση σε χώρες του ΟΟΣΑ, ανέβηκε στην έκτη θέση

σε χώρες του ΟΟΣΑ;
Πρόταση δυσπιστίας που εξασφαλίσαµε 140 εκατοµµύρια

ευρώ για αγορά τεχνολογικού εξοπλισµού για πεντακόσιους
εξήντα χιλιάδες νέους, ηλικίας από τεσσάρων έως είκοσι τεσσά-
ρων ετών; Και για όλους εκπαιδευτικούς µας, τώρα, της δηµό-
σιας πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης. Για τους
εκπαιδευτικούς µας, µάλιστα, χωρίς οικονοµικά κριτήρια, χωρίς
κοινωνικά κριτήρια. Για όλους τους εκπαιδευτικούς στα δηµόσια
σχολεία µας.

Που αναβαθµίσαµε τον εξοπλισµό των σχολικών µονάδων µε
φορητές ηλεκτρονικές συσκευές; Από τεσερσήµισι χιλιάδες συ-
σκευές που µας παραδώσατε, δροµολογήσαµε εφοδιασµό µε
ενενήντα χιλιάδες συσκευές.

Που επί ΣΥΡΙΖΑ ήταν εγγεγραµµένοι στο πανελλήνιο σχολικό
δίκτυο περί τις ενενήντα χιλιάδες µαθητές και που σήµερα είναι
ένα εκατοµµύριο τετρακόσιες χιλιάδες;

Που ψηφιοποιήσαµε υπηρεσίες, όπως η εγγραφή στο σχολείο,
η τοποθέτηση αναπληρωτών εκπαιδευτικών, η απονοµή τίτλων;
Όλα ψηφιακά. Που τα αποτελέσµατα των πανελλαδικών εξετά-
σεων στέλνονται πλέον και µε SMS;

Που συνδέουµε πλέον την επαγγελµατική εκπαίδευση και κα-
τάρτιση µε τις πραγµατικές ανάγκες της αγοράς;

Πρόταση µοµφής που πάµε και βλέπουµε σε κάθε περιοχή
ποιες είναι οι πραγµατικές ανάγκες της κοινωνίας, της οικονο-
µίας και λαµβάνουµε τα δεδοµένα αυτά υπόψη όταν προσφέ-
ρουµε τις ειδικότητες στις δοµές επαγγελµατικής εκπαίδευσης
και κατάρτισης, όταν καταρτίζουµε τα προγράµµατα σπουδών;

Πρόταση µοµφής που ιδρύσαµε πρότυπα ΕΠΑΛ και πειραµα-
τικά και θεµατικά ΙΕΚ, που εκσυγχρονίζουµε τριακόσια τριάντα
έξι προγράµµατα σπουδών επαγγελµατικής εκπαίδευσης και
εκατόν τριάντα οδηγούς κατάρτισης; Που υλοποιούµε για πρώτη
φορά πρόγραµµα αµειβόµενης πρακτικής άσκησης, που εκσυγ-
χρονίζουµε πλήρως τον εξοπλισµό όλων των εργαστηριακών κέν-
τρων, ένα έργο ύψους 114 εκατοµµυρίων ευρώ, που επενδύουµε
1,3 δισεκατοµµύριο ευρώ από το Ταµείο Ανάκαµψης στην παι-
δεία;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υπουργού)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Και στην τριτοβάθµια εκπαίδευση, που αντί να αποφασίζει αυ-

θαίρετα ο κάθε Υπουργός, όπως γινόταν επί των ηµερών σας,
για το τι χρήµατα θα λαµβάνει κάθε πανεπιστήµιο, µπήκαν κρι-
τήρια, αντικειµενικά κριτήρια και ποιοτικά κριτήρια, που εξορθο-
λογίζουν τη διαδικασία εισαγωγής και φοίτησης στα πανεπι-
στήµια, που φροντίζουµε οι σπουδές να οδηγούν σε πραγµατικές
προοπτικές για τα παιδιά µας, που φροντίζουµε για την ουσια-
στική αναβάθµιση των πανεπιστηµίων µας µε αυξηµένη χρηµα-
τοδότηση, µε περισσότερες θέσεις µελών ΔΕΠ, µε µεγαλύτερη
ευελιξία για τα πανεπιστήµιά µας, µε περισσότερες δυνατότητες
να εκπονούν ξενόγλωσσα προγράµµατα, να συνάπτουν συνερ-
γασίες µε κορυφαία πανεπιστήµια του εξωτερικού που οδηγούν
σε περισσότερες ευκαιρίες για τις νέες και τους νέους µας.

Που θεσπίσαµε πλήρες πλαίσιο λειτουργίας των εταιρειών τε-
χνοβλαστών, δίνοντας κίνητρα και διευκολύνσεις στους ερευνη-
τές, προάγοντας την επιχειρηµατικότητα των πανεπιστηµίων;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ελλάδα αλλάζει, βελτιώνεται,
κατακτά διεθνώς τη θέση που της αξίζει. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας ευχαριστούµε.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον

λόγο για δύο λεπτά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κι εσείς, κυρία Γιαν-

νακοπούλου;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Κι εγώ θέλω

τον λόγο, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Να σας πω κάτι;
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Είναι η πρώτη φορά στο εικοσι-

τετράωρο που ζητώ τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ακολουθείται µια

τακτική και δεν αναφέροµαι σε εσάς. Δεν αφορά εσάς, κύριε
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Τσακαλώτο. Ακολουθείται από κάποιους ή από τους Κοινοβου-
λευτικούς Εκπροσώπους µια τακτική, µετά από κάθε Υπουργό ή
τουλάχιστον επιλογής Υπουργών, να παρεµβαίνουν είτε µε ερω-
τήσεις είτε µε…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Το αποφά-
σισε η Διάσκεψη των Προέδρων, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν αναφέροµαι σε
εσάς. Δεν είναι προσωπικό. Λέω γενικά.

Λοιπόν το παρατηρήσατε όλοι σήµερα. Γίναµε µάρτυρες αυ-
τού. Το ίδιο και χθες και προφανώς και αύριο θα συνεχιστεί. Ό-
µως αυτό γίνεται σε βάρος του χρόνου και των Βουλευτών. Πρέ-
πει να είναι κατανοητό. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Είναι κάτι
που αποφάσισε η Διάσκεψη των Προέδρων. Το δικαιούµαστε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν σας στερώ τον
λόγο. Σας εξηγώ. Και η εξήγηση που δίνω εµπεριέχει παράλληλα
και τη θερµή παράκληση η όποια τοποθέτησή σας και το όποιο
ερώτηµα να είναι σύντοµα, περιεκτικά, και αν κρίνει ο Υπουργός
ή η Υπουργός να απαντήσει, να απαντήσει επίσης γρήγορα, σύν-
τοµα, για να δώσουµε τον λόγο στους Βουλευτές.

Λοιπόν, ζήτησαν τον λόγο ο κ. Τσακαλώτος και η κ. Γιαννακο-
πούλου. Δεν ζητάει άλλος.

Έχετε τον λόγο, κύριε Τσακαλώτε, για ένα λεπτό, θερµή πα-
ράκληση.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Δύο λεπτά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Με ανοχή, δύο.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Είναι η πρώτη φορά που το κάνω.

Δεν έχω απαντήσει σε κανέναν άλλον Υπουργό. 
Κυρία Υπουργέ, θέλω πρώτον να σας πω ότι µε έχετε διασκε-

δάσει πολύ αυτό το τελευταίο εικοσιτετράωρο. Για παράδειγµα,
από το πρωί µου λένε όλοι ότι είµαι ογδόντα χρονών. «Καλώς τον
ογδοντάρη», µου λένε στο γραφείο. Ξέρετε γιατί µου λένε:
«Καλώς τον ογδοντάρη». Γιατί το βίντεο που βάλατε λέει ότι η
σύλληψη -ακούστε, γιατί µάλλον αυτά τα βίντεο είναι για τους
ψηφοφόρους σας, όχι για εσάς- δεν είναι αυτό που µάθατε στο
σχολείο και στη Βιολογία. Η στιγµή της σύλληψης είναι όταν η
µητέρα αποφασίζει ότι θέλει να κάνει παιδιά. Οπότε κρίνουν όλοι
ότι η µητέρα µου θα ήθελε είκοσι χρόνια πριν να κάνει παιδιά,
άρα είµαι ογδόντα χρονών.

Και θέλω να σας µαλώσω -αφού σας ευχαριστήσω γι’ αυτή τη
συµβολή σας- που το κατεβάσατε αυτό το βίντεο, γιατί πραγµα-
τικά αυτό το βίντεο που το κατεβάσατε ήταν µια πολύ µεγάλη
συµβολή στην αίσθηση που έχουν οι Έλληνες για το χιούµορ.
Δηλαδή το συγκρίνω µε Αριστοφάνη, το συγκρίνω µε τον Σαίξ-
πηρ, το συγκρίνω µε τον Φο. Ήταν τόσο διασκεδαστικό και αντί
να πιστεύετε και να επιµείνετε σε αυτό που πιστεύετε, τι κάνατε;
Αποφασίσατε για τη σοβαροφάνεια.

Αυτό το βίντεο δείχνει πόσο σηµαντικό είναι το Facebook παρ’
όλα τα προβλήµατα που έχει και τον κανιβαλισµό πολλές φορές,
γιατί αν δεν είχαµε το Facebook και δεν είχε βγει ότι το Υπουρ-
γείο Παιδείας έχει τέτοιο βίντεο για την προγεννητική αγωγή
υποτίθεται, µε την κ. Κεραµέως ως Υπουργό θα είχαµε γυρίσει
στην ποδιά, θα είχε απαγορευτεί το Ροκ ότι είναι πράγµα του σα-
τανά και θα είχαµε γυρίσει σαράντα, πενήντα χρόνια πριν! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς, κύριε Τσα-
καλώτο.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Δεν έχουν τελειώσει τα δύο
λεπτά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν σας είχα βάλει
τον χρόνο, κύριε Τσακαλώτο.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Άρα είµαι στο δεύτερο λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κρατείται ο χρόνος

όµως. Να µην διακόπτουµε, συνεχίστε.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Δεν είναι σωστό αυτό που κάνετε

όµως. Δεν είναι σωστό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τι δεν είναι σωστό;

Δεν είναι σωστό που παραδέχοµαι ότι δεν σας έβαλα τον χρόνο;
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Είπα δύο λεπτά και είπατε «τέ-

λος» πριν από τα δύο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μα, αυτοκριτική κά-

νω.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Απλώς θέλετε να χαλάσετε την
κουβέντα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν σας έβαλα τα
δύο λεπτά που ζητήσατε. Εσείς µιλούσατε και ο χρόνος δεν µε-
τρούσε και σας έβαλα ένα λεπτό. Έχετε ήδη µιλήσει πάνω από
ένα λεπτό.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Μήπως θέλετε να µιλήσετε εσείς
αντί για µένα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τώρα θα παίζουµε;
Συνεχίστε, να δώσουµε τον λόγο στην κ. Γιαννακοπούλου.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Δεν τελείωσα.
Λοιπόν, η µοµφή δεν γίνεται για το βίντεο, αν και θα µπορούσε.

Στο Facebook γιατί σας λένε Υπουργό Εµπορίου και των ιδιωτι-
κών κολεγίων; Γιατί αυτό υπηρετείτε εδώ και δυόµισι χρόνια. Κα-
νένας άλλος Υπουργός Παιδείας όλα αυτά τα χρόνια δεν θα
µπορούσε, µε τις διαφορές που είχαµε, µε τις διαφωνίες, να απο-
καλεστεί Υπουργός Εµπορίου και ιδιωτικών κολεγίων, δεν θα
µπορούσε να αποκαλεστεί έτσι γιατί δεν έκανε πράγµατα σαν
εσάς, που το πρώτο πράγµα που κάνατε ήταν να κόψετε την εκ-
παίδευση παιδιών από τα ΕΠΑΛ στα πανεπιστήµια, που έδειξε
την ταξική σας παρέµβαση. 

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Όχι.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Τα διετή προγράµµατα στο πανε-
πιστήµιο δεν τα κόψατε; Πώς δεν τα κόψατε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ!
Κυρία Γιαννακοπούλου, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Μία ερώτηση

στην Υπουργό θέλω να κάνω και µια υπενθύµιση στον προλαλή-
σαντα συνάδελφο κ. Δαβάκη, ότι το gov.gr ήταν έργο των κυβερ-
νήσεων ΠΑΣΟΚ και συγκεκριµένα της κυβέρνησης του Γιώργου
Παπανδρέου, απλά για να αποκαθίσταται η αλήθεια στην Αί-
θουσα.

Κυρία Υπουργέ, είναι αλήθεια ότι το Υπουργείο Παιδείας δεν
µπορεί να σταµατήσει να διολισθαίνει σε λάθη, σε προχειρότητες
και αναχρονισµούς. Κι όλα αυτά να γίνονται εις βάρος των παι-
διών µας. 

Και το τελευταίο βεβαίως χτύπηµα ήταν αυτό το οποίο συνέβη
σήµερα µε το βιντεάκι για το πρόγραµµα Προγεννητικής Αγωγής
για τους µαθητές γυµνασίου, το οποίο οµολογουµένως πρόβαλε
σκοταδιστικές θεωρίες και αντιλήψεις. Και κάτω από την πίεση
και τα αντανακλαστικά της κοινωνίας, αναγκαστήκαµε άρον άρον
να το αποσύρετε.

Εγώ αναρωτιέµαι και σας απευθύνω το ερώτηµα, κυρία Υπουρ-
γέ, και απευθύνω το ερώτηµα και σε µια γυναίκα που έχει σί-
γουρα µια αυξηµένη ευαισθησία: όταν ζούµε σε µια περίοδο που
µας απασχολούν έντονα, πολύ έντονα, φαινόµενα έµφυλης βίας,
γυναικοκτονιών, βιασµών, πώς συµβιβάζεται όλο αυτό; Πώς συµ-
βιβάζεται αυτό το βίντεο το οποίο είχατε εγκρίνει για να πάει στα
γυµνάσια; Πώς πήρε λοιπόν αυτή την έγκριση; Πώς βλέπετε τη
δική σας ευθύνη, κυρία Κεραµέως; Ζητούµε απαντήσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ζήτησε τον λόγο και
ο κ. Παφίλης, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνι-
στικού Κόµµατος Ελλάδας.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ναι, για το ίδιο θέµα.
Το θέµα δεν είναι όπως ειπώθηκε µε την έννοια του χιούµορ

βέβαια. Είναι πολύ σοβαρό, είναι πάρα πολύ σοβαρό, διότι κυ-
κλοφορείτε ένα βίντεο µε µεσαιωνικές και αντιεπιστηµονικές αν-
τιλήψεις. Και για να ξέρει ο κόσµος που µας παρακολουθεί, τι
λέει το βίντεο περιληπτικά και θα το πω απλά, ότι όλα κληρονο-
µούνται από το DNA, τα πάντα. Δεν υπάρχει κοινωνική κοινωνία,
δεν υπάρχει διαπαιδαγώγηση µέσα από την κοινωνία, ότι όλα
προέρχονται -και η συµπεριφορά και τα πάντα- από το DNA και
µάλιστα το απόγειο είναι πως λέει ότι όταν οι γονείς είναι διαβα-
σµένοι -κάπως έτσι το λέει, άµα θέλετε να σας το διαβάσω κιό-
λας-, όταν οι γονείς είναι σοφοί και λοιπά, έτσι βγαίνουν και τα
παιδιά. 

Αυτό τι σηµαίνει ακριβώς; Πώς είναι δυνατόν το 2022 το Υ-
πουργείο Παιδείας εκτός των άλλων -αυτά είναι άλλης τάξης ζη-
τήµατα- να κυκλοφορεί ένα βίντεο διαπαιδαγώγησης των µαθη-
τών, ότι είστε γεννηµένοι -γιατί αυτό λέει τελικά- να είσαστε είτε
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αγράµµατοι είτε καθυστερηµένοι, ότι είστε γεννηµένοι να είστε
εργάτες, ότι είστε γεννηµένοι να είστε αυτά και όχι να µπορέσετε
να αλλάξετε τη ζωή σας;

Αλήθεια, πώς το εξηγείτε αυτό το πράγµα; Δώστε µία εξήγηση.
Σας ξέφυγε; Πώς σας ξέφυγε; Κανένας δεν έχει µυαλό εκεί να
πει ότι αυτό είναι µεσαιωνική λογική; Και µετά µιλάτε για τους
ανεµβολίαστους, για να το συσχετίσω κιόλας; Απαντήστε και
πείτε µας. Αυτή είναι η διαπαιδαγώγηση που δίνετε στους µαθη-
τές;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η
κυρία Υπουργός. Σας παρακαλώ σύντοµα όσο µπορείτε.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε και ευχαριστώ πολύ τους συναδέλ-
φους.

Ξεκινάω. Τρεις παρατηρήσεις ειπώθηκαν. Η πρώτη έχει να
κάνει µε την εµπορία που λέει ο κ. Τσακαλώτος, η δεύτερη µε τα
ΕΠΑΛ και η τρίτη µε τη συγκεκριµένη περίπτωση που έγινε αντι-
κείµενο δηµοσιότητας σήµερα. 

Πρώτον, όσο αφορά την εµπορία. Κύριε Τσακαλώτο, θέλει
πραγµατικά θράσος να µιλάτε εσείς για εµπορία κολεγίων όταν
επί ΣΥΡΙΖΑ για πρώτη φορά δόθηκε η δυνατότητα σε αποφοί-
τους των κολεγίων να µπουν στο δηµόσιο. Είχα έρθει εδώ και
είχα φέρει -να σας την ξαναφέρω, κύριε Τσακαλώτο- µία στοίβα
µε υπουργικές αποφάσεις…

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Τα ίδια επιχειρήµατα πάλι! Γιατί
λέτε τα ίδια και τα ίδια; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μην διακόπτετε πα-
ρακαλώ.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Εγώ δεν διέκοψα, κύριε Πρόεδρε. Εννοώ τον κ. Τσακαλώτο.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Θεωρείτε ότι δεν σας ακούει κα-
νένας;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Τσακαλώτο,…
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Τα έχει πει τόσες φορές! Αλλά

δεν σας νοιάζει η αλήθεια.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εντάξει αφήστε την

Υπουργό να απαντήσει όπως αυτή νοµίζει. Παρακαλώ.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Η αλήθεια λοιπόν είναι ότι ήρθα εδώ µε µία στοίβα µε αποφάσεις
όλων των Υπουργείων. Και ως διά µαγείας πότε ανακλήθηκε αυτή
η δυνατότητα; Τον Μάιο του 2019, δύο µήνες πριν τις εκλογές!
Τα κάναµε όλα τεσσεράµισι χρόνια και δύο µήνες πριν τις εκλο-
γές να δείξουµε ένα πρόσωπο ότι εµείς τάχα πολεµάµε τα κολέ-
για. Αυτή ήταν η πρώτη απάντηση, κύριε Τσακαλώτο.

Δεύτερη απάντηση… 
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Απάντηση που σας έχουµε αντα-

παπαντήσει πάρα πολλές φορές! Πάλι τα ίδια ψέµατα;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ,

κύριε Τσακαλώτο!
Ηρεµήστε και στα υπουργικά έδρανα!
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Κατ’ αρχάς να σας πω κάτι; Εγώ σας άκουσα χωρίς καµµία δια-
κοπή. Ο σεβασµός εντός του Κοινοβουλίου επιβάλλει να ακούµε
τους συναδέλφους µας. Είµαι και συνάδελφός σας.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Μα λέτε το ίδιο και το ίδιο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Τσακαλώτο,

σας παρακαλώ πολύ. Αφήστε να απαντήσει.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Εγώ σας άκουσα προσεκτικά. Παρακαλώ να µε ακούσετε και
εσείς προσεκτικά.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Αφού τα έχετε πει και έχετε δια-
ψευστεί!

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Εσείς δεν τα έχετε πει; Εσείς τα θέσατε, εσείς µε ρωτήσατε. Άµα
δεν θέλετε απαντήσεις, µην ρωτάτε. Εγώ οφείλω να απαντήσω
στο εθνικό Κοινοβούλιο.

Δεύτερο σηµείο που αφορά τα ΕΠΑΛ. Κύριε Τσακαλώτο, οφεί-
λετε νοµίζω µία απολογία σε όλα αυτά τα παιδιά που κοροϊδέ-
ψατε, που τα αφήνατε να εγγραφούν µε βαθµούς 0,6 στα 20, που
τους δίνατε φρούδες ελπίδες για να πάρετε ψήφους. Εµείς τι κά-
ναµε; Εµείς βγήκαµε και είπαµε ότι θα αναβαθµίσουµε την επαγ-

γελµατική εκπαίδευση. Πώς; Είµαστε οι πρώτοι που φτιάξαµε
πρότυπα επαγγελµατικά λύκεια. Είµαστε οι πρώτοι που πήγαµε
και βρήκαµε ποιες είναι οι ανάγκες των παιδιών, ποιες οι ανάγκες
της κοινωνίας, τι ανάγκη έχει η κοινωνία σε κάθε περιοχή της Ελ-
λάδας. Γιατί; Για να έχουν οι σπουδές των παιδιών µας αντίκρι-
σµα, όχι ψήφους για τον ΣΥΡΙΖΑ, αλλά αντίκρισµα, µέλλον,
προοπτική.

Σηµείο τρίτο, που αφορά τη συζήτηση σήµερα. Και εδώ απευ-
θύνοµαι και στους τρεις. Όπως ξέρετε έκανα παρέµβαση προ-
κειµένου ακριβώς η έγκριση που είχε δοθεί από το Ινστιτούτο
Εκπαιδευτικής Πολιτικής για το πρόγραµµα αυτό να ανακληθεί.
Και καλώς ανακλήθηκε. Για να έχετε µία εικόνα, τέτοια προγράµ-
µατα εγκρίνονται πάνω από χίλια τριακόσια κατ’ έτος. Αυτά είναι
εκτός του ωρολογίου προγράµµατος. Είναι παράλληλες δρά-
σεις. Είναι δυνατότητα που µπορεί να έχει κάποιος εκπαιδευτι-
κός. Είναι εκτός. Μέσα λοιπόν στα χίλια τριακόσια, έγινε αυτή η
έγκριση και ανακλήθηκε όταν διαπιστώθηκε πράγµατι ότι αυτή
δεν έπρεπε να είχε δοθεί. Απλά πράγµατα!

Προσέξτε, όµως, αυτό γίνεται εκτός του υποχρεωτικού ωρο-
λογίου προγράµµατος. Τι γίνεται εντός; Γιατί η Κυβέρνηση του
Κυριάκου Μητσοτάκη είναι η πρώτη η οποία θέσπισε µέσα στο
υποχρεωτικό ωρολόγιο πρόγραµµα πλήρες οριζόντιο πρόγραµ-
µα σεξουαλικής αγωγής. Εσείς τι κάνατε; Μία θεµατική εβδο-
µάδα, τάχα µου νοιάζεστε. Εµείς το βάλαµε κανονικά στο υπο-
χρεωτικό ωρολόγιο πρόγραµµα από το δηµοτικό και στο
γυµνάσιο. Αυτή ήταν η πραγµατική αντιµετώπιση της Κυβέρνη-
σης αυτής για αυτό το τόσο ευαίσθητο ζήτηµα, που πολύ σωστά
το λέτε, κυρία Γιαννακοπούλου, µε απασχολεί και εµένα πάρα
πολύ προσωπικά. Και γι’ αυτό πήρε την πρωτοβουλία η Κυβέρ-
νησή µας να το εντάξει στο υποχρεωτικό ωρολόγιο πρόγραµµα.

Και µία τελευταία κουβέντα όµως, κύριε Τσακαλώτο, για την
εταιρεία αυτή. Κοιτάξτε λίγο τι εκταµιεύσεις έχετε κάνει εσείς για
την εταιρεία αυτή.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε µε τον

κατάλογο των οµιλητών.
Τον λόγο έχει ο κ. Πουλάς Ανδρέας από το Κίνηµα Αλλαγής.

Θα ακολουθήσει ο κ. Κουρουµπλής, ο κ. Σταµενίτης, ο κ. Ξανθός
και µετά ο Υπουργός κ. Γεωργιάδης.

Ορίστε, κύριε Πουλά, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΟΥΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να το

έχετε αντιληφθεί πλέον ότι η υποµονή των πολιτών απέναντι στην
Κυβέρνησή σας εξαντλήθηκε. Θάφτηκε στο χιόνι της κακοκαι-
ρίας, στις φραγµένες οδικές αρτηρίες της πρωτεύουσας, στις
ουρές χιλιάδων οχηµάτων στην Αττική Οδό, στις διακοπές ρευ-
µατοδότησης σε ολόκληρες συνοικίες, στους ανοργάνωτους δή-
µους και στο χαµένο αντιπαγετικό άλας της περιφέρειας. Εν
ολίγοις, καµµία ελπίδα για τους πολίτες, τους εγκλωβισµένους
οδηγούς, τους δηµότες που έµειναν χωρίς ρεύµα και χωρίς τη
δυνατότητα να αγοράσουν τα απαραίτητα για ηµέρες, την ώρα
που το δηµόσιο µε εντολή σας είχε κατεβάσει τα ρολά.

Το επιτελικό σας κράτος βούλιαξε απότοµα στην κακοκαιρία,
ενώ το οικοδόµηµα του Υπουργείου Πολιτικής Προστασίας γκρε-
µίστηκε βίαια. 

Μετά το φιάσκο της διαχείρισης της πρόσφατης κακοκαιρίας,
η αντίδρασή σας είναι η επιχείρηση «µετάθεση ευθυνών», όπως
µε την πανδηµία όπου για την έξαρση των κρουσµάτων και των
θανάτων φταίνε όλοι πλην από εσάς. 

Στα δύο χρόνια που διαρκεί η υγειονοµική κρίση δεν έχουµε
κουραστεί ως Κίνηµα Αλλαγής να ζητάµε να στηρίξετε ουσια-
στικά το Εθνικό Σύστηµα Υγείας που ανέλαβε αποκλειστικά την
υγειονοµική διαχείριση µίας πρωτοφανούς για τη δηµόσια υγεία
κατάστασης. Όλα τα νοσοκοµεία και όλες οι δοµές του ΕΣΥ βρί-
σκονται όλο αυτό το χρονικό διάστηµα σε επιφυλακή και εγρή-
γορση προσαρµόζοντας την πλήρη λειτουργία τους στην
αντιµετώπιση του κορωνοϊού µε το υγειονοµικό προσωπικό
εξαντληµένο ψυχικά και εξοντωµένο σωµατικά και µε µετατρο-
πές κλινικών σε κλινικές COVID εις βάρος άλλων νοσηµάτων και
µε µετατροπή του ΕΣΥ σε µονοθεµατικό.

Εσείς το µόνο που βρήκατε να πείτε στους υγειονοµικούς ήταν

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΑ’ - 29 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2022 5909



ένα ξερό ευχαριστώ και κάτι ψίχουλα, χωρίς καµµία ανταπόκριση
στα χρόνια αιτήµατά τους, όπως είναι η ένταξή τους στα βαρέα
και ανθυγιεινά και η γενναία αύξηση των µισθών τους. Εµείς ζη-
τούσαµε και ζητάµε προσλήψεις µόνιµου προσωπικού και εσείς
ανανεώνετε τις συµβάσεις των επικουρικών. Εµείς ζητούσαµε και
ζητάµε διαφάνεια και εσείς κάνατε µόνιµες τις προµήθειες, κατά
παρέκκλιση των κείµενων διατάξεων. Εµείς ζητούσαµε και ζη-
τάµε µόνιµη αύξηση των κλινών ΜΕΘ και εσείς επικαλείστε έναν
πλασµατικό αριθµό που δεν ανταποκρίνεται στην πραγµατικό-
τητα. Εµείς ζητούσαµε και ζητάµε ανασυγκρότηση της πρωτο-
βάθµιας φροντίδας υγείας ως ανάχωµα στην ασφυξία των
νοσοκοµείων και εσείς ακόµα να φέρετε στη Βουλή ένα νοµο-
σχέδιο της προκοπής για την οργάνωση της πρωτοβάθµιας
φροντίδας υγείας. 

Τους τελευταίους πέντε µήνες βρισκόµαστε στην πρώτη θέση
στην Ευρωπαϊκή Ένωση σε θνητότητα λόγω COVID ως συνέπεια
των µεγάλων ανισοτήτων µεταξύ των νοσοκοµείων του κέντρου
και της περιφέρειας, της έλλειψης εξειδικευµένου προσωπικού,
έλλειψης εξοπλισµού και υποδοµών και κυρίως λόγω έλλειψης
πολιτικού ενδιαφέροντος και επαρκούς χρηµατοδότησης των νο-
σοκοµείων. Μοναδικό σας µέληµα είναι να µην χάσει την κερδο-
φορία του ο ιδιωτικός τοµέας.

Ως προς το εµβολιαστικό πρόγραµµα, αργήσατε, ολιγωρή-
σατε, δίνατε αµφίσηµα µηνύµατα µέσω των Υπουργών σας και
των αποφάσεών σας. Εργαλειοποιήσατε τους επιστήµονες στην
Επιτροπή Εµπειρογνωµόνων του ΕΟΔΥ και αποθεώσατε το εφεύ-
ρηµα της ατοµικής ευθύνης την ώρα που εσείς για τον εαυτό σας
επιφυλάσσετε νοµοθετικά το απόλυτο ανεύθυνο των επιλογών
σας.

Και στην παγκόσµια ενεργειακή κρίση που ακολούθησε την
υγειονοµική είσαστε θεατές, νοµίζοντας ότι τάζοντας εκπτώσεις
θα κερδίσετε λίγο χρόνο ανοχής ακόµα. Η ΔΕΗ που έχει κατα-
κάψει τους καταναλωτές µε λογαριασµούς-φωτιά λόγω της εκτό-
ξευσης της χονδρικής τιµής της KWh δεν έχει εκπονήσει ένα
σοβαρό και αξιόπιστο πρόγραµµα εκσυγχρονισµού των υποδο-
µών της, µε αποτέλεσµα σε κάθε πληµµύρα, σε κάθε χιονό-
πτωση, σε κάθε πυρκαγιά να µένουν ολόκληροι οικισµοί χωρίς
ρεύµα ακόµα και πολλές µέρες, ενώ δεν φροντίσατε η απολιγνι-
τοποίηση της χώρας να γίνει οµαλά, συντονισµένα και χωρίς να
επιβαρυνθούν υπέρµετρα οι καταναλωτές.

Επί δυόµισι χρόνια που κυβερνάτε έχετε εγκαταλείψει τη µι-
κροµεσαία επιχειρηµατικότητα, που είναι η ραχοκοκαλιά της ελ-
ληνικής οικονοµίας. Όλες οι νοµοθετικές σας πρωτοβουλίες
κατευθύνονται στη στήριξη των οικονοµικά ισχυρών, ώστε να
τους κάνετε ακόµα ισχυρότερους.

Αυτή τη στιγµή, ο πληθωρισµός βρίσκεται στο 5,1% και το ει-
σόδηµα των πολιτών έχει υποστεί τη µεγαλύτερη συρρίκνωση
στην Ευρώπη των εικοσιεπτά, µε αποτέλεσµα να είµαστε µια
χώρα δυσανάλογα ακριβή σε όρους αγοραστικής δύναµης και
µε υψηλότατη άµεση και έµµεση φορολογία, αλλά παροχές προς
τον πολίτη µηδέν.

Να µην πω για το εθνικό στρατηγικό σχέδιο, για τη νέα ΚΑΠ
2023-2027, που υποβάλατε προ ηµερών στις Βρυξέλλες και προ-
κάλεσε σωρεία έντονων αντιδράσεων τόσο στον αγροτοκτηνο-
τροφικό τοµέα, καθώς αφήνει ανοικτά θέµατα ώριµα να κλείσουν
και κλείνει άρον-άρον κρίσιµα ζητήµατα, χωρίς να προσφέρει
λύση, συντηρώντας τις υπαρκτές παθογένειες στον αγροτικό
τοµέα και εξυπηρετώντας µικροκοµµατικές σκοπιµότητες, αντί
να παράσχει έναν σοβαρό εθνικό αγροτικό σχεδιασµό, κατευθύν-
σεις και λύσεις.

Ποια µέτρα πρέπει να ληφθούν συγκεκριµένα για την οργά-
νωση, την οικονοµική ενίσχυση και την έξοδο στις διεθνείς αγο-
ρές του ελαιοπαραγωγού, του αµπελουργού, του κτηνοτρόφου,
του µελισσοκόµου, του αλιέα, του σταφιδοπαραγωγού, του καλ-
λιεργητή βαµβακιού;

Οι µεγάλες αυξήσεις στις τιµές του ρεύµατος, του πετρελαίου,
του φυσικού αερίου, των λιπασµάτων, των φυτοφαρµάκων, των
ζωοτροφών «καίνε» κυριολεκτικά τον αγροτικό κόσµο, που αδυ-
νατεί πλέον να ανταποκριθεί στις υποχρεώσεις του.

Τι έχετε να πείτε στους αγρότες της Αργολίδας, που, αν και
ήταν προετοιµασµένοι για τον πρόσφατο παγετό, προδόθηκαν

από το δίκτυο της ΔΕΗ; Κατέρρευσε, µε αποτέλεσµα να βρεθούν
απροστάτευτες οι καλλιέργειες και να πληγούν ανεπανόρθωτα
από τον παγετό.

Κύριοι της Κυβέρνησης, οι αγρότες της Αργολίδας καταστρά-
φηκαν ολοσχερώς, όπως και άλλοι παραγωγοί. Είδατε τα δελτία
της τηλεόρασης στον Μαραθώνα για τα οπωροκηπευτικά. Ποιο
είναι το χρονοδιάγραµµα εκτίµησης των ζηµιών και τις αποζηµίω-
σής τους; Ελπίζω να µη µείνουν πάλι στα λόγια.

Κλείνοντας, κύριοι Υπουργοί, είναι πλέον ξεκάθαρο σε όλη την
κοινωνία ότι σε όλες τις κρίσεις που έχετε διαχειριστεί τα αποτε-
λέσµατα ήταν τραγικά. Έλλειψη οργάνωσης, έλλειψη συντονι-
σµού, έλλειψη συνέπειας και κυρίως, έλλειψη κοινωνικής συνεί-
δησης, γιατί το επίκεντρο της πολιτικής σας δεν είναι ο πολίτης,
αλλά τα συµφέροντα. Δεν αντιληφθήκατε ακόµα ότι οι ιδιωτικο-
ποιήσεις που ευαγγελίζεστε παντού είναι καταδικασµένες να
αποτύχουν. Δεν έχετε αντιληφθεί ότι οι κρίσεις απαιτούν έναν
ισχυρό δηµόσιο τοµέα, που είναι ο µόνος που αξιόπιστα µπορεί
να ανταποκριθεί, αρκεί να τον εκσυγχρονίσετε.

Το Κίνηµα Αλλαγής, ως πολιτικός εκφραστής του αδύναµου
πολίτη, του µικροµεσαίου επιχειρηµατία, του πληττόµενου
αγρότη από άκρη σε άκρη της χώρας, δεν µπορεί να συναινέσει
σε µια πολιτική που αντιστρατεύεται την κοινωνία και για αυτόν
τον λόγο, σας καταψηφίζουµε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα δώσουµε τον
λόγο τώρα στον Ανεξάρτητο Βουλευτή κ. Κουρουµπλή.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υ-
πουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι εξαιρετικά σηµαν-
τικό το ζήτηµα. Είναι µια πρωτοβουλία που αφορά συνταγµατικό
δικαίωµα της Αντιπολίτευσης, ένα ύψιστης σηµασίας ζήτηµα,
που δυστυχώς επιχειρεί η Κυβέρνηση, βυθισµένη στη λογική του
αυτοθαυµασµού, της αυταρέσκειας και της ωραιοποίησης των
πάντων, να απαξιώσει.

Θα ξεκινήσω, κύριε Υπουργέ Πολιτικής Προστασίας, µε µια πα-
ρατήρηση. Επιµένετε και λέτε ότι ναι, δεν τηρούνται πρακτικά σε
τέτοιου είδους συναντήσεις. Κάτι τέτοιο έγινε στις Βρυξέλλες και
ξέρουµε πολύ καλά τι αποτέλεσµα είχαν οι διαπραγµατεύσεις
για τα εµβόλια.

Όµως, αφού θέλετε να µας µεταφέρετε αυτή την εµπειρία
εδώ, θα ήθελα να σας ρωτήσω το εξής: Σε µια τέτοια κρίσιµη συ-
νάντηση, όπου συµµετέχουν και ιδιώτες, πόσο αξιόπιστο είναι να
µην τηρούνται πρακτικά; Είναι ένα ερώτηµα.

Το δεύτερο ερώτηµα που θέλω να θέσω είναι το εξής. Άκουσα
τον κύριο Πρωθυπουργό. Έχω πολύ µεγάλα ερωτηµατικά αν ο
Πρωθυπουργός της χώρας µπορεί να τηλεφωνεί σε µια εταιρεία
και να της λέει «δώστε 2.000 ευρώ». Αυτά γίνονται στην Ουζουµ-
πούρου, όχι σε µια ευρωπαϊκή χώρα, αλλά τέλος πάντων, Μη-
τσοτάκης είναι αυτός.

Εγώ θα ήθελα, λοιπόν, να ρωτήσω το εξής: Τα δύο χιλιάρικα
ποιον αφορούν; Το όχηµα ή τους ανθρώπους που ήταν µέσα;
Ποιοι ταλαιπωρήθηκαν; Το όχηµα;

Διότι άκουσα από τον κύριο Πρωθυπουργό, κύριε Υπουργέ, να
λέει για το όχηµα. Το όχηµα ταλαιπωρήθηκε ή οι άνθρωποι; Είναι
και αυτό ένα ερώτηµα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όσοι Υπουργοί ανήλθαν και µί-
λησαν από αυτό το Βήµα πραγµατικά εξέφρασαν, όπως το εισέ-
πραξα, την απορία τους γιατί διανοήθηκε η Αξιωµατική Αντι-
πολίτευση να αξιοποιήσει µια τέτοια προνοµία που της δίνει το
Σύνταγµα και να ζητήσει συζήτηση στη Βουλή για ψήφο δυσπι-
στίας.

Είναι τόσο αυτάρεσκη η λογική που τους διακατέχει που θεω-
ρούν ότι αυτά τα οποία θα συζητηθούν είναι ελάσσονος σηµα-
σίας, µε συνέπεια να µην αξίζει και τον κόπο τελικά να τα συζη-
τούµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πέθαναν πάνω από είκοσι δύο -
είκοσι τρείς χιλιάδες άνθρωποι και οι περισσότεροι από αυτούς,
από τα στοιχεία που προκύπτουν καθηµερινά, έχουν χαθεί άδικα,
γιατί είναι αποτέλεσµα των ιδεοληψιών σας που έχετε για ένα
δηµόσιο σύστηµα υγείας. Είναι διαχρονική η στάση της Δεξιάς
απέναντι στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας, δεν είναι τωρινό. Είναι µια
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λογική που αφήνει το σύστηµα στην τύχη του.
Άκουσα την κυρία Υπουργό. Μα, πόσο παραπληροφόρηση

σας διακατέχει, θεωρώντας ότι οµιλείτε σε χαχόλους!
Πήρε, πράγµατι, συµβασιούχους, κάποιους συµβασιούχους,

κάποιες χιλιάδες. Μόνιµο προσωπικό πήρε; Πού; Πείτε µας, κα-
ταθέστε µας την προκήρυξη.

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μη διακόπτετε, πα-

ρακαλώ!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Καταθέστε την προκήρυξη.

Αφήστε τα αυτά. Μιλάτε µε ανθρώπους που ξέρουν τι λένε. Κα-
ταθέστε την προκήρυξη!

Πήρατε κόσµο στην πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας; Εδώ και
εννέα-δέκα µήνες προκηρύξατε κάποιες θέσεις συµβασιούχων
και δεν τους έχετε πάρει ακόµα. Έχετε πάρει τους γιατρούς από
την πρωτοβάθµια και τους έχετε πάει στα εµβολιαστικά κέντρα.
Δεν πρέπει να συζητήσουµε;

Δεν πρέπει να συζητήσουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι
δεν είναι οι άνθρωποι που πεθαίνουν κάθε µέρα, εκατό-εκατόν
δέκα άνθρωποι, από αυτή σας τη στάση; Διότι, αν είχατε προσ-
λάβει µετά την πρώτη φάση της πανδηµίας µόνιµους γιατρούς
και νοσηλευτές και τους είχατε κάνει µια ταχύρρυθµη εκπαί-
δευση, θα είχαµε πολύ λιγότερα περιστατικά απωλειών. Και δεν
είναι µόνο αυτοί. Συζητάµε µόνο για τους ανθρώπους του CO-
VID. Δεν συζητάµε για τους ανθρώπους που έχασαν τη ζωή τους,
καθώς έχουν αυξηθεί κατά 20% οι θάνατοι από άλλες παθήσεις,
που δεν µπορούν να παρακολουθήσουν τα ζητήµατα της υγείας
τους οι άνθρωποι, γιατί έχουν κλείσει οι περισσότερες κλινικές.

Τι να σας πω; Για το δράµα των ανασφάλιστων, που δεν πρέπει
να συζητήσουµε; Των πιο ευάλωτων οµάδων που τους στέλνετε
να συνταγογραφούνται στα νοσοκοµεία, όπου ο κίνδυνος και οι
πιθανότητες για να κολλήσουν COVID είναι µεγαλύτερος;

Αποκορύφωµα αυτής της απαράδεκτης και απάνθρωπης συµ-
περιφοράς σας είναι οι νεφροπαθείς υπό αιµοκάθαρση.

Διαβάστε, κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, τις κα-
ταγγελίες των συλλόγων, την απόγνωση διαµαρτυρίας των αν-
θρώπων. Τουλάχιστον, πάρτε το πίσω. Ξέρετε ότι πάνε άνθρωποι
µε COVID αιµοκαθαιρόµενοι και κάνουν αιµοκάθαρση σε µονά-
δες χωρίς να ελέγχονται; Βγείτε να µε διαψεύσετε. Σας ζητώ
τώρα να µε διαψεύσετε ότι αυτό που λέω είναι ψέµα, είµαι συκο-
φάντης. Δεν τολµάτε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι κρίσιµο να µιλήσουµε
γι’ αυτό που υφίσταται ο ελληνικός λαός, για την ακρίβεια; Σας
έχουµε πει ότι υπάρχουν 3 δισεκατοµµύρια ευρώ τα οποία θα
πάρει φέτος ο προϋπολογισµός από τον ειδικό φόρο λόγω της
αύξησης των πετρελαιοειδών και του φυσικού αερίου. Από αυτά
µπορείτε να δαπανήσετε κάποια λεφτά να µειώσετε τον ΦΠΑ σε
είκοσι προϊόντα βασικής κατανάλωσης, διότι αποδειχθήκατε και
πάλι ασυνεπείς -δεν θέλω να πω βαριά κουβέντα- όταν προεκλο-
γικά είπατε στον ελληνικό λαό ότι θα διπλασιάσετε τον κατώτατο
µισθό στο διπλάσιο ποσοστό από αυτό που θα είναι το ποσοστό
της ανάπτυξης. Φέτος ήταν 8%. Πόσο αυξήσατε τον µισθό τον
κατώτατο; Τον αυξήσατε 2%. Είναι λοιπόν ζητήµατα στα οποία
πρέπει να απαντήσετε. 

Και βεβαίως αυτή η πανδηµία, κύριε Υπουργέ, δεν ήταν έλ-
λειψη µέσων. Η αντιµετώπιση ειδικά αυτής της πανδηµίας δεν
ήταν έλλειψη µέσων, ήταν έλλειψη συντονισµού. Δεν ήξερε η
δεξιά τι ποιεί η αριστερά. Δεν ξέρατε τι κάνει ο καθένας. Προ-
σπαθούσατε να τα ρίξετε στον Πατούλη. Ο Πατούλης λέει «εγώ
έκλεισα τα σχολεία, εσείς γιατί δεν κλείσατε το δηµόσιο;». Αυτά
πληρώνουµε σήµερα, αυτήν την έλλειψη συντονισµού. 

Αλλά εγώ θα πω κάτι ακόµα και θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε. Τι
ανέδειξε αυτή η πανδηµία; Απέδειξε δύο διαχωριστικές γραµµές,
εκείνους που πιστεύουν σε βασικούς φορείς του κράτους που
πρέπει να είναι στον δηµόσιο χαρακτήρα, όπως είναι το Εθνικό
Σύστηµα Υγείας, το οποίο είναι αποδεκατισµένο, στο οποίο βγά-
λατε επτάµισι χιλιάδες γιατρούς λόγω του ότι αρνήθηκαν. Δεν
υποστηρίζω την άποψή τους, για να µην γίνει καµµία παρεξή-
γηση. Έχω εµβολιαστεί, έχω κάνει και το τρίτο εµβόλιο, δεν έχω
καµµία αντίληψη αυτού του είδους. Τους βγάλατε γιατί έχουν µια
επιλογή. Δεν τους αντικαταστήσατε όµως. 

Δεύτερον, αφού δεν τους αντικαταστήσατε, για δεκαοκτώ
µήνες αυτοί οι άνθρωποι έχουν υπηρετήσει το Εθνικό Σύστηµα
Υγείας. Και κλέφτες να ήταν, δωροδοκούµενοι να ήταν και να
ήταν στη φυλακή, θα έπαιρναν τον µισό µισθό. Αυτό είναι απάν-
θρωπο για µια δηµοκρατία να φέρεται σε ανθρώπους του υγει-
ονοµικού συστήµατος µε αυτόν τον τρόπο. Ή επαναφέρτε τους,
υποχρεώστε τους να κάνουν κάθε µέρα rapid test και να προσφέ-
ρουν υπηρεσίες γιατί τους έχει ανάγκη το σύστηµα, έχει αποδε-
κατιστεί και από τις συνταξιοδοτήσεις και από την κόπωση. 

Και βεβαίως, κύριε Πρόεδρε, επιτέλους ας συζητήσουµε κά-
ποτε σ’ αυτόν τον τόπο για την πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας
και κυρίως την πρωτοβάθµια πρόληψη φροντίδας υγείας στην
κοινότητα. Γιατί µπορεί αυτή η πανδηµία κάποια στιγµή να στα-
µατήσει, αλλά δεν θα σταµατήσουν να έρχονται και να ξανάρ-
χονται και πανδηµίες και επιδηµίες. Να στηρίξουµε λοιπόν το
Εθνικό Σύστηµα Υγείας, γιατί απεδείχθη ότι είναι αναγκαία προ-
ϋπόθεση γι’ αυτόν τον τόπο.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Θεοχάρη, τι

θέλετε ακριβώς;
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν είχα

κανέναν σκοπό να παρέµβω, αλλά έχω το δικαίωµα…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όχι, λυπάµαι, επει-

δή είπατε για το δικαίωµα, µισό λεπτό πριν σας δώσω τον λόγο,
που δεν θα σας τον δώσω να ξέρετε.

Χθες κατά την έναρξη της συνεδρίασης οµόφωνα δεχθήκαµε
την εισήγηση του Προέδρου της Βουλής που ο ίδιος άνοιξε τη
διαδικασία. Συµφωνήσαµε όλοι ότι οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρό-
σωποι έχουν ηµερησίως τη δυνατότητα τριών παρεµβάσεων. Ναι
ή όχι; Για να είµαστε συνεννοηµένοι. Ωραία. Η Νέα Δηµοκρατία
σήµερα τέσσερις παρεµβάσεις, ΣΥΡΙΖΑ τέσσερις παρεµβάσεις.
Τα άλλα κόµµατα έχουν λιγότερες. Άρα λοιπόν δεν δικαιούστε,
κύριε Θεοχάρη, εκτός αν είναι τόσο κατεπείγον, προέκυψε ένα
µείζον θέµα. 

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Όταν ακούµε πάλι περί δο-
λοφόνων, έχω θεσµική υποχρέωση να παρέµβω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θερµή παράκληση
για ένα λεπτό. 

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ακριβώς
για ένα λεπτό.

Έχω κι εγώ ευαισθησία. Είµαι από τις 9.15 το πρωί και έχω κι
εγώ δικαίωµα ως Κοινοβουλευτικός. Λέω λοιπόν ότι δεν είναι δυ-
νατόν, όταν η Κυβέρνηση έχει κάνει τα πάντα γι’ αυτήν την παν-
δηµία, να ακούγονται πάλι αυτές οι αθλιότητες που ακούστηκαν
και οι οποίες οδήγησαν ακόµα και στην έξοδο από την Κοινοβου-
λευτική Οµάδα του κ. Κουρουµπλή. Είναι λυπηρό που συνεχίζει
σε αυτήν τη ρητορική, την οποία δεν την ανέχθηκε ούτε το ίδιο
του το κόµµα. Ελπίζω να σταµατήσει επιτέλους αυτή η αθλιό-
τητα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
ο κ. Διονύσιος Σταµενίτης από τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, σήµερα συζητάµε την

πρόταση δυσπιστίας της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης προς την
Κυβέρνηση, µια πρόταση που οφείλω να οµολογήσω ότι δεν µας
προκαλεί έκπληξη, γιατί ξέρουµε καλά ότι ο µόνος δρόµος άσκη-
σης πολιτικής για τον ΣΥΡΙΖΑ είναι οι τακτικισµοί και τα επικοι-
νωνιακά τρικ. Σε αυτήν την προσπάθεια όµως, όπως άλλωστε
συµβαίνει και το τελευταίο διάστηµα, η Αντιπολίτευση είναι απο-
κλειστικά µόνη, καθώς η κοινωνία δεν την ακούει πια, ούτε γοη-
τεύεται από τις λαϊκίστικες κινήσεις εντυπωσιασµού. 

Αρχικά και όσον αφορά το θέµα της κακοκαιρίας, για να είµα-
στε καθαροί και σοβαροί, η σηµερινή Κυβέρνηση ξέρει να κοιτάει
κατάµατα τα προβλήµατα, ξέρει να τα αντιµετωπίζει και όταν και
όποτε χρειάζεται, έχει το θάρρος να αναγνωρίζει τις αστοχίες
και να διορθώνει. Πρώτος ο Πρωθυπουργός και ο Υπουργός και
σήµερα ζήτησαν συγγνώµη από τους ανθρώπους που ταλαιπω-
ρήθηκαν στα χιόνια και άµεσα κίνησαν τις διαδικασίες ώστε όσοι
υπέστησαν βλάβη να αποζηµιωθούν και να διερευνηθούν οι ευ-
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θύνες. Άλλωστε, δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι µε τον νόµο αυτής
της Κυβέρνησης έχει προστεθεί σε συµβάσεις παραχώρησης η
πρόβλεψη για αποζηµιώσεις, σε αντίθεση µε την περίοδο διακυ-
βέρνησης του κ. Τσίπρα που ούτε µπροστά στη µεγάλη τραγωδία
στο Μάτι δεν βρέθηκε ένας από την τότε κυβέρνηση να ζητήσει
συγγνώµη για τα τραγικά και τα µοιραία λάθη, παρά µόνο αυτό
που είχατε να πείτε ήταν ότι όσο και να ψάξετε να βρείτε τα µε-
γάλα λάθη που οδήγησαν στην  τραγωδία, δεν τα βρήκατε. Αυτή
ακριβώς είναι η µεγάλη µας διαφορά. Εµείς αντιµετωπίζουµε την
πραγµατικότητα. Εξετάζουµε τα λάθη µας, επιρρίπτουµε  ευθύ-
νες εκεί που πρέπει, ενώ εσείς τις κρίσιµες ώρες της καταστρο-
φής δηµιουργούσατε µια εικονική πραγµατικότητα για να καλύ-
ψετε την ολέθρια ανικανότητά σας. 

Συγγνώµη. Επαναλαµβάνω πάλι µια απορία που την ακούσαµε
και πριν. Γιατί τέτοια αφωνία για την Αττική Οδό; Συµβαίνει κάτι;
Και αυτό που ακούσαµε σήµερα µάλλον δεν το χαρακτηρίζω
αφωνία. Αλλά ας µείνουµε σ’ αυτόν τον χαρακτηρισµό. 

Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, καλούµαστε σήµερα οι
Βουλευτές να υπερψηφίσουµε ή να καταψηφίσουµε την πρόταση
δυσπιστίας και δηλώνω κατηγορηµατικά και προφανώς ότι την
καταψηφίζω και προφανώς στηρίζω την Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας, γιατί, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι της Αν-
τιπολίτευσης, διαβάζοντας αυτό το κείµενο της πρότασής σας,
συµπεραίνω ότι όσα αναφέρονται σ’ αυτήν ανήκουν µόνο στον
φανταστικό κόσµο του ΣΥΡΙΖΑ και βρίσκονται σε πλήρη αναντι-
στοιχία µε την αίσθηση που επικρατεί στην κοινωνία και στους
πολίτες. 

Κατανοούµε ότι οι πρόσφατες δηµοσκοπήσεις σάς προκαλούν
άγχος. Αντιλαµβανόµαστε ότι η µόνη συνεπής σας πολιτική επι-
λογή είναι η αξιοποίηση των κρίσεων και η πολιτική της έντασης.
Καταλαβαίνουµε την τεράστια αµηχανία σας για την περιορι-
σµένη απήχηση των πολιτικών σας ιδεών στην κοινωνία. Όµως,
ακόµα και σήµερα, δυόµισι χρόνια µετά τις εκλογές του 2019 και
την πλήρη αποδοκιµασία των πολιτικών σας από τους Έλληνες
πολίτες να κάνετε την αυτοκριτική σας και να περάσετε επιτέ-
λους στη σφαίρα της πολιτικής υπευθυνότητας και της εθνικής
ευθύνης, εσείς επιλέγετε να καταθέσετε πρόταση µοµφής σε µια
Κυβέρνηση που έχει φέρει σηµαντικά αποτελέσµατα στην οικο-
νοµία πετυχαίνοντας δυναµικούς ρυθµούς ανάπτυξης, µετατρέ-
ποντας την ύφεση λόγω πανδηµίας του ’20 σε ανάκαµψη του ’21,
ανάκαµψη η οποία οδηγείται σε ισχυρή ανάπτυξη το ’22. Κατη-
γορείτε µια Κυβέρνηση που στήριξε εργαζόµενους, επαγγελµα-
τίες, ανέργους, αγρότες, επιχειρήσεις µε κοινωνικό πακέτο 43,3
δισεκατοµµύρια ευρώ την περίοδο ’20-’22, ενώ παράλληλα µεί-
ωσε φόρους και ασφαλιστικές εισφορές. 

Κάνετε πρόταση δυσπιστίας σε µια Κυβέρνηση που αντιµετώ-
πισε µε σθένος και αποφασιστικότητα το µεταναστευτικό µε την
αποτελεσµατική απόκρουση της κρίσης στον Έβρο και τη µετα-
τροπή του ζητήµατος από πρόβληµα της Ελλάδας σε πρόβληµα
όλης της Ευρώπης. Μάλλον ξέχασα. Προφανώς προτιµούσατε
να το παίξουµε τροχονόµοι, όπως κάνατε το 2015. 

Εγκαλείτε µια Κυβέρνηση που αντιµετώπισε την επιθετικότητα
της Τουρκίας τόσο στο επιχειρησιακό πεδίο επί δυόµιση µήνες
όσο και στο διπλωµατικό πεδίο, που έφερε σηµαντικές συµφω-
νίες µε τη Γαλλία, τις ΗΠΑ, την Ιταλία, την Αίγυπτο, ενίσχυσε τον
εξοπλισµό της χώρας µε νέες φρεγάτες και νέα πολεµικά αερο-
πλάνα.

Καταθέτετε πρόταση µοµφής ισχυριζόµενοι ότι η Κυβέρνηση
δεν στήριξε το Εθνικό Σύστηµα Υγείας και δεν αντιµετωπίζει απο-
τελεσµατικά την πανδηµία, ενώ έχουν γίνει πάνω από δώδεκα χι-
λιάδες προσλήψεις επικουρικού και µόνιµου προσωπικού και
σχεδιάζονται µέσα στο 2022 πέντε χιλιάδες µόνιµες προσλήψεις
γιατρών και νοσηλευτών και έχει υπερδιπλασιαστεί και ο αριθµός
των ΜΕΘ.

Δεν έχετε ακούσει ότι προκηρύσσονται θέσεις γιατρών και δεν
υπάρχουν; Δεν έχετε ακούσει ότι έχει εξαντληθεί ο κατάλογος
των νοσηλευτών ΤΕ και ΠΕ; Δεν ενισχύουµε το σύστηµα υγείας; 

Και, µάλιστα, κάνετε κριτική τη στιγµή που κλείνετε το µάτι
στους αντιεµβολιαστές όπου παντού στον κόσµο είναι κοινή πα-
ραδοχή ότι η µόνη λύση στην πανδηµία είναι ο εµβολιασµός και
όταν η Ελλάδα δηµιούργησε ένα από τα καλύτερα εµβολιαστικά

προγράµµατα και έχει πάρει µέτρα για την υποχρεωτικότητα των
εµβολιασµών σε επαγγελµατικές κατηγορίες και ηλικίες πιο
νωρίς από τις άλλες χώρες. Και φυσικά και σε αυτό το κοµµάτι
ήσασταν απόντες. Τα καταψηφίσατε. Ξέχασα. Έχετε και κάποι-
ους Βουλευτές που διαφωνούν µε την αποτελεσµατικότητα των
εµβολίων.

Εγκαλείτε την Κυβέρνηση Μητσοτάκη που έχει προωθήσει όλα
τα µεγάλα έργα υποδοµής που έχει ανάγκη η χώρα, που επίσης
αντιµετωπίζει την ενεργειακή κρίση στηρίζοντας νοικοκυριά, επι-
χειρήσεις και αγρότες. Δίνονται 400 εκατοµµύρια τον Ιανουάριο
και άλλα τόσα τον Φεβρουάριο. Έχουν ήδη δοθεί 700 εκατοµµύ-
ρια το τελευταίο τετράµηνο του 2021. Αλήθεια, πείτε µας βρί-
σκετε ακόµα νόηµα στην πολιτική σας κίνηση;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλα όσα υποστηρίζω για το
έργο της Κυβέρνησης µπορώ να τα αποδείξω χρησιµοποιώντας
παραδείγµατα από τη δική µου εκλογική περιφέρεια, την Πέλλα,
όπου µεγάλα έργα παίρνουν τον δρόµο τους, όπως ο δρόµος
Θεσσαλονίκη-Γιαννιτσά-Έδεσσα, που αναµένεται να δηµοπρα-
τηθεί το πρώτο εξάµηνο του έτους, όπως το Φράγµα του Αλµω-
παίου, όπου ολοκληρώθηκαν οι µελέτες, παραλήφθηκαν οι µελέ-
τες και εντάχθηκαν στα έργα του ΣΔΙΤ του Υπουργείου Αγροτι-
κής Ανάπτυξης, όπως το Δικαστικό Μέγαρο Έδεσσας, όπου
διορθώθηκαν οι τραγικές επιλογές της δικής σας Κυβέρνησης
και παίρνει πια τον δρόµο του.

Και, φυσικά, υπάρχουν και οι πολιτικές για την ουσιαστική στή-
ριξη των αγροτών, ώστε να εντοπιστούν οι συνέπειες των εσχά-
των παγετών µε προκαταβολές και αποζηµιώσεις στο 100% της
ασφαλιζόµενης αξίας και καταβολής τον ίδιο χρόνο εκδήλωσης
της ζηµιάς του 100% του ποσού, όχι όπως συνέβαινε επί τεσσε-
ράµισι χρόνια της δικής σας Κυβέρνησης, όπου πληρώνατε σε
τρεις δόσεις σε δεκαοκτώ µήνες.

Και, τέλος, υπάρχουν και οι αποφάσεις για την ενίσχυση των
δήλων µε έργα άνω των 80 εκατοµµυρίων.

Για όλους αυτούς τους λόγους υποστηρίζουµε την ψήφο σε
µια Κυβέρνηση που χαράζει τον δικό της δρόµο ακολουθώντας
µια πολιτική που εδράζεται σε οργανωµένο σχέδιο και µια ολο-
κληρωµένη στρατηγική, µια Κυβέρνηση που ξέρει και θέλει να
πάει τη χώρα µπροστά και κυρίως έχει τον τρόπο να το πράξει.

Υποστηρίζω µια Κυβέρνηση που σχεδιάζει, προγραµµατίζει και
υλοποιεί θέτοντας ως πρωταρχικό στόχο την ευηµερία των πο-
λιτών χωρίς εξαιρέσεις και αυτό το καταφέρνει βήµα-βήµα µε την
αλλαγή του παραγωγικού µοντέλου, τη µεταστροφή της οικονο-
µίας και την αναµόρφωση της Ελλάδας στο σύνολό της.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εµείς ευχαριστούµε
τον κ. Σταµενίδη.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε,
θα ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όχι, κύριε Κου-
ρουµπλή, σας παρακαλώ.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Θα ήθελα τον λόγο επί προ-
σωπικού. Έγινε µια παρέµβαση επωνύµως.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Το επί προσωπικού
ποιό είναι αυτό που αιτιάζεστε ότι είναι επί προσωπικού;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Με ανέφερε ο κ. Θεοχάρης.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, έχετε τον

λόγο για ένα λεπτό.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, εγώ έκανα

µια τοποθέτηση τεκµηριωµένη. Όποιος έχει διαφορετική άποψη,
σοβαρή άποψη και δεν είναι καραγκιόζης µπορεί να βγει και να
µε διαψεύσει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τους χαρακτηρι-
σµούς, κύριε Κουρουµπλή… 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Προκαλώ να µε διαψεύσει.
Αυτό λέω. Δεν µπορεί να βγαίνει ένας Βουλευτής και να αναφέ-
ρεται... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Κουρουµπλή,
παρακαλώ να ζητήσετε τη διαγραφή της λέξεως «καραγκιόζης».

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Αν έχει κάτι διαφορετικό, εγώ
είµαι ψεύτης;
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Με ακούσατε; Αν
δεν θέλετε να ακούσετε, θα σας διακόψω. Σας παρακαλώ.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Αν αυτό που είπα είναι ψευ-
δές, να βγει ο κ. Θεοχάρης και να µου πει ότι είµαι ψεύτης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Το Προεδρείο σας
απευθύνεται και σας ζητά να αποσύρετε, να διαγραφεί η λέξη
που ειπώθηκε από εσάς προ ολίγου. Ναι ή όχι;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Αυτό που λέω, κύριε Πρό-
εδρε. Δεν µπορεί να συµπεριφέρονται Βουλευτές µε αυτόν τον
τρόπο. Μίλησα µε πολύ σεµνό τρόπο. Δεν έθιξα κανέναν. Μίλησα
µε στοιχεία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ας παραµείνει στα
Πρακτικά, λοιπόν.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Όποιος έχει κάτι διαφορετικό
να βγει και να πει: Κύριε Κουρουµπλή, αυτό που λέτε δεν είναι
αλήθεια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς.
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Ανδρέας Ξανθός από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ώστε, λοιπόν, αγαπητοί συνάδελφοι της Συµπολίτευσης, στα

καλά καθούµενα κατά κάποιο τρόπο ο ΣΥΡΙΖΑ επειδή είναι στρι-
µωγµένος, επειδή απειλείται από το ΚΙΝΑΛ έκανε την πρόταση
µοµφής χωρίς να υπάρχει κοινωνικό έδαφος για δυσαρέσκεια και
διαµαρτυρία, χωρίς να υπάρχει κόσµος ο οποίος αγανακτεί και
εξοργίζεται µε τα κυβερνητικά πεπραγµένα, χωρίς να υπάρχει
κρίση στην πολιτική διαχείριση που κάνει η Κυβέρνηση στα µεί-
ζονα θέµατα: στην πανδηµία, στην ακρίβεια και, βεβαίως, αυτήν
την περίοδο στη διαχείριση της κακοκαιρίας.

Έχετε επαφή µε την πραγµατικότητα ή όχι; Με ποιους κουβεν-
τιάζετε ακριβώς; Με τους δηµοσκόπους, τους δηµοσιολόγους
και τους αναλυτές, µε τα golden boys και τους µεγαλοεπιχειρη-
µατίες και τους τραπεζίτες; Έχετε επαφή µε καθηµερινούς αν-
θρώπους; Έχετε επαφή µε κόσµο που ζορίζεται, που επιβαρύ-
νεται οικονοµικά, που ταλαιπωρείται, που νοιώθει ανασφάλεια,
που χάνει ανθρώπους, συγγενείς του και από την πανδηµία, αλλά
και από µη COVID νοσηρότητα, επειδή το σύστηµα υγείας αδυ-
νατεί να ανταποκριθεί; Έχετε εικόνα;

Ακούµε αυτήν την καραµέλα µε τις χιλιάδες προσλήψεις και
µε τον διπλασιασµό και τριπλασιασµό -έχετε χάσει και τον λογα-
ριασµό- των µονάδων εντατικής θεραπείας. Έχετε εικόνα ακρι-
βώς τι συµβαίνει σήµερα στα νοσοκοµεία; Έχει πάει κανείς σας
να µιλήσει όχι µε τους διοικητές που έχετε βάλει, αλλά µε τους
ανθρώπους της πρώτης γραµµής; 

Ξέρετε ότι σήµερα στα νοσοκοµεία υπηρετούν δέκα χιλιάδες
λιγότεροι άνθρωποι, γιατί έχουν φύγει µε συνταξιοδότηση, γιατί
έχουν µπει σε αναστολή, γιατί νοσούν και είναι σε καραντίνα και
γιατί παραιτούνται µαζικά αυτήν την περίοδο γιατροί από το σύ-
στηµα υγείας επειδή δεν αντέχουν;

Έχετε εικόνα ότι έχουν πέσει τα στάνταρντς ποιότητας στο σύ-
στηµα υγείας και όσον αφορά τη στελέχωση των κλινικών COVID
σε όλους τους κρίσιµους κρίκους από τα τµήµατα επειγόντων
περιστατικών, τις κλινικές λοιµώξεων και τις ΜΕΘ;

Έχετε εικόνα της πραγµατικότητας της χώρας µας ή έρχεστε
εδώ πέρα αυτάρεσκα και αλαζονικά και µας λέτε ότι πάνε όλα
καλά; Και νοµίζετε ότι αυτό δεν προκαλεί κρίση πολιτικής νοµι-
µοποίησης.

Είστε εκτός πραγµατικότητας. Η αποτυχία στη συνολική δια-
χείριση είναι αδιαµφισβήτητη. Υπάρχει ο πιο σκληρός δείκτης
αποτυχίας. Είναι η θνησιµότητα, είναι οι θάνατοι ανά εκατοµµύ-
ριο πληθυσµού. Είµαστε η πρώτη χώρα αυτή την περίοδο στη
δυτική Ευρώπη. Μόνο κάποιες βαλκανικές χώρες έχουν καλύ-
τερη θέση από εµάς. Είναι µια υγειονοµική τραγωδία σε εξέλιξη
µε εκατό νεκρούς καθηµερινά και µε πάνω από δυόµισι χιλιάδες
νεκρούς µόνο τον Γενάρη.

Και έρχεστε εδώ και µας εγκαλείτε για ανευθυνότητα και για
λαϊκισµό και για υποκρισία; Νοιάζεστε πραγµατικά για την κατά-
σταση στο σύστηµα υγείας, για το ότι δεν εξυπηρετείται ο κό-
σµος, για το ότι τα έχει παίξει το προσωπικό, για το ότι έχουν
burn out οι άνθρωποι στα κρίσιµα τµήµατα, για το ότι το ΕΣΥ έχει
πια πάψει να είναι ελκυστικό για τους νέους γιατρούς;

Έχετε πραγµατικά νοιάξιµο για τη δηµόσια περίθαλψη; Έχετε

κάνει κάτι σηµαντικό για να αντιστρέψετε αυτήν την εικόνα; Μας
λέτε και µας ξαναλέτε για τις ΜΕΘ. Οι ΜΕΘ προφανώς σε όλον
τον κόσµο αυξήθηκαν αυτή την περίοδο. Και στις χώρες του τρί-
του κόσµου αυξήθηκαν οι ΜΕΘ. Σιγά το κατόρθωµα. Για τους
υπόλοιπους κρίσιµους κρίκους στη διαχείριση της πανδηµίας
που καθορίζουν την έκβαση της µάχης έχετε να πείτε κάτι; Έχετε
να πείτε τίποτα για την επιδηµιολογική επιτήρηση που είναι ανε-
παρκέστατη; Την έχετε πάρει από την αρµοδιότητα του Υπουρ-
γείου Υγείας. Επιδηµιολογική επιτήρηση αυτή την περίοδο κάνει
το Μαξίµου, απαξιώνοντας και τον ΕΟΔΥ και το Υπουργείο Υ-
γείας. 

Έχετε να πείτε τίποτα για την ανεπαρκέστατη προνοσοκοµει-
ακή διαχείριση; Για το έλλειµµα κατ’ οίκον παρακολούθησης,
όπως έχουν κάνει όλες οι σοβαρές ευρωπαϊκές χώρες; Για τη
µετά νοσοκοµειακή φροντίδα, για το non Covid κ.λπ., δεν έχετε
κάνει τίποτα. Τις υπηρεσίες δηµόσιας υγείας δεν τις έχετε στη-
ρίξει ούτε στο ελάχιστο. 

Και βεβαίως όλα αυτά δεν τα κάνετε επειδή είστε κακοί άνθρω-
ποι ή επειδή δεν έχετε σε προσωπικό επίπεδο ευαισθησίες. Δεν
σας κατηγορούµε γι’ αυτό. Τα κάνει η Κυβέρνησή σας επειδή,
αγαπητοί συνάδελφοι, είστε νεοφιλελεύθεροι. Δεν πιστεύετε στο
δηµόσιο σύστηµα υγείας. Δεν πιστεύετε στο κοινωνικό κράτος.
Δεν πιστεύετε στον κρατικό παρεµβατισµό στην αγορά. Δεν πι-
στεύετε στην ανάγκη να µειωθούν οι ανισότητες. Αυτό είναι το
κρίσιµο θέµα µε την πανδηµία, η παγκόσµια έκρηξη ανισοτήτων.
Υπάρχει νέος όρος στον πολιτικό και στον επιστηµονικό διάλογο:
Συνδηµία. Η πανδηµία πάει µαζί µε ανισότητες οικονοµικές και
κοινωνικές, φτωχοποιείται κόσµος και αυτό θέλει πολιτικές ισό-
τητας, κοινωνικής δικαιοσύνης και αναδιανοµής, δηλαδή αριστε-
ρές και προοδευτικές πολιτικές. Γι’ αυτό δεν µπορείτε να είσαστε
αποτελεσµατικοί. 

Και βεβαίως υπάρχει ένας συνδυασµός νεοφιλελεύθερης ιδε-
οληψίας και επιρροής συµφερόντων. Σε όλα τα επίπεδα το βλέ-
πουµε αυτό. Κι έτσι εξηγούνται πάρα πολλές από τις επιλογές
σας, όπως η µη στήριξη του συστήµατος υγείας, η µη ενεργή εµ-
πλοκή του ιδιωτικού τοµέα, η µη συνταγογράφηση και αποζη-
µίωση των τεστ κ.λπ..

Νοµίζω ότι πραγµατικά σ’ αυτή την κρίσιµη και κοµβική στιγµή
για την κοινωνία και για τη χώρα, η πρόταση µοµφής έρχεται να
εναρµονιστεί µε ένα κλίµα αυξανόµενης δυσαρέσκειας και πολι-
τικής νοµιµοποίησης και να δώσει δηµοκρατική διέξοδο σε αυτήν
την κρίση πολιτικής εκπροσώπησης η οποία αρχίζει και είναι
ορατή. Είστε κοινωνικά και πολιτικά αποµονωµένοι εδώ µέσα
απόψε.

Νοµίζω, λοιπόν, ότι πραγµατικά αυτό που έρχεται ως επεί-
γουσα ανάγκη σήµερα είναι να αρθεί το κλίµα υποχώρησης της
δηµόσιας εµπιστοσύνης απέναντι στην πολιτεία στους θεσµούς
και στην Κυβέρνηση. Αυτό είναι το κοινωνικό κλίµα και πυροδοτεί
ακόµα και ανορθολογικές συµπεριφορές και αντιεπιστηµονικές
και σκοταδιστικές σε ένα κοµµάτι της κοινωνίας. 

Νοµίζω, λοιπόν, και κλείνω, ότι δεν µας αξίζει σαν κοινωνία και
σαν χώρα, όπως είπε ο Αλέξης Τσίπρας, µια τέτοια ηθική και πο-
λιτική παρακµή. Η διέξοδος είναι µια νέα προοδευτική πλειοψη-
φία η οποία θα θέσει άλλες προτεραιότητες µε βάση τις ανάγκες
της κοινωνίας, τα συλλογικά αγαθά, το δηµόσιο σύστηµα υγείας,
το κοινωνικό κράτος και την αξιοπρέπεια των ανθρώπων. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα δώσω τον λόγο
στον Υπουργό Ανάπτυξης και Επενδύσεων κ. Άδωνι Γεωργιάδη.
Μετά τον Υπουργό θα ακολουθήσουν οι εξής οµιλητές: η κ. Άννα
Μάνη-Παπαδηµητρίου, ο κ. Στολτίδης, ο κ. Λαµπρόπουλος, ο κ.
Βίτσας και µετά η κ. Μενδώνη Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού. 

Κύριε Υπουργέ, κάνω θερµή παράκληση για τον χρόνο. Όπως
κυνηγάµε –να το πω έτσι- τους Βουλευτές και οι Υπουργοί θα
πρέπει να δείξουν το ίδιο µέτρο. Σας παρακαλώ πολύ.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Θα προσπαθήσω. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κατ’ αρχάς, άκουσα τον κ. Ξανθό προηγουµένως µε την ορµή

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΑ’ - 29 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2022 5913



του για την ανάγκη να φύγει η Κυβέρνηση και να επιτύχει αυτή η
µεγάλη κοινοβουλευτική µάχη του ΣΥΡΙΖΑ µε την πρόταση δυ-
σπιστίας, µε τέσσερις Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ παρόντες στη δια-
δικασία αυτή τη στιγµή. Ε, δεν το λες και µια φοβερή µάχη για
να πέσουµε, για να είµαστε ειλικρινείς, ούτε είναι αντικατοπτρι-
σµός κανενός φοβερού κλίµατος κατά της Κυβέρνησης. 

Και επειδή νοµίζω ότι στον ΣΥΡΙΖΑ είστε πραγµατικά εκτός
πραγµατικότητας -αυτό θεωρώ ότι είναι το µεγάλο σας πρό-
βληµα, ότι δεν έχετε καµµία επαφή µε το τι πραγµατικά συµβαίνει
στον κόσµο- θα σας πω ότι µόλις χθες η Ευρωπαϊκή Επιτροπή
δηµοσίευσε τον δείκτη οικονοµικού κλίµατος σε όλη την Ευρω-
παϊκή Ένωση. Η Ελλάδα, για όσους δεν το παρατηρήσατε, βρέ-
θηκε στον υψηλότερο δείκτη οικονοµικής εµπιστοσύνης που έχει
να βρεθεί από τον Δεκέµβριο του 2000. Πριν από είκοσι δύο χρό-
νια, δηλαδή λίγο πριν µπούµε στο ευρώ και µε την προσδοκία
τότε της κοινωνίας ότι αλλάζει η οικονοµική µας µοίρα µπαίνον-
τας τότε στην Ευρωζώνη, είχε φτάσει η Ελλάδα στον δείκτη του
κλίµατος οικονοµικής εµπιστοσύνης που παρουσίασε χθες η Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή για την Ελλάδα. 

Τώρα πείτε εσείς, κύριε Ξανθέ, ότι η Ευρωπαϊκή Επιτροπή είναι
στη λίστα Πέτσα να συνεννοηθούµε!

Πριν πω τίποτα άλλο, να µιλήσω λίγο επί προσωπικού. Δεν
είναι επί προσωπικού, αλλά είναι καθαρά επειδή µιλώ µετά τον
κ. Ξανθό και είναι καλό το ότι έρχοµαι στο Βήµα µετά από αυτόν
που µίλησε για την ανάγκη να αποκατασταθεί η εµπιστοσύνη στη
δηµοκρατία, στους θεσµούς, στο κράτος. Και µιλάω ως πρώην
Υπουργός Υγείας σε πρώην Υπουργό Υγείας και πρωταγωνιστή
τότε όλης αυτής της σκευωρίας «NOVARTIS». 

Τη Δευτέρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως σίγουρα δια-
βάσατε, η οικονοµική εισαγγελία, ο εισαγγελέας Οικονοµικού Εγ-
κλήµατος αποφάσισε να εκδώσει πράξη αρχειοθέτησης όλων
των κατηγοριών που εσείς είχατε πει εναντίον µου για την περί-
πτωση «NOVARTIS» και που περίπου πέντε χρόνια έπρεπε να
ανέχοµαι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ στα κανάλια να λένε: «ο ελεγ-
χόµενος για τη «NOVARTIS» Γεωργιάδης», ως τον Βουλευτή τότε
του ΣΥΡΙΖΑ τον κ. Μπαλαούρα που είχε προβλέψει τον Νοέµβριο
του 2018 ότι µέχρι τις 20 Νοεµβρίου -είχε πει τότε στο «KON-
TRA»- θα έχω προφυλακιστεί. 

Σας διαβάζω, κύριε Ξανθέ, και αναφέροµαι προσωπικά για να
πάρετε τον λόγο προσωπικά µετά από την οµιλία σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Γεωργιάδη,
σας παρακαλώ, µην απευθύνεστε προσωπικά σε Βουλευτές. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Παρακαλώ µην µε διακόπτετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Γιατί να µην σας
διακόψω; Δεν κατάλαβα!

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Μην µε ξαναδιακόψετε, παρακαλώ πολύ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Υπάρχει διαδικασία.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Γιατί είναι πάρα πολύ σοβαρό για τους θε-
σµούς αυτό που λέω!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Το Προεδρείο σάς
απευθύνετε και σάς ζητά να µην απευθύνεστε προσωπικά σε
Βουλευτές. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Είναι πολύ σηµαντικότερο αυτό που λέω τώρα
από αυτό που λέτε.

Λοιπόν, διαβάζω από την πράξη αρχειοθέτησης, κύριε Ξανθέ:
«Εκ του προαναφερθέντος αποδεικτικού υλικού η συµπεριφορά
του πρώην Υπουργού Υγείας Άδωνι Γεωργιάδη ως σύνολο ενερ-
γειών, αλλά και µεµονωµένα σε κάθε περίπτωση, δεν δεικνύει δω-
ροδοκηθέν άτοµο που έχει έρθει σε κρυφή διαβούλευση µε τους
υπευθύνους της εταιρείας «NOVARTIS»».

Παρακάτω: «Περαιτέρω και όσον αφορά την ικανοποίηση των
απαιτήσεων της «NOVARTIS» από το δηµόσιο και τον ΕΟΠΥΥ,
αυτή σε καµµία περίπτωση δεν µπορεί να κριθεί ως προνοµιακή.
Εκ µέρους του Άδωνι Γεωργιάδη ακολουθήθηκε το πλάνο κατα-
βολών όπως αυτό είχε προϋπολογιστεί».

Παρακάτω: «Ισχυρίζεται ο προστατευόµενος µάρτυρας τάδε
ότι παραδόθηκε στον Άδωνι Γεωργιάδη το ιλιγγιώδες ποσό των

2 εκατοµµυρίων ευρώ για να ικανοποιήσει µε τον ως άνω τρόπο
την εταιρεία «NOVARTIS», αλλά αυτό δεν αντέχει σε καµµία κρι-
τική. Αυτός που επιχειρεί να δωροδοκήσει –λέει ο κύριος εισαγ-
γελέας- και εκταµιεύει ένα τεράστιο χρηµατικό ποσό, προϋπο-
λογίζει οφέλη αν όχι πολλαπλάσια, τουλάχιστον ευθέως ανάλογα
του εκταµιευθέντος ποσού. Τα οφέλη µπορεί να αναφέρονται και
σε ζηµίες των ανταγωνιστριών εταιρειών. Με τις ενέργειες του
Άδωνι Γεωργιάδη διατηρήθηκε σε ισχύ το προνόµιο της ανταγω-
νίστριας εταιρείας «ROCHE» να προηγείται στις πληρωµές και
καλύφθηκε ποσοστό 79% του χρέους της έναντι µόνο 58% της
φερόµενης ως δωροδοκούσης εταιρείας «NOVARTIS». Ο Άδωνις
Γεωργιάδης σίγουρα δεν λειτούργησε ως δωροδοκηθείς καθώς
δεν έπραξε τίποτα προς όφελος της ως άνω εταιρείας».

Παρακάτω λέει για έναν νόµο που ψηφίσαµε που έβλαψε πολύ
τις φαρµακοβιοµηχανίες. Και γράφει ο κύριος εισαγγελεύς:
«Αναζητώντας περαιτέρω το άτοµο που ενεργώντας κατ’ αυτό
τον τρόπο, που κατ’ ουσίαν έπληξε τα συµφέροντα των φαρµα-
κευτικών εταιρειών, διαπιστώνουµε», γράφει, κύριε Βίτσα, ο κύ-
ριος εισαγγελεύς, «ότι ο υπογράψας και καταθέσας την τροπο-
λογία δεν είναι άλλες από τον ελεγχόµενο για δωροδοκία Άδωνι
Γεωργιάδη. Στο σηµείο αυτό τίθεται ένας αδιαπέραστος λογικός
φραγµός. Οποιαδήποτε προσπάθεια επιχειρηθεί να συνδεθεί
πράξη δωροδοκίας µε τη συγκεκριµένη ενέργεια συγκρούεται
ευθέως µε τη λογική. Σε κάθε περίπτωση ο Άδωνις Γεωργιάδης
ή αν έχει δωροδοκηθεί, είναι άτοµο χαρακτηριστικής κουφότη-
τας που δεν αντιλαµβάνεται τι πράττει και γιατί το πράττει ή είναι
αµέτοχος δωροδοκίας». 

Και κλείνει η πράξη αρχειοθετήσεως, κύριε Τσακαλώτε. «Στις
ενέργειες, συνεπώς, του Άδωνι Γεωργιάδη όχι µόνο δεν δύναται
να διαπιστωθεί το αποτύπωµα της ευνοϊκής µεταχείρισης της
εταιρείας «NOVARTIS», αλλά αντιθέτως διαπιστώνεται ευθεία
προσβολή των συµφερόντων της». 

Τα καταθέτω στα Πρακτικά της Βουλής, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Ανάπτυξης και Επενδύσεων κ.
Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτι-
κών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Μετά από πέντε χρόνια λάσπης, συκοφαντίας και απόπειρας

πολιτικής και φυσικής µου εξόντωσης από τον ΣΥΡΙΖΑ, θα πάρει
ένας από εσάς τον λόγο να ζητήσει συγγνώµη, που σας κόφτει
η δηµοκρατία και οι θεσµοί, µε αυτά τα αίσχη που κάνατε εδώ,
κύριε Βίτσα; Ευγενής άνθρωπος είστε, αλλά ούτε εσείς δεν ορ-
θώσατε ανάστηµα σε αυτό που στήθηκε σ’ αυτή τη Βουλή από
τον κ. Παπαγγελόπουλο και τους άλλους. 

Έκαναν ό,τι έκαναν κι αφού βγήκε η πράξη αρχειοθετήσεως
τη Δευτέρα πια, κύριοι συνάδελφοι, ένας τους, ένας από όλους
αυτούς είχε τα µούτρα να πει «ρε, παιδιά, το παρακάναµε»! Ούτε
ένας. Αυτοί υποτίθεται κόπτονται για τα ανθρώπινα δικαιώµατα,
αυτοί υποτίθεται έχουν ανθρωπισµό που δεν έχουµε εµείς, αυτοί
υποτίθεται είναι οι έντιµοι, οι ακέραιοι που ανέχθηκαν τη συκο-
φαντία, που συνέργησαν στη συκοφαντία, γιατί εσείς, κύριε
Ξανθέ, ως διάδοχος µου στο Υπουργείο ξέρετε πολύ καλά, αν η
πολιτική µου είχε ωφελήσει τη «NOVARTIS» ή όχι, αλλά σιωπή-
σατε για να κάνετε το χατίρι του Πολάκη, του Παπαγγελόπουλου
και του Βαξεβάνη και αυτό δεν σας το συγχωρώ. 

Για να ξέρετε, ως προς αυτό που έζησε η Βουλή πριν από
πέντε χρόνια, µε το στήσιµο των δέκα αυτών ψηφοφοριών κατά
ανθρώπων για τους οποίους όλα αρχειοθετήθηκαν -µόνο ο Λο-
βέρδος βρέθηκε µε δίωξη που τώρα αποφασίζει το Συµβούλιο
Πληµµελειοδικών και τη δική του οριστική απαλλαγή, σύµφωνα
µε την πρόταση της ανακρίτριας- δεν είχατε τα µούτρα να πείτε
ένα συγγνώµη µετά από όλα αυτά. Ντροπή σας! Μιλάτε για δη-
µοκρατία και έχετε το ανάστηµα να µας κοιτάξετε στα µάτια,
µετά από αυτό που ζήσαµε!

Και έρχοµαι λίγο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην πρόταση
δυσπιστίας. Εγώ θα µιλήσω για όλα αυτά που ακούγονται. Μας
έδωσε την ευκαιρία ο ΣΥΡΙΖΑ να πούµε τι έχει κάνει ο κάθε
Υπουργός στη θητεία του αυτά τα τρία χρόνια. 
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Ξέρετε στο δικό µου Υπουργείο, εγώ και ο κ. Νίκος Παπαθα-
νάσης και ο κ. Σκυλακάκης φυσικά από την άλλη πλευρά έχουµε
µια τύχη και ατυχία. Είµαστε Υπουργεία, των οποίων τα αποτε-
λέσµατα είναι απολύτως µετρήσιµα. 

Ναι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Εδώ δεν έχουµε να κά-
νουµε µε θεωρία, αν κάποιος µε συµπαθεί ή όχι, αν του αρέσει η
φωνή µου, αν είναι τσιριχτή, αν ενοχλείται επειδή πουλούσα βι-
βλία. Εδώ έχει να κάνει µε το αν η χώρα πηγαίνει καλύτερα ή χει-
ρότερα. 

Πάµε λοιπόν να δούµε όλους τους τοµείς ευθύνης που είχα
αναλάβει µετά από εντολή του κυρίου Πρωθυπουργού. Ένας το-
µέας ευθύνης µας το ΕΣΠΑ. Το παραλάβαµε στη θέση 19. 

Καταθέτω για τα Πρακτικά της Βουλής τους σηµερινούς πίνα-
κες, όπως τυπώθηκαν πριν έρθω στη Βουλή, µε σηµερινή ηµε-
ροµηνία από την επίσηµη σελίδα της Ευρωπαϊκής Επιτροπής.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Ανάπτυξης και Επενδύσεων κ.
Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά τους
προαναφερθέντες πίνακες, οι οποίοι βρίσκονται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Στο Ταµείο Περιφερειακής Ανάπτυξης πρώτη χώρα σε απορ-
ρόφηση η Ελλάδα, από δέκατη ένατη, πρώτη. Στο Κοινωνικό Τα-
µείο -που υποτίθεται ότι είστε το κόµµα της ανθρωπιάς και των
κοινωνικών ανισοτήτων- ήµασταν στη θέση είκοσι ένα. Τώρα µε
εµάς τους ανάλγητους νεοφιλελεύθερους είµαστε πρώτοι και
στο σύνολο των ευρωπαϊκών προγραµµάτων του. Πάρτε το λοι-
πόν για να ξέρετε, κύριοι συνάδελφοι της Πλειοψηφίας, όταν
αποφασίσετε να µας δώσετε ψήφο εµπιστοσύνης, σε τι ακριβώς
δίνετε ψήφο εµπιστοσύνης. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Παράδειγµα δεύτερο. Έχουµε στην ευθύνη µας την Αναπτυ-
ξιακή Τράπεζα. Πάµε να δούµε το πλήθος εγκριθέντων δανείων
στην Αναπτυξιακή Τράπεζα. Περίοδος ΣΥΡΙΖΑ 2015 - 2019, πέντε
χιλιάδες εξακόσια σαράντα έξι δάνεια. Περίοδος 2020 - 2021 και
µισό 2019, τριάντα πέντε χιλιάδες εννιακόσια ενενήντα δύο.
Πάρτε τη διαφορά. Σε ποσά; Από τα 280 εκατοµµύρια στα 9 δι-
σεκατοµµύρια. Για να καταλάβετε τη διαφορά, τι µπήκε στην
πραγµατική οικονοµία από τη δική µας διακυβέρνηση και τι
µπήκε από την περίοδο ΣΥΡΙΖΑ.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Ανάπτυξης και Επενδύσεων κ.
Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτι-
κών της Βουλής)

Τι αποτέλεσµα έχουν αυτά που σας δείχνω; Όταν έκανε την
πρόταση δυσπιστίας ο κ. Τσίπρας, κύριε Τσακαλώτε, τύχη αγα-
θή, γιατί η ιστορία από ψηλά θα µας βλέπει και θα γελάει- ήρθε
εδώ και είπε «καταθέτουµε πρόταση δυσπιστίας για τη χειρότερη
κυβέρνηση όλων των εποχών». Το έχω ακούσει σε αυτή τη Βουλή
να λέει στον Γιώργο Παπανδρέου «είστε η χειρότερη κυβέρνηση
όλων των εποχών». Το έχω ακούσει σε αυτή τη Βουλή να λέει
στον Αντώνη Σαµαρά «είστε η χειρότερη κυβέρνηση όλων των
εποχών». Ήρθε προχθές στον Μητσοτάκη λέγοντας «είστε η χει-
ρότερη κυβέρνηση όλων των εποχών». Ε, ας αποφασίσει κάποτε
ποια είναι η χειρότερη κυβέρνηση, να µην τσακωνόµαστε µεταξύ
µας!

Την ώρα όµως που το έλεγε αυτό, λίγα µέτρα παραπέρα στο
Μέγαρο Μαξίµου, ο Πρωθυπουργός της Ελλάδος Κυριάκος Μη-
τσοτάκης συναντιόταν µε τον σπουδαιότερο, τον µεγαλύτερο
τραπεζίτη του κόσµου, τον κ. Ντάιµον της «JP MORGAN», που
αποφάσιζε να φέρει στην ελληνική οικονοµία 1,1 δισεκατοµµύρια
δολάρια, να φτιάξει τον πρώτο ελληνικό µονόκερο, όπως λέγεται
στη γλώσσα της οικονοµίας, την πρώτη δηλαδή ελληνική start up
µε αξία άνω του 1 δισεκατοµµυρίου δολαρίων, την «VIVA WAL-
LET», και µε νόµο που ψήφισε αυτή η Κυβέρνηση για τα stock
options να µπορούν οι εργαζόµενοι της εταιρείας, οι µισοί εκ των
οποίων έχουν έρθει µε brain gain τα τελευταία δύο χρόνια από
το εξωτερικό πίσω στην Ελλάδα, 50 εκατοµµύρια δολάρια. Και
την ώρα που η «JP MORGAN» έδινε ψήφο εµπιστοσύνης στην
ελληνική οικονοµία, ο Τσίπρας κατέθετε πρόταση δυσπιστίας για

την Αττική Οδό, λέει και για τα χιόνια και δεν ντράπηκε. 
Πάµε λοιπόν να δούµε τι έχει κάνει αυτή η Κυβέρνηση. Πρώτη

σε ανάπτυξη στην Ευρωζώνη το τρίτο τρίµηνο του 2021. Το κα-
ταθέτω για τα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Ανάπτυξης και Επενδύσεων κ.
Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτι-
κών της Βουλής)

Κύριε Τσακαλώτε, για να κάνουµε µια πρόβλεψη τώρα ή θα
πάρετε τον λόγο µετά; Είχε πει ο κ. Τσίπρας στην ΔΕΘ ότι η Ελ-
λάδα είναι η προτελευταία σε ανάπτυξη σε όλη την Ευρωπαϊκή
Ένωση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, ο-
λοκληρώνετε;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Κλείνω σε τρία λεπτά. 

Επιµένετε, κύριε Τσακαλώτο, σε αυτή σας την πρόβλεψη; Ο
Αρχηγός σας στη ΔΕΘ ενώπιον του ελληνικού λαού είπε «Είµα-
στε προτελευταίοι σε ανάπτυξη σε όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση».
Ο Τσακαλώτος θα κάνει την ίδια δήλωση µόλις κατέβω από το
Βήµα; Γιατί σε λίγες µέρες βγαίνουν τα επίσηµα στοιχεία. 

Θέλετε να σας κάνω εγώ την πρόβλεψή µου; Θα είµαστε στην
πρώτη τετράδα σε ανάπτυξη όλης της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Ξέ-
ρετε πόσο ήµασταν επί ΣΥΡΙΖΑ; Όλα τα χρόνια τελευταίοι, κολ-
ληµένοι, ούτε προτελευταίοι. Το λέω για να καταλάβετε ποια
είναι η διαφορά, ποια είναι η χειρότερη και ποια είναι η καλύτερη
κυβέρνηση.

Λέω και µερικές ιστορίες γρήγορα για να τις θυµάστε. 
«ΠΙΤΣΟΣ». Ξέρετε γιατί το καταθέτω; Παρέλαβα µία εταιρεία

που µε συµφωνία του ΣΥΡΙΖΑ -οι κοινωνικά ευαίσθητοι που τους
ενοχλούµε εµείς οι νεοφιλελεύθεροι- είχαν υπογράψει µε τους
Γερµανούς να απολυθούν όλοι οι εργαζόµενοι της «ΠΙΤΣΟΣ» και
να κλείσει το εργοστάσιο. Πάρτε το λοιπόν. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Ανάπτυξης και Επενδύσεων κ.
Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτι-
κών της Βουλής)

Την εβδοµάδα που κατατέθηκε η πρόταση δυσπιστίας για τη
χειρότερη κυβέρνηση όλων των εποχών, η εταιρεία «ΠΙΤΣΟΣ» µε
τη νέα ηγεσία της «PYRAMIS» ξεκίνησε ξανά τη λειτουργία της
και οι εργαζόµενοι επαναπροσλήφθηκαν. Αυτοί είναι εργαζόµενοι
που εσείς είχατε απολύσει. 

Πάµε παρακάτω. «ΑΜΑΖΟΝ», ξεκινάει τις τηλεοπτικές παρα-
γωγές στην Ελλάδα. 

Η Αθήνα, παγκόσµιος πόλος Data Center. 
Ξέρετε ότι η «MICROSOFT» αιτήθηκε την ένταξή της στις

στρατηγικές επενδύσεις για να γίνουν τα τρία µεγάλα Data Cen-
ter. 

Σε κόµβο LNG µετατρέπεται η Ελλάδα µε τις δύο µεγάλες
επενδύσεις στο LNG.

Ρεκόρ χρηµατοδότησης για έρευνα και ανάπτυξη το 2020. 
Πάµε παρακάτω, έτσι απλώς για να θυµάται λίγο ο κόσµος.

Στις πέντε χώρες µε τις µεγαλύτερες επενδύσεις η EBRD στην
Ελλάδα. Η Ελλάδα το 2021 στις πέντε πρώτες σε όλη την Ευ-
ρώπη. 

Βγήκαν οι πρώτες άδειες ίδρυσης και λειτουργίας στα υδατο-
δρόµια Κέρκυρας, Παξών. Το ίδιο έχει γίνει στο Αιγαίο. Μέσα στο
2022 θα έχουµε και τα πρώτα υδροπλάνα που θα πετάνε στην
Ελλάδα. Αύξηση 18,4% οικοδοµικές άδειες τον Οκτώβριο.

Και κλείνω µε την ακρίβεια, γιατί δεν θέλω να φανεί ότι πάω να
την προσπεράσω και µου πείτε ότι ξεχνάω τα δύσκολα.

Κατ’ αρχάς, για την ιστορία, σε ποια εποχή ζούµε, επειδή α-
κούω συνέχεια για την ακρίβεια: Είπα υψηλό σαράντα ετών για
τον πληθωρισµό στις Ηνωµένες Πολιτείες 7% τον Δεκέµβριο.
Από τη δεκαετία του 1970 έχουν να δουν οι Ηνωµένες Πολιτείες
τον πληθωρισµό του Δεκεµβρίου.

Σηµερινό δηµοσίευµα από την εφηµερίδα «Brussels Times»:
Λόγω της µεγάλης αυξήσεως στα καύσιµα ο πληθωρισµός στο
Βέλγιο τον Ιανουάριο του 2022 είναι ο µεγαλύτερος πληθωρι-
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σµός τους –ακούστε από ποια χρονιά!- από το 1951!
Πάρτε το και αυτό.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Ανάπτυξης και Επενδύσεων κ.

Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτι-
κών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, πα-
ρακαλώ, ελάτε!

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Δηλαδή, προσέξτε: Δρούµε ως κυβέρνηση
στον χειρότερο πληθωριστικό κύκλο από το 1951. Τι πετύχαµε;

Το 2021, κύριε Τσακαλώτο, η Ελλάδα κλείνει µε πληθωρισµό
1,2%. Μας βρίζετε εδώ και λέτε ότι δεν κάνουµε τίποτα. Ξέρετε
πότε είχαµε 1,2%; Το θυµηθήκατε το νούµερο; Το 2017. Σας κα-
ταθέτω κείµενο του κ. Τσακαλώτου για το 1,2%, ίδιος πληθωρι-
σµός µε το 2021, όπου εξηγεί ότι η απότοµη αύξηση του επιπέ-
δου των τιµών του πετρελαίου και η δοµή της παγκόσµιας αγο-
ράς ενέργειας δεν επέτρεπε µεγάλες παρεµβάσεις, για να απο-
φύγει η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ την αύξηση.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Ανάπτυξης και Επενδύσεων κ.
Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτι-
κών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και ακούστε και το καλύτερο τώρα: Αυτό, Θοδωρή, θα σου

αρέσει! Την ώρα που ανέβαιναν οι διεθνείς τιµές πετρελαίου το
2017, ξέρετε τι έκαναν στον ειδικό φόρο κατανάλωσης; Εδώ είναι
ο κ. Τσακαλώτος να µε διαψεύσει. Ξέρετε τι έκαναν; Τον αύξη-
σαν! Τώρα µας λένε «γιατί δεν µειώνετε τον ειδικό φόρο κατανά-
λωσης στα καύσιµα, αφού υπάρχει πληθωρισµός;» και το 2017 ο
κ. Τσακαλώτος –που κοιτάει το κινητό του- τον αύξανε, την ώρα
που ανέβαινε ο πληθωρισµός. Απλώς και µόνο για να καταλαβαι-
νόµαστε.

Και κλείνω.
Άκουσα κάποιον συνάδελφο πίσω –µάλλον από το Κίνηµα Αλ-

λαγής ήταν- που έλεγε «έχει πέσει το διαθέσιµο εισόδηµα των
Ελλήνων πολιτών». Μπα, έτσι νοµίζετε; Πάρτε, λοιπόν, από την
ΕΛΣΤΑΤ: Αύξηση 6,2% του διαθεσίµου εισοδήµατος των Ελλή-
νων πολιτών το τρίτο τρίµηνο. Ξέρετε πόση είναι η αύξησή του
από το τρίτο τρίµηνο του 2019, πριν την πανδηµία; Είναι 8,8%.

Ξέρετε πόσο αυξήθηκαν οι ιδιωτικές καταθέσεις τον µήνα Δε-
κέµβριο; Αυξήθηκαν 4,3 δισεκατοµµύρια ευρώ, οι ιδιωτικές κα-
ταθέσεις, όχι των επιχειρήσεων. Πάρτε τα και τα έγγραφα.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Ανάπτυξης και Επενδύσεων κ.
Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά τα
προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Επειδή το είπα προηγουµένως, εδώ είναι ο δείκτης οικονοµι-
κού κλίµατος που δηµοσιεύτηκε χθες από την Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή, η Ελλάδα στο ψηλότερο σηµείο.

Κύριε Ξανθέ, κύριε Τσακαλώτο, αλήθεια, πώς το ερµηνεύετε;
Αφού όλα είναι µαύρα και είµαστε η χειρότερη Κυβέρνηση όλων
των εποχών, πώς γίνεται, κύριε πρώην Υπουργέ των Οικονοµι-
κών, να έχουµε τον υψηλότερο και καλύτερο δείκτη οικονοµικού
κλίµατος από τον Δεκέµβριο του 2000; Μάγοι είµαστε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε, πα-
ρακαλώ, κύριε Υπουργέ.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Πληρώσαµε και την Ευρωπαϊκή Επιτροπή;

Και κλείνω.
«FITCH»: Αναβάθµισε τις προοπτικές του αξιόχρεου της Ελλά-

δος σε θετικές από σταθερές, «DELPHIC STRATEGIES»: Πρό-
βλεψη-έκπληξη, ανάπτυξη 8% το 2022. Και το κυριότερο από το
ΚΕΠΕ, που το θεωρώ και πιο αξιόπιστο: Η πρόβλεψη για το 2022
είναι 5,2%.

Αυτά, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι θεωρίες,
δεν είναι επειδή κάποιος µας συµπαθεί ή µας αντιπαθεί, είναι
αυτά που πράγµατι συµβαίνουν στη χώρα µας. Και ξέρετε γιατί

ο ΣΥΡΙΖΑ έχει αυτή την εικόνα; Ξέρετε γιατί είναι πάντα δέκα και
δώδεκα µονάδες πίσω από τον Μητσοτάκη; Γιατί δεν έχουν κα-
ταλάβει τίποτα από ό,τι γίνεται στην Ελλάδα.

Έρχεστε εδώ µε αυτά που σας έδειξα, που δεν είναι ένα από
ελληνική εφηµερίδα, είναι µόνο από διεθνή µέσα, µόνο από την
Ευρωπαϊκή Επιτροπή, µόνο από την Τράπεζα της Ελλάδος, µόνο
από την ΕΛΣΤΑΤ και εσείς µας λέτε «η χειρότερη Κυβέρνηση
όλων των εποχών» και τα παρουσιάζετε όλα µαύρα και τρισά-
θλια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, κα-
λώς, εντάξει.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Φυσικά, έχουν γίνει και σφάλµατα, αναµφί-
βολα και ναι, ζητήσαµε και συγγνώµη για αυτό που έγινε στην
Αττική Οδό, δεν έπρεπε να συµβεί, το ξεκαθαρίζω, αλλά µε συγ-
χωρείτε, ξέρετε καµµία χώρα στον πλανήτη που η Αξιωµατική Αν-
τιπολίτευση έχει κάνει πρόταση δυσπιστίας γιατί έκλεισε ένας
δρόµος από τα χιόνια; Μπορείτε να µου δείξετε άλλη µία στον
πλανήτη; Ναι, κακό είναι που έκλεισε, ζητάµε συγγνώµη από αυ-
τούς τους ανθρώπους που έκλεισε και ντρεπόµαστε που ταλαι-
πωρήθηκαν τόσο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, σας
παρακαλώ πολύ, τελευταία προειδοποίηση!

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Όµως, είναι αυτός ο λόγος για να γίνουν εθνι-
κές εκλογές στην Ελλάδα;

Σοβαρευτείτε, λοιπόν, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ και περιµένω, κύριε
Πρόεδρε, να δω αν ένας τους –ένας τους!- θα έχει το ανάστηµα
να πάρει τον λόγο και να µου ζητήσει συγγνώµη για αυτά που
µου έσουρναν πέντε χρόνια, κατηγορώντας µε ως δωροδοκη-
θέντα µετά από τέτοιο θριαµβευτικό πόρισµα για τον εαυτό µου.

Και ευχαριστώ πολύ την ελληνική δικαιοσύνη που στάθηκε στο
ύψος των περιστάσεων.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε, λοι-
πόν, τον κατάλογο οµιλητών.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, οι κανόνες του
κ. Τασούλα δεν είναι µόνο για τους Βουλευτές και τους Κοινο-
βουλευτικούς Εκπροσώπους, αλλά είναι και για τους Υπουργούς!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν ακούω τι λέτε,
δεν σας ακούω. Θέλετε τον λόγο;

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Οι κανόνες του κ. Τασούλα δεν
είναι µόνο για τους Βουλευτές και τους Κοινοβουλευτικούς Εκ-
προσώπους, είναι και για τους Υπουργούς, αλλά οι Υπουργοί θα
µιλήσουν όσο θέλουν! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ακούστε: Ήσασταν
παρών.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Η υποστήριξη στους Υπουργούς
είναι πλήρης!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δηλαδή τι; Έκανα
τέσσερις, πέντε φορές έκκληση να ολοκληρώσει ο Υπουργός.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Εµένα προσωπικά µε διακόψατε
πολλές φορές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ε, τώρα, µην το
παίρνετε προσωπικά!

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Πώς να µην το παίρνω προσω-
πικά;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όµως, δεν είδα την
αντίστοιχη αντίδραση –όχι από σας- που επιδεικνύουν κάποιοι
Βουλευτές, όταν κάποιοι άλλοι Βουλευτές ή Κοινοβουλευτικοί
υπερβαίνουν τον χρόνο.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Παραµένει πλήρης η υποστήριξη
στους Υπουργούς. Όχι, θέλω να ξέρετε ότι θεωρώ πως υποστη-
ρίζετε πλήρως το Υπουργικό Συµβούλιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Για να µην χάνουµε
χρόνο, θέλετε να κάνετε κάποια παρέµβαση;

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Όχι, θέλω να ξέρετε ότι θεωρώ
πως υποστηρίζετε πλήρως το Υπουργικό Συµβούλιο, αυτό θέλω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία, άρα, να συ-
νεχίσουµε µε τον κατάλογο οµιλητών.
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Επόµενη οµιλήτρια…
(Θόρυβος στην Αίθουσα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

Μα, δεν καταγράφεται τίποτα. Εγώ σας λέω, θέλετε τον λόγο;
Γιατί ακούστηκε πολλές φορές το όνοµά σας.

(Θόρυβος στην Αίθουσα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Κύριε Τσακαλώτο, σας παρακαλώ πολύ. Εγώ σας απευθύνοµαι

µε το ερώτηµα –παρακαλώ, κύριε Μπάρκα, ηρεµήστε!- επειδή ο
κ. Γεωργιάδης αναφέρθηκε πολλές φορές στο όνοµά σας, σας
ρώτησα. Είχα την υποχρέωση να το κάνω.

Ωραία, προχωράµε στον κατάλογο οµιλητών. Εξάλλου, υπάρ-
χουν αρκετοί Βουλευτές ακόµα και Υπουργοί, φυσικά, που θα
πρέπει να µιλήσουν.

Τον λόγο έχει η κ. Άννα Μάνη-Παπαδηµητρίου από τη Νέα Δη-
µοκρατία.

ΑΝΝΑ ΜΑΝΗ-ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρία και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λίγο
περισσότερο από έναν χρόνο και ενώ ο Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ
βρίσκεται αντιµέτωπος µε πολιτικό αδιέξοδο, µε την εσωκοµµα-
τική αντιπολίτευση και µε τις δηµοσκοπήσεις, επιλέγει να προ-
σφύγει για δεύτερη φορά στη διάρκεια της παρούσας κοινο-
βουλευτικής θητείας στο έσχατο µέσο κοινοβουλευτικού ελέγ-
χου, την υποβολή πρότασης δυσπιστίας. Μία κίνηση απόγνωσης
που µαρτυρά τη δεινή θέση στην οποία έχει περιέλθει ο ΣΥΡΙΖΑ,
καθώς παρά την καταστροφολογία στην οποία επενδύουν καθη-
µερινά, καταρρέουν όλο και περισσότερο στη συνείδηση των Ελ-
λήνων πολιτών.

Η πρόταση δυσπιστίας στερείται του παραµικρού ίχνους αλή-
θειας, είναι απολύτως αβάσιµη και στοχεύει αποκλειστικά και
µόνο σε µικροπολιτικές σκοπιµότητες, χωρίς να έχει να ωφελήσει
σε τίποτα τον ελληνικό λαό.

Ισχυρίζεται, λοιπόν, ο ΣΥΡΙΖΑ ότι η Κυβέρνηση είναι δήθεν ανί-
κανη να στηρίξει την κοινωνία και το εισόδηµα των πολιτών.

Συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, σταµατήστε να αυταπατάσθε, σταµα-
τήστε να ψεύδεστε! Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας είναι
αυτή που από την πρώτη στιγµή που ανέλαβε τη διακυβέρνηση
της χώρας στήριξε τη µεσαία τάξη και τα αδύναµα στρώµατα και
ελάφρυνε τους πολίτες από τα υψηλά φορολογικά και ασφαλι-
στικά βάρη. Είναι αυτή που κατά τη διάρκεια της πανδηµίας κα-
τάφερε να κρατήσει όρθια την κοινωνία και την οικονοµία,
προχωρώντας σε µέτρα που ξεπέρασαν τα 43 δισεκατοµµύρια
ευρώ για τη στήριξη των νοικοκυριών και των επιχειρήσεων. Είναι
αυτή που µείωσε τον ΕΝΦΙΑ, που µείωσε τη φορολογία στα φυ-
σικά πρόσωπα και στις επιχειρήσεις, που µείωσε τις ασφαλιστι-
κές εισφορές, αυτή που κατήργησε τον φόρο γονικών παροχών
έως το ποσό των 800.000 ευρώ, αλλά και την ειδική εισφορά αλ-
ληλεγγύης -και πολύ σηµαντικό- το τέλος επιτηδεύµατος για
τους αγρότες µας.

Είναι η Κυβέρνηση που κατάφερε να αυξηθούν οι επενδύσεις
και οι εξαγωγές και να αναβαθµίζεται η χώρα µας από τους διε-
θνείς οίκους αξιολόγησης.

Κυρίως, όµως, η επιτυχηµένη οικονοµική πολιτική αποδεικνύε-
ται από την ψήφο εµπιστοσύνης που επιδεικνύουν παγκόσµιοι
κολοσσοί, όπως η «MICROSOFT», η «AMAZON», η «PFIZER», η
«CISCO», η «JP MORGAN», όλες αυτές που ανέφερε πριν λίγο ο
κύριος Υπουργός Ανάπτυξης και πολλές άλλες που επενδύουν
στη χώρα µας, δηµιουργώντας πολλές και καλά αµειβόµενες θέ-
σεις εργασίας. Και όλα αυτά µάλιστα, εν µέσω µιας πρωτόγνω-
ρης πανδηµίας που λύγισε τις οικονοµίες ακόµη και πολύ ισχυ-
ρών κρατών.

Το να οµιλεί δε ο ΣΥΡΙΖΑ για την οικονοµία που ως Κυβέρνηση
στοίχισε στον Έλληνα πολίτη όσο καµµία άλλη, που αύξησε το
χρέος κατά 100 δισεκατοµµύρια ευρώ, που υποθήκευσε τη δη-
µόσια περιουσία για ενενήντα εννέα χρόνια, έκλεισε τις τράπεζες
και επέβαλε capital controls, αυτό και από µόνο του συνιστά τρα-
γική ειρωνεία και ύψιστη υποκρισία. Συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, κυ-
βερνήσατε, κριθήκατε, αποτύχατε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πρόταση δυσπιστίας αναφέ-
ρεται, επίσης, στη διαχείριση της πρόσφατης κακοκαιρίας, µι-
λώντας µάλιστα για αποποίηση ευθυνών εκ µέρους της Κυβέρ-
νησης. Η αλήθεια, όµως, είναι ότι κανένας από την Κυβέρνηση

δεν αµφισβήτησε ότι υπήρξαν λάθη και αστοχίες και πρώτος από
όλους ο ίδιος ο Πρωθυπουργός, ο οποίος ζήτησε προσωπικά ει-
λικρινή συγγνώµη από τους συµπολίτες µας που ταλαιπωρήθη-
καν. Είναι η πρώτη φορά που διατυπώθηκε εκ µέρους κυβέρ-
νησης δηµόσια συγγνώµη, κάτι που εσείς ποτέ δεν κάνατε. Ακρι-
βώς εκεί έγκειται και η διαφορά µας. 

Άλλωστε, οι τελευταίοι που δικαιούνται να οµιλούν είναι αυτοί
που φέρουν την πολιτική ευθύνη για τις τραγωδίες στο Μάτι και
τη Μάνδρα, ευθύνη βέβαια που δεν ανέλαβαν ποτέ. Από εκεί και
πέρα, οι όποιες ευθύνες για την κατάσταση από την πρόσφατη
κακοκαιρία σαφώς θα αναζητηθούν και θα αποδοθούν, όπως διε-
µήνυσε και ο Πρωθυπουργός. Και φυσικά η Κυβέρνηση αυτή έχει
αποδείξει ότι έχει το θάρρος να µαθαίνει από τα λάθη της και να
βελτιώνεται διαρκώς. 

Όσον αφορά δε το θέµα της πανδηµίας, ενώ σε όλη την Ευ-
ρώπη τα κόµµατα της αξιωµατικής αντιπολίτευσης στήριξαν τις
κυβερνήσεις στον τρόπο διαχείρισης και αντιµετώπισής της, ο
ΣΥΡΙΖΑ αποτελεί και εδώ τη µοναδική θλιβερή εξαίρεση και κα-
ταψήφισε σχεδόν όλες τις νοµοθετικές πρωτοβουλίες της Κυ-
βέρνησης. Καµµία ουσιαστική συνεισφορά από την Αξιωµατική
Αντιπολίτευση στην τεράστια προσπάθεια που καταβάλλει η Κυ-
βέρνηση εδώ και δύο χρόνια για να προστατεύσει τις ζωές των
συµπολιτών µας, κρατώντας παράλληλα όρθια την κοινωνία και
την οικονοµία.

Όµως, κύριοι συνάδελφοι, για ποια συναίνεση µιλάµε, όταν
εσείς καταψηφίσατε την επέκταση των δώδεκα ναυτικών µιλίων,
την ελληνογαλλική συµφωνία, τη µείωση των ασφαλιστικών ει-
σφορών και όταν από τον αντιπολιτευτικό σας οίστρο καταψηφί-
σατε ακόµα και την αυστηροποίηση των ποινών για τον βιασµό; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πρόταση δυσπιστίας του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, η οποία στερείται κάθε βασιµότητας και αλήθειας, θα
απορριφθεί πανηγυρικά. Η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη
ενωµένη και δυνατή θα συνεχίσει να υλοποιεί το µεταρρυθµι-
στικό της έργο, αυτό για το οποίο την εµπιστεύτηκαν και εξακο-
λουθούν να την εµπιστεύονται οι Έλληνες πολίτες. 

Παρά τις όποιες αντιξοότητες και τις αντικειµενικές δυσκολίες,
παρά τα όποια προβλήµατα που πράγµατι υπάρχουν στην κοι-
νωνία, η Ελλάδα αλλάζει, βελτιώνεται και γίνεται πιο ισχυρή από
ποτέ σε όλα τα επίπεδα µε την εθνική άµυνα της χώρας να ενι-
σχύεται συνεχώς εξοπλιστικά, αλλά και σε διπλωµατικό επίπεδο,
µε µεγάλα δηµόσια έργα να γίνονται πράξη και µε σπουδαίες
επενδύσεις να δηµιουργούν νέες θέσεις εργασίας, µε το Ταµείο
Ανάκαµψης να δηµιουργεί µια ισχυρή προοπτική για την οικονο-
µία, µε το ψηφιακό κράτος στην υπηρεσία του πολίτη, µε τη στή-
ριξη του πρωτογενούς τοµέα, των παραγωγών και της ελληνικής
περιφέρειας και µε τον τουρισµό να αναπτύσσεται ακόµη περισ-
σότερο και τα έως τώρα στοιχεία να καταδεικνύουν ότι η χώρα
µας θα πρωταγωνιστήσει και το επόµενο καλοκαίρι. 

Όλα αυτά συνιστούν µία άκρως αισιόδοξη εικόνα για την Ελ-
λάδα. Είναι η Ελλάδα του αύριο, η Ελλάδα που οραµατίζεται η
Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη. Γι’ αυτή την Ελλάδα θα
εξακολουθούµε να αγωνιζόµαστε καθηµερινά και αυτήν την Κυ-
βέρνηση εξακολουθούµε να στηρίζουµε!

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας ευχαριστούµε
κι εµείς, κυρία συνάδελφε, για τη συνέπεια στον χρόνο. 

Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Λεωνίδας Στολτίδης από το Κοµ-
µουνιστικό Κόµµα Ελλάδας. 

Ορίστε, κύριε Στολτίδη, έχετε τον λόγο. 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΣΤΟΛΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αυτό το τριήµερο εκτελείτε όλοι σας, και η Νέα Δηµοκρατία

και ο ΣΥΡΙΖΑ και το ΚΙΝΑΛ, αλλά και οι υπόλοιποι, το δεύτερο
κρίσιµο καθήκον που σας έχει θέσει η αστική τάξη, οι επιχειρη-
µατικοί όµιλοι, εγχώριοι και διεθνείς. Το πρώτο καθήκον το επι-
τελέσατε και το επιτελείτε ως κυβερνήσεις στο ακέραιο συµπλη-
ρώνοντας ο ένας τον άλλον και µετατρέποντας τις συντάξεις,
τους µισθούς, το Εθνικό Σύστηµα Υγείας, τα σχολεία και τα πα-
νεπιστήµια, τις µεταφορές, τις τηλεπικοινωνίες, την ενέργεια, τα
βουνά, τις παραλίες, τα λιµάνια, τα πάντα σε κέρδος για µια χού-
φτα παράσιτα στην οικονοµία. 
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Το δεύτερο καθήκον καλείστε να το επιτελέσετε, όπως τώρα,
µε αφορµή την κακοκαιρία, αλλά και σε άλλες περιόδους κρί-
σεων, όπως σε πυρκαγιές, σε πληµµύρες και σεισµούς. Καλείστε,
δηλαδή, να το κάνετε την ώρα που ξεγυµνώνεται η πραγµατικό-
τητα και δεν µπορεί να κρύψει ότι παρά τα απίστευτα κέρδη που
τσεπώνει µια χούφτα επιχειρηµατικών οµίλων, ούτε αυτή, αλλά
ούτε και το κράτος δίνουν δεκάρα τσακιστή για την υγεία, την
ασφάλεια και την ίδια τη ζωή του λαού µας. Τότε, τρέχετε αµέ-
σως όλοι να σηκώσετε σκόνη και να συσκοτίσετε το πραγµατικό
αίτιο. Δίνετε εξετάσεις στην αστική τάξη για το ποιος µπορεί να
τη σώσει καλύτερα και να στρέψει µακριά το βλέµµα του λαού
από πάνω της. Και αυτό το κάνετε µε πολλές µορφές, όπως µε
το να το παίρνετε πάνω σας µε τις «συγγνώµες», µε το να το ρί-
χνετε σε συνεννοήσεις, να προσωποποιείτε τις ευθύνες, να το ρί-
χνετε σε ανικανότητες και σε λάθος αρµοδιότητες. Μάλιστα, αν
κάποτε χρειαστεί, κάνετε και καµµιά εξεταστική επιτροπή, αξιο-
ποιείτε και αποδιοποµπαίους τράγους. Απ’ όλα έχει ο µπαχτσές,
αρκεί να µην ενοχοποιηθεί ο πραγµατικός ένοχος, το κέρδος. 

Υπάρχει, άραγε, η δυνατότητα απόλυτης ασφάλειας στην Ατ-
τική Οδό, όπως και σε άλλη οδό, στους εθνικούς δρόµους, στις
αστικές περιοχές; Υπάρχει. Πού βρίσκεται; Στα 3 δισεκατοµµύρια
ευρώ έσοδα του οµίλου που τη διαχειρίζεται. Ποιος πήγε εκεί
αυτά τα δισεκατοµµύρια; Όλοι εσείς. Υπάρχει λύση για την πρό-
ληψη από τις πυρκαγιές; Υπάρχει. Η Δασική Υπηρεσία σάς ζή-
τησε 17 εκατοµµύρια για τις εργασίες πρόληψης και δώσατε
µόνο 1,7 εκατοµµύρια. Κάηκε η µισή Ελλάδα. Όµως, εσείς της
Νέας Δηµοκρατίας επιλέξατε να δώσετε 40 εκατοµµύρια ευρώ
στους οµίλους διαχείρισης εθνικών οδών ως αποζηµίωση, γιατί
δεν περνούσε ο κόσµος από τα διόδια για να τους χαρατσώνουν. 

Υπάρχει η δυνατότητα να λυθεί µε γιατρούς, νοσηλευτές και
υποδοµές το ζήτηµα της διασφάλισης της υγείας και της ζωής
του λαού µας από την πανδηµία και από όλες τις άλλες ασθέ-
νειες; Υπάρχει. Πού βρίσκεται; Στις τσέπες που τα πήγατε όλοι,
στις τσέπες των «κοράκων» της υγείας που άδειασαν τα ταµεία
και τις τσέπες των βιοπαλαιστών που δίνουν στην ιδιωτική υγεία
ό,τι έχουν για να σωθούν.

Υπάρχει τρόπος για αντιπληµµυρικά έργα, για να µην πνίγονται
ολόκληρες περιοχές µε κάθε ψιλοβρόχι; Υπάρχει. Πού βρίσκεται;
Στα εκατοµµύρια που έχετε πάει στις τσέπες των επιχειρηµατι-
κών οµίλων, όπως στις αεροµεταφορές, εκεί που οδηγήσατε όλοι
σας τα εκατοντάδες εκατοµµύρια ευρώ επιδοτήσεων.

Υπάρχει τρόπος να εξαλειφθεί η ενεργειακή φτώχεια και η
ακρίβεια στα προϊόντα που έχουν τσακίσει τη λαϊκή οικογένεια;
Υπάρχει. Πού βρίσκεται; Στις πλούσιες ενεργειακές πηγές της
χώρας, στο µηδαµινό περιβαλλοντικό αποτύπωµα µε την αξιο-
ποίηση των νέων τεχνολογιών. Αντ’ αυτού, όλοι εσείς συµφωνείτε
να οδηγήσετε δεκάδες δισεκατοµµύρια ευρώ από την αιµατηρή
φορολογία του λαού µας στους οµίλους της ενέργειας, για να
χτίσουν τις ΑΠΕ χωρίς κόστος και µετά να ρουφάνε το λαϊκό ει-
σόδηµα µε το κόστος της ενέργειας και των προϊόντων.

Αυτά θέλετε να κρύψετε µε τη σκόνη που έχετε σηκώσει εδώ
και δύο µέρες και θα συνεχίσετε και αύριο, γιατί κάποιοι ψελλί-
ζουν και για επανακρατικοποιήσεις, όταν ξέρουµε όλοι πως ο κα-
νόνας είναι να ιδιωτικοποιείτε επιχειρήσεις, δρόµους, λιµάνια
όταν τα κέρδη είναι ασύλληπτα και να κρατικοποιείτε, όταν θέ-
λετε να πληρώσει ο λαός τα σπασµένα, τις ανακαινίσεις και τις
αναβαθµίσεις. Με άλλα λόγια, ως κρατικό πληρώνει ο λαός κάτι
που θα τον ξεζουµίσει όντας ιδιωτικό.

Εκεί, όµως, που η ταύτισή σας σπάει κόκκαλα είναι η συντριβή
των εργασιακών και συνδικαλιστικών δικαιωµάτων. Εκεί το κρά-
τος σας ξεχνάει όλες του τις αδυναµίες, εκεί είναι άµεσο και
αµείλικτο. Σε όλων σας τα χέρια ήταν αµείλικτο. Θυµίζουµε ότι
εργάζονται πυρετωδώς και αγκαζέ τα στελέχη όλων σας, και της
Νέας Δηµοκρατίας, και του ΚΙΝΑΛ, και του ΣΥΡΙΖΑ στους χώρους
δουλειάς µε όπλο το «έκτρωµα Χατζηδάκη» για το γκρέµισµα του
µέσου µισθού και για την πλήρη διάλυση των συλλογικών συµ-
βάσεων εργασίας.

Κάνετε πως τσακώνεστε για το ύψος του κατώτατου µισθού,
όταν συµφωνείτε να είναι µε κυβερνητική απόφαση δεµένος µε
τις αντοχές της οικονοµίας και του ανταγωνισµού και όχι προϊόν
ταξικής πάλης.

Με το «έτσι θέλω» το κράτος σας επιβάλλει για λογαριασµό
όλων των εργοδοτών τον µισθό πείνας, χωρίς σταθερό ηµερήσιο
εργάσιµο χρόνο, χωρίς αργίες. Με το «έτσι θέλω» το κράτος το
δικό σας, όλων σας, µε την άγρια καταστολή θέλει να επιβάλει
τον κατώτατο µισθό στους εργαζόµενους στα Πετρέλαια Καβά-
λας που αντιστέκονται θαρραλέα. Τυχαία έφτιαξαν οι καπιταλι-
στές το κράτος τους; Θα µπορούσαν, άραγε, χωρίς το κράτος
τους να επιβληθούν απέναντι στους εργάτες; Το ξέρουµε όλοι
πολύ καλά. Ούτε λεπτό! Όµως ούτε και µε αυτό µπορούν, όταν
το αποφασίσουν οι εργάτες, όπως µας πληροφορούν οι αγώνες
των εργαζοµένων στην «e-FOOD», στην «COSCO», στη «ΛΑΡΚΟ»,
στα Πετρέλαια Καβάλας. 

Αυτό το κράτος, λοιπόν, διεκδικείτε όλοι σας εδώ, δίνοντας
εξετάσεις χθες, σήµερα και αύριο στο κεφάλαιο για το σε ποιον
θα το εµπιστευτεί. Αυτήν την εµπιστοσύνη του κεφαλαίου θα την
έχετε, ούτως η άλλως, πάντα. Όσο για την άλλη, αυτή των εργα-
ζοµένων, το ξέρετε βεβαίως και προσπαθείτε να την αποµακρύ-
νετε, αλλά έχει ηµεροµηνία λήξης.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Στολτίδη και για τη συνέπεια στον χρόνο.
Και τώρα καλούµε στο Βήµα τον κ. Ιωάννη Λαµπρόπουλο από

τη Νέα Δηµοκρατία.
Όπως ήδη έχει ανακοινωθεί, µετά ακολουθεί ο κ. Βίτσας και

µετά η Υπουργός κ. Μενδώνη.
Ορίστε, κύριε Λαµπρόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΜΠΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µε αφορµή την αντιµετώπιση της

πρόσφατης κακοκαιρίας ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολί-
τευσης κ. Τσίπρας κατέθεσε πρόταση δυσπιστίας κατά της Κυ-
βέρνησης. Αν και γνωρίζει ότι η κυβερνητική πλειοψηφία είναι
αρραγής. Προχώρησε σ’ αυτό για να βγει ο ίδιος από τα αντιπο-
λιτευτικά του αδιέξοδα, για να συσπειρώσει, να συγκρατήσει τις
διαρροές του προς το ΚΙΝΑΛ και κυρίως από τον φόβο για δια-
φαινόµενη πτώση του στην τρίτη θέση. Πρόσφατα ζήτησε και
εκλογές για την πανδηµία, την ακρίβεια και τώρα για την κακο-
καιρία. Οι πολίτες γνωρίζουν, θυµούνται, συγκρίνουν και αναλο-
γίζονται τι θα είχε συµβεί στη χώρα κατά την πανδηµία µε
κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ και Υπουργό Υγείας τον κ. Πολάκη και τις θε-
ωρίες του. 

Τις προηγούµενες µέρες, η Αττική που δεν γνωρίζει από χιο-
νοπτώσεις, έζησε τη µεγαλύτερη εδώ και δεκαετίες χιονόπτωση.
Είναι από πολλούς παραδεκτό ότι τα ακραία καιρικά φαινόµενα
δεν αντιµετωπίζονται αποτελεσµατικά ούτε και από τα πιο ισχυρά
και οργανωµένα κράτη στον κόσµο. Και δρόµοι από χιόνια κλεί-
νουν παντού και η ηλεκτροδότηση κόβεται και πληµµύρες γίνον-
ται. Τα τεσσεράµισι χρόνια συγκυβέρνησης των κ. Τσίπρα και
Καµµένου συνέβησαν επίσης ακραία καιρικά φαινόµενα µε δεκά-
δες νεκρούς στο Μάτι και τη Μάνδρα Αττικής και µε χιλιάδες
αποκλεισµένους στα χιόνια στην Αθηνών-Λαµίας. 

Θα έπρεπε, λοιπόν, σήµερα ο κ. Τσίπρας, αντί να διαρρηγνύει
τα ιµάτιά του, αντί να ζητάει εκλογές και παραίτηση της Κυβέρ-
νησης, να θυµηθεί τον χειρισµό των κρίσεων επί των ηµερών του,
τις ανθρώπινες ζωές που χάθηκαν και να είναι εποικοδοµητικός.
Πείθουν την κοινωνία ότι µπορούν αύριο να δώσουν µια καλή κυ-
βέρνηση που όλα θα τα κάνει τέλεια; Όχι, δεν πείθουν και αυτό
το αποτυπώνουν όλες οι δηµοσκοπήσεις. 

Σήµερα, µετά από δυόµισι χρόνια ο ΣΥΡΙΖΑ χάνει από τη Νέα
Δηµοκρατία µε µεγαλύτερη διαφορά από αυτήν που έχασε το
2019. Όλοι µας πικραθήκαµε, στενοχωρηθήκαµε, γιατί οι συµπο-
λίτες µας ταλαιπωρήθηκαν επειδή δεν ανταποκρίθηκαν σωστά
στην πρόσφατη µεγάλη και ακαριαία χιονοκαταιγίδα αρµόδιοι
φορείς, υπηρεσίες, αυτοδιοίκηση, ΔΕΔΔΗΕ, «ΑΤΤΙΚΗ ΟΔΟΣ»,
«ΤΡΑΙΝΟΣΕ», αλλά και οι πολίτες που οδηγούσαν στα χιόνια
χωρίς αλυσίδες. 

Ακραία καιρικά φαινόµενα είχαµε, έχουµε και θα έχουµε πιο
συχνά. Αυτό που προέχει τώρα είναι όλοι µαζί, µε πρωτοβουλία
της Κυβέρνησης, να καθίσουµε σε ένα τραπέζι όλα τα κόµµατα,
µε οµάδα ειδικών επιστηµόνων και εξειδικευµένων σε χειρισµούς
κρίσεων, για να οργανώσουµε την πολιτική µας προστασία αντι-
γράφοντας και οργανωµένα κράτη. Η αντιµετώπιση ακραίων και-
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ρικών φαινοµένων πρέπει να ενταχθεί στη σχολική εκπαίδευση
και οι δήµοι να αναλάβουν τις ευθύνες τους και τις υποχρεώσεις
τους, διότι ελάχιστοι ανταποκρίθηκαν αυτές τις δύσκολες ηµέ-
ρες. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η Κυβέρνηση από την εκλογή της
κλήθηκε να αντιµετωπίσει και να διαχειριστεί κρίσεις όσο καµµία
άλλη από τη Μεταπολίτευση και µετά. Αντιµετώπισε µε επιτυχία,
σε σύγκριση µε ισχυρά κράτη, παρά τις δικές σας υπονοµεύσεις,
την πανδηµία και τα οικονοµικά προβλήµατα που ακολούθησαν
και σήµερα αντιµετωπίζει την εισαγόµενη ακρίβεια µετά τις αυ-
ξήσεις στις διεθνείς τιµές του πετρελαίου και του φυσικού αε-
ρίου. Οργάνωσε µε εξαιρετική επιτυχία τον εµβολιασµό του
πληθυσµού. Αντιµετώπισε µε απόλυτη επιτυχία το µεταναστευ-
τικό και την έφοδο-πρόκληση στον Έβρο. Διαχειρίστηκε µε ψυ-
χραιµία, σύνεση και αποφασιστικότητα τις προκλητικές ενέργειες
της Τουρκίας στο Αιγαίο και την Ανατολική Μεσόγειο. Συνήψε
συµµαχίες και υπέγραψε στρατιωτικές συµφωνίες µε Γαλλία,
ΗΠΑ, Ισραήλ, Αίγυπτο, Αραβικά Εµιράτα, Σαουδική Αραβία, µε
εσάς να καταψηφίζετε. Ρύθµισε τις θαλάσσιες Οικονοµικές
Ζώνες µε την Ιταλία και την Αίγυπτο. Αναβάθµισε τον γεωστρα-
τηγικό ρόλο της Ελλάδας και την κατέστησε παράγοντα σταθε-
ρότητας στην ευρύτερη περιοχή. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Ενισχύει τις Ένοπλες Δυνάµεις µε σύγχρονα οπλικά συστή-
µατα και χτίζει ισχυρή δύναµη αποτροπής για προάσπιση της ει-
ρήνης και της εδαφικής µας ακεραιότητας. Επανέκτησε την
αξιοπιστία της χώρας και κέρδισε την εµπιστοσύνη του ξένου οι-
κονοµικού παράγοντα. Προσελκύει ξένες επενδύσεις και δανεί-
ζεται µε ιστορικά χαµηλά επιτόκια. Πέτυχε αύξηση του ΑΕΠ κατά
7% και µειώνει τους φόρους και τις ασφαλιστικές εισφορές. Προ-
χώρησε και προχωρά σε µεταρρυθµίσεις. Ψηφιοποίησε ταχύ-
τατα το δηµόσιο. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΣΝΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Όλα αυτά αλλάζουν την Ελλάδα και την αναδεικνύουν σε χώρα
σύγχρονη που προσφέρει ευκαιρίες για ανάπτυξη και επενδύ-
σεις. Αυτή την Ελλάδα θέλουν οι πολίτες. Αυτήν την πορεία εγ-
κρίνει ο ελληνικός λαός. Το δείχνουν, άλλωστε, όλες οι δηµοσκο-
πήσεις και θα το επιβεβαιώσουν οι κάλπες, όταν θα έρθει η ώρα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, κυβερνήσατε τεσσεράµισι χρόνια. Δοκιµα-

στήκατε. Αποτύχατε και ηττηθήκατε στις εκλογές. Εσείς που
υποθηκεύσατε στους δανειστές για ενενήντα εννέα χρόνια όλη
τη δηµόσια περιουσία, εσείς που κόψατε το ΕΚΑΣ από τους φτω-
χούς και χαµηλοσυνταξιούχους, εσείς που κόψατε αδιακρίτως
τις συντάξεις, εσείς που ρισκάρατε, όπως λέγατε, µε την Τουρκία
και αφήσατε τις Ένοπλες Δυνάµεις χωρίς ανταλλακτικά, εσείς
που συνειδητά, όπως λέγατε, διαλύσατε τη µεσαία τάξη, εσείς
που υπερφορολογήσατε όλους τους Έλληνες δεν µπορείτε σή-
µερα να γίνετε πιστευτοί. Το γνωρίζετε αυτό πολύ καλά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας παρα-
καλώ, κύριε συνάδελφε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΜΠΡΟΠΟΥΛΟΣ: Από εδώ και µπρος, ο αγώνας
σας και το άγχος σας θα είναι να διατηρήσετε τη δεύτερη θέση.
Η άρνηση, η απόρριψη, η υπονόµευση, οι αντιπολιτευτικές κραυ-
γές και οι ακραίες πολιτικές σας συµπεριφορές είναι πρακτικές
άλλων εποχών. 

Ο λαός µας σήµερα θέλει ενότητα, κοινή προσπάθεια, θετική
αντιπολίτευση, γόνιµες προτάσεις, διάλογο, συναίνεση. Ο τόπος,
η οικονοµία, τα προβλήµατα, η πανδηµία, τα ελληνοτουρκικά δεν
επιτρέπουν τώρα εκλογές. Η χώρα χρειάζεται ήρεµο πολιτικό
κλίµα, εµπιστοσύνη και πολιτική σταθερότητα. Πάντως το µόνο
που δεν χρειάζεται σήµερα η Ελλάδα είναι ο πολιτικός φανατι-
σµός και ο διχασµός, γιατί οι καιροί είναι δύσκολοι και εθνικά επι-
κίνδυνοι. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Θέλω να

σας µιλήσω λίγο για τον χρόνο, και για όποιον συνάδελφο καθυ-
στερεί. Να ξέρετε ότι ο τελευταίος συνάδελφος θα µιλήσει περί-
που στις 3.00’ το πρωί. Αξιολογήστε το και εσείς.

Τον λόγο έχει ο κ. Δηµήτριος Βίτσας.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευχα-

ριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κάθε φορά επιβεβαιώνεται ότι έχουµε δύο τελείως διαφορετι-

κές ιδεολογίες, δύο τελείως διαφορετικές πολιτικές. Επιβεβαι-
ώνεται ακόµα ότι ζούµε και σε δύο διαφορετικούς κόσµους,
τελείως διαφορετικούς κόσµους. Έτσι, λοιπόν, δεν υπάρχει συ-
ναίνεση του ενός προς τον άλλον. Να είµαστε ξεκάθαροι.

Και εγώ θέλω να σας πω το εξής: Ναι, οι δικαστικές αποφάσεις
είναι σεβαστές. Είναι σεβαστές, ακόµα και όταν υποβιβάζεται ο
δικαστής που την είχε αναλάβει. Ακόµα και όταν δεν δέχτηκε το
δικαστικό σώµα να παραλάβει τα στοιχεία από τους Αµερικα-
νούς, σεβαστές είναι οι δικαστικές αποφάσεις. Ακόµα και αν δό-
θηκαν οι µάρτυρες στη δηµοσιότητα, είναι σεβαστές οι δικαστι-
κές αποφάσεις. Το λέει και το Σύνταγµα. Να συµφωνήσουµε
όµως ότι υπάρχει σκάνδαλο «NOVARTIS»; Ή δεν υπάρχει σκάν-
δαλο «NOVARTIS»; Να συµφωνήσουµε ότι αυτό το σκάνδαλο
έγινε την περίοδο της δικής σας διακυβέρνησης; Έχω το δι-
καίωµα να κρίνω πως σε αυτό το σκάνδαλο υπάρχει κατ’ ελάχι-
στον πολιτική ευθύνη και συγκάλυψη; Τι λέτε;

Κάνετε, δηλαδή, εδώ ένα σόου; Και θα σας το πω, κύριε Γε-
ωργιάδη: Δεν είναι η υψηλή σας φωνή, δεν είναι το εκρηκτικό
σας ταπεραµέντο -πολλοί έχουν από αυτό-, είναι αυτά που λέτε.
Και τα λέει ο Υπουργός ο οποίος έδιωξε τους γιατρούς από την
Ελλάδα. Τα λέει και κάνει ότι δεν το καταλαβαίνει. 

Επίσης, πολύ καλά κάνατε και πήρατε τον λόγο στις δώδεκα
παρά τέταρτο και είπατε αυτά που είπατε για το ΕΣΠΑ κ.λπ.. 

Τι ξεχάσατε; Ξεχάσατε ότι το χρέος έχει ανέβει στα 426 δισε-
κατοµµύρια.

Ξεχάσατε ότι πήρατε τον ΕΦΚΑ µε θετικό υπόλοιπο και αυτήν
τη στιγµή είναι µείον 800 εκατοµµύρια ευρώ.

Ξεχάσατε ότι ο ΕΟΠΥΥ µε θετικό υπόλοιπο και αυτός είναι 1
δισεκατοµµύριο µέσα.

Ξεχάσατε ότι τα δηµόσια νοσοκοµεία χρωστάνε αυτήν τη
στιγµή 750 εκατοµµύρια ευρώ.

Ξεχάσατε ότι χαρίσατε 400 εκατοµµύρια ευρώ στην Τράπεζα
Πειραιώς.

Ξεχάσατε ότι στο ΤΕΠΙΧ Ι και στο ΤΕΠΙΧ ΙΙ το 50% δόθηκε σε
έξι επιχειρηµατικές οικογένειες.

Ξεχάσατε ότι το ρεύµα είχε αυξηθεί κατά 170%.
Ξεχάσατε ότι την 1η Δεκεµβρίου του 2017 έπεσε χιόνι στην

Αθήνα και µάλιστα πολύ χιόνι. Αυτό το πράγµα που έγινε -και
πραγµατικά εµένα µου προκαλεί κατάπληξη, έχω µείνει µε την
απορία, γιατί πρέπει να κάνεις προσπάθεια για να το πετύχεις-
δεν έχει γίνει.

Ξέρετε -και θα το πω όσο πιο κοµψά µπορώ- ότι προχθές, τη
Δευτέρα, σε ένα στρατιωτικό αεροδρόµιο και ένα ελικοδρόµιο
δεν ήταν δυνατή η προσέγγιση -αυτό δεν είχε συµβεί ποτέ- µε
αποτέλεσµα οι βάρδιες να παραµείνουν τρεις φορές; Γνωρίζετε
βέβαια. Άλλωστε και µε τη συζήτηση που έγινε ανάµεσα στον
Αλέξη Τσίπρα και τον Πρωθυπουργό έγινε πολύ φανερό ότι δεν
υπήρχε πρόσβαση στο Γενικό Νοσοκοµείο Αεροπορίας εκείνη τη
µέρα γιατί βρίσκεται στην Κατεχάκη. Υπάρχει καταγγελία ότι µε-
τέφεραν µια υπαξιωµατικό από τον δρόµο σε κουβέρτα για να
την βάλουν µέσα.

Η πρόταση µοµφής δεν έγινε µόνο για την κακοκαιρία. Μην
προσπαθείτε να το ρίξετε σε αυτό. Έγινε, κιόλας, γιατί Υπουργός
σας δεν έχει διαψεύσει SMS, στο οποίο λέει ότι η υπόθεση του
επιχειρηµατία, του δηµοσιογράφου -δεν ξέρω πώς να τον ονο-
µάσω- θα τακτοποιηθεί µε την αµέσως επόµενη νοµοθετική πρω-
τοβουλία. Έχει γίνει αυτό το πράγµα; Και αυτός ο κύριος είναι
ακόµα Υπουργός. Ούτε ο Κουρτς δεν το δέχτηκε για τον εαυτό
του αυτό το πράγµα.

Καταλαβαίνετε ότι είµαστε δύο τελείως διαφορετικοί κόσµοι.
Και σας είπα ότι καλά κάνατε και µιλήσατε στις δώδεκα παρά τέ-
ταρτο, ώστε αρκετός κόσµος να έχει πάει για ύπνο και να µην
ακούει αυτά που λέτε και να λέει: «Εγώ ζω αυτό το πράγµα;».
«Εγώ έχω το καλύτερο οικονοµικό κλίµα στην Ευρώπη;». «Εγώ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΑ’ - 29 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2022 5919



παίρνω τόσα πολλά λεφτά;» Αυτό είναι το θέµα.
Ξέρετε και για ποιο άλλο πράγµα λυπάµαι; Βάζετε υπαλλήλους

ο καθένας στο Υπουργείο του και το µόνο πράγµα µε το οποίο
ασχολούνται είναι να κάνει η Κυβέρνηση αντιπολίτευση στην Αν-
τιπολίτευση και πρώτα και κύρια στον ΣΥΡΙΖΑ. Μεγάλο πρό-
βληµα.

Ξέρετε, ο Τσίπρας στη διαδικασία συζήτησης του προϋπολο-
γισµού είπε ότι στην Ελλάδα υπάρχει κοινωνικό αδιέξοδο -εσείς
δεν το βλέπετε, εµείς αυτό το βλέπουµε και είναι δικαίωµά µας-
και επειδή υπάρχει κοινωνικό αδιέξοδο, λέµε να λύσουµε το
πράγµα όπως το λύνουν στις δηµοκρατίες, να πάµε σε εκλογές.
Και τι µας είπατε εσείς τότε; Ότι είναι λαϊκισµός να ζητάς εκλο-
γές µέσα στην πανδηµία και ότι ζητάµε εκλογές λόγω της δηµο-
σκοπικής ανόδου του Κινήµατος Αλλαγής. Αυτό δεν µας είπατε;
Αυτό δεν µας λέτε και τώρα; 

Εγώ θα σας καταλάβαινα να πείτε τότε ή και τώρα ότι «κοι-
τάξτε να δείτε εµείς δεν θέλουµε να κάνουµε εκλογές, εµείς θα
ολοκληρώσουµε την τετραετία», αλλά µόνο αυτές οι θέσεις σας
δείχνουν σε πόσο δεινή κοινωνικά θέση είστε. Και εάν είστε σί-
γουροι -κάθε φορά µιλάτε για δηµοσκοπήσεις- τόσο πολύ για την
υπεροχή σας, ιδού η Ρόδος, ιδού και το πήδηµα! Κάποια στιγµή
εκλογές θα γίνουν. Εάν οι εκλογές γίνουν τον Ιούλη του 2023,
τότε θα αναµετρηθούµε µε ολόκληρη τετραετία. Αν τις κάνετε
πριν τις εκλογές, τι θα λέτε; Τι θα λέτε, κύριε Σκυλακάκη, κύριε
Παπαθανάση, κυρία Μενδώνη, κύριε Γεωργιάδη; Ας µην πιάσω
και την πίσω σειρά. Τι θα λέτε; Ότι τώρα χρειάζεται αυτό το
πράγµα.

Κοιτάξτε να δείτε, είναι ντροπή να πανηγυρίζετε ότι η Ελλάδα
πηγαίνει τόσο πολύ καλά. Εγώ σας καταλαβαίνω. Κυβέρνηση
είστε, θα πείτε ότι «εµείς κάνουµε προσπάθειες» και το ένα και
το άλλο. Είναι ντροπή, όµως, να θεωρείτε…

Έξω να βγείτε να ρωτήσετε απλούς ανθρώπους.
Την ίδια στιγµή που ένα από τα θέµατα που βάλαµε είναι το

ζήτηµα της διαχείρισης πανδηµίας. Μα τον θεό, δηλαδή!
Βγαίνει η κ. Γκάγκα προχθές -δεν είναι εδώ, επειδή δεν ήθελα

να το πω ονοµαστικά- και λέει «σε τρεις εβδοµάδες η πανδηµία
τέρµα».

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αντιπροέδρου)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Αν-
τιπρόεδρε, τελείωσε ο χρόνος.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ναι, εν-
τάξει, χρειάζοµαι ένα λεπτό ακόµη.

Οι τρεις εβδοµάδες πέρασαν και έχουµε εκατό νεκρούς την
ηµέρα. Δεν τοποθετώ τις µάρκες µου στους νεκρούς, αλίµονο!
Λυπάµαι πάρα πολύ που υπάρχουν νεκροί. Δεν βλέπετε καµµία
ευθύνη δική σας µε τον τρόπο που διαχειριστήκατε το Εθνικό Σύ-
στηµα Υγείας, για το γεγονός ότι έχουµε το διπλάσιο ποσοστό
σε σχέση µε τον µέσο όρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης; Έτσι δεν
είναι;

Κοιτάξτε να δείτε, µην πετάτε ακόµα και για την κακοκαιρία το
µπαλάκι ο ένας στον άλλο. Σήµερα το είδαµε. Η «ΑΤΤΙΚΗ ΟΔΟΣ»
στον κ. Στυλιανίδη. Ο κ. Στυλιανίδης στον κ. Πατούλη. Ο κ. Πα-
τούλης λέει «δεν θα γίνω εγώ εξιλαστήριο θύµα».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε!

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ας ψά-
ξουµε να βρούµε τον τρόπο που θα οργανωθεί η πολιτική προ-
στασία. Δεν είναι ο κ. Στυλιανίδης, θα έλεγα κάτι πολύ συγκεκρι-
µένο να το προσέξει, γιατί την έχουν πατήσει όλες οι κυβερνή-
σεις εξ αυτού του λόγου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας παρα-
καλώ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Μία τε-
λευταία φράση.

Κοιτάξτε να δείτε, εµείς δεν ποντάρουµε στην καταστροφή.
Εµείς προετοιµαζόµαστε γι’ αυτά που µια προοδευτική κυβέρ-
νηση θα έχει να κάνει και θα έχει να κάνει πολλά πράγµατα.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Προετοιµαστείτε. Θέλετε
πολύ χρόνο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Αυτό

τώρα είναι µικροπρέπεια του χειρίστου είδους.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριοι συ-

νάδελφοι, σας παρακαλώ.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Αν θέ-

λετε να κάνετε την παράταξή σας νηπιαγωγείο, καλά κάνετε.
Αλλά αν το θεωρείτε πολιτική µαγκιά, εδώ είµαστε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, σας παρακαλώ πάρα πολύ. Έχουµε φτάσει στα έντεκα
λεπτά. Σας παρακαλώ.

ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΦΟΡΤΩΜΑΣ: Ούτε Υπουργός να ήταν!
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Δεν

σας είδα να διαµαρτυρηθείτε όταν ο κ. Γεωργιάδης -και σωστά
κατά τη γνώµη µου- κρατούσε τον διπλάσιο χρόνο.

Λοιπόν, σας ευχαριστώ πολύ, κύριοι συνάδελφοι. Εδώ είµαστε,
θα πάµε σε εκλογές, να µου το θυµηθείτε.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Θα πάµε σε εκλογές και να µου το θυµηθείτε. Θα δείτε ότι θα

τιµωρηθείτε από τον ελληνικό λαό.
Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε

Υπουργέ, παρακαλώ.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Κύριε Βίτσα, µου είστε πραγµατικά πολύ συµ-
παθής ως άνθρωπος και είστε πολύ ευγενής, αλλά σήµερα
οφείλω να οµολογήσω ότι µε καταπλήξατε πάρα πολύ αρνητικά.

Εγώ ρώτησα αν ένας από τον ΣΥΡΙΖΑ θα µου ζητήσει συγ-
γνώµη για τις προσωποποιηµένες κατηγορίες από το κόµµα σας
σε αλλεπάλληλα δελτία Τύπου από συναδέλφους σας, από
πρώην Υπουργούς συναδέλφους σας στον ΣΥΡΙΖΑ, οι οποίοι µε
κατηγορούσαν ονοµαστικά ότι δωροδοκήθηκα από την εταιρεία
«NOVATIS» και τώρα βγήκε η απόφαση της ελληνικής δικαιοσύ-
νης που είπε αυτά που είπα προηγουµένως.

Και εσείς ανεβήκατε και είπατε «Σεβαστές οι αποφάσεις της
δικαιοσύνης, αλλά…». Αν θέλετε να κάνουµε µια κουβέντα για το
σκάνδαλο «NΟVARTIS», πολύ ευχαρίστως. Το µεγαλύτερο των
τελευταίων ετών ξέρετε ποιο είναι; Ότι χάνοντας η εισαγγελέας
διαφθοράς, η κ. Τουλουπάκη, τα χρόνια για να κυνηγάει εµάς,
δεν άσκησε τις διώξεις κατά των γιατρών και τώρα για τους πε-
ρισσότερους έχουν παραγραφεί τα πιθανά αδικήµατα. Αυτό είναι
το µεγαλύτερο. Κι έτσι δεν µπορεί το ελληνικό κράτος να διεκδι-
κήσει αποζηµίωση από αυτούς. Αλλά αυτό θα το κρίνει η ελλη-
νική δικαιοσύνη που τώρα τη διερευνά.

Εγώ σας ρώτησα κάτι άλλο και το λέω ονοµαστικά για να πά-
ρετε τον λόγο. Για το γεγονός ότι µε λέγατε κλέφτη, κύριε, θα
µου ζητήσετε συγγνώµη; Έχει ένας από εσάς το θάρρος να ση-
κωθεί και να ζητήσει «συγγνώµη, κύριε Γεωργιάδη»; Αυτό σας
ζήτησα.

Και εσείς, που είστε πάντα ένας ευγενής άνθρωπος, µιλήσατε
για µαγκιές. Για να δω τη µαγκιά σας τώρα, κύριε Βίτσα!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Κύριε

Πρόεδρε, τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Βί-

τσα, να σας δώσω τον λόγο, αλλά πρέπει να….
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Για λι-

γότερο από δέκα δευτερόλεπτα.
Ακούστε, κύριε Γεωργιάδη, για να πούµε τα σύκα σύκα και τη

σκάφη σκάφη: Ότι θεωρούµε πως έχετε πολιτική ευθύνη σαν κυ-
βέρνηση και εσείς ο ίδιος σαν Υπουργός Υγείας για το σκάνδαλο
«NOVARTIS», κατ’ ελάχιστον το θεωρούµε.

Οπότε, θα περιµένετε πάρα πολύ για να σας ζητήσουµε συγ-
γνώµη. Δεν θα σας δώσουµε αυτή τη χαρά.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Για τη δωροδοκία µε λέγατε κλέφτη! Δεν
ντρέπεσαι; Και σε είχαµε για ευγενή άνθρωπο. Δεν ντρέπεσαι;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Σόου
µε εµένα δεν πρόκειται να κάνεις.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Δεν χρειάζεται σόου, κύριε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
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καλώ, παρακαλώ.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

Κύριοι συνάδελφοι, ηρεµία. Είναι ήδη πολύ αργά. Και έτσι κα-
θυστερούµε τον επόµενο.

Τον λόγο έχει η κ. Μενδώνη.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-

σµού): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Βουλευτές, κύριοι Υπουργοί, ο ΣΥΡΙΖΑ προχθές απο-

φάσισε, χωρίς οµολογουµένως να αιφνιδιάσει ιδιαίτερα, όταν κα-
ταλάγιασαν τα ισχυρά καιρικά φαινόµενα, τα οποία ανέδειξαν
παθογένειες δεκαετιών, να συσπειρώσει τις δυνάµεις του. Επε-
δίωξε να περιορίσει τις φυγόκεντρες τάσεις των ψηφοφόρων του
το 2019, να θολώσει την εικόνα των µεγάλων εσωκοµµατικών του
προβληµάτων, να πολώσει το κλίµα και να ασκήσει αντιπολίτευση
πατώντας στις γνωστές πρακτικές του παρελθόντος, όταν ήταν
και πάλι αξιωµατική αντιπολίτευση.

Ξεχνά, όµως, µια βασική ειδοποιό διαφορά τού τότε µε το σή-
µερα, ότι µεσολάβησαν πέντε περίπου χρόνια δικής του κυβερ-
νητικής θητείας, δικής του διακυβέρνησης. Κυβέρνησε, δοκιµά-
στηκε, κρίθηκε, απέτυχε. Παρά ταύτα, συνεχίζει τις πρακτικές
του, γιατί αυτές µόνο γνωρίζει.

Ο ΣΥΡΙΖΑ, λοιπόν, ο οποίος φαίνεται να αγνοεί και εννοιολο-
γικά τη φράση «σχέδιο αντιµετώπισης προβληµάτων και κρί-
σεων», εξαντλεί την κοινωνική του ευαισθησία στο να αυτοπροσ-
διορίζεται ως µοναδικός κοινωνικά ευαίσθητος φορέας σε αυτή
τη χώρα. Εγκαλεί την Κυβέρνηση για αδυναµία διακυβέρνησης
προσπαθώντας να αξιοποιήσει την κακοκαιρία και την κακή δια-
χείριση των προβληµάτων από τον κρατικό µηχανισµό. Εγκαλεί
την Κυβέρνηση για στρατηγική ανικανότητα στη διαχείριση των
κρίσεων και της πανδηµίας και για κοινωνικά ανάλγητες πολιτι-
κές.

Ποιος; Ο ΣΥΡΙΖΑ, ο οποίος έχει συνοµολογήσει ότι κατά τη
διάρκεια της δικής του κυβερνητικής θητείας αγνοούσε βασικούς
κανόνες διακυβέρνησης, εγχώριους και ευρωπαϊκούς. Ο ΣΥΡΙΖΑ,
που µε επικοινωνιακά τεχνάσµατα επιχείρησε να αποκρύψει, λες
και θα µπορούσε τελικά, την εκατόµβη στο Μάτι. Ο ΣΥΡΙΖΑ, ο
οποίος περιορίστηκε στην οµολογία ότι «έτυχε η στραβή στη
βάρδιά του», εγκαλεί αυτή την Κυβέρνηση, την Κυβέρνηση του
Κυριάκου Μητσοτάκη, που έχει αποδείξει ότι ξέρει και αναγνω-
ρίζει τα λάθη της, να διδάσκεται εν τοις πράγµασι από αυτά, να
διορθώνει αστοχίες και παραλείψεις και, εν τέλει, να µη διστάζει
να ζητήσει συγγνώµη και µάλιστα στο υψηλότερο δυνατό επί-
πεδο. Μιλάµε προφανώς για διάσταση πολιτικού ήθους και συ-
ναίσθησης της ευθύνης.

Στους είκοσι τέσσερις από τους τριάντα µήνες διακυβέρνησης
του Κυριάκου Μητσοτάκη η Κυβέρνηση αντιµετώπισε µε επιτυχία
σοβαρές κρίσεις υψηλού κινδύνου, όπως του Έβρου και του Αι-
γαίου. Κυρίως, όµως, κλήθηκε να αντιµετωπίσει την παγκόσµια
πανδηµική κρίση, η οποία για δύο χρόνια έχει αλλάξει την καθη-
µερινότητα των πολιτών σε όλο τον κόσµο.

Εγκαλεί η Αξιωµατική Αντιπολίτευση την Κυβέρνηση για ανάλ-
γητες νεοφιλελεύθερες πολιτικές που έχουν φέρει την κοινωνία
σε αδιέξοδο και για στρατηγική αποτυχία στη διαχείριση της παν-
δηµίας. Επιχειρεί, δηλαδή, να απαξιώσει µε προτάσεις άνευ ου-
σιαστικού περιεχοµένου και µε λεκτικές κορώνες, µε ανεπίτρεπτη
εκµετάλλευση των θυµάτων -µία ακόµη παγκόσµια πρωτοτυπία
του ΣΥΡΙΖΑ, να επενδύει στα θύµατα για την επαναφορά του
στην κυβέρνηση- την επιτυχία του εθνικού εµβολιασµού, του πολ-
λαπλασιασµού των ΜΕΘ και την ενίσχυση του ΕΣΥ. Επιχειρεί µε
συνεχή λεκτική επανάληψη -γνωστή µέθοδο προπαγάνδας- να
εµφανίσει ως ανύπαρκτο και το πακέτο των περίπου 44 δισεκα-
τοµµυρίων ευρώ, που διατέθηκαν για τη στήριξη των κλάδων που
πλήττονται από την πανδηµία.

Στο ίδιο πλαίσιο συστηµατικά µας κατηγορεί η Αξιωµατική Αν-
τιπολίτευση ότι το Υπουργείο Πολιτισµού και Αθλητισµού αγνοεί
και αδιαφορεί για τους εργαζόµενους στον τοµέα του σύγχρο-
νου πολιτισµού, όταν περίπου 1 δισεκατοµµύριο ευρώ έχει δια-
τεθεί µέχρι σήµερα για την ενίσχυση του πληττόµενου χώρου της
σύγχρονης δηµιουργίας και όταν παράλληλα θεσµοθετούµε µε-
ταρρυθµιστικά µέτρα για την αντιµετώπιση χρονίων παθογενειών
των κλάδων των ασχολούµενων στον τοµέα αντλώντας επιπλέον

πόρους για τον σύγχρονο πολιτισµό πάνω από 200 εκατοµµύρια
από το Ταµείο Ανάκαµψης.

Πέραν, όµως, της πανδηµίας η παγκόσµια πρόκληση που
έχουν να αντιµετωπίσουν σήµερα όλα τα κράτη είναι η κλιµατική
κρίση. Τρία ισχυρά πρωτόγνωρα φαινόµενα κλήθηκε να αντιµε-
τωπίσει η Κυβέρνηση τους τελευταίους δώδεκα µήνες, την «Μή-
δεια», τις µεγα-πυρκαγιές και την «Ελπίδα». Προφανώς υπήρχε
ταλαιπωρία των συµπολιτών µας. Προφανώς υπήρξαν αστοχίες.
Προφανώς εντοπίστηκαν σηµαντικές ελλείψεις. Όµως ας µην πα-
ραγνωρίζουµε το γεγονός ότι δεν υπήρξαν θύµατα. Ας µην προ-
σπαθούν κάποιοι να επενδύσουν στη βραχεία µνήµη. Οι συγκ-
ρίσεις τεκµηριώνουν απολύτως ποιοι απέτυχαν παταγωδώς στη
διαχείριση των κρίσεων, της πληµµύρας και της φωτιάς.

Διδάχθηκε η Αξιωµατική Αντιπολίτευση από την αβελτηρία της,
τις αστοχίες, τις αποτυχίες, τις παραλείψεις της; Εάν κρίνω από
τα δεδοµένα του Υπουργείου Πολιτισµού, απαντώ όχι. Από το
2015 οι επιστήµονες προειδοποιούν για τις επιπτώσεις της κλι-
µατικής κρίσης στην πολιτιστική κληρονοµιά, ιδιαίτερα µάλιστα
για την περιοχή της Μεσογείου. Μέχρι τον Ιούλιο του 2019 δεν
είχε σχεδιαστεί καµµία απολύτως πολιτική που να αντιµετωπίζει
το πρόβληµα.

Από τότε που αναλάβαµε συνεργαζόµαστε συστηµατικά και
στενά µε την επιστηµονική κοινότητα και καταρτίζουµε το εθνικό
σχέδιο αντιµετώπισης αυτών των κινδύνων. Επενδύουµε στην
πρόληψη και τη συστηµατική καταγραφή και παρακολούθηση.
Εξασφαλίσαµε πόρους από το Ταµείο Ανάκαµψης για πιλοτικά
προγράµµατα και έργα πρόληψης σε µείζονες αρχαιολογικούς
χώρους, ένα µέρος του πακέτου των 600 εκατοµµυρίων ευρώ πε-
ρίπου που αντλούµε συνολικά για τον πολιτισµό µέσω του «Ελ-
λάδα 2.0». Οι πόροι αυτοί προστίθενται στους πόρους για τον
πολιτισµό τού εν εξελίξει ΕΣΠΑ, το οποίο παραλάβαµε σχεδόν
εν υπνώσει. Από τον Ιούλιο του 2019 έως σήµερα εντάξαµε επι-
πλέον εκατόν ενενήντα έξι έργα. Η αύξηση είναι 110,1% συγκρι-
τικά µε την πενταετία 2015 - 2019, ενώ οι δαπάνες αυξήθηκαν
κατά 180,9% συγκριτικά µε την ίδια πενταετία.

Σήµερα στα έργα και στα υποέργα, που είναι ενταγµένα στο
ΕΣΠΑ και εκτελούν υπηρεσίες του Υπουργείου Πολιτισµού και
Αθλητισµού, ασχολούνται περισσότεροι από τέσσερις χιλιάδες
εργαζόµενοι. Ο πολιτισµός συµβάλλει καθοριστικά στην απασχό-
ληση, καθώς δηµιουργεί νέες θέσεις εργασίας.

Φυσικά δεν περιµέναµε από τον ΣΥΡΙΖΑ να αναγνωρίσει ούτε
ψήγµα θετικό στις δηµόσιες πολιτικές που αναπτύσσει η Κυβέρ-
νηση σε όλους τους τοµείς, εν οις και ο πολιτισµός. Ακόµα και
στο εθνικό όραµα της επιστροφής και της επανένωσης των Γλυ-
πτών του Παρθενώνα, ενώ οι ιστορικοί και συντηρητικοί «TIMES»
του Λονδίνου άλλαξαν θέση µετά από πενήντα χρόνια χάρη στις
πολιτικές µας, η Αξιωµατική Αντιπολίτευση µόνο µιζέρια, άρνηση
και µεµψιµοιρία εξέφρασε.

Επί δυόµισι χρόνια η Αξιωµατική Αντιπολίτευση µας έχει συνη-
θίσει στην ανέξοδη δηµιουργία και διασπορά fake news για τα
πάντα, ακόµα και όταν αυτά είναι απαξιωτικά και βλαπτικά για τη
χώρα. Να µην αναφερθώ στην Ακρόπολη ή στο αρχαιολογικό
κτηµατολόγιο που περιορίζει τις ταλαιπωρίες των πολιτών ή
ακόµα και στο Τατόι. Θα αναφερθώ στο πιο χαρακτηριστικό πα-
ράδειγµα της δήθεν καταστροφής των Μυκηνών από πυρκαγιά.
Προκειµένου να αντιπολιτευτούν την Κυβέρνηση και το Υπουρ-
γείο Πολιτισµού δεν δίστασαν να µιλούν συνειδητά ψευδόµενοι
για την δήθεν τεράστια καταστροφή του αρχαιολογικού χώρου
συµπεριλαµβανοµένης και της Πύλης των Λεόντων. Ελπίζω,
επειδή αγνοούσαν ότι η Πύλη των Λεόντων έχει αυτό το φαιό
χρώµα από αιώνες, λόγω του είδους του πετρώµατος και των µυ-
κήτων, δυσφηµώντας έτσι την Ελλάδα στο εξωτερικό και φυσικά
παραγνωρίζοντας τις όποιες επιπτώσεις µπορεί να έχει η στάση
τους στην τοπική κοινωνία, στην τοπική οικονοµία και στον του-
ρισµό.

Ο αρχαιολογικός χώρος χάρη στην πρόληψη όχι µόνο δεν υπέ-
στη ζηµιές αλλά, όπως όλοι γνωρίζετε, λειτούργησε κανονικά για
το κοινό την επαύριον της φωτιάς που τον άγγιξε.

Ο ΣΥΡΙΖΑ ως Αξιωµατική Αντιπολίτευση έπραξε ακριβώς το αν-
τίθετο απ’ αυτό που έκανε η Νέα Δηµοκρατία ως αξιωµατική αν-
τιπολίτευση το 2017, όταν προκλήθηκε µία από τις µεγαλύτερες

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΑ’ - 29 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2022 5921



καταστροφές µνηµείου σε περίοδο ειρήνης εκτός πλαισίου φυ-
σικών καταστροφών µε την πυρκαγιά στο Τέµενος Βαγιαζήτ. Η
Νέα Δηµοκρατία ήταν τότε εξαιρετικά προσεκτική, γνωρίζοντας
άριστα σε ποιον µύλο θα έριχνε νερό. Όλα είναι θέµα διαφοράς
και συναίσθησης της ευθύνης.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, από τον Ιούλιο του 2019 εκπονή-
σαµε και υλοποιούµε ένα ξεκάθαρο, διεξοδικό οργανωµένο σχέ-
διο. Προτεραιότητά µας ήταν παράλληλα µε τα ζητήµατα που
αφορούν στους διαφορετικούς τοµείς πολιτικής και τα σοβαρά
προβλήµατα που µας κληροδότησε η προηγούµενη διακυβέρ-
νηση, η ανάπτυξη δηµοσίων ρεαλιστικών πολιτικών µε απτά και
µετρήσιµα αποτελέσµατα στην ποιότητα ζωής των πολιτών, στα
επενδυτικά σχέδια και στην προσέλκυση επενδύσεων, στην επι-
χειρηµατικότητα, στον ψηφιακό µετασχηµατισµό, στην οικονο-
µική ανάπτυξη.

Αυτή η Κυβέρνηση λειτουργεί συνολικά µε πνεύµα αλληλεγ-
γύης και οµοψυχίας υπό την προεδρία του Κυριάκου Μητσοτάκη.
Λειτουργεί ενιαία, παράγει έργο, µετρήσιµο και απτό, το οποίο
και αναγνωρίζεται από τους πολίτες αλλά και τη διεθνή κοινό-
τητα. Η Ελλάδα αλλάζει, κατακτά τη θέση που της αξίζει διεθνώς.

Για όλα τα παραπάνω, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σας καλώ
να καταψηφίσετε την πρόταση δυσπιστίας της Αξιωµατικής Αν-
τιπολίτευσης.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-
ζουµε µε τον κ. Διγαλάκη από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΔΙΓΑΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στη

Βουλή γίνονται συζητήσεις. Σήµερα συζητάµε µία πρόταση δυ-
σπιστίας. Συζήτηση σηµαίνει εναλλαγή οµιλιών, ανταλλαγή από-
ψεων. Στην οµιλία µου, εποµένως, θα αναφερθώ σε κάποια
πράγµατα που ακούστηκαν από συναδέλφους της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης. Δυστυχώς είναι πολύ λίγοι αυτοί που είναι εδώ
σήµερα.

Αυτό, όµως, δεν θα µε εµποδίσει να απαντήσω σε ορισµένα
πράγµατα. Αυτό, βέβαια, µας βοηθάει και να δώσουµε την απάν-
τηση στο γιατί ο τέως Πρωθυπουργός, που έχει στις πλάτες του
το Μάτι και την Μάνδρα, επέλεξε να προκαλέσει µία πρόταση δυ-
σπιστίας κατά της Κυβέρνησης για ένα θέµα ενός φυσικού φαι-
νοµένου. Και η απάντηση, εποµένως, που φαίνεται από τη
συµµετοχή των Βουλευτών της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης στη
σηµερινή συζήτηση είναι ότι ο κ. Τσίπρας εξαναγκάστηκε να προ-
σφύγει σε αυτή την επιλογή προκειµένου να αντιµετωπίσει δικά
του πολιτικά αδιέξοδα. Τον ανάγκασαν οι πιέσεις που δέχεται
από παντού, από τους συντρόφους του στον ΣΥΡΙΖΑ, από τους
πρώην ψηφοφόρους που πλέον δεν πιστεύουν σε αυτόν και αυτό
αποτυπώνεται σε κάθε µέτρηση και βέβαια και από τα δηµοσκο-
πικά αποτελέσµατα του ΚΙΝΑΛ.

Αγωνιά ο κ. Τσίπρας να παραµείνει στην αρχηγία του κόµµα-
τος, παρά τις τρεις ήττες που έχει ήδη και τις επόµενες που έρ-
χονται, παρά τις έντονες αντιδράσεις κορυφαίων στελεχών του
ΣΥΡΙΖΑ για κατ’ επίφαση δηµοκρατικές εκλογικές διαδικασίες και
αποθέωση των µηχανισµών. Αγωνιά, επίσης, να παραµείνει ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ δεύτερο κόµµα µετά τις επόµενες εκλογές και όχι τρίτο.
Προφανώς την πλειοψηφία του ελληνικού λαού οι αγωνίες του
κ. Τσίπρα ουδόλως την αφορούν. Ας τα λύσετε αυτά, κυρίες και
κύριοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, στο συνέδριό σας.

Στο θέµα της πρόσφατης κακοκαιρίας σε αντίθεση µε εσάς, η
Κυβέρνηση και ο ίδιος ο Πρωθυπουργός αναγνώρισε τις αστο-
χίες και ζήτησε συγγνώµη. Διότι µόνο µε αυτόν τον τρόπο διορ-
θώνεις τα λάθη σου και προχωράς µπροστά. Μας εγκαλείτε
όµως και για τη διαχείριση της πανδηµίας. Μας εγκαλείτε γιατί
οργανώσαµε µε άψογο τρόπο την επιχείρηση «Ελευθερία», απο-
σπώντας τα εύσηµα από πολύ πιο οργανωµένες χώρες, όπως η
Γερµανία, γιατί προχωρήσαµε σε υπερδιπλασσιασµό των ΜΕΘ
και γιατί εφαρµόσαµε ένα εκτεταµένο πρόγραµµα στήριξης της
οικονοµίας.

Άκουσα πριν λίγο τον κ. Κατρούγκαλο να κατηγορεί την Κυ-
βέρνηση και Βουλευτές της Συµπολίτευσης για fake news και πα-
ραπληροφόρηση. Δεν είναι εδώ. Αλλά θα ήθελα να τον ρωτήσω

εάν άκουσε την εισήγηση του εισηγητή τού ΣΥΡΙΖΑ γι’ αυτή την
πρόταση δυσπιστίας, του κ. Τζανακόπουλου χθες, ο οποίος από
αυτό εδώ το Βήµα ψευδόταν και παραπληροφόρησε τον ελλη-
νικό λαό ότι η Ελλάδα έχει δήθεν τους διπλάσιους θανάτους
λόγω πανδηµίας από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο. Είναι λυπηρό στο
ελληνικό Κοινοβούλιο να φτάνετε σε επίπεδο των τρολ του δια-
δικτύου. Βέβαια θα µου πείτε, δεν είναι η πρώτη φορά. Συνεχώς
στελέχη σας υιοθετούν και διασπείρουν fake news.

Σύµφωνα, λοιπόν, µε τα επίσηµα στοιχεία, η Ελλάδα είναι ακρι-
βώς στον ευρωπαϊκό µέσο όρο και θα είχε πάει ακόµα καλύτερα,
αν είχαµε υψηλότερο ποσοστό εµβολιασµών πιο νωρίς, πιο γρή-
γορα.

Όµως, εσείς συνεχίζετε την τακτική της πολιτικής εκµετάλλευ-
σης της πανδηµίας και του «όχι σε όλα». Συνεχίζετε µε τη στάση
σας και τη συµπεριφορά Βουλευτών σας, προεξάρχοντος του κ.
Πολάκη, να ενισχύετε τον φόβο και τις αντιλήψεις που οδηγούν
κάποιους να µην εµβολιαστούν.

Πώς, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που προτίθεστε να
υπερψηφίσετε την πρόταση δυσπιστίας, θα αιτιολογήσετε την
ψήφο σας; Αυτά τα δυόµισι χρόνια η χώρα µας δεν είναι στην κα-
τάσταση στην οποία την είχε φέρει ο Τσίπρας και ο ΣΥΡΙΖΑ. Είναι
µια χώρα σε ανοδική πορεία, µια χώρα την οποία εµπιστεύονται
πρώτα-πρώτα οι πολίτες της, την εµπιστεύονται οι εταίροι της
στην Ευρωπαϊκή Ένωση, την εµπιστεύονται οι σύµµαχοί της και
ο επενδυτικός και οικονοµικός κόσµος.

Αντιµετωπίσαµε και αντιµετωπίζουµε κρίσεις πρωτοφανείς, δε-
χόµενοι συγχαρητήρια γι’ αυτό, κρίσεις που δεν νοµίζω ότι κανείς
πρέπει να φανταστεί τι θα είχε γίνει, αν έπρεπε να τις διαχειριστεί
η Αξιωµατική Αντιπολίτευση. Αντιµετωπίσαµε την κρίση στον
Έβρο, αλλά και κάθε κίνηση αποσταθεροποίησης από την Τουρ-
κία. Αναβαθµίσαµε τη γεωπολιτική θέση και ενισχύουµε την αµυν-
τική της θωράκιση. Απελευθερώσαµε τους πολίτες από
φορολογικά βάρη που είχε επιβάλει ο ΣΥΡΙΖΑ και, κυρίως, τη µε-
σαία τάξη, την οποία είχατε καταρρακώσει από φόρους όσο και
µε το έξτρα φορολογικό ασφαλιστικό σας σύστηµα. Προωθή-
σαµε µε γρήγορους ρυθµούς τον ψηφιακό µετασχηµατισµό και
την ηλεκτρονική διακυβέρνηση σε ένα πλήθος συναλλαγών των
πολιτών µε τις δηµόσιες υπηρεσίες, γλιτώνοντας χρόνο και κόπο
για όλους. Και τώρα, µε την ενεργειακή κρίση, πάλι η Κυβέρνηση
του Κυριάκου Μητσοτάκη εγκαίρως έλαβε µέτρα στήριξης των
νοικοκυριών και των επιχειρήσεων.

Στα πανεπιστήµια, σε συνεργασία µε την ακαδηµαϊκή κοινό-
τητα, αναλάβαµε καίριες πρωτοβουλίες, ενισχύοντας το αυτοδι-
οίκητο, την εξωστρέφεια και την ασφάλεια. Επιτρέψαµε τη
δηµιουργία ξενόγλωσσων προγραµµάτων σπουδών. Παροτρύ-
νουµε έµπρακτα τη συνεργασία µε εγνωσµένα πανεπιστήµια του
εξωτερικού. Κινηθήκαµε προς τα εµπρός, υπέρ της καινοτοµίας,
ευνοώντας τη διασύνδεση των πανεπιστηµίων µε την οικονοµία
και την αγορά εργασίας. Βγάλαµε τη λέξη «επιχειρηµατικότητα»
από την απαγορευµένη λίστα και δηµιουργήσαµε το πλαίσιο για
την ίδρυση εταιρειών τεχνογνωστών από τα µέλη των πανεπιστη-
µίων και των ερευνητικών κέντρων.

Όµως και ως Βουλευτής Χανίων, δεν µπορώ να µην αναφερθώ
στον βόρειο οδικό άξονα Κρήτης. Άκουσα προηγουµένως τον κ.
Σπίρτζη µε ένα ιδιαίτερα έντονο και εριστικό ύφος στην οµιλία
του για την πρόταση δυσπιστίας και δεν µπορώ να αναλογιστώ
µε ποιον τρόπο θα τον θυµούνται οι Κρητικοί για το θέµα του βό-
ρειου οδικού άξονα Κρήτης. Θα τον θυµούνται, γιατί µας είχε
αποκαλέσει «γρόθους», που θέλαµε έναν σύγχρονο και ασφαλή
αυτοκινητόδροµο από τη µια άκρη της Κρήτης µέχρι την άλλη.

Μη µε ρωτήσετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τι σηµαίνει
«γρόθοι». Είναι ιδίωµα της κρητικής διαλέκτου. Παρακαλώ, ανα-
ζητήστε το.

Όµως, η Κυβέρνησή µας, η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσο-
τάκη, κάνει πράξη τη δέσµευση της Νέας Δηµοκρατίας µε σχέ-
διο, οριστική χάραξη, µε διακριτική ωριµότητα και εξασφαλισ-
µένη χρηµατοδότηση. Ο ΒΟΑΚ, το µεγαλύτερο οδικό έργο στην
Ευρώπη, εξασφαλίζει οδική ασφάλεια, ταχύτητα στις µετακινή-
σεις, τοπική ανάπτυξη, ενίσχυση του τουρισµού, θέσεις εργα-
σίας, προστασία του περιβάλλοντος.

Καταλαβαίνει, λοιπόν, ο κάθε πολίτης ότι η παρούσα Κυβέρ-
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νηση και πολυσχιδές έργο κάνει -από την πρώτη, µάλιστα, ηµέρα
που ανέλαβε- και διορθωτικές κινήσεις για τις όποιες διαχρονικές
ή παροδικές αδυναµίες. Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
έχει το ανάστηµα και το πλεονέκτηµα να µπορεί να απευθύνεται
στους πολίτες, να λέει αλήθειες και να ζητά συγγνώµη, όταν γί-
νονται λάθη.

Αφήνουµε στους πολιτικούς µας αντιπάλους τα αδιέξοδά
τους, την εσωστρέφειά τους και τις αυταπάτες τους. Αρκετά τα-
λαιπώρησαν τη χώρα για τεσσεράµισι χρόνια. Ο λαός αυτό δεν
το ξεχνά και δεν θα το ξεχάσει -να είστε σίγουροι- ούτε στις επό-
µενες εκλογές.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Ακολουθεί ο κ. Μπάρκας Κωνσταντίνος από τον ΣΥΡΙΖΑ, αµέ-
σως µετά ο κ. Κουµουτσάκος και ο κ. Ιλχάν Αχµέτ και µετά ο
Υπουργός κ. Παπαθανάσης.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Ξεκινώντας θέλω να πω ότι θα
υπερψηφίσω την πρόταση µοµφής εναντίον της Κυβέρνησης για
µια σειρά ζητηµάτων και προβληµάτων που αντιµετωπίζει η ελ-
ληνική κοινωνία.

Κύριε Πρόεδρε, δυστυχώς, η ελληνική κοινωνία αντιµετωπίζει
µια σειρά προβληµάτων το τελευταίο διάστηµα τα οποία δεν κρύ-
βονται πλέον. Οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας επιλέγουν να
στηρίξουν έναν θίασο αποτελούµενο από Υπουργούς της ακρο-
δεξιάς, από Υπουργούς που ήταν σε άλλους πολιτικούς φορείς.
Είναι ένας θίασος αποτελούµενος από διάφορα κοµµάτια στον
οποίον ηγείται ο Κυριάκος Μητσοτάκης, ο οποίος πολιτεύτηκε
µόνο µε ψέµατα, λέγοντας ψέµατα στον ελληνικό λαό.

Σας λέω, αγαπητοί Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, ότι στη-
ρίζετε αυτόν τον θίασο, διότι έρχεστε όλες και όλοι εδώ, άβουλοι,
χωρίς δική σας άποψη και ξερνάτε, λέτε µονίµως το ίδιο ποίηµα,
το οποίο σας έχουν µοιράσει από το Μαξίµου.

Ποια είναι τα επιχειρήµατα τα οποία λέτε εσείς για την πρό-
ταση µοµφής; Ότι αυτή έγινε για τις δηµοσκοπήσεις. Τυµβωρυ-
χείτε για το Μάτι και για τη Μάνδρα και λέτε ότι τα πήγατε
εξαιρετικά στην εισβολή στον Έβρο και ότι έχετε ζητήσει συγ-
γνώµη από τον ελληνικό λαό. Αλήθεια, για ποιο πράγµα; Για ποιο
πράγµα ζητάτε συγγνώµη από τον ελληνικό λαό; Πού αναφέρε-
στε ακριβώς; Στην ταλαιπωρία του, στο γεγονός ότι ένας πατέ-
ρας από την Κω έµεινε δεκαεννιά ώρες µε το δεκαεννιά µηνών
παιδί του αποκλεισµένος στις γραµµές του Προαστιακού, στο γε-
γονός ότι οι άνθρωποι ταλαιπωρήθηκαν εντόνως και δεν ξέρουµε
τα απόνερα αυτής της ταλαιπωρίας των ανθρώπων, στο γεγονός
ότι οι οδικές αρτηρίες της Αθήνας, της πρωτεύουσας της χώρας,
έµειναν κλειστές για πάνω από πέντε µέρες;

Η πρόταση µοµφής, αγαπητοί κύριοι του θιάσου, κατατέθηκε
γιατί ήταν απαίτηση της κοινωνίας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Διακυ-
βέρνησης): Κύριε Πρόεδρε, τι είναι αυτά που λέει τόση ώρα;
Θίασο βλέπει εδώ;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Υφυ-
πουργέ, σας παρακαλώ!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Διακυ-
βέρνησης): Προστατεύστε το Κοινοβούλιο, κύριε Πρόεδρε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Είναι απαίτηση της κοινωνίας
αυτή η Κυβέρνηση, η οποία στηρίζεται σε ψέµατα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μισό
λεπτό.

Κύριε Υφυπουργέ, θα προστατεύσω και εσάς…
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Διακυ-

βέρνησης): Να το πάρει πίσω αυτό που είπε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Δεν παίρνω απολύτως τίποτα

πίσω, τίποτα δεν παίρνω πίσω.
ΞΕΝΟΦΩΝ (ΦΩΝΤΑΣ) ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ: Δεν ντρέπεσαι λίγο;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Σας παρακαλώ, στον πληθυντικό

όπως σας µιλώ και εγώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ένα

λεπτό, παρακαλώ, κύριε Υφυπουργέ, κύριοι συνάδελφοι.
Κατανοώ να έχετε οποιαδήποτε διαφωνία σε αυτά που λέει ο

συνάδελφος. Από τη στιγµή που παίρνει την ευθύνη και τα λέει
από το Βήµα της Βουλής, έχετε τη δυνατότητα…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Διακυ-
βέρνησης): Να τα λέει αυτά στο Κοινοβούλιο; 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Να ανακαλέσει τους χαρακτηρι-
σµούς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας παρα-
καλώ. Δεν είµαι εδώ για να κρίνω. Σας παρακαλώ!

Έχετε τη δυνατότητα η Κυβέρνηση αµέσως µετά να πάρει τον
λόγο και να απαντήσει. Σας παρακαλώ, αφήστε να ολοκληρώσει
ο οµιλητής και µετά θα έχετε τη δυνατότητα να απαντήσετε.

Ευχαριστώ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Η πρόταση µοµφής, κύριε Πρό-

εδρε, κατατέθηκε, γιατί ήταν απαίτηση της κοινωνίας, µιας κοι-
νωνίας στην οποία και εσείς ενδεχοµένως να προσπαθείτε να
ζείτε, αλλά είναι δεδοµένο ότι της έχετε γυρίσει την πλάτη.

Η οικονοµική κρίση είναι εδώ, παρούσα. Η κρίση της πανδη-
µίας, η κρίση υγείας είναι εδώ, παρούσα. Η ενεργειακή κρίση
είναι εδώ, παρούσα. Η Κυβέρνηση και ο Κυριάκος Μητσοτάκης,
στον οποίο εσείς αναφέρεστε µονίµως, δεν κάνουν απολύτως τί-
ποτα για να µπορέσουν να περισώσουν οτιδήποτε, αν µπορεί να
περισωθεί, από τη συνεχή φτωχοποίηση της κοινωνίας.

Είναι µια κοινωνία που νιώθει απολύτως µόνη της στην κρίση,
µόνη της απέναντι στην αντιµετώπιση των καθηµερινών προβλη-
µάτων, διότι δεν έχει κανέναν, µα κανέναν να στηριχθεί. Μια κοι-
νωνία, κοινωνικές οµάδες οι οποίες αυτή τη στιγµή βρίσκονται
σε µια οικονοµική δίνη, κοινωνική δίνη. Φοβούνται οι άνθρωποι
να ζήσουν, ακριβώς γιατί εσείς δεν κάνετε απολύτως τίποτα. Το
µόνο που έχετε κάνει είναι να εργαλειοποιείτε την πανδηµία ανα-
φερόµενοι όποτε εσείς νοµίζετε στους επικεφαλής της επιτρο-
πής των λοιµωξιολόγων για τη διαχείριση της πανδηµίας.

Εδώ και έναν χρόνο το «πράσινο µίλι», το τελευταίο µίλι του κ.
Μητσοτάκη έχει κοστίσει πάνω από δεκαεπτά χιλιάδες απώλειες
ανθρώπινων ζωών. Δεν έχετε κάνει απολύτως τίποτα για να θω-
ρακίσετε τη δηµόσια υγεία. Καθηµερινά έχουµε εκατοντάδες συ-
νανθρώπων µας οι οποίοι χάνουν τη ζωή τους. Γιατί πίσω από
κάθε άνθρωπο που χάνει τη ζωή του υπάρχουν οικογένειες. Και,
δυστυχώς, ο θίασος αυτός εκκρίνει σήψη και δυσοσµία, τη
στιγµή που το δεξί χέρι του επικεφαλής της Κυβέρνησης, του
Κυριάκου Μητσοτάκη, τον οποίο εσείς αναζητείτε να αναφέρετε
στις οµιλίες σας λες και θα σας αναβαθµίσει αυτό, το δεξί του
χέρι έχει απευθείας συνοµιλίες µε έναν υπόδικο -δεν µπορώ να
τον χαρακτηρίσω τι δουλειά κάνει αυτός- και αντάλλασσαν µη-
νύµατα αβροφροσύνης. Όταν ο κ. Γεραπετρίτης αρνιόταν την
οποιαδήποτε σχέση µε τον υπόδικο αυτό -όλες και όλοι τον γνω-
ρίζετε, αλλά ντρέπεστε να το πείτε εδώ αυτό, ότι το δεξί χέρι του
Πρωθυπουργού συνοµιλούσε µε έναν υπόδικο, ντρέπεστε- αυτή
είναι η σήψη την οποία κυοφορείτε, την οποία κυκλοφορείτε σε
όλη τη χώρα. Είστε αυτοί, λοιπόν, αυτός ο θίασος των ανθρώπων
οι οποίοι συνοµιλείτε µε υπόδικους οι οποίοι έχουν διάφορα
πράγµατα στον νου τους.

Και κάτι τελευταίο. Ναι, έχουµε διαφορετικό πολιτικό σχέδιο,
διότι εµείς είµαστε µε την κοινωνία, εµείς είµαστε µε τους πολ-
λούς. Εσείς είστε µε τους λίγους, τους φίλους σας, αυτούς τους
οποίους χρηµατοδοτείτε.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Αφήστε τα «α, καλά!». Τα «α, καλά!» αφήστε τα. Είµαστε µε την

κοινωνία. Προφανώς και έχουµε διαφορετικό πολιτικό σχέδιο.
Συνεχίστε, λοιπόν, να συνοµιλείτε µε υπόδικους, συνεχίστε να
υπερασπίζεστε τη σήψη του Μαξίµου. Εµείς και η κοινωνία σάς
γυρίζουµε την πλάτη. Και βεβαίως είµαστε έτοιµοι, όποτε εσείς
το θελήσετε -κανέναν φόβο δεν έχουµε- να γίνουν εκλογές, έτσι
ώστε να προκύψει µια προοδευτική αριστερή διακυβέρνηση,
ώστε η πλειοψηφία της κοινωνίας να αποκτήσει πλέον όσα απαι-
τούνται, να αποκτήσει βοήθεια στα προβλήµατά της.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Θέλει κάποιος από την Κυβέρνηση να µιλήσει; Παρακαλώ,

κύριε Υφυπουργέ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Διακυ-
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βέρνησης): Κύριε Πρόεδρε, η συµπαθής οµάδα των ηθοποιών
που απαρτίζει τους θιάσους προσφέρει κάτι πολύ χρήσιµο στον
ελληνικό λαό. Νοµίζω όµως ότι ο ΣΥΡΙΖΑ ούτε ως κυβέρνηση
ούτε τώρα ως Αντιπολίτευση έχει πραγµατικά να δώσει τίποτα
στον ελληνικό λαό. Το καταλαβαίνουµε κάθε µέρα και περισσό-
τερο.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
τώρα έχει ο κ. Κουµουτσάκος.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η αµηχανία και η προκλητικότητα όλων των παρεµβάσεων των

µελών του ΣΥΡΙΖΑ επιβεβαιώνουν ότι η Αξιωµατική Αντιπολί-
τευση µετέτρεψε την ανασφάλειά της σε πρόταση δυσπιστίας
κατά της Κυβέρνησης. Δεν είναι πρόταση µοµφής, είναι µια προ-
σπάθεια διαφυγής, ένας µικροκοµµατικός χειρισµός αγωνίας,
αγωνίας όχι για τον τόπο και τους πολίτες, αλλά για το δικό σας
πολιτικό µέλλον, καθώς βλέπετε το έδαφος να χάνεται κάτω από
τα πόδια σας. Είναι πράγµατι σπάνιο και αξιοπερίεργο κόµµα
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης σε αντικειµενικά δύσκολες στιγµές
και δύσκολους καιρούς για την Κυβέρνηση εκείνο να συρρικνώ-
νεται πολιτικά και δηµοσκοπικά. Η αγωνία σας δεν είναι µήπως
στο τέλος της τετραετίας µείνετε και πάλι Αξιωµατική Αντιπολί-
τευση. Αυτό µέχρι χθες ήταν σιγουράκι. Σήµερα, όµως, η αγωνία
σας είναι µήπως βγείτε τρίτο κόµµα. Αλλά αυτό δεν ενδιαφέρει
τους Έλληνες πολίτες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στη διαχείριση της πρόσφατης
µεγάλης κακοκαιρίας υπήρξαν και αστοχίες και ανεπάρκειες που
πρέπει να διορθωθούν και οι ευθύνες να αποδοθούν. Είναι χρέος
προς τους πολίτες που δίκαια αγανακτούν και απαιτούν. Ο Πρω-
θυπουργός µίλησε υπεύθυνα και αληθινά.

Και για να έρθω στο θέµα των Πρακτικών λίγο. Ζητάτε τα Πρα-
κτικά για το χιόνι. Να σας πω εµείς τι Πρακτικά ζητάµε; Της από-
φασης για το δηµοψήφισµα που παρά τρίχα οδήγησε την
Ελλάδα εκτός Ευρωπαϊκής Ένωσης. Τα Πρακτικά για την από-
φασή σας να κλείσετε τις τράπεζες. Τα Πρακτικά για τις Πρέ-
σπες. Να Πρακτικά ουσίας, σοβαρότητας που πρέπει να συζητή-
σουµε στη Βουλή των Ελλήνων και στην κοινωνία. Αυτά τα Πρα-
κτικά πρέπει να καταθέσετε.

Οι κλιµατικές κρίσεις είναι η νέα κανονικότητα, γι’ αυτό και δεν
προσφέρονται -και πρέπει να το πούµε αυτό- για δικαιολογίες,
γιατί ακριβώς είναι η νέα κανονικότητα. Επείγει ένας στιβαρός
θεσµικός συντονισµός µεταξύ όλων των εµπλεκόµενων, Κυβέρ-
νησης, περιφερειών, δήµων και ιδιωτών. Σε µια ανοικτή οικονοµία
οι ιδιώτες έχουν υποχρέωση και καθήκον να επιχειρούν µε εται-
ρική ευθύνη, µε κέρδη αλλά και υποχρεώσεις και µε κόστος µε
το οποίο πρέπει να επιβαρύνονται όταν, όπως τώρα, δεν αντα-
ποκρίνονται.

Πρώτο µέληµα όλων µας ο πολίτης, η ασφάλειά του και η αξιο-
πρέπειά του. Εµείς µπροστά του και σφάλµατα να αναγνωρί-
σουµε µπορούµε και συγγνώµη µπορούµε να πούµε. Είναι
συγγνώµη µε φιλότιµο. Το κάναµε και το κάνουµε, κάτι που εσείς
δεν είχατε το θάρρος ούτε να ψελλίσετε όλα αυτά τα χρόνια. Και
σήµερα προκληθήκατε από τον Υπουργό Ανάπτυξης για ένα συγ-
γνώµη προσωπικό, γιατί τον ταλαιπωρήσατε πέντε χρόνια και δεν
έχετε το σθένος να το κάνετε. Αφήστε τις θεωρίες για το τι έγινε
µε τη «NOVARTIS» και τις απόψεις σας. Σεβαστές. Στον άνθρωπο
τον οποίο λοιδορούσατε πέντε χρόνια δεν θα πείτε συγγνώµη;
Συνάδελφός σας είναι στο κάτω-κάτω.

Όπως έχει πει ο Πρωθυπουργός, έχουµε θέσει τον πήχη των
προσδοκιών ψηλά. Η σύγκριση γίνεται µε τις ανάγκες του σή-
µερα και τις προκλήσεις του αύριο, όχι µε τις αδυναµίες του
χθες. Δρούµε, διδασκόµαστε και προχωράµε. Σε τριάντα µήνες
δύσκολα λύνονται βαθιά ριζωµένα προβλήµατα και αλλάζουν νο-
οτροπίες δεκαετιών, πόσω µάλλον όταν συνδυάζονται µε αλλε-
πάλληλες και εισαγόµενες εξωγενείς κρίσεις. Πανδηµία, µετα-
ναστευτικό, τουρκική επιθετικότητα, ενεργειακή κρίση, ακρίβεια,
κλιµατική αλλαγή. Αυτά δεν είναι προφάσεις, δεν είναι δικαιολο-
γίες, είναι η πραγµατικότητα, η πραγµατικότητα που αντιµετωπί-
σαµε από την πρώτη µέρα της διακυβέρνησης της χώρας.

Στην πανδηµία µε πρωτοφανείς αντίξοες συνθήκες και δυσκο-

λίες δίνουµε έναν σκληρό αγώνα που δεν µπορεί να είναι αλάν-
θαστος, γιατί είναι σκληρός, καθηµερινός και συνεχής. Με την
πολύτιµη ηρωική προσφορά γιατρών, νοσηλευτών και διοικητι-
κού προσωπικού των νοσοκοµείων κρατάµε όρθια την κοινωνία
και δεν ξεχνάµε ότι σε αυτή την προσπάθεια συµβάλλουν και
πολλοί άλλοι, ο Στρατός, η Ελληνική Αστυνοµία, οι ίδιοι οι πολί-
τες.

Κρατήσαµε όµως όρθια και την οικονοµία. Εσείς που µας κα-
τηγορείτε ως ακραία νεοφιλελεύθερους, κάναµε τη µεγαλύτερη
δηµόσια στήριξη στη σύγχρονη ιστορία του ελληνικού κράτους.

Με 43 δισεκατοµµύρια ευρώ σταθήκαµε δίπλα και µαζί µε νοι-
κοκυριά και επιχειρήσεις, στηρίξαµε τη µεσαία τάξη και τα αδύ-
νατα στρώµατα, δώσαµε κίνητρα για επενδύσεις. Παρά το ότι
αντιµετωπίζαµε κρίσεις, προωθήσαµε αναγκαίες, απαραίτητες
αλλαγές και µεταρρυθµίσεις.

Όπως έχει δεσµευθεί ο Πρωθυπουργός, ο Κυριάκος Μητσο-
τάκης, µειώσαµε τις ασφαλιστικές εισφορές κατά τρεις µονάδες,
µειώσαµε τον ΕΝΦΙΑ, µειώσαµε τον εισαγωγικό φορολογικό συν-
τελεστή για φυσικά και νοµικά πρόσωπα, µειώσαµε τον φόρο µε-
ρισµάτων. Και πάνω από όλα, γιατί ήταν δίκαιο, αυξήσαµε τον
κατώτατο µισθό και έρχεται και δεύτερη αύξηση µέσα στον
χρόνο.

Η πρόοδος στην οικονοµία είναι ορατή: Αύξηση του ΑΕΠ, αύ-
ξηση στο διαθέσιµο εισόδηµα των νοικοκυριών, αύξηση στις κα-
ταθέσεις επιχειρήσεων και πολιτών, µείωση της ανεργίας και
ενίσχυση της εργασίας.

Κα κάτι ακόµα θέλω να πω. Οι συνταξιούχοι δεν κλαίνε µπρο-
στά σε κλειστές τράπεζες, όπως γινόταν επί ηµερών σας, των
ηµερών των capital controls.

Η ψηφιοποίηση του κράτους καλπάζει, οι οικονοµικοί δείκτες
και τα οικονοµικά µεγέθη βελτιώνονται, έχουµε ανοδική πορεία
της βιοµηχανικής παραγωγής, ενίσχυση των ηλεκτρονικών συ-
ναλλαγών, βελτίωση της ανταγωνιστικότητας της οικονοµίας.
Επενδύουν στη χώρα παγκόσµιοι κολοσσοί. Ακούσατε µερικούς:
«AMAZON», «MICROSOFT», «JP MORGAN».

Αυτά δεν είναι λόγια θεωρίας. Είναι πολλές, νέες καλοπληρω-
µένες θέσεις εργασίας και εσείς καταθέτετε µοµφή. Δεν τις θέ-
λετε; Δεν τις θέλετε αυτές τις θέσεις;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτά τα δύο χρόνια αναβαθµί-
σαµε και τη διεθνή θέση της χώρας, της Ελλάδας. Θωρακίσαµε
την άµυνά της. Διπλωµατικά η χώρα ενισχύθηκε µε πυκνό δίκτυο
συνεργασιών στην περιφέρεια µε τη Γαλλία, µε τις Ηνωµένες Πο-
λιτείες, µε τα Ηνωµένα Αραβικά Εµιράτα. Επιχειρησιακά η πα-
τρίδα θωρακίζεται µε σηµαντικές επενδύσεις στις Ένοπλες
Δυνάµεις σε αέρα, ξηρά και θάλασσα.

Εµείς αυτά κάναµε. Εσείς τι κάνατε; Προσέξτε. Την ώρα που
ένας επιθετικός γείτονας εµµονικά προκαλεί και απειλεί, κατα-
ψηφίσατε τον αµυντικό προϋπολογισµό, την ελληνική αµυντική
στρατηγική συµφωνία µε τη Γαλλία και, από ό,τι ακούω, έχετε
αποφασίσει να καταψηφίσετε και την ελληνοαµερικανική συµφω-
νία. Καταψηφίσατε το τείχος στον Έβρο. Το λοιδορήσατε. Ακόµα
και για τα Ραφάλ απέναντι είσαστε.

Ειλικρινά αναρωτιέµαι: Τι λέτε; Πώς απολογείστε στις γυναίκες
και τους άνδρες των Ενόπλων Δυνάµεων που έχουν ανάγκη την
ολόψυχη εθνική στήριξη για να επιτελέσουν την αποστολή τους
από µια Αξιωµατική Αντιπολίτευση που δεν στηρίζει, που πολώνει
και διχάζει; Ακόµα και στα ζωτικά θέµατα της ασφάλειας και της
άµυνας της πατρίδας αναρωτιέµαι τι έχει να περιµένει ελληνικός
λαός; Δεν έχει να περιµένει τίποτα. Σας έχει γυρίσει οριστικά την
πλάτη.

Γι’ αυτό, όπως σας είπα από την αρχή, σήµερα δεν καταθέ-
σατε πρόταση µοµφής, ψάχνετε οδό διαφυγής από τα αδιέξοδά
σας. Όµως, τα αδιέξοδά σας να τα λύσετε µόνοι σας, όχι στις
πλάτες του ελληνικού λαού και της πολιτικής σταθερότητας που
ζητάµε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, σας παρακαλώ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Δέκα δευτερόλεπτα.
Εµείς είµαστε µε τους πολίτες. Μπορεί δικαιολογηµένα κά-
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ποιες φορές να θυµώνουν µαζί µας, αλλά ταυτόχρονα γνωρίζουν
πού µπορούν να επενδύσουν προσπάθειες και να ακουµπήσουν
ελπίδες για σταθερότητα, για ασφάλεια, για προοπτική.

Σας προσπερνάµε, λοιπόν, και προχωράµε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-

νάδελφε, σας παρακαλώ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Καταψηφίζω την πρόταση µοµ-

φής ή µάλλον διαφυγής του ΣΥΡΙΖΑ, στηρίζω την πολιτική στα-
θερότητας και προοπτικής της Νέας Δηµοκρατίας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-

ζουµε τώρα µε τον κ. Ιλχάν Αχµέτ από το Κίνηµα Αλλαγής και
αµέσως µετά θα µιλήσει ο Υπουργός.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΙΛΧΑΝ ΑΧΜΕΤ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σήµερα την πρό-

ταση δυσπιστίας που κατέθεσε η Αξιωµατική Αντιπολίτευση εναν-
τίον της Κυβέρνησης, στην οποία το Κίνηµα Αλλαγής είχε
εξαρχής δηλώσει ότι θα την υπερψηφίσει. Είναι σαφές ότι το Κί-
νηµα Αλλαγής µε τεκµηριωµένες προτάσεις και ουσιαστικό πο-
λιτικό λόγο ασκεί εδώ και δυόµισι χρόνια µια υπεύθυνη αντι-
πολίτευση, που αναγνωρίζεται από τους πολίτες και απέχει πολύ
από τις κραυγές και τις ύβρεις άλλων πολιτικών δυνάµεων εντός
και εκτός Κοινοβουλίου.

Αντιλαµβανόµαστε την αγωνία της Νέας Δηµοκρατίας και του
ΣΥΡΙΖΑ µπροστά στη δηµοσκοπική επέλαση και την κοινωνική
αποδοχή του Κινήµατος Αλλαγής που έρχεται να ανατρέψει τον
καχεκτικό και ατελέσφορο δικοµµατισµό κόσµο που ζούµε τα τε-
λευταία χρόνια.

Για τον κ. Σκουρλέτη, για παράδειγµα, οι εκατόν είκοσι τέσσε-
ρις νεκροί στο Μάτι και τη Μάνδρα είναι µια καραµέλα που έχει
λιώσει. Και οι νεκροί, βέβαια, έχουν λιώσει, όχι όµως ως καραµέ-
λες. Είναι ποτέ δυνατόν ένας αριστερός άνθρωπος να παροµοι-
άζει την ανθρώπινη απώλεια µε λιωµένη καραµέλα;

Από την άλλη, έχουµε µια πανδηµία, έχουµε ένα ελλειµµατικό
ΕΣΥ, εκατοµµύρια ανεµβολίαστους και µια ίσως κακή διακυβέρ-
νηση.

Εµείς δεν θα τυµβωρυχήσουµε πάνω σε νεκρούς. Δεν είµαστε
εµείς εκείνοι που θα συγκρίνουµε ποια Κυβέρνηση παράγει πε-
ρισσότερο πόνο, θύµατα και κοινωνικά αδιέξοδα, γιατί θέλουµε
να επενδύσουµε στην Ελλάδα που κοιτάζει στο µέλλον, που δη-
µιουργεί ευκαιρίες και προοπτικές για τη νέα γενιά, που προσφέ-
ρει ένα κοινωνικό µοντέλο προστασίας στους πιο αδύναµους,
στους χαµηλοσυνταξιούχους και στην τρίτη ηλικία.

Αν υπάρχει µια φράση που σύσσωµη η κοινωνία φωνάζει αυτές
τις µέρες είναι χωρίς αµφιβολία: «Πάρτε την ευθύνη, επιτέλους»
ή κάποιος να πάρει την ευθύνη επιτέλους, την ευθύνη που τόσο
επιτακτικά και µε κάθε ευκαιρία ζητάει η παρούσα Κυβέρνηση
από τους πολίτες, την ευθύνη που, δυστυχώς, αποφεύγει µε συγ-
γνώµη δίχως αντίκρισµα, ενώ από τον ΣΥΡΙΖΑ και τον πρώην
Πρωθυπουργό ούτε µια συγγνώµη είδαµε τότε µε τα γεγονότα
στο Μάτι.

Οι πολίτες, όµως, δεν πείθονται πλέον. Απαιτούν πράξεις και
όχι µια υποκριτική επίκληση στο συναίσθηµα, που όχι µόνο δεν
λύνει το πρόβληµα, αλλά επιτρέπει τελικά την επανάληψή του σε
κάθε κρίση.

Πόσες φορές µπορεί µια συγγνώµη τελικά είναι αρκετή; Το κα-
λοκαίρι είχαµε τις πυρκαγιές, το φθινόπωρο τις πληµµύρες και
τώρα τα χιόνια. Και στις τρεις περιπτώσεις η διαχείριση ήταν όχι
µόνο απογοητευτική, αλλά ίσως και καταστροφική.

Η Κυβέρνηση επαίρεται για το επιτελικό της κράτος και την
ψηφιακή διακυβέρνηση. Από την πλευρά µου ως Τοµεάρχης Ψη-
φιακής Διακυβέρνησης του Κινήµατος Αλλαγής έχω να πω το
εξής: Οι απευθείας αναθέσεις στο όνοµα της ταχύτητας της ψη-
φιοποίησης µπορεί να οδηγήσουν σε κατασπατάληση δηµοσίου
χρήµατος. Πρέπει να γίνουν ανοιχτοί και διαφανείς διαγωνισµοί
για την ψηφιοποίηση σε όλα τα επίπεδα, ώστε το κράτος να είναι
φιλικό προς τον πολίτη και όχι δυνάστης του. Η διαφάνεια, η λο-
γοδοσία, ο ψηφιακός µετασχηµατισµός αποτελούν τα κρίσιµα
εκείνα στοιχεία που θα αποκαταστήσουν τη χαµένη αξιοπιστία
του κράτους προς την κοινωνία. Και όταν µιλάµε για ψηφιακό µε-

τασχηµατισµό, δεν αναφερόµαστε ασφαλώς στην ψηφιακή γρα-
φειοκρατία, που απλά θα αντικαταστήσει το χαρτοβασίλειο του
ελληνικού δηµοσίου. Ζούµε σε µια χώρα που, δυστυχώς, ακόµα
έχουµε το πιο ακριβό internet σε όλη την Ευρώπη, που η πρό-
σβαση σε γρήγορες και ασφαλείς υπηρεσίες διαδικτύου για
πολλά σηµεία της χώρας αποτελεί ακόµα ζητούµενο, σε µια
χώρα όπου οι πολίτες πέφτουν καθηµερινά θύµα ηλεκτρονικής
απάτης, την ίδια στιγµή που η πανδηµία εκτόξευσε το ηλεκτρο-
νικό εµπόριο και τη χρήση του από τους πολίτες.

Καθώς όλο και περισσότεροι τοµείς της καθηµερινότητάς µας
συνδέονται µε τον ψηφιακό χώρο και η πανδηµία το δίχως άλλο
επιτάχυνε αυτήν την εξέλιξη, είµαστε όλο και πιο εκτεθειµένοι
στις κυβερνοαπειλές.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν από δύο µήνες ανακοινώ-
θηκε από τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης η στήριξη των κα-
πνοπαραγωγών της Θράκης µε µια ενίσχυση της τάξεως των 90
ευρώ ανά στρέµµα για τις απώλειες του εισοδήµατος την πε-
ρίοδο του κορωνοϊού.

Ήµουν εγώ ο ίδιος που ευχαρίστησα από αυτό το Βήµα, στην
οµιλία µου στον προϋπολογισµό, τον ίδιο τον Πρωθυπουργό, την
Πρόεδρο της Διακοµµατικής για τη Θράκη και τον κ. Σκυλακάκη
ως Αναπληρωτή Υπουργό Οικονοµικών. Δυστυχώς, όµως, έχω
να παρατηρήσω ότι τα χρονοδιαγράµµατα δεν τηρούνται και οι
εβδοµάδες περνούν χωρίς να υλοποιείται αυτή η απόφαση. Είναι
µια απόφαση για την οποία δεσµεύτηκε προσωπικά ο ίδιος ο
Πρωθυπουργός.

Κύριοι της Κυβέρνησης, πάρτε επιτέλους εδώ και τώρα την
πρωτοβουλία να υλοποιήσετε την υπόσχεσή σας προς αυτούς
τους φτωχούς ανθρώπους. Μπορεί για εσάς ο χρόνος να είναι
άπλετος, για εκείνους όµως µετράει ήδη αντίστροφα για την πα-
ραµονή τους στις καλλιέργειές τους και στις παραγωγικές τους
εστίες, διότι τον Μάρτιο αρχίζει η καλλιεργητική περίοδος και
χρειάζονται αυτά τα λεφτά. Ζουν µόνο από αυτά.

Αν µου ζητούσαν έναν και µόνο λόγο για να απευθύνω µοµφή
στην Κυβέρνηση, κύριοι συνάδελφοι, αυτός θα ήταν η οικονοµική
εγκατάλειψη της Θράκης, που γεννά απελπισία, µετανάστευση
και διευρύνει τις κοινωνικές ανισότητες και τη δυσπιστία των πο-
λιτών. Γιατί το κάνετε αυτό; Τι είναι εκείνο που σας εµποδίζει να
δείτε την πραγµατικότητα του σοβαρού κινδύνου που διατρέχει
η Θράκη; Ελπίζουµε και πιστεύουµε στο πόρισµα της διακοµµα-
τικής επιτροπής. Αν αποτελεί συνειδητή πολιτική επιλογή, τότε
θα κριθείτε στις κάλπες από τον λαό, αλλά για µένα και πέρα από
το όποιο στενό πολιτικό και κοµµατικό συµφέρον -όσοι µε ξέ-
ρουν, το ξέρουν- προέχει η σωτηρία των φτωχών αγροτών και
των µη προνοµιούχων της Θράκης. Κάντε το πριν να είναι πολύ
αργά για τον τόπο µας και την περιοχή µας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι -τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- το
Κίνηµα Αλλαγής επιµένει στο να καταθέτει συγκεκριµένες προ-
τάσεις, διεκδικώντας να είναι µέρος της λύσης και όχι του προ-
βλήµατος που αναπαράγει η πόλωση και η συσπείρωση των
κοµµατικών στρατών.

Η επόµενη σοσιαλδηµοκρατική κυβέρνηση της χώρας µας εί-
µαστε πεπεισµένοι ότι θα έχει κορµό και ιδεολογικό εκφραστή
το Κίνηµα Αλλαγής. Μέχρι τότε θα είµαστε παρόντες σε όλες τις
µάχες, µέσα και έξω από τη Βουλή, δίπλα στους πολίτες, µαζί µε
τον λαό, έχοντας ως στόχο να ανοίξουµε µια νέα σελίδα για το
µέλλον αυτού του τόπου.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε για τον χρόνο. 

Ακολουθεί ο Υπουργός κ. Παπαθανάσης και αµέσως µετά ο κ.
Βασιλειάδης.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Ανά-

πτυξης και Επενδύσεων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Καθώς η ώρα είναι 1.15’ δεν έχω δικαίωµα να υπερβώ τα δέκα
λεπτά. Θα είµαι σύντοµος, συνοπτικός και ουσιαστικός.

Στη συζήτηση σήµερα θα πρέπει, για να µπορέσουµε να είµα-
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στε αποτελεσµατικοί, να προσδιορίσουµε τις διαφορές µεταξύ
των δύο κοµµάτων, Νέας Δηµοκρατίας και ΣΥΡΙΖΑ. Νοµίζω ότι
εγώ θα συµφωνήσω µε τον κ. Βίτσα. Έχουµε τον κ. Μπάρκα που
είπε ότι µας χωρίζουν δύο κόσµοι.

Μας χωρίζουν δύο κόσµοι, γι’ αυτό, λοιπόν, θα σταθώ µόνο σε
µερικά από αυτά τα οποία µας χωρίζουν και συγκεκριµένα σε λέ-
ξεις που µας χωρίζουν, γιατί αυτές οι λέξεις είναι άγνωστες για
τον ΣΥΡΙΖΑ. Για µας είναι κανόνες αξιακοί ή κανόνες πολιτικής.

Πρώτη λέξη η «συγγνώµη». Δεν υπάρχει. Το είπατε όλοι εσείς,
κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, Βουλευτές της Νέας
Δηµοκρατίας. Το επαναλάβατε πολλές φορές. Ο Πρωθυπουργός
το είπε. Δεν έχουµε ακούσει ποτέ τη λέξη «συγγνώµη» στην ιστο-
ρία του κόµµατος του ΣΥΡΙΖΑ, ως κράτος, ως πολιτεία, ως κοι-
νωνία, ακόµα και σήµερα. Φεύγει ο κ. Μπάρκας. Φεύγετε; Καθί-
στε, θα µας πείτε τη συγνώµη σε λίγο.

Ακόµα και σήµερα που ο κ. Γεωργιάδης ζήτησε να πείτε ένα
«συγγνώµη» γι’ αυτόν τον διασυρµό που υπέστη, δεν είχατε το
θάρρος και την τόλµη να ψελλίσετε µία κουβέντα. Δεν µπορείτε.
Σας πνίγει η λέξη αυτή. Δεν µπορείτε να την πείτε, δεν µπορείτε
να την αρθρώσετε, ούτε όταν κλείνατε τις τράπεζες, ούτε όταν
βλέπατε τους συνταξιούχους έξω από τις τράπεζες πεσµένους
κάτω, ούτε στο Μάτι, ούτε όταν κοροϊδεύατε τους πολίτες µε τα
ψευτοδηµοψηφίσµατά σας, ούτε όταν αυξάνατε τους φόρους ή
µειώνατε τις συντάξεις. Δεν µπορείτε να την πείτε τη λέξη. Σας
πνίγει και δεν µπορείτε να την πείτε!

Δεύτερη λέξη η «αλήθεια». Τροµάζετε πάρα πολύ. Ο Κυριάκος
Μητσοτάκης µπορεί να βλέπει την πραγµατικότητα και να λέει
την αλήθεια στον κόσµο. Δεν µπορείτε να πείτε την αλήθεια γιατί;
Ο Κυριάκος Μητσοτάκης στον οποίο αναφερθήκατε, κύριε
Μπάρκα, έχει την ψυχική δύναµη, την ηθική και την πολιτική δύ-
ναµη να σηκώσει τους Έλληνες ψηλά, να τους κοιτάξει στα µάτια
και να πει συγγνώµη, να πει την αλήθεια στον ελληνικό λαό, αυτή
που δεν είπατε εσείς ποτέ κατά τα τεσσεράµισι χρόνια. Τροµά-
ζετε και προσδοκάτε οφέλη µέσα από την κλιµατική κρίση, γιατί
προφανώς αυτό που κάνετε σήµερα γίνεται διότι αισθάνεστε την
αναπνοή του ΚΙΝΑΛ πολύ κοντά σας και αυτό σας φοβίζει. Τρο-
µάζετε.

Είµαστε, λοιπόν, δύο κόσµοι. Δυόµισι χρόνια Κυβέρνησης, έξι
χρόνια από τότε που ο Κυριάκος Μητσοτάκης ανέλαβε την προ-
εδρία του κόµµατος. Σε όλες τις διαδικασίες, σε όλες τις εκλογές
έχετε χάσει. Σας τροµάζει αυτό, δεν µπορείτε να το αντιµετωπί-
σετε. Πρέπει να το κατανοήσετε αυτό. Δεν µπορείτε να αντιµε-
τωπίσετε τον Κυριάκο Μητσοτάκη.

Κληθήκαµε να αντιµετωπίσουµε πολλές κρίσεις, µεταναστευ-
τικό, απειλές από τους γείτονες, υγειονοµική κρίση, ενεργειακή
κρίση. Ήµασταν κοντά στην κοινωνία. Είναι εδώ και ο συνάδελ-
φος κ. Σκυλακάκης, 43,3 δισεκατοµµύρια το τρίτο µεγαλύτερο
ως ποσοστό του ΑΕΠ στην Ευρωζώνη. Κρατήσαµε την αγορά
ζωντανή, εκεί που άλλες µεγάλες χώρες της Ευρώπης είχαν
άδεια ράφια. Δεν έλειψε τίποτε κατά τη διάρκεια της πανδηµίας.
Φέραµε εργαλεία για να µπορέσει να ενηµερώνεται ο καταναλω-
τής. Συνεχίσαµε και µειώσαµε τους φόρους στηρίζοντας τις επι-
χειρήσεις και τα νοικοκυριά.

Τρίτη λέξη που σας στοιχειώνει και δεν µπορείτε να µην πείτε,
την φοβάστε είναι οι «επενδύσεις». Οι επενδύσεις, που για µας
είναι κανόνας πολιτικής, αναµένεται να αυξηθούν 21,9%. Η χώρα
µας θα έχει τη δεύτερη υψηλότερη αύξηση των επενδύσεων
στην Ευρώπη το 2022. Ο δείκτης επιχειρηµατικών προσδοκιών
ενισχύθηκε τον Οκτώβριο στις 112,9 µονάδες, η δεύτερη µεγα-
λύτερη άνοδος από τον Απρίλιο του 2007. Δεν φαντάζοµαι να αµ-
φισβητείτε αυτά τα στατιστικά.

Άµεσες ξένες επενδύσεις αύξηση 77% στην προσέλκυση, ενώ
την ίδια περίοδο στην Ευρώπη µειώθηκαν οι άµεσες ξένες επεν-
δύσεις κατά 13%. Για πρώτη φορά η Ελλάδα κατατάχθηκε µε-
ταξύ των δέκα πιο ελκυστικών προορισµών για ξένες επενδύσεις.
Δείκτης ανταγωνιστικότητας, ανεβήκαµε τρεις θέσεις στην παγ-
κόσµια κατάταξη. Στη διετία 2019 - 2020 η ανταγωνιστικότητα
της ελληνικής οικονοµίας βρέθηκε εκεί που δεν είχε βρεθεί τα
τελευταία δώδεκα χρόνια.

Πιστεύουµε ότι συνεχίζοντας τη µεταρρυθµιστική πολιτική µας
και αφού είµαστε συνεπείς σε αυτά τα οποία λέµε και το έχουµε

κάνει πράξη και το έχει αντιληφθεί η παγκόσµια επιχειρηµατική
κοινότητα, θα έχουµε µία ισχυρή ανάπτυξη. Συνεχίσαµε να δια-
χειριζόµαστε τα δηµοσιονοµικά µας µε τρόπο ώστε να µας εµπι-
στεύονται οι αγορές για να µπορούµε να δανειζόµαστε εν µέσω
της κρίσης, µιας και είχαµε ελλειµµατικό προϋπολογισµό.

Τέταρτη λέξη η «αξιοπιστία». Αποκαταστήσαµε το κύρος της
Ελλάδας στην παγκόσµια επενδυτική κοινότητα µέσα από τις δύ-
σκολες συνθήκες που περάσαµε. Θέσαµε ισχυρά θεµέλια ενός
εξωστρεφούς και σύγχρονου επιχειρηµατικού περιβάλλοντος,
του οποίου οι διαδικασίες συνεχώς απλοποιούνται και επιταχύ-
νονται.

Πέµπτη λέξη που δεν κατανοείτε -είναι άγνωστη στο λεξιλόγιό
σας- είναι η «εµπιστοσύνη». Δηµιουργήσαµε και συνεχίζουµε να
δηµιουργούµε µια σχέση εµπιστοσύνης µεταξύ κράτους και
επενδυτή και αυτό δίνει το µήνυµα προς την παγκόσµια επενδυ-
τική κοινότητα ότι είµαστε σοβαροί, γι’ αυτό οι ξένοι έρχονται και
θέλουν να αγοράσουν Ελλάδα, θέλουν να βρεθούν εδώ. Ξεµπλο-
κάραµε µεγάλες επενδύσεις. Φοβόσασταν να µιλήσετε µε τους
επενδυτές, κρυβόσασταν. Θα αναφερθώ στο Ελληνικό και πολ-
λές άλλες.

Συνεχίσαµε να απλοποιούµε το θεσµικό πλαίσιο για την αδει-
οδότηση, έτσι ώστε σήµερα το 80% των αδειοδοτήσεων της εκ-
κίνησης των επιχειρήσεων γίνεται µε απλή γνωστοποίηση. Κατα-
φέραµε -και συνεχίζουµε- να µειώσουµε τον χρόνο υπαγωγής
των επενδυτικών σχεδίων στον αναπτυξιακό νόµο.

Συνεχίζουµε, λέω, µε τον αναπτυξιακό, γιατί εκεί θα πάει ορι-
ζόντια και στις περιφέρειες της πατρίδας µας από µεσοσταθµικά
εξακόσιες εβδοµήντα ηµέρες στις εκατό ηµέρες.

Τα στατιστικά είναι σκληρά για εσάς, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ. Αγρο-
διατροφή: Από το 2016 µε την εφαρµογή του ν.4399, είναι 381%
και µιλάω για ετήσια αύξηση υπαγωγών στον αναπτυξιακό νόµο.
Εφοδιαστική αλυσίδα: Είναι 688% ετήσια αύξηση, χρονιά δικιά
σας µε χρονιά δικιά µας. Μεταποίηση: 170%. Τουρισµός: 254%.
Υπηρεσίες: 332%. Γενικά: Αύξηση 282%. Και για να µη σπαταλώ
χρόνο, 284% συνολικά σε κόστος υπαγωγής επενδύσεων σε όλη
την Ελλάδα.

Το καταθέτω στα Πρακτικά να το δείτε.
(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Ανάπτυξης και

Επενδύσεων κ. Νικόλαος Παπαθανάσης καταθέτει για τα Πρα-
κτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο
του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και
Πρακτικών της Βουλής)

Την επόµενη βδοµάδα ξεκινά -τη Δευτέρα- ο νέος αναπτυξια-
κός νόµος, ένα ισχυρό εργαλείο που θα δώσει ισχυρή ανάπτυξη
και θα φέρει επενδύσεις σε όλη την περιφέρεια, διότι οι περιφέ-
ρειες θα έχουν ισχυρή ποσόστωση στη στήριξή τους.

Στα δυόµισι χρόνια διακυβέρνησης εγκρίναµε είκοσι επτά νέες
στρατηγικές επενδύσεις προϋπολογισµού 5,4 δισεκατοµµυρίων
ευρώ, εγκρίναµε δεκαπέντε νέες συµπράξεις δηµοσίου-ιδιωτικού
τοµέα άνω των 2 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Τρέχουν όλα τα µεγάλα
οδικά έργα, τρέχει ο διαγωνισµός για τα δεκατρία περιφερειακά
Κέντρα Επιχειρήσεων της Πολιτικής Προστασίας, κάτι το οποίο
είναι κρίσιµο.

Προχωρήσαµε στη δίκαιη αναπτυξιακή µετάβαση. Προχώρησε
για πρώτη φορά η πολιτεία, όταν επί ΣΥΡΙΖΑ µειώθηκε κατά 52%
η λιγνιτική παραγωγή ενέργειας και δεν συνέβη τίποτε, δεν στρέ-
ψατε καν την προσοχή σας εκεί. Για πρώτη φορά η Ελλάδα στρέ-
φει την προσοχή στη δίκαιη αναπτυξιακή µετάβαση.

Οικοδοµούµε και θα συνεχίσουµε να οικοδοµούµε ένα κράτος
το οποίο θα δίνει το αίσθηµα της εµπιστοσύνης στους επενδυτές,
λιγότερο κράτος στις διαδικασίες.

Λέξη άγνωστη για σας η «ανάπτυξη»: «CISCO», «MICRO-
SOFT», «PFIZER», «AMAZON». Όταν εσείς καταθέτατε την πρό-
ταση δυσπιστίας, οι µεγάλοι οίκοι έρχονταν εδώ στην πατρίδα
µας για να επενδύσουν χρήµατα. Η «JP MORGAN» ήταν εδώ και
από την εξέλιξη, έτσι όπως φαίνεται και από την έρευνα της
«MARATHON VENTURE CAPITAL», θα καταγράψουµε ρεκόρ
επενδύσεων των startup Ελλήνων ιδρυτών και θα συνεχίσουµε
και θα είµαστε στις πρώτες θέσεις της Ευρώπης.

Κυρίες και κύριοι, ποτέ δεν διεκδικήσαµε το αλάθητο. Είµαστε
εδώ για να στηρίξουµε την οικονοµία, τις επιχειρήσεις και τους
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συµπολίτες µας.
Να συγχαρώ όλους τους εκατοντάδες εθελοντές, τους εργα-

ζόµενους για την αντιµετώπιση της κρίσης που περάσαµε και να
τονίσω ότι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας θα συνεχίσει δυ-
νατά, θα φέρει την ανάπτυξη, θα φέρει νέες θέσεις εργασίας, θα
αντιστρέψει το brain drain. Αυτός είναι o στόχος µας, αυτό είναι
το όραµά µας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε
Μπάρκα, για πείτε µου, παρακαλώ, τι θέλετε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, επί προσωπι-
κού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Για εξηγή-
στε µου ποιο είναι το προσωπικό.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Ο κύριος Υπουργός αναφέρ-
θηκε σε εµένα ονοµαστικά και θέλω να του απαντήσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σε ποιο
θέµα; Γιατί; Σας προσέβαλε σε κάτι;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Ναι, µε προσέβαλε.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ: Ότι φεύγετε είπε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας παρα-

καλώ, εγώ θα αποφασίσω. Θέλετε να αναλάβετε, κύριε Σπανάκη,
και το Προεδρείο της Βουλής; Ένα λεπτό!

Ο κύριος Υπουργός ανέφερε το όνοµά σας, χωρίς να πει κάτι
άλλο. Δεν τίθεται θέµα προσωπικού.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Βεβαίως και είπε, κύριε Πρό-
εδρε, ότι δεν καταλαβαίνω…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Δεν τίθεται
θέµα προσωπικού.

Συνεχίζουµε µε τον κ. Βασιλειάδη.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Δεν µε πεί-

σατε, αυτή είναι η άποψή µου!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Έτσι συµπεριφέρεστε, κύριε

Πρόεδρε; Είστε φίλοι µε τη Νέα Δηµοκρατία! Συγχαρητήρια! Σας
χαρακτηρίζει αυτή η στάση!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, κύριε Βασιλειάδη, έχετε τον λόγο.

(Θόρυβος στην Αίθουσα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Κύριοι συνάδελφοι, σας παρακαλώ!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ο Υπουργός

αναφέρθηκε σε εµένα και δεν µου δίνετε τον λόγο! Δεν δίνετε
τον λόγο σε Βουλευτή να απαντήσει!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Βα-
σιλειάδη, σας παρακαλώ, ξεκινήστε την οµιλία σας.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ (ΛΑΚΗΣ) ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Συµµετέχουµε σήµερα στην κορυφαία διαδικασία κοινοβου-
λευτικού ελέγχου, για να συζητήσουµε πρόταση δυσπιστίας κατά
της Κυβέρνησης που συνυπογράφουν τα µέλη της Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ.

Η αιτία, σύµφωνα µε το κείµενο της πρότασης που συνυπο-
γράφετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, είναι η ανα-
ποτελεσµατικότητα της Κυβέρνησης -κατά την άποψή σας- και
τα επιχειρήµατα που τη συνοδεύουν συνοψίζονται σε τρεις κα-
τηγορίες.

Ας τις δούµε µία προς µία.
Αναποτελεσµατικότητα -λέτε- στη διαχείριση της πανδηµίας.

Ποια είναι η πραγµατικότητα; Αρχικά, είχαµε υποδειγµατική αν-
τιµετώπιση του φαινοµένου κατά την κρίσιµη φάση του ξεσπά-
σµατος, όπου η Κυβέρνηση ενήργησε άµεσα και αποτελεσ-
µατικά, παίρνοντας µέτρα νωρίτερα από τις περισσότερες ευρω-
παϊκές χώρες.

Ταυτόχρονα, ξεκίνησε η ενίσχυση του ΕΣΥ, αρχικά στο κρίσιµο
κοµµάτι των ΜΕΘ, όπου οι κλίνες από πεντακόσιες πενήντα επτά
που ήταν το 2019 έχουν φτάσει τις χίλιες τριακόσιες. Σταδιακά
περνάµε στον ανασχεδιασµό και την ανασυγκρότηση του ΕΣΥ,
µε έµφαση στην πρωτοβάθµια φροντίδα, αλλά και στην περιφέ-

ρεια, εκεί όπου υπάρχει και το µεγαλύτερο πρόβληµα. Το ΕΣΥ
ενισχύθηκε επίσης µε δεκατέσσερις χιλιάδες γιατρούς, νοσηλευ-
τές και διοικητικό προσωπικό, ενώ και για το 2022 αναµένονται
έξι χιλιάδες επιπλέον προσλήψεις.

Και όλα αυτά µε δεδοµένο ότι ο αριθµός των εντατικολόγων ή
των πνευµονολόγων δεν είναι απεριόριστος ούτε µπορούν να εκ-
παιδευτούν νέοι από τη µία ηµέρα στην άλλη.

Όταν το εµβόλιο που υποστηρίζατε ότι δεν υπάρχει έγινε δια-
θέσιµο, οργανώθηκε µε πρωτοφανή και υποδειγµατικό τρόπο η
επιχείρηση «Ελευθερία».

Ποια ήταν η συνεισφορά του ΣΥΡΙΖΑ σε αυτή την εθνική προ-
σπάθεια; Για µία ακόµη φορά η υπονόµευσή της, είτε αυξάνον-
τας συνεχώς τα νούµερα των υγειονοµικών που ζητούσατε να
προσληφθούν, όταν βλέπατε ότι η Κυβέρνηση έτρεχε πιο γρή-
γορα και από τις κραυγές σας, είτε καλλιεργώντας τον φόβο µε
το εµβόλιο, µε αποτέλεσµα σήµερα το ποσοστό των ανεµβολία-
στων, ειδικά στις κρίσιµες ηλικίες, να κρατά ψηλά τον αριθµό των
απωλειών.

Για ποια αναποτελεσµατικότητα µιλάτε, λοιπόν, όταν το λαϊκό
αίσθηµα που επικαλείστε εκφράστηκε από την πρώτη στιγµή της
πανδηµίας µε τη φράση «ευτυχώς που δεν µας συνέβη επί ΣΥ-
ΡΙΖΑ!»;

Πάµε τώρα στην οικονοµία. Παρά τις αντιξοότητες και παρά
το µεγάλο πλήγµα από την πανδηµία στον τουρισµό παρατη-
ρούµε ισχυρή ανάκαµψη και πάντως ταχύτερη από τον µέσο όρο
των ευρωπαϊκών κρατών.

Επιπλέον, σε αυτή την ατυχή συγκυρία η Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας έφερε στη Βουλή µέτρα στήριξης για τη µεσαία
τάξη και τα αδύναµα στρώµατα περίπου 43 δισεκατοµµυρίων
ευρώ και παράλληλα, µειώσεις φόρων και ασφαλιστικών εισφο-
ρών. Ενίσχυσε την αξιοπιστία και το κύρος της χώρας.

Παρατηρούµε, επίσης, µείωση της ανεργίας, αύξηση των εξα-
γωγών και εµβληµατικές επενδύσεις από διεθνείς κολοσσούς
που θα δηµιουργήσουν πολλές και καλοπληρωµένες νέες δου-
λειές.

Ακόµα και το κύµα ακρίβειας στην ενέργεια και στα αγαθά, το
οποίο οφείλεται σε διεθνείς παράγοντες, η Κυβέρνηση έσπευσε
να το αντιµετωπίσει, προσφέροντας στήριξη στα νοικοκυριά.

Όλες αυτές τις σηµαντικές παρεµβάσεις ο ΣΥΡΙΖΑ τις κατα-
ψήφισε και οι µόνες προτάσεις που έκανε αφορούσαν αύξηση
των δαπανών του κράτους, την ίδια δηλαδή συνταγή που µας
οδήγησε στη µεγάλη κρίση χρέους.

Τρίτη κατηγορία επιχειρηµάτων περί δήθεν αναποτελεσµατι-
κότητας της Κυβέρνησης η αντιµετώπιση κρίσεων.

Ας ξεκινήσουµε από την κατάσταση που άφησε ο ΣΥΡΙΖΑ στην
Πολιτική Προστασία το 2019: Μερικά γραφεία σε έναν ακατάλ-
ληλο χώρο, υποστελεχωµένη και χωρίς εξοπλισµό. Μέσα σε δύο
χρόνια αυτή η εικόνα έχει αλλάξει ριζικά, παρά το γεγονός ότι τα
περιθώρια βελτίωσης παραµένουν προφανώς σηµαντικά. Χαρα-
κτηριστικό παράδειγµα αποτελεί το «112», το οποίο ήταν στα
συρτάρια για πάρα πολλά χρόνια και σήµερα είναι πλήρως λει-
τουργικό σώζοντας ζωές.

Στην πρόσφατη κακοκαιρία στην Αττική προφανώς και υπήρ-
ξαν αστοχίες και ανεπάρκειες, οι οποίες πρέπει να διορθωθούν.
Οφείλουµε να είµαστε προετοιµασµένοι. Ωστόσο, πρέπει να ανα-
γνωρίσουµε πως ήταν ένα σπάνιο σε ένταση φαινόµενο για την
Αττική. Τέτοιες χιονοκαταιγίδες αντιµετωπίζουµε συχνά στην
Πέλλα. Τις γνωρίζουµε και οι πολίτες και οι υπηρεσίες και ξέ-
ρουµε τι πρέπει να κάνουµε, όπως κι έγινε σε πολλές άλλες πε-
ριοχές της χώρας αυτές τις µέρες. Έχουµε πάρει ήδη τα µαθή-
µατά µας, όπως και στην περίπτωση της «Μήδειας», ενώ µεταρ-
ρυθµίσαµε και τον τρόπο αποζηµιώσεως από το κράτος προς τον
πολίτη για φυσικές καταστροφές.

Στην πρόταση δυσπιστίας, λοιπόν, λέτε πως η Κυβέρνηση δεν
χαίρει της εµπιστοσύνης των πολιτών. Εγώ ως Βουλευτής Πέλ-
λας θα µιλήσω για τους πολίτες της Πέλλας και για το τι έχουν
δει στα δυόµισι χρόνια διακυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας.

Οι πολίτες της Πέλλας, λοιπόν, έχουν δει να µπαίνει σε τροχιά
υλοποίησης µετά από πολλά χρόνια το µεγαλύτερο και σηµαντι-
κότερο έργο για την Περιφερειακή Ενότητα που δεν είναι άλλο
από τον οδικό άξονα Θεσσαλονίκη-Γιαννιτσά-Έδεσσα. Επιπλέον,
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δροµολογούνται έργα υποδοµών, όπως το νέο Δικαστικό Μέ-
γαρο της Έδεσσας, η κατασκευή δικτύου φυσικού αερίου στις
µεγάλες πόλεις και αργότερα η επέκτασή του και αλλού και ση-
µαντικά έργα άρδευσης, όπως το φράγµα Αλµωπαίου. Επίσης,
βλέπουν τη σηµασία που δίνει η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη στον τόσο σηµαντικό για την οικονοµία της Πέλλας πρω-
τογενή τοµέα. Μετά από χρόνια οι αγρότες µας πιστώνονται τις
ενισχύσεις και τις αποζηµιώσεις στην ώρα τους, ενώ για πρώτη
φορά το κράτος τηρεί την υποχρέωσή του και ενισχύει τον ΕΛΓΑ.
Παράλληλα, όλο και περισσότεροι νέοι άνθρωποι δραστηριοποι-
ούνται συνειδητά µε τη γη µέσω προγραµµάτων και κινήτρων.

Στην Πέλλα βλέπουµε τη στάση της Κυβέρνησης στα θέµατα
εξωτερικής πολιτικής, την επέκταση των χωρικών µας υδάτων
και την αποτελεσµατική υπεράσπιση των εδαφών και των δικαιω-
µάτων µας από τον Έβρο µέχρι την Ανατολική Μεσόγειο, τη στή-
ριξη των Ενόπλων Δυνάµεων και την προµήθεια σύγχρονων
συστηµάτων, όπως των αεροσκαφών Ραφάλ. Όµως, βλέπουµε
τη στάση της Κυβέρνησης και σε θέµατα της καθηµερινότητάς
µας, όπως είναι τα άλµατα στην ψηφιακή διακυβέρνηση και στην
αναβάθµιση των υπηρεσιών προς τον πολίτη ή στα ευαίσθητα θέ-
µατα των ατόµων µε αναπηρία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Παρά τις δυσκολίες και τις αστοχίες, εφαρµόζουµε το πρό-

γραµµά µας. Γίνονται και λάθη. Τα αναγνωρίζουµε, µαθαίνουµε
από αυτά και προχωράµε. 

Αντιθέτως, λοιπόν, αποκαταστήσαµε την εµπιστοσύνη των πο-
λιτών προς το κράτος. Οπότε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν
είχατε κάνει εσείς την αυτοκριτική σας, δεν θα µιλούσατε για τη
χειρότερη Κυβέρνηση που γνώρισε ο τόπος από τη Μεταπολί-
τευση και µετά. Για να αντιµετωπίσετε δικά σας πολιτικά αδιέ-
ξοδα καταφεύγετε στην πόλωση, την καταστροφολογία και τα
ψεύδη.

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας έχει την εµπιστοσύνη της
κοινωνίας της Πέλλας, κύριε Πρόεδρε. Συνεπώς έχει και τη δική
µου εµπιστοσύνη και γι’ αυτό και θα καταψηφίσω την πρόταση
δυσπιστίας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε, κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Βασίλειος Κόκκαλης από τον ΣΥΡΙΖΑ.
Μετά ο κ. Κελέτσης, ο κ. Λαµπρούλης και ο κ. Σκυλακάκης.

Ορίστε, κύριε Κόκκαλη, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το αν είναι αποτελεσµατική ή

όχι µία πρόταση δυσπιστίας, ασχέτως από την ευδοκίµηση
αυτής, κρίνεται από την κριτική την οποία δέχεται. Πρώτα απ’
όλα, το πανίσχυρο, σύµφωνα µε τον Περιφερειάρχη Αττικής, τον
κ. Γεώργιο Πατούλη, επικοινωνιακό σύστηµα της Κυβέρνησης
και εν συνεχεία οι µέχρι τώρα αγορεύσεις των Βουλευτών, αλλά
και των Υπουργών που προτίθενται να καταψηφίσουν την πρό-
ταση δυσπιστίας, η πλειοψηφία αυτών των αγορεύσεων, οι οκτώ
στις δέκα, αναφέρονται σε επιχειρήµατα, όπως ότι µέσα στην Αί-
θουσα είναι δύο, τρεις, τέσσερις Βουλευτές της Αξιωµατικής Αν-
τιπολίτευσης και ότι αυτή η κίνηση είναι µια κίνηση απελπισίας,
µια κίνηση αδιεξόδου.

Η πρόταση δυσπιστίας αποτελεί την αρχή της απολογίας, η
οποία άρχισε χθες και θα τελειώσει µε την ετυµηγορία του ελλη-
νικού λαού στις εκλογές. Ο Κανονισµός, αλλά και η λογική, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, λένε ότι στην πρόταση δυσπιστίας
θα έπρεπε να αντιπαρατίθενται οι πολιτικές της Κυβέρνησης,
διότι η πρόταση δυσπιστίας αφορά τη γενικότερη κυβερνητική
πολιτική. Αντ’ αυτού έχουµε φαιδρά -στην κυριολεξία- επιχειρή-
µατα για να αντικρούσουν την πρόταση δυσπιστίας, στην ουσία
έχουµε πολύ λίγα πράγµατα.

Αρχικά θα πρέπει να απολογηθείτε για την πανδηµία. Πρέπει
να απολογηθείτε στον ελληνικό λαό, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, διότι µετά το πρώτο κύµα και ενώ γνωρίζατε ότι το Εθνικό
Σύστηµα Υγείας απαιτεί ουσιαστική και πραγµατική στήριξη, εν-

τούτοις δεν το πράξατε. Πρέπει να απολογηθεί ο κ. Μητσοτάκης
στον ελληνικό λαό, γιατί ενώ γνώριζε ότι τα PCR συνταγογρα-
φούνται στις περισσότερες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, το
απέκρυψε από τον ελληνικό λαό και είπε ψέµατα κατάµουτρα.
Πρέπει να απολογηθεί ο κ. Μητσοτάκης, διότι ενώ γνώριζε ότι η
θνητότητα εκτός µονάδων εντατικής θεραπείας αυξάνεται, εν-
τούτοις δεν έπραξε τίποτα.

Πρέπει να απολογηθείτε στους συνταξιούχους για τη φορολό-
γηση των αναδροµικών, την ίδια ώρα που ξοδέψατε εκατοµµύρια
ευρώ για ανύπαρκτα site, σύµφωνα µε τη λίστα Πέτσα. Θα πρέπει
να απολογηθείτε στους εργαζόµενους του ιδιωτικού τοµέα
στους οποίους τάζετε τον Μάιο αύξηση-ψίχουλα του κατώτατου
µισθού. Πρέπει να απολογηθείτε στους ελεύθερους επαγγελµα-
τίες για τη µη διαγραφή του «κορωνοχρέους». Πρέπει να απολο-
γηθείτε για την ακρίβεια.

Επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε, να αναφερθώ στην ακρίβεια
λίγο παραπάνω. Πραγµατικά άκουσα τον κ. Γεωργιάδη και για να
είµαι ειλικρινής, λόγω της στεντόρειας φωνής του, είχα αµφιβο-
λίες. Είπα µέσα µου «Λες να έχει δίκιο; Μήπως είναι αυτή η πραγ-
µατικότητα που περιέγραψε και ο τραπεζίτης µε τον οποίο συ-
ναντήθηκε ο Πρωθυπουργός µε το 1,1 δισεκατοµµύριο σώσει την
Ελλάδα;». 

Ήρθε η ώρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να αφήσουµε λίγο
στην άκρη τα επικοινωνιακά τερτίπια και να ασχοληθούµε µε την
ουσία. Έχω εδώ έναν λογαριασµό και θα περιµένω µία απάν-
τηση. Αυτός ο λογαριασµός είναι διµήνου και αφορά την
εστίαση. Για τους µήνες Σεπτέµβριο-Οκτώβριο ο λογαριασµός
ήταν 2.800 ευρώ και για τους µήνες Οκτώβριο-Νοέµβριο ήταν
13.608 ευρώ. Εδώ, λοιπόν, τώρα πρέπει να πούµε αλήθειες. Πώς
θα καλύψει αυτός ο επιχειρηµατίας αυτά τα δέκα χιλιάρικα;

Να κάνω µία υπόθεση χάριν διαλόγου και συναινετικής διάθε-
σης; Ας πούµε ότι επιδοτείτε τις 5.000 ευρώ, όπως είπε ο κ. Σκρέ-
κας, δηλαδή το 50%. Τα άλλα πέντε χιλιάρικα πού θα τα βρει;
Αυτή είναι η αύξηση του διαθέσιµου εισοδήµατος; Πού θα τα
βρει τα άλλα πέντε; Θέλω κάποιος να δώσει µία πειστική απάν-
τηση και σε µένα και στον πολίτη. Κι αυτά είναι χιλιάδες. Θα τα
δώσει ο τραπεζίτης µε τον οποίο συναντήθηκε ο κ. Μητσοτάκης;
Πού θα τα βρει τα άλλα πέντε χιλιάρικα, όταν δεν µπορεί να δα-
νειστεί από τις τράπεζες;

Είπε ο κ. Γεωργιάδης ότι έχουµε αύξηση του διαθέσιµου εισο-
δήµατος 6% σύµφωνα µε τη EUROSTAT. Και επειδή µου αρέσει
να µιλάω µε στοιχεία, αναφερόταν σε σχέση µε το 2020 που ήταν
κλειστή η οικονοµία.

Προσκοµίζω έρευνα της EUROSTAT για την αύξηση του κό-
στους στέγασης στην Ελλάδα όπου έχουµε αρνητική πρωτιά και
δηµοσίευµα πριν από πέντε µέρες της εφηµερίδας «ΚΑΘΗΜΕ-
ΡΙΝΗ». Υπάρχει αρνητική πρωτιά για τη χώρα µας. Στην Ελλάδα
έχουµε το υψηλότερο κόστος στέγασης. Το πρόβληµα έγκειται,
λέει η «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ», στο ότι οι αυξήσεις στα ενοίκια δεν ακο-
λουθούν τα αντίστοιχα εισοδήµατα των νοικοκυριών.

Συγγνώµη τώρα, δουλευόµαστε; Πού είναι ο κ. Γεωργιάδης
για να αντικρούσει εδώ αυτά τα στοιχεία; Εµείς είµαστε εκτός
πραγµατικότητας ή αυτοί που τα ισχυρίζονται;

Πρέπει να απολογηθείτε και στους αγρότες. Ειλικρινά, απευ-
θύνοµαι στους Βουλευτές από αγροτικές περιοχές για την αλ-
λαγή του Κανονισµού. Το να καταβάλλονται οι αποζηµιώσεις
στην ώρα τους είναι υποχρέωση του κράτους. Αναφορικά µε την
αλλαγή του κανονισµού είπαµε: «Προχωρήστε, κάντε το». Ξεκί-
νησε στις 16 Δεκεµβρίου του 2018 η αλλαγή του κανονισµού. Δεν
µπορεί να γίνει σε έξι µήνες και σε έναν χρόνο. Προχωρήστε,
κάντε το... 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Του ΕΛΓΑ;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ο Κανονισµός του ΕΛΓΑ.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Ξεκίνησε πιο µπροστά! Ήσασταν Υπουργός!
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Στις 16 Δεκεµβρίου 2018, κύριε Βε-

συρόπουλε. Τότε ελήφθη η απόφαση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-

νάδελφε, να ολοκληρώσετε, σας παρακαλώ.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Αυτά θα τα πείτε; Αυτό περιµένει ο
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αγροτικός κόσµος, γιατί η έγκαιρη καταβολή των αποζηµιώσεων
είναι ούτως ή άλλως υποχρέωση του κράτους. Μιλάµε για την
αλλαγή του Κανονισµού. Αυτά περιµένει να ακούσει αυτό το τριή-
µερο ο πρωτογενής τοµέας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, σε είκοσι δευτερόλεπτα.
Το µεγαλύτερο έγκληµα στον πρωτογενή τοµέα είναι η άναρχη

και ανεξέλεγκτη εγκατάσταση φωτοβολταϊκών σε όλους τους
κάµπους, µε αποτέλεσµα σε πολύ λίγα χρόνια να µειωθεί η πα-
ραγωγή αγροτικών προϊόντων. Αυτό είναι το όραµά σας για τον
πρωτογενή τοµέα;

Καταθέτω για τα Πρακτικά τα έγγραφα που σας ανέφερα.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Κόκκαλης κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έχουν ζη-
τήσει και οι δύο Υπουργοί τον λόγο.

Ορίστε, κύριε Σκυλακάκη, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-

νοµικών): Εγώ απλώς θα ήθελα να πω ότι πράγµατι η έγκαιρη
καταβολή αποζηµιώσεων είναι υποχρέωση του κράτους, γι’ αυτό
και σήµερα καταβάλλονται έγκαιρα αποζηµιώσεις και µάλιστα
πολύ περισσότερες από αυτές που προβλέπει ο ΕΛΓΑ -βλέπε
στον τελευταίο παγετό- σε αντίθεση µε την περίοδο του ΣΥΡΙΖΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,
κύριε Βεσυρόπουλε, έχετε κι εσείς τον λόγο.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Κύριε συνάδελφε, είναι έτσι ακριβώς όπως είπε ο κύριος Υπουρ-
γός. Καταβάλλονται στην ώρα τους και όπως πρέπει να καταβάλ-
λονται οι αποζηµιώσεις και όχι αυτά τα ψίχουλα που µοιράζατε
όλα τα προηγούµενα χρόνια.

Δεύτερον, ο Κανονισµός του ΕΛΓΑ άρχισε να αλλάζει, δηλαδή
ξεκίνησε η διαδικασία αλλαγής µε την τροπολογία που κατατέ-
θηκε επί κ. Καρασµάνη το 2014 και ξεκίνησαν οι αναλογιστικές
µελέτες. Κυβερνήσατε -είναι και ο κ. Αποστόλου εδώ, που ήταν
πρώην Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και εσείς Υφυπουργός
Αγροτικής Ανάπτυξης- τεσσεράµισι χρόνια και είναι θράσος να
έρχεστε µετά από τόσα χρόνια και να µιλάτε για την αλλαγή του
Κανονισµού. Είναι ψευδές ότι ξεκίνησε το 2018. Κυβερνήσατε και
δεν κάνατε τίποτα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Προχω-
ράµε…

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα δέκα δευ-
τερόλεπτα για τον διάλογο!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Όχι, όχι,
δεν υπάρχει διάλογος παραπάνω από αυτό.

Ο κ. Κελέτσης έχει τον λόγο και συνεχίζει ο κ. Λαµπρούλης.
Ορίστε, κύριε Κελέτση, έχετε τον λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΕΛΕΤΣΗΣ: Εγώ πάντως, κύριε συνάδελφε, όταν

εκλέχτηκα το 2019 στον Έβρο, το πρώτο αίτηµα που δεχτήκαµε
όλοι οι συνάδελφοι που εκλεγήκαµε ήταν να καταβληθούν χρή-
µατα που τους χρωστούσε το κράτος από πληµµύρες του 2016.
Γι’ αυτά δεν είχε γίνει καµµία προεργασία, δεν είχε γίνει καµµία
προετοιµασία. Τα κάναµε όλα εµείς µέσα σε ελάχιστους µήνες
και τα καταβάλαµε µέσα στο 2019. Αυτά για το αν πρέπει το κρά-
τος να είναι συνεπές για να πληρώνει τις αποζηµιώσεις. Έχετε
δίκιο. Φυσικά και πρέπει να είναι.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Σύνταγµά µας στο άρθρο 84
δίνει τη δυνατότητα υποβολής πρότασης δυσπιστίας προς την
Κυβέρνηση ως το ισχυρότερο όπλο της Αντιπολίτευσης απέναντι
στην Κυβέρνηση. Μάλιστα, το άρθρο αυτό προβλέπει ότι θα πρέ-
πει τα θέµατα για τα οποία υπάρχει η αµφισβήτηση να αναφέ-
ρονται σαφώς στην πρόταση δυσπιστίας.

Με µια πρόχειρη αναζήτηση στη νεότερη πολιτική µας ιστορία
προσπάθησα να δω για ποια ζητήµατα πράγµατι µεγάλα υποβλή-
θηκαν προτάσεις δυσπιστίας. Ακούστε. Το 1988 κατέθεσε πρό-
ταση δυσπιστίας ο Κωνσταντίνος Μητσοτάκης προς τον Ανδρέα

Παπανδρέου για θέµατα εξωτερικής πολιτικής και οικονοµίας.
Το 1989 κατέθεσε πάλι ο Κωνσταντίνος Μητσοτάκης για το σκάν-
δαλο Κοσκωτά. Τον Μάρτιο του 1993 ο Ανδρέας Παπανδρέου
κατέθεσε προς τον Μητσοτάκη για εθνικό θέµα που ήταν ανοιχτό
τότε. Το 1996 κατατέθηκε πάλι πρόταση δυσπιστίας λόγω αδυ-
ναµίας του τότε Πρωθυπουργού να ασκήσει τη διακυβέρνηση
της χώρας, γιατί ήταν στο νοσοκοµείο.

Πάντως, για θέµατα κλεισίµατος δρόµου από µία σφοδρή κα-
κοκαιρία ουδέποτε στην ελληνική πολιτική ιστορία έχει κατατεθεί
πρόταση δυσπιστίας, αλλά νοµίζω πως και παγκοσµίως αυτό
είναι ένα πρωτοφανές παγκόσµιο ρεκόρ και µόνο ο ΣΥΡΙΖΑ θα
µπορούσε να το κάνει. Και θα πίστευε κανείς ότι το θέµα της δια-
χείρισης κρίσεων ήταν και το προνοµιακό πεδίο στο οποίο θα
µπορούσε ο ΣΥΡΙΖΑ να διαπρέψει; Νοµίζω πως όλοι έχουµε ακρι-
βώς την αντίθετη εικόνα. Φυσικά, όλοι γνωρίζουµε ποιοι είναι οι
πραγµατικοί λόγοι για τους οποίους υποβλήθηκε αυτή η πρό-
ταση δυσπιστίας. Αναφέρθηκαν σ’ αυτά πολλοί οµιλητές, ακόµη
και οµιλητές του ΣΥΡΙΖΑ και δεν χρειάζεται να το αναφέρω.
Απλώς, εγώ θα ήθελα να πω ότι πίστεψαν ότι µε την «Ελπίδα»
µπορεί να υπάρξει και µια ελπίδα σωτηρίας και επιβίωσης για το
κόµµα του ΣΥΡΙΖΑ ως Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης.

Για µας πάντως η πρόταση είναι καλοδεχούµενη και σας ευ-
χαριστούµε που την υποβάλατε, γιατί µας δώσατε και µας δίνετε
την ευκαιρία να αναδείξουµε τι έχουµε κάνει µέχρι σήµερα σε
όλους τους τοµείς, στην οικονοµία, στα εθνικά µας θέµατα, στην
άµυνα, στον τοµέα της ψηφιοποίησης του κράτους, στην παιδεία,
ακόµη και στην υγεία. Είναι ευκαιρία να θυµίσουµε ταυτόχρονα
ορισµένα σηµεία από τη δική σας διακυβέρνηση, όπως το ναυά-
γιο στην πολιτική σας για το µεταναστευτικό, το τέταρτο αχρεί-
αστο µνηµόνιο, το κλείσιµο των τραπεζών και τα capital control,
τις ουρές και τις λιποθυµίες έξω από τα υποκαταστήµατα των
τραπεζών τον Ιούνιο του 2015, τις προσπάθειες χειραγώγησης
του Τύπου και ελέγχου των περιβόητων «αρµών» της εξουσίας
και της δικαιοσύνης. Βέβαια, για τη διαχείριση των κρίσεων δύο
λέξεις αρκούν: Μάνδρα και Μάτι. Τίποτε άλλο.

Δεν θα αναφερθώ στα επιτεύγµατα αυτής της Κυβέρνησης
γιατί πολλοί από τους προηγούµενους οµιλητές, όπως και ο τε-
λευταίος Αναπληρωτής Υπουργός Ανάπτυξης, αναφέρθηκαν
πάρα πολύ αναλυτικά. Απλώς θα ήθελα να πω για ένα θέµα που
εµάς στον Έβρο µας ενδιαφέρει ιδιαίτερα, το µεταναστευτικό,
όπου αλλάξαµε το δόγµα και την πολιτική µας, στέλνοντας σα-
φέστατο µήνυµα ότι η χώρα δεν είναι ξέφραγο αµπέλι. Η πρώτη
απάντηση δόθηκε στις Καστανιές τον Μάρτιο του 2020 στα ελ-
ληνοτουρκικά σύνορα. Έκτοτε ενισχύσαµε την ασφάλεια και το
αίσθηµα της ασφάλειας στους πολίτες, εµπλουτίζοντας Στρατό
και Αστυνοµία, αλλά και το Λιµενικό µε νέα µέσα τεχνολογικά,
αλλά και µε καινούργιο ανθρώπινο δυναµικό, µε συνοριοφύλακες
και ΕΠΟΠ.

Επεκτείναµε και αναβαθµίσαµε τον φράκτη σε σαράντα χιλιό-
µετρα. Να σας θυµίσω ότι για τον φράχτη αυτόν είχατε την
άποψη ότι δεν έπρεπε να γίνει.

Προχωρήσαµε σε σηµαντικές µεταρρυθµίσεις φυσικά στην
παιδεία.

Βεβαίως, στην υγεία είναι αλήθεια ότι παραλάβαµε ένα σύ-
στηµα γερασµένο και τραυµατισµένο από τα χρόνια της κρίσης.
Αυτό είναι λογικό να επηρεάζει και να περιορίζει τις δυνατότητες
του συστήµατος στην αντιµετώπιση της πανδηµίας, όπως αυτή
που αντιµετωπίζουµε τα τελευταία δύο χρόνια. Παρ’ όλα αυτά,
καταφέραµε και να προσλάβουµε δέκα χιλιάδες γιατρούς και νο-
σηλευτικό προσωπικό, από τους οποίους πέντε χιλιάδες θα µεί-
νουν στο ΕΣΥ µέσα από διαδικασίες του ΑΣΕΠ και, βέβαια, να
υπερδιπλασιάσουµε τις κλίνες ΜΕΘ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µπορούσε βέβαια κανείς να
αναφερθεί σε πολλά, αλλά επειδή ο χρόνος είναι πολύ περιορι-
σµένος, τελειώνοντας πρέπει να σας ευχαριστήσουµε και για
έναν ακόµη λόγο: Μας δώσατε την ευκαιρία να αναδείξουµε την
αξία της συγγνώµης στην πολιτική, κάτι που δεν είναι ούτε εύ-
κολο αλλά ούτε και συχνό. Σίγουρα και λάθη γίνονται και αδυνα-
µίες αναδεικνύονται σε µια καθηµερινή διακυβέρνηση. Και, βέ-
βαια, στην περίπτωση της τελευταίας κακοκαιρίας, της «Ελπί-
δας», έγινε φανερό ότι υπάρχουν αδυναµίες στη λειτουργία του

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΑ’ - 29 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2022 5929



κράτους και πρέπει να γίνουν αλλαγές ειδικά στον σχεδιασµό αν-
τιµετώπισης των κρίσεων. Κάποια µέσα ίσως να µας λείπουν.
Αυτά πρέπει να τα αποκτήσουµε. Ικανοί άνθρωποι υπάρχουν.
Τους έχουµε. Αυτό που χρειάζεται είναι ένα σφιχτό σχέδιο δια-
χείρισης κρίσεων το οποίο θα εφαρµόζεται σε αυτές τις περιπτώ-
σεις.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, κλείνω τη φράση µου.
Εµείς καταφέραµε να αντιµετωπίσουµε µέχρι τώρα επιτυχώς

τέσσερις κρίσεις πολύ σηµαντικότερες από την κρίση αυτή της
κακοκαιρίας. Είµαστε σίγουροι ότι µε την εµπειρία αυτή θα βελ-
τιωθούµε, θα αλλάξουµε θα γίνουµε καλύτεροι. Αυτή η συζήτηση
µας δίνει άλλη µια δυνατότητα να κάνουµε ένα νέο ξεκίνηµα, να
ανανεώσουµε τη σχέση εµπιστοσύνης µας µε τους πολίτες και
γι’ αυτό σας ευχαριστούµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει ο κ. Λαµπρούλης από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας.
Ακολουθεί ο κ. Σκυλακάκης µε τον οποίο ολοκληρώνονται οι το-
ποθετήσεις των Υπουργών και συνεχίζουµε µε τον κ. Λιούπη από
τη Νέα Δηµοκρατία, την κ. Αλεξοπούλου, τον κ. Αποστόλου, τον
κ. Μπαραλιάκο, τον κ. Αρβανιτίδη, τον κ. Γιόγιακα, τον κ. Μω-
ραΐτη, τον κ. Στεφανάδη και κλείνουµε µε τον κ. Παπαναστάση.

Κύριε Λαµπρούλη, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Στο ερώτηµα αν πρέπει να καταδικαστεί η πολιτική της Κυβέρ-

νησης της Νέας Δηµοκρατίας, όπως και των προηγούµενων αν-
τιλαϊκών κυβερνήσεων, µε την ψήφο στη Βουλή, το ΚΚΕ απαντάει
«ναι». 

Το κρίσιµο ζήτηµα όµως για εµάς είναι να αποκτήσει το εργα-
τικό - λαϊκό κίνηµα την πίστη στη δύναµη και την ικανότητα να
γκρεµίσει αυτή την Κυβέρνηση και κάθε κυβέρνηση στο έδαφος
της εξουσίας και της οικονοµικής κυριαρχίας του κεφαλαίου,
γιατί ακριβώς µια τέτοια κυβέρνηση πάντα νοµοθετεί σε βάρος
του, ανεξάρτητα από το πώς αυτοαποκαλείται, φιλελεύθερη, νε-
οφιλελεύθερη, σοσιαλδηµοκρατική, κεντροαριστερή, αριστερή
και πάει λέγοντας. 

Ο λαός µπορεί να καθορίσει τις εξελίξεις αν καταλάβει και χρη-
σιµοποιήσει τη δύναµή του µε σκοπό να πάρει ο ίδιος την εξου-
σία, αν συνειδητοποιήσει ότι το παιχνίδι δεν παίζεται στο Κοι-
νοβούλιο, αλλά στην οργάνωση στους τόπους δουλειάς, αν ορ-
γανωµένος δυναµώσει την πάλη του ενάντια στα µονοπώλια και
την πολιτική που τα υπηρετεί και τα στηρίζει, µία πολιτική για την
οποία η έλευση της πανδηµίας αποκάλυψε µε τον πιο τραγικό
τρόπο τις διαχρονικές ευθύνες όλων των κυβερνήσεων, όπως και
της σηµερινής Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας, µε τη δια-
µόρφωση ενός συστήµατος υγείας τελείως αναντίστοιχου µε τις
σηµερινές δυνατότητες και ανάγκες του λαού.

Αυτό συµβαίνει διότι, ανεξάρτητα από τις επιµέρους συνταγές
διαχείρισης που ακολούθησαν όλες οι κυβερνήσεις, προωθούν-
ται µέτρα που έχουν έναν κοινό στόχο: την πιο αποτελεσµατική
υλοποίηση της στρατηγικής της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του κε-
φαλαίου για τη διαµόρφωση ακόµα πιο φθηνών εργαζοµένων ως
προϋπόθεση τόνωσης της ανταγωνιστικότητας και της ανάκαµ-
ψης της κερδοφορίας των επιχειρηµατικών οµίλων. Η στρατηγική
αυτή υπηρετείται και µέσα από την πολιτική µείωσης του µη µι-
σθολογικού κόστους, όπως µέσω της περικοπής δαπανών για
την πρόληψη, θεραπεία και αποκατάσταση της υγείας των εργα-
ζοµένων και των οικογενειών τους. Αυτή είναι η βασική αιτία που
το αποτέλεσµα όλων των σχεδίων όλων των κυβερνήσεων οδηγεί
από το κακό στο χειρότερο τους όρους ζωής και υγείας του
λαού.

Σε αυτή τη στρατηγική υποτάσσεται η λειτουργία των δηµό-
σιων µονάδων υγείας και των παροχών µε τα κριτήρια του κό-
στους, της ανταποδοτικότητας, της επιχειρηµατικότητας, της
εµπορευµατοποίησης, της ατοµικής ευθύνης, µε αποτέλεσµα τα
οξυµµένα προβλήµατα του λαού για την προστασία και αποκα-
τάσταση της υγείας του συνεχώς να επιδεινώνονται. 

Στην υπηρέτηση αυτής της στρατηγικής οφείλεται η µε ωµό

τρόπο αποτύπωση από την Κυβέρνηση της λογικής ότι δεν είναι
απαραίτητο ένα πολυτελές σύστηµα υγείας που θα µείνει αµα-
νάτι µετά την πανδηµία και το ότι η Κυβέρνηση παλεύει να στρι-
µώξει και τη διαχείριση της πανδηµίας στο κριτήριο του κόστους
- οφέλους.

Είναι η πολιτική που προτάσσει τα παζάρια µε τους κλινικάρ-
χες αντί για την άνευ όρων επίταξη των υποδοµών τους, µε την
Κυβέρνηση να λέει πως ό,τι επιτάσσεται αποζηµιώνεται, γιατί δεν
έχουµε κοµµουνισµό, και τον ΣΥΡΙΖΑ να µιλά για δίκαιη αποζη-
µίωση των κλινικαρχών. 

Είναι η πολιτική που βλέπει την πανδηµία ως ευκαιρία για την
προώθηση των αντιδραστικών αναδιαρθρώσεων στην υγεία µέσα
από το λεγόµενο «νέο ΕΣΥ», της επιχειρηµατικής δράσης, µε
πρόβα τζενεράλε τις γενικευµένες εργολαβίες λόγω των ελλεί-
ψεων σε προσωπικό, τις µετακινήσεις υγειονοµικών, τις αναστο-
λές, τα κλεισίµατα, τις συγχωνεύσεις, τις µετατροπές κλινικών,
αλλά και το κλείσιµο νοσοκοµείων που όλες οι κυβερνήσεις δια-
τηρείτε τόσα χρόνια. 

Είναι η πολιτική που βλέπει την υγεία ως πεδίο επιχειρηµατικής
δράσης, µε τους ιδιώτες να τρέφονται από κάθε έλλειψη στα δη-
µόσια νοσοκοµεία και την πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας, να
αβγαταίνουν τα κέρδη τους από κάθε µέρα αναµονής για µια
στοιχειώδη ιατρική πράξη. 

Είναι η πολιτική των νοσοκοµείων-ανωνύµων εταιρειών, των
ΣΔΙΤ, όπως αυτά που εγκαινίασε ο ΣΥΡΙΖΑ στο Νοσοκοµείο της
Σαντορίνης, η πολιτική που µοιράζει την πίτα της υγείας στους
οµίλους, αφήνοντας τον λαό εκτεθειµένο, µε ελάχιστες παροχές. 

Είναι η πολιτική των πρωτοκόλλων-λάστιχο, των κοµµένων και
ραµµένων στα µέτρα της εργοδοσίας, των σχολείων που λει-
τουργούν µε ακόµα χειρότερους όρους, των µέσων µεταφοράς
που αποτελούν εστίες υπερµετάδοσης.

Είναι η πολιτική του ακόµη πιο µειωµένου προϋπολογισµού για
την υγεία για το 2022, σε συνέχεια όλων των περικοπών από κάθε
κυβέρνηση των προηγούµενων ετών, αλλά και της αύξησης των
πληρωµών των εργαζοµένων στα ασφαλιστικά ταµεία, της συνέ-
χισης της αφαίµαξης των λαϊκών εισοδηµάτων για αγορά υπη-
ρεσιών υγείας, που το 2019 αντιστοιχούσε στα 5,7 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ, ενώ το διάστηµα 2012 - 2019 η δηµόσια φαρµακευ-
τική δαπάνη µειώθηκε κατά 50% και η συµµετοχή των ασθενών
µόνο για τα αποζηµιούµενα φάρµακα αυξήθηκε κατά 52,8%. Και
ακριβώς αυτή η τεράστια επιβάρυνση του λαού γίνεται προκει-
µένου να εξοικονοµηθούν πόροι για τη στήριξη του κεφαλαίου.

Είναι, λοιπόν, η ίδια εγκληµατική αντιλαϊκή πολιτική που µετα-
τρέπει το εµβόλιο από πολύτιµο όπλο για την αντιµετώπιση της
πανδηµίας σε βολικό άλλοθι για κράτος και εργοδοσία, για να
ξεµπερδεύουν µε όσα µέτρα κοστίζουν, αλλά και να εµπεδώνεται
η ατοµική ευθύνη. 

Είναι η πολιτική που οδήγησε τα νοσοκοµεία σε µπλακάουτ µε
τον πρώτο χιονιά, που κλήθηκαν να σηκώσουν το επιπλέον βάρος
µιας κακοκαιρίας που είχε προβλεφθεί, µε τεράστιες ελλείψεις
σε προσωπικό και υποδοµές, χωρίς καµµία ενίσχυση, χωρίς καµ-
µία ουσιαστική φροντίδα για τους υγειονοµικούς και τους ασθε-
νείς.

Με αυτή, λοιπόν, την πολιτική χρειάζεται να αναµετρηθεί ο ερ-
γαζόµενος λαός, σε µία περίοδο που επιβεβαιώνεται πως δεν
υπάρχει δίκαιο αίτηµα για την προστασία του που να µη σκοντά-
φτει στη στρατηγική της υγείας-εµπόρευµα, που να µη συγ-
κρούεται µε την επιχειρηµατική δράση.

Εκεί, λοιπόν, χρειάζεται να στοχεύει το εργατικό λαϊκό κίνηµα,
διεκδικώντας κάθε µέτρο που µπορεί να σώσει ζωές, ενισχύον-
τας τον αγώνα για αποκλειστικά δηµόσιο και δωρεάν σύστηµα
υγείας, που θα υπηρετεί τις λαϊκές ανάγκες. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, κανένα άλλοθι στην Κυβέρνηση και το κράτος,
καµµία άφεση αµαρτιών στον ΣΥΡΙΖΑ, το ΚΙΝΑΛ και τα άλλα
αστικά κόµµατα, που η αντιπαράθεσή τους µε την Κυβέρνηση
φτάνει ως το βολικό και µόνο τερέν της ανικανότητας, των πα-
ραλείψεων στη διαχείριση, των λαθών, ζητήµατα υπαρκτά στη
λειτουργία του κρατικού µηχανισµού, τα οποία όµως αναπτύσ-
σονται στο έδαφος του ίδιου του χαρακτήρα του αστικού κρά-
τους, του λεγόµενου «επιτελικού κράτους», που είναι ικανότατο
όµως στην εξυπηρέτηση των συµφερόντων των οµίλων, όχι όµως
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για την προστασία της ζωής και περιουσίας, του εισοδήµατος,
των δικαιωµάτων του λαού. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του ΣΤ’ Αντιπροέδρου της Βουλής)

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Και επειδή κανείς δεν µπορεί να παίζει κορώνα-γράµµατα τη

ζωή του λαού για τα κέρδη των οµίλων, χρειάζεται ο ίδιος ο λαός
να δείξει τη δύναµή του, να καθορίζει τις εξελίξεις. Στο χέρι του
είναι, γιατί µόνο ο λαός µπορεί να σώσει τον λαό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε για τη συνέπεια στον χρόνο.

Τον λόγο έχει ο Υπουργός κ. Σκυλακάκης, για δέκα λεπτά.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-

νοµικών): Κυρίες και κύριοι Βουλευτές και όσοι έχουν αντέξει
και µας ακούν ακόµη -µάλλον ξενύχτηδες θα τους έλεγα-, θα µι-
λήσω σύντοµα για δύο από τα τρία θέµατα που έθεσε η Αντιπο-
λίτευση στην πρόταση µοµφής, που συνδέονται εµµέσως ή
αµέσως µε τις αρµοδιότητές µου. Το ένα είναι τα ακραία καιρικά
φαινόµενα, που αφορούν εµµέσως το Ταµείο Ανάκαµψης και Αν-
θεκτικότητας και τον πληθωρισµό. 

Θα ξεκινήσω από την πρόσφατη χιονοθύελλα. Αυτή µάς έφερε
για µερικές µέρες το κλίµα της Βόρειας Ευρώπης και τα προβλή-
µατα. Το κράτος, η αυτοδιοίκηση, ο ιδιωτικός τοµέας και η ίδια
η µεσογειακή φύση αποδείχθηκε ότι εκ των πραγµάτων δεν ήταν
προετοιµασµένοι για τα προβλήµατα που δηµιουργήθηκαν. 

Δεν θυµάµαι άλλοτε στη ζωή µου να έχω δει αυτό που είδα το
πρωί στην οδό Πανόρµου, ένα µεγάλο δέντρο σκισµένο στα δύο
από το βάρος του χιονιού στο κέντρο της Αθήνας. Το φαινόµενο,
όµως, αυτό δεν είναι µοναδικό. Η αποτυχία στην αντιµετώπιση,
που οδήγησε στην παγίδευση οδηγών σε αυτοκινητόδροµο, έχει
συµβεί πολλές φορές στην υπόλοιπη Ευρώπη. Θα σας πω µερικά
παραδείγµατα. 

Πέρσι, Φεβρουάριο µήνα, στην Autobahn Α2 Ρηνανία - Βε-
στφαλία τριάντα επτά χιλιόµετρα κλεισµένα, εκατοντάδες οδηγοί
περνούν τη νύχτα στο αυτοκίνητό τους, το ίδιο και στον αυτοκι-
νητόδροµο Α4. Στις 11 Ιανουαρίου του 2021, πάλι στη Γερµανία,
Autobahn Α8, στη Βαυαρία, οδηγοί πέρασαν τη νύχτα στα αυτο-
κίνητά τους, χρειάστηκε παρέµβαση του στρατού για να βοηθη-
θούν στους δρόµους κοντά στα αυστριακά σύνορα. Και θα
µπορούσα να συνεχίσω για πέντε, δέκα λεπτά από Βρετανία,
Γαλλία, Ιταλία, Ισπανία, Ρωσία, Αµερική. Φυσικά πουθενά κανείς
-ούτε και στη Γερµανία, µε το γερµανικό κράτος και τις δυνατό-
τητές του, όχι το ελληνικό- δεν σκέφτηκε ότι αποτελεί αυτό αιτία
για να γίνει πρόταση µοµφής. 

Επί της ουσίας τώρα. Χιόνια που έρχονταν κάθε είκοσι και
τριάντα χρόνια από εδώ και πέρα θα έρχονται κάθε δύο και τρία
χρόνια. Το ίδιο και οι καύσωνες και οι παγετοί. Αυτή είναι µια και-
νούργια, δυσάρεστη πραγµατικότητα της κλιµατικής κρίσης και
απαιτεί µια τελείως νέα κουλτούρα αντιµετώπισης. Περιττεύουν
προφανώς οι κοµµατικοί φανατισµοί, διότι το χιόνι, ξέρετε, είναι
άσπρο, δεν είναι ούτε µπλε ούτε πράσινο ούτε κόκκινο ούτε πορ-
τοκαλί.

Χρειάζονται, όµως, προπαντός επενδύσεις και αυτό κάνει η Κυ-
βέρνησή µας. Παραλάβαµε έναν µηχανισµό πάρα πολύ αδύναµο,
µε µηδενικές επενδύσεις. Μηδενικές. Όταν έγινε η Μάνδρα, η
Πολιτική Προστασία επικοινωνούσε ακόµη µε φαξ, εν έτει 2017.
Ήταν ακόµη στη δεκαετία του 1980 και ξεκινήσαµε στην ουσία
από το µηδέν. Για να είµαστε ακριβείς, υπό το µηδέν, αν σκεφτώ
και το Μάτι.

Με τη βοήθεια του Ταµείου Ανάκαµψης, έχουν ξεκινήσει µεγά-
λες επενδύσεις στην Πολιτική Προστασία. Το πρόγραµµα «ΑΙΓΙΣ»
-1,76 δισεκατοµµύριο ευρώ, εκ του οποίου 408 εκατοµµύρια στο
Ταµείο Ανάκαµψης, «Ελλάδα 2.0»- τα έχει όλα, είναι πλήρες. Έχει
υποδοµές κεντρικές και περιφερειακές, έχει µηχανήµατα, οχή-
µατα, αεροπλάνα, ελικόπτερα, εξοπλισµούς, αισθητήρες, τηλε-
πικοινωνίες, υγειονοµικό υλικό. Εγκρίθηκε τον Ιούνιο του 2021,
σχεδιάστηκε το 2020 στη διάρκεια της πανδηµίας, ξεκίνησε, αλλά
προφανώς θέλει τουλάχιστον δύο ή τρία χρόνια, µε τις ταχύτε-
ρες δυνατές διαδικασίες, για να έχουµε την ολοκλήρωσή του.
Μεσολαβούν διαγωνισµοί και να έρθουν οι εξοπλισµοί. Δεν πατάς
ένα κουµπί και αλλάζει ένα πολύ µεγάλο σύστηµα. 

Οι επενδύσεις του κεντρικού κράτους όµως από µόνες τους
δεν αρκούν. Πρέπει και η τοπική αυτοδιοίκηση να αξιοποιήσει το
«ΑΝΤΩΝΗΣ ΤΡΙΤΣΗΣ», που είναι ένα µεγάλο εργαλείο, για να
αναβαθµίσει τις υποδοµές της και να προτάξει αυτές τις επενδύ-
σεις από άλλες, που είναι περισσότερο φιλικές προς το εκλογικό
ακροατήριο, και πρέπει και ο ιδιωτικός τοµέας και τα νοικοκυριά
να επενδύσουν. 

Όλοι πρέπει να προετοιµαστούµε για τη νέα αυτή εποχή των
ακραίων κλιµατικών φαινοµένων, διότι αυτή η εποχή έχει ξεκινή-
σει και θα γίνεται τουλάχιστον για τα δέκα, είκοσι, τριάντα επό-
µενα χρόνια χειρότερη και όχι καλύτερη.

Στο «Ελλάδα 2.0» δίνουµε βοήθεια και στα νοικοκυριά και τις
επιχειρήσεις για να προσαρµοστούν και κάνουµε και άλλα πράγ-
µατα, όπως το µεγάλο πρόγραµµα πρόληψης µε 50 εκατοµµύρια
ευρώ για τα δάση, που ξεκίνησε ήδη και θα τρέξει άµεσα και
µέσα σε αυτή την άνοιξη θα έχουµε πραγµατικά και µεγάλα απο-
τελέσµατα στην πρόληψη στα δάση. Κι έχουµε και το «ΕΞΟΙΚΟ-
ΝΟΜΩ» και για νοικοκυριά και για επιχειρήσεις πάρα πολλά
χρήµατα και έχουµε και χρήµατα πάλι στο Ταµείο Ανάκαµψης για
την αναδιάρθρωση των καλλιεργειών. 

Πρέπει όλοι µας να επενδύσουµε και να δούµε ότι αυτό το
πρόβληµα µας ενώνει γιατί µας υπερβαίνει και δεν πρέπει να µας
χωρίζει και θέλει από όλους δουλειά, σοβαρότητα, ταχύτητα και
αποτελεσµατικότητα. 

Έρχοµαι τώρα στον πληθωρισµό. Πρόκειται για ένα φαινόµενο
που οφείλεται συντριπτικά σε αυξήσεις διεθνών αγαθών, τις
τιµές των οποίων δεν ελέγχουµε. Το φυσικό αέριο πήγε από τα
15 µε 20 ευρώ στα 70 µε 150 ευρώ, τώρα είναι γύρω στα 92
ευρώ. Για κάθε 10 ευρώ αύξηση είναι 600 εκατοµµύρια ευρώ
βάρος στην οικονοµία και τα νοικοκυριά. Οι λογαριασµοί του
ρεύµατος που κάποιος Βουλευτής εδώ τους επιδείκνυε, έχουν
40% µε 45% φυσικό αέριο ως καύσιµο και αυτό έχει αυξηθεί από
τέσσερις έως έξι φορές. 

Αυτή είναι µια πραγµατικότητα. Έρχεται η Κυβέρνηση και κα-
λύπτει ένα κοµµάτι. Για τα νοικοκυριά κάλυψε πολύ µεγάλο κοµ-
µάτι, για τις επιχειρήσεις δεν κάλυψε τίποτε µέχρι τον Δεκέµβριο,
αλλά από τον Γενάρη καλύπτει το 50%. Αλλά οι δυνατότητες -να
το ξέρουµε όλοι- είναι πεπερασµένες. 

Κρατήσαµε την οικονοµία όρθια, µε τεράστια δηµοσιονοµική
θυσία, στη διάρκεια της πανδηµίας. Έχουµε τώρα την ανάγκη να
µειώσουµε το έλλειµµα και από του χρόνου να περάσουµε σε
πρωτογενές πλεόνασµα. Ήπιο, αλλά πρωτογενές πλεόνασµα.
Συνεπώς πρέπει να είµαστε συνετοί και µετρηµένοι. 

Βοηθάµε ήδη τους πολίτες µε πολύ µεγάλες µειώσεις φορο-
λογίας που έχουµε ψηφίσει και µε µειώσεις ασφαλιστικών εισφο-
ρών και µε τη διπλή αύξηση του κατώτατου µισθού -και ας µην
προτρέχει ο ΣΥΡΙΖΑ για το ύψος της αύξησης- και θα συνεχί-
σουµε να βοηθάµε, γιατί η οικονοµία πάει καλά. Η πανδηµία
περνά σταδιακά στην ενδηµική φάση σε όλο τον κόσµο και οι
εξαγωγές, οι επενδύσεις αυξάνονται ήδη θεαµατικά από το 2021.
Περισσότερες εξαγωγές έχουµε σε περίοδο πανδηµίας από το
2019 και βεβαίως περισσότερες επενδύσεις.

Θα πάει επίσης πολύ καλά και το τουρισµός του χρόνου. Ακού-
σατε όλοι τον επικεφαλής της TUI που το έλεγε. Οι πολίτες, λοι-
πόν, θα βιώσουν το 2022 που θα πηγαίνει κάθε µέρα και
καλύτερα. Είπαµε για εµβληµατικές διεθνείς επενδύσεις, που τις
ανέφεραν όλοι εδώ. Αλλά έχουν µεγάλη σηµασία, να ξέρετε,
γιατί αυτές οι εµβληµατικές επενδύσεις των µεγάλων επιχειρη-
µατικών κολοσσών είναι σαν τους αρχηγούς των κοπαδιών των
επενδυτών. Όταν κάποιοι τέτοιοι µεγάλοι επενδυτές έρχονται σε
µία χώρα, ακολουθούν οι άλλοι σε πολύ µεγαλύτερους αριθµούς.
Έχουν δηλαδή πολλαπλάσια αξία από την µεγάλη αξία που
έχουν οι ίδιες αυτές οι επενδύσεις. Και οι επενδύσεις σηµαίνει
προφανώς δουλειές, µισθοί, προοπτική, µέλλον και θα προστε-
θούν πολύ περισσότερες και µε τη βοήθεια του «Ελλάδα 2.0».
Και αυτό πρακτικά σηµαίνει περισσότερα έσοδα για το κράτος,
για µειώσεις φόρων και για καλύτερες κοινωνικές υπηρεσίες. 

Υπάρχει όµως µία αρχή που πρέπει να ακολουθούµε. Πρέπει
πρώτα να βγάζουµε τα χρήµατα και µετά να τα ξοδεύουµε. Δεν
δουλεύει ανάποδα. Πρώτα να ξοδεύουµε και να λέµε ότι θα έρ-
θουν τα χρήµατα κάπως. Δυστυχώς η Αξιωµατική Αντιπολίτευση
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και φοβάµαι και άλλα κόµµατα µας λένε το αντίθετο: «Ξοδέψτε
τώρα χρήµατα που δεν έχουµε. Δανειστείτε σαν να µην υπάρχει
αύριο και έχει ο Θεός.».

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Κοιτάξτε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ειδικά της Αξιωµατικής

Αντιπολίτευσης, δεν έχετε βρει το λυχνάρι του Αλαντίν να το τρί-
βετε και να βγαίνουν δισεκατοµµύρια. Και τι κάνατε; Ήρθε το
2015 και τα κάνατε θάλασσα. Αυτό κάνατε. Μας φορτώσατε φό-
ρους. Και επειδή δεν µας δάνειζε κανείς ως χώρα, κατέληξε η
κυβέρνηση εκείνη ικέτης στους δανειστές, µε όλα όσα ακολού-
θησαν. Με χαµένη την εµπιστοσύνη δε, όταν τελείωσε η πρώτη
φάση του µνηµονίου, η τότε κυβέρνηση και νυν Αξιωµατική Αντι-
πολίτευση κατέληξε να φουσκώνει το «µαξιλάρι» µε υπερφορο-
λόγηση, διαλύοντας τον παραγωγικό ιστό και την κοινωνία.
Κόµµα που µιλάει και µίλαγε για κοινωνικό κράτος, δεν έδινε
λεφτά ούτε για την υγεία ούτε για τις ΜΕΘ. Και προτιµούσε να
τα βάζει στα υπερπλεονάσµατα, που ούτε οι δανειστές δεν τα
είχαν ζητήσει. Γιατί µε τον λαϊκισµό κανένας σοβαρός άνθρωπος
δεν τους εµπιστευόταν. Και, για να πείσουν τους ξένους, έπρεπε
να ξεζουµίσουν τους Έλληνες. 

Η εποχή αυτή τελείωσε. Πέρασε, πιστεύω, οριστικά. Η Κυβέρ-
νηση αυτή συνάντησε κρίσεις που εγώ, που παρακολουθώ την
πολιτική από τη δεκαετία του 1970, δεν θυµάµαι όλα αυτά τα σα-
ράντα χρόνια που έχουν περάσει τέτοιες κρίσεις. Πανδηµία,
ενεργειακή κρίση, κλιµατική κρίση και µία ακραία επιθετική Τουρ-
κία, όλα µαζί είναι κάτι που δεν θυµάµαι ποτέ. 

Προφανώς κάναµε λάθη, προφανώς υπάρχουν αδυναµίες.
Όµως η χώρα παρά τις δυσκολίες προχωράει µπροστά. Προπαν-
τός προχωρά µπροστά η οικονοµία. Και είναι µια οικονοµία που
εξάγει, επενδύει, παράγει και µε τη βοήθεια των τεράστιων
πόρων που εξασφάλισε αυτή η Κυβέρνηση -που µόλις τώρα αρ-
χίζουν και µπαίνουν µαζικά στην οικονοµία- ανοίγει τον δρόµο για
ένα καλύτερο µέλλον.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Συνεχίζουµε τώρα µε τον κ. Λιούπη από τη Νέα Δηµοκρατία
και αµέσως µετά είναι η κ. Αλεξοπούλου.

Ορίστε, κύριε Λιούπη, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΙΟΥΠΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ζούµε σε µια

εποχή παγκοσµίως αναδυοµένων κρίσεων, που µετατρέπουν τα
κράτη σε οργανισµούς διαχείρισης αυτών των κρίσεων. Πανδη-
µία, καιρικά φαινόµενα λόγω κλιµατικής αλλαγής, ακρίβεια, πλη-
θωρισµός, απειλές πολέµων, υβριδικές απειλές, όπως αυτές στα
σύνορά µας. 

Πώς απαντάει η Κυβέρνησή µας σε όλα αυτά; Απαντάει µε τη
θεσµική θωράκιση του κράτους, µε την ενίσχυση της εξωτερικής
και αµυντικής της πολιτικής, µε µία πολυσχιδή εξωτερική πολι-
τική, την ψηφιοποίηση του κράτους, τη συνετή οικονοµική πολι-
τική και την ορθή διαχείριση του δηµοσίου χρήµατος, µε ταυτό-
χρονη στήριξη των πολιτών και των επιχειρήσεων.

Στόχος µεταξύ άλλων είναι η µείωση της ανεργίας και η ανά-
πτυξη µε ορατά ήδη τα αποτελέσµατα, όπως ακούσαµε από τον
κ. Γεωργιάδη, τον κ. Παπαθανάση, τον κ. Σκυλακάκη. 

Και εδώ έρχεται η πρόταση δυσπιστίας του ΣΥΡΙΖΑ. Το ερώ-
τηµα είναι γιατί τώρα; Πριν από λίγες εβδοµάδες είχαµε την ίδια
συζήτηση στη Βουλή, συζήτηση για τον προϋπολογισµό και η Κυ-
βέρνηση είχε την πλήρη στήριξη του Κοινοβουλίου. Οι λόγοι για
την πρόταση δεν είναι ο χιονιάς. Στοχεύει αλλού, το ανέδειξαν
πολλοί συνάδελφοι από τη Νέα Δηµοκρατία. Στοχεύει στην εσω-
κοµµατική αντιπολίτευση, στη συσπείρωση του ΣΥΡΙΖΑ, γιατί δη-
µοσκοπικά δέχεται την καυτή ανάσα του Κινήµατος Αλλαγής.
Είναι ένα πυροτέχνηµα, γίνεται για επικοινωνιακούς λόγους, ως
µηχανισµός εντυπωσιασµού της κοινής γνώµης. Όλοι γνωρίζουν
ότι η Κυβέρνηση θα επαναβεβαιώσει την εµπιστοσύνη του Κοι-
νοβουλίου. Έτσι γίνεται όταν από πλευράς Αντιπολίτευσης δεν
υπάρχει πολιτικός λόγος ουσίας, όταν δεν υπάρχουν προτάσεις

και όλα αυτά γίνονται από µικροπολιτικά κριτήρια. 
Τι ισχυρίστηκε ο ΣΥΡΙΖΑ στην πρόταση δυσπιστίας του; Πρώ-

τον, ότι η Κυβέρνηση δεν διαχειρίστηκε σωστά την πανδηµία, δεν
ενίσχυσε το σύστηµα υγείας και µετράει εκατόµβη θυµάτων από
τον κορωνοϊό. Δεύτερον, ότι ξεπούλησε τη ΔΕΗ και τον ΔΕΔΔΗΕ,
δεν στήριξε την κοινωνία σε περίοδο ακρίβειας και ανατιµήσεων
που διανύουµε και, τρίτον, ότι τις µέρες της κακοκαιρίας ο Πρω-
θυπουργός και οι Υπουργοί κρύφτηκαν λόγω αδυναµίας διαχεί-
ρισής της. 

Ποια όµως είναι η πραγµατικότητα; Η Κυβέρνηση στο θέµα
της πανδηµίας έκανε και κάνει µεγάλη προσπάθεια σε όλα τα επί-
πεδα. Δεκατέσσερις χιλιάδες γιατροί, νοσηλευτές και άλλο προ-
σωπικό στα νοσοκοµεία, έξι χιλιάδες νέες µόνιµες προσλήψεις
στην υγεία εντός του 2022, µεγάλη αύξηση των ΜΕΘ, εντατικές
καµπάνιες ενηµέρωσης και προώθησης του εµβολιασµού, ένα
άρτιο, ψηφιοποιηµένο και εύκολα προσβάσιµο πρόγραµµα εµβο-
λιασµού, από τα καλύτερα στην Ευρώπη, υποχρεωτικότητα εµ-
βολιασµού στους υγειονοµικούς και στην πιο ευάλωτη ηλικιακή
οµάδα των εξήντα, γεγονός που µε βεβαιότητα έσωσε πολλούς
συνανθρώπους µας και ένα από τα µεγαλύτερα αναλογικά test-
ing µε δωρεάν χορήγηση rapid και self-test.

Αντίθετα ποια στάση κράτησε ο ΣΥΡΙΖΑ στο θέµα της πανδη-
µίας; Χωρίς ξεκάθαρη θέση στο θέµα του εµβολιασµού, µε δια-
φοροποιήσεις στις τοποθετήσεις των στελεχών του, µε καταψή-
φιση σηµαντικών νοµοθετικών πρωτοβουλιών, όπως τον υποχρε-
ωτικό εµβολιασµό των υγειονοµικών και των άνω των εξήντα, κα-
ταψήφισε τα πρόστιµα για τα πλαστά πιστοποιητικά, τα δωρεάν
self-test, την αποζηµίωση των πρόσθετων ενεργών εφηµεριών
στους γιατρούς, µε διάδοση ψευδών ειδήσεων, όπως το ότι η Ελ-
λάδα είναι πρωταθλήτρια στους θανάτους από κορωνοϊό, όταν
η αλήθεια είναι ότι βρισκόµαστε στον ευρωπαϊκό µέσο όρο. Παίρ-
νετε, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, και µετράτε µεµονωµένες περιόδους,
όταν ξέρουµε ότι η κορύφωση δεν είναι ταυτόχρονη σε κάθε
χώρα.

Σε κάθε περίπτωση, το ζήτηµα αυτό είναι πολυπαραγοντικό,
όπως ανέλυσε και ο καθηγητής κ. Τζανάκης. Έχει σηµασία ποι-
ους καταγράφουµε ως θανάτους από τον κορωνοϊό, όταν η χώρα
µας χρησιµοποιεί το πιο αυστηρό σύστηµα σύµφωνα µε τις ονο-
µασίες που καθόρισε ο Παγκόσµιος Οργανισµός Υγείας. Φυσικά,
µεγάλο ρόλο παίζει το ποσοστό εµβολιασµών στους ευάλωτους,
όπως και οι ιδιαίτερες κοινωνικές συνθήκες σε κάθε χώρα.

Στο µέτωπο της ακρίβειας, βαφτίσατε, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, το διεθνές πρόβληµα ελληνικό, όταν η
Kυβέρνηση ήταν από τους πρώτους που αναγνώρισε το πρό-
βληµα και έλαβε άµεσα µέτρα στήριξης νοικοκυριών και επιχει-
ρήσεων. Δόθηκαν 1,35 δισεκατοµµύριο ευρώ το 2021 και άλλα
400 εκατοµµύρια τον Ιανουάριο του 2022 και, κυρίως, η Κυβέρ-
νηση έχει διαβεβαιώσει ότι θα συνεχίσει να στηρίζει για όσον
καιρό χρειάζεται.

Τρίτον, στο ζήτηµα της πρόσφατης κακοκαιρίας, ειδικά ο Πρω-
θυπουργός όχι απλώς δεν εξαφανίστηκε, όχι απλώς δεν προ-
σποιήθηκε πως όλα λειτούργησαν ικανοποιητικά, αλλά µε
περισσή ειλικρίνεια και αίσθηση ευθύνης, µοναδικής στα πολιτικά
χρονικά µας, αναγνώρισε τα λάθη που έγιναν, αναγνώρισε τις ελ-
λείψεις και τις δυσλειτουργίες και δεσµεύτηκε για έναν διαφο-
ρετικό, πιο αποτελεσµατικό µηχανισµό διαχείρισης κρίσεων.

Δυστυχώς, είναι πάµπολλες οι περιπτώσεις που η σηµερινή
Αξιωµατική Αντιπολίτευση, όταν ήταν κυβέρνηση, προσπάθησε
ανεπιτυχώς να πείσει τους πολίτες ότι όλα τα έπραξε σωστά,
ακόµα και όταν θρηνήσαµε δεκάδες θύµατα. Η ποιοτική διαφορά
αυτής της Κυβέρνησης σε σχέση µε την προηγούµενη είναι ότι
η σηµερινή κάνει την αυτοκριτική της, αναγνωρίζει τις αστοχίες,
όταν υπάρχουν, και εργάζεται συστηµατικά για ένα καλύτερο
αποτέλεσµα.

Σε αυτά τα δυόµισι χρόνια η Κυβέρνηση παρέµεινε πιστή στην
εφαρµογή του προγράµµατός της, παρά τις αντίξοες συνθήκες,
µε προσήλωση σε πολιτικές που εξασφαλίζουν νέες αναπτυξια-
κές προοπτικές για τη χώρα, µετά από µια πενταετία ανασφά-
λειας, ύφεσης και αναποτελεσµατικότητας.

Η κυβερνητική πολιτική έχει ενισχύσει πολίτες και επιχειρή-
σεις, µε δεκάδες µέτρα ελάφρυνσης από τις φορολογικές και
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ασφαλιστικές υποχρεώσεις, µε µειώσεις φορολογικών συντελε-
στών του ΕΝΦΙΑ και των ασφαλιστικών εισφορών, µε 43 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ εν µέσω πανδηµίας για τη στήριξη πολιτών και
επιχειρήσεων, µε θέσπιση του απαραίτητου πλαισίου για µείωση
της γραφειοκρατίας, για να δοθούν επενδυτικά κίνητρα και να
ανοίξουν νέοι ορίζοντες στην ανάπτυξη της χώρας, µε γενναίες
µεταρρυθµίσεις στον τοµέα της ψηφιοποίησης, της πράσινης
ανάπτυξης, της κλιµατικής αλλαγής.

Αυξήθηκε σηµαντικά το διαθέσιµο εισόδηµα των νοικοκυριών,
µειώθηκε η ανεργία, φτάνοντας στο επίπεδο του 2010, και αντι-
στοίχως αυξήθηκε η απασχόληση. Μειώθηκαν σηµαντικά τα κόκ-
κινα δάνεια.

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και ο Πρωθυπουργός Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης έχουν αποδείξει ότι στα δύσκολα δεν υπεκ-
φεύγουν, δεν εγκαταλείπουν. Έχουν απόλυτη συναίσθηση του
ρόλου τους, αντιµετωπίζουν τις προκλήσεις, βελτιώνονται και ερ-
γάζονται µε αποκλειστικό γνώµονα το καλό της πατρίδας µας.

Ο ελληνικός λαός αντιλαµβάνεται τα πάντα, κρίνει τα πάντα
και θα αποδώσει τα δίκαια, όταν του δοθεί η ευκαιρία.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Η κ. Αλεξοπούλου έχει τον λόγο.
ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Είναι 2.25’ µετά τα µεσάνυχτα, θα πω, κύριοι Υπουργοί, κύριοι

συνάδελφοι, χωρίς άλλες κυρίες στο Κοινοβούλιο. Από τη Μετα-
πολίτευση µέχρι σήµερα, όσες φορές κατατέθηκε πρόταση δυ-
σπιστίας, µε πρώτη εκείνη το 1987, όλες αφορούσαν σοβαρά
ζητήµατα.

Το 1988, κατέθεσε πρόταση µοµφής ο Κωνσταντίνος Μητσο-
τάκης στον Ανδρέα Παπανδρέου για θέµατα εξωτερικής πολιτι-
κής. Το 1989, πάλι η Νέα Δηµοκρατία στο ΠΑΣΟΚ για οικονοµικά
σκάνδαλα. Το 1996, ο Ανδρέας Παπανδρέου, ως Αρχηγός της
αξιωµατικής αντιπολίτευσης πλέον, καταθέτει πρόταση δυσπι-
στίας κατά της κυβέρνησης του Κωνσταντίνου Μητσοτάκη, µε
αφορµή τη διένεξη για το όνοµα της Πρώην Γιουγκοσλαβικής
Δηµοκρατίας της Μακεδονίας.

Το ίδιο έτος, η Νέα Δηµοκρατία κατέθεσε πρόταση µοµφής
κατά της κυβέρνησης, λόγω της αδυναµίας διακυβέρνησης της
χώρας, δεδοµένης της ασθένειας του τότε Πρωθυπουργού, του
Ανδρέα Παπανδρέου. Το 2007, ο Γιώργος Παπανδρέου καταθέ-
τει µοµφή, µε αφορµή το άρθρο 16 του Συντάγµατος, για τα µη
κρατικά πανεπιστήµια. Το 2008, πάλι ο Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ,
µε αφορµή το ασφαλιστικό νοµοσχέδιο. Το 2013, ο Αρχηγός σας
κάνει πρόταση µοµφής για το κλείσιµο της ΕΡΤ.

Μέσα στις δεκαετίες αυτές έγιναν και άλλες προτάσεις µοµ-
φής, προς Υπουργούς κυρίως Οικονοµικών. Συµφωνούσαµε ή
όχι, όλες οι προτάσεις έγιναν για σηµαντικούς πολιτικούς λό-
γους, µέχρι τον Γενάρη του 2022, που ο ΣΥΡΙΖΑ κάνει πρόταση
µοµφής γιατί χιόνισε ή µάλλον, όχι γιατί χιόνισε, αλλά επειδή τρέ-
µει ο ίδιος µη βγει τρίτος.

Αντιλαµβάνεστε, αλήθεια, πόσο µικροί πολιτικά φαίνεστε ενώ-
πιον της ιστορίας;

Δυστυχώς, επτωχεύσατε, αγαπητοί συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ.
Επτωχεύσατε δηµοσκοπικά, επτωχεύσατε πολιτικά. Νιώθετε την
ανάσα του ΚΙΝΑΛ στο αυτί σας και αντιλαµβάνεστε ότι είστε µια
Αξιωµατική Αντιπολίτευση σε αποδροµή. Αποτελεί απέλπιδα κί-
νηση συγκέντρωσης πολιτικού ενδιαφέροντος σε µια Αντιπολί-
τευση που καταγράφεται στην κοινή γνώµη µε αριθµούς να έχει
το µοναδικό προνόµιο του να είναι πολύ χειρότερη από τις οποι-
εσδήποτε αστοχίες της Κυβέρνησης.

Δεν µας τροµάζει καµµία πρόταση δυσπιστίας, γιατί εµείς δεν
θα χάσουµε τη Δευτέρα. Εσείς θα χάσετε. Μιλάµε καθηµερινά
µε την κοινωνία, αφουγκραζόµαστε απόλυτα τα προβλήµατα και
τις ανάγκες της. Εµείς έχουµε επιλέξει τον δύσκολο δρόµο της
προσφοράς και όχι τον εύκολο, της στείρας επίθεσης και των
ύβρεων.

Αγαπητοί συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, στην πρόταση δυσπιστίας
που υπογράψατε αναφέρεστε σε τρία θέµατα. Πρώτο βάλατε την
πανδηµία και την ανικανότητα της Κυβέρνησης να τη χειριστεί,

όπως λέτε συνεχώς.
Να σας το πούµε για ακόµα µια φορά, γιατί είτε δεν µπορείτε

να το δείτε είτε απλώς δεν µπορείτε να το δεχθείτε. Από την
πρώτη στιγµή της πανδηµίας η Κυβέρνηση, επιβάλλοντας ακόµα
και lockdown, προσπάθησε να κερδίσει χρόνο και να ενισχύσει
το Εθνικό Σύστηµα Υγείας, που εσείς παραδώσατε στα µαύρα
του τα χάλια. Κανένας δεν µπορεί να αµφισβητήσει ότι σε τόσο
σύντοµο χρονικό διάστηµα πέτυχε τόσα σηµαντικά πράγµατα. Οι
κλίνες στις µονάδες εντατικής από πεντακόσιες πενήντα επτά
έχουν υπερδιπλασιαστεί, έχουν ξεπεράσει τις χίλιες τριακόσιες.
Παράλληλα, αξιοποιούνται τα στρατιωτικά νοσοκοµεία αλλά και
το σύνολο των µονάδων του ιδιωτικού τοµέα.

Στο ίδιο διάστηµα, το ΕΣΥ ενισχύθηκε µε επιπλέον δεκατέσσε-
ρις χιλιάδες γιατρούς, νοσηλευτές και διοικητικό προσωπικό. Ει-
δικά για περιοχές που αντιµετώπισαν αυξηµένη πίεση δόθηκαν
κίνητρα σε ιδιώτες γιατρούς και όπου δεν επαρκούσαν υπήρξε
επίταξη των υπηρεσιών τους.

Θα βόλευε βέβαια τη µικροπολιτική οπτική µε την οποία λει-
τουργείτε τα πάντα να καταρρεύσουν. Και όµως, δεν κατέρρευ-
σαν, γιατί υπήρξε σχέδιο, υπήρξε οργάνωση και, φυσικά, το τε-
ράστιο έργο των γιατρών και των νοσηλευτών.

Σε όλη την Ευρώπη τα κόµµατα της αντιπολίτευσης στήριξαν
τις κυβερνήσεις στη θέσπιση µέτρων για την αντιµετώπιση της
πανδηµίας. Στήριξαν την προσπάθεια πειθούς για τους εµβολια-
σµούς. Μοναδική θλιβερή εξαίρεση αποτελούν ο Αλέξης Τσί-
πρας, ο Παύλος Πολάκης, ο ΣΥΡΙΖΑ.

Δεύτερο θέµα που θέτετε είναι η αύξηση των τιµών της ενέρ-
γειας και των αγαθών. Κατηγορείτε την Κυβέρνηση ότι λέει ψέ-
µατα στους πολίτες πως είναι παροδικό και παγκόσµιο το
φαινόµενο. Συγγνώµη, έχετε τσακωθεί εντελώς µε τη διεθνή
πραγµατικότητα; Είναι, δηλαδή, ψευδές ότι ο πληθωρισµός της
Ευρωζώνης έναν χρόνο πριν, τον Ιανουάριο του 2021, ήταν 0,9%
και τώρα είναι στο 5%; Μήπως οι υπηρεσίες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης λένε και αυτές ψέµατα; Είναι ψευδές ότι ο πληθωρισµός
των ΗΠΑ έχει φτάσει το 7%;

Μετά τη µεγάλη υφεσιακή διαταραχή που προκάλεσε το 2020
η επέλαση της πανδηµίας, η Ελλάδα, έχοντας ανακτήσει περισ-
σότερο και πλήρως, ταχύτερα από τις περισσότερες ευρωπαϊκές
χώρες, το χαµένο έδαφος της πανδηµίας, στο µέτωπο της οικο-
νοµίας ξαναµπαίνει σε τροχιά ισχυρής µακροπρόθεσµης ανάπτυ-
ξης και τα οφέλη από αυτή θα αφορούν όλους τους πολίτες. Η
δυναµική αποτυπώνεται τόσο στα βασικά µακροοικονοµικά µε-
γέθη όσο και στην αναγνώριση των αλµάτων προόδου που έχει
καταγράψει η ελληνική οικονοµία από εταίρους, διεθνείς θε-
σµούς, οίκους αξιολόγησης και επενδυτές, χάρη στην εφαρµογή
µιας συνετούς, µεθοδικής, µεταρρυθµιστικής και διορατικής δη-
µοσιονοµικής πολιτικής.

Μιας πολιτικής που επιστράτευσε άµεσα βραχυπρόθεσµες πα-
ρεµβάσεις αντιµετώπισης των επιπτώσεων της ενεργειακής κρί-
σης και των συνεπακόλουθων αυξήσεων των τιµών µε µέτρα
συνολικού ύψους 1,35 δισεκατοµµυρίου ευρώ το τελευταίο τε-
τράµηνο του ’21, στο οποίο προστέθηκαν άλλα 400 εκατοµµύρια
ευρώ τον Ιανουάριο του ’22, καλύπτοντας και τις επιχειρήσεις.
Στήριξη που, όπως ακούσαµε και από τον αρµόδιο Υπουργό, θα
συνεχιστεί για όσο χρειαστεί. 

Η Κυβέρνηση ελάφρυνε τους πολίτες από τα υψηλά φορολο-
γικά βάρη, έδωσε κίνητρα για επενδύσεις και απασχόληση, µεί-
ωσε την ανεργία, η οποία έχει συρρικνωθεί πάνω από το 3% από
το 2019, βοήθησε ώστε να γίνει έναρξη οικονοµικής δραστηριό-
τητας από σηµαντικό αριθµό επιχειρήσεων. Το ’21 άνοιξαν πε-
ρισσότερες επιχειρήσεις και έκλεισαν λιγότερες. Εν τέλει,
στήριξε τη µεσαία τάξη και τα αδύναµα στρώµατα, µια τάξη που
εσείς στον ΣΥΡΙΖΑ προσπαθήσατε µε µένος να εξαφανίσετε. 

Η Νέα Δηµοκρατία αντιλαµβάνεται την ανάπτυξη ως κινητήριο
µοχλό της οικονοµίας και γι’ αυτό έχει προχωρήσει στην υλοποί-
ηση διαρθρωτικών αλλαγών, στην προώθηση των αποκρατικο-
ποιήσεων και στην αξιοποίηση της δηµόσιας περιουσίας. Επίσης,
δεσµευτήκαµε και υλοποιήσαµε παροχή φορολογικών κινήτρων
για την περαιτέρω αύξηση των ηλεκτρονικών συναλλαγών, χο-
ρήγηση προσαυξηµένης έκπτωσης για δαπάνες που αφορούν σε
πράσινη οικονοµία, ενέργεια, ψηφιοποίηση και φορολογικά κίνη-
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τρα για µεγέθυνση των επιχειρήσεων. 
Στο κοµµάτι των έργων, προχωρήσαµε σε αναπτυξιακή αξιο-

ποίηση των διαθέσιµων ευρωπαϊκών κονδυλίων, µε αιχµή το Τα-
µείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας και το νέο ΕΣΠΑ, συνολικού
ύψους περίπου 80 δισεκατοµµυρίων ευρώ µέχρι το 2027. Ήδη
τα πρώτα σαράντα οκτώ έργα έχουν ενταχθεί στο Ταµείο, έργα
που βελτιώνουν την καθηµερινότητα και την ποιότητα ζωής των
πολιτών, καθώς αφορούν τοµείς όπως είναι η υγεία, η έρευνα, η
καινοτοµία, η βελτίωση υπηρεσιών του δηµοσίου, η αντιµετώπιση
της κλιµατικής κρίσης, η ενέργεια, οι υποδοµές, οι µεταφορές,
η δικαιοσύνη, ο πολιτισµός, η αγροδιατροφή και άλλα.

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να απευθυνθώ ειδικά στον κ. Τσίπρα
σχετικά και µε την Αχαΐα. Ο Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ είναι και Βου-
λευτής Αχαΐας και προ ηµερών, όταν ήρθε επιτέλους σε αυτή την
Αίθουσα προς ψήφιση η παραχώρηση του αυτοκινητοδρόµου
Πατρών - Πύργου, ψήφισε «παρών», όπως και το κόµµα του. Δεν
είχε το πολιτικό θάρρος να πει ότι έσφαλε και να µην επιτρέψει
άλλα θύµατα στην άσφαλτο. Η Κυβέρνηση για την οποία εσείς
καταθέσατε πρόταση µοµφής ξεκινάει αυτό το έργο µετά από
τόσες δεκαετίες, ένα έργο πνοής και ασφάλειας για την περιοχή
και για όλη τη δυτική Ελλάδα. Ο κ. Τσίπρας το καταψήφισε ου-
σιαστικά, γιατί δεν τον βόλευε πολιτικά. Αν και µηχανικός, δεν
θέλει πραγµατικά εργοτάξια και θέσεις εργασίας και ανάπτυξη
της περιοχής, παρά θέλει φιέστες και κακοστηµένους θιάσους
από υποστηρικτές του της τοπικής αυτοδιοίκησης, αν κάτι σάς
θυµίζει.

Χαίρεστε µε το να µην υπάρχει κανονικότητα. Χαίρεστε µε την
καταστροφή και τα προβλήµατα. Το λένε τα ίδια σας τα στελέχη.
Το οµολόγησε η κ. Αχτσιόγλου. Το λογικό είναι να προτείνετε λύ-
σεις, όπως επιβάλλει ο συνταγµατικός σας ρόλος. Αντιθέτως,
µετά από µια κακοκαιρία, εσείς επιλέγετε να παίζετε τα κοµµα-
τικά σας παιχνίδια. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ουσία της πρότασης δυσπι-
στίας του ΣΥΡΙΖΑ είναι αλλού. Είναι η ανησυχία του Αρχηγού για
τη δεύτερη θέση στις εκλογές το 2023. Χτυπάτε τον Μητσοτάκη
για να πετύχετε τον Ανδρουλάκη. Φοβάστε και τρέµετε την τρίτη
θέση, καθώς και την ποσοτική σας αφετηρία, το 3%.

Και τέλος, ένα µικρό σχόλιο για το ΚΙΝΑΛ. Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι του ΚΙΝΑΛ, του ΠΑΣΟΚ, µου θυµίζετε το ανέκδοτο
µε τον παιδοκτόνο που πηγαίνει στο δικαστήριο ζητώντας την
επιείκειά του και ελαφρυντικά επειδή είναι ορφανός. Όταν έχει
κάποιος δίπλωµα για βαρκούλες, δεν σηµαίνει ότι ξέρει να κρατά
το πηδάλιο στα µεγάλα καράβια. Και η Ελλάδα είναι µεγάλο κα-
ράβι για τα µικροπολιτικά και µικροκοµµατικά και ιδεοληπτικά
σας χέρια. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι δεδοµένη η στήριξή µου
στην Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη και της Νέας Δηµο-
κρατίας, την Κυβέρνηση των µεγάλων µεταρρυθµίσεων και των
µεγάλων έργων. Ας γυρίσουµε την πλάτη στο σκοτάδι του χτες
και ας αφήσουµε τους Έλληνες να βλέπουν µόνο το φως του
µέλλοντος και της προοπτικής. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. 

Τον λόγο έχει ο κ. Αποστόλου από τον ΣΥΡΙΖΑ. Ακολουθεί ο κ.
Μπαραλιάκος από τη Νέα Δηµοκρατία και ο κ. Αρβανιτίδης από
το Κίνηµα Αλλαγής. 

Κύριε Σπανάκη, βλέπω ότι έχετε αϋπνίες και ήρθατε και παρα-
κολουθείτε µέχρι το πρωί τη συνεδρίαση. Πολύ σηµαντικό και
πολύ θετικό, να ξέρετε, αυτό.

Ορίστε, κύριε Αποστόλου. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, θα περίµενα πιο ουσιαστικές απαντήσεις, για

παράδειγµα, µε τη διαχείριση της κρίσης. Η απάντηση «φταίει η
κλιµατική αλλαγή» ή η άποψη ότι «συµβαίνουν και αλλού» δεν
αποτελεί απάντηση. Όπως θα περίµενα να υπάρξει και κάποια
ενηµέρωση σχετικά µε το τι συζητήθηκε σ’ αυτή την κρίσιµη σύ-
σκεψη για τον συντονισµό, για τα µέτρα που έπρεπε να παρθούν
και να υπηρετηθούν για να αντιµετωπιστεί η κρίση. Φαίνεται ότι
δεν το κάνετε γιατί δεν µπορείτε να δεχθείτε ότι τα επιτελικά σας

στελέχη µπορούν να προκαλούν τέτοιο αποτέλεσµα. Τι αποτέλε-
σµα; Ένα απόλυτο χάος, τραγικό και επικίνδυνο για τους πολίτες
της χώρας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση Μητσοτάκη υπη-
ρετεί έναν σκοπό, την τοποθέτηση στο κέντρο του επικοινωνια-
κού κάδρου µιας και µόνο αρχής, του Πρωθυπουργού, ενός
Πρωθυπουργού που είναι άφαντος, προστατευµένος από την
κριτική, στην οποία, αν ποτέ εκτεθεί, αντιδρά ωσάν αλάθητος και
εν τέλει πολιτικά ανεύθυνος. Οι συγγνώµες του κ. Μητσοτάκη
δεν πηγάζουν από αίσθηση καθήκοντος για την ανάληψη πολιτι-
κών ευθυνών, γιατί πρωτίστως η συγγνώµη ενός Πρωθυπουργού
είναι πολιτική.

Ειδικά στη διαχείριση της πανδηµίας η κατάσταση είναι τρα-
γική, µε δεκάδες νεκρούς κάθε µέρα και διασωληνωµένους
εκτός µονάδων εντατικής θεραπείας, ενώ οι εκκλήσεις των για-
τρών για ενίσχυση του ΕΣΥ έχουν γίνει πλέον φωνές απόγνωσης.
Είναι µεγάλο αγκάθι για την εικόνα του κ. Μητσοτάκη το ότι είχε
στα χέρια του τη µελέτη Λύτρα - Τσιόδρα. Την ίδια ώρα απελπι-
σµένοι και οικονοµικά εξαθλιωµένοι γονείς επωµίζονται τεράστια
κόστη και µαθητές στοιβάζονται σε παγωµένα σχολεία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν ξεχνούν οι εργαζόµενοι την
αντεργατική νοµοθεσία Χατζηδάκη ούτε ξεχνούν οι γονείς των
παιδιών που ασθενούν µε COVID την τροπολογία για τη µείωση
των αποδοχών τους. Η ακρίβεια έχει καθηλώσει τους καταναλω-
τές και εσείς ούτε την αγορά των τροφίµων δεν µπορείτε να
ελέγξετε, όταν µπορούσατε, για παράδειγµα, να περιορίσετε την
ασυδοσία των καρτέλ και των σουπερµάρκετ µε την υποχρεωτική
πληρωµή των εξήντα ηµερών που εµείς θεσπίσαµε για τα νωπά
και ευαλλοίωτα προϊόντα. 

Η καθολική αποτυχία της Κυβέρνησης είναι πια σε πρωτοφα-
νές επίπεδο. Άκουσα χτες τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης να
αναφέρεται µε ανακρίβειες σε ζητήµατα του αγροτικού χώρου.
Λόγω χρόνου, θα σταθώ µόνο σε ένα, το κορυφαίο, τη διαχείριση
των κοινοτικών πόρων. Παραλάβαµε το 2015 1,3 δισ. πρόστιµα
εξαιτίας της κακής διαχείρισης που έκαναν οι δικές σας κυβερ-
νήσεις στις ενισχύσεις της κτηνοτροφίας και άλλο 1,2 δισ. κατα-
λογισµούς για τους συνεταιρισµούς. Όχι µόνο τα σταµατήσαµε,
αλλά και µετά από δικές µας προσπάθειες έχουν ήδη επιστραφεί
στον κρατικό προϋπολογισµό 500 εκατοµµύρια -θα επιστραφούν
κι άλλα- και οι καταλογισµοί έχουν µειωθεί στο µισό.

Παράλληλα, βέβαια, βάλαµε και τάξη στον χρόνο των πληρω-
µών. Τι επικρατεί σήµερα στον χώρο των πληρωµών; Ένα χάος,
που ενδέχεται να βάλει τη χώρα µας σε νέες περιπέτειες όσον
αφορά τις πληρωµές. 

Και αφού, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι εικόνες είναι αυτές
που απασχολούν τους επικοινωνιολόγους, κανείς δεν ξεχνά την
εικόνα της κυρίας που λυγίζει βλέποντας τη φωτιά να καίει το
σπίτι της στις Γούβες της βόρειας Εύβοιας. Κανείς δεν ξεχνά την
εικόνα των εγκλωβισµένων σε λεωφορείο στην παλιά λεωφόρο
Ποσειδώνος να βγαίνουν σχεδόν κολυµπώντας, για να µην πνι-
γούν. Κανείς δεν ξεχνά τα ακινητοποιηµένα οχήµατα στην Αττική
Οδό αλλά και την απόγνωση των οδηγών στην Κατεχάκη, στη
Μεσογείων, στη Μαραθώνος.

Όταν η πατρίδα µου, η βόρεια Εύβοια, καταστράφηκε ολοσχε-
ρώς, ο κ. Μητσοτάκης επισκέφθηκε την Ιστιαία τέσσερις µήνες
µετά, για να παραστεί στην επανάληψη µιας φιέστας που για
τρίτη φορά είχε οργανωθεί στην περιοχή, µε σκηνοθέτη τον κ.
Μπένο. Ο Πρωθυπουργός όχι µόνο δεν συναντήθηκε µε τους κα-
τοίκους, αλλά και δεν αισθάνθηκε την ανάγκη να ασχοληθεί µε
το µεγάλο πρόβληµα που έχουν, την εξασφάλιση της επιβίωσής
τους στον τόπο τους. Μάλιστα, συνοδευόταν και από το µισό
Υπουργικό Συµβούλιο, από το οποίο τις µέρες της φωτιάς δεν
βρέθηκε ούτε ένας να απαντήσει στα καταιγιστικά τηλεφωνή-
µατα του Περιφερειάρχη Στερεάς Ελλάδας «καιγόµαστε, µας εγ-
καταλείψατε», ενώ την ίδια στιγµή ο ίδιος ο Αρχηγός της Πυροσ-
βεστικής Υπηρεσίας ανερυθρίαστα δήλωνε ότι δεν παρακολου-
θούσε και πολύ το πύρινο µέτωπο της Εύβοιας. Τι πιο βάναυσα
απογυµνωµένο από κάθε πολιτική ευαισθησία από την παραδοχή
αυτή;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)
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Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, όπως νοµίζω δώσατε και στους
άλλους.

Ειδικά στην Εύβοια, η ανοργανωσιά και το χάος ήταν τέτοια,
που, ενώ η φωτιά ξεκίνησε σε συνθήκες πλήρους άπνοιας και ευ-
χερούς προσβασιµότητας, έφτασε µετά από εννέα µέρες να σβή-
σει στη θάλασσα, διασχίζοντας κάθετα το νησί από τον Ευβοϊκό
ως το Αιγαίο και πάλι πίσω, κατακαίγοντας ό,τι ελάχιστο είχε απο-
µείνει.

Και, δυστυχώς, η ανικανότητα του αποκαλούµενου από εσάς
επιτελικού κράτους στις επόµενες κρίσεις επιβεβαιώθηκε πλή-
ρως. Ο πολυδιαφηµισµένος πανέτοιµος κρατικός µηχανισµός όχι
µόνο δεν ήταν έτοιµος, αλλά και κατέρρευσε παταγωδώς.

Δεν γίνεται, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κάθε φορά που αν-
τιµετωπίζει η χώρα µας ένα πρόβληµα να χαρακτηρίζεται ως
πρωτοφανής κρίση, που, µάλιστα, οφείλεται στην κλιµατική αλ-
λαγή και δεν µπορεί να αντιµετωπιστεί µε κανέναν τρόπο. 

Εδώ που έχουµε φτάσει, η µόνη πρωτοφανής είναι η δυσβά-
σταχτη καθηµερινότητα στην οποία έχει υποβάλει την ελληνική
κοινωνία η Κυβέρνησή σας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, ολοκληρώστε, κύριε συνάδελφε.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, αλλά
πρώτα πρέπει οπωσδήποτε για το καλό του ελληνικού λαού να
τελειώσουν, µε το τέλος της Κυβέρνησης Μητσοτάκη, όλα αυτά
που έχει υποστεί τα χρόνια της διακυβέρνησής σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Συνεχίζουµε µε τον κ. Ξενοφώντα Μπαραλιάκο και µετά θα
πάρει τον λόγο ο κ. Αρβανιτίδης. Έχουµε ακόµα έξι οµιλητές,
συµπεριλαµβανοµένου του κ. Μπαραλιάκου.

Ορίστε, κύριε Μπαραλιάκο, έχτε τον λόγο.
ΞΕΝΟΦΩΝ (ΦΩΝΤΑΣ) ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ: Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο κ. Τσίπρας

επέλεξε να καταθέσει πρόταση µοµφής εναντίον της Κυβέρνη-
σης, καταφεύγοντας ουσιαστικά σε µια κίνηση απόγνωσης από-
λυτα προβλέψιµη, η οποία καθιστά ηλίου φαεινότερο ότι η
Αξιωµατική Αντιπολίτευση βρίσκεται σε κατάσταση πανικού µετά
τα αποτελέσµατα των τελευταίων δηµοσκοπήσεων, τόσο για τον
ΣΥΡΙΖΑ όσο και για τον ίδιο τον κ. Τσίπρα. 

Ειλικρινά, όµως, ίσως πρόκειται για τον πρώτο Αρχηγό κόµµα-
τος παγκοσµίως που ζητάει εκλογές για να επιτύχει την κάθοδο
του κόµµατός του από τη δεύτερη θέση στην τρίτη. 

Όµως, κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης, ο φόβος για την
επερχόµενη εκλογική σας συντριβή δεν είναι η µόνη αιτία αυτής
της κίνησης. Είναι πάγια τακτική σας και αντιπολιτευτική σας
στρατηγική να αξιοποιείτε κάθε είδους ένταση και κρίση, γιατί
µέχρι εκεί φτάνουν οι ικανότητές σας και σε αυτό το σηµείο
εξαντλείται και το σύνολο των επιχειρηµάτων σας. Δεν µας ξαφ-
νιάζετε. Αυτό ξέρετε, αυτό κάνετε.

Επιτρέψτε µου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να σταθώ και να
απαντήσω στα θέµατα που έθεσε ο Αρχηγός της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης ένα προς ένα. 

Ναι, υπήρξαν προβλήµατα στην αντιµετώπιση της πρόσφατης
κακοκαιρίας και πρώτος ο Πρωθυπουργός τα αναγνώρισε. 

Εµείς, κυρίες και κύριοι, µιλάµε πάντα µε ειλικρίνεια. Δεν βγή-
καµε να στήσουµε κάποιο επικοινωνιακό σόου µε fake συσκέψεις
στις στάχτες µιας καταστροφής. Δεν κάναµε συνεντεύξεις
Τύπου, όπως εκείνη του κ. Τζανακόπουλου µε τους Υπουργούς
του ΣΥΡΙΖΑ, που έδειχναν δήθεν σηµάδια εµπρησµών από δορυ-
φόρους, εξαπατώντας τον κόσµο. Πρώτοι αναγνωρίζουµε τα
λάθη, καταλογίζουµε ευθύνες και ήδη προχωράµε στις απαραί-
τητες ενέργειες. 

Στο έτερο θέµα, αυτό της πανδηµίας, διερωτώµαι ειλικρινά για
τα επίπεδα του θράσους σας, όταν µέχρι τώρα έχετε διαδραµα-
τίσει τον ρόλο του υγειονοµικού σαµποτέρ σε κάθε ευκαιρία.
Αποδεδειγµένα ήσασταν και είστε απέναντι σε όλα. 

Θυµίζω ότι ο ΣΥΡΙΖΑ δεν ψήφισε καµµία από τις δεκαεπτά
πρωτοβουλίες της Κυβέρνησης για την αντιµετώπιση της πανδη-

µίας, ούτε καν τις ποινές για τη διακίνηση των πλαστών πιστο-
ποιητικών ούτε φυσικά την υποχρεωτικότητα του εµβολιασµού
των υγειονοµικών, κλείνοντας για άλλη µια φορά το µάτι στους
αρνητές. 

Και ενώ σε όλη την Ευρώπη τα κόµµατα της αξιωµατικής αντι-
πολίτευσης στήριξαν τις κυβερνήσεις στη θέσπιση µέτρων για
την αντιµετώπιση της πανδηµίας, ο ΣΥΡΙΖΑ ήταν η λαµπρή εξαί-
ρεση. Δεν ψήφισε τον νόµο για τη µετακίνηση ειδικευόµενων για-
τρών προς κάλυψη αναγκών του ΕΣΥ. Δεν ψήφισε τη διάθεση
δωρεάν self-test. Δεν ψήφισε τη µετακίνηση ιατρικού προσωπι-
κού για να καλυφθούν ανάγκες στα περιφερειακά νοσοκοµεία,
όπως στην πατρίδα µου, στο Νοσοκοµείο της Κατερίνης, ούτε
βέβαια την αποζηµίωση για εικοσιτετράωρη εφηµεριακή απασχό-
ληση και την αποζηµίωση των πρόσθετων ενεργών εφηµεριών. 

Επενδύσατε στην αποτυχία διαχείρισης της πανδηµίας και
στην κοινωνική σύγχυση, την οποία προκαλέσατε σε κάθε ευκαι-
ρία που παρουσιαζόταν. 

Ήρθατε, κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης, µεταξύ άλλων
να παραδώσετε στην Κυβέρνηση µαθήµατα για την εθνική οικο-
νοµία. Θα σας πω µερικές λέξεις που είναι άγνωστες, λοιπόν, σε
εσάς: µειώσεις φόρων, προστασία της µεσαίας τάξης, επενδύ-
σεις. 

Υπό το διαρκές βάρος της πανδηµίας η Κυβέρνηση του Κυριά-
κου Μητσοτάκη προχώρησε σε µέτρα στήριξης νοικοκυριών και
επιχειρήσεων ύψους 43 δισεκατοµµυρίων ευρώ, ενώ συνέχισε το
πρόγραµµά της για µείωση φόρων και ασφαλιστικών εισφορών. 

Μεταξύ άλλων θυµίζω τη µεσοσταθµική µείωση του ΕΝΦΙΑ
κατά 22%, τη µείωση του εισαγωγικού φορολογικού συντελεστή
για τα φυσικά πρόσωπα από το 22% στο 9% για τα εισοδήµατα
έως 10.000 ευρώ, τη µείωση των ασφαλιστικών εισφορών κατά
µία συν τρεις µονάδες, τη µείωση του φορολογικού συντελεστή
για τα νοµικά πρόσωπα από το 28% στο 22%, την απαλλαγή από
την εισφορά αλληλεγγύης των εισοδηµάτων από τον ιδιωτικό
τοµέα για το 2021 και το 2022, τη µείωση της προκαταβολής
φόρου για τα φυσικά και νοµικά πρόσωπα, την επέκταση και για
το 2021 της απαλλαγής των αγροτεµαχίων από τον συµπληρω-
µατικό ΕΝΦΙΑ. Επιπροσθέτως µειώσαµε τον ΦΠΑ στις ζωοτρο-
φές, στις µεταφορές, στον καφέ, στα µη αλκοολούχα ποτά, στο
τουριστικό πακέτο, στα γυµναστήρια και στις σχολές χορού. 

Παρά τα ψεύδη που εκστόµισε ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αν-
τιπολίτευσης, τα αντανακλαστικά της Κυβέρνησης υπήρξαν
άµεσα και για τις επιπτώσεις της ενεργειακής κρίσης και των συ-
νεπακόλουθων αυξήσεων των τιµών, µε µέτρα συνολικού ύψους
ακόµα 1,35 δισεκατοµµυρίου ευρώ το τελευταίο τετράµηνο του
2021 και 400 εκατοµµύρια που έρχονται να προστεθούν τον Ια-
νουάριο του 2022, καλύπτοντας και τις επιχειρήσεις και είναι βέ-
βαιο πως θα συνεχίσουµε όσο χρειαστεί. 

Στηρίξαµε τη µεσαία τάξη, που εσείς επιχειρήσατε να αφανί-
σετε, αλλά και τα αδύναµα στρώµατα. Ελαφρύναµε τους πολίτες
από τα υψηλά φορολογικά βάρη και δώσαµε κίνητρα για επεν-
δύσεις και απασχόληση. Η χώρα µας έχει ενισχύσει παγκοσµίως
την αξιοπιστία της και το κύρος της και ως αποτέλεσµα µεγάλοι,
παγκόσµιοι κολοσσοί και τόσοι άλλοι επενδύουν στη χώρα µας
για να δηµιουργήσουν πολλές, καλές, καλοπληρωµένες θέσεις
εργασίας. Γιατί για εµάς ανάπτυξη σηµαίνει δουλειές. 

Διχάσατε τον λαό όσο κανείς άλλος. Είστε οι εκπρόσωποι του
«ή τους τελειώνουµε ή µας τελειώνουν» και εµείς η Κυβέρνηση
που αλλάζει τη χώρα µαζί µε όλους τους Έλληνες.

Συνεχίζουµε αταλάντευτα στην πορεία επιστροφής της πραγ-
µατικής οικονοµίας σε κανονικούς ρυθµούς λειτουργίας, µε στο-
χευµένη ενίσχυση νοικοκυριών και επιχειρήσεων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό θα χρειαστώ, κύριε Πρόεδρε. Ευχαριστώ. 
Συνεχίζουµε για τη στήριξη της κοινωνίας από τις επιπτώσεις

της διεθνούς ενεργειακής κρίσης και τη συγκράτηση των πλη-
θωριστικών πιέσεων. Συνεχίζουµε την υλοποίηση µιας συνετής
δηµοσιονοµικής πολιτικής στην κατεύθυνση περαιτέρω µείωσης
φόρων και ασφαλιστικών εισφορών, αλλά και την ενεργό συµµε-
τοχή της χώρας µας, όπως συνέβη τα τελευταία δυόµισι χρόνια,
στη διάρθρωση νέας ευρωπαϊκής οικονοµικής αρχιτεκτονικής και
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συνάµα για την ορθολογική αξιοποίηση των διαθέσιµων ευρω-
παϊκών κονδυλίων, µε αιχµή το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτι-
κότητας και το νέο ΕΣΠΑ, συνολικού ύψους περίπου 80 δισεκα-
τοµµυρίων ευρώ µέχρι το 2027.

Κλείνοντας, δεν θα µπορούσα να µη σας ευχαριστήσω για την
ευκαιρία που µας δώσατε να µπορούµε για τρεις συνεχόµενες
µέρες να αναδείξουµε το έργο δυόµισι ετών της Κυβέρνησης του
Κυριάκου Μητσοτάκη. Η Ελλάδα προχωρά, εξελίσσεται και κερ-
δίζει καθηµερινά στον διεθνή στίβο τη µάχη για όλους τους Έλ-
ληνες και όλες τις Ελληνίδες. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. 

Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Γιώργος Αρβανιτίδης από το Κί-
νηµα Αλλαγής και ακολουθεί ο κ. Γιόγιακας.

Κύριε Αρβανιτίδη, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ελληνική πολιτική ιστορία κα-

τέγραψε τη χθεσινή στάση του Προέδρου της Βουλής ως ένα
ακόµα αντιδηµοκρατικό ατόπηµα της παράταξής σας. Σας έµεινε
ίσως από το παρελθόν αυτή η συµπεριφορά. Κάποτε θυµόµαστε
ότι τα δέντρα ψήφιζαν, µετά ότι παίρνανε τις κάλπες από την
Ολοµέλεια. Τώρα δεν θέλατε να συνεδριάσουµε ως Κοινοβου-
λευτική Οµάδα στο Κοινοβούλιο. Σας λέµε, λοιπόν, ότι δεν µας
πτοούν αυτά τα τερτίπια και οι παλινωδίες της Κυβέρνησης των
«αρίστων». Θα µας βρίσκετε διαρκώς µαζί µε την κοινωνία απέ-
ναντί σας στις συντηρητικές επιλογές και πάντα µε υπεύθυνες
θέσεις και προτάσεις. 

Είστε µια Κυβέρνηση που ξορκίζει τη ζοφερή πραγµατικότητα
µόνο µε ευχές και διαγγέλµατα και στα τρία καυτά ζητήµατα που
διαχειρίζεστε, στην πανδηµία, την οικονοµία και την ακρίβεια.
Μας λέγατε ότι το µεγάλο κύµα της πανδηµίας πέρασε και ότι ο
πληθωρισµός και οι ενεργειακές αυξήσεις είναι παροδικά φαινό-
µενα. Η πραγµατικότητα όµως διαψεύδει τα κυβερνητικά σας ευ-
χολόγια παντού. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας αποδείχθηκε αναποτε-
λεσµατική και κατώτερη των περιστάσεων. Δεν µπόρεσε να προ-
βλέψει και να προετοιµαστεί καλύτερα σε κανένα µέτωπο και
αυτό δυστυχώς έχει κόστος για όλους. Ενδιαφέρθηκε περισσό-
τερο για γρήγορα επικοινωνιακά success story, παρά να εδραι-
ώσει µια κανονικότητα πράσινης µετάβασης και ανθεκτικότητας. 

Δεν επέλεξε να στηρίξει γενναία το ΕΣΥ και την πρωτοβάθµια
περίθαλψη. Δεν επέλεξε να αλλάξει το παραγωγικό µοντέλο της
χώρας. Δεν επέλεξε να ενισχύσει τους καταναλωτές και τις επι-
χειρήσεις για µόνιµη µείωση του ενεργειακού κόστους. Τα απο-
γοητευτικά αποτελέσµατα αυτών των επιλογών της τα βλέπει και
τα βιώνει ο πολίτης καθηµερινά.

Στην πανδηµία οι σκληροί δείκτες εµφανίζουν τη χώρα µας σε
δεινή θέση, παρά τα αυστηρά περιοριστικά µέτρα. Κάποιος πρέ-
πει να απαντήσει από την Κυβέρνηση. Πώς απαντάτε στον δείκτη
θάνατοι ανά ένα εκατοµµύριο, στον οποίο διεκδικούµε την πρω-
τιά πανευρωπαϊκά;

Στην οικονοµία έχουν δαπανηθεί 43 δισεκατοµµύρια, όπως
λέτε, για τη στήριξη της αγοράς. Δυστυχώς απέδωσαν τα χαµη-
λότερα αποτελέσµατα. Και βέβαια το χρέος πήγε στο 200%.
Όπως είπε ο κ. Σκυλακάκης, δεν ήταν από τα λεφτά που βγήκαν
και µας κατηύθυνε να είµαστε πιο προσεκτικοί στις προτάσεις
µας. Είναι από τα λεφτά που δανειστήκαµε και εκτοξεύσαµε το
χρέος.

Στην ενεργειακή ακρίβεια, από πού να πρωτοξεκινήσει κανείς
για τις λανθασµένες επιλογές και τις ευθύνες; Η Κυβέρνηση βιά-
στηκε να εξαγγείλει το 2019 µια απολιγνιτοποίηση-εξπρές χωρίς
σχέδιο. Η επιλογή της ήταν να στήσει ένα δήθεν πράσινο αφή-
γηµα, αλλάζοντας την εξάρτηση από τον λιγνίτη µε εξάρτηση
από το εισαγόµενο φυσικό αέριο. Αψήφησε τις επισηµάνσεις που
κάναµε για ενεργειακή ασφάλεια και για τη µεταβολή των τιµών.
Η σηµερινή αύξηση των τιµών της ενέργειας δεν οφείλεται στην
πράσινη µετάβαση, αλλά στις επιλογές σας, τις επιλογές της Κυ-
βέρνησης.

Όταν λοιπόν δυόµισι χρόνια πριν είχαµε τον καιρό προκειµέ-

νου να αναπτυχθούν οι ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, µε ενερ-
γειακές κοινότητες, µε φωτοβολταϊκά στις στέγες, µε µικρά ενερ-
γειακά έργα, η Κυβέρνησή σας δεν το προώθησε. Δεν προώθησε
τα µικρά έργα από πολλούς παραγωγούς. Προτίµησε να δώσει
ηλεκτρικό χώρο και χρόνο στους µεγάλους, προκειµένου να κά-
νουν τα µεγάλα έργα, µε συνεχείς αλλαγές στους κανόνες της
αγοράς. Τα µεγάλα όµως έργα έχουν και µεγάλο χρόνο ωρίµαν-
σης και καθυστερούν να γίνουν και έτσι µείναµε πίσω στο απα-
ραίτητο µείγµα ενέργειας µε οικονοµικές ΑΠΕ που έπρεπε να
αναπτυχθούν.

Με βάση, λοιπόν, αυτή την επιλογή αυξήθηκε η συµµετοχή του
φυσικού αερίου σε πάνω από το 50% στην παραγωγή ηλεκτρικής
ενέργειας. Δική σας επιλογή δεν ήταν; Γιατί ο κ. Σκυλακάκης µάς
ενηµερώνει για τις τιµές του φυσικού αερίου; Εσείς το κάνατε,
εσείς δυστυχώς οδηγήσατε την ελληνική κοινωνία και την ελλη-
νική οικονοµία εκεί, σε αυτούς τους λογαριασµούς, και τώρα τρέ-
χουµε να βρούµε πόρους για να επιδοτήσουµε το φυσικό αέριο,
µε τους λογαριασµούς του ρεύµατος να έχουν τριπλασιαστεί και
τετραπλασιαστεί µέσα σε έναν χρόνο. 

Η Κυβέρνησή σας οδηγεί τις ελληνικές επιχειρήσεις και τα νοι-
κοκυριά από την εποχή των κόκκινων δανείων στην εποχή των
κόκκινων λογαριασµών ρεύµατος και αυτό θα είναι τροχοπέδη -
και θα το διαπιστώσουµε- για την κοινωνική συνοχή και για την
ανάπτυξη του 2022.

Η ελληνική κοινωνία και οικονοµία δυστυχώς ταλαιπωρείται
από τις επιλογές της Κυβέρνησης και το πληρώνει πανάκριβα.
Εναλλακτικές επιλογές υπήρχαν, αν είχατε πολιτική βούληση και
ουσιαστική στήριξη της κοινωνίας και των ιδιοκτητών, αντί των
παρόχων ενέργειας. Αν η Κυβέρνηση είχε διαθέσει 1,4 δισεκα-
τοµµύριο ευρώ των επιδοτήσεων ώστε να παράγουν τα ελληνικά
νοικοκυριά τη δική τους ενέργεια σήµερα, πάνω από µισό εκα-
τοµµύριο πολίτες θα γλίτωναν. Θα µείωναν τον λογαριασµό τους
κατά 50% τον χρόνο για τριάντα χρόνια. Δεν το επιλέγει όµως
και έχουµε µπει σε έναν φαύλο κύκλο ενεργειακών επιδοτήσεων,
που µοιάζουν µε ένα βαρέλι χωρίς πάτο.

Παράλληλα δυσκολεύει τη ζωή των ιδιοκτητών φωτοβολταϊκών
στέγης, µε την επιπλέον εισφορά του 6%, και κάνει ασύµφορη
κάθε προσπάθεια νέων να επενδύσουν στην κατεύθυνση αυτή.
Αυτό που η λαϊκή πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας ονοµάζει «λαϊ-
κός καπιταλισµός» δεν υπάρχει και βλέπουµε κάθετη πτώση στις
αιτήσεις των µικρών φωτοβολταϊκών για το 2021. Εµείς µιλάµε
για ενεργειακή δηµοκρατία, που θα ανοίξει το ενεργειακό σύ-
στηµα στους µικρούς και θα τους καταστήσει αυτοπαραγωγούς. 

Η µετάβαση σε µια πράσινη οικονοµία και µια ανθεκτική Ελ-
λάδα δεν είναι ευκαιρία πλουτισµού «ηµετέρων», κυρίες και κύ-
ριοι της Κυβέρνησης. Είναι υπαρξιακή αναγκαιότητα. Και αυτή η
πράσινη µετάβαση στην ανθεκτικότητα πρέπει να είναι δίκαιη, µε
τα οφέλη της να διανέµονται στο σύνολο της ελληνικής κοινω-
νίας.

Τα 70 δισεκατοµµύρια ευρώ που λέτε και ξαναλέτε, που έρ-
χονται στη χώρα τα επόµενα χρόνια, µπορεί να αλλάξουν πραγ-
µατικά την οικονοµία και τη ζωή των Ελλήνων.

Στέκοµαι σε ένα παράδειγµα µε αφορµή την πρόσφατη κακο-
καιρία. Στο Ταµείο Ανάκαµψης η Κυβέρνηση δίνει 100 εκατοµµύ-
ρια ευρώ για υπογειοποιήσεις. Γιατί αυτό το ποσό δεν είναι
µεγαλύτερο; Με 500 εκατοµµύρια ευρώ θα είχαµε λύσει το πρό-
βληµα και δεν θα βίωναν οι πολίτες κάθε φορά στις θεοµηνίες,
που εσείς προβλέπετε ότι θα έχουµε, και στη συνέχεια το να µέ-
νουν χωρίς ρεύµα επιχειρήσεις και νοικοκυριά για µέρες.

Εµείς θέλουµε να αξιοποιήσουµε τους πόρους του Ταµείου
Ανάκαµψης, ώστε να µειώσουµε τις κοινωνικές ανισότητες και να
κάνουµε την Ελλάδα πράσινη και ανθεκτική.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, Νέα Δηµοκρατία και ΣΥΡΙΖΑ
διαγκωνίζονται και διαγωνίζονται για το ποιος είναι η χειρότερη
κυβέρνηση της Μεταπολίτευσης. Και τα δύο κόµµατα κατεβάζετε
τον πήχη χαµηλά, περνάτε, όµως και οι δυο από κάτω. Ο ελληνι-
κός λαός θα σας θυµάται και τους δύο ως κακές κυβερνήσεις.
Την ίδια στιγµή αναπολεί το ΠΑΣΟΚ και προσβλέπει πάλι σε εµάς
ως αξιόπιστη, εναλλακτική κυβερνητική δύναµη.

Και όσο κάποιοι προσπαθούν να ταυτίσουν τη Δεξιά µε τους
θριάµβους και εµάς µε τις καταστροφές, τόσο η πραγµατικότητα
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θα τους διαψεύδει και η λαϊκή νοηµοσύνη και ενσυναίσθηση θα
εξεγείρονται. Όσο η Νέα Δηµοκρατία επαναλαµβάνει τη δική της
θλιβερή ιστορία, οδηγώντας τη χώρα και τους πολίτες σε µία οι-
κονοµική και κοινωνική κρίση, τόσο το δικό µας ραντεβού µε την
ιστορία θα µας γεµίζει ευθύνη αλλά και σοβαρότητα. Και αυτή η
ευθύνη και η σοβαρότητα µας επιβάλλει να συνεχίσουµε να δυ-
σπιστούµε απέναντι σε αυτή την Κυβέρνηση και τις πολιτικές της.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε τον κ. Αρβανιτίδη.
Και θα συνεχίσουµε µε τον κ. Γιόγιακα.
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Κύριοι Υπουργοί, κύριοι συνάδελφοι,

είναι γύρω στις 3.00’ τα ξηµερώµατα, τώρα δεν ξέρουµε πού
απευθυνόµαστε, στους πρωινούς ή στους βραδινούς.

Αρκετοί πολίτες θα περίµεναν από την Αντιπολίτευση µετά τα
γεγονότα των τελευταίων ηµερών να είχε προκαλέσει µια άλλη
πολιτική συζήτηση, στο επίκεντρο της οποίας θα ήταν το πώς
µπορεί να βελτιωθεί το σύστηµα πολιτικής προστασίας στη χώρα
µας, πώς θα υπάρξει καλύτερος συντονισµός µεταξύ κεντρικής
διοίκησης, περιφερειών, δήµων και ιδιωτών, ίσως ακόµα και για
το πώς θα έπρεπε να αποσαφηνιστούν και να επικεντρωθούν αρ-
µοδιότητες, γιατί αυτός είναι ένας από τους σκοπούς του επιτε-
λικού κράτους, που τόσο χλευάζουν όσοι δεν γνωρίζουν.

Αντί, λοιπόν, µιας τέτοιας συζήτησης, που θα ήταν χρήσιµη για
όλους, η Αξιωµατική Αντιπολίτευση αναζήτησε άλλη µια σηµαία
ευκαιρίας στην επικαιρότητα. Ανήµπορη να δηµιουργήσει δική
της ατζέντα, γραπώνεται κάθε φορά από τυχαία γεγονότα, όχι
για να πει τι προτείνει ή τι θα έκανε, αλλά µόνο για να καταγγεί-
λει, κάτι που ίσως ικανοποιεί τον πυρήνα του ακροατηρίου του
ΣΥΡΙΖΑ, αλλά σίγουρα όχι τους πολίτες, που ζητούν πολλά πε-
ρισσότερα από ένα κόµµα που φιλοδοξεί να ξανακυβερνήσει.

Θα είχε ενδιαφέρον να διαβάσουν οι πολίτες το κείµενο της
πρότασης δυσπιστίας. Σε αυτό, πρώτα από όλα, επαναλαµβά-
νονται τα ίδια, αυθαίρετα και παραπλανητικά συµπεράσµατα για
την πανδηµία και την ακρίβεια. Εγκαλείται η Κυβέρνηση ότι δεν
ενίσχυσε το ΕΣΥ, όταν σε δυόµισι χρόνια έχουν προσληφθεί δε-
κατέσσερις χιλιάδες γιατροί, νοσηλευτές και λοιπό προσωπικό,
όταν δηµιουργήθηκαν πάνω από επτακόσια νέα κρεβάτια ΜΕΘ,
έναντι εκατό τριάντα κλινών που έγιναν στο διπλάσιο -και βάλε-
διάστηµα της συγκυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, όταν λειτουργεί
ένα υποδειγµατικό πρόγραµµα µαζικού εµβολιασµού, που απέ-
σπασε τα κολακευτικά σχόλια των Ευρωπαίων εταίρων µας, µε
αποτέλεσµα σήµερα να είναι εµβολιασµένο το 70% του γενικού
πληθυσµού και το 85% των ενηλίκων, όταν είµαστε η πρώτη
χώρα στην Ευρωπαϊκή Ένωση σε διαγνωστικά τεστ από τον
ΕΟΔΥ και τις δηµόσιες δοµές του ΕΣΥ.

Ασφαλώς, κάθε απώλεια ανθρώπινης ζωής µετράει και είναι
πλήγµα. Γνωρίζουµε πια ότι το συντριπτικό ποσοστό των θανά-
των αφορά ηλικιωµένους µε σοβαρά υποκείµενα νοσήµατα, ότι
οι επτά στους δέκα θανάτους προέρχονται από µη εµβολιασµέ-
νους άνω των εξήντα ετών.

Σκόπιµα και παραπλανητικά αποσιωπώνται, επίσης, άλλοι πα-
ράγοντες που αυξάνουν τη θνησιµότητα στη χώρα µας, όπως η
γήρανση του πληθυσµού, η συµβίωση ηλικιωµένων µε νεότε-
ρους, οι ενδονοσοκοµειακές λοιµώξεις.

Αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ψιλά γράµµατα στην
κριτική της Αντιπολίτευσης για την πανδηµία, όπως είναι ψιλά
γράµµατα ότι ο ίδιος ο ΣΥΡΙΖΑ, µε δηµόσιες δηλώσεις στελεχών
του και του Προέδρου του, έχει αµφισβητήσει το εµβολιαστικό
εγχείρηµα και έχει υποθάλψει τις αντιεµβολιαστικές απόψεις.

Ακόµα πιο ανεύθυνα και επιπόλαια είναι όσα γράφονται στην
πρόταση δυσπιστίας για την ακρίβεια.

Αµφισβητείτε, κύριοι συνάδελφοι της Αξιωµατικής Αντιπολί-
τευσης, ότι οι ανατιµήσεις είναι ένα διεθνές φαινόµενο. Είναι δυ-
νατόν αυτό που λένε όλοι οι ειδικοί και καταλαβαίνει ακόµα και ο
πολίτης που δεν έχει ειδικές γνώσεις να το χαρακτηρίζετε επι-
κοινωνιακό σύνθηµα; Πώς µπορούµε να συζητήσουµε σοβαρά
τέτοιες απόψεις;

Αυτό που δεν αµφισβητείται είναι τα µέτρα ύψους 1,35 δισε-
κατοµµυρίου ευρώ που πήρε η Κυβέρνηση τους τελευταίους

τέσσερις µήνες του 2021, στο οποίο προστέθηκαν άλλα 400 εκα-
τοµµύρια ευρώ τον Ιανουάριο του 2022, για να ελαφρύνει τις επι-
πτώσεις αυτής της διεθνούς ενεργειακής κρίσης και των
ανατιµήσεων που έχει φέρει. Και θα συνεχίσει να στηρίζει επιχει-
ρήσεις και νοικοκυριά για όσο χρειαστεί.

Για το θέµα της κακοκαιρίας και της αντίδρασης του κρατικού
µηχανισµού, είπαµε και στην αρχή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι
του ΣΥΡΙΖΑ, ότι ο κόσµος περιµένει από εσάς προτάσεις, όχι κα-
ταγγελίες. Η Κυβέρνηση αναγνώρισε λάθη και αστοχίες και απο-
δέχθηκε τις ευθύνες που της αναλογούν. Ζήτησε συγγνώµη από
τους πολίτες που ταλαιπωρήθηκαν και µάλιστα διά στόµατος του
Προέδρου µας Κυριάκου Μητσοτάκη. Έδειξε τη βούληση να
µάθει, για να γίνει καλύτερη.

Είναι, ωστόσο, κρίµα που στην κριτική του για την Πολιτική
Προστασία ο ΣΥΡΙΖΑ κάνει πως ξεχνάει. Ξεχνάει ότι στις φυσικές
καταστροφές βγαίνουν στην επιφάνεια χρόνια προβλήµατα και
δοµικές αδυναµίες της δηµόσιας διοίκησης. Ξεχνάει το πώς δια-
χειρίστηκε ως κυβέρνηση τις πυρκαγιές στην Ανατολική Αττική,
τις πληµµύρες στη Μάνδρα δύο φορές και στη Μαγούλα, ότι στο
Μάτι υποβάθµισε αρχικά την έκταση και το ανθρώπινο κόστος
της καταστροφής, ότι δεν παραιτήθηκε κανείς Υπουργός, ότι κυ-
βερνητικά στελέχη κρύβονταν επί µέρες. Όµως, δυστυχώς για
τον ΣΥΡΙΖΑ, αυτά που θέλει να ξεχάσει τα θυµούνται οι πολίτες.

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορώ να µη
σχολιάσω ορισµένες φράσεις που περιλαµβάνονται στην πρό-
ταση δυσπιστίας της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης: καθεστωτι-
σµός του Πρωθυπουργού και των Υπουργών του, διακυβέρνηση
άνευ ορίων και όρων, διακυβέρνηση ανεπαρκών και ιδιοτελών
αποφάσεων που δεν αντιστοιχούν στις ανάγκες της κοινωνίας. 

Αναρωτήθηκα, λοιπόν, όπως φαντάζοµαι πολλοί, πώς µπορούν
να µιλούν για καθεστωτισµό και για διακυβέρνηση άνευ ορίων
αυτοί που επιχείρησαν να ελέγξουν τα τηλεοπτικά µέσα µε αντι-
συνταγµατικούς νόµους και µε «φίλους» επιχειρηµατίες ως υπο-
ψήφιους καναλάρχες, αυτοί που προκάλεσαν την αντίδραση της
Ένωσης Δικαστών και Εισαγγελέων για τις παρεµβάσεις τους
στη λειτουργία της δικαιοσύνης και την αντίδραση των δηµοσιο-
γράφων της ΕΡΤ για τον έλεγχο της ενηµέρωσης και αυτοί που
θα ήθελαν, αν κυβερνούσαν ξανά, να ελέγξουν τους αρµούς της
εξουσίας; Πώς µπορούν να κατηγορούν την Κυβέρνηση για απο-
φάσεις που δεν αντιστοιχούν στις ανάγκες της κοινωνίας αυτοί
που έβαλαν είκοσι εννέα νέους φόρους και εισφορές, πετσόκο-
ψαν τις συντάξεις και έφεραν τα capital control; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, τελειώνω σε µισό λεπτό.
Πώς µπορούν να µιλούν αυτοί που µε τις επιλογές τους έκαναν

κατά 15 δισεκατοµµύρια φτωχότερους τους µικροµετόχους των
τραπεζών και αύξησαν τα χρέη νοικοκυριών και επιχειρήσεων
κατά τουλάχιστον 50 δισεκατοµµύρια ευρώ;

Αλήθεια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε τέτοιο πρόσφατο
παρελθόν πώς γίνεται να µιλά κανείς µε αυτούς τους χαρακτη-
ρισµούς; Φαίνεται ότι ο ΣΥΡΙΖΑ ποντάρει στη λήθη, ποντάρει
στην τακτική του ώριµου φρούτου και βολεύεται σε ένα παιχνίδι
τυφλής καταγγελίας. Όµως, το 2022 δεν είναι 2012, γιατί από
τότε ο ΣΥΡΙΖΑ έχει ζυγιστεί και έχει µετρηθεί και βρέθηκε ελλι-
πής. Αυτό έχει κριθεί από την ελληνική κοινωνία το 2013. Και η
κρίση αυτή θα επιβεβαιωθεί αύριο από τους εκλεγµένους αντι-
προσώπους της.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει τώρα ο κ. Μωραΐτης από τον ΣΥΡΙΖΑ. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΘΑΝΟΣ) ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης και κύριοι συνάδελφοι της
Νέας Δηµοκρατίας που είστε στην Αίθουσα, είναι πραγµατικά λυ-
πηρό σε κρίσιµες στιγµές και όταν πραγµατικά θέλετε να υπερα-
σπιστείτε κάποιες πολιτικές, προσπαθώντας βέβαια να κρύψετε
τις ευθύνες, τις παλινωδίες, τα λάθη και την πολιτική χρεοκοπία,
να επιστρατεύετε δυστυχώς την τυµβωρυχία και τον κοινωνικό
αυτοµατισµό. Είναι πράγµατι λυπηρό. Το έκαναν αρκετοί συνά-
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δελφοί µου της Νέας Δηµοκρατίας, αλλά θεωρώ ότι ο Πρωθυ-
πουργός στη σύντοµη παρέµβασή του σήµερα πραγµατικά το
τερµάτισε.

Είµαι Βουλευτής σε αυτή την Αίθουσα από το 2004 και το 2007
έζησα τις φονικές πυρκαγιές στην Ηλεία, αυτές τις τραγικές στιγ-
µές που ζήσαµε όλοι. Θέλω να θυµίσω σε όλους συναδέλφους
που είναι στην Αίθουσα ότι κανένα κόµµα, καµµία παράταξη δεν
κανιβάλισε και δεν εκµεταλλεύθηκε εκείνες τις στιγµές για να
κάνει αντιπολίτευση στον αντίπαλό του. Κι εσείς δύο µέρες τώρα,
µπροστά στην ένδεια των επιχειρηµάτων σας, µιλάτε συνέχεια
για το Μάτι και τη Μάνδρα και για τίποτα άλλο. Είναι πραγµατικά
λυπηρό, όταν κάθε µέρα στη χώρα έχουµε ένα Μάτι µε δική σας
ευθύνη, να έρχεστε εδώ µε αυτό το απύθµενο θράσος και να µας
µιλάει ο Πρωθυπουργός περί ήθους και ύφους. Ποιος; Ο Πρω-
θυπουργός της έπαρσης, ο Πρωθυπουργός της αλαζονείας, ο
Πρωθυπουργός του καθεστωτισµού. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δυόµισι χρόνια τώρα βιώνουµε
τη διαρκή κατάρρευση του επιτελικού κράτους, του επιτελικού
κράτους που τελικά αποδεικνύεται σε ένα µεγάλο ανέκδοτο της
διακυβέρνησης Μητσοτάκη. 

Και επειδή αναφέρθηκα πριν στο 2007, θέλω να θυµίσω ότι για
πάρα πολλά χρόνια ένα πάλι µεγάλο ανέκδοτο της δικής σας πα-
ράταξης ήταν η επανίδρυση του κράτους. Το θυµάστε; Θυµάστε
την επανίδρυση του κράτους, που οδήγησε σε χρεοκοπία µια
ολόκληρη χώρα; Θυµάστε αυτή την επανίδρυση, που σε εκείνη
την τραγική καταστροφή στην Ηλεία βρήκε ως επιχείρηµα τον
«στρατηγό άνεµο»; Δεν είναι κακό να τα θυµηθούµε αυτά κάποια
στιγµή. 

Διάλυση, λοιπόν, σήψη και παρακµή. Αυτή είναι η πραγµατικό-
τητα σήµερα σε όλα τα επίπεδα, όπως στην πανδηµία, στην
έκρηξη των τιµών ενέργειας και στις ανατιµήσεις, στην πτώση
ρεκόρ του πραγµατικού εισοδήµατος των πολιτών, στην εκτίναξη
του δηµοσίου χρέους, για το οποίο δεν µιλάει κανένας, ούτε καν
οι αρµόδιοι Υπουργοί που σήµερα είναι εδώ, αλλά και στη δια-
χείριση των ακραίων καιρικών φαινοµένων. Αποτύχατε σε όλα!
Πάντα λίγοι, πάντα ευθυνόφοβοι, ακόµα και µε το φιάσκο του
χιονιά. Και τι ζήσαµε; Και καλά, εντάξει, εγώ αντιλαµβάνοµαι το
άγχος των Βουλευτών που πρέπει να υπερασπιστούν πολλές
φορές ακόµα και τα ασυµµάζευτα. Όµως, δεν είναι δυνατόν να
έρχεται σήµερα ο Πρωθυπουργός στην Αίθουσα χωρίς ντροπή
και ευθιξία και το µόνο που τον ενδιέφερε ήταν το πώς θα απο-
δώσει στους άλλους ευθύνες και στην Κυβέρνησή του καµµία.
Και εδώ µπαίνει το εξής ερώτηµα: Για ποιον λόγο η «συγγνώµη»;
Γιατί ζητήσατε συγνώµη; Εξήγησε κάποιος απ’ όλους σας έναν
λόγο, ένα λάθος που µπορεί να έγινε; Κανένας απολύτως!

Και βεβαίως η ευθύνη ξανά στους πολίτες, στην «Αττική Οδό»,
στον Πατούλη, στους δήµους, στους µετεωρολόγους και όχι
στην Κυβέρνηση. Πουθενά στο κάδρο η Κυβέρνηση! Μόνο ψέ-
µατα και βεβαίως µία υποκριτική και κάλπικη «συγγνώµη». 

Στη διαχείριση της πανδηµίας όχι απλά αποτύχατε, αλλά η
χώρα µας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διεκδικεί µια θλιβερή
πρωτιά ανάµεσα στις χώρες µε τους περισσότερους νεκρούς.
Αυτά τα δυόµισι χρόνια διαλύσατε το ΕΣΥ και τη δηµόσια παι-
δεία, αλλά εγκαταλείψατε και την περιφέρεια. 

Στο σηµείο αυτό, θέλω να αναφέρω δύο παραδείγµατα από
τον νοµό µου. Στον νοµό µου έχουµε δύο νοσοκοµεία, του Αγρι-
νίου και του Μεσολογγίου, τα οποία εγκαταλείψατε στη τύχη
τους εδώ και δυόµισι χρόνια. Έχουµε χάσει συνανθρώπους µας,
φίλους µας! Κάποιοι επιβίωσαν από τύχη. Εδώ και δυόµισι χρόνια
ζητάµε να καλυφθούν τα κενά, δυόµισι χρόνια ζητάµε να στηριχ-
θούν τα νοσοκοµεία και δεν έχουµε εισακουστεί σε τίποτα. Γυρί-
ζετε την πλάτη σε όλα τα αιτήµατα. Η µοναδική σας έγνοια για
τα νοσοκοµεία του Νοµού Αιτωλοακαρνανίας είναι το πώς θα βά-
λετε µέσα τους εργολάβους για τη φύλαξη και την καθαριότητα. 

Βεβαίως, ένα δεύτερο τραγικό παράδειγµα όσον αφορά το
ανέκδοτο του επιτελικού κράτους -βλέπω τον κ. Παπαθανάση,
τον πατριώτη µου, ο οποίος γνωρίζει το θέµα- είναι ότι έχει κα-
ταρρεύσει η γέφυρα του Ευήνου. Αν δεν είχαµε την Ιόνια Οδό, η
Ελλάδα θα είχε κοπεί στα δύο! Έχουν περάσει σαράντα πέντε
µέρες και µέχρι σήµερα δεν υπάρχει κάποια υπεύθυνη ενηµέ-
ρωση για το τι γίνεται και για το ποιος είναι ο σχεδιασµός, πέρα

από µία διαβούλευση και διάφορες προτάσεις που πέφτουν στο
τραπέζι. Η περιοχή, όµως, και ο κόσµος που είναι γύρω από τη
γέφυρα περνάει δύσκολες στιγµές στη δουλειά του, στη µετα-
φορά του, σε όλα. 

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, όπως είπα και πριν, έχετε
αποτύχει σε όλα! Είστε οι άριστοι τεχνοκράτες του επιτελικού
κράτους, που καταφέρνετε πραγµατικά να βουλιάξετε και να
αποτύχετε σε όλους τους µεγάλους στόχους τους οποίους βά-
λατε. 

Και βέβαια, θέλω να κλείσω µε το επιτελικό κράτος, µε αυτή
την πολυδιαφηµισµένη καινοτοµία για τη νέα αρχιτεκτονική του
κράτους, που αποδείχθηκε τελικά ένα µικρό τσιφλίκι µιας παρέας
του Μαξίµου. Δηµιουργήσατε µια οµάδα ανθρώπων που φτιάχνει
τα project της χωρίς διαφάνεια και χωρίς καµµία λογοδοσία.
Έχετε µεταφέρει στην ουσία και τέσσερα, πέντε χαρτοφυλάκια
Υπουργών, Υπουργών-µαριονέτες, και αυτό το παρουσιάζετε σαν
επιτελικό κράτος. Αν είναι δυνατόν! Και αυτά δεν τα λέµε εµείς.
Ακούγονται στη Βουλή, τα λέει η πιάτσα, ο κόσµος βοά. 

Απέναντι, λοιπόν, σε αυτή τη σκληρή πραγµατικότητα που
έχετε διαµορφώσει θεωρώ ότι πλέον είναι ξεκάθαρο ότι διαµορ-
φώνεται µια νέα πραγµατικότητα στην οποία θέλουµε να πρωτα-
γωνιστήσουµε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα ένα λεπτό µόνο. 
Έχετε εγκαταλείψει τους ανθρώπους της εστίασης µε την πο-

λιτική σας, τους µικρούς και µεσαίους επιχειρηµατίες, τους αν-
θρώπους της παραγωγής, της έρευνας και της καινοτοµίας.
Αφήνετε τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις -και χαίροµαι που είναι
εδώ ο αρµόδιος Υπουργός- εκτός της χρηµατοδότησης του Τα-
µείου Ανάκαµψης. Οδηγείτε τον ελληνικό αθλητισµό στην από-
λυτη απαξίωση και την πλήρη εµπορευµατοποίησή του. 

Βέβαια, αυτό το οποίο δεν εγκαταλείπετε είναι τα ψέµατα και
την προπαγάνδα. Έχετε το µιντιακό σύστηµα, εταιρείες δηµο-
σκοπήσεων που µπορούν πράγµατι να σας στηρίξουν. Κάνετε το
λάθος να νοµίζετε ότι οι συνειδήσεις εξαγοράζονται πότε µε
2.000 ευρώ αποζηµίωση, πότε µε 50 GB δώρο στους νέους και
πότε µε 150 ευρώ και κάρτες ελευθερίας. Διώκετε δηµοσιογρά-
φους και τους απειλείτε µε φυλακίσεις. Η δηµοκρατία στο από-
σπασµα πενήντα χρόνια µετά! Βυθίσατε τη χώρα στον φόβο, την
ανασφάλεια και την απόγνωση. 

Για όλους αυτούς τους λόγους, λοιπόν, εµείς καταθέσαµε την
πρόταση δυσπιστίας κατά της Κυβέρνησής σας. Ως Αξιωµατική
Αντιπολίτευση έχουµε χρέος την απόγνωση και την οργή της
πλειοψηφίας να τη µετατρέψουµε σε δύναµη πολιτικής αλλαγής.
Καλούµε όλες τις προοδευτικές, όλες τις δηµοκρατικές δυνάµεις
να δώσουν το «παρών» στη µάχη για την απαλλαγή της χώρας
από το καθεστώς Μητσοτάκη. Καλούµε κάθε δηµοκρατικό πολίτη
να στρατευθεί στον αγώνα µας για να επανέλθει η κοινωνική δι-
καιοσύνη και η δηµοκρατία στον τόπο µας. Καλούµε όλες τις υγι-
είς δυνάµεις της χώρας να συνταχθούν στην προσπάθεια για τη
δηµιουργία µιας νέας, πλατιάς, κοινωνικής συµµαχίας, για την
ανάδειξη µιας νέας προοδευτικής κυβέρνησης µε κορµό τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, µε Πρωθυπουργό τον Αλέξη Τσί-
πρα. 

Ήρθε η ώρα να παραιτηθείτε, η ώρα να φύγετε, για να ανασά-
νει ο τόπος!

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-

ζουµε µε τον κ. Στεφανάδη από τη Νέα Δηµοκρατία.
Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΣ ΣΤΕΦΑΝΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κύριοι συνάδελφοι, η πρόταση δυσπιστίας

που υπέβαλε ο ΣΥΡΙΖΑ εγείρει ένα ερώτηµα. Τελικά, η Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας δεν έχει επιτελέσει θετικό έργο σε
κανέναν τοµέα; Ξέρετε, στη φυσιολογία και στη νευροφυσιολο-
γία υπάρχει ένας θεµελιώδης νόµος «όλο ή ουδέν». Τι σηµαίνει;
Σηµαίνει ότι ένα ερέθισµα προκαλεί διέγερση του κυττάρου ή
δεν έχει καµµία απόδοση και αυτό εξαρτάται από την ένταση του
ερεθίσµατος. Το ερέθισµα µε το οποίο η Αντιπολίτευση προσπα-
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θεί να ισοπεδώσει το συνολικό έργο της Κυβέρνησης είναι αυτού
του µεγέθους. Μπορεί να ανατρέψει, να απαξιώσει, να υπονο-
µεύσει το έργο της Κυβέρνησης; Εδώ είναι το ερώτηµα και διε-
ρωτώµεθα. 

Η απάντηση µπορεί να δοθεί, βέβαια, µόνο µέσα από κατα-
γραφή του έργου, αφού στην επιστήµη µιλάµε πάντα µε δεδο-
µένα και όχι µε υποθέσεις, µε επιθυµίες και µε προσδοκίες. Ποια
είναι τα δεδοµένα; Υπάρχει δράση και παραγωγή θετικού έργου
σε όλους τους τοµείς. Ενδεικτικά, σταχυολογώντας, αναφέρω
την επιτυχηµένη ψηφιοποίηση του κράτους µε το έργο gov.gr και
τη δυνατότητα χρήσης χιλίων διακοσίων ψηφιακών υπηρεσιών.
Χαρακτηριστικά, το 2018 οι ψηφιακές συναλλαγές των πολιτών
µε το δηµόσιο ανέρχονταν σε οκτώ εκατοµµύρια οκτακόσιες χι-
λιάδες. Το 2020 ο αριθµός έφτασε τα ενενήντα τέσσερα εκατοµ-
µύρια και το 2021 σε πάνω από πεντακόσια εκατοµµύρια. Και
βέβαια, σ’ αυτό δεν µπορώ να µην αναφερθώ στο επιτελικό κρά-
τος, έναν εµβληµατικό νόµο, ο οποίος επιτέλους µετά από τόσα
χρόνια βάζει τάξη θεσµική στη λειτουργία του κράτους και δια-
φάνεια. 

Έχουµε, επίσης, επιτυχηµένη εξωτερική πολιτική. Για πρώτη
φορά η Ελλάδα πέτυχε µέσω της διπλωµατίας εξαιρετικές συµ-
φωνίες σε συµµαχίες στην ενέργεια και στα εξοπλιστικά συστή-
µατα. Σήµερα η χώρα µας για πρώτη φορά είναι ένας όχι µόνο
υπολογίσιµος, αλλά πρωταγωνιστής εταίρος στην Ευρωπαϊκή
Ένωση, στο ΝΑΤΟ, αλλά και βασικός παίκτης στην Ανατολική Με-
σόγειο. Απλώς και µόνον υπενθυµίζω τις αµυντικές συµφωνίες
µε τη Γαλλία, τις Ηνωµένες Πολιτείες, αλλά και µε το Ισραήλ, µε
την Αίγυπτο, µε χώρες του Κόλπου. Τελικό απόσταγµα, τελικό
αποτέλεσµα ήταν η µνηµειώδης ιστορική συµφωνία µε τη φίλη
Γαλλία για την προµήθεια σύγχρονου πολεµικού υλικού. 

Σχετικά µε την οικονοµία, παρά τα µεγάλα προβλήµατα, οι επι-
χειρήσεις άντεξαν και η θέση της Ελλάδας βελτιώθηκε στους διε-
θνείς δείκτες κατάταξης και ανταγωνιστικότητας. Οι Υπουργοί
Ανάπτυξης παρέθεσαν αδιαµφισβήτητα στοιχεία, που δείχνουν
τη θέση της χώρας µας και κυρίως την προοπτική. Μέσω του Τα-
µείου Ανάκαµψης η χώρα µας έχει την ευκαιρία και τη δυνατό-
τητα να βαδίσει προς την ανάπτυξη µε πολύ πιο γρήγορα
βήµατα. Ακόµα, βάσει των προβλέψεων της Ευρωπαϊκής Επιτρο-
πής, η Ελλάδα θα παρουσιάσει πανευρωπαϊκά τις µεγαλύτερες
αυξήσεις επενδύσεων και εξαγωγών την προσεχή διετία.

Παράλληλα µε την ανάπτυξη, η Κυβέρνηση είναι αρωγός στα
προβλήµατα που αντιµετωπίζει η κοινωνία από την ενεργειακή
κρίση και τα επακόλουθά της. Ο Υπουργός κ. Γεωργιάδης παρέ-
θεσε το διεθνές περιβάλλον που αφορά τις απροσδόκητες ανα-
τιµήσεις στις πηγές ενέργειας, είτε αφορούν το πετρέλαιο ή το
φυσικό αέριο.

Στην παιδεία, βέβαια, ριζικές αλλαγές στην εκπαιδευτική δια-
δικασία έχουν επιτελεστεί, όπως η τηλεκπαίδευση, οι προσλή-
ψεις προσωπικού, τάξη στα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα και
ένας επερχόµενος νόµος, ανατρεπτικός, για τον εκσυγχρονισµό
των πανεπιστηµίων.

Στον τοµέα της υγείας, έναν τοµέα που η Αντιπολίτευση ασκεί
διαρκή κριτική, ποια είναι τα πραγµατικά γεγονότα; Η Κυβέρνηση
κατάφερε σε χρόνο ρεκόρ να διπλασιάσει τον αριθµό των κλινών
εντατικής θεραπείας. Διεξήχθη ένα πολύ επιτυχηµένο πρό-
γραµµα καθολικού εµβολιασµού του πληθυσµού και µέσα από
στοχευµένες και επιτυχηµένες καµπάνιες η Ελλάδα σήµερα πε-
ρίπου είναι στο µέσο όρο εµβολιασµού του ενήλικου πληθυσµού
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Περίπου το 84% των ενηλίκων είναι
εµβολιασµένοι. 

Αξίζει, επίσης, να σηµειωθεί ότι η χώρα µας ήταν από τις πρώ-
τες που προµηθεύτηκε εµβόλια. Και βέβαια να µην ξεχνάµε ότι ο
Έλληνας Πρωθυπουργός, ο Κυριάκος Μητσοτάκης, µε την ιδέα
του πρώτος καθιέρωσε το Ευρωπαϊκό Ψηφιακό Πιστοποιητικό
COVID.

Προσελήφθησαν στην υγεία περίπου δεκατέσσερις χιλιάδες
γιατροί, νοσηλευτές και διοικητικό προσωπικό και επίσης εξελίσ-
σεται ένα µεγάλο πρόγραµµα αναβάθµισης του τεχνολογικού και
του δοµικού εξοπλισµού των νοσοκοµείων του ΕΣΥ, όπως και η
αντιµετώπιση των ανισοτήτων µεταξύ κέντρου και περιφέρειας.
Τέλος, δόθηκαν κίνητρα στους ιδιώτες γιατρούς για να συµβά-

λουν στην αντιµετώπιση της πανδηµίας. 
Ένα ερώτηµα τίθεται εδώ: Είναι επιτυχής η αντιµετώπιση της

πανδηµίας; Η απάντηση, κατά την άποψή µου, είναι ναι, εάν λάβει
κανείς υπ’ όψιν την κατάσταση του Εθνικού Συστήµατος Υγείας
που παρέλαβε η παρούσα Κυβέρνηση και που προσπαθεί εν
µέσω µιας πρωτόγνωρης πανδηµίας να την αντιµετωπίσει.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Στην πολιτική προστασία, ένα πολύ επίκαιρο θέµα που απα-
σχολεί πρόσφατα την κοινωνία και αφορά την αποτελεσµατικό-
τητα της Πολιτικής Προστασίας, θα ήθελα να επισηµάνω ότι
πρώτη η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας καθιέρωσε αυτό-
νοµο Υπουργείο Πολιτικής Προστασίας, αντιλαµβανόµενη το
πρόβληµα που προκύπτει από τις διαδοχικές φυσικές καταστρο-
φές. Η Πολιτική Προστασία σε εθνικό, αλλά και τοπικό επίπεδο,
έχει επιτελέσει ένα πολύ σηµαντικό έργο, που έχει σαν αποτέλε-
σµα προστασία ανθρώπινων ζωών, περιουσιών, αλλά και δασικού
πλούτου και περιβάλλοντος βέβαια. 

Ειδικότερα, σε τοπικό επίπεδο έχω άµεση γνώση του τερά-
στιου έργου που έχει επιτελέσει στον Νοµό Σάµου, µε την έγ-
καιρη αντιµετώπιση των πυρκαγιών και τα ταχύτατα αντανακ-
λαστικά στην αρωγή µετά τον καταστρεπτικό σεισµό. Ο κ. Τριαν-
τόπουλος, ο Υπουργός, έχει άµεση γνώση και µεγάλη συµβολή
σε αυτό. 

Όσον αφορά τις τελευταίες χιονοπτώσεις, ένα φαινόµενο πρω-
τόγνωρο, µία τόσο µεγάλη χιονόπτωση σε τόσο µικρό χρονικό
διάστηµα, να πω ότι πράγµατι υπήρξαν προβλήµατα και ενδεχο-
µένως και δυσλειτουργία. Ο ίδιος ο Πρωθυπουργός, ο Κυριάκος
Μητσοτάκης, τα επισήµανε.

Πάντως πολύ θετικό είναι το γεγονός ότι δεν θρηνήσαµε αν-
θρώπινα θύµατα και αυτό δεν πρέπει να υποβαθµίζεται και να
αποσιωπάται. Η καλύτερη οργάνωση, όπως ανήγγειλε ως Πρω-
θυπουργός, στο µέλλον θα κάνει τις υπηρεσίες Πολιτικής Προ-
στασίας πιο αποτελεσµατικές. Σε κάθε περίπτωση, όµως, κύριοι
συνάδελφοι, πρέπει να ληφθεί υπ’ όψιν ότι είναι εξαιρετικά δύ-
σκολο να υπάρξουν υπηρεσίες ετοιµότητας όπως στις βόρειες
χώρες της Ευρώπης ή τις βόρειες πολιτείες των Ηνωµένων Πο-
λιτειών ή του Καναδά σε µία µεσογειακή χώρα όπως η δική µας,
µε πολύ σπάνια αντίστοιχα φαινόµενα.

Ο Καρλ Γιουνγκ, ένας από τους σπουδαιότερους ερευνητές
της ανθρώπινης ψυχής του εικοστού αιώνα, είχε πει ότι όλα όσα
µάς ενοχλούν στους άλλους µπορούν να µας οδηγήσουν στην
κατανόηση του εαυτού µας. Ίσως αυτό πρέπει να το λάβει υπ’
όψιν η Αντιπολίτευση. 

Κλείνοντας και απαντώντας στο ερώτηµα που έθεσα στην
αρχή, εάν το ερέθισµα που χρησιµοποιεί η Αντιπολίτευση είναι
ικανό να υπονοµεύσει και να κατεδαφίσει το έργο της Κυβέρνη-
σης, η απάντηση είναι προφανώς όχι. Είναι προφανές ότι κατα-
ψηφίζω την πρόταση δυσπιστίας. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. 

Ολοκληρώνεται σήµερα η διαδικασία µε τον κ. Παπαναστάση
από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Φυσικά και καταψηφίζουµε την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-

τίας. Καταψηφίζουµε σε κάθε επίπεδο και σε κάθε τοµέα την πο-
λιτική της. 

Καταψηφίζουµε το κυβερνητικό πογκρόµ των αντιλαϊκών µέ-
τρων και των καπιταλιστικών αναδιαρθρώσεων. Καταψηφίζουµε
την πολιτική της αστικής τάξης, που πυρήνας της είναι η κλοπή
του ιδρώτα του λαού και η παράδοση του πλούτου που παράγει
στους επιχειρηµατικούς οµίλους. Καταψηφίζουµε τις δεκάδες
αντιλαϊκά νοµοσχέδια της διακυβέρνησης της Νέας Δηµοκρα-
τίας, που βρήκε έδαφος στρωµένο από τους προηγούµενους για
να τρέξει την αντιλαϊκή πολιτική της. 

Όλα αυτά τα λέω, γιατί αποκαλύπτουµε ταυτόχρονα τη στάση
του ΣΥΡΙΖΑ, που κραυγάζει για την ακατάλληλη Κυβέρνηση, πα-
ραµερίζοντας επί της ουσίας την πολιτική της. Ένα προς ένα τα
µέτρα που καταγράφονται στο κυβερνητικό ενεργητικό τα παρέ-
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λαβε η Κυβέρνηση από εκεί ακριβώς που τα άφησε η προηγού-
µενη του ΣΥΡΙΖΑ και ο ΣΥΡΙΖΑ από εκεί που τράβηξε το κάρο το
ΠΑΣΟΚ.

Για παράδειγµα, είδαµε την πολιτική στην υγεία και του ΣΥΡΙΖΑ
και της Νέας Δηµοκρατίας. 

Είναι ή δεν είναι στον πυρήνα της πολιτικής και των δύο η πρι-
µοδότηση του ιδιωτικού τοµέα υγείας σε βάρος της αντίστοιχης
δηµόσιας; Η απάντηση είναι ναι, είναι ταυτισµένοι µε τις οδηγίες
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, τις ασπάζονται και οι δύο.

Συµφωνήσατε και οι δύο στη δήθεν αξιολόγηση των δηµόσιων
µονάδων υγείας; Ναι ή όχι; Συµφωνήσατε. Το ίδιο και για την ενί-
σχυση των ιδιωτικοοικονοµικών κριτηρίων στη λειτουργία του δη-
µόσιου συστήµατος υγείας, τη σύµπραξη µε τον ιδιωτικό τοµέα. 

Όλοι σας, όµως, κάνετε ότι δεν βλέπετε τα ράντζα, δεν βλέ-
πετε τις ελλείψεις σε κρεβάτια µονάδων εντατικής θεραπείας,
δεν βλέπετε το τελειωµένο από την κόπωση ιατρονοσηλευτικό
προσωπικό ούτε την υποχρηµατοδότηση των νοσοκοµείων ούτε
τις χιλιάδες χρόνιους ασθενείς, τους τραγικά στερούµενους την
πρόσβαση ακόµη και στις πιο στοιχειώδεις εξετάσεις και θερα-
πείες.

Ο Αντιπρόεδρος του κόµµατος της Νέας Δηµοκρατίας ως
Υπουργός Υγείας καµάρωνε -πρόσφατα επιβεβαίωσε αυτή τη
θέση του- ότι ο ίδιος έκλεισε επτά νοσοκοµεία, επιµένοντας ότι
καλώς έκλεισαν, επειδή δεν χρειάζονταν. Σήµερα καµάρωνε γιατί
µονοπωλιακοί όµιλοι και µεγάλες επιχειρήσεις έρχονται και επεν-
δύουν στην Ελλάδα. Ας ρωτήσουµε όµως: Γιατί έρχονται; Γιατί
τσακίσατε µεθοδευµένα κάθε εργασιακό δικαίωµα, γιατί τσακί-
σατε τις αµοιβές, γιατί αφαιρέσατε από τους εργαζόµενους το
δικαίωµα να διαµαρτυρηθούν, να διεκδικήσουν τα αυτονόητα.
Και βέβαια θα έρθουν. Είναι ντροπή, όµως, να έρχεστε και να κα-
µαρώνετε µπροστά στους εργαζόµενους των 100, των 200 και
των 300 ευρώ για αυτούς τους λόγους.

Είναι γεγονός, ναι ή όχι, η νοµοθετική ενσωµάτωση αυτούσιων
των αξιώσεων του ΣΕΒ και των άλλων εργοδοτικών ενώσεων
όταν ήσασταν κυβέρνηση; Αυτό και για τον ΣΥΡΙΖΑ. Ο ΣΕΒ την
ηµέρα που άλλαζε η κυβέρνηση από ΣΥΡΙΖΑ σε Νέα Δηµοκρατία
βγήκε και έδωσε τα εύσηµα στον ΣΥΡΙΖΑ. Το ποσοστοποίησε κιό-
λας: Το 70% µάς το καλύψατε. Ελπίζουµε να µας καλύψει το υπό-
λοιπο η Νέα Δηµοκρατία. 

Αίτηµα του ΣΕΒ δεν ήταν η κατάργηση της κυριακάτικης αρ-
γίας, η αύξηση των απλήρωτων υπερωριών, η διευθέτηση του
χρόνου εργασίας µε δέκα ώρες δουλειά, η παραπέρα µείωση
των ασφαλιστικών εισφορών, το πάγωµα του κατώτερου µισθού
σε εξευτελιστικά επίπεδα; Δεν ήταν αιτήµατα αυτά του ΣΕΒ; Τα
εκπληρώσατε όλα. 

Φυσικές καταστροφές: Φταίνε όλοι εκτός από την κυβέρνηση
που είναι κάθε φορά. Και δεν περιορίζοµαι φυσικά στην Κυβέρ-
νηση µόνο της Νέας Δηµοκρατίας. Η κλιµατική αλλαγή είναι ο
φερετζές όχι της ανικανότητας της κάθε κυβέρνησης, αλλά των
ταξικών επιλογών τους. Χιλιάδες πληγέντες από τις καλοκαιρινές
φωτιές στην Εύβοια, την Πελοπόννησο και αλλού, από τις πληµ-
µύρες στη Θεσσαλία, στην Αιτωλοακαρνανία, από τους σεισµούς
στην Κρήτη. Περιµένουν µάταια όλοι αυτοί βοήθεια, για να στα-
θούν ξανά στα πόδια τους.

Και ας µην κοµπορρηµονούν το ΠΑΣΟΚ και ο ΣΥΡΙΖΑ. Όλοι
σας βάλατε πλάτη σε αυτά τα αίσχη. Ο λαός δεν ξεχνά τα εγκλή-
µατα της «Ρικοµέξ», της «Φαράν» και των άλλων παγίδων θανά-
του στον σεισµό του 1999 και τα δεκάδες ακόµα παρόµοια
εγκλήµατα. Δεν ξεχνάει το ναυάγιο του «Σάµινα», τις πληµµύρες,
τις δασικές και αστικές πυρκαγιές, που άφησαν πίσω τους νε-
κρούς και ανυπολόγιστες ζηµιές. Πάρνηθα, Πελοπόννησος,
Υµηττός, Πεντέλη, Μάτι. Δεν έχει τελειωµό αυτός ο κατάλογος. 

Κουνάει ο ένας το δάχτυλο στον άλλο, συγκαλύπτοντας τις
πραγµατικές ευθύνες, που ουσιαστικά είναι οι επιλογές του αστι-
κού κράτους. Αφήστε, λοιπόν, το βολικό πινγκ-πονγκ και τις κο-
κοροµαχίες. Κανείς σας δεν άρθρωσε λέξη για πλήρη αποζη-
µίωση των καταστροφών. Πριν από δύο µέρες ο Υπουργός Αγρο-
τικής Ανάπτυξης πήγε στον Αστακό Αιτωλοακαρνανίας και µίλαγε
για σχοινί στο σπίτι του κρεµασµένου. Μίλησε για ανάπτυξη της
κτηνοτροφίας. Σε ποιους; Σε µια δράκα χειροκροτητές, κλακα-
δόρους αγρότες που τον περιστοίχιζαν και οι υπόλοιποι αγρότες

έκλαιγαν τη µοίρα τους. 
Και έρχεται σήµερα ο ΣΥΡΙΖΑ να µεµφθεί δήθεν την Κυβέρ-

νηση, αφήνοντας όµως ουσιαστικά στο απυρόβλητο την πολιτική
της. Και αυτό γιατί; Γιατί απλά ταυτίζεται µε την πολιτική της
Νέας Δηµοκρατίας. Δεν χάνει ευκαιρία βέβαια να καταθέτει τη
δική του διαθεσιµότητα στην αναγκαία αλλαγή των αστικών κοµ-
µάτων. Αυτό δεν πρεσβεύει η αστική σας δηµοκρατία; Υποβάλλει
τις ειλικρινείς προθέσεις του, για να υπηρετήσει και ως κυβέρ-
νηση τους ίδιους «αναπτυξιακούς» στόχους του κεφαλαίου. Προ-
σπαθεί να δώσει περισσότερες εγγυήσεις για την κοινωνική
συνοχή, µε την υπόσχεση της ύπουλης ενσωµάτωσης των λαϊκών
στρωµάτων σε αυτό το πλαίσιο. Είτε σας αρέσει, κυρίες και κύ-
ριοι του ΣΥΡΙΖΑ, είτε όχι, έχετε συναινέσει στις κεντρικές επιλο-
γές του κεφαλαίου. Κάνατε ή δεν κάνατε πρόταση για κοινό
Υπουργό Υγείας, για σύσταση διακοµµατικής επιτροπής για την
αξιοποίηση των ενισχύσεων του Ταµείου Ανάκαµψης, για συναί-
νεση µαζί µε τη Νέα Δηµοκρατία, το ΠΑΣΟΚ, το ΜέΡΑ25, την Ελ-
ληνική Λύση στις νατοϊκές απαιτήσεις για διάθεση ετησίως πάνω
από 4 δισεκατοµµύρια; 

Για δείτε σήµερα το ΝΑΤΟ στην Ουκρανία τι κάνει. Ετοιµάζει
επιχειρήσεις, αλλά όµως είναι µνηµόσυνο µε ξένα κόλλυβα. Μόνο
που αυτά τα κόλλυβα θα είναι «µατωµένα» και θα έχετε βάλει
πλάτη όλοι σας γι’ αυτό, γιατί συναινείτε στην ενίσχυση αυτής
της λυκοσυµµαχίας µε τον ιδρώτα των Ελλήνων εργαζοµένων και
όχι µε αυτά τα φαραωνικά εξοπλιστικά προγράµµατα, για να υπε-
ρασπιστείτε σύνορα και κυριαρχικά δικαιώµατα.

Όπως επίσης συναινέσατε στο να βγουν οι στρατιωτικοί στον
δρόµο, για να συγκαλύψουν τις πολιτικές ποµπές σας, για να βο-
λέψουν τους επιχειρηµατίες της «Αττικής Οδού», που θησαυρί-
ζουν. Τα ακούσατε όµως όλοι σας από τους ίδιους τους στρατιω-
τικούς. 

Βγήκε η Πανελλαδική Οµοσπονδία Ενώσεων Στρατιωτικών και
σας είπε ότι η εργαλειοποίησή τους, στο πλαίσιο ενός απερίγρα-
πτου κυβερνητικού µπάχαλου -το αναφέρω ακριβώς όπως το δια-
τύπωσαν-, εκφεύγει πλήρως της αποστολής και του ρόλου των
Ενόπλων Δυνάµεων και ότι προφανώς µεταφέρει διάφορα µηνύ-
µατα προς οποιονδήποτε ορέγεται στο µέλλον αλλαγή συµπερι-
φοράς και ότι τόσο τα ζητήµατα του απεγκλωβισµού των οδηγών
όσο και του καθαρισµού του συγκεκριµένου οδικού άξονα είναι
αµιγώς ιδιωτικών συµφερόντων, αποτελούν αρµοδιότητα του πα-
ραχωρησιούχου, δηλαδή της ιδιωτικής ανώνυµης εταιρείας «ΑΤ-
ΤΙΚΗ ΟΔΟΣ».

Σας τα είπαν οι ίδιοι οι στρατιωτικοί, που τους κάνατε ντελιβε-
ράδες. Παλαιότερα τους κάνατε απεργοσπάστες -άλλες κυβερ-
νήσεις, προηγούµενες δικές σας κυβερνήσεις ήταν-, όταν τους
κατεβάζετε στις απεργίες των εργαζοµένων, στην καθαριότητα
των δήµων.

Από την πλευρά µας, εµείς λέµε καθαρά ότι µόνο ο λαός µπο-
ρεί να σώσει τον λαό και αυτό θα γίνει µέσα από την έκφραση
της αλληλεγγύης και της οργάνωσης του αγώνα για πλήρη απο-
κατάσταση από καταστροφές, για αποζηµιώσεις στο 100% του
συνόλου των ζηµιών, για έργα και υποδοµές προστασίας του
λαού. Γιατί η σηµερινή βαρβαρότητα δεν είναι µονόδροµος, όσο
και αν εσείς πρεσβεύετε άλλα.

Οι εργαζόµενοι, ο λαός, θα αγωνιστούν για να προστατεύσουν
την υγεία, τη ζωή τους µέσα στις δύσκολες συνθήκες της παν-
δηµίας, µε το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας στην πρώτη γραµ-
µή, για να χαράξουν σύγχρονους όρους δουλειάς και αµοιβής.
Θα απειθαρχήσουν και θα απειθαρχήσουν οργανωµένα απέναντι
στα νοµοθετικά σας εκτρώµατα, τόσο της Κυβέρνησης της Νέας
Δηµοκρατίας όσο και των προηγούµενων κυβερνήσεων. Αυτή η
απειθαρχία είναι που θα δώσει απάντηση στις κυβερνητικές απα-
γορεύσεις και την καταστολή.

Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω ότι η φωνή των χι-
λιάδων εργαζοµένων και νεολαίων, όπως µέχρι σήµερα, έτσι θα
συνεχίσει να κραυγάζει µε ή χωρίς µάσκες, διεκδικώντας τα δί-
καια αιτήµατά τους. Αυτή είναι και η παρακαταθήκη µας για τους
αγώνες που έρχονται.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριοι συ-

νάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;

5940 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Με τη συ-

ναίνεση του Σώµατος και ώρα 3.42’ λύεται η συνεδρίαση για σή-
µερα Κυριακή 30 Ιανουαρίου 2022 και ώρα 9.00’, µε αντικείµενο
εργασιών του Σώµατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συνέχιση της
συζήτησης και ψηφοφορία επί της προτάσεως δυσπιστίας κατά

της Κυβέρνησης, που υπέβαλαν ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αν-
τιπολίτευσης και Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του
Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αλέξης Τσίπρας και
ογδόντα τέσσερις Βουλευτές της Κοινοβουλευτικής του Οµά-
δας, σύµφωνα µε τα άρθρα 84 του Συντάγµατος και 142 του Κα-
νονισµού της Βουλής.
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